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ΒΟΛΙΔΟΣΚΟΠΟΥΝ ΓΙΑ ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ

Καλοβλέπουν Κύπρο 20 ινδικοί κολοσσοί
Ενδιαφέρον για επέκταση των δραστηριοτήτων
τους στην Κύπρο επιδεικνύουν 20 εταιρείες-
κολοσσοί από την Ινδία. Όπως δήλωσε στην
«Κ» ο ύπατος αρμοστής της Ινδίας Σρι Μάνις,

πρόθεση για επενδύσεις εκδήλωσαν εταιρείες
που δραστηριοποιούνται στους τομείς του
fintech, της τεχνολογίας των drones και της
τεχνητής νοημοσύνης. Οικονομική, σελ. 3

ΑΓΙΑ ΣΟΦΙΑ

Αναβίωση
βυζαντινών ψαλμών

Χάρη στη σύμπραξη επιστημονικής έρευνας
παραγόμενης στα εργαστήρια του Πανεπι-
στημίου Στάνφορντ, της ψαλτικής δύναμης
30 κορυφαίων ιεροψαλτών και του πείσματος
ενός επιχειρηματία αναβίωσε η ακουστική
της Αγίας Σοφίας. Τέχνες, σελ. 1

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Τη σκηνοθέτησα
τη ζωή μου

Με την ευκαιρία της τιμητικής εκδήλωσης
της Βουλής, τη Δευτέρα 26 Μαΐου, για τον
Ανδρέα Καραγιάν, ο ζωγράφος και συγγρα-
φέας μίλησε στην «Κ» για την τέχνη της
ζωγραφικής, τη συγγραφή, και τη δημοσιο-
γραφική του πορεία. Τέχνες, σελ. 4

Eγκλημα
απαίσιο

Χιλιάδες άμαχοι πολίτες, παι-
διά, γυναίκες, ηλικιωμένοι
λιμοκτονούν σε μια στενή
λωρίδα γης. Η κατάσταση
στη Γάζα κάθε μέρα που περ-
νάει χειροτερεύει. Τα σφοδρά
χτυπήματα του ισραηλινού
στρατού αφήνουν πίσω τους
νεκρούς και απόλυτο αφανι-
σμό. Η κυβέρνηση του Ισραήλ
δικαιολογεί τα αδικαιολόγητα,
και αντιμετωπίζει το διεθνές
δίκαιο ως κενό περιεχομένου.
Hρθε η ώρα και για την κυ-
βέρνησή μας να σταθεί στο
πλάι του Ανθρώπου που πα-
σχίζει να διατηρήσει την αν-
θρώπινή του υπόσταση. Να
ορθώσει το ανάστημά της και
να καταδικάσει το συνεχιζό-
μενο έγκλημα κατά της αν-
θρωπότητας, συντασσόμενη
με τα υπόλοιπα κράτη μέλη
της Ε.Ε., που ανησυχούν βα-
θιά για όσα ανόσια συμβαί-
νουν στη Γη της Επαγγελίας.

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

ΔΗΣΥ

Aρχισε ο χορός 
της ονοματολογίας

για το 2026
Μπορεί η Πινδάρου να ανέβαλε την
ολοκλήρωση του ψηφοδελτίου για το
φθινόπωρο, όμως τα πρώτα ονόματα
υποψηφιοτήτων ήδη ακούγονται. Ήδη,
εντός του κόμματος επικρατεί εσω-
στρέφεια, γκρίνια και σοβαρές καθυ-
στερήσεις. Σελ. 6

ΜΗΤΡΟΠΟΛΗ ΠΑΦΟΥ

Ισχυρό μήνυμα
Αρχιεπισκόπου

Η παύση του μητροπολίτη Τυχικού
από τα καθήκοντά του ως μητροπολίτη
Πάφου έφερε μια σχετική αναστάτωση
στην Εκκλησία της Κύπρου, αλλά ταυ-
τόχρονα την ανακούφισε. Ο Αρχιεπί-
σκοπος έστειλε ηχηρό μήνυμα προς
κάθε κατεύθυνση. Σελ. 8

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ

Eνα φιλόδοξο
Aλμα σε θολό
πολιτικό τοπίο

Ο Οδυσσέας Μιχαηλίδης μπαίνει στην
πολιτική αρένα με τη δημιουργία ενός
κόμματος. Πλέον, εγείρονται ερωτή-
ματα για την ταυτότητα του κόμματος,
τους συνεργάτες του και ποιους τελικά
ψηφοφόρους θα κερδίσει. Σελ. 7

ΜΙΛΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΕΝΩΣΗ

Βαθιά
στην άμυνα

της Ευρώπης 
η Τουρκία 

Το παρασκήνιο των θέσεων Αθήνας-Κύπρου

Η Τουρκία μπαίνει πλέον στην άμυνα
και ασφάλεια της Ε.E., δημιουργών-
τας νέα δεδομένα. Αναμφισβήτητα,
η απόφαση δίνει πολιτικούς πόντους
στην Άγκυρα, καθώς η Ε.Ε. «διευ-
ρύνει για πρώτη φορά το εύρος ενός
Κανονισμού», SAFE, που αφορά στο
μείζον ζήτημα του «επαναπροσδιο-
ρισμού» της ευρωπαϊκής άμυνας.
Ανοίγει παράλληλα την «κεντρική
είσοδο» της Ε.Ε., με κάθε επισημό-

τητα, σε υποψήφιες ή/και τρίτες
χώρες, περιλαμβανομένης μάλιστα
της Τουρκίας. Η Λευκωσία σε συ-
νεργασία και συντονισμό με την
Αθήνα, επιχείρησε εν πρώτοις να
φρενάρει την είσοδο της Τουρκίας
στη νέα αρχιτεκτονική άμυνας και
ασφάλειας. Αν και αυτή η μάχη χά-
θηκε, οι δύο χώρες κατάφεραν να
περιορίσουν εν μέρει το εύρος της
εμπλοκής της Τουρκίας. Σελ. 4

Χρύσης Παντελίδης

Πολιτικός αντίπαλος
ο Οδυσσέας 

Σελ. 11

Κριστόφ Χάνσεν

Λύση διαρκείας 
για το χαλλούμι

Σελ. 9

Αχμέντ Νταβούτογλου

Η χαμένη ευκαιρία 
για το Κυπριακό

Σελ. 18

ΣΧΕΣΕΙΣ Ε.Ε. ΜΕ ΙΣΡΑΗΛ

Η Κύπρος παραμένει
επιφυλακτική  

Η Κύπρος διαφώνησε με την ολλανδική
πρόταση για αναθεώρηση των σχέσεων
της Ε.Ε. με το Ισραήλ την περασμένη Τρίτη.
Αιτιολογία είναι πως αυτή δεν θα είχε τα
επιθυμητά αποτελέσματα. Σελ. 3

ΤΕΧΝΗΤΗ ΝΟΗΜΟΣΥΝΗ

H ΑΙ έχει αλλάξει
τη δουλειά μας

«Ενας συγγραφέας, μία γιατρός, ένας δικη-
γόρος και μια αρχιτέκτων μπαίνουν στο γρα-
φείο τους». Είναι η αρχή ενός ρεπορτάζ που
καταγράφει τον βαθμό επιρροής της Τ.Ν.
στην επαγγελματική τους ρουτίνα. Σελ. 23

Επιμένουν στον εκτοπισμό
O πρωθυπουργός του Ισραήλ Μπέντζαμιν
Νετανιάχου έχει στο πίσω μέρος του μυαλού
του την εξώθηση των Παλαιστινίων σε γει-
τονικές χώρες και το τραμπικό σχέδιο για με-
τατροπή της παραθαλάσσιας λωρίδας σε με-
σανατολική Ριβιέρα. Την παροχή ανθρωπι-

στικής βοήθειας αναλαμβάνει το μέχρι πρό-
τινος άγνωστο «Ανθρωπιστικό Ιδρυμα της
Γάζας». Ο ΟΗΕ και μεγάλες ΜΚΟ μιλούν για
εργαλειοποίηση της ανθρωπιστικής βοήθειας
από το Ισραήλ και τις ΗΠΑ, ένα φύλλο συκής
για τον οριστικό εκτοπισμό. Σελ. 20 

Σχεδόν επί πώλον όνου… Παλαιστί-
νιος απομακρύνεται από περιοχή
δυτικά της Πόλης της Γάζας, μετά

από βομβαρδισμό από τoν ισραηλινό
στρατό. Ο πρωθυπουργός του 

Ισραήλ Μπέντζαμιν Νετανιάχου 
εμμένει στο σχέδιο εκτοπισμού 
των Παλαιστινίων από τη Γάζα…

ΟΔΥΣΣΕΙΑ 
ΣΤΗΝ ΚΟΛΑΣΗ 

ΤΗΣ ΓΑΖΑΣ
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Καταδίωξις: Αι αμερικανικαί δικαστικαί αρχαί, εις τας
οποίας ανετέθη η καταδίωξις των «γκάγκστερς», διώρι-
σαν ειδικόν εισαγγελέα, όστις θ’ ασχολήται με το έργον
της απαλλαγής της Νέας Υόρκης εκ των επικινδύνων εγ-
κληματιών. Διά την θέσιν ταύτην εξελέγη ως καταλληλό-
τερος ο Σάμουελ Σήμπουρυ [φωτ.], όστις ενήργησε τας
ανακρίσεις διά τα σκάνδαλα του Δήμου της Νέας Υόρκης,
τα οποία επροκάλεσαν την παύσιν του δημάρχου Ουώκερ.

Δίωξις: Αντιπρόσωποι όλων των χριστιανικών εκκλησιών
απηύθυναν επιστολήν προς τα μέλη του Συμβουλίου της
ΚΤΕ, δι’ ης εφιστούν την προσοχήν αυτών επί της συστη-
ματικής διώξεως της χριστιανικής θρησκείας εις την Σο-
βιετικήν Ρωσσίαν.

Τάβλι: Κατόπιν μηνύσεως η Γενική Ασφάλεια συνέλαβε
τον διευθυντήν ενός κέντρου διασκεδάσεως και δύο φί-
λους του διότι ούτοι παρέσυραν τον κ. Λυκιαρδόπουλον
ανάπηρον του Αμερικανικού στρατού λαμβάνοντα σύντα-
ξιν και του επήραν εις το τάβλι 33.000 δραχμών παίζον-
τες με ζάρια περιέχοντα υδράργυρον ώστε πάντοτε να
κερδίζουν.
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90 χρόνια πριν στην «Κ»
25.5.1935
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Η Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον διέ-
σχισε τη σάλα του Pralina της Στα-
σικράτους διαλαλώντας αυτάρε-
σκα: «Τα ’λεγα εγώ!». Κι ενώ οι υπό-
λοιποι θαμώνες απορούσαν για το
ρεσιτάλ αυτοαναφορικότητας, οι
κυρίες του καρέ θυμήθηκαν όσα η
φίλη τους είχε γράψει στο ημερο-
λόγιό της: «… όταν ο ιστορικός του
μέλλοντος διαβάσει αυτές τις σελί-
δες θα μάθει ότι την Τετάρτη 18 Σε-
πτεμβρίου του σωτηρίου έτους
2024, εδώ, στη δοκιμαζόμενή μας
βραχονησίδα, γράφτηκε Ιστορία.
Ένας λαϊκός ήρωας γεννήθηκε: O
Οδυσσέας, ο Αρχηγός των Ανάρμο-
στων». Και συνέχιζε με μπρίο τη δυ-
σοίωνη προφητεία: «Τώρα ξεκι-
νούν όλα! Για να το θέσω δε με τη-
λεοπτικούς όρους: Το παιχνίδι πλέ-
ον παίζεται αλλιώς. Τουτέστιν, η
παύση αποτελεί μονάχα μια κορύ-
φωση στην “Οδυσσέως Οδύσσεια”
καθώς η πολιτική συνέχεια προβλέ-
πεται συναρπαστική».

Το ντεμπούτο του Οδυσσέα στην
πολιτική αρένα μπορεί να μην ήταν
συναρπαστικό αλλά αποδείχτηκε
αρκούντως θορυβώδες, αντάξιο της
φήμης του. Ξεκινώντας από τα πρό-
σωπα που επέλεξε να τον περιστοι-
χίσουν στο παρθενικό πολιτικό του
«ΑΛΜΑ». «Και για να μην αναλωνό-
μαστε σε ανούσιες λεπτομέρειες ας
επικεντρωθούμε στον… εξής ένα»,
είπε η Ιουλία δείχνοντας στις φιλε-
νάδες της τη φωτογραφία του που-
λέν της οκτάδας. «Καλέ ο Αβραάμ!»
είπε η Καλαμαρού. «Ποιος Αβραάμ;»
απόρησε η αριστερή (με την καλή
έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού. «Ο
Αβραάμ Θεμιστοκλέους. Περιβόλι!»
απάντησε η Ευγενία καθώς γνωρίζει
όλους τους αστέρες του TikTok.

Δεν γνωρίζουμε τι ακριβώς ενέ-
πνευσε τον Οδυσσέα ώστε να συμ-
περιλάβει τον Αβραάμ Θεμιστοκλέ-
ους στις οκτώ προσωπικότητες που
προσυπογράφουν το μανιφέστο
της αλλαγής. Ο ίδιος πάντως σε συ-
νέντευξή του λέει ότι ήταν συνι-

δρυτής του Κόμματος για τα Ζώα
και ότι βοήθησε στην εκλογή του
Φειδία Παναγιώτου. Θα προσπερά-
σουμε το βίντεο που χαριεντίζεται
με τον Χριστόφορο Τορναρίτη και
θα περιοριστούμε στα ευαίσθητα
θέματα όπου οι απόψεις του δεν
απέχουν πολύ από αυτές του
ΕΛΑΜ. Ιδού τι απάντησε ο ίδιος
στον Πολίτη…

« Έχω βάλει εμβόλια, όχι όμως του
κορωνοϊού. Το ίδιο και το παιδί μου.
Κατ’ ακρίβεια, είμαι ενάντια στην
υποχρεωτικότητα του εμβολια-
σμού». (…) «Είναι διαφορετικό να
έρθει νόμιμα στην Κύπρο κάποιος
μετανάστης, ο οποίος να ενταχθεί

στην τοπική κοινωνία, σεβόμενος
τις παραδόσεις, την κουλτούρα και
τη θρησκεία και διαφορετικό να έρ-
χονται στην Κύπρο με τη σέσουλα
για να κερδοσκοπήσουν κάποιοι και
στο τέλος να διαβρώνεται η εθνική
ταυτότητά μας, η παράδοση και η
κουλτούρα μας». (…) «Δύο φύλα
υπάρχουν. Υπάρχει ο άνδρας και η
γυναίκα. Τα υπόλοιπα αφορούν τη
σεξουαλική προτίμηση και τον σε-
ξουαλικό προσανατολισμό κάποι-
ου». (…) «Αν ρωτάτε για την προσω-
πική μου άποψη και αν είχαμε
εμείς ως Κύπριοι την ευχέρεια να
αποφασίσουμε ποια λύση θέλουμε,
τότε σίγουρα το ενιαίο κράτος είναι
η ιδανική λύση». 

Ο λαλίστατος Αβραάμ μπορεί να
έκλεψε τις εντυπώσεις στην πρε-
μιέρα του Άλματος, ο Οδυσσέας
όμως φρόντισε να στρέψει ξανά τα
φώτα επάνω του με έναν θεαματι-
κό αιφνιδιασμό: «Ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης κρύβεται πίσω από
τον υπουργό του αντί να δώσει εξη-
γήσεις γιατί συνεργάτες του δήλω-
ναν ότι γνωρίζουν την απόφαση του
Ανώτατου Συνταγματικού Δικαστη-
ρίου για την καρατόμησή μου πριν
καν από τις τελικές αγορεύσεις».
Ακολούθησε χαμός, με τον Χαρ-
τσιώτη να βγαίνει από τη χειμερία
νάρκη του και τον αρχηγό της Αστυ-
νομίας να καλεί τον Οδυσσέα σε κα-
τάθεση. Ηθικό δίδαγμα: Μπήκαμε

επισήμως πια σε μια νέα εποχή,
όπου η πολιτική είναι μια μάχη εν-
τυπώσεων.

«Τώρα πλέον είμαι ελεύθερος να
μιλώ» δήλωσε ο Οδυσσέας. «Τουτέ-
στιν, the show must go on» σχολία-
σε η Ιουλία, η οποία βρήκε πολύ
πληκτική και μάλλον ετεροχρονι-
σμένη την αντίδραση του ΔΗΚΟ
(«Με λύπη παρακολουθούμε τις δη-
μόσιες τοποθετήσεις του κυρίου
Οδυσσέα Μιχαηλίδη, με τις οποίες
προσπαθεί να αναγάγει ανυπόστα-
τες φήμες και κουτσομπολιά σε
προσβλητικές κατηγορίες εναντίον
όλων των θεσμών») γι’ αυτό προτί-
μησε αντί άλλου πολιτικού συμπε-

ράσματος να μιλήσει αλληγορικά:
«Χωρίς εσένα, η ζωή θα είναι ζαμ-
πόν δίχως λιπαρά, περιοδικά και λό-
για ντεκαφεϊνέ, γιατί όταν λείπεις
εσύ… Μια χύμα κατάσταση, μια ηλί-
θια παράσταση, ένα reality show»,
ψιθύρισε τους στίχους της Ευστα-
θίας. « Ένα πολιτικό reality show,
αυτό ζούμε κοπέλες». «Αντισυστη-
μικό βεβαίως βεβαίως», συμπλή-
ρωσε η Ευγενία η Καλαμαρού και οι
υπόλοιπες κατανεύσαν τσουγκρί-
ζοντας τα gin and tonic τους.

Σε ένα παράλληλο σύμπαν, στο μέ-
τωπο των τηλεοπτικών reality, η
ζωή τραβάει την ανηφόρα… Στο Big
Brother μια Διονυσία σε έξαλλη κα-
τάσταση ξεστόμισε το αδιανόητο:
«Σας σέβομαι τόση ώρα γιατί είστε
όλοι φτωχοί»! Στο Master Chef, πά-
λι, συνεχίζεται ο πόλεμος ανάμεσα
στην ελληνική γλώσσα και στους
Κυπραίους παίχτες, με τον Λούκα
να μη γνωρίζει τι σημαίνει κατα-
κλείδα και τη Χριστιάνα να σχολιά-
ζει ανερυθρίαστα: «Αν ήταν γάρος
θα εψόφαν». Ένα σκληρό, ανελέη-
το, reality show…

«Και μετά μας έφταιξε ο Χάματσος
που βγήκε να δώσει τη βαθμολογία
στη Eurovision με μιαν άθλια φό-
δρα, τύπου κορδέλα, ραμμένη στο
κοστούμι του». «Αυτό τώρα πού
κολλά;». «Πουθενά. Το αναφέρω
ως κάτι επίσης ανάλαφρο». «Μα
δεν υπάρχει κάτι πιο ανάλαφρο από
την ατάκα της ΣΥΓΚΛΟΝΙΣΤΙΚΑ
πλούσιας Διονυσίας…». «Υπάρχει. Η
οδηγία του Προέδρου στους
υπουργούς του: “μπαίνουμε σε μια
προεκλογική περίοδο, θα ακούμε
πάρα πολλά τα οποία είναι και ανέ-
ξοδα” (…) “εμείς συνεχίζουμε με
την ίδια υπευθυνότητα”». «Τουτέ-
στιν, βάλλετε που το ένα τζιαι
φκάλλετε που το άλλο» έκανε την
κυπριακή μετάφραση η Κουλλίτσα
και παρήγγειλε έναν τελευταίο γύ-
ρο κοκτέιλ ακόμα.

Οδυσσέως Οδύσσεια(Μέρος Β΄)

stavros.christodoulou@gmail.com

Ο δικός μας πολυμήχανος Οδυσσέας, σε αντίθεση με τον Ματ Ντέιμον που θα κάνει πρεμιέρα του χρόνου, δημιούργησε αίσθηση με το θορυ-
βώδες ντεμπούτο του.

Τυχικός, άτυχος, άλμα και σφάλμα
Στο πρώτο ντέρμπι μετά την είσοδό
του στον πολιτικό στίβο ο ηγέτης του
Άλματος –κάποιοι λένε Σφάλματος–
έχασε πανηγυρικά από τον Χριστο-
δουλίδη παρόλο που σκόραρε το μο-
ναδικό τέρμα, καθότι με τις ατεκμη-
ρίωτες κατηγορίες στο τέλος πέτυχε
ένα εντυπωσιακό αυτογκόλ. Για να μι-
λήσουμε με ποδοσφαιρικές ορολο-
γίες, ο Οδυσσέας παρασύρθηκε και
βγήκε φουλ επίθεση από το πρώτο λε-
πτό με αποτέλεσμα η άμυνά του να
μπάζει νερά.  

Στη μάχη όμως που αφορούσε τον Τυ-
χικό το αποτέλεσμα ήταν διαφορετι-
κό: Φαίδωνας vs Χριστοδουλίδης ση-
μειώσατε 1, αφού ο ταξιδιάρης Πρό-
εδρος δεν ευνοούσε τον παραμερι-
σμό του ιδιόρρυθμου μητροπολίτη,
ενώ ο δημοφιλής δήμαρχος το επιζη-
τούσε διακαώς. 

Κάτι μου λέει πως μέχρι το 2028 θα
παρακολουθήσουμε πολλά ντέρμπι
ανάμεσα στους δύο Πάφιους, με τον
τρίτο Πάφιο, την αλεπού της Αργάκας,
να παρακολουθεί και να παίρνει ση-
μειώσεις. Θα μιλήσει όταν πρέπει να
μιλήσει, όπως τραγούδησε και η Άν-
τζελα Δημητρίου. Προς το παρόν σερ-
γιανίζει τα podcasts, σφυγμομετρών-
τας αντιδράσεις, με την ξανθιά αγαπη-
μένη Παναγιά να φαίνεται όλο και πιο
αμήχανη στις πόζες για το instagram. 
Πριν λαλήσει ο πετεινός, τρεις φορές
θα με απαρνηθείς, είπε ο Ιησούς στον
Πέτρο που διαμαρτυρόταν τονίζοντας
την αφοσίωσή του. Η συνέχεια είναι
βέβαια γνωστή και θυμίζει τον τρόπο

με τον οποίο απαρνήθηκε ο μικρός
πρίγκιπας τον τέως ελεγκτή. Βασικά
το «άλμα» –με ελαφρά πηδηματάκια–
το έκανε ο Νικόλας μόλις άκουσε για
την ίδρυση κόμματος από τον πάλαι
ποτέ αγαπημένο του Οδυσσέα. Μέχρι
και κουτσομπόλη τον είπε, πριν αλέ-
κτορα φωνήσαι. 

Οι κακές γλώσσες λένε πως ο Happy
Traveler Πρόεδρος έκανε έμμεση πα-
ρέμβαση από το εξωτερικό, όπου δια-
μένει τους τελευταίους μήνες, με
σκοπό να επηρεάσει τον Αρχιεπίσκο-
πο και τη Σύνοδο στην απόφασή τους

για τον Τυχικό με την προτροπή «μην
τον παύσετε, Μακαριότατε»! Προσω-
πικά δεν το πιστεύω, αφού ο Τυχικός
είναι ακραίος, ενώ ο αγαπημένος μη-
τροπολίτης του προεδρικού ζεύγους
είναι ο γνωστός για τη σοβαρότητα και
τη μετριοπάθειά του μητροπολίτης
Μόρφου. Θεέ μου, βοήθησέ μας τους
αμαρτωλούς.

Φημολογείται πως τώρα που ο Τυχι-
κός αποχωρεί από την Πάφο υπάρχει
πιθανότητα να ιδρύσει την Πάφο 22
Μαΐου, κάτι ανάλογο με αυτό που έκα-
ναν εκείνοι που αποχώρησαν από την

Ομόνοια, ιδρύοντας την Ομόνοια 29
Μαΐου. Πέραν της πλάκας, φαντάζε-
στε ο έκπτωτος πια μητροπολίτης να
ιδρύσει δική του μητρόπολη όπως
ήθελαν για παράδειγμα οι μοναχοί της
μονής Αββακούμ; Έστω και χωρίς
κρεπερί; Ο Τυχικός έχει πάντως φανα-
τικούς οπαδούς –δόξα τω Θεώ ο φα-
νατισμός είναι κάτι που παράγουμε σε
αφθονία σε αυτό τον τόπο– οπότε όλα
είναι πιθανά. Ειδικά αν ενώσει δυνά-
μεις με τον Μόρφου. Εκεί να δείτε
σουρεαλιστικές καταστάσεις.

Σκληραίνουν –οπότε δεν θα είναι
πια… ελαστικές– οι ποινές για τη χρή-
ση λάστιχου στο πλύσιμο αυτοκινήτων,
βεραντών και συναφών περιπτώσεων.
Ένα τέτοιο αμάρτημα θα θεωρείται
μέχρι και ποινικό αδίκημα, ενώ το
πρόστιμο θα φτάνει τις 3.000€. Βλέ-
πω ήδη να βάζουν χειροπέδες στη
θεία μου την Αθηνούλα την ώρα που
ποτίζει τις γλάστρες της. Άκουσα πως
ετοιμάζονται και φυλακές ανηλίκων
για παιδιά που θα συλλαμβάνονται να
παίζουν νεροπόλεμο!

Να είστε βέβαιοι πάντως πως οι δικα-
στές θα επιβάλλουν τις αυστηρότερες
ποινές και δεν θα βάζουν νερό στο
κρασί τους, εξαιτίας της έλλειψης νε-
ρού. Λογικό μου ακούγεται. But wait a
minute: Δεν μας είπε ο Πρόεδρος πώς
το έλυσε το υδατικό; Πέραν της πλά-
κας, συμφωνώ απόλυτα με την αυστη-
ροποίηση των ποινών. Σε έναν τόπο
αιώνια διψασμένο η σπατάλη νερού
πρέπει να αντιμετωπίζεται σαν εγκλη-
ματική ανευθυνότητα. 

Εγώ σε έκτισα φούρνε μου, εγώ θα σε χαλάσω. 

ΚΥ
Π

Ε
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Αξιολόγηση εκπαιδευτικών και εκπαιδευτικού έργου: 
Επιβεβλημένη μεταρρύθμιση

Η κυβέρνηση έχει θέσει ως προ-
τεραιότητα τη βελτίωση του
εκπαιδευτικού μας συστή-

ματος, αναπόσπαστο μέρος του
οποίου είναι η αξιολόγηση των εκ-
παιδευτικών. Αποτελεί αδιαμφι-
σβήτητο γεγονός ότι το υφιστάμενο
σύστημα αξιολόγησης, το οποίο
εφαρμόζεται εδώ και 50 χρόνια,
παρουσιάζει πολλές στρεβλώσεις.
Με τη διαπίστωση αυτή συμφωνούν
όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς, οι
οποίοι δικαιολογημένα θεωρούν
ότι το υφιστάμενο σύστημα δεν
εξυπηρετεί πλέον τον σκοπό του.
Αυτό το έλλειμμα έρχεται να κα-
λύψει η Πρόταση της κυβέρνησης,
έχοντας ως πυρήνα της μια κύρια
επιδίωξη: τη βελτίωση της ποιότη-
τας της εκπαίδευσης. Η μεταρρύθ-
μιση στην αξιολόγηση αναμένεται
να συμβάλει σημαντικά στη συλ-
λογική προσπάθεια για την επιτυχή
μετάβαση σε ένα σύγχρονο, συμ-
περιληπτικό και ανθρωποκεντρικό
σχολείο. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέ-
κρινε στις 20 Μαΐου 2025 την Πρό-
ταση του Υπουργείου Παιδείας,
Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΑΝ)
για το Νέο Σύστημα Αξιολόγησης
Εκπαιδευτικών και Εκπαιδευτικού
Έργου (ΝΣΑΕΕΕ). Το προτεινόμενο
σύστημα αξιολόγησης διακρίνεται

για τον παιδαγωγικό του χαρακτήρα
και τη συμπερίληψη μηχανισμών
που επιτρέπουν την παροχή εποι-
κοδομητικής ανατροφοδότησης
σε όλους όσοι εμπλέκονται στη
διαδικασία της διδασκαλίας και μά-
θησης. Πρόκειται για μια κρίσιμη
τομή για το μέλλον του δημόσιου
σχολείου, αφού θέτει την αξιολό-
γηση ως εργαλείο ποιότητας και
βελτίωσης της παιδείας.

Η Πρόταση στηρίζεται σε ένα
συγκεκριμένο πλαίσιο βασικών αρ-
χών, το οποίο εμπεριέχει μεταξύ
άλλων, τα ακόλουθα:

• Χρήση πολλαπλών και σύγχρο-
νων πηγών αξιολόγησης. 

• Πολυπρόσωπη αξιολόγηση και
διασύνδεση με το εκπαιδευτικό έρ-
γο.

• Υιοθέτηση διαδικασιών που
στηρίζονται στη διαφάνεια και τη
συνεργασία μεταξύ όλων των εμ-
πλεκόμενων μερών, ώστε να ενι-
σχύεται η αξιοκρατία.

• Υιοθέτηση ξεκάθαρων και με-
τρήσιμων κριτηρίων αξιολόγησης,
για κάθε θέση προαγωγής. 

• Δημιουργία θέσης Ανώτερου
Εκπαιδευτικού, με στόχο να παρέ-
χονται ευκαιρίες αποτελεσματικό-
τερης αξιοποίησης των έμπειρων
και ικανών εκπαιδευτικών στην
τάξη.

• Συμμετοχή των διευθυντών
των σχολικών μονάδων στην αξιο-
λόγηση των εκπαιδευτικών. 

• Μετεξέλιξη του ρόλου του επι-
θεωρητή σε Επιθεωρητή-Αξιολο-
γητή και Επιθεωρητή-Σύμβουλο.

• Συνεχή παροχή στήριξης και
ευκαιριών επαγγελματικής βελτίω-
σης στους εκπαιδευτικούς.

• Προσφορά προγραμμάτων συ-
νεχούς επαγγελματικής μάθησης
στα στάδια της καριέρας των εκ-
παιδευτικών.

• Προσφορά προγραμμάτων προ-
ετοιμασίας και επαγγελματικής
ανάπτυξης των στελεχών, ώστε να
αποκτούν τα κατάλληλα εφόδια
για αποτελεσματική επιτέλεση του
ρόλου τους. 

• Σύσταση δευτεροβάθμιου ορ-
γάνου για εξέταση των ενστάσεων
των εκπαιδευτικών.

• Διαδικασία μεταξιολόγησης,
με στόχο τη συγκέντρωση πληρο-
φοριών για λήψη διορθωτικών πα-
ρεμβάσεων και συνεχή βελτίωση. 

• Διασύνδεση αυτοαξιολόγησης
με το ενιαίο σχέδιο βελτίωσης της
σχολικής μονάδας.

• Υιοθέτηση μεταβατικών δια-
τάξεων πενταετίας, ώστε να δοθεί
ο απαραίτητος χρόνος προετοιμα-
σίας των διαδικασιών και των ερ-
γαλείων μέτρησης, καθώς και της

απαιτούμενης ενημέρωσης και επι-
μόρφωσης όλων των εμπλεκομέ-
νων. 

• Σύσταση Επιτροπής Παρακο-
λούθησης Νέου Συστήματος Αξιο-
λόγησης με ευθύνη την παρακο-
λούθηση της εφαρμογής των με-
ταβατικών διατάξεων στην οποία
θα συμμετέχουν από την πρώτη
στιγμή και οι εκπαιδευτικές οργα-
νώσεις.

Για την ετοιμασία της πρότασης
ακολουθήθηκε από την αρχή μια
διαδικασία ανοικτή και συμμετο-
χική, με βασική επιδίωξη τη δια-
μόρφωση ενός σύγχρονου, ευέλι-
κτου και λειτουργικού συστήματος
αξιολόγησης. Από τον Σεπτέμβριο
του 2024 μέχρι και τον Απρίλιο του
2025, η εργασία που παράχθηκε
ήταν εντατική, συστηματική και
μεθοδική. Τελικός στόχος, ο οποίος
ήταν από την αρχή γνωστός, ήταν
η υποβολή μίας ολοκληρωμένης
πρότασης που να ανταποκρίνεται
στις σύγχρονες ανάγκες της εκπαι-
δευτικής κοινότητας, έχοντας ως
κύριο γνώμονα παιδαγωγικά κρι-
τήρια και τη διεθνή βιβλιογραφία.

Στο πλαίσιο της συγκεκριμένης
διαδικασίας, πραγματοποιήθηκαν
συναντήσεις με όλες τις εκπαιδευ-
τικές οργανώσεις (ΠΟΕΔ, ΟΕΛΜΕΚ,
ΟΛΤΕΚ), στη διάρκεια των οποίων

γινόταν διεξοδική συζήτηση για
επιμέρους πτυχές του υπό διαμόρ-
φωση συστήματος. Παράλληλα, το
Υπουργείο απέστελλε γραπτώς τη
γενική θέση-πλαίσιο για το κάθε
στάδιο και στη συνέχεια το ανα-
λυτικό κείμενο, καλώντας κάθε φο-
ρά τις εκπαιδευτικές οργανώσεις
να υποβάλουν τις απόψεις τους,
ώστε να ληφθούν υπόψη στη δια-
μόρφωση του παρόντος κειμένου.
Έγιναν, επίσης, συναντήσεις με
τις οργανώσεις των επιθεωρητών
Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης
(ΟΕΔΕ, ΚΕΜΕ), των οργανωμένων
γονέων Δημοτικής και Μέσης Εκ-
παίδευσης, καθώς και των μαθητών
(ΠΣΕΜ). Το ΥΠΑΝ μελέτησε διεξο-
δικά και σοβαρά όλες τις απόψεις
και εισηγήσεις και υιοθέτησε πολ-
λές, στον βαθμό που αυτές δεν επη-
ρεάζουν τις βασικές αρχές της Πρό-
τασης. 

Η έγκριση της Πρότασης από
το Υπουργικό Συμβούλιο συνιστά
ήδη σημαντικό βήμα μπροστά, σε
ένα χρόνιο αίτημα της κοινωνίας
για την αναγκαία μεταρρύθμιση
στην Παιδεία. Συνεπακόλουθα, με
την προώθηση της Πρότασης στη
Βουλή για λήψη απόφασης, ανα-
μένεται να αναπτυχθεί μια ανοικτή
πολιτική συζήτηση, στο πλαίσιο
της οποίας θα εκφραστούν και θα

ακουστούν εισηγήσεις. Αυτό το
στάδιο του διαλόγου είναι ουσια-
στικό και κρίσιμο, ώστε να ληφθούν
οι τελικές αποφάσεις και να προ-
χωρήσουμε. Πρόσθετα, η πενταετής
μεταβατική περίοδος διασφαλίζει
ακόμη περισσότερο την επιτυχία.

Είναι αποδεκτό από όλους ότι
η παιδεία αποτελεί την πιο ουσιώδη
επένδυση για το μέλλον της χώρας.
Σε αυτή τη βάση δεν υπάρχουν δι-
λήμματα. Όλοι οι συμβαλλόμενοι
οφείλουμε να εστιάσουμε στην ποι-
ότητα της Πρότασης, υπερβαίνον-
τας τυχόν προβληματισμούς σε
διαδικαστικά ή επιμέρους ζητήματα.
Έχουμε ευθύνη –ο καθένας από
εμάς αλλά και συλλογικά– να απαλ-
λάξουμε την εκπαίδευση από ένα
σύστημα που κρατά καθηλωμένους
εκπαιδευτικούς και μαθητές.

Η αξιολόγηση των εκπαιδευτι-
κών δεν είναι θέμα υπουργείου
Παιδείας, ή συνδικαλιστικών ορ-
γανώσεων: αποτελεί υπόθεση της
κοινωνίας που αναμένει εκείνη την
αλλαγή που θα δώσει προσανατο-
λισμό ποιότητας και ένα σύγχρονο
σχολείο, ικανό να ανταποκριθεί
στις ανάγκες του σήμερα και τις
προκλήσεις του αύριο.

Η δρ Αθηνά Μιχαηλίδου είναι υπουργός
Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας.

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Με την αιτιολογία πως η ολλανδική
πρόταση για αναθεώρηση των σχέ-
σεων της Ε.Ε. με το Ισραήλ δεν θα
είχε τα επιθυμητά αποτελέσματα,
και επιμένοντας στην ανάγκη να
διατηρηθούν οι γέφυρες επικοινω-
νίας με το Τελ Αβίβ, η Κύπρος βρέ-
θηκε να διαφωνεί την περασμένη
Τρίτη με το πολιτικό μήνυμα που
στάλθηκε στη χώρα να επιτρέψει
την αύξηση της ροής ανθρωπιστικής
βοήθειας στη Λωρίδα της Γάζας.Με
τη στάση της η Κύπρος βρέθηκε
στη μειοψηφία σε μια περίοδο κατά
την οποία αυξάνονται οι επικρίσεις
κατά του Ισραήλ ειδικά για την αν-
θρωπιστική βοήθεια (όχι απαραίτητα
για τον ίδιο τον πόλεμο), με πρω-
τοφανείς τοποθετήσεις από χώρες
όπως το Ηνωμένο Βασίλειο και ο
Καναδάς, και τη στροφή εντός της
Ε.Ε. από τις Κάτω Χώρες και την
Αυστρία. Παρά το γεγονός πως επί
της ουσίας, παρασκηνιακά και δη-
μόσια, η Κύπρος στηρίζει την αύξηση
της ανθρωπιστικής βοήθειας, στην
οποία επιχείρησε να συμβάλει μέσω
και της «Αμάλθειας».

Παρά τα όσα ακούστηκαν στην
κυπριακή δημόσια σφαίρα, την Τρί-
τη δεν έγινε ψηφοφορία για το κατά
πόσον πρέπει να σταματήσει ο πό-
λεμος ή να αυξηθεί η ανθρωπιστική
βοήθεια. Αυτό που έγινε ήταν να
καταγραφούν θέσεις για τον τρόπο
με τον οποίο το Ισραήλ θα πιεστεί
να τηρήσει τις ανθρωπιστικές του
υποχρεώσεις, καθώς εμποδίζει εδώ
και δύο μήνες τη μαζική μεταφορά
βοήθειας. Η πρόταση των Κάτω
Χωρών, την οποία έχει δει η «Κ»,
ήταν να αξιοποιηθεί ως εργαλείο
άσκησης πίεσης η Συμφωνία Σύν-
δεσης, η οποία ρυθμίζει τις πολιτικές
και τις οικονομικές σχέσεις Ε.Ε. -

Ισραήλ, με τη Γαλλία να εκφράζει
τη στήριξή της δημόσια μέσω δη-
λώσεων του Γάλλου ΥΠΕΞ σε γαλ-
λικό ραδιόφωνο, σύμφωνα με το
Politico.

Η θέση της Κύπρου, όπως δια-
τυπώθηκε εντός της αίθουσας και
αργότερα δημοσίως από τον υπουρ-
γό Εξωτερικών, ήταν πως η προ-
σπάθεια αναθεώρησης δεν θα είχε
τα επιθυμητά αποτελέσματα σε αυ-
τή τη χρονική στιγμή, ότι η ανα-
θεώρηση «δεν εξυπηρετεί τον σκο-
πό για τον οποίο έγινε η συζήτηση».
Τόνισε, ωστόσο, ότι «πρέπει να

υπάρξει αλλαγή της στάσης του
Ισραήλ» και «μεγάλη ροή βοήθειας
σε κλίμακα», και πως θεωρεί ότι
για να γίνει αυτό χρειάζεται «ειλι-
κρινής διάλογος και μεταφορά των
μηνυμάτων σε ανώτατο επίπεδο».

Υπενθυμίζεται πως τον Φεβρουά-
ριο πραγματοποιήθηκε το καθιε-
ρωμένο Συμβούλιο Σύνδεσης Ε.Ε.
- Ισραήλ σε επίπεδο ΥΠΕΞ, κατά
το οποίο ο Ισραηλινός ΥΠΕΞ, Γκίν-
τεον Σάαρ, είχε ακούσει τις διαφο-
ρετικές απόψεις των κρατών μελών,
για να επαναλάβει στη συνέχεια
τις θέσεις της χώρας, επιμένοντας
πως το Ισραήλ «έχει κάνει σημαν-

τικές προσπάθειες να επιτρέψει
και να διευκολύνει την παροχή αν-
θρωπιστικής βοήθειας στη Γάζα».

Η αναθεώρηση προχωρεί παρά
τις αντιρρήσεις που διατύπωσαν
δέκα χώρες, μεταξύ τους και η Κύ-
προς. Η Κομισιόν θα εξετάσει αν
το Ισραήλ παραβιάζει τα ανθρώπινα
δικαιώματα και τη συμφωνία με
την Ε.Ε. Σε αυτό το αφήγημα οι
υποστηρικτές της σκληρότερης
στάσης αναδεικνύουν τη στήριξη
από 17 κράτη μέλη, χωρίς οι όποιες
αντιρρήσεις να έχουν γίνει μέρος
του δημόσιου διαλόγου.

Ο ρόλος που μπορεί να έχει η
Κύπρος σε αυτή τη συζήτηση περνά
από την πρωτοβουλία «Αμάλθεια»,
η οποία ωστόσο σε αυτή τη φάση
παραμένει ανενεργή, αν και ο ΥΠΕΞ
σε δηλώσεις του την Τετάρτη έκανε
λόγο για ενδιαφέρον ανθρωπιστι-
κών οργανώσεων και κρατών. Αυτό
που θα κριθεί τις επόμενες ημέρες
είναι κατά πόσον η «Αμάλθεια»
μπορεί να αποτελέσει κομμάτι του
παζλ, δεδομένης και της έκκλησης
δωρητών βοήθειας από την Ε.Ε.
και τρίτες χώρες τη Δευτέρα για
άρση του αποκλεισμού (δεν συνυ-
πόγραψε η Κύπρος, καθώς ενδε-
χομένως δεν της ζητήθηκε ως χώρα
που δεν θεωρείται μεγάλος δωρητής
λόγω μεγέθους).

Η ολλανδική επιστολή
Με την επιστολή του στις αρχές

Μαΐου, την οποία έχει δει η «Κ», ο
Ολλανδός ΥΠΕΞ Κασπάρ Βέλντ-
καμπ, είχε επισημάνει πως η με-
θοδολογία με την οποία το Ισραήλ
έχει αποφασίσει να προχωρήσει
για τη διανομή της ανθρωπιστικής
βοήθειας που φτάνει στη χώρα με
προορισμό τη Γάζα «δεν φαίνεται
να είναι συμβατή με τις ανθρωπι-
στικές αρχές της ουδετερότητας,
της αμεροληψίας και της ανεξαρ-

τησίας, και δεν θα επέτρεπε την
άνευ όρων και εμποδίων διανομή
βοήθειας σε ανθρώπους που έχουν
ανάγκη». Σύμφωνα με τον Ολλανδό
ΥΠΕΞ, ο συνεχιζόμενος αποκλει-
σμός της Γάζας επιδεινώνει την
ανθρωπιστική κατάσταση, παράλ-
ληλα με την απόφαση για επέκταση
των επιχειρήσεων στη Γάζα και τις
δηλώσεις υπουργών για κατοχή
περιοχών της Γάζας, της Συρίας
και του Λιβάνου.

Σε αυτό το πλαίσιο, ο Ολλανδός
ΥΠΕΞ αναφέρει πως η χώρα του
ζητεί «να εξεταστεί η τήρηση από
το Ισραήλ του άρθρου 2», εκφρά-
ζοντας την άποψη πως «ο ανθρω-
πιστικός αποκλεισμός παραβιάζει
τις υποχρεώσεις του Ισραήλ στο
πλαίσιο του Διεθνούς Ανθρωπιστι-
κού Δικαίου και ως εκ τούτου του
άρθρου 2 της Συμφωνίας Σύνδε-
σης». Ο κ. Βέλντκαμπ σημειώνει
ακόμα πως η τοποθέτησή του δεν
μειώνει την αλληλεγγύη της χώρας
του με το Ισραήλ, επαναλαμβά-
νοντας τη στήριξη των Κάτω Χω-
ρών στις οικογένειες των θυμάτων
και των ομήρων της Χαμάς, και
υπογραμμίζοντας πως η οργάνωση
πρέπει να απελευθερώσει τους
ομήρους χωρίς καθυστέρηση και
να μην έχει ρόλο στη μελλοντική
διακυβέρνηση της Γάζας. Σύμφωνα
με δημοσιεύματα, η κυβέρνηση
των Κάτω Χωρών έχει γίνει πιο
επικριτική απέναντι στο Ισραήλ
μετά την κατάρρευση των δια-
πραγματεύσεων για εκεχειρία τον
Μάρτιο, εισάγοντας μεταξύ άλλων
περιορισμούς στις εξαγωγές ειδών
διπλής (στρατιωτικής και μη) χρή-
σης στη χώρα.

Η αναθεώρηση
Όπως ανέφερε την Πέμπτη ο εκ-

πρόσωπος της Κομισιόν Ανουάρ ελ-
Ανούνι, την Τρίτη «υπήρξε μια ισχυ-
ρή πλειοψηφία κρατών μελών υπέρ
της αναθεώρησης», οδηγώντας στην
απόφαση της Ύπατης Εκπροσώπου
που είναι η αρμόδια σε αυτό το στά-
διο. Η Κομισιόν και η Ευρωπαϊκή
Υπηρεσία Εξωτερικής Δράσης θα
εξετάσουν το κατά πόσο το Ισραήλ
έχει παραβιάσει το Άρθρο 2 της Συμ-
φωνίας Σύνδεσης, σύμφωνα με το
οποίο οι σχέσεις των δύο πλευρών
«θα βασίζονται στον σεβασμό των
ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των
δημοκρατικών αρχών, που καθο-
δηγεί την εσωτερική και διεθνή
τους πολιτική». Οι αρμόδιες υπη-
ρεσίες θα εξετάσουν τη συμφωνία
τόσο όσον αφορά την εξωτερική
πολιτική όσο και σε σχέση με τα
άλλα θέματα που καλύπτει, εστιά-
ζοντας συγκεκριμένα στη διάσταση
του σεβασμού των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων. Μετά την ολοκλήρωση
της έκθεσης, η Κομισιόν θα την κα-
ταθέσει στα κράτη μέλη τα οποία
και θα κληθούν να εγκρίνουν τυχόν
αποφάσεις, όπως την αναστολή της
συμφωνίας, με ομοφωνία. 

Διπλωματικές πηγές εκτιμούν
πως η διαδικασία δύσκολα θα φτάσει
μέχρι την αναστολή της Συμφωνίας
Σύνδεσης, λόγω μεταξύ άλλων των
διαφωνιών εντός της Επιτροπής,
αλλά και λόγω του ότι τα κράτη μέλη
μπορεί να τοποθετηθούν διαφορε-
τικά αν κληθούν να ψηφίσουν για
μια τελεσίδικη απόφαση, σε σχέση
με το τι είπαν στη συζήτηση της
Τρίτης όπου εκφράστηκαν απόψεις.

Ωστόσο, σύμφωνα με πηγές που

στήριξαν την πρόταση, η απόφαση
στέλνει ένα διπλωματικό μήνυμα,
το οποίο ενισχύεται από το ότι απο-
τελεί πρωτοβουλία της υπερσυντη-
ρητικής ολλανδικής κυβέρνησης,
με στήριξη μεταξύ άλλων και της
παραδοσιακά προσεκτικής σε αυτό
το θέμα Αυστρίας. Τον Φεβρουάριο
του 2024, ανάλογη πρόταση από
την Ιρλανδία και την Ισπανία δεν
προχώρησε όταν ο τότε Ύπατος
Εκπρόσωπος Μπορέλ διαπίστωσε
πως δεν υπήρχε αρκετή στήριξη.

Οι εκπρόσωποι της Κομισιόν κλή-
θηκαν κατά την ίδια ενημέρωση
την Πέμπτη να σχολιάσουν και δη-
λώσεις του Ισραηλινού ΥΠΕΞ, ο
οποίος συνέδεσε την επίθεση κατά
δύο διπλωματών στη Ουάσιγκτον
με την απόφαση της Ε.Ε. Ο κ. Ελ-
Ανούνιπεριορίστηκε να επαναλάβει
πως η κα Κάλας καταδίκασε το πε-
ριστατικό και πως «δεν πρέπει να
υπάρχει στις κοινωνίες μας χώρος
για μίσος και εξτρεμισμό, και ακόμα
λιγότερο για αντισημιτισμό». 

Οι εκπρόσωποι της Κομισιόν απέ-
φυγαν να απαντήσουν ευθέως για
το πώς βλέπει η Πρόεδρος Φον ντερ
Λάιεν την απόφαση, δεδομένου του
πόσο έχει επικριθεί για τη στάση
της στο παρελθόν. Στην απάντησή
της η επικεφαλής εκπρόσωπος, Πά-
ουλαΠίνιο, παρέπεμψε σε πρόσφα-
τες δηλώσεις της κ. Φον ντερ Λάιεν
όπου είχε χαρακτηρίσει «απαράδε-
κτη» την ανθρωπιστική κατάσταση
και είχε ζητήσει την επείγουσα απο-
κατάσταση της βοήθειας προς τους
πολίτες της Γάζας, την άρση του
αποκλεισμού, απευθύνοντας έκ-
κληση «να μην πολιτικοποιείται
ποτέ η ανθρωπιστική βοήθεια».

Σκληραίνουν
οι Βρυξέλλες –
Επιφυλακτική

η Κύπρος
Η Κ.Δ. διαφώνησε με το να ασκηθεί πίεση στο Ισραήλ

μέσω των πολιτικών και εμπορικών σχέσεων με την Ε.Ε. 

<<<<<<

Η πρόταση των Κάτω
Χωρών, την οποία έχει
δει η «Κ», ήταν να αξιο-

ποιηθεί ως εργαλείο
άσκησης πίεσης η Συμ-

φωνία Σύνδεσης, η
οποία ρυθμίζει τις πολι-
τικές και τις οικονομικές

σχέσεις Ε.Ε. – Ισραήλ.

Την Τρίτη δεν έγινε ψηφοφορία για το κατά πόσον πρέπει να σταματήσει ο πόλεμος ή να αυξηθεί η
ανθρωπιστική βοήθεια. Αυτό που έγινε ήταν να καταγραφούν θέσεις για τον τρόπο με τον οποίο το Ισ-
ραήλ θα πιεστεί να τηρήσει τις ανθρωπιστικές του υποχρεώσεις.

EP
A
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Η Τουρκία αποτελεί πλέον μέρος
της νέας αρχιτεκτονικής άμυνας
και ασφάλειας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, δημιουργώντας νέα δε-
δομένα που εκ των πραγμάτων εξυ-
πηρετούν τις στοχεύσεις της Άγ-
κυρας, στο ευρωπαϊκό πεδίο και
όχι μόνο. Αναμφισβήτητα, η από-
φαση δίνει πολιτικούς πόντους
στην Άγκυρα και στο καθεστώς
Ερντογάν, καθώς η Ε.Ε. «διευρύνει
για πρώτη φορά το εύρος ενός Κα-
νονισμού», SAFE, που αφορά στο
μείζον ζήτημα του «επαναπροσ-
διορισμού» της ευρωπαϊκής άμυνας.
Ανοίγει έτσι την «κεντρική είσοδο»
της Ε.Ε., με κάθε επισημότητα, σε
υποψήφιες ή/και τρίτες χώρες, πε-
ριλαμβανομένης μάλιστα της Τουρ-
κίας. Με ένα «τρίπτυχο προσδο-
κιών»: Αφενός, ότι η χώρα αυτή,
που διαθέτει τον δεύτερο μεγαλύ-
τερο στρατό στο ΝΑΤΟ, «είναι σε
θέση να καλύψει, στο μέτρο του
δυνατού», το κενό που τείνει να
δημιουργήσει η αποστασιοποίηση
των ΗΠΑ από την ευρωπαϊκή ομ-
πρέλα άμυνας και ασφάλειας, για
πρώτη φορά μετά το τέλος του Β΄
Παγκοσμίου Πολέμου.

Αφετέρου, ότι θα έχει πρωτεύον-
τα ρόλο στην ανάπτυξη ειρηνευ-
τικής αποστολής στην Ουκρανία,
σε περίπτωση συμφωνίας των με-

ρών. Και επίσης, ότι θα είναι σε θέ-
ση, μέσω των ισχυρών της αμυν-
τικών βιομηχανιών, να συνδράμει
την ενίσχυση της ευρωπαϊκής άμυ-
νας και ασφάλειας, διαθέτοντας
εξοπλισμούς που θα αγοραστούν
απευθείας από τα κράτη-μέλη, όπου
εκτιμάται ότι θα διατεθούν ποσά
μέχρι και 650 δισεκατομμύρια ευρώ.
Αλλά και μέσω κοινών ευρωπαϊκών
εξοπλισμών, στο πλαίσιο του SAFE
που προνοεί δανειοδότηση των
κρατών-μελών μέχρι και 150 δισε-
κατομμύρια ευρώ. Θεωρώντας ότι
η Τουρκία μπορεί να διαθέσει εξο-
πλιστικά προγράμματα σε κράτη-
μέλη της Ε.Ε., «σε πολύ ανταγωνι-
στικές τιμές», κάτι στο οποίο επεν-
δύουν κατά κύριο λόγο η Γερμανία,
η Ιταλία και η Πολωνία.

Όλα αυτά ενεργοποίησαν τη
Λευκωσία, η οποία δεν κάθισε με
τα χέρια σταυρωμένα και σε συ-
νεργασία και συντονισμό με την
Αθήνα, επιχείρησε εν πρώτοις να
φρενάρει την είσοδο της Τουρκίας
στη νέα αρχιτεκτονική άμυνας και
ασφάλειας. Κεντρική θέση της κυ-
πριακής κυβέρνησης αποτέλεσε
το αναντίλεκτο γεγονός, σύμφωνα
με το οποίο, δεν είναι δυνατόν μια
χώρα που κατέχει έδαφος ευρω-
παϊκού κράτους, να καλείται να
συμμετάσχει στη νέα δομή άμυνας
και ασφάλειας της Ε.Ε. και μεταξύ
άλλων, να διαθέτει προς πώληση
εξοπλιστικά προγράμματα σε κρά-
τη-μέλη, μέσω του Κανονισμού SA-
FE. Στο επίπεδο αυτό, η Λευκωσία
έχασε τη μάχη. Αφενός λόγω της
στάσης της Γερμανίας, η οποία
όπως είναι σε θέση να γνωρίζει η
«Κ», ανακοίνωσε με κάθε επιση-
μότητα στη συνεδρία της Επιτροπής
Μονίμων Αντιπροσώπων COREPER,
στις 10 Απριλίου, ότι ο αποκλεισμός
της Τουρκίας αποτελεί κόκκινη
γραμμή για το Βερολίνο! Και αφε-
τέρου λόγω της στάσης της Κομι-
σιόν, η οποία επιστράτευσε μια νο-
μική βάση, κατ’ αντιστοιχία της
νομικής βάσης για την πανδημία
Covid-19 (!), η οποία επέτρεψε τη
λήψη απόφασης επί του Κανονι-
σμού SAFE με ειδική πλειοψηφία.
Αν και στον Κανονισμό SAFE, πα-
ρεισφρέουν και στοιχεία που άπτον-
ται των εξωτερικών σχέσεων και
κατά συνέπεια, η απόφαση πιθα-
νότατα να έπρεπε να ληφθεί με
ομοφωνία, κάτι που ενδεχομένως
θα μπορούσε να οδηγήσει στην
προσβολή της απόφασης στο Δι-
καστήριο της Ε.Ε.

Μετριασμός
εμπλοκής

Σε κάθε περίπτωση, η νομική
βάση που επέλεξε η Κομισιόν, πε-
ριόριζε εκ των πραγμάτων, σε πρώ-
το χρόνο, την αντίδραση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας που δεν είχε
πλέον τη δυνατότητα άσκησης βέ-
το. Γεγονός που ανάγκασε την Κύ-
προ και την Ελλάδα να εστιάσουν
την αντίδρασή τους στον «μετρια-
σμό» της εμπλοκής της Τουρκίας
στην αρχιτεκτονική άμυνας και
ασφάλειας, και όχι στην είσοδο
αυτή καθαυτή της χώρας στη νέα
δομή, η οποία ήταν πλέον δεδομένη,
υπό το βάρος της θέσης του Βερο-
λίνου και της αμφιλεγόμενης, στην

καλύτερη περίπτωση, νομικής βά-
σης που επέλεξε η Κομισιόν. 

Έτσι, λοιπόν, φτάσαμε στην
απόφαση της 21ης Μαΐου, όταν η
Επιτροπή Μονίμων Αντιπροσώπων
COREPER, υιοθέτησε με ειδική
πλειοψηφία, την έγκριση του Κα-
νονισμού SAFE και μαζί και την
εμπλοκή υποψηφίων ή/και τρίτων
χωρών στη νέα αρχιτεκτονική άμυ-
νας και ασφάλειας της Ε.Ε. Όπως
πληροφορούμαστε, στην ψηφο-
φορία που έγινε, η μόνη «παρα-
φωνία» που καταγράφηκε ήταν η
στάση της Ουγγαρίας που τήρησε
αποχή. Συμπερασματικά, η Κύ-
προς δεν κατάφερε να αποτρέψει
την «εισαγωγή» της Τουρκίας

στη νέα δομή άμυνας και ασφάλειας
της Ε.Ε. Ούτε όμως να διασυνδέσει

το εν λόγω κέρδος για την Τουρκία,
με κάποιο αντάλλαγμα που αφορά
στην επίλυση του Κυπριακού, κάτι
που καταγράφεται στα πολύ αρνη-
τικά στοιχεία της απόφασης που
λήφθηκε. Ωστόσο, μέσα σε αυτό
το πολύ αρνητικό κλίμα, η Λευκωσία
κατόρθωσε με τη συμβολή και της
Αθήνας, να περιορίσει εν μέρει το
εύρος της εμπλοκής της Τουρκίας
στον Κανονισμό SAFE, σε ό,τι αφο-
ρά στην πώληση εξοπλιστικών προ-
γραμμάτων. 

Πώς έγινε αυτό; Με μονομερή
δήλωση της Κομισιόν, η οποία κα-
ταγράφηκε στα πρακτικά της CO-
REPER της 21ηςΜαΐου και φαίνεται
να δεσμεύει την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, ότι οι συμβάσεις για τις πω-
λήσεις εξοπλισμών που θα καταρ-
τίζονται (αφορούν μόνο το 35%
του προγράμματος SAFE), θα προ-
ϋποθέτουν διμερή συμφωνία της
Κομισιόν με την υποψήφια χώρα,
προκειμένου να συμμετάσχουν οι
αμυντικές βιομηχανίες/νομικές ον-
τότητες της εν λόγω υποψήφιας
χώρας (κατασκευαστές/ υποκατα-
σκευαστές) στο πρόγραμμα. Συμ-
φωνία, η οποία μάλιστα θα πρέπει
να εγκριθεί ομόφωνα από τα κρά-
τη-μέλη, με βάση το άρθρο 212 της
Συνθήκης Λειτουργίας της Ε.Ε.
(ΣΛΕΕ). 

Η εξέλιξη αυτή, δεν ήταν η μόνη
θετική παράμετρος για τη Λευκωσία
και την Αθήνα. Όπως πληροφο-
ρούμαστε, σε διάφορά σημεία του
Κανονισμού για το SAFE, τοποθε-
τήθηκαν αναφορές που επίσης τεί-
νουν να περιορίσουν τη συμμετοχή
μιας υποψήφιας χώρας στα κοινά
εξοπλιστικά προγράμματα, σε πε-
ριπτώσεις που η συμπεριφορά της
αντιβαίνει στα συμφέροντα ασφα-
λείας της Ένωσης και των κρατών-
μελών της Ε.Ε. Γεγονός που προ-
φανώς καταδεικνύει ότι σε τέτοιες
περιπτώσεις, η Άγκυρα θα βρίσκει
απέναντί της Λευκωσία και Αθήνα. 

Οι μονομερείς
δηλώσεις 

Οι προσθήκες αυτές, εκλήφθη-
καν ως ασφαλιστικές δικλείδες και
οδήγησαν τόσο τη Λευκωσία, όσο
και την Αθήνα να στηρίξουν εν
τέλει την έγκριση του Κανονισμού
SAFE, υποβάλλοντας μονομερείς
δηλώσεις στα πρακτικά, τις οποίες
εξασφάλισε η «Κ» (βλέπε φωτοτυ-
πίες). Στη δήλωση της Κυπριακής
Δημοκρατίας, αναφέρεται ότι «η
υποστήριξη της Κύπρου στον Κα-
νονισμό παρέχεται με την προϋπό-
θεση ότι το Άρθρο 212 της ΣΛΕΕ
θα χρησιμοποιηθεί ως νομική βάση
για τις διμερείς ή πολυμερείς συμ-
φωνίες που θα συναφθούν με τρίτες
χώρες, σύμφωνα με το Άρθρο 17
του Κανονισμού, προκειμένου να
ανοίξουν οι όροι επιλεξιμότητας
σε τρίτες χώρες. Στο πλαίσιο αυτό,
χαιρετίζει την προφορική δήλωση
της Επιτροπής που καταγράφηκε
στα πρακτικά της COREPER». Προ-
σθέτει ότι «καμιά προμήθεια που
αφορά τρίτες χώρες ή οντότητες
τρίτων χωρών και η οποία αντιβαί-
νει στα συμφέροντα ασφάλειας και
άμυνας της Ένωσης και των κρα-
τών-μελών της, όπως ορίζονται στο
πλαίσιο της Κοινής Εξωτερικής Πο-
λιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας,
σύμφωνα με τον Τίτλο V της Συν-
θήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση,
μπορεί να είναι επιλέξιμη στο πλαί-
σιο του μέσου SAFE, σύμφωνα με
τις σχετικές διατάξεις του κανονι-
σμού».

Η μονομερής δήλωση της Ελ-
λάδας αναφέρει, μεταξύ άλλων, ότι
«θα πρέπει να είμαστε εξαιρετικά
προσεκτικοί όσον αφορά τη συμ-
μετοχή τρίτων χωρών και των βιο-
μηχανιών/ νομικών οντοτήτων
τους (κατασκευαστές/ υποκατα-
σκευαστές), όταν αυτές οι τρίτες
χώρες δεν ευθυγραμμίζονται με
τους στόχους της Κοινής Εξωτερι-
κής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφά-
λειας της Ε.Ε., δεν συμμερίζονται
τις θεμελιώδεις αξίες και αρχές της
Ένωσης ή/και παραβιάζουν τα συμ-
φέροντα ασφάλειας και άμυνας της
Ε.Ε. και όλων των κρατών μελών
της. Η Ελλάδα είναι βέβαιη ότι η
Επιτροπή και οι εταίροι μας θα σε-
βαστούν αυτές τις θεμελιώδεις αρ-
χές σε όλα τα στάδια της εφαρμογής
του SAFE», σημειώνει η Αθήνα στη
μονομερή της δήλωση, προσθέ-
τοντας ότι «η Ελλάδα θεωρεί ότι
το άρθρο 212 της ΣΛΕΕ αποτελεί
την κατάλληλη νομική βάση για
τη σύναψη διμερών ή πολυμερών
συμφωνιών βάσει του άρθρου 17
του Κανονισμού».

Η μεγάλη εικόνα
εμπλοκής της Τουρκίας
στην άμυνα-ασφάλεια

της Ευρωπαϊκής Eνωσης
Ρήτρα Κομισιόν «μαζεύει εν μέρει» τη συμμετοχή

της Άγκυρας στο SAFE – Μονομερείς δηλώσεις Λευκωσίας-Αθήνας 

Αυτό που κατάφερε η Λευκωσία (και η Αθή-
να) είναι θετικό και για να είμαστε δίκαιοι,
το μοναδικό που θα μπορούσε να είχε γίνει
υπό τις περιστάσεις. Δεδομένου ότι όπως
αναφέρεται πιο πάνω, η στάση της Κομισιόν
και η νομική βάση που είχε επιλέξει για
έγκριση του Κανονισμού SAFE, δεν παρείχε
καμιά δυνατότητα φρεναρίσματος της ει-
σόδου της Τουρκίας στη νέα αρχιτεκτονική
άμυνας και ασφάλειας της Ε.Ε. Η μεγάλη
ωστόσο εικόνα, είναι πολύ θετικότερη για
την ίδια την Άγκυρα, καθώς η απόφαση
που λήφθηκε, δημιουργεί προοπτικές για
σημαντικά κέρδη, σε πολιτικό, αμυντικό
και οικονομικό επίπεδο. Σε πολιτικό επί-
πεδο, η Τουρκία εισέρχεται από την «κύρια
είσοδο» της Ε.Ε., ως μέρος της νέας αρχι-
τεκτονικής δομής άμυνας και ασφάλειας.
Κάτι που εκτιμάται ότι όχι απλώς θα αξιο-
ποιήσει αλλά και θα εκμεταλλευθεί το κα-
θεστώς Ερντογάν, σε όλα τα επίπεδα. Σε
αμυντικό-οικονομικό επίπεδο, οι περιορι-
σμοί που επιχειρούνται να τεθούν προς
την Τουρκία για συμμετοχή στο πρόγραμμα
SAFE, μέσω και της δέσμευσης της Κομισιόν
για χρήση του άρθρου 212 της ΣΛΕΕ, είναι
μεν αξιοσημείωτοι και καταγράφονται,
αλλά αποτελούν μόνο τη μικρή εικόνα των
δυνατοτήτων εμπλοκής που παρέχονται
προς την Τουρκία, όπως κοινοποιήθηκαν
επισήμως από την Ούρσουλα Φον ντερ
Λάιεν προς τον ίδιο τον Ταγίπ Ερντογάν,
στο πλαίσιο τηλεδιάσκεψης των επικεφαλής
των θεσμών με τους ηγέτες των «προθύμων
χωρών». 

• Όλες οι χώρες, υποψήφιες και τρίτες,
περιλαμβανομένης της Τουρκίας, μπορούν
να συμμετάσχουν στη διάθεση εξοπλιστι-

κών προγραμμάτων, απευθείας, σε εθνικό
επίπεδο, προς τα κράτη-μέλη της Ε.Ε. Υπό
το φως της «εθνικής ρήτρας διαφυγής»
του Συμφώνου Σταθερότητας και Ανάπτυ-
ξης, η οποία εκτιμάται ότι θα απελευθερώσει
έως και 650 δισεκατομμύρια ευρώ δημο-
σιονομικού χώρου στους εθνικούς προ-
ϋπολογισμούς των κρατών-μελών. 

• Σε ό,τι αφορά ποσοστό 65%, του Κα-
νονισμού SAFE, που αφορά κράτη-μέλη
και χώρες της κοινής αγοράς και την Ου-
κρανία, συνολικού ύψους 150 δισεκατομ-
μυρίων ευρώ, η Τουρκία φαίνεται ότι θα
μπορεί και πάλι να συμμετάσχει, «από το
παράθυρο». Διά της εξαγοράς ευρωπαϊκών
αμυντικών βιομηχανιών μέσω τουρκικών
αμυντικών βιομηχανιών ή και κοινοπρα-
ξιών. Με πολλά παραδείγματα, και με τον
πρώτο λόγο να έχει η τουρκική εταιρεία
Baykar, ιδιοκτησίας του γαμπρού του Ταγίπ
Ερντογάν, Σελτσούκ Μπαϊρακτάρ, που συ-
νέπραξε με την ιταλική Leonardo για κα-
τασκευή μη επανδρωμένων αεροσκαφών.
Ως επίσης και με εξαγορά της ιταλικής
«Piaggio Aerospace», επίσης από την τουρ-
κική Baykar με τις ευλογίες της Ρώμης. Επι-
πλέον, η τουρκική αμυντική βιομηχανία
Repkon και γερμανική αμυντική βιομηχανία
προχωρούν στη συμπαραγωγή πυρομαχι-
κών 155 χιλιοστών, σε γερμανικό έδαφος.
Ενώ απαρατήρητη δεν περνά και ηεξαγορά
από την τουρκική Repkon, της Bowas που
δραστηριοποιείται στην Ιταλία και στην
Αυστρία. Παράλληλα, η τουρκική Otokar
αναμένεται να δραστηριοποιηθεί στη Ρου-
μανία, όπως και η Nurol Makina στην Ουγ-
γαρία, κάτι που εκτιμάται ότι επιτρέπει
στις τουρκικές αμυντικές βιομηχανίες να

αποφύγουν ενδεχόμενους περιορισμούς
προμηθειών στην ευρωπαϊκή ομπρέλα άμυ-
νας και ασφάλειας. Σε όλα αυτά θα πρέπει
να προστεθεί η συνεργασία της τουρκικής
STM με την Πορτογαλία για την κατασκευή
δύο πλοίων του πορτογαλικού ναυτικού.
Ως επίσης και η συνεργασία της Τουρκικής
Αεροδιαστημικής Βιομηχανίας με την Ισπα-
νία για την κατασκευή 24 αεροσκαφών
Hurjet προκειμένου να αντικαταστήσουν
τα ισπανικά αεροσκάφη F5-s. 

• Σε ό,τι αφορά στο 35% της συμμετοχής
τουρκικών αμυντικών βιομηχανιών, στο
SAFE, καταγράφεται ο περιορισμός που
έχουν καταφέρει να εξασφαλίσουν Λευ-
κωσία και Αθήνα, Μέσω της ασφαλιστικής
δικλίδας της Κομισιόν, για χρήση του άρ-
θρου 212 που προνοεί τη συμφωνία της
Επιτροπής με την υποψήφια χώρα, για τη
συμμετοχή αμυντικών της βιομηχανιών
και την εν προκειμένω, λήψη ομόφωνης
απόφασης των κρατών-μελών. Ωστόσο,
και στην περίπτωση αυτή και παρά τη δέ-
σμευση της Κομισιόν, στα πρακτικά της
COREPER, δεν αποκλείεται να επιδιωχθούν
νέες αλχημείες. Άλλωστε, ενώ γράφονταν
αυτές οι γραμμές, κύκλοι της Άγκυρας επέ-
κριναν την Αθήνα για προσπάθεια περιο-
ρισμού της τουρκικής εμπλοκής, στην ευ-
ρωπαϊκή άμυνα και ασφάλεια.

Σε κάθε περίπτωση, η συμμετοχή της
Τουρκίας στο πρόγραμμα SAFE, αναμένεται
να έχει κι άλλα «επεισόδια», κατά την εφαρ-
μογή του εν λόγω Κανονισμού, όπου εκτι-
μάται ότι θα υπάρξουν νέες τριβές και αν-
τιπαραθέσεις. Η τυπική έγκριση του Κα-
νονισμού αναμένεται μεθαύριο Τρίτη, από
το Συμβούλιο Γενικών Υποθέσεων.

Τα τουρκικά κέρδη

<<<<<<

Η Κύπρος δεν κατάφερε
να αποτρέψει την «εισα-

γωγή» της Τουρκίας
στη νέα δομή άμυνας

και ασφάλειας της Ε.Ε.
Ούτε όμως να διασυνδέ-

σει το εν λόγω κέρδος
για την Τουρκία,

με κάποιο αντάλλαγμα
που αφορά στην επίλυ-

ση του Κυπριακού.

Παρά το αρνητικό κλίμα η Λευκωσία κατόρθωσε με τη συμβολή και της Αθήνας, να περιορίσει εν μέρει το εύρος της εμπλοκής της Τουρκίας
στον Κανονισμό SAFE, σε ό,τι αφορά στην πώληση εξοπλιστικών προγραμμάτων.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Αν δεν αλλάξουμε εμείς τη χώρα, ποιος θα την αλλάξει;

Π ριν από έναν, περίπου, χρόνο,
ο αριστούχος απόφοιτος του
Πανεπιστημίου Κύπρου Λάμ-

προς Διονυσίου εξέπληξε το ακρο-
ατήριο και τα ΜΜΕ με την αντισυμ-
βατική ομιλία του, στην τελετή απο-
φοίτησης της Σχολής του. Ποτέ κα-
νείς δεν είχε μιλήσει με τον δικό
του τρόπο, ενώπιον της προέδρου
της Βουλής, υπουργών και λοιπών
αξιωματούχων. 

«Ζούμε, δυστυχώς», είπε, «σε μια
κοινωνία που βρίσκεται σε παρακμή.
Οι θεσμοί καταρρέουν, οι πολίτες
αγανακτούν και η διαφθορά θεριεύει.
Ζούμε σε μια χώρα που βλέπουμε
το ένα σκάνδαλο μετά το άλλο. Σε
μια χώρα που διασύρεται διεθνώς.
Ζούμε σε μια χώρα που παρόλα αυτά
δεν τιμωρείται κανείς και δεν αλλάζει
τίποτα. Ζούμε σε ένα νησί που πα-
ραμένει μοιρασμένο με ανοικτές
πληγές». Και συνέχισε: «Φεύγω [για
τις μεταπτυχιακές μου σπουδές] δί-
χως να γνωρίζω αν τζιαι πότε θα
επιστρέψω πίσω γιατί γνωρίζω ότι
αν μείνω στην Κύπρο θα έρθει τζείνη
η στιγμή που κάποιος θα θεωρείται
καλύτερος όχι λόγω των γνώσεων,
των δεξιοτήτων και της εμπειρίας
του αλλά λόγω της κομματικής του
ταυτότητας και των οικογενειακών

του διασυνδέσεων. Φεύγω γιατί τού-
τη χώρα το μόνο που καταφέρνει
διαχρονικά είναι να απογοητεύει
και να κόβει τα φτερά των νέων
της». Δεν αρκέστηκε, όμως, στην
καταγγελτική διαπίστωση. Αυτό τα
έκαναν κι άλλοι. Η ίδια η πράξη της
ομιλίας του Λάμπρου, σε μια επίσημη
τελετή, ήταν πράξη αψήφησης, η
οποία συνοδευόταν από μία δέσμευ-
ση. Υπογράμμισε την ευθύνη του
πολίτη για τα κοινά. «Έχουμε την
ηθική υποχρέωση», είπε, «να αφή-
σουμε στα παιδιά και τα εγγόνια
μας μια Κύπρο καλύτερη απ’ αυτή
που παραλάβαμε. Να αφήσουμε μια
Κύπρο επανενωμένη, ευημερούσα,
τεχνολογικά ανεπτυγμένη, ανεκτική
και συμπεριληπτική. Μια Κύπρο για
την οποία θα είμαστε περήφανοι.
[…] Αν δεν αλλάξουμε εμείς τον
τόπο μας, ποιος θα το κάμει για
εμάς;».

Αυτό ακριβώς είναι το ερώτημα:
αν δεν αλλάξουμε εμείς τον τόπο
μας, ποιος θα το κάνει για εμάς; Αν
τα παραδοσιακά κόμματα μπορού-
σαν να το κάνουν, θα το είχαν ήδη
κάνει. Όχι μόνο δεν το έκαναν, αλλά
οδήγησαν την Κύπρο στη μεγαλύ-
τερη καταστροφή, μετά το 1974 –
τη χρεοκοπία του 2013. Τη χρεοκο-

πία δεν τη χρεώνεται ένα μόνο κόμ-
μα (μακάρι να ήταν τόσο απλό), αλλά
όλα τα κόμματα που άσκησαν εξου-
σία. Η χρεοκοπία έχει εμβληματική
σημασία, στο μέτρο που αντανακλά
την ευρύτερη θεσμική παρακμή της
χώρας (Χρηματιστήριο, Κυπριακές
Αερογραμμές, Μαρί, Συνεργατική,
κ.λπ.). 

Μήπως ισοπεδώνω; Δεν νομίζω.
Η αναγνώριση διακομματικών ευ-
θυνών δεν σημαίνει ότι δεν έγιναν
και σωστά πράγματα. Η είσοδος
στην Ε.Ε. και στην Ευρωζώνη λ.χ.
επέχει κι αυτή εμβληματική σημασία
– συνοψίζει την απαρχή μιας πορείας
εκσυγχρονισμού για την Κύπρο.
Δεν είναι, όμως, τέτοιες στρατηγικές
αποφάσεις που δίνουν τον τόνο
στον δημόσιο βίο όπως τον βιώνου-
με. Γιατί; Διότι, με την πάροδο του
χρόνου, τέτοιες αποφάσεις, αφενός
καταλήγουν να θεωρούνται αυτο-
νόητες, αφετέρου ενισχύουν ση-
μαντικά τις προσδοκίες των πολιτών,
καταδεικνύοντας έτσι, αργότερα,
τη διαχειριστική ανεπάρκεια αυτών
που τις έλαβαν. Είναι σαν να έκανες
μια καλή επένδυση αλλά αποδει-
κνύεσαι ανίκανος να τη διαχειριστείς
καλά. Να το πω διαφορετικά: και η
Μάλτα και η Βουλγαρία και η Ρου-

μανία έγιναν μέλη της Ε.Ε. αλλά
είναι πρωταθλήτριες στη διαφθορά
στην Ε.Ε. Ο λόγος; Οι μακροχρόνιοι
εθισμοί (π.χ. πελατειακή κομματο-
κρατία, αναξιοκρατία) είναι αυτοί
που δημιουργούν θεσμική κουλ-
τούρα σε μια χώρα, όχι μεμονωμένες
αποφάσεις, όσο σημαντικές κι αν
είναι. 

Ιδού η μέχρι τώρα ανεπίλυτη αν-
τίφαση: οι υψηλές προσδοκίες για
μια ευρωπαϊκή Κύπρο διαψεύδονται
σε επίπεδο πολιτικής διαχείρισης
από αυτούς που εμφανίζονται υπο-
στηρικτές της ευρωπαϊκής πορείας
της χώρας. Γιατί; Διότι, μεταξύ του
«αποφασίζω» και του «αλλάζω», με-
σολαβεί το «θέλω-και-μπορώ». Αν
όμως έχω εθισθεί στον πελατειασμό
και την αναξιοκρατία, τι κάνω; Υπο-
κρίνομαι. Λέω ότι τα πολεμώ, αλλά
τα αναπαράγω. Λέω ότι θέλω έναν
υγιή δημόσιο βίο, σαν αυτόν που
έχουν οι θεσμικά καλύτεροι εταίροι
μας, αλλά στην πράξη τον ακυρώνω.
Συχνά, μάλιστα, ανεπίγνωστα! (άλ-
λωστε αυτή είναι η ουσία του εθι-
σμού). Η αντίφαση αυτή δεν αίρεται
από τα παραδοσιακά κόμματα. Όπως
στον επιχειρηματικό τομέα, οι in-
cumbents απειλούνται μόνο από
τα start ups. Η ριζική καινοτομία

είναι αυτή που επιφέρει τομές.
Στο «Άλμα» διακρίνω την πρώτη

ρεαλιστική προσπάθεια να αναιρεθεί
η αντίφαση αυτή. Είναι μια φρέσκια
απάντηση στο ερώτημα του Λάμ-
πρου: αν δεν αλλάξουμε εμείς τον
τόπο μας, ποιος θα το κάμει για εμάς;
Το θέμα δεν είναι να καταγγείλουμε,
ξανά, τη θεσμική παρακμή, αλλά
να κάνουμε κάτι γι’ αυτή – να αλ-
λάξουμε τη χώρα. Το πολιτικό κα-
τεστημένο διαιωνίζει την παρουσία
του όσο οι πολίτες είναι απελπισμέ-
νοι, ιδιωτικοποιημένοι και ανοργά-
νωτοι. Η αρχή κάθε διαδικασίας αλ-
λαγής είναι η ελπίδα και η αυτοπε-
ποίθηση: να πιστέψουν οι πολίτες
ότι μια άλλη Κύπρος είναι εφικτή. 

Συνυπέγραψα το Κάλεσμα Συμ-
πόρευσης του «Άλματος» για να δη-
λώσω ότι η παρακμή δεν είναι η
μοίρα μας. Η πολιτική αλλαγή εξαρ-
τάται από το πόσο ενεργοί πολίτες
είμαστε. Εκτιμώ τον Οδυσσέα Μι-
χαηλίδη για τον ίδιο λόγο που τον
εκτιμά η πλειονότητα της κοινής
γνώμης: υπήρξε ο ακέραιος και ακού-
ραστος μαχητής κατά της διαφθοράς.
Όρθωσε «ανάρμοστα» το ανάστημά
του, και το πλήρωσε, εκεί που άλλοι
θα σιωπούσαν, είτε από δειλία, είτε
από ιδιοτέλεια. 

Είμαι βέβαιος ότι με το όραμά
του για την αναθέσμιση της χώρας
συμφωνεί η πλειονότητα της κοι-
νωνίας. Το γεγονός ότι αυτό το όραμα
εκφράζεται από αυτόν συγκεκριμέ-
να, προσδίδει δυναμική και αξιοπι-
στία στο εγχείρημα. Η αμφισβήτηση
του χαρακτήρα του από την ανώτατη
δικαστική απόφαση για την απόλυσή
του είναι τόσο πιστευτή από την
κοινή γνώμη όσο πιστευτή είναι η
επίσημη εξήγηση για την ποινική
δίωξη του δημάρχου Κων/πολης
Ιμάμογλου στην Τουρκία ή την από-
λυση της Κοβέσι από τη θέση της
επικεφαλής κατά της διαφθοράς
στη Ρουμανία. Το βαθύ κράτος, όταν
απειλείται αντιδρά. 

Για όσους θέλουν να αποφύγουν
τους Κύκλωπες των κομμάτων του
πελατειακού κράτους, χωρίς να πα-
ραδοθούν στις Σειρήνες του μισαλ-
λόδοξου εθνικολαϊκισμού ή της απο-
λιτίκ διαμαρτυρίας, το «Άλμα» του
Οδυσσέα μπορεί να παράσχει μια
ρεαλιστική εναλλακτική. 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αντεπι-
στέλλον Μέλος της Κυπριακής Ακαδη-
μίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών.
www.htsoukas.com

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Σε εβδομάδα κινητικότητας, όσο αυτό
μπορεί να νοηματοδοτηθεί ως προς
τη δύσκολη ουσία της επανέναρξης
των συνομιλιών, εισέρχεται το Κυ-
πριακό με την εβδομάδα που ξεκίνησε
χθες και θα διαρκέσει έως τις 31 Μαΐ-
ου που σηματοδοτείται από τη δεύ-
τερη κάθοδο, στην Κύπρο, της προ-
σωπικής απεσταλμένης του γενικού
γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμέ-
νων Εθνών, Μαρία-Άνχελα Ολγκίν.
Η Κολομβιανή διπλωμάτης, που επα-
ναδιορίστηκε στο Κυπριακό από τα
Ηνωμένα Έθνη, είδε το Σάββατο τον
πρόεδρο Χριστοδουλίδη και αύριο
Δευτέρα θα συναντήσει και τον Τουρ-
κοκύπριο ηγέτη, Ερσίν Τατάρ. Καλά
ενημερωμένες πηγές αναφέρουν
στην «Κ» πως το έργο της κας Ολγκίν
δεν θα είναι εύκολο, ωστόσο θα επι-
διώξει και να διασώσει τη διαδικασία,
αρχής γενομένης από τη βεβαίωση
πως η προαναγγελθείσα, από τα Η.Ε.,
δεύτερη άτυπη διάσκεψη για το Κυ-
πριακό στα τέλη Ιουλίου θα πραγ-
ματοποιηθεί, αλλά και να εξετάσει
κατά πόσο υπάρχει περιθώριο να
υπάρξει, αργότερα, επανεκκίνηση
της διαδικασίας. Έμπειροι παρατη-
ρητές αναφέρουν στην «Κ» πως το
έργο της κας Ολγκίν δεν θα είναι εύ-
κολο και για έναν άλλο λόγο: Καθότι
διαμορφώνονται ήδη τα αφηγήματα
της κάθε πλευράς ως προς το παιχνίδι
επίρριψης ευθυνών (blame-game)
με το Κυπριακό να αποτελεί παρα-
δοσιακό πεδίο «θαψίματος» ειδικών
απεσταλμένων του ΟΗΕ και επιπλέον
με τους δύο ηγέτες να γνωρίζουν
πολύ καλά πλέον την κα Ολγκίν και
το αντίστροφο. 

Οι κινήσεις της
Η κα Ολγκίν κατά τη διάρκεια της

παραμονής της στην Κύπρο, εκτός
των συναντήσεων με τους δύο ηγέτες,
θα έχει σειρά επαφών που θα καθο-
ριστούν από εβδομάδας με έμφαση
στο πεδίο που ξέρει να κινείται λόγω
της εμπειρίας της από τον εμφύλιο
της Κολομβίας και που εδράζεται
στην Κοινωνία των Πολιτών. Αν και
εκ μέρους του Τατάρ υπήρξαν δυ-
σκολίες στο αν η κα Ολγκίν μπορεί
να δει τους δύο διαπραγματευτές
και αν «δικαιούται» να έχει λόγο στην
προσπάθεια που συνεχίζεται για την
πρόοδο στο κομμάτι των Μέτρων
Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης (ΜΟΕ),
με έμφαση στη συζήτηση για τα ση-
μεία διέλευσης, η Κολομβιανή δι-
πλωμάτης θα επιδιώξει βήματα και
προς αυτή την κατεύθυνση, με επι-
στέγασμα των προσπαθειών της να
θεωρείται το σενάριο να καταστεί
εφικτή και μια κοινή της συνάντηση
με τους δύο ηγέτες. Από εκεί και
πέρα, η προσωπική απεσταλμένη
του γ.γ. θα εντάξει στη δεύτερη κά-
θοδό της στην Κύπρο και τη διπλω-
ματία του «πήγαινε-έλα» με ταξίδια
στις τρεις εγγυήτριες δυνάμεις (Η.Β.,
Ελλάδα και Τουρκία) καθώς και με
συνάντηση με τον Γιοχάνες Χαν,
τον απεσταλμένο της Κομισιόν υπό
την Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν για
το Κυπριακό. 

Θετικό σινιάλο 
Το σινιάλο που η ελληνοκυπριακή

πλευρά έστειλε ήδη μέσω του δια-
πραγματευτή Μενέλαου Μενελάου
με συνέντευξή του στο ΚΥΠΕ, ενόψει
της δεύτερης καθόδου της κας Ολγ-
κίν, ήταν σε κάθε περίπτωση θετικό.
Η Λευκωσία διαμήνυσε προς την
απεσταλμένη του γ.γ. πως επενδύει
στην παρουσία της. Παράλληλα,
ωστόσο, αυτό που η ελληνοκυπριακή
πλευρά θα επιδιώξει είναι σε μορφή
κόκκινης γραμμής πως δεν θα εισέλ-
θει επουδενί σε διαδικασία συνομι-
λίας με την άλλη πλευρά υπό τη μορ-
φή συζήτησης κυρίαρχων κρατών/ον-

τοτήτων και πως δεν διατίθεται να
κάνει περισσότερα βήματα, πράγμα
που είχε εκφράσει η ίδια η κα Ολγκίν
στην πρώτη της παρουσία στην Κύ-
προ, τα οποία θα μπορούσαν να ξε-
φύγουν του διαχρονικού, συμφωνη-
μένου πλαισίου επίλυσης του Κυ-
πριακού, παραπέμποντας σε άλλες
παραμέτρους ή πλαίσιο λύσης. Τις
εν λόγω γραμμές, σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ», δείχνει να τις αν-
τιλαμβάνεται η κα Ολγκίν, με έμπει-
ρους παρατηρητές του Κυπριακού
να χαρακτηρίζουν το κλίμα μεταξύ
της προσωπικής απεσταλμένης και
της ελληνοκυπριακής πλευράς ως

«πολύ καλό». Από εκεί και πέρα βέ-
βαια μένει να διαφανεί και η μεθο-
δολογία της, καθώς και τι θα θέσει
έναντι της ελληνοκυπριακής πλευράς. 

Δύσκολη σχέση 
Στον αντίποδα, η σχέση Ολγκίν-

Τατάρ δείχνει να είναι πιο «δύσκολη».
Η κα Ολγκίνεπανέρχεται στηνΚύπρο
σε μια περίοδο που το κλίμα στα Κα-
τεχόμενα δεν είναι μόνο συγκρου-
σιακό μεταξύ Τατάρ και αντιπολί-
τευσης αλλά και κατεξοχήν προεκλο-
γικό, με τον κ. Τατάρ ουσιαστικά να
αναφέρεται και κατ’ ιδίαν σε προ-
σπάθεια αποδόμησής του από την
προσωπική απεσταλμένη λόγω των
δύο συναντήσεών της με τον τέως
Τουρκοκύπριο ηγέτη, Μουσταφά
Ακιντζί, κατά την πρώτη της παρου-
σία στην Κύπρο. Για τον Τ/κ ηγέτη,
που έχει αναγάγει τη στάση του ως
προς τη λύση δύο κρατών ως «ση-
μαία» της προεκλογικής του καμπά-
νιας, αποκτά ενδιαφέρον, σύμφωνα
με έμπειρους παρατηρητές, το πώς
θα αλληλεπιδράσει κατά τη δεύτερη
κάθοδο της κας Ολγκίν και αν τελικά
θα «ενδώσει» σε μια κοινή συνάντηση
με τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη ενώ-
πιόντης. Από εκεί και πέρα οκ.Τατάρ
αναμένεται να επαναθέσει προς την
κα Ολγκίν τα ζητήματα που άπτονται
του περιουσιακού, έχοντας «εγγρά-
ψει» ως θέμα το ζήτημα των συλλή-
ψεων σφετεριστών περιουσίας από
τις κυπριακές Αρχές και επιπλέον
να «καταγγείλει» ουσιαστικά την πα-
ρέμβαση της Ε.Ε. στο Κυπριακό, μετά
και τον διορισμό Χαν. Ωστόσο, δι-
πλωματικές πηγές αναφέρουν στην
«Κ» πως στο εν λόγω πεδίο δεν ανα-
μένεται να βρει πρόσφορο πεδίο, με
την κα Ολγκίν να γνωρίζει πολύ καλά
πως οι όροι εντολής της στο Κυπριακό
ξεπερνούν, χρονικά, την «πολιτική
βιωσιμότητα» του Τουρκοκύπριου
ηγέτη, Ερσίν Τατάρ, ο οποίος μπορεί
να μη βρίσκεται στη θέση του τον
προσεχή Οκτώβριο. 

Τι θα επιδιώξει
Όπως διαμορφώνεται το σκηνικό

οι στόχοι της κας Ολγκίν στην Κύπρο
το αμέσως επόμενο διάστημα και λό-
γω περιορισμών ώς το τέλος του χρό-
νου (προεκλογικός Κατεχόμενα, Κυ-
πριακή Προεδρία Ε.Ε. από αρχές του
νέου έτους) είναι μεν περιορισμένοι,
αλλά ταυτόχρονα διαγράφονται με
πολύ συγκεκριμένο τρόπο:

• Tη «διασφάλιση της συνέχισης
της διαδικασίας», αρχής γενομένης
από μια νέα άτυπη διεθνή διάσκεψη
για το Κυπριακό στα τέλη Ιουλίου. 

• Την πλήρη αντίληψη και την
ακριβή μεταφορά του προς τον ίδιο
τον γ.γ. του ΟΗΕ, Αντόνιο Γκουτέρες,
του πραγματικού πλαισίου επιστρο-
φής των δύο πλευρών στο τραπέζι
των διαπραγματεύσεων, πλαίσιο που
υπόκειται σε αντικειμενικές δυσκο-
λίες που καθορίζονται και από τον
διαθέσιμο, διπλωματικά, χρόνο και 

• Την επικοινωνία προς κάθε πλευ-
ρά των αντικειμενικών δυσκολιών
που θα προκύψουν αν δεν υπάρξουν
τα επόμενα χρόνια προϋποθέσεις
επιστροφής στον διάλογο.

Ξαναπιάνει
δουλειά η Ολγκίν
για το Κυπριακό

Τι επιδιώκει να επιτύχει η προσωπική
απεσταλμένη του γ.γ. ΟΗΕ κατά τη δεύτερη
κάθοδό της στο νησί από τους δύο ηγέτες 

<<<<<<<

Η προσωπική απεσταλ-
μένη του γ.γ. θα εντάξει
στη δεύτερη κάθοδό της

στην Κύπρο και τη διπλω-
ματία του «πήγαινε-έλα»

με ταξίδια στις τρεις
εγγυήτριες δυνάμεις.

Η Μαρία-Άνχελα Ολγκίν, στη δεύτερη κάθοδό της στην Κύπρο, θα επιδιώξει μια διαδικασία διάσωσης
των συνομιλιών με φόντο μια νέα άτυπη στα τέλη Ιουλίου. 

ΚΥ
Π

Ε
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Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Εντός του φθινοπώρου, βάσει των
σημερινών δεδομένων, αναμένεται
να έχει οριστικοποιηθεί το ψηφο-
δέλτιο του ΔΗΣΥ για τις βουλευτικές
εκλογές του 2026. Αν και οι αρχικές
προθέσεις της ηγεσίας ήταν να ορι-
στεί η ημερομηνία εκδήλωσης εν-
διαφέροντος εντός Μαΐου και το
ζήτημα να κλείσει μέχρι τα τέλη
Ιουνίου –ακόμη και αν χρειαζόταν
να στηθούν κάλπες σε επαρχίες με
περισσότερους ενδιαφερόμενους
από τις διαθέσιμες θέσεις– φαίνεται
πως οι εσωκομματικές διαδικασίες
καθυστερούν αισθητά.

Η καθυστέρηση αυτή προκαλεί
δυσφορία, κυρίως σε στελέχη των
επαρχιακών επιτροπών, που ανα-
μένουν περαιτέρω συντονισμό και
κατευθύνσεις για το πώς θα διαχει-
ριστούν την προεκλογική περίοδο.
Σε κάποιες περιπτώσεις, όπως στην
Πάφο, η επικοινωνία με την Πιν-
δάρου χαρακτηρίζεται σχεδόν ανύ-
παρκτη, γεγονός που εντείνει τη
δυσαρέσκεια και τα παράπονα για
έλλειψη στρατηγικής καθοδήγησης.
Τυπικά, το γενικό πρόσταγμα των
εκλογών το έχει ο αναπληρωτής
πρόεδρος του κόμματος, σύμφωνα
με το καταστατικό. Ωστόσο, η πλει-
ονότητα των στελεχών επιθυμεί
μια ευρύτερη συνάντηση με την
πρόεδρο Αννίτα Δημητρίου, προ-
κειμένου να συνδιαμορφωθούν τα
επόμενα βήματα και να συζητηθεί
το ενδεχόμενο συμμετοχής ενδια-
φερομένων στο ψηφοδέλτιο.

Επιπλέον, σύμφωνα με πληρο-
φορίες, ορισμένα αρνητικά απαν-
τητικά μηνύματα που φέρεται να
έλαβε η Αννίτα Δημητρίου για προ-
τάσεις αριστίνδην υποψηφιοτήτων,
ενισχύουν την αίσθηση ότι το ση-
μερινό πολιτικό περιβάλλον απο-
μακρύνει αξιόλογα άτομα από το
κόμμα. Στελέχη του ΔΗΣΥ εκφρά-
ζουν τη λύπη τους για την απουσία
διάθεσης για σύνθεση, ενώ κάνουν
λόγο για απογοήτευση παλαιών
στελεχών –ακόμη και πρώην υπουρ-
γών– οι οποίοι δηλώνουν ότι ουδέ-
ποτε κλήθηκαν από την ηγεσία για
μια συνάντηση, παρά τις δημόσιες
διακηρύξεις περί ενότητας και ανοι-
χτών θυρών.

Αναφορικά με τους αριστίνδην
υποψηφίους στη Λευκωσία, πλησίον
φαίνεται να βρίσκονται ο πρώην
υπαρχηγός της Αστυνομίας Δημή-
τρης Δημητρίου, αν και για κάποιους
η παύση του από τον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας συνιστά ανασταλτικό

παράγοντα, καθώς και η Τίνα Παύ-
λου, διευθύντρια του κέντρου απο-
τοξίνωσης «Αγία Σκέπη».

Η ηγετική πυραμίδα, πάντως,
φέρεται να έχει στόχο την ενίσχυση
του κόμματος με πρόσωπα που στο
παρελθόν απομακρύνθηκαν, κυρίως
την τελευταία δεκαετία, προσβλέ-
ποντας σε ώθηση που θα υπερβεί
το όριο του 25%. Πλέον, αποφεύ-
γονται οι αναφορές σε ποσοστά, με
τη δημόσια ρητορική να εστιάζει
στον στόχο της πρωτιάς, με σαφές
προβάδισμα έναντι του δεύτερου
κόμματος.

Ωστόσο, υπάρχει ανησυχία για
τον αριθμό των εδρών που θα εξα-
σφαλίσει ο ΔΗΣΥ. Εκτιμάται πως η
νέα κοινοβουλευτική ομάδα πιθα-
νότατα θα αριθμεί λιγότερους από
τους 17 σημερινούς βουλευτές. Το
ενδεχόμενο αυτό προβληματίζει,
καθώς θα καταστήσει δυσχερέστερη
την προώθηση προτάσεων και θέ-
σεων στη Βουλή, ενώ ενδέχεται να
οδηγήσει σε συνεργασίες με κοι-
νοβουλευτικές ομάδες με διαφορε-
τική πολιτική αφετηρία.

Παράλληλα, σε εξέλιξη βρίσκον-
ται διεργασίες για την επαναπρο-
σέγγιση στελεχών που δεν θα είναι
υποψήφιοι αλλά η δημόσια στήριξή
τους κρίνεται καθοριστικής σημα-
σίας. Χαρακτηριστικό παράδειγμα
αποτελεί ο πρόεδρος του ΚΟΑ, Γιάν-
νης Ιωάννου –που βρέθηκε στο
πλευρό του Νίκου Χριστοδουλίδη–

ενώ σε ανάλογο πλαίσιο εντάσσον-
ται και πρώην υπουργοί. Έντονο
ενδιαφέρον προκαλεί και η περί-
πτωση του Χριστόφορου Τορναρίτη,
με τον οποίο έχει γίνει συζήτηση
σχετικά με τις προθέσεις του: αν
θα κατέλθει με δικό του ψηφοδέλτιο
στιςβουλευτικές–φέρεταινα τρέχει
δημοσκόπηση για να μετρήσεις τις
δυνάμεις του– ή αν θα επιλέξει να
στηρίξει πρόσωπα εντός ΔΗΣΥ. 

Σε τροχιά
μάχης

Οι νυν βουλευτές του κόμματος
έχουν ήδη εισέλθει σε τροχιά μάχης
για την επανεκλογή τους, σε ένα
κλίμα έντονης εσωστρέφειας και
απουσίας συνεννόησης τόσο με
την ηγεσία όσο και μεταξύ τους.
Αρκετοί εξ αυτών δηλώνουν απο-
γοητευμένοι από τη μεταχείρισή
τους, επισημαίνοντας ότι η άποψή
τους δεν λαμβάνεται υπόψη, ενώ
εκφράζουν δυσφορία για το γεγονός
ότι το κόμμα επιλέγει να παρουσιάζει
τις θέσεις του μέσω της σκιώδους
κυβέρνησης, χωρίς τη συμμετοχή
της κοινοβουλευτικής ομάδας, η
οποία και θα μπορούσε να τροχο-
δρομήσει την υλοποίηση κάποιων
εξ αυτών.

Εντός του υπό διαμόρφωση ψη-
φοδελτίου αναμένεται να ενταχθούν
και στελέχη της σκιώδους κυβέρ-

νησης, ενώ πιέσεις δέχεται και η
τέως υφυπουργός Πρόνοιας Ανα-
στασία Ανθούση, της οποίας η πα-
ρουσία κρίνεται ιδιαίτερα ενισχυτική
για το ψηφοδέλτιο της Λευκωσίας.

Σίγουρη θεωρείται η εκ νέου
υποψηφιότητα των Δημήτρη Δη-
μητρίου και ΣάβιαςΟρφανίδου, ενώ
εκκρεμεί η τελική απόφαση της Ξέ-
νιας Κωνσταντίνου. Υποψήφιοι επί-
σης αναμένεται να είναι ο πρώην
υπουργός Χαράλαμπος Πετρίδης,
ο νυν αντιδήμαρχος Λευκωσίας Αν-
δρέας Κωνσταντίνου, ο γιατρός Νε-
όφυτος Ζαμπάς, η δικηγόρος Έλενα
Κούσιου, ο πρόεδρος των Επιστη-
μόνων Εκτιμητών Ακινήτων Πόλυς
Κουρουσίδης, ο κοινοτάρχης Κοκ-
κινοτριμιθιάς Χριστάκης Μελετιές
και το μέλος του Πολιτικού Γραφείου
Χρίστος Πάλλης. Αν και υπήρξαν
εισηγήσεις ώστε η πρόεδρος του
κόμματος να θέσει υποψηφιότητα
στη Λευκωσία, η Αννίτα Δημητρίου
φέρεται να παραμένει προσηλωμένη
στη Λάρνακα, επικαλούμενη την
ανάγκη αποφυγής κινήσεων καθαρά
ψηφοθηρικού χαρακτήρα. Στην ίδια
επαρχία, την επανεκλογή του θα
διεκδικήσει και ο βουλευτής Πρό-
δρομος Αλαμπρίτης.

Στην Αμμόχωστο, πέρα από τους
νυν βουλευτές Γιώργο Κάρουλα και
Νίκο Γεωργίου, αναμένεται να εν-
ταχθεί στο ψηφοδέλτιο και οστενός
συνεργάτης της Αννίτας Δημητρίου,
Γιώργος Χατζηγεωργίου. Στο ψη-

φοδέλτιο Αμμοχώστου πιθανώς και
ο Γιώργος Λυσανδρίδης, ενώ η επι-
λογή Μιχάλη Γιωργάλλα για αρι-
στίνδην φέρεται να δίνει περαιτέρω
ώθηση σε μία επαρχίαπου το ΕΛΑΜ
σημειώνειυψηλά ποσοστά. Πάντως,
στην όλη προσπάθεια δεν αποκλεί-
εται να εμπλακεί και ο νυν πρόεδρος
του ΕΟΑ Γιάννης Καρούσος, βάζον-
τας τελικά υποψηφιότητα για μια
θέση στο κοινοβούλιο. Πάντως,
όπως διαμηνύεται, στο ψηφοδέλτιο
Αμμοχώστου θα γίνει προσπάθεια
να ενταχθούν και στελέχη που θα
προσελκύσουν ψηφοφόρους που
πιθανώς να επέλεγαν ΕΛΑΜ.

Λεμεσός
και Πάφος

Στη Λεμεσό φέρεται μέχρι αυτή
την ώρα να υπάρχουν και τα πε-
ρισσότερα ζητήματα σε σχέση κυ-
ρίως με τους αριστίνδην που θα δώ-
σουν στο κόμμα ώθηση και ικανο-
ποιητικά ποσοστά. Φωτεινή Τσιρί-
δου και Νίκος Σύκας επαναδιεκδι-
κούν. Την υποψηφιότητά του ανα-
μένεται να θέσει ο Τίμης Ευθυμίου,
πρώην υπουργός Γεωργίας στην
κυβέρνηση ΤάσσουΠαπαδόπουλου,
όπως και ο νυν δημοτικός σύμβουλος
ΑνδρέαςΚόκκινος. Στο ψηφοδέλτιο
όπως όλα δείχνουν και ο συνεργάτης
του αναπληρωτή προέδρου του ΔΗ-
ΣΥ Ευθύμιου Δίπλαρου, Γιώργος
Καραϊσκάκης.

Στην Πάφο, ο βουλευτής Χαρά-
λαμπος Πάζαρος θα επαναδιεκδι-
κήσει, ενώ εξετάζεται η υποψηφιό-
τητα ατόμου από τον κύκλο του
πρώην βουλευτή Κωστάκη Κων-
σταντίνου. Αξιοσημείωτο είναι ότι
στην επαρχία δεν έχει γίνει προ-
σπάθεια αποκατάστασης σχέσεων
μετά τη ρήξη που προκάλεσε η υπο-
στήριξη της Πινδάρου στον κ. Κων-
σταντίνου –υποστηρικτή της υπο-
ψηφιότητας Χριστοδουλίδη– για
τη θέση προέδρου του ΕΟΑ Πάφου.

Με το πολιτικό σκηνικό σε εξέ-
λιξη και τις προκλήσεις πολυδιά-
στατες, η σύνθεση του ψηφοδελτίου
του ΔΗΣΥ αποκτά κρίσιμο ρόλο
στον καθορισμό της στρατηγικής
και του εκλογικού του μέλλοντος. 

Το αποτέλεσμα της κάλπης στις
26 Μαΐου θα καταδείξει, όπως ση-
μειώνουν στελέχη, αν ο κομματικός
μηχανισμός κατάφερε να συγκε-
ράσει τις διαφορετικές τάσεις και
να δώσει πειστική απάντηση στο
αίτημα για ανανέωση, ενότητα και
προοπτική.

Αρχισε η ονοματολογία
για τα ψηφοδέλτια 

Καθυστερήσεις, γκρίνια και εσωστρέφεια ενόψει βουλευτικών εκλογών στον Δημοκρατικό Συναγερμό

Πιέσεις για υποψηφιότητα δέχεται και η
τέως υφυπουργός Πρόνοιας Αναστασία
Ανθούση, της οποίας η παρουσία κρίνεται
ιδιαίτερα ενισχυτική για το ψηφοδέλτιο της
Λευκωσίας.

Η επιλογή Μιχάλη Γιωργάλλα για αριστίν-
δην φέρεται να δίνει περαιτέρω ώθηση σε
μία επαρχία που το ΕΛΑΜ σημειώνει υψη-
λά ποσοστά βάσει δημοσκοπήσεων.

Ο πρώην υπαρχηγός της Αστυνομίας Δη-
μήτρης Δημητρίου έχει επιλεγεί για αρι-
στίνδην στη Λευκωσία, αν και για κάποιους
η παύση του από τον Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας συνιστά ανασταλτικό παράγοντα.

Αναφορικά με τους αριστίνδην υποψηφί-
ους στη Λευκωσία, πλησίον φαίνεται να
βρίσκεται και η διευθύντρια του Κέντρου
Αποτοξίνωσης «Αγία Σκέπη», Τίνα Παύλου.

Η ηγετική
πυραμίδα
του ΔΗΣΥ
φέρεται να
έχει στόχο

την ενίσχυση
του κόμμα-
τος με πρό-
σωπα που
στο παρελ-
θόν απομα-
κρύνθηκαν,
κυρίως την

τελευταία δε-
καετία, προ-
σβλέποντας
σε ώθηση

που θα υπερ-
βεί το όριο
του 25%.

Σε εξέλιξη
βρίσκονται
διεργασίες

για την επα-
ναπροσέγγι-
ση στελεχών
που η δημό-
σια στήριξή
τους κρίνεται
καθοριστι-
κής σημα-
σίας. Χαρα-
κτηριστικό
παράδειγμα
ο πρόεδρος
του ΚΟΑ,
Γιάννης

Ιωάννου, ενώ
ενδιαφέρον

προκαλεί και
η περίπτωση
του Χριστό-
φορου Τορ-

ναρίτη.

Ορισμένα αρνητικά απαντητικά μηνύματα που φέρεται να έλαβε η Αννίτα Δημητρίου για προτάσεις
αριστίνδην υποψηφιοτήτων ενισχύουν την αίσθηση ότι το σημερινό πολιτικό περιβάλλον απομακρύ-
νει αξιόλογα άτομα από το κόμμα.

ΚΥ
Π

Ε
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Τη Δευτέρα που πέρασε, ο Οδυσσέας
Μιχαηλίδης έκανε το επίσημο πρώτο
του βήμα στο κομματικό σκηνικό.
Παρουσιάζονταςτην Κίνηση «Άλμα»
εξηγούσε πως όραμά του είναι να
αλλάξει τη χώρα μέσα από την ευρεία
μεταρρύθμιση του κράτους και τη
διασφάλιση του κράτους δικαίου.
Το ερώτημα που τέθηκε αμέσως
ήταν κατά πόσο η εξαγγελία και το
όλο εγχείρημα πληρούσε τις προσ-
δοκίες που είχαν καλλιεργηθεί όλο
αυτό το διάστημα. Και κυρίως, πόσο
διαφορετικό θα μπορούσε να είναι
το «Άλμα» του Οδυσσέα Μιχαηλίδη
από τόσα άλλα προσωποπαγή κινή-
ματα που έχουν ιδρυθεί όλο αυτό το
διάστημα, έχουν προκαλέσειυψηλές
προσδοκίες αλλά μέσα σε σύντομο
χρονικό διάστημα εξαφανίστηκαν.
Λίγο η ισχνή παρουσία κόσμου, λίγο
το όλο παλιακό στήσιμο της εκδή-
λωσης και κυρίως τα διαφορετικών
φιλοσοφιών και απόψεων πρόσωπα
που περιτριγύριζαν τον τέως γενικό
ελεγκτή στο πάνελ, ήταν αρκετά για
να ενισχύσουν την αίσθηση ότι ίσως
να έγινε πολύ κακό για το τίποτα.
Το κατά πόσο ο Οδυσσέας Μιχαη-
λίδης και η καινούργια κίνησή του
μπορούν να αποτελέσουν τη ρήξη
με το κατεστημένο ή μία επανάληψη
όλων όσων είδαμε να παρελαύνουν
τόσα χρόνια στο κομματικό πεδίο,
είναι κάτι που θα διαπιστωθεί το
επόμενο διάστημα. Το σίγουρο είναι
πως ο τέως γενικός ελεγκτής μπαίνει
πλέον στα βαθιά της πολιτικής με
έναν άλλο ρόλο, πολύ πιο άχαρο από
αυτόν του ανεξάρτητου αξιωματού-
χου, αυτόν του κομματάρχη, σε ένα
κομματικό σκηνικό ήδη απαξιωμένο
από τον κόσμο.

Κομματάρχης σ’ ένα
απαξιωμένο σύστημα

Προφανώς ηδράση τουΟδυσσέα
Μιχαηλίδη όλα αυτά τα χρόνια στην
Ελεγκτική Υπηρεσία με τη σωρεία
αποκάλυψης σκανδάλων είχε συμ-
βάλει στονακτίσει ένα ισχυρό κοινό
από υποστηρικτέςκαι να γιγαντωθεί
αυτό με την απόλυσή του. Η δημο-
τικότητά του καταγράφεται διαχρο-
νικά από τις δημοσκοπήσειςπου πα-
ρουσίαζαν ότι ο θεσμός της Ελεγκτι-
κής Υπηρεσίας απολαμβάνει τα υψη-
λότερα ποσοστά εμπιστοσύνης από
τον κόσμο και σήμερα με τη δημο-
τικότητα που καταγράφει ως εν δυ-
νάμει πολιτευτήςο τέως γενικός ελεγ-
κτής. Παράλληλα, όμως,δημιούργησε

ένα εχθρικό ακροατήριο, είτε από
πρόσωπα που επηρεάζονταν από τις
αποκαλύψεις του, είτε από εκείνους
που θεωρούσαν τον λόγο του ιδιαί-
τερα τοξικό και ισοπεδωτικό. Η πα-
ρουσία του στην πολιτική αρένα θα
καταδείξει τι από τα δύο θα επικρα-
τήσει και αν η δυναμική που έκτισε
ως ανεξάρτητος αξιωματούχος δεν
θα ξεφουσκώσει με την αλλαγή κα-
πέλου. Γιατί ένα είναι να μπορείς να
αποκαλύπτεις σκάνδαλα από το βά-
θρο του γενικού ελεγκτή, άλλο να
περιορίζεσαι σε καταγγελτικό ρόλο
ως κομματάρχης. Το σίγουρο είναι
ότι ο ίδιος φιλοδοξεί να κερδίσει τους
απογοητευμένους από το σύστημα
ψηφοφόρους, την εξωσυστημική,
όπως ο ίδιος αρέσκεται να λέει, ψήφο.
Σε αυτό θα τον βοηθήσειη ξεκάθαρη
–σε αντίθεση με τα άλλα κόμματα
της αντιπολίτευσης– αντιπολιτευτική
του θέση. Η επιθετική πολιτική του
απέναντι στην κυβέρνηση –που είναι
πλέον ιδιαίτερα εύθραυστη– μπορεί
να συνασπίσει όλους εκείνους που
έχουν απογοητευτεί από τις πολιτικές
του Νίκου Χριστοδουλίδη. Την ίδια
στιγμή, έμφασηαναμένεται να δώσει
στηδιαφάνεια και το κράτος δικαίου,
σε μία περίοδο που το πολιτικό σύ-
στημα απαξιώνεται από τα σκάνδαλα

της διαφθοράς. Όμως το ζήτημα για
τον ίδιο, είναι ότι αυτή ακριβώς η
απαξίωσηγια το σύστημα, την οποία
και ο ίδιος καλλιέργησε όλο αυτό το
διάστημα, ενδεχομένως να φθείρει
τελικάκαι τον ίδιο. Έχουμε άλλωστε
δει παραδείγματα προσώπων που
ενώ απολάμβαναν δημοτικότητα
φθάρηκαν με την ανάληψη εξουσίας.
Φάνηκε στην περίπτωση του Χαρά-
λαμπου Θεοπέμπτου, αλλά κυρίως
στην περίπτωση της Αννίτας Δημη-
τρίου που αν και παραμένει δημο-
φιλής έχει φθαρεί από την ημέρα

που ανέλαβε την προεδρία του ΔΗΣΥ.
Εδώ ακριβώς θα διαφανεί πόση θα
είναι η φθορά του Οδυσσέα Μιχαη-
λίδη ως κομματάρχηκαι πόσο μπορεί
να τη διαχειριστεί. Γιατί ένα πράγμα
είναι να παίζεις με το ραφιναρισμένο
κουστούμι του ανεξάρτητου αξιω-
ματούχου και άλλο να βάζεις την πο-
λυφορεμένηφανέλα του κομματάρχη
με όλα όσα τη φέρει. 

Οι προκλήσεις
Σε ένα κλίμα απαξίωσης των κομ-

μάτων, ο Οδυσσέας Μιχαηλίδης θα
κληθεί να αντιμετωπίσει τις εξής
προκλήσεις το επόμενο διάστημα:

• Την απειρία στο πώς στήνεται
και πώς οργανώνεται ένα κόμμα.

• Την επίθεση από πολιτικά κόμ-
ματα και αρχηγούς που τον έβλεπαν
μέχρι σήμερα ως σύμμαχο και πλέον
τον θεωρούν ως τον κύριο πολιτικό
αντίπαλο.

• Τη δυσκολία να ισορροπήσει σε
ένα πολυσυλλεκτικό εν πολλοίς αν-
τιφατικό σε φιλοσοφία ακροατήριο. 

• Την ανάγκη να έχει θέσεις σε
όλα ανεξαιρέτως τα θέματα, δυσα-
ρεστώντας αναπόφευκτα κάποιους
εκ των συνεργατών του και των υπο-
στηρικτών του.

• Θα είναι υπόλογος για λάθη, πα-
ραλείψεις και ατυχείς συμπεριφορές
συνεργατών του. 

• Την ανάγκη να βρει τις απαραί-
τητες χορηγίες για να λειτουργήσει
το νεοσυσταθέν κόμμα στο πλαίσιο
της διαφάνειας και της αξιοκρατίας
που ο ίδιος εδώ και καιρό επαγγέλ-
λεται.

Προσεχώς…
αχταρμάς

Η απειρία του φάνηκε με το κα-
λημέρα, αν ληφθεί υπόψη η επιλογή
του να τον πλαισιώσει ένα πρόσωπο
με ακραίες θέσεις στο μεταναστευ-
τικό, στα θέματα που αφορούν την
ΛΟΑΤΚΙ+ κοινότητα αλλά και με
έντονη θέση εναντίον του εμβολια-
σμού. Είτε γνώριζε τις πεποιθήσεις
τού εν λόγω προσώπου και αποδέ-
χτηκε να βρίσκεται στην πρώτη
γραμμή της εξαγγελίας του είτε όχι,
είναι εξίσου προβληματικό για τη
συνοχή του κόμματος. Το ερώτημα
είναι αν ο Οδυσσέας Μιχαηλίδης εί-
ναι έτοιμος να βάλει σαφείς γραμμές
γύρω από το τι ακριβώς υποστηρίζει
το κόμμα, δυσαρεστώντας κάποιους
εκ των υποστηρικτών του, ή αν θα
παρακολουθεί αμήχανος έναν αχταρ-
μά θέσεων και φιλοσοφιών να εκ-
προσωπούν το κόμμα του.

Όμως, η απειρία του Οδυσσέα
Μιχαηλίδη δεν φάνηκε μόνο από
την περίπτωση των ατόμων που τον
περιστοίχιζαν στην πρώτη του κομ-
ματική εμφάνιση. Η αιχμή που άφη-
σε ότι στενός συνεργάτης του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας, γνώριζε
από τον Ιούλιο 2024 –πριν από τις
τελικές αγορεύσεις– ότι η απόφαση
του Ανωτάτου Συνταγματικού Δι-
καστηρίου για απόλυση θα ήταν
ομόφωνη, ήταν αρκετή για να προ-
καλέσει σωρεία αντιδράσεων και
να θεωρηθεί το πρώτο του αυτογκόλ.
Δεν ήταν μόνο η συντονισμένη επί-
θεση που δέχτηκε από κυβέρνηση
και κόμματα για τις καταγγελίες του.
Ήταν ότι στην κατάθεση που κλή-
θηκε να δώσει, δεν έδωσε στοιχεία
γύρω από τα όσα δημοσίως κατάγ-
γελλε. Από τη μία λοιπόν ενίσχυσε
το αφήγημα πολλών ότι ο λόγος του
είναι μη στοιχειοθετημένος, μη σο-
βαρός, τοξικός και στόχο έχει να
ισοπεδώσει όλους τους θεσμούς.
Από την άλλη, θεωρήθηκε πως στο
δικό του ακροατήριο, αυτό δηλαδή
που δεν εμπιστεύεται ήδη κανέναν
θεσμό, πέρασε με επιτυχία το μή-
νυμα του φαγώματός του από το
υφιστάμενο σύστημα. 

Ο Οδυσσέας σε Άλμα μετέωρο
Φεύγει από το βάθρο του ανεξάρτητου αξιωματούχου και πλέον έχει να αντιμετωπίσει τον άχαρο ρόλο του κομματάρχη

Πόσο έντονη θα είναι η πολεμική
που θα δεχτεί από τα υπόλοιπα κόμ-
ματα θα εξαρτηθεί και από το ποια
γνωστά πολιτικά πρόσωπα θα τον
ακολουθήσουν. Έχουν για παρά-
δειγμα ακουστεί πολλά για το φλερτ
που γίνεται με τον Παύλο Μυλωνά
και τον Ζαχαρία Κουλία. Η περί-
πτωση των δύο βουλευτών του ΔΗ-
ΚΟ μπορεί να προκαλέσει βεβαίως
αντιδράσεις στην υφιστάμενη συ-
νοχή του Άλματος, αν ληφθούν υπό-
ψη οι φιλελεύθερες θέσεις του Χα-
ρίδημου Τσούκα και του Κωνσταν-
τίνου Χριστοφίδη που αντικρούον-
ται με τις συντηρητικές θέσεις Μυ-
λωνά και Κουλία σε ανθρώπινα δι-
καιώματα και Κυπριακό.

Όπως λέγεται στο παρασκήνιο,
συζητήσεις γίνονται και με κάποιους
βουλευτές που ολοκληρώνουν τη
θητεία τους στη Βουλή με το κόμμα
τους. Το μεγάλο ωστόσο ενδιαφέρον
επικεντρώνεται στο τι θα κάνει η
Ειρήνη Χαραλαμπίδου, δεδομένου
ότι η πολύ δημοφιλής πολιτικός θα
δώσει άλλη δυναμική με την πα-
ρουσία της στο νεοσυσταθέν κόμμα.
Ο κ. Μιχαηλίδης δεν έχει κρύψει
την επιθυμία του να κάνει το άλμα
και η βουλεύτρια του ΑΚΕΛ, ενώ
μάλιστα οι δύο διατηρούν εδώ και
χρόνια μία πολύ καλή συνεργασία
που ωφέλησε και τους δύο. Το ερώ-
τημα είναι αν οι φιλοδοξίες και των
δύο συγκρούονται, δεδομένου ότι
και οι δύο ενδιαφέρονται για τις
προεδρικές εκλογές του 2028.

Οι προεδρικές εκλογές άλλωστε
ήταν ο λόγος για τον οποίο ο Οδυσ-
σέας Μιχαηλίδης προχώρησε στη
σύσταση κόμματος, αν και πρό-
σφατα σε συνέντευξή του στον ΑΛ-
ΦΑ έστειλε το μήνυμα προφανώς
στην Ειρήνη Χαραλαμπίδου, ότι η
δική του υποψηφιότητα δεν θα
είναι προϋπόθεση. Η βουλεύτρια
του ΑΚΕΛ πάντως διατηρεί επί του
παρόντος κλειστά τα χαρτιά της
για μία σειρά λόγων. Θέλει να ολο-
κληρωθεί το συνέδριο του ΑΚΕΛ
όπου θα επιβεβαιωθεί η μη συμπε-

ρίληψή της στο ψηφοδέλτιο του
κόμματος λόγω περιορισμού θη-
τειών, αλλά και το θολό, που έχει
πει δημοσίως ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Στέ-
φανος Στεφάνου, ζήτημα αξιοποί-
ησής της. Οι σχέσεις των δύο πλευ-
ρών είναι γνωστό πως δεν είναι οι
καλύτερες, ωστόσο ούτε ο ένας
ούτε ο άλλος θέλει να χρεωθεί το
διαζύγιο. Η Ειρήνη Χαραλαμπίδου
για παράδειγμα δεν θέλει να φύγει
από το κόμμα, έχοντας το βάρος
ότι πρόδωσε τον ΑΚΕΛικό κόσμο,
αλλά να σταλεί το μήνυμα πως το

ΑΚΕΛ της έκλεισε την πόρτα. Αν
λοιπόν επιβεβαιωθεί ότι δεν έχει
πλέον συγκεκριμένο ρόλο στο κόμ-
μα, τότε θα μπορεί και η ίδια να
λάβει τις αποφάσεις της για το πώς
θα κινηθεί πολιτικά. Όλος αυτός
το χρόνος βεβαίως τη βοηθά για
να δει αν το Άλμα είναι όντως η
επιλογή για την ίδια, ή ένα εγχεί-
ρημα που θα ξεφουσκώσει σύντομα. 

Το μεγάλο ερώτημα που θα δια-
πιστωθεί στη συνέχεια είναι αν ο
Οδυσσέας Μιχαηλίδης ορθά προ-
χώρησε στην ίδρυση του κόμματος
ή αν αυτή η κίνησή του αποδειχθεί
ολέθριο λάθος. Κάποιοι λένε πως
σύρθηκε από τα θέλω των υποστη-
ρικτών του που έψαχναν στέγη.
Άλλοι, πως ήταν ο μόνος τρόπος
για να κρατηθεί στην επικαιρότητα
και να διατηρήσει τη δυναμική που
καλλιέργησε όλο αυτό το διάστημα.
Το σίγουρο είναι πως με την ίδρυση
του κόμματος, ο Οδυσσέας Μιχαη-
λίδης αλλάζει ρόλο, αλλάζει και τον
τρόπο που τον βλέπουν πολλοί.
Δεν είναι μόνο η καχυποψία των
πολιτών απέναντι στα κόμματα,
είναι και η καχυποψία των υπολοί-
πων κομμάτων, με τους οποίους
έκαψε όπως όλα δείχνουν γέφυρες.
Μειώνοντας κατ’ επέκταση σημαν-
τικά το ενδεχόμενο να τον στηρί-
ξουν στις επικείμενες εκλογές. Γιατί
ένα είναι να στηρίζουν έναν πρώην
ανεξάρτητο αξιωματούχο, άλλο
έναν κομματάρχη, που συνέβαλε
στη δική τους αποδυνάμωση. 

Η Ειρήνη και οι άλλοι

<<<<<<<

Ο γρίφος της Ειρήνης
που μετρά δυνάμεις και
ο περίγυρος Οδυσσέα
που θα κρίνει πολλά.

<<<<<<<

Ο Οδυσσέας Μιχαηλίδης
παίρνει ένα μεγάλο

ρίσκο ιδρύοντας κόμμα.
Ενδεχομένως να

συγκεντρώσει κοντά
του μεγάλο μέρος της

κοινωνίας που απαξιώ-
νει το υφιστάμενο πολιτι-
κό σύστημα, ίσως όμως
να γίνει και ο ίδιος θύμα
αυτής της απαξίωσης.

Το ΔΗΚΟ, που το 2020 καταψήφιζε
τον προϋπολογισμό επειδή δεν
δίνονταν οι φάκελοι των χρυσών
διαβατηρίων στον γενικό ελεγκτή,
σήμερα αλλάζει εκκωφαντικά στά-
ση. Γιατί είναι ο Νικόλας Παπα-
δόπουλος προσωπικά που ζήτησε
να βγει ανακοίνωση από το κόμμα
εναντίον των δηλώσεων του Οδυσ-
σέα Μιχαηλίδη, κάνοντας λόγο
για κουτσομπολιά και καταδει-
κνύοντας πως οι σχέσεις των δύο
μερών έχουν πληγεί. Το ΔΗΚΟ

βλέπει τον Οδυσσέα Μιχαηλίδη
ως πολιτικό αντίπαλο, καθώς ανη-
συχεί πως η κύρια δεξαμενή ψή-
φων του Οδυσσέα Μιχαηλίδη θα
προέρχεται από ΔΗΚΟϊκούς ψη-
φοφόρους. Και δεν είναι καθόλου
παράλογο αν ληφθεί υπόψη πως
το ΔΗΚΟ –και για δικούς του λό-
γους πολιτικής επιβίωσης– ταυ-
τίστηκε πλήρως με τον τέως γενικό
ελεγκτή όλο αυτό το διάστημα. Η
αντίδραση του ΔΗΚΟ καταδεικνύει
πως το Άλμα του τέως γενικού

ελεγκτή δεν θα τύχει ένθερμης
υποστήριξης. Πέραν του ΔΗΚΟ,
το ΑΚΕΛ ανησυχεί ότι ενδεχομέ-
νως να έχει σοβαρές διαρροές προς
το νεοσυσταθέν κόμμα, ενώ εξαι-
τίας και της αντισυστημικότητας
που λανσάρει δεν αποκλείεται να
κερδίσει ένα ακροατήριο από την
αποχή, από ψηφοφόρους του
ΕΛΑΜ αλλά και από εκείνους που
είχαν στηρίξει τον Φειδία Πανα-
γιώτου ως μορφή αντίδρασης στις
τελευταίες εκλογές. 

Το παράπονο του Νικόλα

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος είχε στηρίξει ένθερμα τον Οδυσσέα Μιχαηλίδη, όμως πλέον οι σχέσεις τους έχουν
διαρρηχθεί.

Ο τέως γενικός ελεγκτής αντιμετωπίζεται πλέον ως πολιτικός αντίπαλος από το κομματικό σύστημα που
μέχρι πρότινος τον θεωρούσε σύμμαχο και εν πολλοίς συνεργάτη.

ΚΥ
Π

Ε
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η εκλογήΤυχικού στον μητροπολιτικό
θρόνο της Πάφου, στις 23 Φεβρουα-
ρίου 2023, με 15 ψήφους υπέρ και 1
κατά ήταν η πρώτη μάχη που κέρδισε
στην Ιερά Σύνοδο ο νεοεκλεγμένος
Αρχιεπίσκοπος Κύπρου Γεώργιος.
Δύο και πλέον χρόνια αργότερα, ο
Ιεράρχης που «έχρισε» τον νεαρό αρ-
χιμανδρίτη και εκ των στενότερων
συνεργατών του στην Πάφο διάδοχό
του, με τον ίδιο εντυπωσιακό τρόπο
του αφαίρεσε τα καθήκοντα του ποι-
μενάρχη της Πάφου, καθιστώντας
το μέλλον του στην Εκκλησία της
Κύπρου αβέβαιο.

Η απόφαση της Ιεράς Συνόδου
θεωρείται πρωτόγνωρη για τα εκ-
κλησιαστικά δεδομένα της Κύπρου,
μιας και δεν υπάρχει προηγούμενο
τα τελευταία 50 χρόνια, ωστόσο δεν
μπορεί να ερμηνευτεί ως ένα μεμο-
νωμένο γεγονός της εσωστρέφειας
που συνεχίζει να ταλανίζει την ηγεσία
της Εκκλησίας της Κύπρου. Η παύση
Τυχικού μπορεί να δίνει μια δεύτερη
ευκαιρία προκειμένου η Μητρόπολη
Πάφου να παραμείνει θεματοφύλακας
της εκκλησιαστικής κουλτούρας της
Κύπρου, ωστόσο δεν καταπολεμά
στη ρίζα της την εσωστρέφεια. Αν
κάποιος επιχειρήσει να εντοπίσει
τα βαθύτερα αίτια που οδήγησαν
στην απομάκρυνση Τυχικού από τη
Μητρόπολη Πάφου είναι βέβαιο πως
θα εντοπίσει την παρασκηνιακή δια-
μάχη που έχει ενταθεί από την εποχή
που στο τιμόνι της Εκκλησίας της
Κύπρου ήταν ο Αρχιεπίσκοπος Χρυ-
σόστομος Β΄.

Η παύση 
Η ανακοίνωση που εκδόθηκε στον

απόηχο της απόφασης της Ιεράς Συ-
νόδου την περασμένη Πέμπτη περι-
γράφει ακροθιγώς τα βαθύτερα αίτια
παύσης του Τυχικού από τα καθή-
κοντά του ως Μητροπολίτη Πάφου.
Παρά το γεγονός ότι η σταγόνα που
προκάλεσε την έκτακτη συνεδρία
του Συνοδικού οργάνου ήταν καταγ-
γελίες που αφορούσαν την έκφραση
δυσαρέσκειας σε τοπικό επίπεδο για
τον τρόπο με τον οποίο ο Τυχικός
ασκούσε τα διοικητικά του καθήκον-
τα, οι λόγοι αγγίζουνπολύ πιο σοβαρά
θέματα, θεολογικά και σχέσεων με
άλλες Εκκλησίες.

Κατά τα δύο χρόνια ποιμεναρχίας
του Τυχικού προκλήθηκαν έντονες
ανησυχίες πως η Μητρόπολη Πάφου
έχει εισέλθει σε φάση εσωστρέφειας
και απομονωτισμού. Η εικόνα που
εξέπεμπε η Μητρόπολη Πάφου απο-
τελούσε βαρίδι και για τον ίδιο τον
Αρχιεπίσκοπο, πρώτο γιατί η προ-
σωπική του επιλογή ουσιαστικά κα-
θόρισε την εκλογή Τυχικού, δεύτερο
διότι ονεαρός μητροπολίτης ξεπέρασε
τις παραδοσιακές γραμμές της Μη-
τρόπολης Πάφου και τρίτο, όπως έλε-
γαν εκκλησιαστικές πηγές, ο Τυχικός
κινείτο προς την ομάδα ιεραρχών
υπό ρωσική επιρροή. Ένα θέμα που
όπως αποκαλύφθηκε από την ανα-
κοίνωση προκαλούσε έντονο προ-
βληματισμό στο Οικουμενικό Πα-
τριαρχείο αλλά και στην Αθήνα σε
πολιτικό επίπεδο. 

Η απόφαση παύσης του Τυχικού
στηρίχθηκε σε τρεις κατηγορίες:

-Τη χειροτονία ενεργού μέλους των
αποτειχισμένων Θεσσαλονίκης, την
αποστολή του στη Θεσσαλονίκη,
όπουμέχρι σήμερα συμμετέχει ενεργά
στην αποτειχιστική παρασυναγωγή
και την υπηρετεί λειτουργικά υπό
την, με δόλο, συγκάλυψή του από
τον Μητροπολίτη Πάφου Τυχικό.

-Τη συστηματική άρνηση τέλεσης
μεικτώνγάμων από τονΜητροπολίτη
Πάφου Τυχικό και τη Μητρόπολη
Πάφου, καθώς και άρνηση του Μυ-
στηρίου του Χρίσματος και πιστο-
ποιητικών Ορθοδόξου Πίστεως, τα
οποία τελέσθηκαν και εκδόθηκαν
από κανονικές Ορθόδοξες Εκκλη-
σίες.

-Τον εγκαινιασμό παρεκκλησίου
επ’ ονόματι κληρικού, ο οποίος δεν
έχει καταταγεί από την Ορθόδοξη
Εκκλησία στον κατάλογο των Αγίων,
ούτε καν συζητείται, καθ’ όσον γνω-
ρίζουμε, μία τέτοια περίπτωση.

Εκκλησιαστικές πηγές έλεγαν
στην «Κ» πως ο εναγκαλισμός του
Τυχικού, κατά την Ιερά Σύνοδο, με
τους αποτειχισμένους συνιστούσε
επέκταση της ρωσικής επιρροής στη
Μητρόπολη Πάφου, κάτι που προ-
κάλεσε «έντονα παράπονα και προ-
βληματισμούς από το Οικουμενικό

Πατριαρχείο, την Εκκλησία της Ελ-
λάδος, τον Μητροπολίτη Νεαπόλεως
Βαρνάβα, και την κυβέρνηση τής Ελ-
λάδος». Διαπίστωση ιδιαίτερα ανη-
συχητική αν ληφθεί υπόψη και η
στάση που τηρείται σε εκκλησιαστικά
ζητήματα από άλλα μέλη της Ιεράς
Συνόδου όπως ο Μητροπολίτης Μόρ-
φου, ο Μητροπολίτης Λεμεσού και
οι Συνοδικοί που είναι στη σφαίρα
επιρροής του, Αμαθούντος, Νεαπό-
λεως και Λήδρας.

Ο Αρχιεπίσκοπος 
Μπροστά στην κατάσταση που

είχε δημιουργηθεί στη άλλοτε μη-
τροπολιτική περιφέρειά του, την
οποία στην ουσία παρέδωσε στον
Τυχικό, ο Αρχιεπίσκοπος Γεώργιος
αρχικά προσπάθησε να επαναφέρει
την κανονικότητα μέσω δημόσιων
και παρασκηνιακών νουθεσιών προς

τον διάδοχό του. Προσπάθειες που
εκ του αποτελέσματος έπεσαν στο
κενό με τον ίδιο τον Γεώργιο να θεωρεί
πως φέρει μερίδιο ευθύνης για την
ανυπακοή τού άλλοτε στενότερου
συνεργάτη του, όταν ήταν Μητρο-
πολίτης Πάφου.

Στην πίεση που του ασκούσαν τα
παράπονα και οι προβληματισμοί
εκτός Κύπρου ήλθε να προστεθεί και
η άρνηση του Τυχικού να υποδεχθεί
στην Πάφο την Τίμια Κάρα του Απο-
στόλου Παύλου, άρνηση που κατά
τον Αρχιεπίσκοπο συνιστούσε σοβαρό
ατόπημα που αντανακλούσε στις
σχέσεις της Εκκλησίας της Κύπρου
με το Βατικανό και το Οικουμενικό
Πατριαρχείο και ασέβεια απέναντι
στον προκάτοχό του Αρχιεπίσκοπο
Χρυσόστομο Β΄ επιθυμία του οποίου
ήταν η έλευση της Τίμιας Κάρας στην
Κύπρο, την οποία είχε εκφράσει στον
Πάπα Φραγκίσκο με τον εκλιπόντα
Ποντίφικα να την κάνει αποδεκτή.

Μαστίγιο και καρότο
Εκτός από τις πιέσεις εκτός Κύ-

πρου με επιπτώσεις στην Εκκλησία
της Κύπρου, ο Προκαθήμενος εντό-
πιζε και ισχυροποίηση της ομάδας
των Συνοδικών που βρίσκονται κοντά
στη ρωσική σφαίρα επιρροής. Η άρ-
νηση του Τυχικού να συλλειτουρ-

γήσει και να μνημονεύσει τον Μη-
τροπολίτη Κιέβου και πάσης Ουκρα-
νίας Επιφάνιο εκ των πραγμάτων
δεν μπορούσε να προσπεραστεί, ει-
δικά από τον ποιμενάρχη μιας μη-
τροπολιτικής περιφέρειας με τα χα-
ρακτηριστικά της Πάφου. Μπροστά
στον κίνδυνο η ανοχή να θεωρηθεί
αδυναμία ο Αρχιεπίσκοπος εγκατέ-
λειψε την τακτική του καρότου κάτι
που φάνηκε και στην τηλεοπτική
του εμφάνιση στο ΡΙΚ την περασμένη
Πέμπτη, λέγοντας ότι «δεν πήγαινε
άλλο με τον Τυχικό». Πέρα από την
αντιμετώπιση του άμεσου προβλή-
ματος με τη λογική του μαστίγιου,
η παύση Τυχικού αποτελεί και ένα
ξεκάθαρο μήνυμα σε άλλους «αν-
τάρτες» Συνοδικούς οι οποίοι κινούν-
ται εκτός γραμμής της Εκκλησίας.

Όπως σημείωναν εκκλησιαστικές
πηγές στην «Κ», το σκεπτικό της
απόφασης της πλειοψηφίας της Συ-
νόδου αποτελεί προειδοποίηση και
στους Ιεράρχες που αντιδρούν με
τον διάλογο Ορθοδόξων - Καθολικών
(Μόρφου, Λεμεσού και επισκόπων
της επιρροής τους) διαφοροποίηση
που κατά τον Αρχιεπίσκοπο εκθέτει
την Εκκλησία της Κύπρου, η οποία
συμμετέχει στον διάλογο μέσω του
Μητροπολίτη Κωνσταντίας και Αμ-
μοχώστου Βασίλειου. Επίσης, η επί-
δειξη μη ανοχής αποτελεί ξεκάθαρο
μήνυμα πως ο Αρχιεπίσκοπος δεν
θα ανεχθεί παρασπονδίες και σε
άλλα ζητήματα της εσωτερικής κα-
θημερινότητας. Το τελευταίο που
προκύπτει από την απόφαση της Συ-
νόδου για τον Τυχικό είναι οι συσχε-
τισμοί εντός της Ιεράς Συνόδου. Η
ισχυρή πλειοψηφία (13-3 κατά τις
πληροφορίες της «Κ», 10-6 κατά άλλες
πληροφορίες) δείχνει πως ο Αρχιε-
πίσκοπος ελέγχει πλήρως το Συνοδικό
σώμα. Ακόμα και στο σενάριο που
η απόφαση για τον Τυχικό λήφθηκε
με 10 ψήφους υπέρ φαίνεται πως
στην αρχιεπισκοπική ομάδα έχουν
μετακινηθεί και οι Κυκκώτες ιεράρχες
και όσοι Συνοδικοί κινούνται στη
σφαίρα επιρροής τους.

Ο Τυχικός 
Με βάση την απόφαση της Ιεράς

Συνόδου που λειτούργησε ως δικα-
στήριο, ο Τυχικός παύθηκε από μη-
τροπολίτης Πάφου πλην όμως πα-
ραμένει Επίσκοπος και μέλος της
Ιεράς Συνόδου. Ωστόσο, το αύριο για
τον Τυχικό είναι αβέβαιο μιας και η
απόφαση θέτει ως προϋπόθεση της
παρουσίας του ως Επισκόπου την
υποβολή γραπτώςΟμολογίας Πίστεως
στην οποία θα περιλαμβάνεται κα-
ταδίκη του αποτειχισμού.

Πάντως, στην πρώτη αντίδρασή
του ο παυθείς μητροπολίτης πέρα
από την παραδοχή ότι έκανε λάθη
και ζήτησε συγχώρηση, επανέλαβε
«ότι δεν έκανε κάτι μεμπτό που να
βαραίνει τη συνείδησή του και ότι
από τώρα και στο εξής πρέπει να ει-
ρηνεύσουμε, να επικρατήσει ειρήνη
και ομόνοια». Εάν και εφόσον ο Τυ-
χικός συμμορφωθεί με την προϋπό-
θεση που έθεσε η Ιερά Σύνοδος, θα
του δοθεί νέος τίτλος και καθήκοντα
όπως έγινε με τον παραιτηθέντα Κι-
τίου Χρυσόστομο.

Από την περασμένη Παρασκευή ο
Αρχιεπίσκοπος Γεώργιος είναι το-
ποτηρητής του Θρόνου της Πάφου.
Την επόμενη εβδομάδα, λένε οι
πληροφορίες της «Κ», ο Προκαθή-
μενος της Εκκλησίας θα βρίσκεται
στην Πάφο. Το επόμενο διάστημα
ο τοποτηρητής θα εκδώσει εγκύκλιο
με την οποία και τυπικά η περιφέ-
ρεια Πάφου θα εισέλθει σε εκλογική
διαδικασία εκλογής του τριπρόσω-
που, από το οποίο η Ιερά Σύνοδος
θα εκλέξει τον επόμενο Μητροπο-

λίτη Πάφου. Εκκλησιαστικές πηγές
έλεγαν στην «Κ» πως ο Αρχιεπί-
σκοπος θα είναι περισσότερο προ-
σεχτικός προκειμένου να αποφευχ-
θούν λανθασμένες επιλογές του
παρελθόντος. Ήδη, όπως είμαστε
σε θέση να γνωρίζουμε, έντονη κι-
νητικότητα παρατηρείται και σε
τοπικό επίπεδο για τις κινήσεις
που θα γίνουν. Παράγοντες της
Πάφου δείχνουν ιδιαίτερο ενδια-
φέρον για τη διάδοχο κατάσταση
στη Μητρόπολη Πάφου προκειμέ-

νου να υποστηριχθεί ένα πρόσωπο
που θα είναι προσιτό, ανοιχτό και
συνεργάσιμο με τους τοπικούς φο-
ρείς. Οι πληροφορίες μας αναφέρουν
πως για το θέμα αυτό θα επιδιωχθεί
και συνάντηση με τον Αρχιεπίσκοπο
Γεώργιο. Από εκεί και πέρα ενδια-
φέρον παρουσιάζει ποια θα είναι η
στάση του ιδίου του Αρχιεπισκόπου
Γεώργιου. Οι πρώτες πληροφορίες
φέρουν τον Προκαθήμενο της Εκ-
κλησίας να επιζητεί μια σίγουρη
και ασφαλή επιλογή που δεν θα

κρύβει εκπλήξεις. Μια τέτοια περί-
πτωση θεωρείται ο ηγούμενος της
Μονής Αγίου Νεοφύτου και Επί-
σκοπος Χύτρων Λεόντιος. Ωστόσο,
όπως πληροφορείται η «Κ» ο Αρ-
χιεπίσκοπος Γεώργιος πριν από την
έκτακτη συνεδρία της Ιεράς Συνό-
δου επισκέφθηκε τον Επίσκοπο Λε-
όντιο στη Μονή Αγίου Νεοφύτου
προκειμένου να τον πείσει να ανα-
λάβει τη Μητρόπολη Πάφου. Προ-
σπάθεια που ήταν ανεπιτυχής, με
τον Ηγούμενο της Μονής να επι-

μένει να θέλει να παραμείνει στα
σημερινά του καθήκοντα. Η περί-
πτωση επιλογής κάποιου κληρικού
μέσα από τη Μητρόπολη που έχει
τα προσόντα θεωρείται απομακρυ-
σμένη μετά και την περίπτωση Τυ-
χικού. Στο τραπέζι των συζητήσεων
που έχουν ανοίξει στο παρασκήνιο
έχουν πέσει τα ονόματα δυο αρχι-
μανδριτών. Του Γεώργιου Χριστο-
δούλου αρχιγραμματέα της Ιεράς
Συνόδου και του πρωτοσύγκελου
της Μητρόπολης Κωνσταντίας και

Αμμοχώστου Κκαρά Αυγουστίνου.
Θεωρητικά το ενδιαφέρον του για
τη Μητρόπολη Πάφου μπορεί να
ανανεώσει ο επίσης αρχιμανδρίτης
Ιωάννης Ιωάννου που υπηρετεί
στην Αρχιεπισκοπή και είναι Πα-
φίτης. Άγνωστο για την ώρα παρα-
μένει αν θα ανανεωθεί το ενδιαφέ-
ρον δυο άλλων ιεραρχών που το
2023 είχαν διεκδικήσει εκλογή. Του
Επισκόπου Καρπασίας Χριστοφόρου
και του Επισκόπου Αμαθούντος Νι-
κόλαου.

Το δις εξαμαρτείν και ο νέος Μητροπολίτης Πάφου

Παύση Τυχικού –
μήνυμα στους

αντάρτες ιεράρχες
Το εκκλησιαστικό power game με τον Αρχιεπίσκοπο

Γεώργιο κυρίαρχο της Ιεράς Συνόδου –
Τον Ιούνιο η εκλογή του Τριπρόσωπου

<<<<<<<

Ως αυστηρό μήνυμα
στους Συνοδικούς που

κινούνται εκτός γραμμής
της Ιεράς Συνόδου θεω-
ρείται η απόφαση για
παύση του Τυχικού. 

Από την επόμενη εβδομάδα και επίσημα η Μητρόπολη Πάφου εισέρχεται σε φάση εκλογικής διαδικασίας
για την ανάδειξη νέου μητροπολίτη. Ήδη, στο τραπέζι φαίνεται να βρίσκονται τα πρώτα ονόματα, με αυτό
του ηγουμένου Αγίου Νεοφύτου και Επισκόπου Χύτρων Λεόντιου να θεωρείται μια ασφαλής επιλογή.
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ΑΡΘΡΟ /  Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Η χώρα χρειάζεται τομές

Μ όλις ελάχιστα λεπτά μετά
που ολοκληρώθηκε η συ-
νομιλία μας με λειτουργό

τηλεφωνικού κέντρου ιδιωτικής
εταιρείας έλαβα στο ηλεκτρονικό
μου ταχυδρομείο ειδοποίηση η
οποία με παρακινούσε να προβώ
σε αξιολόγηση της ποιότητας της
παρεχόμενης υπηρεσίας. Φαντά-
ζομαι πως την ίδια εμπειρία είχαμε
όλοι καθώς είναι μία πρακτική η
οποία ολοένα και κερδίζει περισ-
σότερο έδαφος στους τομείς λια-
νικού εμπορίου και υπηρεσιών. 

Η αξιολόγηση του «πελάτη»/
του «χρήστη» αποτελεί απαραίτητο
και βασικό εργαλείο ανατροφοδό-
τησης και βελτίωσης κάθε τομέα.

Η πληροφόρηση και οι εισηγήσεις
που λαμβάνουν οι εταιρείες από
τους χρήστες των υπηρεσιών τους
είναι αναγκαίες στον εντοπισμό
αδυναμιών, στον σχεδιασμό στο-
χευμένης εκπαίδευσης αλλά και
κίνητρο αναβάθμισης και επιβρά-
βευσης των υπαλλήλων τους. Μή-
πως όμως έχουν ωριμάσει οι συν-
θήκες για να υιοθετηθούν αντί-
στοιχα εργαλεία αξιολόγησης και
των δημόσιων υπηρεσιών από το
κοινό; Δηλαδή τους ίδιους τους πο-
λίτες; 

Στην Ελλάδα η κυβέρνηση της
Νέας Δημοκρατίας έχει πρόσφατα
λειτουργήσει πλατφόρμα αξιολό-
γησης των δημοσίων υπηρεσιών

από το κοινό. Η αξιολόγηση δεν
αφορά σε δημοσίους υπαλλήλους,
αλλά, σε σημαντικές δημόσιες λει-
τουργίες και γίνεται ανώνυμα με
πρόσβαση στο σύστημα με τους
κωδικούς του taxisnet. Είναι μία
καλή και σημαντική αρχή που ενι-
σχύει τη λογοδοσία και που λει-
τουργεί ως καταλύτης για βελτίωση
των παρεχόμενων υπηρεσιών. 

Είναι ένα βήμα προς την ορθή
κατεύθυνση καθώς ήδη μας έχει
ξεπεράσει η τεχνολογία σε αυτό
το θέμα, με τις ελεύθερες κριτικές
στο διαδίκτυο να υπάρχουν ήδη
(google reviews), αν και κυρίως
εκεί μαζεύονται δίχως δομή και
στάθμιση και είναι κατά βάση αρ-

νητικές δίχως τη δυνατότητα αξιο-
ποίησής τους με οποιονδήποτε
τρόπο. 

Στην Ελλάδα ο τρόπος που το
έχουν σχεδιάσει έχει πολλά θετικά
στοιχεία, καθώς έδωσαν σε όλους
τους πολίτες τη δυνατότητα να
αξιολογήσουν έναν κατάλογο από
υπηρεσίες που έχουν χρησιμοποι-
ήσει. Στο ερωτηματολόγιο μπορεί
κανείς να απαντήσει μόνο μία φορά
το εξάμηνο, οπότε περιορίζει ση-
μαντικά το ενδεχόμενο κακής χρή-
σης, όπου ο καθένας να το χρησι-
μοποιεί αλόγιστα για να πει τον
«πόνο της ημέρας», τύπου «καλώ
και είναι όλες οι γραμμές κατει-
λημμένες». 

Ο κατάλογος περιλαμβάνει τις
υπηρεσίες που απαιτούν φυσική
παρουσία αλλά και τις ψηφιακές
υπηρεσίες, της κεντρικής όπως και
της τοπικής αυτοδιοίκησης. Πα-
ρόμοιο σύστημα θα μπορούσε να
εφαρμοστεί με επιτυχία θεωρώ και
στην Κύπρο, φτάνει να υπάρχει η
απαιτούμενη πολιτική βούληση.

Η προσέλκυση νέων επενδύσε-
ων, η ανάπτυξη του επιχειρείν, η
διαχείριση μεγάλων και σύνθετων
έργων απαιτούν μία εύρυθμη, σύγ-
χρονη δημόσια διοίκηση που να
λειτουργεί με διαφάνεια και με λο-
γοδοσία. Η αξιολόγηση αποτελεί
κεντρικό εργαλείο κάθε οργανισμού
που θέλει να προοδεύει, να αλλάζει,

να βελτιώνεται. Η αξιολόγηση από
τους πολίτες της δημόσιας διοίκη-
σης δεν είναι τιμωρία, είναι αυτο-
νόητη ρύθμιση. Ένα κράτος το
οποίο θέλει να προχωρά μπροστά
τολμά να θέτει τις μεταρρυθμίσεις
που σπάζουν στεγανά δεκαετιών
και που εξυγιαίνουν διαρκώς τη
λειτουργία της δημόσιας διοίκησης.
Όλοι μπορούμε να κερδίσουμε από
τις μεταρρυθμίσεις. Όλοι μπορούμε
να κερδίσουμε όταν καλλιεργείται
μία κουλτούρα που αγκαλιάζει την
πρόοδο και τον εκσυγχρονισμό.

Η κα Ξένια Κωνσταντίνου είναι αναπλη-
ρώτρια εκπρόσωπος Τύπου ΔΗΣΥ και
γραμματέας Πολιτικού Εκσυγχρονισμού.

Συνέντευξη στον ΓΙΩΡΓΟ ΚΑΚΟΥΡΗ

Να συνεχίσει την εισοδηματική στή-
ριξη προς τους γεωργούς, εστιάζοντας
σε αυτούς με τις μεγαλύτερες ανάγκες,
σκοπεύει ο επίτροπος για τη Γεωργία
και τα Τρόφιμα, Κριστόφ Χάνσεν,
όπως είπε απαντώντας σε ερωτήσεις
της «Κ» πριν την επίσκεψή του στην
Κύπρο την Παρασκευή 30 Μαΐου. Ο
Επίτροπος τόνισε πως οι προκλήσεις
της κλιματικής αλλαγής, και η ανομ-
βρία σε χώρες όπως η Κύπρος, αντι-
μετωπίζονται ήδη με επιπρόσθετη
χρηματική στήριξη, προαναγγέλλον-
τας παράλληλα στρατηγική της Ε.Ε.
για αποδοτικότερη χρήση του νερού
και μείωση της ρύπανσης των υδάτων.
Απάντησε και στις επικρίσεις για
υποβάθμιση των περιβαλλοντικών
πολιτικών της Ε.Ε., λέγοντας πως η
σημερινή είναι η «πιο πράσινη Κοινή
Αγροτική Πολιτική όλων των εποχών»,
αλλά πως η εφαρμογή των μέτρων
«πρέπει να προσαρμόζεται στις το-
πικές πραγματικότητες».Ο Ευρωπαίος
αξιωματούχος κάλεσε ακόμα όλους
τους εμπλεκόμενους στο θέμα του
χαλλουμιού «να αρχίσουμε από τώρα
να δουλεύουμε για να βρούμε μα-
κροπρόθεσμη λύση».

–Ποιο είναι το μέλλον της ΚΑΠ, δε-
δομένων των προκλήσεων της κλι-
ματικής αλλαγής, του κόστους, και
της προοπτικής ένταξης της Ου-
κρανίας στην Ε.Ε.;

–Η ΚΑΠ κατέστησε την ήπειρό
μας αυτάρκη σε τρόφιμα και παρα-
μένει ζωτικό δίκτυ ασφαλείας για
τους αγρότες. Στο σημερινό γεωπο-
λιτικό περιβάλλον, η επισιτιστική
ασφάλεια είναι πιο σημαντική από
ποτέ. Αυτό που χρειάζονται περισ-
σότερο σήμερα οι αγρότες είναι η
προβλεψιμότητα. Η μελλοντική ΚΑΠ
θα αποτελεί εξέλιξη και όχι επανά-
σταση. Οι αγρότες χρειάζονται επαρ-
κές εισόδημα, λιγότερη γραφειοκρατία
και ισότιμους όρους ανταγωνισμού
στο διεθνές εμπόριο. Θέλω η εισο-
δηματική στήριξη να συνεχιστεί στη
μελλοντική ΚΑΠ, εστιάζοντας στις
γεωργικές εκμεταλλεύσεις που έχουν
τη μεγαλύτερη ανάγκη. Για παρά-
δειγμα, μικρές και μεσαίου μεγέθους
οικογενειακές εκμεταλλεύσεις, νέους
αγρότες και φάρμες που βρίσκονται
σε περιοχές με φυσικούς περιορι-
σμούς. Τον Δεκέμβριο, παρουσίασα
προτάσεις για ενίσχυση της θέσης
των γεωργών στην αλυσίδα εφοδια-
σμού τροφίμων με πυλώνες την απο-
κατάσταση της εμπιστοσύνης μεταξύ
όλων των εμπλεκομένων στην αλυ-
σίδα εφοδιασμού, την εξισορρόπησή
της, και την καταπολέμηση αθέμιτων
πρακτικών.

Μία από τις προτεραιότητες της
θητείας μου είναι η απλούστευση
των κανόνωνπου μπορούν να φέρουν
εξοικονόμηση μέχρι και 1,58 δισ.
ευρώ ετησίως για τους γεωργούς και
210 εκατ. ευρώ για τις εθνικές διοι-
κήσεις. Θέλουμε γενικότερα να δώ-
σουμε στα κράτη μέλη μεγαλύτερη
ευελιξία. Όσον αφορά τον ισότιμο
ανταγωνισμό, θέλω να ενισχύσω την
αμοιβαιότητα και να ευθυγραμμίσω
περαιτέρω τα πρότυπα παραγωγής
με τους εταίρους μας. Τα επικίνδυνα
φυτοφάρμακα που έχουν απαγορευτεί
στην Ε.Ε. δεν θα πρέπει να επιστρέ-
φουν μέσω εισαγόμενων προϊόντων.
Θα προχωρήσουμε σε ανάλυση για
το ποια προϊόντα που έχουν απαγο-
ρευτεί στην Ε.Ε. χρησιμοποιούνται
στον υπόλοιπο κόσμο και να δούμε
πού υπάρχουν εναλλακτικές λύσεις.
Συνεργαζόμαστε επίσης με τους εταί-
ρους μας για την προώθηση των προ-
τύπων μας, όπως στον ΠΟΕ και στον
FAO. Όσον αφορά την Ουκρανία,

πρέπει να γίνει καλή προετοιμασία.
Αυτό ισχύει για εμάς και για την Ου-
κρανία, καθώς πρέπει να ευθυγραμ-
μίσει τη νομοθεσία της με τους κα-
νόνες και τα πρότυπα της Ε.Ε. Ο πρω-
ταρχικός μας στόχος είναι να κατα-
στήσουμε τη γεωργία και πάλι ελκυ-
στική, διότι αντιμετωπίζουμε μεγάλο
ζήτημα με την ανανέωση των γενεών.
Αλλά η προσέλκυση νέων ανθρώπων
απαιτεί επίσης δράση σε εθνικό επί-
πεδο.

–Η Επιτροπή επικρίνεται πως απο-
δυναμώνει τα μέτρα κατά της κλι-
ματικής αλλαγής προς όφελος ει-
δικών συμφερόντων και μεγάλων
γεωργικών επιχειρήσεων. Πώς σκο-
πεύει η Επιτροπή να διατηρήσει
τις πράσινες φιλοδοξίες της;

–Βρισκόμαστε στην πιο πράσινη
Κοινή Αγροτική Πολιτική όλων των
εποχών και αυτό δεν έχει αλλάξει. Η
δουλειά που κάνουμε για απλούστευ-
ση δενσημαίνει κατάργηση των στό-
χων ή των περιβαλλοντικών προτύ-
πων μας, αλλά αντίθετα, την αποτε-
λεσματικότερη δυνατή υλοποίησή
τους. Δίνοντας μεγαλύτερη ευελιξία
στα κράτη μέλη, αναθέτουμε επίσης
μεγαλύτερη ευθύνη. Ο αγροδιατρο-
φικός τομέας της Ε.Ε. δεν είναι ομοι-
όμορφος, εξακολουθούμε να έχουμε
πολλές μικρές και μεσαίου μεγέθους
οικογενειακές εκμεταλλεύσεις. Οι μι-
κρές φάρμες που λαμβάνουν λιγότερα

από 2.500 ετησίως δεν θα πρέπει να
συμπληρώνουν λεπτομερή έντυπα
και να συμμορφωθούν με τις πράσινες
απαιτήσεις της ΚΑΠ. Όμως όλοι οι
υπόλοιποι αγρότες θα πρέπει να συ-
νεχίσουν να συμμορφώνονται με
όλους τους κανόνες μας. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, στη γεωργία δεν λειτουρ-
γούν οι ίδιες λύσεις για όλους. Οι γε-
ωργικές εκμεταλλεύσεις στη Φινλαν-
δία, την Ιρλανδία ή την Κύπρο είναι
πολύ διαφορετικές! Οι περιβαλλον-
τικές πολιτικές παραμένουν κοινές,
όμως η εφαρμογή τους πρέπει να
προσαρμόζεται στις τοπικές πραγ-
ματικότητες. 

–Τι κάνει η Κομισιόν για το πρό-
βλημα του κόστους των τροφίμων
για τους καταναλωτές;

–Δυστυχώς, δεν υπάρχει απλή λύ-
ση στο ζήτημα της αύξησης των
τιμών των τροφίμων. Για αυτό και
χρειάζεται μια ολιστική προσέγγιση
για να είναι τα τρόφιμα οικονομικά
προσιτά, ιδίως για τα χαμηλά εισο-
δήματα και τις ευάλωτες ομάδες.

Μέσω της Κοινής Αγροτικής Πο-
λιτικής, παρέχουμε οικονομική και
νομοθετική στήριξη στους γεωργούς,
και εργαζόμαστε για μείωση των
εξαρτήσεων από βασικές εισαγωγές
όπως λιπάσματα και πρώτες ύλες.
Παίρνουμε επίσης μέτρα για να προ-
στατεύσουμε την ακεραιότητα της
εσωτερικής αγοράς, και να καταπο-

λεμήσουμε τις συμπεριφορές που
υποσκάπτουν τον ανταγωνισμό.

Για να ενισχύσουμε περαιτέρω τη
διαφάνεια και την ενημέρωση για τη
λήψη αποφάσεων, δημιουργήσαμε
το Παρατηρητήριο της Αγροδιατρο-
φικής Αλυσίδας της Ε.Ε., το οποίο θα
παρακολουθεί και θα δημοσιεύει δεί-
κτες που σχετίζονται με τη διαμόρ-
φωση των τιμών. 

Κλιματική αλλαγή
–Η Κύπρος αντιμετωπίζει ιδιαίτερες
κλιματικές προκλήσεις, ιδίως λόγω
της ξηρασίας. Δεν θα έπρεπε τα μέ-
τρα να είναι ιδιαίτερα στοχευμένα
για τις χώρες της νότιας Ευρώπης;

–Πράγματι, στην περιοχή της Με-
σογείου, ορισμένες περιοχές –ιδίως
η νοτιοανατολική Ισπανία, η Κύπρος,
η Ελλάδα και τα νοτιοανατολικά Βαλ-
κάνια– συνεχίζουν να βρίσκονται
υπό συνθήκες επίμονης ξηρασίας.
Μέσω της Κοινής Αγροτικής Πολιτι-
κής, παρέχουμε διαρθρωτική στήριξη,
ενώ τα κράτη μέλη έχουν πρόσβαση
σε εργαλεία όπως η ασφάλιση και τα
ταμεία αλληλοβοήθειας.Η προώθηση
προσεχώς του Ευρωπαϊκού Σχεδίου
Προσαρμογής στην Κλιματική Αλλαγή
και της Στρατηγικής για την Ανθε-
κτικότητα των Υδάτων θα εστιάσει
στην ετοιμότητα, στον σχεδιασμό
των δαπανών για ανθεκτικότητα
στην κλιματική αλλαγή και στην αν-

τιμετώπιση των κινδύνων. Μάλιστα,
η Στρατηγική για την Ανθεκτικότητα
των Υδάτων θα επικεντρωθεί στην
προώθηση της αποδοτικότερης χρή-
σης του νερού, στη μείωση της ρύ-
πανσης των υδάτων και στην αντι-
μετώπιση των προκλήσεων που σχε-
τίζονται με την υπεράντληση υδά-
τινων πόρων. Έχουμε ήδη λάβει συγ-
κεκριμένα μέτρα για τη στήριξη χω-
ρών όπως η Κύπρος. Διαθέσαμε 3,5
εκατ. ευρώ από το γεωργικό αποθε-
ματικό κρίσης για τους Κύπριους
αγρότες που επλήγησαν από την πα-
ρατεταμένη ξηρασία το 2024. Ακόμα
12 εκατ. ευρώ από κοινοτικούς και
εθνικούς πόρους προγραμματίστηκαν
από την Κύπρο για αποζημιώσεις.

–Πώς αξιολογείτε την υιοθέτηση
των νέων τεχνολογιών και της και-
νοτομίας στη γεωργία στην Κύπρο; 

–Η καινοτομία και η γνώση απο-
τελούν κλειδί για την πρόοδο και τη
βιωσιμότητα. Πρέπει να διασφαλί-
σουμε ότι οι νέες ιδέες και τεχνολογίες
θα φτάνουν στους αγρότες και άλλους
φορείς γρήγορα. Βλέπω με ιδιαίτερο
ενθουσιασμό τους νέους αγρότες να
αναλαμβάνουν ηγετικό ρόλο. Στην
Κύπρο, οι εθνικές αρχές αποφάσισαν
να διαθέσουν πάνω από 7 εκατομ-
μύρια ευρώ από κονδύλια της Ε.Ε.
για στήριξη των νέων γεωργών μέσω
του στρατηγικού σχεδίου της ΚΑΠ.
Αυτό θα επιτρέψει σε περισσότερους
από 340 νέους γεωργούς να λάβουν
στήριξη για να ξεκινήσουν τις επι-
χειρήσεις τους, και σε πάνω από 6.800
άτομα να έχουν πρόσβαση σε προ-
γράμματα κατάρτισης. Επικεντρω-
νόμαστε επίσης στην προώθηση της
επιχειρηματικότητας και της αγρο-
τικής οικονομίας, καθώς και στην
ανάπτυξη δεξιοτήτων διαχείρισης
γεωργικών εκμεταλλεύσεων. Όσον
αφορά την καινοτομία, η Κύπρος
σχεδιάζει την προώθηση της χρήσης
οργανικών λιπασμάτων. 

Το χαλλούμι
–Ποια είναι η κατάσταση στον φά-
κελο του χαλλουμιού ΠΟΠ και των
ανησυχιών για την αναλογία αγε-
λαδινού και αιγοπρόβειου γάλα-
κτος;

–Η χορήγηση του ΠΟΠ στο εμ-
βληματικό τυρί χαλλούμι ήταν ένα
σημαντικό επίτευγμα, όχι μόνο επειδή
αναγνωρίζει τα μοναδικά χαρακτη-
ριστικά του, αλλά και επειδή φέρνει
σε επαφή παραγωγούς από την ε/κ
και την τ/κ κοινότητα. Γνωρίζω τις
προκλήσεις για την τήρηση των προ-
διαγραφών, ιδίως όσον αφορά την
αναλογία γάλακτος. Οι κανόνες απαι-
τούν η αναλογία πρόβειου και κα-
τσικίσιου γάλακτος να είναι μεγαλύ-
τερη από την αναλογία αγελαδινού,
αλλά αυτό μπορεί να είναι δύσκολο
να επιτευχθεί στην πράξη. Έχουμε
χορηγήσει προσωρινή παρέκκλιση
που επιτρέπει στους παραγωγούς να
χρησιμοποιούν υψηλότερο ποσοστό
αγελαδινού γάλακτος μέχρι το 2029.
Πρέπει όμως να αρχίσουμε από τώρα
να δουλεύουμε για να βρούμε μα-
κροπρόθεσμη λύση που να επιτρέψει
στους παραγωγούς να πληρούν τις
προδιαγραφές. Η Επιτροπή έχει δε-
σμευτεί να υποστηρίξει την Κυπριακή
Δημοκρατία και πιστεύουμε ότι είναι
σημαντικό να συμμετέχουν όλοι οι
ενδιαφερόμενοι φορείς, συμπεριλαμ-
βανομένων των παραγωγών γάλακτος
και από τις δύο πλευρές του νησιού.
Είμαι βέβαιος ότι μέσω της συνερ-
γασίας μπορούμε να βρούμε τρόπο
να διατηρήσουμε και να ενισχύσουμε
το καθεστώς ΠΟΠ, σεβόμενοι πα-
ράλληλα τη νομοθεσία της Ε.Ε. για
τις γεωγραφικές ενδείξεις.

Μέλλον της ΚΑΠ
η εξέλιξη,

όχι επανάσταση
Ο επίτροπος Γεωργίας Κρ. Χάνσεν μιλάει στην «Κ» για τις

προκλήσεις της κλιματικής αλλαγής, αλλά και το χαλλούμι

<<<<<<<

Διαθέσαμε 3,5 εκατ. ευρώ
από το γεωργικό αποθε-
ματικό κρίσης για τους
Κύπριους αγρότες που

επλήγησαν από την πα-
ρατεταμένη ξηρασία το

2024. Ακόμα 12 εκατ. ευ-
ρώ από κοινοτικούς και
εθνικούς πόρους προ-

γραμματίστηκαν από την
Κύπρο για αποζημιώσεις.

<<<<<<<

Είμαι βέβαιος ότι μέσω
της συνεργασίας μπο-

ρούμε να βρούμε τρόπο
να διατηρήσουμε και να

ενισχύσουμε το καθεστώς
ΠΟΠ, σεβόμενοι παράλ-
ληλα τη νομοθεσία της

Ε.Ε. για τις γεωγραφικές
ενδείξεις.

Η προώθηση προσεχώς του Ευρωπαϊκού Σχεδίου Προσαρμογής στην Κλιματι-
κή Αλλαγή και της Στρατηγικής για την Ανθεκτικότητα των Υδάτων θα εστιάσει
στην ετοιμότητα, στον σχεδιασμό των δαπανών για ανθεκτικότητα στην κλιμα-
τική αλλαγή και στην αντιμετώπιση των κινδύνων, λέει στην «Κ» ο επίτροπος
για τη Γεωργία και τα Τρόφιμα, Κριστόφ Χάνσεν.

E.
U

.
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Οι υδραυλικοί του Άουσβιτς

Τ ο αξίωμα που δικαιολογεί τη
συνέχιση της στενής συνερ-
γασίας με το Ισραήλ εν μέσω

της εξελισσόμενης εθνοκάθαρσης,
και που εξηγεί τις θερμές χειραψίες,
αγκαλιές και λοιπές τρυφερότητες
του προέδρου Ν. Χριστοδουλίδη
προς τον Μπ. Νετανιάχου, είναι το
εξής: έτσι εξυπηρετείται το εθνικό
συμφέρον. Τίθεται, λοιπόν, εύλογα
το ερώτημα: εξυπηρετεί όντως το
εθνικό συμφέρον η αγαστή συνερ-
γασία με ένα κράτος ενώ αυτό προ-
βαίνει σε βίαιη εθνοκάθαρση; Μπο-
ρεί η έμμεση στήριξη μιας εθνο-
κάθαρσης να μεταφραστεί σε εθνι-
κό όφελος; 

Δεν θα επιχειρήσω να απαντήσω
σε αυτό το ερώτημα, όμως. Ίσως
ναι – αν δούμε τα πράγματα μέσα
από το πρίσμα του λεγόμενου πο-

λιτικού ρεαλισμού. Αν δεχθούμε
ότι ο στόχος της ισχυροποίησης
της Κ.Δ. υπερισχύει κάθε άλλης αρ-
χής, τότε η συνεργασία με το Ισ-
ραήλ, ανεξαρτήτως των πράξεών
του, μπορεί να μοιάζει συμφέρουσα.
Ας υποθέσουμε, μάλιστα, ότι όντως
αυτό πετυχαίνει. 

Αλλά εδώ βρίσκεται και το βα-
θύτερο πρόβλημα: η χωρίς όρους
αποδοχή του ρεαλισμού ως ηγεμο-
νικής αρχής της εξωτερικής πολι-
τικής. Ο ρεαλισμός, στην πιο ωμή
του μορφή, υποστηρίζει ότι το δί-
καιο δεν είναι τίποτε άλλο από το
δίκαιο του ισχυρότερου· παραμε-
ρίζει την ηθική, και αναγάγει την
ισχύ και την ασφάλεια του κράτους
σε υπέρτατες αξίες.

Ο ρεαλισμός όμως δεν σημαίνει
μόνο ανταλλαγή ενός σετ αξιών με

ένα άλλο, αλλά σημαίνει διάβρωση
της πολιτικής σκέψης εν γένει. Η
πολιτική σκέψη παύει να θέτει ηθι-
κά ερωτήματα και περιορίζεται σε
τεχνικές απαντήσεις του τύπου:
«ποιο μέσο οδηγεί πιο αποτελε-
σματικά στον στόχο;». Ο λόγος απο-
σπάται από κάθε δεοντολογική δέ-
σμευση και γίνεται εργαλειακός:
μια καθαρά τεχνική λογική που
απαντά στο «πώς», αλλά όχι στο
«γιατί» και το «αν πρέπει». Ο ερ-
γαλειακός λόγος οργανώνεται με
«υποθετικές προσταγές»: εφόσον
υπάρχει ένας επιθυμητός στόχος
π.χ. η αύξηση ισχύος της Κ.Δ.– δια-
μορφώνεται η ανάλογη προσταγή
που υπαγορεύει τα μέσα για την
επίτευξή του.

Αυτός είναι ο τρόπος σκέψης
του τεχνίτη που επιδιώκει απλώς

να κάνει καλά τη δουλειά του, χωρίς
να εμπλέκει το ηθικό ζήτημα του
καλού και του κακού. Το να κάνεις
τη δουλειά σου όσο καλύτερα μπο-
ρείς και όσο πιο ευσυνείδητα μπο-
ρείς, από τη σκοπιά του εργαλειακού
ορθολογισμού, σημαίνει να την κά-
νεις όσο αποδοτικότερα και απο-
τελεσματικότερα μπορείς, και όχι
όσο πιο ηθικά μπορείς. Αυτό ση-
μαίνει ότι είσαι ικανός να αναλάβεις
οποιαδήποτε εργασία χωρίς ηθικούς
φραγμούς.

Σκεφτείτε το εξής νοητικό πεί-
ραμα. Φανταστείτε ότι οι σωλήνες
των θαλάμων αερίων στο Άουσβιτς
έχουν σπάσει και η «παραγωγική
διαδικασία» του θανάτου έχει δια-
κοπεί. Oδιοικητής του στρατοπέδου
δημοσιεύσει αγγελία στην τοπική
εφημερίδα: ζητείται υδραυλικός,

ευσυνείδητος με τεχνική αρτιότητα,
για να επισκευάσει τις σωλήνες.
Ανταποκρίνεται ένας υδραυλικός.
Ξέρει πολύ καλά τι εξυπηρετούν
αυτοί οι σωλήνες και ποια η χρήση
των θαλάμων αερίων, και παρόλο
που θεωρεί βαθιά ανήθικη τη χρή-
ση, αναλαμβάνει τη δουλειά επειδή
θα αυξήσει την επιρροή που έχει
στον κύκλο του. Και πράγματι, κάνει
τη δουλειά του τέλεια: τεχνικά άρ-
τια, με μεθοδικότητα και επαγγελ-
ματισμό. Έχει ευσυνείδητα εφαρ-
μόσει τον εργαλειακό ορθολογισμό,
και έχει επιδιορθώσει άψογα τις
σωλήνες σε χρόνο ντετέ. Και έχει
την πεποίθηση ότι δεν φέρει καμία
ηθική ευθύνη για τη συνέχιση του
Ολοκαυτώματος. 

Αυτό το σενάριο, όσο ακραίο κι
αν φαντάζει, αναδεικνύει γλαφυρά

τον κίνδυνο μιας πολιτικής που κα-
θοδηγείται από τον εργαλειακό ορ-
θολογισμό του λεγόμενου ρεαλι-
σμού – ενός ρεαλισμού που σήμερα
εφαρμόζουν και επικαλούνται επι-
λεκτικά ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας και ο υπουργός Εξωτερικών.
Λέω «επιλεκτικά», διότι σε άλλα
πλαίσια και με διαφορετικά διακυ-
βεύματα, δεν διστάζουν να απο-
στασιοποιηθούν από αυτόν τον κυ-
νικό πραγματισμό.

Δεν είναι άγνωστοι στον φραγμό
του ρεαλισμού. Τόσες και τόσες
φορές τον έχουν φράξει, όταν το
επέβαλλαν άλλες ιδεολογικές τους
δεσμεύσεις. Αλλά αυτό είναι θέμα
για άλλο άρθρο. 

Ο κ. Χρίστου Χατζηιωάννου είναι διδά-
κτωρ Φιλοσοφίας.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Κρίσιμο θεωρείται το διάστημα μέ-
χρι το τελευταίο δεκαήμερο Ιουνίου
για το κυβερνητικό εγχείρημα να
έλθουν και να τεθούν σε λειτουργία
οι 15 κινητές μονάδες αφαλατώ-
σεων που παραχώρησαν στην Κυ-
πριακή Δημοκρατία τα Ηνωμένα
Αραβικά Εμιράτα (ΗΑΕ). Τόσο το
υπουργείο Γεωργίας όσο και το
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ)
διεξάγουν αγώνα δρόμου προκει-
μένου κατά τους μήνες Ιούλιο και
Αύγουστο να συμπληρωθεί το ισο-
ζύγιο στην ύδρευση και ως εκ τού-
του να μην επιβληθεί πρόγραμμα
περικοπών στην καρδιά της του-
ριστικής περιόδου.

Με κλειδωμένο, κατά το υπουρ-
γείο Γεωργίας, τον χρόνο άφιξης
των κινητών μονάδων το κεφάλαιο
παραγωγής των μονάδων εκ των
πραγμάτων είναι το μεγάλο στοί-
χημα για τις αρμόδιες υπηρεσίες,
νοουμένου ότι τα χρονικά περιθώ-
ρια είναι ασφυκτικά που σε συν-
δυασμό με αστάθμητους παράγον-
τες δημιουργούν ανησυχία για επί-
τευξη των στόχων που έχουν τεθεί.
Παράλληλα με τις προετοιμασίες
που γίνονται οι αρμόδιες υπηρεσίες
φαίνεται να έχουν καταλήξει με
τις περιοχές στις οποίες θα τοπο-
θετηθούν οι κινητές μονάδες από
τα ΗΑΕ, με την Πάφο να μην απο-
τελεί επιλογή σύμφωνα με το απο-
τέλεσμα σύσκεψης που πραγμα-
τοποιήθηκε τελευταία.

Ωστόσο, αν υπάρχει κάτι που
κρατά σε εγρήγορση τους αρμοδί-
ους είναι το κατά πόσο οι 15 κινητές
μονάδες θα δώσουν τον ανώτερο
ημερήσιο όγκο παραγωγής τους ή
θα εμφανιστούν προβλήματα που
θα καθυστερήσουν σημαντικά τη
λειτουργία τους. Ένα ζήτημα που
αρχίζει να απασχολεί τον δημόσιο
διάλογο, με απόψεις πως ενδεχο-

μένως να προκύψουν τεχνικά ζη-
τήματα με τις μονάδες λόγω δια-
φορετικής πυκνότητας του αλμυρού
νερού.

Πότε έρχονται 
Όπως προκύπτει από τον σχε-

διασμό που έχει γίνει μετά τη συμ-
φωνία με τα ΗΑΕ αλλά και παρα-
δοχές από κυβερνητικά χείλη, τα
χρονικά όρια που έχουν τεθεί προ-
κειμένου κατά την καλοκαιρινή
περίοδο να υπάρχει νερό είναι ορια-
κά. Επί του προκειμένου η υπουργός
Γεωργίας Μαρία Παναγιώτου, στην

παρουσίασή της στο συνέδριο της
«Κ» Green Agenda, εμφανίσθηκε
αισιόδοξη ότι όλα θα κυλήσουν
ομαλά, διαβεβαιώνοντας πρώτον
πως οι 15 κινητές μονάδες θα είναι
στην Κύπρο εντός Μαΐου και δεύ-
τερον θα τεθούν σε λειτουργία μέσα
στον επόμενο μήνα. Η δρ Πανα-
γιώτου εμφανίστηκε αισιόδοξη για
το αν θα προκύψουν αστάθμητοι
παράγοντες που ενδεχομένως να
καθυστερήσουν τη λειτουργία αριθ-
μού κινητών μονάδων. «Γνωρίζουμε
ότι θα λειτουργήσουν γιατί αυτοί
που μας τις έχουν παραχωρήσει

έχουν έλθει και έχουμε επιβεβαιώσει
πως ο σχεδιασμός και οι υποδομές
είναι οι κατάλληλες».

Η τοποθέτηση
Επίσημα οι περιοχές που θα το-

ποθετηθούν οι κινητές μονάδες
αφαλάτωσης δεν έχουν ανακοινω-
θεί, ωστόσο όλες οι πληροφορίες
που υπάρχουν δείχνουν πως η πε-
ριοχή που έχει επιλεγεί είναι η Μο-
νή. Οι πληροφορίες της «Κ» υπο-
στηρίζουν πως αυτή ήταν η ενη-
μέρωση που έγινε από τους αρμο-
δίους σε σύσκεψη που πραγματο-
ποιήθηκε πρόσφατα. Η περιοχή
της Μονής θεωρείται από τους αρ-
μοδίους η πιο κατάλληλη επειδή
υπάρχει η υποδομή προκειμένου
να τοποθετηθούν το συντομότερο
δυνατόν, να λειτουργήσουν και να
διοχετεύσουν το παραγόμενο νερό
στο δίκτυο αγωγών.

Ειδικά στο τελευταίο, οι πληρο-
φορίες αναφέρουν πως υπάρχουν
δύο επιλογές. Η μία είναι το νερό
από τις κινητές να διοχετευτεί στον
νότιο αγωγό και η άλλη σε αγωγό
λυμάτων, ο οποίος προηγουμένως
θα καθαριστεί και απολυμανθεί.
Όπως λέχθηκε στην «Κ» από πηγές
με γνώση του υδατικού, ο αγωγός
λυμάτων θα μπορούσε να περιορίσει
σημαντικά απώλειες ποσοτήτων
νερού που θα κατέληγαν στον νότιο
αγωγό.

Η Πάφος
Με βάση τους σχεδιασμούς που

έχουν γίνει και εφόσον δεν υπάρξει
αναθεώρηση στο μεσοδιάστημα
μέχρι τη λειτουργία των κινητών
μονάδων, η Πάφος στο καλύτερο
σενάριο θα αναμένει την επανα-
λειτουργία της μονάδας αφαλάτω-
σης της Αχέλειας αρχές Αυγούστου.
Μέχρι τότε οι ανάγκες σε νερό θα
καλυφθούν από τοπικές γεωτρήσεις
και τον Ασπρόκρεμμο. Η φερόμενη

απόφαση να μη δοθούν κινητές
μονάδες στην Πάφο προκάλεσε έν-
τονες αντιδράσεις, που είχαν ως
αποτέλεσμα να δοθεί ως υπόσχεση
η μεταφορά δύο μονάδων αφαλά-
τωσης από την Ελλάδα ως ενδιά-
μεση λύση μέχρι την επαναλει-
τουργία της μονάδας στην Αχέλεια.
Ωστόσο και στην περίπτωση που
υλοποιηθεί η υπόσχεση, ο παρά-

γοντας χρόνος πιέζει ασφυκτικά
με αποτέλεσμα να υπάρχουν αμ-
φιβολίες, αν οι δύο μονάδες θα είναι
έτοιμες να παράγουν νερό τους μή-
νες Ιούλιο και Αύγουστο.

Η τιμή του νερού
Η υπουργός Γεωργίας κατά την

παρουσία της στο Green Agenda
επιβεβαίωσε πρόσφατο ρεπορτάζ

της «Κ» ότι το Τμήμα Αναπτύξεως
Υδάτων πραγματοποιεί μελέτη για
την τιμή του νερού. Η δρ Πανα-
γιώτου διαβεβαίωσε πως η τιμολο-
γιακή πολιτική δεν θα διαφοροποι-
ηθεί το επόμενο διάστημα, ωστόσο
η διεξαγωγή μελέτης δείχνει ξεκά-
θαρα πως η αύξηση της τιμής του
νερού σε συνθήκες υδατικής κρίσης
πρέπει να θεωρείται μονόδρομος.

Στοίχημα ο χρόνος
λειτουργίας

των αφαλατώσεων
Εντός Ιουνίου το κυβερνητικό πλάνο εφόσον
δεν παρουσιαστούν αστάθμητοι παράγοντες
που θα εκτρέψουν τους προγραμματισμούς

<<<<<<

Σύμφωνα με τους κυβερ-
νητικούς σχεδιασμούς οι
15 μονάδες από τα ΗΑΕ
αναμένεται να φτάσουν
στην Κύπρο μέχρι το τέ-
λος Μαΐου. Η τοποθέτη-
ση και η λειτουργία τους
υπολογίζεται εντός Ιου-
νίου προκειμένου να κα-
λυφθούν οι ανάγκες Ιου-
λίου και Αυγούστου.

Εν αναμονή άφιξης των 15 κινητών μονάδων
από τα ΗΕΑ ένα ζήτημα το οποίο δειλά-δειλά
αναφύεται είναι αν όλα κυλήσουν ομαλά και
οι μονάδες παράγουν τον μέγιστο όγκο νερού
που είναι οι 15 χιλιάδες κ.μ. νερού ημερησίως.
Ποσότητα που σύμφωνα με τους υπολογισμούς
που έχουν γίνει θα καλύψει οριακά τις ανάγκες
ύδρευσης μέχρι το τέλος του 2025. Η κυβερ-
νητική αισιοδοξία πως όλα θα κυλήσουν ομαλά
δεν φαίνεται να γίνεται αποδεκτή από άμεσα
ενδιαφερόμενους τοπικούς φορείς, αλλά και
από πρόσωπα με γνώση και εμπλοκή στο υδα-
τικό ζήτημα. Αυτό το οποίο εντοπίζεται είναι
το ενδεχόμενο να προκύψουν προβλήματα
κατά την παραγωγή νερού σε ένα σύστημα
των μονάδων που βρίσκονται οι μεμβράνες

που ενδεχομένως να χρειαστούν αλλαγές. Οι
επιφυλάξεις που εκφράζονται στηρίζονται στη
διαφορετική πυκνότητα θαλασσινού νερού
που υπάρχει στη Μεσόγειο. Το συγκεκριμένο
ζήτημα, όπως είμαστε σε θέση να γνωρίζουμε,
επισημάνθηκε και από αρμόδιους λειτουργούς
σε επαφές που είχαν με τοπικούς παράγοντες.
Στην περίπτωση που οι εκτιμήσεις επιβεβαι-
ωθούν η αντικατάσταση των μεμβρανών είναι
μονόδρομος, πλην όμως θα απαιτηθεί χρόνος
με αποτέλεσμα μονάδες που θα εμφανίσουν
το πρόβλημα να αργήσουν να τεθούν σε λει-
τουργία. Σε μια τέτοια περίπτωση προγραμ-
ματίζεται η κάλυψη του όποιου κενού από γε-
ωτρήσεις ή φράγματα, εξέλιξη που θα επηρεάσει
ακόμα περισσότερο τον αγροτικό τομέα. 

Οι μεμβράνες και
η πυκνότητα άλατος

Εν αναμονή άφιξης των μονάδων από τα ΗΑΕ εκφράζονται ανησυχίες για τον χρόνο έναρξης λει-
τουργίας των αφαλατώσεων. Ήδη, εκφράζονται ανησυχίες για πιθανά τεχνικά προβλήματα, τα οποία
ενδεχομένως θα καθυστερήσουν την παραγωγή νερού.
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ

«Επιδεικνύεται αδικαιολόγητη ανο-
χή από τον Πρόεδρο και την κυ-
βέρνηση για πολιτικά θέματα που
συνδέονται με το ΕΛΑΜ», δηλώνει
στην «Κ» ο βουλευτής του ΔΗΚΟ
Χρύσης Παντελίδης. Επισημαίνει
ότι το ΔΗΚΟ έχει κόστος από την
παρουσία του στην κυβέρνηση,
όπως και τα άλλα κόμματα που τη
στηρίζουν, και αυτό φαίνεται από
τα αποτελέσματα των ευρωεκλογών
και των δημοσκοπήσεων. Αναφέρει
ότι η παραμονή ή μη του ΔΗΚΟ
στην κυβέρνηση πρέπει να αξιο-
λογείται κάθε μέρα. Σχολιάζοντας
το πολιτικό σκηνικό, ο κ. Παντε-
λίδης υποστηρίζει ότι το ΔΗΚΟ
πρέπει να αναζητήσει πολιτικές
συνεργασίες με τα υπόλοιπα κόμ-
ματα του Κέντρου και τον ΔΗΣΥ,
καθώς, όπως λέει, η απόσταση με
το ΑΚΕΛ έχει αυξηθεί τα τελευταία
χρόνια σε μια σειρά από θέματα.
Ερωτηθείς αν ο Οδυσσέας Μιχαη-
λίδης παραμένει εν δυνάμει σύμ-
μαχος του ΔΗΚΟ ή είναι πλέον πο-
λιτικός αντίπαλος, ο Χρύσης Παν-
τελίδης τονίζει ότι ο κ. Μιχαηλίδης
επέλεξε να καταστεί πολιτικός αν-
τίπαλος από τη στιγμή που ίδρυσε
κόμμα. 

–Πρόσφατα αντιδράσατε δημόσια
στη δήλωση του προέδρου Χρι-
στοδουλίδη για ανάγκη συνεργα-
σίας μεταξύ των ευρωβουλευτών,
χωρίς όμως να κάνει αναφορά
στους λανθασμένους χειρισμούς
του ΕΛΑΜ, μετά το φιάσκο στην
Ευρωβουλή με το ψήφισμα για
καταδίκη της παράνομης επίσκε-
ψης Ερντογάν στα κατεχόμενα.
Τι σας ενόχλησε; 

–Η στάση του ΕΛΑΜ προκάλεσε
ζημιά στην Κύπρο. Και όταν μια πο-
λιτική δύναμη φέρεται ανεύθυνα,
αναμένω από την κυβέρνηση να
αντιδρά, ώστε να διαχωρίζει τη θέση
της από επιπόλαιες και επικίνδυνες
ενέργειες που εκθέτουν τη χώρα.
Και, ασφαλώς, να καυτηριάζει αυτές
τις ενέργειες. 

–Πιστεύετε ότι αυτή η στάση του
Προέδρου έχει πολιτικές προεκτά-
σεις; 

–Εάν αυτή η στάση του Προέδρου
είναι συνειδητή επιλογή, τότε πρέπει
ο ίδιος να απαντήσει, αν υπάρχουν
πολιτικές προεκτάσεις. Κατά την
εκτίμησή μου, επιδεικνύεται αδι-
καιολόγητη ανοχή από τον Πρόεδρο
και την κυβέρνηση για πολιτικά θέ-
ματα που συνδέονται με το ΕΛΑΜ
και αυτό αδικεί όχι μόνο το Δημο-
κρατικό Κόμμα, αλλά όλες τις υπεύ-
θυνες πολιτικές δυνάμεις του τόπου. 

–Σε ποιες άλλες περιπτώσεις επέ-
δειξε ανοχή ο Πρόεδρος στο
ΕΛΑΜ; 

–Πέραν της πιο πρόσφατης ζη-
μιάς που προκάλεσε το ΕΛΑΜ στην
Κύπροστο Ευρωκοινοβούλιο, υπήρ-
ξαν περιπτώσεις αδικαιολόγητων
επιθέσεων του ΕΛΑΜ σε υπουργούς
και υφυπουργούς, για διάφορα θέ-
ματα, στις οποίες η κυβέρνηση απέ-
φυγε να αμυνθεί. 

–Το ΔΗΚΟ έχει ευθύνη για το ση-
μείο που βρίσκεται το ΕΛΑΜ σή-
μερα; 

–Έχουμε μερίδιο ευθύνης, όπως
και άλλα κόμματα και άλλοι θεσμοί
όπως τα ΜΜΕ. Δεν αναδείξαμε εγ-
καίρως το πόσο δημαγωγικές, λαϊ-
κίστικες και επικίνδυνες για την οι-
κονομία και τη σταθερότητα είναι
οι θέσεις τουΕΛΑΜ. Περιοριστήκαμε
μόνο στο ότι είναι ακραίοι, ενώ το
εξίσου αρνητικό χαρακτηριστικό
των θέσεών τους είναι ότι θα οδη-
γήσουν την Κύπρο στη χρεοκοπία,
στην απομόνωσηκαι στην αστάθεια. 

–Πάντως, γίνεται και η ερμηνεία
ότι ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
δεν έρχεται σε ευθεία αντιπαρά-
θεση με το ΕΛΑΜ, όχι τυχαία.
Ίσως, μεταξύ άλλων, υπολογίζει
σε κάποιου είδους συνεργασία. 

–Δεν θέλω να πιστέψω ότι ο Προ-
έδρος υπολογίζει σε κάτι τέτοιο.Θε-
ωρώ ότι ένας τέτοιος υπολογισμός

θα ενοχλούσε τη μεγάλη πλειονό-
τητα της κοινωνίας, γιατί το ΕΛΑΜ
πολιτεύεται με δημαγωγικούς, λαϊ-
κίστικους και εθνικιστικούς όρους,
δεν σκέφτεται το δημόσιο συμφέρον
και θέλει να υπάρχουν προβλήματα
ώστε να εκμεταλλεύεται τον θυμό
της κοινωνίας. 

–Ο ρυθμιστικός ρόλος του ΔΗΚΟ
στις επερχόμενες βουλευτικές
εκλογές απειλείται και από το
ΕΛΑΜ. Άρα έχει σημασία η στάση
του Προέδρου της Δημοκρατίας. 

–Η ενδεχόμενη άνοδος του ΕΛΑΜ
και των άλλων δημαγωγικών και
λαϊκίστικων κομμάτων, δεν απειλεί
μόνο τον ρυθμιστικό ρόλο του Δη-
μοκρατικούΚόμματος, αλλά απειλεί
τη σταθερότητα της χώρας. Γι’ αυτό
και τονίζω ότι στις βουλευτικές εκλο-
γές του 2026, τα διλήμματα είναι
σοβαρότητα ή ανευθυνότητα, είναι
ορθολογισμός ή δημαγωγία, στα-
θερότητα ή αστάθεια. Αυτά πρέπει

να γίνουνκατανοητάαπό όλουςκαι
όλες.

–Από το ΔΗΚΟ σάς είπαν κάτι για
την αντίδρασή σας; 

–Αρκετός κόσμος και στελέχη
του κόμματος επικοινώνησαν επι-
κροτώνταςτη στάση μου, γιατί ένιω-
σαν ότι αδικήθηκε το Δημοκρατικό
Κόμμα.

–Τα συζητήσατε αυτά με τον πρό-
εδρο Χριστοδουλίδη; 

–Όχι, δεν είχα τέτοια δυνατότητα.

–Πώς θα αξιολογούσατε την κυ-
βέρνηση μέχρι τώρα; 

–Το πρόσημο στο κυβερνητικό
έργο είναι θετικό. Όμως, σε επίπεδο
λειτουργίας, συντονισμού και συ-
νεννόησης χρειάζεται μεγάλη βελ-
τίωση. 

–Θεωρείτε ότι το ΔΗΚΟ επωφε-
λείται από την παρουσία του στην

κυβέρνηση ή έχει κόστος; 
–Το αποτέλεσμα των ευρωεκλο-

γών και οι δημοσκοπήσεις δείχνουν
ότι έχει κόστος. Το ίδιο συμβαίνει
και με τα άλλα κόμματα που στη-
ρίζουν την κυβέρνηση. Άρα, προ-
φανώς, δεν έχουν την πολιτική στή-
ριξη που θα έπρεπε να έχουν από
την κυβέρνηση. Το Δημοκρατικό
Κόμμα δεν ζητεί οποιαδήποτε προ-
νομιακήμεταχείριση. Αξίζειπολιτικό
σεβασμό και ζητείνα μην αδικείται,
όπως αδικήθηκε στην περίπτωση
της εθνικής ζημιάς που προκλήθηκε
από το ΕΛΑΜστο Ευρωκοινοβούλιο. 

–Πού θεωρείτε ότι δεν τύχατε πο-
λιτικού σεβασμού; 

–Σε μια σειρά από πολιτικά θέ-
ματα θα έπρεπενα υπάρχει καλύτερη
συνεργασία. Κυρίως, είναι θέματα
που δεν περιλαμβάνονται στο προ-
εκλογικό πρόγραμμα του προέδρου
Χριστοδουλίδη και τα οποία προ-
ωθούνται από την κυβέρνηση μο-
νομερώς και σε κάποιες περιπτώσεις
αιφνιδιαστικά, γεγονός που δυσκο-
λεύει το έργο μας εντός Βουλής ή
έρχεται σε αντίθεση με θέσεις μας. 

–Η σχέση ΔΗΚΟ-κυβέρνησης φαί-
νεται να είναι συνεχώς υπό κρίση.
Τι θα καθορίσει την παραμονή ή
έξοδο του κόμματος από την κυ-
βέρνηση; 

–Η αξιολόγηση της θέσης και
του ρόλου μας πρέπει να είναι συ-
νεχής. Όμως, δεν είναι εποικοδο-
μητικό να γίνεται μια τέτοια συζή-
τηση δημοσίως. 

–Είναι εγκλωβισμένο το ΔΗΚΟλό-
γω της επιλογής Χριστοδουλίδη; 

–Το Δημοκρατικό Κόμμα διαχρο-
νικά είναι ο εγγυητής της σταθερό-
τητας στην Κύπρο. Για να πετύχουμε
αυτή τη σταθερότητα, λειτουργούμε
υπεύθυνα. Όμως, το θέμα δεν είναι
αν το Δημοκρατικό Κόμμα είναι εγ-
κλωβισμένο αλλά το να μην εγκλω-
βιστεί η κοινωνία στη δημαγωγία,
τον λαϊκισμό και την ανευθυνότητα. 

–Πριν από λίγο καιρό δηλώσατε
ότι αν κάποιος θεωρεί ότι ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας πρέπει να
συνεχίσει στο Κυπριακό από εκεί
πουμείναμε και να αποδεχθεί όσα
δεν δέχθηκε ο πρόεδρος Αναστα-
σιάδης, τότε ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης θα μας βρει απέναντί του.
Είναι μήνυμα στον πρόεδρο Χρι-
στοδουλίδη αυτή η δήλωση; 

–Είναι μήνυμα προς όλους. Το
πλαίσιο Γκουτέρες είναι στο τραπέζι
και θα ήταν αφέλεια αν πιστεύαμε
ότι δεν είναι. Όμως, είναιαντικείμενο
διαπραγμάτευσης και όχι ενδιάμεση
συμφωνία προς υπογραφή. Και επα-
ναλαμβάνω ότι, αν κάποιος περιμένει
ότι ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης πρέ-
πει να υπογράψει το πλαίσιο Γκου-
τέρες ως ενδιάμεση συμφωνία, θα
μας βρει απέναντί του. 

–Αυτά συνάδουν με όσα λέει δη-
μόσια ο Πρόεδρος; 

–Ναι, καθώς ο πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης αρνείται, ορθώς, να απο-
δεχθεί το πλαίσιο Γκουτέρες ως εν-
διάμεση συμφωνία. 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ, βουλευτής ΔΗΚΟ

Αδικαιολόγητη
ανοχή από τον Πρόεδρο

προς το ΕΛΑΜ 
Αυτό αδικεί όχι μόνο το ΔΗΚΟ, αλλά όλες

τις υπεύθυνες πολιτικές δυνάμεις του τόπου

–Όπως είναι τα πράγματα σήμερα,
με ποιους θεωρείτε ότι είναι πιο
κοντά το ΔΗΚΟ για πολιτική συ-
νεργασία; Με τα κόμματα του Κέν-
τρου, τον ΔΗΣΥ ή το ΑΚΕΛ; 

–Προσωπική μου άποψη είναι
ότι το Δημοκρατικό Κόμμα μπορεί
να αναζητήσει πολιτικές συνεργα-
σίες με τα άλλα κόμματα του Κέντρου
και με τον ΔΗΣΥ, γιατί με αυτά τα
κόμματα υπάρχει συναντίληψη σε
σχέση με την ελεύθερη οικονομία,
τη λειτουργία της αγοράς, τα χρη-
ματοοικονομικά, τον φιλελευθερι-
σμό, τον ευρωπαϊκό –και κατ’ επέ-
κταση δυτικό– προσανατολισμό
της Κύπρου και την προσήλωσή
μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
στην Ευρωζώνη. Αυτή η συναντί-
ληψηπου περιγράφω επιβεβαιώνεται
κάθε βδομάδα στις πλείστες ψηφο-
φορίες στη Βουλή. 

–Υπάρχει κάποια προσέγγιση ΔΗ-
ΚΟ-ΔΗΣΥ ενόψει βουλευτικών
εκλογών που αποτελεί δείκτη για
μετέπειτα πολιτικές συνεργασίες; 

–Εξ όσων γνωρίζω, όχι. 

–Ηαπόσταση με το ΑΚΕΛ έχει αυ-
ξηθεί σε βαθμό που καθιστά πλέον
δύσκολη την πολιτική συνεννόηση
και συνεργασία; 

–Τα τελευταία χρόνια, ναι. Υπάρ-
χει απόσταση σε μια σειρά από θέ-
ματα, όπως είναι η οικονομία, το
μεταναστευτικό, η λειτουργία της
αγοράς, η προσέλκυση επενδύσεων,
τα χρηματοοικονομικά, η εξωτερική
πολιτική, οι σχέσεις της Κύπρου με
την Ελλάδα και το Ισραήλ, θέματα
παιδείας και άλλα.  

–Το Κέντρο φαίνεται να είναι σε
φάση αναδιοργάνωσης και ενδε-
χομένως να υπάρξουν μεγάλεςαλ-
λαγές στις εκλογές. Μπορεί το ΔΗ-
ΚΟ να συνεχίσει να επενδύει στον
ενδιάμεσο χώρο; 

–Περισσότερο από ποτέ. Όσο
πιο πολύ αυξάνεται η επιρροή των
άκρων, της δημαγωγίας και του λαϊ-
κισμού, τόσο πιο απαραίτητο είναι
το Κέντρο και το Δημοκρατικό Κόμ-
μα,που είναι διαχρονικά ο εγγυητής
της σταθερότητας.

–Συνεπώς, πού βλέπετε το μέλλον
του ΔΗΚΟ; Να παραμείνει στο
πλευρό Χριστοδουλίδη ή να ανα-
ζητήσει άλλες συνεργασίες; 

–Η σκέψη μου φτάνει μέχρι τις
βουλευτικές εκλογές. Οι συζητήσεις
για τις προεδρικές εκλογές μπορούν
να ξεκινήσουναμέσως μετά τις βου-
λευτικές. Όσο πιο δυνατό θα είναι

το Δημοκρατικό Κόμμα τότε, τόσο
πιο άνετα θα μπορεί να σταθεί σε
αυτές τις συζητήσεις. 

–Άρα μετά τις βουλευτικές θα πρέ-
πει το ΔΗΚΟ να επαναξιολογήσει
και τη θέση του στην κυβέρνηση;
Αν θα παραμείνει ή όχι;

–Αυτό είναι κάτι που πρέπει να
αξιολογείται κάθε μέρα.

–Αυτή σας η απάντηση δείχνει

αλλαγή στάσης του ΔΗΚΟ; 
–Αυτή μου η απάντηση λέει και

δείχνει την προσωπική μου άποψη. 

–Ο Οδυσσέας Μιχαηλίδης ανα-
κοίνωσε τη δημιουργία Κινήματος
που, όπως είπε, τοποθετείταιστον
χώρο του Κέντρου. Πρόκειται για
ένα άτομο που στηρίξατε όσο ήταν
στη θέση του γενικού ελεγκτή.
Παραμένει εν δυνάμει σύμμαχος
ή θεωρείται πλέον πολιτικός αν-

τίπαλος; 
–Κατ’ αρχάς, ο ίδιος ο κ. Μιχαη-

λίδης επέλεξε να καταστεί πολιτικός
αντίπαλος από τη στιγμή που ίδρυσε
κόμμα. Επιπρόσθετα, οι δηλώσεις
του δείχνουν ότι ο ίδιος δεν θεωρεί
οποιοδήποτε άλλο κόμμα ως εν δυ-
νάμει σύμμαχό του, καθώς εκφρά-
ζεται –άδικα και ισοπεδωτικά κατά
την άποψή μου– εναντίον όλων ανε-
ξαιρέτως των υφιστάμενων κομμά-
των. 

–Το ΔΗΚΟ πάντως έδωσε ήδη το
πρώτοδείγμαγραφήςμε την ανα-
κοίνωσή του για το πρόσφατο πε-
ριστατικό, αναφέροντας ότι είναι
λυπηρό να υποβαθμίζεται ο δη-
μόσιος λόγος με αυτό τον τρόπο.
Και γι’ αυτά κατηγορούσαν τον
Οδυσσέα οι άλλοι, όταν εσείς τον
υπερασπιζόσασταν. Τώρα που εί-
ναι απέναντί σας, τον επικρίνετε
κι εσείς.

–Θα το πω όσο πιο απλά γίνεται.
Υπερασπιζόμασταν το έργο του κ.
Μιχαηλίδη όταν ήταν γενικός ελεγ-
κτής, διότι ήταν τεκμηριωμένο, με
στοιχεία και ευρήματα που κατα-
γράφονται στις εκθέσεις της Ελεγ-
κτικής Υπηρεσίας. Επικρίναμε την
προχτεσινή δήλωσή του, ως κομ-
ματάρχη,επειδή ήταν ατεκμηρίωτη,

στη βάση φήμης και ισοπεδωτική.    

–Στις βουλευτικές εκλογές ποιος
πρέπει να είναι ο στόχος του ΔΗ-
ΚΟ; 

–Η διατήρηση του πρωταγωνι-
στικού ρόλου του στον χώρο του
Κέντρου και του ρυθμιστικούρόλου
του στην πολιτική ζωή της Κύπρου. 

–Τι ποσοστό περίπου διασφαλίζει
αυτό τον ρόλο; 

–Δύσκολο να προσδιοριστεί.Αυτό
θα εξαρτηθεί και από τα ποσοστά
των υπολοίπων. 

–Δεν φαίνονται όμως πολύ καλά
τα πράγματα στις δημοσκοπήσεις. 

–Έχουμε έναν ολόκληρο χρόνο
εκστρατείας μπροστά μας και θα
τα καταφέρουμε. 

–Είστε αισιόδοξος για επανεκλογή; 
–Ναι. Με θεμέλιο το έργο αυτής

της πρώτης κοινοβουλευτικής μου
θητείαςκαι την καθημερινή,σκληρή
δουλειά μου ως βουλευτή πλήρους
και αποκλειστικής απασχόλησης. 

–Σας ενδιαφέρει η ηγεσία του ΔΗ-
ΚΟ; 

–Το Δημοκρατικό Κόμμα έχει
ηγέτη, τον οποίο στηρίζω απόλυτα. 

Αναζήτηση πολιτικών συνεργασιών με Κέντρο και ΔΗΣΥ 

Ο Οδυσσέας Μιχαηλίδης επέλεξε να καταστεί πολιτικός αντί-
παλος από τη στιγμή που ίδρυσε κόμμα.

<<<<<<<

Η παραμονή ή μη του
ΔΗΚΟ στην κυβέρνηση
πρέπει να αξιολογείται

κάθε μέρα. 

<<<<<<<

Το ΕΛΑΜ πολιτεύεται
με δημαγωγικούς,
λαϊκίστικους και

εθνικιστικούς όρους.

Στις βουλευτικές του 2026, τα διλήμματα είναι σοβαρότητα ή ανευθυνότητα, ορθολογισμός ή δημαγωγία, σταθερότητα ή αστάθεια.
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Την περασμένη Τρίτη, η πλει-
οψηφία των κρατών-μελών
της Ε.Ε. τοποθετήθηκε υπέρ
της αναθεώρησης της Συμ-
φωνίας Σύνδεσης Ε.Ε.-Ισ-
ραήλ, υπό το φως της τραγι-

κής κατάστασης στην οποία έχουν περιέλθει
Γάζα και Παλαιστίνιοι. Εν μέσω της κλιμά-
κωσης των ισραηλινών επιθέσεων, αλλά
και των συνθηκών αποκλεισμού που επέ-
βαλε η κυβέρνηση Νετανιάχου. Την ίδια
μέρα, ο ΟΗΕ εξέπεμπε σήμα κινδύνου, προ-
ειδοποιώντας για τον κίνδυνο να χάσουν
τη ζωή τους 14 χιλιάδες παιδιά, λόγω λιμο-
κτονίας, καθώς η Γάζα ήταν για 11 εβδομάδες
αποκλεισμένη και το Ισραήλ είχε μέχρι
τότε, αφήσει μόλις πέντε φορτηγά να πε-
ράσουν για τη μεταφορά ανθρωπιστικής
βοήθειας, κάτι που σύμφωνα με την Κάγια
Κάλας ήταν «σταγόνα στον ωκεανό. Η κα-
τάσταση στη Γάζα είναι καταστροφική»,
πρόσθεσε η επικεφαλής της ευρωπαϊκής
διπλωματίας, στο Συμβούλιο Εξωτερικών
Υποθέσεων, όπου τέθηκε πρόταση της Ολ-
λανδίας για αναθεώρηση της Συμφωνίας

Σύνδεσης Ε.Ε.-Ισραήλ. Η Ολλανδία, δεδο-
μένη σύμμαχος του Ισραήλ, δεν δίστασε
να στείλει επιστολή διά του ΥΠΕΞ Caspar
Veldkamp, η οποία αναφέρει μεταξύ άλλων,
ότι «η μη τήρηση του διεθνούς δικαίου κιν-
δυνεύει να παραβιάσει το άρθρο 2 της Συμ-
φωνίας Σύνδεσης μεταξύ Ισραήλ και Ε.Ε.».
Παράλληλα, ο ΥΠΕΞ της Ολλανδίας αμφι-
σβήτησε το σύστημα διανομής της ανθρω-
πιστικής βοήθειας του Ισραήλ, υποστηρί-
ζοντας ότι «δεν φαίνεται να είναι συμβατό
με τις ανθρωπιστικές αρχές». 

Κατά συνέπεια, η Ολλανδία ζήτησε ανα-
θεώρηση της Συμφωνίας Σύνδεσης, που
συνομολογήθηκε το 2000, προς ενίσχυση
των πολιτικών δεσμών και του εμπορίου
μεταξύ Ε.Ε.-Ισραήλ. Επί της ολλανδικής
πρότασης τοποθετήθηκαν θετικά 17 κρά-
τη-μέλη, αναγνωρίζοντας ότι η Ε.Ε. δεν
μπορεί να σφυρίζει αδιάφορα, μπροστά
στα όσα διαδραματίζονται στη Γάζα: Βέλγιο,
Φινλανδία, Γαλλία, Ιρλανδία, Λουξεμβούργο,
Πορτογαλία, Σλοβενία, Ισπανία, Σουηδία,
Αυστρία, Δανία, Εσθονία, Μάλτα, Πολωνία,
Ρουμανία και Σλοβακία. Αποχή τήρησε η

Λετονία. Και εναντίον της πρότασης της
Ολλανδίας, τοποθετήθηκαν οι 9 λοιπές χώ-
ρες της Ε.Ε., περιλαμβανομένης και της
Κυπριακής Δημοκρατίας, θεωρώντας προ-
φανώς ότι η στάση που τηρεί το Ισραήλ
στη Γάζα δεν είναι τέτοια ώστε να ευαι-
σθητοποιηθούμε. Όχι μόνο ως κράτος,
θύμα εισβολής και κατοχής, αλλά ούτε και
ως άνθρωποι. Στην τοποθέτησή του, ο
ΥΠΕΞ Κωνσταντίνος Κόμπος τάχθηκε υπέρ
της διατήρησης της Συμφωνίας Σύνδεσης
Ε.Ε.-Ισραήλ και εναντίον της πρότασης
της Ολλανδίας. Αν και ψηφοφορία με τη
στενή έννοια του όρου δεν έγινε, οι τοπο-
θετήσεις των κρατών-μελών, υπέρ ή κατά
καταμετρήθηκαν και έτσι η Κάγια Κάλας
κατέληξε στο αποτέλεσμα: 17 υπέρ, 1 αποχή
και 9 εναντίον (περιλαμβανομένης και της
Κύπρου), κάτι που λίγο αργότερα διέρρευσε
και σε ευρωπαϊκά ΜΜΕ, χωρίς να αμφι-
σβητείται από κανένα. 

Όλα αυτά έλαβαν χώρα υπό το φως του
πρόσφατου καταδικαστικού ψηφίσματος
του Συμβουλίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων
ΟΗΕ, που χαρακτήρισε το Ισραήλ «κατοχική

δύναμη», επικρίνοντας εντονότατα τη «χρή-
ση της πείνας αμάχων» ως μεθόδου πολέμου
στη Γάζα και εκφράζοντας σοβαρή ανησυχία
για δηλώσεις Ισραηλινών αξιωματούχων
που παραπέμπουν σε υποκίνηση γενοκτο-
νίας. Κι ενώ η Βρετανία, σύμμαχος του Νε-
τανιάχου, πάγωνε τις συζητήσεις με το Ισ-
ραήλ για συμφωνία ελευθέρου εμπορίου.
Αντιλαμβανόμενη προφανώς τη διαφορά
μεταξύ της παροχής γενικής πολιτικής στή-
ριξης προς το Ισραήλ και του διεθνούς δι-
καίου και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων,
που υπαγορεύουν άμεση λήψη μέτρων για
αναστροφή της κατάστασης στην οποία
περιήλθαν Γάζα και Παλαιστίνιοι, λόγω της
δράσης Νετανιάχου. Διαφορά, η οποία αν
και ευδιάκριτη, δεν φαίνεται να γίνεται αν-
τιληπτή από τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη
και το ΥΠΕΞ, που έκριναν ως ενδεδειγμένο
να τοποθετηθούν αρνητικά επί της ολλαν-
δικής πρότασης. Παρακάμπτοντας και έκ-
θεση του «Integrated Food Security Phase
Classification», που στηρίζεται από τον
ΟΗΕ και διαπίστωσε ότι πέραν του 93% του
πληθυσμού στη Γάζα, βρίσκεται αντιμέτωπο

με επισιτιστική κρίση. Η εξωτερική πολιτική
είθισται να ασκείται στη βάση των συμφε-
ρόντων της κυβέρνησης, αλλά με συνυπο-
λογισμό τόσο του διεθνούς δικαίου, όσο
και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και βα-
σικών εννοιών ηθικής. Στην προκειμένη
περίπτωση, ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
και το ΥΠΕΞ δεν τήρησαν καν τα προσχή-
ματα και έδειξαν ότι στον βωμό του στενού
συμφέροντος, όπως οι ίδιοι το αντιλαμβά-
νονται, δεν διστάζουν να συμβιβάσουν το
επίπεδο ανθρωπιάς που εκπέμπει η Κύπρος,
ως χώρα. Η λέξη ντροπή είναι λίγη για να
κρίνει το αποτέλεσμα των χειρισμών τους. 

Σημ.: Πληροφορίες της «Κ» καταδεικνύουν
ότι η τοποθέτηση της κυβέρνησης Χριστο-
δουλίδη, υπέρ της διατήρησης της Συμφω-
νίας Σύνδεσης Ε.Ε.-Ισραήλ και κατά της ολ-
λανδικής πρότασης, αφορούσε στην ουσία
και όχι σε «διαδικαστικούς λόγους» που επι-
καλέστηκε ο ΥΠΕΞ για να δικαιολογήσει εκ
των υστέρων τη στάση του.

Ντροπή
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Λέω να πιάσουμε το νήμα από εκεί που
το αφήσαμε την περασμένη Κυριακή, με
αφορμή το κείμενο που συνυπέγραψαν
400 προσωπικότητες διεθνούς κύρους
για τη γενοκτονία στη Γάζα. Προκαλώντας
τον καθένα από εμάς να σκεφτεί σε ποια

όχθη κατατάσσει τον εαυτό του. Γιατί η πολιτική ευθύνη
είναι ατομική και το βάρος της αντιστοιχεί στην εν-
συναίσθηση που διαθέτει ο καθένας μας. Τι άλλο από
έλλειψη ενσυναίσθησης είναι η υιοθέτηση της προ-
παγάνδας του Ισραήλ ότι τα περί λιμού στη Γάζα είναι
μυθεύματα; Ενώ τα γεγονότα βοούν και η UNICEF προ-
ειδοποιεί για τον κίνδυνο να αφανιστούν 14.000 παιδιά
από την ασιτία. Αλλά αν δεχτούμε ότι υπάρχουν άνθρωποι
γύρω μας που σιγοντάρουν τη δολοφονική πολιτική
του Νετανιάχου, τι πρέπει να πούμε για το επίσημο
κράτος; Το οποίο δεν ανήκει σε κανένα Χριστοδουλίδη
και σε κανένα κόμμα. Αυτή η πατρίδα, το κράτος Κύπρος,
είμαστε όλοι εμείς. Κι έχουμε κάθε δικαίωμα να απαιτούμε
από τους καθ’ ύλην αρμόδιους να μην κλείνουν τα
μάτια και τ’ αυτιά τους στη θηριωδία που εκτυλίσσεται
στην πίσω αυλή μας. Η κυβέρνησή μας, σε αντίθεση
με την πλειοψηφία των εταίρων μας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, πρώτα αρνήθηκε να στηρίξει την πρόταση
για επανεξέταση των σχέσεων με το Ισραήλ. Και σαν
να μην έφτανε αυτό, αρνήθηκε να συνυπογράψει και
την έκκληση για ανεμπόδιστη παροχή ανθρωπιστικής
βοήθειας προς τη Γάζα. 

Είμαστε ό,τι επιλέγουμε να είμαστε. Με άλλα λόγια
είμαστε οι επιλογές μας. Γι’ αυτό, αν στρέψουμε το
βλέμμα προς το εσωτερικό της χώρας μας, θα βρεθούμε
αντιμέτωποι είτε το θέλουμε είτε όχι με την αγριότητα
που διαπράχθηκε προ ημερών από κουκουλοφόρους
στο οίκημα των Λαϊκών Οργανώσεων Λακατάμιας. Η
«βολική» εκδοχή είναι ότι πρόκειται για χούλιγκαν, μια
πράξη βίας οπαδών του ΑΠΟΕΛ ενάντια στους οπαδούς
της ΟΜΟΝΟΙΑΣ. Πλην, όμως, η πρόσφατη ιστορία μάς
έκανε πολύ πιο υποψιασμένους ώστε ν’ αναγνωρίζουμε
τον συριγμό του φιδιού. Η ακροδεξιά βία έχει συγκε-
κριμένα χαρακτηριστικά που δεν κρύβονται. «Μπού-
καραν στον χώρο περίπου πενήντα-εξήντα άτομα. Όλοι
είχαν καλυμμένα τα πρόσωπά τους. Εκείνη τη στιγμή
ο σύλλογος είχε μέσα επτά άτομα, οι μισοί περίπου
ηλικιωμένοι. Άρχισαν τους βανδαλισμούς. Έριξαν κάτω
ένα πρόσωπο και τον κτυπούσαν 15 άτομα με ρόπαλα
και λοστούς. Ζει από θαύμα», δήλωσε αυτόπτης μάρτυρας.
Έχοντας μελετήσει την εγκληματική δράση της Χρυσής
Αυγής, το μυαλό μου κατευθείαν πήγε στην επίθεση
ενός Τάγματος Εφόδου τον Ιούνιο του 2008. Στη δια-
σταύρωση των οδών Αριστοβούλου και Πυλάδου, 20
Χρυσαυγίτες μπούκαραν με σκεπάρνια και μαχαίρια
στο αντιεξουσιαστικό στέκι «Αντίπνοια». Τα διέλυσαν
όλα και τραυμάτισαν σοβαρά δύο άτομα. Μια δολοφονική
μηχανή που σταμάτησε μόνο όταν ο αρχηγός τους φώ-
ναξε: «Τέλος χρόνου». Σε αυτό το σημείο βρισκόμαστε
δυστυχώς. Έχει σημάνει το τέλος χρόνου και ο καθένας
πρέπει να αναμετρηθεί με τη συνείδησή του, είτε πρό-
κειται για την ακροδεξιά βία, είτε για την κρατική βία
του Ισραήλ, είτε για τον βιασμό της νοημοσύνης μας
από τον «χρήσιμο ηλίθιο» που 73.000 ψηφοφόροι έστει-
λαν στο Ευρωκοινοβούλιο και αρνήθηκε την επιστροφή
των 20.000 παιδιών που απήγαγε η Ρωσία από την Ου-
κρανία. Ο καθένας καλείται να επιλέξει με ποιον θα
ταχθεί. 

Αντί άλλου επιλόγου, διαβάστε το συγκλονιστικό
απόσπασμα από την αγόρευση του Θανάση Καμπαγιάννη
στη δίκη της Χρυσής Αυγής («Με τις μέλισσες ή με
τους λύκους», Εκδ. Αντίποδες): «… εκείνη την άγρια
νύχτα, δεν έδρασε μόνο ο κόσμος των λύκων, γιατί
αγέλη λύκων ήταν αυτοί που χίμηξαν πάνω στον Παύλο
Φύσσα. Αλλά έδρασε, αναδύθηκε και ο κόσμος των με-
λισσών, ο κόσμος της αλληλεγγύης, της ανθρωπιάς, ο
κόσμος που βλέπει έναν άνθρωπο πεσμένο κάτω, αι-
μόφυρτο, σε ανάγκη, και δεν λέει “να ένας ξένος”, αλλά
λέει “να, ο αδελφός μου”. Γι’ αυτό τον λόγο (…) καλείστε
κυρίες και κύριοι δικαστές να τοποθετηθείτε, κι εσείς
κυρία πρόεδρε, με ποιον είστε; Με τις μέλισσες ή με
τους λύκους;». Γι’ αυτούς ακριβώς τους λόγους καλού-
μαστε και εμείς ως πολίτες, αγαπητοί αναγνώστες, να
τοποθετηθούμε: Με ποιον είμαστε; 

Τέλος χρόνου
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

«Δεν θα γίνουμε μέρος του πολιτικού συ-
στήματος», δήλωσε ο κ. Μιχαηλίδης στο
πλαίσιο της εξαγγελίας του κινήματος «Άλ-
μα», προσθέτοντας πως «είμαστε και θα
παραμείνουμε εξωσυστημικοί». Ωραία θα
μου πείτε και ποιο είναι το μεμπτό; Τίποτα

μεμπτό, άξιο όμως προβληματισμού κυρίως σε ό,τι αφορά
τη χρήση του όρου «σύστημα» και των συνθετικών που
επιλέγονται για να δηλωθεί η αντίθεση προς αυτό. Υποθέτω
πως δεν είναι καθόλου τυχαίο που ο κ. Μιχαηλίδης επέλεξε
τη λέξη «εξω-συστημικός» και όχι «αντι-συστημικός» δε-
δομένου ότι η δεύτερη έχει υποστεί τόση κατάχρηση
ώστε πλέον να μη σημαίνει τίποτα, παρότι μοιράζεται
απλόχερα δεξιά και αριστερά. Άρα, ο κ. Μιχαηλίδης με-
λετημένα προφανώς επιλέγει τη λέξη «εξω-συστημικός»,
ώστε να διαφοροποιηθεί από την τάση της εποχής και
κυρίως από όλους όσους προηγήθηκαν λανσάροντας
εαυτούς ως αντισυστημικούς, βλέπε Φειδία, ΕΛΑΜ μέχρι
και νυν Πρόεδρο της Δημοκρατίας, αφαιρώντας ποικι-
λοτρόπως και την τελευταία σταγόνα από το εννοιολογικό
περιεχόμενο της λέξης.

Η δυσπιστία, ωστόσο, του σκεπτόμενου πολίτη ως
προς τη χρήση αυτών των όρων-πολυεργαλείων και δη
όταν προτάσσονται ως στοιχεία ταυτότητας ενός νέου
πολιτικού κινήματος που προσδοκά να «αλλάξει την
Κύπρο», απαλλάσσοντάς την από τη διαφθορά, παραμένει
εύλογη, διότι αναπόφευκτα γεννά περαιτέρω ερωτήματα.
Ένα από αυτά είναι το γιατί πρέπει κανείς να δηλώσει
ενάντια στο σύστημα για να πείσει ότι προτίθεται να το
αλλάξει ώστε αυτό να λειτουργεί όπως πρέπει, να λειτουργεί
ένα αξιοκρατικό σύστημα χρηστής διοίκησης; Η εξυγίανσή
του από τη μακροχρόνια στρέβλωση την οποία έχει
υποστεί και η οποία αναμφισβήτητα «αποτελεί τροχοπέδη
για την πρόοδο της χώρας μας» θα το μετατρέψουν σε
κάτι άλλο από σύστημα; Και η «ριζική αναθέσμιση της
χώρας με σκοπό τη δημιουργία μιας οικονομικά ευημε-
ρούσας δίκαιης και αξιοπρεπούς κοινωνίας» δεν θα
βασίζεται σε θεσμούς και κανόνες ενός νέου συστήματος;
Άρα προς τι αυτή η προβεβλημένη ανάγκη όποιου προσδοκά
στην «επανεκκίνηση της χώρας» να δηλώνει απέναντι
στο σύστημα; Γιατί δεν δηλώνει απλώς ενάντια στη δια-
φθορά και στη σαθρότητα της κρατικής μηχανής; Γιατί
πρέπει να προταχθεί το «εξωσυστημικό», το οποίο είναι
μάλιστα τόσο φασματικό και απροσδιόριστο όπως το ίδιο
το σύστημα εναντίον του οποίου μάχεται;

Και πόσο εξωσυστημικός μπορεί να είναι κάποιος που
μέχρι πρότινος αποτελούσε μέρος του «συστήματος»
έστω κι αν κατάγγελλε τα κακώς έχοντα που αυτό έχει;
Δηλαδή, όποιος καταγγέλλει τα κακώς έχοντα του συ-
στήματος, φεύγοντας από αυτό μπορεί να αυτοχαρακτη-
ριστεί από τη μια μέρα στην άλλη ως εξωσυστημικός;
Πόσο αυθαίρετες και ως τέτοιες επικίνδυνα συγχυστικές
μπορεί να είναι τέτοιες «μετατοπίσεις»; Και τι σημαίνει
«δεν θα γίνουμε μέρος του πολιτικού συστήματος», όταν
η προσδοκία αυτού του πολιτικού κινήματος είναι να εν-
ταχθεί στο πολιτικό σύστημα προκειμένου να το αλλάξει;
Και υπό αυτή την έννοια, τι ακριβώς μπορεί να σημαίνει
το «θα παραμείνουμε εξωσυστημικοί» δεδομένου πως
για να πετύχεις την αλλαγή του συστήματος πρέπει να
μπεις μέσα σ’ αυτό; Δεν αμφισβητώ τις προθέσεις του κ.
Μιχαηλίδη και όσων τον στηρίζουν στη δημιουργία του
«Άλμα», ούτε και τη χρησιμότητα της εμφάνισης αυτού
του κινήματος, αντιθέτως θεωρώ πως ενδεχομένως να
ταρακουνήσει τα λιμνάζοντα νερά ώστε να υπάρξει μια
μετακίνηση από το ασφυκτικά φωτογενές πολιτικό τέλμα
που περιφέρεται γύρω μας.

Εκείνο το οποίο βρίσκω ενοχλητικό είναι την επανα-
λαμβανόμενη προσφυγή σε έναν απροσδιορίστου σχήματος
εξωσυστημισμό προκειμένου να υπογραμμιστεί η «κα-
θαρότητα» και η «αξιοπιστία» αυτού που τον επικαλείται,
ενώ στην πραγματικότητα εκείνο το οποίο πετυχαίνει
είναι να συμβάλλει στην εννοιολογική, ιδεολογική και
αξιακή θολούρα της εποχής. Με άλλα λόγια, θεωρώ πως
θα ήταν πιο ευθύβολο εκ μέρους του κ. Μιχαηλίδη να πα-
ραμείνει στις υποδείξεις των παθογενειών του συστήματος
και στην πρόθεσή του να τις καταπολεμήσει, παρά να
αυτοχαρακτηρίζεται «εξωσυστημικός» και δη σε μια εποχή
που, όπως γράφει ο αρθρογράφος της Lifo κ. Σεβαστάκης,
«το σύστημα και το αντισύστημα κλείνουν το μάτι και
συχνά παρασιτούν το ένα στο άλλο».

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Γιατί εξωσυστημικός;

elenixenou11@gmail.com
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Οταν στις αρχές του μήνα, μέρος
της κυπριακής κοινωνίας αλλά
και ισχνό μέρος των πολιτικών
δυνάμεων αντιδρούσε για τη συ-
νάντηση που θα είχε στο Ισραήλ
ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης με

τον Βενιαμίν Νετανιάχου, εναντίον του οποίου
εκκρεμεί ένταλμα σύλληψης από το Διεθνές
Ποινικό Δικαστήριο για εγκλήματα πολέμου
και εγκλήματα κατά της ανθρωπότητας, ο δι-
ευθυντής του γραφείου Τύπου του Προέδρου,
Βίκτωρας Παπαδόπουλος, έλεγε με αφοπλιστικό
κυνισμό, πως αν κάποιοι θέλουν να γίνουν
ακτιβιστές, τότε είναι δικαίωμά τους. Ήταν
η κορύφωση ενός θλιβερού μοτίβου επίθεσης
που είχε ξεκινήσει το Προεδρικό σε όσους
αντιδρούσαν με την τακτική της κυβέρνησης.
Παρουσιάζοντας κάποιους ως ιδεολογικά αγ-
κυλωμένους, άλλους ως πρόσωπα που εξυπη-
ρετούσαν αλλότρια συμφέροντα και ως πολιτικά
αφελείς όσους δεν επέλεγαν να μείνουν απαθείς
απέναντι σε εγκλήματα πολέμου.

Μόνο που η κίνηση αυτή ήταν ιδιαίτερα
διαφωτιστική για να εμπεδωθεί η διαστρε-
βλωμένη άποψη μιας κυβέρνησης για το τι
συνιστά πολιτικό ρεαλισμό και πόσο έτοιμη
είναι να χάσει σε αυτή τη διαδρομή την ηθική
της πυξίδα. Εκτίμησε το Προεδρικό πως η
σχέση με το Ισραήλ εξυπηρετεί το εθνικό μας
συμφέρον και βάσει αυτού δεν δίστασε να
καταλήξει ένας δουλοπρεπής ακόλουθος της
πολιτικής του. Να αγνοήσει με ευκολία πως
η κυβέρνηση Νετανιάχου καταστρατηγεί με
τη συμπεριφορά της κάθε αρχή του διεθνούς
δικαίου. Και να επιβεβαιώσει στην ουσία τη
μεγάλη υποκρισία: Μία χώρα θύμα εισβολής
και κατοχής που ορθώς για πενήντα χρόνια
φωνάζει για την ανάγκη εφαρμογής του Διε-
θνούς Δικαίου σε ό,τι αφορά το Κυπριακό.
Μία χώρα που απαιτεί από τις άλλες χώρες
σεβασμό σε αρχές και αξίες που διέπουν την
Ε.Ε. όταν συνομιλούν και συνεργάζονται με
την Τουρκία, σήμερα αγνοεί βολικά τη γενο-
κτονία που συντελείται στη Γάζα. 

Ακούσαμε πολλά το τελευταίο διάστημα.
Πως το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο δεν είναι
και τόσο αξιόπιστο. Πως μπάζουν νερά όσα
λέει ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και πως
ανθρωπιστικές οργανώσεις εξυπηρετούν άλλα
συμφέροντα. Κυρίως όμως πως η Κυπριακή
Δημοκρατία είναι πολύ μικρή για να χάνει με

ευκολία συμμάχους. Κάθε χώρα πρέπει να δια-
φυλάσσει τα συμφέροντά της, όμως παράλληλα
οφείλει να έχει αρχές που θα την καθοδηγούν
στην εξωτερική της πολιτική. Να ακολουθεί
το διεθνές δίκαιο, τα ανθρώπινα δικαιώματα,
τις διεθνείς συμβάσεις και τις ευρωπαϊκές αρχές
και αξίες. Αυτός θα έπρεπε να είναι ο φάρος
της και βάσει αυτού θα μπορέσει να διαφυλάξει
μακροπρόθεσμα τα συμφέροντά της.

Πλέον, τα μεγάλα ΜΜΕ μιλούν ανοικτά για
τη γενοκτονία στη Γάζα, επικρίνουν τη Δύση
για την ένοχη σιωπή της σε αυτό το έγκλημα
όλο αυτό το διάστημα. Πλέον, χώρες άρχισαν
να αντιδρούν. Δεν είναι τυχαίο λοιπόν που
το Ηνωμένο Βασίλειο ανέστειλε τις εμπορικές
σχέσεις με το Ισραήλ. Δεν είναι τυχαίο και το
γεγονός ότι κράτη μέλη της Ε.Ε. όπως ο άλλοτε
ισχυρός σύμμαχος του Ισραήλ Ολλανδία, η
Γαλλία, η Σλοβενία, η Ισπανία, η Σουηδία, η
Αυστρία, η Φινλανδία και άλλες έθεσαν το ζή-
τημα επανεξέτασης των σχέσεων με το Ισραήλ
ούτως ώστε να πιέσουν με αυτό τον τρόπο
τη χώρα να επιτρέψει την άμεση και πλήρη
επανέναρξη της ροής ανθρωπιστικής βοήθειας
προς τη Γάζα. 

Το αποκαρδιωτικό σε όλο αυτό ήταν η
στάση της Κύπρου στο πλέον προφανές. Διά-
βασα με πολλή δυσκολία την εξήγηση που
έδωσε ο υπουργός Εξωτερικών Κωνσταντίνος
Κόμπος. Ένας άνθρωπος που σπούδασε Διε-
θνές Δίκαιο και το σεβόταν και πίστευε σε
αυτό. Ένας καθηγητής του Διεθνούς Δικαίου
που προφανώς μέχρι χθες εξηγούσε στους
φοιτητές του τη σημασία του, άραγε δεν ένιωσε
άβολα με όσα εκτυλίσσονται; Δεν είχε μία
κρίση συνείδησης για όσα νέος σπούδασε,
για όσα διδάσκει και όσα τελικώς πράττει;
Σήμερα, ωστόσο, καλείται να δικαιολογήσει
τα αδικαιολόγητα. Κρυπτόμενος πίσω από
διαδικαστικά και ασυνάρτητες εξηγήσεις. 

Κάποιος φίλος έχει διερωτηθεί σε ποιο ση-
μείο η κυπριακή κυβέρνηση έχει χάσει την
ψυχή της. Δεν θέλω να πιστεύω πως ως κράτος
χάσαμε την ανθρωπιά μας. Όμως, το μέλλον
μιας χώρας της οποίας η κυβέρνηση κλείνει
τα μάτια μπροστά σε μία τέτοια τραγωδία
γιατί θεωρεί πως αυτό εξυπηρετεί τα συμφέ-
ροντά της, δεν μπορεί παρά να είναι άκρως
δυσοίωνο.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Για τον ιδεαλισμό της νιότης τους

economidoum@kathimerini.com.cy

Κάτοικοι ουκρανικής πόλης καλωσορίζουν λεωφορεία που μεταφέρουν Ουκρανούς αιχμαλώτους
πολέμου μετά την ανταλλαγή αιχμαλώτων μεταξύ Ρωσίας και Κιέβου σε άγνωστη τοποθεσία, εν μέ-
σω της ρωσικής εισβολής. Στο πρώτο στάδιο της συμφωνίας ανταλλαγής 390 Ουκρανοί στρατιωτικοί
και πολίτες επέστρεψαν στη χώρα. 
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Ο ελληνιστής Ρόμπερτ Νοξ
έγραψε κάποτε ότι η κλα-
σική παιδεία ήταν, για τη

Βρετανία, το διαβατήριο των ελίτ
για τη δημόσια διοίκηση. Μετά
τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, όπως
λέει ο ίδιος, η κλασική παιδεία
έγινε το διαβατήριο για το ταμείο
ανεργίας. Στον Α΄ Παγκόσμιο, στα
λεωφορεία του Λονδίνου υπήρχαν
φράσεις του Θουκυδίδη για να εμ-
ψυχώσουν τους στρατιώτες που
θα έφευγαν για το μέτωπο. Σήμερα
τις έχουν αντικαταστήσει διαφη-
μίσεις για εσώρουχα, κινητά ή
ηλιόλουστα τοπία για τις διακοπές.
Αλήθεια, έχουμε αναρωτηθεί ποτέ
πόσο ρόλο έπαιξε η κλασική παι-
δεία του Τσώρτσιλ για να σώσει
την Ελλάδα από το ανατολικό
μπλοκ που είχε καταλάβει τις βαλ-
κανικές χώρες;

Από πολιτική άποψη η χώρα
μας ήταν η απόφυση της βαλκα-
νικής χερσονήσου. Και μάλιστα,
μια χώρα που ένα μεγάλο μέρος
του πληθυσμού της είχε προσχω-
ρήσει στο κομμουνιστικό κίνημα
και πίστευε ότι το μέλλον της ανήκε
στη Σοβιετική Ενωση. Για φαντα-
σθείτε πού θα ήμασταν σήμερα
εάν πετύχαινε η απόπειρα δολο-
φονίας του Τσώρτσιλ στη «Μεγάλη
Βρεταννία» όταν επισκέφθηκε την
Αθήνα; Ευτυχώς οι «επαναστάτες»
αποδείχθηκαν ερασιτέχνες. Σε αν-

τίθεση με τον Τσώρτσιλ, ο οποίος
ήταν αποφασισμένος να σώσει
την Ελλάδα από την παράδοσή
της στο Σιδηρούν Παραπέτασμα.
Δεν ήταν μόνο γεωστρατηγικό το
θέμα· ήταν και πολιτισμικό. Η Ελ-
λάδα δεν μπορούσε παρά να ανήκει
στη Δυτική Ευρώπη, διότι ήταν
στον πυρήνα της παιδείας της. «Ως
πότε θα σας σώζουν οι πρόγονοί
σας». Το είχε πει ο Οκταβιανός Αύ-
γουστος όταν οι Αθηναίοι τάχθη-
καν με τον Μάρκο Αντώνιο, πέ-
φτοντας ως συνήθως έξω. Δεν το
είπε όμως ο Τσώρτσιλ όταν υπε-
ρασπίστηκε την Ελλάδα απέναντι
στον σοβιετικό ολοκληρωτισμό.
Και δεν το είπε ούτε ο Βαλερί Ζι-
σκάρ ντ’ Εστέν, μερικές δεκαετίες
αργότερα, όταν υπερασπίστηκε
την ένταξη της Ελλάδας στην τότε
ΕΟΚ. Το θεώρησαν φυσιολογικό.
Η Ελλάδα ήταν ένα μεγάλο κεφά-
λαιο της παιδείας τους. Μάλλον
το βασικό.

Αναρωτιόμαστε γιατί οι σημε-
ρινές ευρωπαϊκές ηγεσίες δεν μπο-
ρούν να σταθούν με αξιοπρέπεια
απέναντι στις προκλήσεις μιας
παγκοσμιότητας που βυθίζεται
στο χάος. Η πρώτη εξήγηση είναι
ότι οι σημερινές ελίτ αντιμετωπί-
ζουν την Ευρώπη ως δεδομένο
που κληρονόμησαν και όχι ως κα-
τάκτηση. Καταναλώνουν την πε-
ριουσία της, τα κεκτημένα της, τα

δικαιώματά της, τη μακροχρόνια
ειρήνη της, σαν υπνοβάτες. Οι δη-
μοκρατίες της παθαίνουν πανικό
όταν κάποιοι εμφανίζονται να τις
απειλούν. Ακροδεξιοί ή ακροαρι-
στεροί. Το μόνο που μπορούν να
κάνουν είναι να καταγγέλλουν. Η
δεύτερη εξήγηση είναι ότι δεν
έχουν τα διανοητικά όπλα για να
σταθούν απέναντι στις προκλήσεις
του κόσμου μας. Τους λείπει η κλα-
σική παιδεία. Αν είχαν ακούσει
τον Θουκυδίδη, θα είχαν καταλάβει
ότι η δημοκρατία δεν είναι κεκτη-
μένο. Είναι μια κοινωνική δυναμική
που τρέφεται από την έμπνευση
την οποία οι ελίτ μπορούν να διο-
χετεύσουν στην κοινωνία.

Θουκυδίδης είπατε; Ελάτε τώρα.
Η ευρωπαϊκή παιδεία έχει εξορίσει
τις κλασικές καταβολές της. Της
επιτρέπει να απαλλαγούν από τις
ενοχές της υπεροχής της απέναντι
στους άλλους πολιτισμούς με τους
οποίους επιθυμεί να συνυπάρξει.
Η ιδεολογία της πολυπολιτισμικής
κοινωνίας, διότι περί ιδεολογίας
πρόκειται, δεν ανέχεται την κλα-
σική παιδεία. Την έχει εξορίσει
απ’ την εκπαίδευση, την έχει εξο-
ρίσει απ’ τη διαμόρφωση των ελίτ
της. Πώς να ανεχθεί τη θέση του
Θουκυδίδη «έως αν η αυτή φύσις
ανθρώπων ή» όταν η ευρωπαϊκή
ιδεολογία έχει προτάξει τα δικαιώ-
ματα των LGBT+ τα οποία δεν

αναγνωρίζουν τα όρια της ανθρώ-
πινης φύσης;

Παραπονιόμαστε ότι οι σημε-
ρινές ευρωπαϊκές ελίτ δεν μπορούν
να σταθούν στο ύψος των περι-
στάσεων. Ποιος έχει εμπιστοσύνη
ότι η Κάγια Κάλας ή η Ούρσουλα
Φον ντερ Λάιεν μπορούν να αντι-
μετωπίσουν τον αλλοπρόσαλλο
Τραμπ ή τον αδηφάγο Πούτιν; Θα
μου πείτε τι σχέση έχουν όλ’ αυτά
με την έλλειψη της κλασικής παι-
δείας τους; Ισως αν είχαν διαβάσει
Θουκυδίδη θα είχαν μάθει ότι οι
σχέσεις δύναμης και αδυναμίας
δεν είναι θέμα αρχών. Ούτε ευγε-
νών προθέσεων. Το ίδιο ισχύει και
για τους πραγματικούς ηγέτες της
Ευρώπης, όπως είναι ο Μακρόν ή
ο Μερτς.

Μάλλον δεν είναι τυχαίο ότι η
Ευρώπη έχασε τη δυναμική της
για δύο λόγους. Ο πρώτος είναι ότι
ανέλαβαν την ηγεσία της άνθρωποι
που δεν είχαν ζήσει τον Β΄ Παγ-
κόσμιο Πόλεμο, ένα από τα υπαρ-
ξιακά της ερείσματα. Ο δεύτερος
είναι ότι απεμπόλησε τον συνε-
κτικό δεσμό του πολιτισμού της,
την κλασική παιδεία. Και διαμόρ-
φωσε τις ελίτ της με οικονομικο-
πολιτικά εγχειρίδια τα οποία γερ-
νούν πριν ωριμάσουν. Η Ευρώπη
ξέχασε τον Θουκυδίδη.

ttheodoropoulos@kathimerini.gr

Η Ευρώπη ξέχασε τον Θουκυδίδη
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Η Μέση Ανατολή συνεχίζει να
βρίσκεται σε μεγάλη γεω-
πολιτική αναταραχή. Από

τη Λιβύη μέχρι το κεντρικό Ιράκ
και από τη Συρία μέχρι την Υεμένη,
μικρές ή μεγαλύτερες ένοπλες συγ-
κρούσεις κλιμακώνονται και προ-
καλούν θανάτους και καταστροφές.
Μέσα σε αυτό το τεταμένο κλίμα,
η κουρδική αυτόνομη περιοχή του
Ιράκ φαντάζει σαν μια όαση στα-
θερότητας και πλουραλισμού.

Το ιρακινό Κουρδιστάν διαθέτει
έναν νεανικό πληθυσμό (μέσος
όρος 20 έτη) που ξεπερνάει τα έξι
εκατομμύρια. Το μέγεθος του το-
πικού ΑΕΠ είναι αντίστοιχο με εκεί-
νο της Λετονίας ή της Εσθονίας,
ενώ η περιοχή έχει μεγαλύτερο
κατά κεφαλήν εισόδημα από το
υπόλοιπο Ιράκ, το Ιράν και τη Συρία.
Το πολιτικό σύστημα είναι αρκετά
φιλελεύθερο, με διάκριση των εξου-
σιών και προστασία των πολιτικών
ελευθεριών και ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων. Επίσης, η πολιτική
κουλτούρα της κουρδικής αυτόνο-
μης περιοχής αναγνωρίζει την ισό-
τιμη συμμετοχή του γυναικείου
πληθυσμού σε κάθε έκφανση της
δημόσιας ζωής. Με εξαίρεση το ζή-
τημα του ελέγχου του Κιρκούκ και
των πετρελαίων του, το αυτόνομο
Κουρδιστάν δεν τρέφει εδαφικές
διεκδικήσεις εντός ή εκτός Ιράκ.

Λόγω της γεωστρατηγικής της
θέσης, η κουρδική οντότητα δια-
τηρεί στενή σχέση με τις ΗΠΑ και
το Ισραήλ. Πρώτον, λειτουργεί ως
πυλώνας ομαλότητας και ειρήνης
μέσα στο Ιράκ, που εξακολουθεί
να αντιμετωπίζει δομικά προβλή-
ματα. Δεύτερον, το ιρακινό Κουρ-
διστάν συνορεύει με το Ιράν, με
ό,τι αυτό συνεπάγεται για την πα-
ρακολούθηση του πυρηνικού προ-
γράμματος της Τεχεράνης. Το συγ-
κεκριμένο κομμάτι του Ιράκ έχει
ακόμη προσελκύσει το ενδιαφέρον
πολλών δυτικών και μη δυτικών
κυβερνήσεων επειδή κατέχει ση-
μαντικά αποθέματα πετρελαίου και
φυσικού αερίου. Αξίζει να σημειωθεί
ότι η σχέση με την Αγκυρα είναι
αρκετά καλή, αφού η τοπική κουρ-
δική ηγεσία έχει αποστασιοποιηθεί
πλήρως από το ΡΚΚ και άλλες τέ-
τοιες δυνάμεις στην Τουρκία.

Καθόλου τυχαία, η Αθήνα προ-
σπαθεί τα τελευταία χρόνια να
μην είναι απούσα από το κουρδικό
τμήμα του Ιράκ. Η πρόσφατη διορ-
γάνωση του πρώτου Οικονομικού
Φόρουμ των Δελφών στην πόλη
Σουλεϊμανίγια ήταν ένα σημαντικό
γεγονός για την περαιτέρω ανά-
πτυξη των διμερών σχέσεων. Η
Αθήνα ίδρυσε γενικό προξενείο
στην πρωτεύουσα Ερμπίλ το 2016,
κατόπιν πρωτοβουλίας του τότε

υπουργού Εξωτερικών Νίκου Κο-
τζιά, για να ενισχύσει την ελληνική
παρουσία στην περιοχή. Η δε δη-
μιουργία απευθείας αεροπορικής
γραμμή Ερμπίλ - Αθήνα έχει συμ-
βάλει στην εμβάθυνση της επιχει-
ρηματικής συνεργασίας ανάμεσα
στις δύο πλευρές.

Η αυξανόμενη γεωπολιτική και
γεωοικονομική σημασία της κουρ-
δικής οντότητας απαιτεί μια καλά
μελετημένη και ρηξικέλευθη στρα-
τηγική εκ μέρους της Αθήνας.
Απουσιάζει, δυστυχώς, η ολιστική
προσέγγιση που θα συνδυάζει δι-
πλωματία, οικονομία, ενέργεια,
ασφάλεια, πολιτισμό και παιδεία.
Μια προσέγγιση που θα ενσωμα-
τώνει τα εθνικά συμφέροντα σε
πολυμερείς συνεργασίες στο συγ-
κεκριμένο κομμάτι της Μέσης Ανα-
τολής. Ο κουρδικός παράγοντας
δεν είναι ενιαίος και μονολιθικός,
όμως αποτελεί έναν φυσικό μας
σύμμαχο στα ζητήματα περιφε-
ρειακής ασφάλειας. Με άλλα λόγια,
η Αθήνα πρέπει να ιεραρχήσει ψη-
λότερα στην ατζέντα της τη σχέση
με το ιρακινό Κουρδιστάν.

Εδώ και πολλές δεκαετίες, η ελ-
ληνική εξωτερική πολιτική είναι
μονοδιάστατα προσανατολισμένη
προς Δυσμάς για κατανοητούς λό-
γους. Ωστόσο, οι διεθνείς εξελίξεις
φαίνεται να έχουν ξεπεράσει τους

σχεδιασμούς της Αθήνας. Σε μια
εποχή που η Ε.Ε. αναζητεί τη δική
της πολιτική ταυτότητα, η ελληνική
κυβέρνηση δύναται να διεκδικήσει
έναν νέο γεωπολιτικό ρόλο με με-
γάλη προστιθέμενη αξία. Αυτός ο
ρόλος δεν μπορεί πλέον να θεμε-
λιωθεί στα Βαλκάνια και στη Μαύ-
ρη Θάλασσα, μετά την είσοδο αρ-
κετών κρατών της περιοχής στην
Ε.Ε. Από τη στιγμή που το παγκό-
σμιο ενδιαφέρον μετατοπίζεται
προς τα ανατολικά, η ελληνική δι-
πλωματία καλείται να πάρει πρω-
τοβουλίες προς αυτήν την κατεύ-
θυνση.

Το ιρακινό Κουρδιστάν δεν πρέ-
πει να αντιμετωπίζεται σαν μια μι-
κρή και απομονωμένη οντότητα.
Συνιστά αναπόσπαστο κομμάτι
ενός νέου άξονα σταθερότητας, ο
οποίος ξεκινάει από την Ελλάδα
και καταλήγει στην Ινδία. Η ελλη-
νική εξωτερική πολιτική χρειάζεται,
λοιπόν, περισσότερη ευελιξία και
προσαρμοστικότητα για να αντα-
ποκριθεί με επιτυχία στις προκλή-
σεις ενός κόσμου που αλλάξει ρα-
γδαία.

Ο κ. Μάνος Καραγιάννης είναι
καθηγητής Διεθνών Σχέσεων
στο Πανεπιστήμιο Μακεδονίας
και Reader in International Security
στο King’s College London.

Ελλάδα και αυτόνομο Κουρδιστάν
Του ΜΑΝΟΥ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Ο Τραμπ γκρεμίζει
την Αμερική   

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Ο Ντόναλντ Τραμπ
προσπαθεί με μανία
να γκρεμίσει τους
θεσμούς και τα σύμ-
βολα που έκαναν
την Αμερική... Αμε-

ρική. Το Χάρβαρντ, τα παραδοσια-
κά μέσα ενημέρωσης, τις μεγάλες
δικηγορικές εταιρείες, τους μηχα-
νισμούς εξωτερικής πολιτικής και
πολλά ακόμη. Ποντάρει ασφαλώς
στο γεγονός ότι ο μέσος Αμερικα-
νός, και σίγουρα ο μέσος ψηφο-
φόρος του, μισεί το Χάρβαρντ και
την «Ουάσιγκτον Ποστ». Η αμε-
ρικανική ελίτ είχε όντως αποξε-
νωθεί εντελώς από ένα τεράστιο
κομμάτι της αμερικανικής κοινής
γνώμης που ένιωθε κοινωνικά κα-
θηλωμένο και πολιτισμικά ορφανό.     

Ο Τραμπ προσπαθεί ταυτόχρονα
να αλλάξει τον αξιακό κώδικα μέσα
στις ΗΠΑ αλλά και παγκοσμίως.
Το τι επιτρέπεται και τι απαγο-
ρεύεται, είτε νομικά είτε ηθικά,
αλλάζει ριζικά. Μία από τις πρώτες
του αποφάσεις ήταν, για παρά-
δειγμα, να καταργήσει τον νόμο
που απαγόρευε σε αμερικανικές
εταιρείες να δωροδοκούν για να
εξασφαλίσουν κάποια προμήθεια
σε άλλη χώρα. Αλλά και όλα τα
υπόλοιπα που συμβαίνουν, από το
«δώρο» ενός 747 από το Κατάρ έως
τα επίσημα δείπνα στους αγορα-
στές δικών του κρυπτονομισμάτων,
είναι πρωτάκουστα για τα αμερι-
κανικά δεδομένα. Διαφθορά υπήρ-
χε πάντοτε, ίσως ήταν πιο διαφανής
και «θεσμική». Το αμερικανικό σύ-
στημα φρόντιζε όμως να κρατάει
κάποια προσχήματα και να βάζει
κανόνες αλλά και ποινές σε όσους
έκαναν υπερβολές. Εδώ είμαστε
όμως σήμερα και το ερώτημα είναι
αν και τι μπορεί να σταματήσει το
Μπλίτζκριγκ του Τραμπ που σα-
ρώνει θεσμούς, αξίες, πολιτικές
και πρόσωπα με ορμή. Η Αμερική
είχε πάντοτε τη σοφία των δικλίδων
ασφαλείας, τα περίφημα checks
and balances που υποτίθεται δια-
τηρούσαν υπό έλεγχο την ισχύ
ενός παντοδύναμου προέδρου. Το

αν θα δουλέψουν και πώς, θα φανεί
στον επόμενο ενάμιση χρόνο. Πρώ-
τα απ’ όλα από τις αποφάσεις που
θα εκδώσουν το Ανώτατο Δικα-
στήριο και τα Ομοσπονδιακά Δι-
καστήρια. Αναπόφευκτα κάποια
στιγμή ορισμένα καίρια ζητήματα
θα τεθούν στην κρίση τους, όπως
τα όρια της διακυβέρνησης με εκτε-
λεστικές αποφάσεις οι οποίες πα-
ρακάμπτουν το Κογκρέσο. Οσο
και αν η πλειοψηφία του Ανωτάτου
Δικαστηρίου είναι συντηρητική,
η αμερικανική παράδοση θέλει τα
μέλη του να ζυγίζουν τα πράγματα
και να αποφασίζουν θεσμικά. Από
την άλλη, η πίεση θα είναι μεγάλη
τόσο από τον ίδιο τον Τραμπ όσο
και από τα μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης. Και για πρώτη φορά δια-
κρίνει κανείς φόβο ανάμεσα σε
όσους καλούνται να πάρουν ή να
κρίνουν αποφάσεις του προέδρου.     

Τον Νοέμβριο του 2026 ο Τραμπ
θα περάσει όμως και την κλασική
δοκιμασία των εκλογών για το Κογ-
κρέσο, οι οποίες παραδοσιακά απο-
τελούν μια ευκαιρία για ψήφο δια-
μαρτυρίας. Αν έως τότε δεν έχει
τελειώσει το ζήτημα των δασμών
και δεν έχει ελεγχθεί ο πληθωρι-
σμός, η κατάσταση δεν θα είναι
ευχάριστη για τους Ρεπουμπλικα-
νούς, οι οποίοι ήδη εισπράττουν
σημάδια οργής από μέρος της κοι-
νής γνώμης. Κυρίως για την ακρί-
βεια αλλά και για την παράλυση
κάποιων τοπικών υπηρεσιών που
εξαρτώνται από τον ομοσπονδιακό
προϋπολογισμό. Ο Τραμπ κινδυ-
νεύει όμως και από έναν απρόσμενο
ισχυρό αντίπαλο, το φιλοϊσραηλινό
λόμπι. Η συνέχιση της αντιπαρά-
θεσης με τον Νετανιάχου θα έχει
σίγουρα πολιτικές παρενέργειες.      

Προς το παρόν πάντως ο Τραμπ
δεν έχει αντίπαλο και προσπαθεί
όσο μπορεί και όσο πιο συχνά γί-
νεται να σοκάρει. Οι αντίπαλοί του
είναι σαστισμένοι και δεν έχουν
ορθώσει λόγο ή πρόσωπα που μπο-
ρούν να τα βγάλουν πέρα μαζί του.
Οχι ότι είναι και εύκολο απέναντι
σε μια δύναμη της φύσης.         

Οταν τους πρώτους
μήνες του 1990 διε-
ξάγονταν συνομιλίες
επανενώσεως της
Γερμανίας, το βρε-
τανικό περιοδικό

Economist σε κύριο άρθρο του
προειδοποιούσε πως μία ενωμένη
Γερμανία θα στρεφόταν αναπο-
τρέπτως προς Ανατολάς. Λίγους
μήνες αργότερα, στις 3 Οκτωβρίου,
η συνθήκη ενοποιήσεως ετέθη σε
ισχύ, επί καγκελαρίας Κολ. Την
εποχή εκείνη, η ανάπτυξη της γερ-
μανικής βιομηχανίας ήδη ήταν
θηριώδης. Η απόφαση του Κολ να
συγκαλέσει τον Δεκέμβριο του
1994 υπό την προεδρία του τη Σύ-
νοδο Κορυφής της Ε.Ε. στο Εσεν,
την έδρα της Βιομηχανικής Αυτο-
κρατορίας της οικογενείας Krupp,
προσέλαβε συμβολικές διαστάσεις.
Πολύ περισσότερο διότι το αντι-
κείμενο της συνόδου καθόριζε τις
σχέσεις της Ε.Ε. με τις χώρες της
Κεντρικής και Ανατολικής Ευρώ-
πης. Η ανάδειξη στο αξίωμα της
ομοσπονδιακής προέδρου του CDU
στο Εσεν, τον Απρίλιο του 2000,
της Αγκελα Μέρκελ, την οποία είχε
εισαγάγει στην πολιτική σκηνή
και στήριξε ο Κολ, υπήρξε καθο-
ριστική. Εχοντας ζήσει και σπου-
δάσει στην κομμουνιστική Ανα-
τολική Γερμανία, ήταν η μόνη πο-
λιτικός που είχε αντίληψη του «άλ-
λου κόσμου», κατάλληλη να ηγηθεί
μιας ενωμένης Γερμανίας.

Μνημειώδης ήταν η δήλωσή
της την εποχή εκείνη ότι «εμείς οι
Ανατολικογερμανοί μάθαμε να
συμβιβαζόμαστε με τους εξουσια-
στές, δίχως να δημιουργούμε από-
λυτες δεσμεύσεις». Οσο για τις κα-
τηγορίες που διατυπώθηκαν εναν-
τίον της για την ενεργειακή εξάρ-
τηση της Γερμανίας από τη Ρωσία,
θα πρέπει να επισημανθεί ότι η
απόφαση εκείνη ήταν διακομμα-
τική και είχε υποστηριχθεί με επι-

μονή από το γερμανικό βιομηχα-
νικό κατεστημένο. Αλλαξαν τα
πράγματα. Η ενεργειακή απεξάρ-
τηση από τη Ρωσία επιβλήθηκε
βιαίως από τον πρόεδρο των ΗΠΑ
Τζο Μπάιντεν και η Δύση ενεπλάκη
στον ρωσοουκρανικό πόλεμο. Ο
κ. Ντόναλντ Τραμπ, που επανεγ-
κατεστάθη προ τετραμήνου στον
Λευκό Οίκο απαιτεί θηριώδη αύ-
ξηση των αμυντικών δαπανών από
τους Ευρωπαίους συμμάχους της
Ουάσιγκτον. Ο καγκελάριος Φρίν-
τριχ Μερτς ανταποκρίθηκε στην
πρόκληση και υποσχέθηκε ότι θα
αναδείξει τη Γερμανία στη μεγα-
λύτερη στρατιωτική συμβατική
δύναμη της Ευρώπης. Προ ολίγων
ημερών, μάλιστα, εγκαινίασε για
πρώτη φορά από το τέλος του Β΄
Παγκοσμίου Πολέμου τη μόνιμη
ανάπτυξη γερμανικών στρατευ-
μάτων στη Λιθουανία, δυνάμεως
4.800 ανδρών, η οποία αναμένεται
να φθάσει σε πλήρη επιχειρησιακή
ετοιμότητα έως το 2027. Φάνηκε
προς στιγμήν ότι η Ιστορία επα-
ναλαμβάνεται. Στις 11 Φεβρουαρίου
1918 ο υπουργός Εξωτερικών της
Αυστροουγγαρίας κόμης Οτοκάρ
Τσέρνιν, που μετείχε στην σύνοδο
στο Μπρεστ Λιτόφσκ, έγραφε απελ-
πισμένος: «Είναι αδύνατον να πεί-
σουμε τη Γερμανία να εγκαταλείψει
την ιδέα προσαρτήσεως της Κουρ-
λάνδης και της Λιθουανίας. Δεν
έχουμε τις φυσικές δυνάμεις να
το κάνουμε». Οι μπολσεβίκοι συ-
νεφώνησαν με την απαίτηση του
Κάιζερ. Η ήττα των Κεντρικών Δυ-
νάμεων ακύρωσε τη συμφωνία
τους. Κάποιοι στις μέρες μας ανη-
συχούν με τον εξοπλισμό της Γερ-
μανίας. Ας ηρεμήσουν. Αλλά η
προς Ανατολάς πορεία της Γερμα-
νίας, με τον ένα ή τον άλλο τρόπο
είναι αναπότρεπτη ιστορικώς. Το
περιβάλλον προς Δυσμάς είναι από
όλες τις απόψεις «κορεσμένο». Σω-
στά είχε προβλέψει ο Economist.

Προς Ανατολάς
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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Ολοένα και πιο δυνατά
ακούγονται φωνές ηγε-
τών που μιλούν κατά Νε-
τανιάχου. Το Συμβούλιο
των ΥΠΕΞ της Ε.Ε. «ψή-
φισε υπέρ της αναθεώ-

ρησης της Συμφωνίας Σύνδεσης με το
Ισραήλ. Κατά τη συζήτηση 17 χώρες
τάχθηκαν υπέρ της αναθεώρησης, κατά
9 και ουδέτερη στάση τήρησε μία, με
την Κύπρο να τάσσεται κατά της ανα-
θεώρησης». Στις 18/5 22 χώρες συμ-
περιλαμβανομένων της Γαλλίας, της
Γερμανίας, της Βρετανίας και του Κα-
ναδά, κάλεσαν τις αρχές του Ισραήλ
να επιτρέψουν «αμέσως» και «πλήρως»
τη διανομή ανθρωπιστικής βοήθειας
στη Γάζα, όπου ο πληθυσμός είναι «αν-
τιμέτωπος με λιμό». Ο Πέτρο Σάντσες,
σοσιαλιστής πρωθυπουργός της Ισπα-
νίας, δήλωσε: «Πρέπει να εντείνουμε
την πίεσή μας στο Ισραήλ. Η μοναδική
οδός προς την ειρήνη στην περιοχή
είναι η εφαρμογή της λύσης των δύο
κρατών. Γι’ αυτό, θα ήθελα να παρο-
τρύνω άλλα κράτη να αναγνωρίσουν
το Κράτος της Παλαιστίνης» (πηγή:
news247. 17/5). 

Για όσους παριστάνουν ότι δεν κα-
τανοούν τη φύση των πραγμάτων, μιλά
ο υπουργός Οικονομικών του Ισραήλ
Μ. Σμότριτς: «Όχι πια επιδρομές του
τύπου μπαίνουμε και βγαίνουμε (από
τη Γάζα), αλλά κατάκτηση, εκκαθάριση
και παραμονή των στρατιωτών μας μέ-
χρις ότου καταστραφεί η Χαμάς», (πηγή
Reuters, AP, Καθημερινή 20/5). Απορία
1: Ένας από τους πιο σύγχρονους στρα-
τούς του κόσμου που εξοντώνει στην
Τεχεράνη τον Ισμαΐλ Χανίγια και στη

Βηρυτό τον Χασάν Νασράλα δεν γνω-
ρίζει (ακόμα) πού είναι τα τούνελ της
Χαμάς; Απορία 2: Η Παλαιστινιακή
Αρχή απευθύνεται στη Χαμάς: «απε-
λευθερώστε τους ομήρους», «γίνετε
πολιτικό κόμμα». Σιωπή από το Ισραήλ.
Το σκοτεινό κεφάλαιο της «αόρατης»
συνέργειας Νετανιάχου-Χαμάς δεν έχει
ανοίξει ακόμα. 

Αν άλλες χώρες έχουν 5 λόγους για
να μιλούν, η Κύπρος με δικό της πρό-
βλημα κατοχής έχει 15, ωστόσο, πα-
ραμένει η πιο φιλική χώρα προς την
κυβέρνηση Νετανιάχου. Μια χώρα ζητά
στήριξη από ΟΗΕ και Ε.Ε. και την ίδια
στιγμή ταυτίζεται με έναν πολιτικό του
οποίου το ΔΠΔ ζητά τη σύλληψη για
εγκλήματα κατά της ανθρωπότητας!
Αυτή η χώρα χάνει «νομιμοποίηση» να
διεκδικήσει αλληλεγγύη από άλλες χώ-
ρες που τη βλέπουν να συμπεριφέρεται
ως «υπάλληλος» του εγκληματία. Η ίδια
μικρή χώρα και ο ίδιος μικρός ηγέτης
της, δεν βλέπουν τις μαζικές διαμαρ-
τυρίες σε ευρωπαϊκές χώρες, δεν τις
βλέπουν στις ΗΠΑ, δεν βλέπουν τις
πολλές εβραϊκές οργανώσεις διεθνώς
να ζητούν «Νετανιάχου, όχι στο όνομά
μας». Δεν βλέπουν το κύμα διαδηλώ-
σεων μέσα στην ισραηλινή κοινωνία
με αίτημα «εκεχειρία-ειρήνευση». Ακόμα
και αυτός ο Τραμπ στην πρώτη του εμ-
φάνιση στη διεθνή σκηνή, απέφυγε
να πάει στο Ισραήλ – ένα μίνι μήνυμα
στον Β. Νετανιάχου του στιλ «κάνε
κάτι». 

Στο ευρωπαϊκό επίπεδο, άλλες εξε-
λίξεις. Η Αλεξάνδρα Βουδούρη («Κα-
θημερινή», 21/5), μάς ενημερώνει ότι
«κλειδώνει η συμμετοχή της Τουρκίας

στην Ευρωάμυνα, παρά τις ενστάσεις
της Αθήνας και της Λευκωσίας, καθώς
οι τελικές αποφάσεις θα ληφθούν από
την Ε.Ε. με ειδική πλειοψηφία και όχι
ομοφωνία» (21/5). Το ρεπορτάζ της ΑΒ:
«Κλειστές» πόρτες συνάντησε η Αθήνα
και στις Βρυξέλλες», καθώς ζήτησε
«τουλάχιστον οι αποφάσεις να λαμβά-
νονται με ομοφωνία και όχι ειδική πλει-
οψηφία» (qualified majority). Τι προ-
ηγήθηκε; «Στις 27 Δεκ. 2024 η ιταλική
κυβέρνηση ενέκρινε την εξαγορά της
Piaggio Aerospace (που τελούσε υπό
κρατική διοίκηση από το 2018) από
την τουρκική εταιρεία Baykar, η οποία
ανήκει στον Σελτσούκ Μπαϊρακτάρ,
γαμπρό του προέδρου της Τουρκίας Τ.
Ερντογάν.

Η Τουρκία είχε ήδη κατορθώσει να
αποκτήσει τον έλεγχο μιας αμιγώς ευ-
ρωπαϊκής εταιρείας με την ανάπτυξη
μη επανδρωμένων αεροχημάτων (UAV).
Οι Γερμανοί –όπως και άλλοι Ευρωπαί-
οι– επιθυμούν τη συνεργασία με την
Άγκυρα λόγω των παραγωγικών δυνα-
τοτήτων που διαθέτει η τουρκική βιο-
μηχανία, ακόμη και η αεροναυπηγική.
Η τουρκική αμυντική βιομηχανία Baykar
ήδη έχει πουλήσει τα οπλισμένα μη
επανδρωμένα αεροσκάφη Bayraktar
ΤΒ-2 σε πέντε χώρες-μέλη του NATO
και σε τρεις χώρες-μέλη της Ε.Ε. – Ρου-
μανία, Πολωνία, Κροατία. Η εταιρεία
έχει δημιουργήσει συνεργασία με την
ιταλική Leonardo για τη συμπαραγωγή
μη επανδρωμένων αεροσκαφών, όπως
έχει εξαγοράσει και την ιταλική αερο-
ναυπηγική εταιρεία Piaggio» (πηγή:
«Καθημερινή», 21/5).

Ο υπουργός Εξωτερικών Κ. Κόμπος

δηλώνει ότι «η θέση μας είναι ξεκάθαρη,
οι αμυντικές δυνατότητες και η αυτο-
νομία της Ε.Ε. πρέπει να ενισχυθούν
και πρέπει να λαμβάνονται υπόψη οι
ιδιαίτερες ανησυχίες των κρατών-με-
λών». Όμως «ξεκάθαρα» οι άλλοι εταίροι
δρομολόγησαν αποφάσεις. Ύστερα
αναλαμβάνει τα ηνία ο Ν. Χριστοδου-
λίδης από το Παραλίμνι: «Η αναβάθμιση
του ρόλου της Κυπριακής Δημοκρατίας
διεθνώς, δημιουργεί μια νέα δυναμική
και προοπτική. Η Τουρκία οφείλει πρω-
τίστως να καταλάβει ότι η πορεία της
προς την Ευρώπη περνά αναπόδραστα
μέσα και από την Κύπρο», (19/5). Η
κατά Ν. Χριστοδουλίδη «νέα δυναμική»
μετρήθηκε (ακόμα μια φορά) και βρέ-
θηκε ελλιπής. Το παιχνίδι έχει κανόνες,
συμφέροντα, ικανότητες. Η Επιτροπή
«υπό την καθοδήγηση του επιτρόπου
Γιοχάνες Χαν», τον Απρίλη 2018, κα-
τέγραψε ότι «η Τουρκία εξέφρασε στή-
ριξη στις συνομιλίες για λύση του Κυ-
πριακού, στη Γενεύη, Ιανουάριος, 2017
και στο Κραν Μοντανά τον Ιούλιο 2017»
(πηγή: «Καθημερινή», 20/5). Είναι ο
ίδιος Χαν που τώρα έγινε απεσταλμένος
της προέδρου της Επιτροπής στο Κυ-
πριακό. Η άρνηση του πλαισίου λύσης
του γ.γ. των ΗΕ στο Κυπριακό, συν η
διάλυση του τοπίου 2017-20 από τον
Ν. Αναστασιάδη. Η άρνηση της Χάγης
για το Αιγαίο. Δύο γκρίνιες (Κόμπος,
Δένδιας) δεν κάνουν μιαν πρόσθεση.
Οι εταίροι περίμεναν για δεκαετίες απο-
φάσεις, τώρα προχωρούν ερήμην όσων
ενδιαφέρονται μόνο για «λαϊκές» απο-
γευματινές!

«Πυλώνας» σκυφτός
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

EP
A/

M
O

H
AM

M
ED

 S
AB

ER

Στρατιώτης της 93ης Μηχανοποιημένης Ταξιαρχίας Kholodnyi Yar στην πρώτη γραμμή στην περιοχή Druzhkivka του Ντονέτσκ.

www.larkoslarkou.org.cy

Ο Αμερικανός μπεστ-σέλερ συγγρα-
φέας Ρόμπερτ Γκριν αναφέρεται συ-
χνά στο «σενάριο του ζωντανού και
νεκρού χρόνου» αναλύοντας το πώς
οι άνθρωποι αξιοποιούν τον χρόνο
προκειμένου να είναι δημιουργικοί,

να αλλάζουν, να μαθαίνουν και να αξιοποιούν
κάθε δευτερόλεπτο. Στον αντίποδα, ο νεκρός
χρόνος είναι αυτός στον οποίο δεν κάνεις τίποτα.
Παραμένεις βαλτωμένος και χωρίς καμιά προοπτική
προόδου ή ανάπτυξης – σε κάθε επίπεδο. 

Το σενάριο του ζωντανού και νεκρού χρόνου
είναι αυτό που σαν σχήμα εξηγεί πολύ εύστοχα
το Κυπριακό μετά το 2017 και το ναυάγιο στο Κραν
Μοντανά. Σε μια περίοδο οκτώ ετών απουσίας
διαλόγου έχουν υπάρξει τόσο ο ζωντανός χρόνος
όσο και ο νεκρός σε σχέση με τις εξελίξεις (διορισμός
ειδικού απεσταλμένου, άτυπη της Γενεύης, συζή-
τηση για τα ΜΟΕ αλλά και εμμονή της κάθε πλευράς
στις σκληρές κόκκινες γραμμές της) της διαδικασίας
αλλά και, επιμέρους, οι πτυχές του ζωντανού και
νεκρού χρόνου για την κάθε πλευρά. 

Καθώς η κα Ολγκίν έρχεται για δεύτερη φορά
στην Κύπρο, με το διάστημα που ορίζεται από τον
προεκλογικό στα Κατεχόμενα και τον αντίστοιχο
μετά το 2026 με την κυπριακή Προεδρία στην Ε.Ε.,
που είναι εξ ορισμού «νεκροί χρόνοι», το ερώτημα
που τίθεται είναι αν η Κολομβιανή διπλωμάτης
θα κατορθώσει να μετουσιώσει τον ζωντανό χρόνο
σε επιστροφή στο τραπέζι των συνομιλιών. Οποι-
οσδήποτε φυσικά αντιλαμβάνεται πως η δουλειά
της δεν είναι εύκολη. Οι δύο πλευρές αδυνατούν
να συμφωνήσουν για ένα οδόφραγμα, θα παρα-
καθήσουν στο τραπέζι; Nα συζητήσουν τι, θα πρό-
σθετε κάποιος ρητορικά.

Ο διπλωματικός χρόνος, ωστόσο, δεν δουλεύει
ακριβώς σαν το σχήμα του Γκριν. Ασχέτως αν είναι
«ζωντανός» ή «νεκρός». Είναι αρκετά πιο πολύ-
πλοκος, ιδίως για το πώς, διαχρονικά, χειρίζονται
το Κυπριακό η ε/κ και η τ/κ πλευρά καθώς και η
Άγκυρα ή ο διεθνής παράγοντας, συμπεριλαμβα-
νομένου του ΟΗΕ.

Κι αυτό είναι κάτι που πρωτίστως γνωρίζει ο
ίδιος ο γενικός γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών,
αλλά και ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης και ο Τουρ-
κοκύπριος ηγέτης, Ερσίν Τατάρ. Επιπλέον, τόσο
ο πρώτος όσο και ο δεύτερος γνωρίζουν καλά να
διαχειριστούν τόσο τον ζωντανό όσο και τον νεκρό
χρόνο με ξεκάθαρα πολιτικό τρόπο. Ο Τατάρ θέλει
να «επανεκλεγεί» με άξονα τη σκληρή στάση περί
δύο κρατών και ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης αν-
τιλαμβάνεται πλήρως πως μια περάτωση του Κυ-
πριακού, υπό τις συνθήκες, τον ταυτίζει με τις
αχαρτογράφητες συνέπειες ενός μόνιμου διαχω-
ρισμού και την εμπέδωση της τουρκικής κατοχής
στην Κύπρο, κάτι που ούτε ο ίδιος, προφανώς,
αλλά ούτε κανείς στη θέση του δεν θα επιθυμούσε. 

Πίσω στην κα Ολγκίν, αυτό που θα κληθεί να
κάνει είναι να διαχειριστεί τον όσο ζωντανό χρόνο
έχει. Να βεβαιωθεί πως στα τέλη Ιουλίου οι δύο
πλευρές δεν θα κηρύξουν αδιέξοδο και πως ο ΟΗΕ
θα μπορεί να πει το, γνώριμο πλέον, «η προσπάθεια
συνεχίζεται». Μένει φυσικά να δούμε αν κάτι
τέτοιο θα επαληθευτεί. Δεν θα μας πάρει πολύ
καιρό να το μάθουμε. 

Ο ζωντανός και νεκρός χρόνος του Κυπριακού
είναι εκεί. Απόλυτα διακριτός. Με ευκαιρίες ανα-
στοχασμού, όχι μόνο σε ατομικό επίπεδο αλλά και
συναρτήσει του εθνικού μας προβλήματος. Μας
επιτρέπει δε, ως σχήμα, να κατανοήσουμε πού
βρισκόμαστε και πού θα κινηθούμε, εφεξής, για
τα επόμενα χρόνια στην Κύπρο.

Καλό, επί της αρχής, συνεπώς να θυμόμαστε
πως είτε αξιοποιούμε κάθε λεπτό του ζωντανού
χρόνου είτε βυθιζόμαστε στον νεκρό χρόνο και
την αδράνειά του, ο χρόνος αυτός καταλήγει κάπου.
Με ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Νεκρός χρόνος.
Ζωντανός χρόνος 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Σ την αθηναϊκή δημοκρατία του Περι-
κλή, η συμμετοχή στα κοινά θεωρείτο
ηθική και πολιτική υποχρέωση. Όσοι

δεν συμμετείχαν, και ιδιώτευαν τρόπον
τινά, θεωρούνται «ιδιώτες», λέξη η οποία
εικάζεται ότι έφερε απαξιωτική σημασία,
εξού και ως πιθανή απόρροια οι αγγλικές
λέξεις «idiot/idiocy» (=ηλίθιος/ηλιθιότητα)
σήμερα. Σε κάθε περίπτωση, στον Επιτάφιο
του Περικλή, όπως τον παρουσιάζει ο Θου-
κυδίδης (2.40), ο Περικλής ονομάζει τον
μη συμμετέχοντα στα κοινά «αχρείον».

Η συμμετοχή στα κοινά ήταν υποχρέ-
ωση για τουλάχιστον δύο λόγους. Πρώτον,
αν δεν συμμετείχες, δεν σε ενδιέφερε η
πορεία της εξέλιξης της πόλης, κάτι που
προδίδει αδιαφορία για την πατρίδα. Δεύ-
τερον, αν δεν συμμετείχες, όπως προει-
δοποιεί ο Πλάτων (Πολιτεία 347c ), θα διέ-
τρεχες τον κίνδυνο να υποστείς τη «με-
γίστη» τιμωρία να εξουσιαστείς από κά-
ποιον «πονηρότερο» σου («της δε ζημίας
μεγίστη το υπό πονηροτέρου άρχεσθαι»).
Συνεπώς, η συμμετοχή στα πολιτικά πράγ-

ματα ήταν υποχρέωση για οποιονδήποτε
νουνεχή Αθηναίο πολίτη που ενδιαφε-
ρόταν για το κοινό καλό. Η συμμετοχή
ήταν υποχρέωση, το τονίζω ξανά, για το
κοινό καλό και όχι για ιδιοτελείς λόγους
(ή τουλάχιστον έπρεπε να είναι). Αυτή
είναι και δεσμευτική αρχή ενάσκησης
πολιτικής δράσης.

Ο Πέπε Μουχίκα, ο οποίος απεβίωσε
πρόσφατα, υπήρξε πρόεδρος της Ουρου-
γουάης, περίφημος για τον ολιγαρκή τρόπο
ζωής του και το αφιλοχρήματο του χαρα-
κτήρα του. Ζούσε λιτά σε ένα αγρόκτημα
και δεν επεδίωξε ιδιαίτερες τιμές, δόξες
και, όπως συχνά συμβαίνει στην πολιτική,
άκοπο χρήμα. Όπως αναφέρει ο Θουκυ-
δίδης (2.65.8), περιγράφοντας τον Περικλή,
υπήρξε «αδωρότατος». Σε αυτό προσο-
μοιάζει με τον πρώτο κυβερνήτη της Ελ-
λάδας Ιωάννη Καποδίστρια και τον με-
ταγενέστερο πρωθυπουργό Νικόλαο Πλα-
στήρα, τον μαύρο καβαλάρη των Βαλκα-
νικών Πολέμων. 

Ο Καποδίστριας αρνήθηκε τον μισθό

του κυβερνήτη και ο Πλαστήρας πέθανε
στην ψάθα, αρνούμενος να χρεώσει το
ελληνικό δημόσιο ακόμη και την εγκα-
τάσταση τηλεφώνου (!). Σε ομιλία του
προς την Δ΄ Εθνοσυνέλευση ο Καποδί-
στριας, ο οποίος είχε εκ μητρός κυπριακή
καταγωγή, είπε: «…εφ’ όσον τα ιδιαίτερα
εισοδήματά μου αρκούν διά να ζήσω, αρ-
νούμαι να εγγίσω μέχρι και του οβολού
τα δημόσια χρήματα, ενώ ευρισκόμεθα
εις το μέσον ερειπίων και ανθρώπων βυ-
θισμένων εις εσχάτην πενίαν».

Οι συγκρίσεις με την κυπριακή πολιτική
σκηνή μόνο θλίψη (ενδεχομένως και κλαυ-
σίγελο) μπορεί να προκαλέσουν. Εις γην
εναλίαν Κύπρον, υφίσταται ακόμη και
μετά από μακράν πολιτική συζήτηση, το
φαινόμενο των πολυσυντάξεων. Δηλαδή
κρατικοί αξιωματούχοι επιτρέπεται νομικά
(αλλά μάλλον όχι ηθικά) να παίρνουν πολ-
λαπλές συντάξεις για τη συνεισφορά τους
στην κυπριακή πολιτεία, οι οποίες μπορεί
να αθροίζονται σε πολλές χιλιάδες ευρώ
τον μήνα.

Το κυπριακό πολιτικό κατεστημένο,
αφού έχει συζητήσει με τις συνήθεις πα-
λινωδίες και φωνασκίες, το πώς μπορεί
με συνταγματικό τρόπο (οι συντάξεις θε-
ωρούνται προσωπική ιδιοκτησία) να επι-
λύσει το συγκεκριμένο θέμα, φαίνεται να
έχει παραπέμψει το θέμα στις ελληνικές
καλένδες. Δεν φαίνεται να βρίσκεται μια
κάποια έντιμη λύση και το θέμα έχει κα-
ταχωνιαστεί ελέω νομικισμών, μικροπο-
λιτικής και διαφωνιών.

Παρά τις υποσχέσεις διαφόρων κομ-
μάτων και πολιτικών παραγόντων, οι πο-
λυσυντάξεις παραμένουν ως έχουν. Δεν
θα παραθέσω (προφανείς) λόγους γιατί
είναι άδικη πρακτική και γιατί αποτελούν
προσβολή για τον Κύπριο φορολογούμενο
πολίτη, αλλά θα υπογραμμίσω το φαιδρό
της υπόθεσης. Κάποιοι λαμβάνουν πολυ-
συντάξεις (νομίζω 98 πρόσωπα) πολλών
χιλιάδων και δεν μπορεί απλώς να ληφθεί
μια έννομη πολιτική απόφαση από τους
καθ’ ύλην αρμοδίους να κρατήσουν μόνο
την υψηλότερη σύνταξη. Τραγελαφικό.

Το μόνο σίγουρο είναι ότι το πολιτικό
σύστημα, είτε δεν θέλει, είτε δεν μπορεί
να αντιμετωπίσει την πρακτική των πο-
λυσυντάξεων. Δυσκολεύομαι να πιστέψω
ότι δεν μπορεί το πολιτικό σύστημα (κόμ-
ματα, Βουλή, Νομική Υπηρεσία) να βρει
μια κάποια νομική και πολιτική λύση. Δεν
είναι δα και το Κυπριακό. Άρα, η εύλογη
υποψία είναι ότι μάλλον δεν θέλουν για
καθαρά ιδιοτελείς λόγους. Κάποιοι ήδη
λαμβάνουν πολυσυντάξεις και άλλοι προ-
σβλέπουν ίσως σε αυτές (βουλευτές, μέλη
κομμάτων κ.λπ.). Είναι αυτήν τη μικρόψυχη
ιδιοτέλεια στην πολιτική δράση που αν-
τιλαμβάνεται ο μέσος πολίτης και απαξιώνει
την κυπριακή πολιτική σκηνή και δυστυ-
χώς, με αίσθημα απογοήτευσης και απέχ-
θειας, και την πολιτική συμμετοχή.

Ο κ. Χρίστος Κυριάκου είναι επίκουρος καθηγη-
τής στο Τμήμα Κλασικών Σπουδών και Φιλοσο-
φίας, Πανεπιστήμιο Κύπρου.

Καποδίστριας, πολυσυντάξεις και η απαξίωση της πολιτικής
Του ΧΡΙΣΤΟΥ ΚΥΡΙΑΚΟΥ

Ο Γιώργος Κακούρης απουσιάζει.
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Ο όρος ανωτερότητα έχει συ-
νήθως θετική χροιά. Για πα-
ράδειγμα, «Ο δρόμος του
ανώτερου ανθρώπου», σύμ-
φωνα με τον Κομφούκιο, ανα-
φέρεται σε ένα σύνολο ηθι-

κών και φιλοσοφικών αρχών που κατευ-
θύνουν τη συμπεριφορά και τις επιλογές
του ατόμου. Στόχος του είναι να επιτύχει
την αρμονία με τον εαυτό του και το πε-
ριβάλλον, αναπτύσσοντας την ευγένεια,
τη δικαιοσύνη και τη σοφία. Όμως το αί-
σθημα της ανωτερότητας, στην αρχαϊκή
του προέλευση είναι ολέθριο. Ο πρώτος
που ανέλυσε το αίσθημα αυτό είναι ο Ζαν-
Ζακ Ρουσσώ, στον «Λόγο περί της προ-
έλευσης και της θεμελίωσης της ανισότητας
ανάμεσα στους ανθρώπους» (1754). Η δια-
φορετική ματιά του μεγαλύτερου ίσως φι-
λοσόφου του γαλλικού Διαφωτισμού έγ-
κειται στην ανακάλυψη της εσωτερικότη-
τας, του κόσμου δηλαδή των αισθημάτων
και των συναισθημάτων.

Ο ψυχικός κόσμος του ανθρώπου, σύμ-
φωνα με τον Ρουσσώ, αναπτύσσεται και
θεμελιώνεται ιστορικά. Η ιστορική εμπειρία
γεννάει νέα συναισθήματα στον άνθρωπο,
τον εξελίσσει ψυχικά όπως και πολιτισμικά.
Σύμφωνα με τον Γάλλο φιλόσοφο, ψυχισμός
και πολιτισμός είναι έννοιες και πραγμα-

τικότητες αλληλένδετες. Η ανάπτυξη του
πολιτισμού οδηγεί σε διεύρυνση και εκλέ-
πτυνση της ψυχικής πολυπλοκότητας του
ανθρώπου, τόσο ατομικά όσο και συλλογικά. 

Το αίσθημα της ανωτερότητας, για πα-
ράδειγμα, δεν υπήρχε εξαρχής στην αν-
θρώπινη ψυχή. Σύμφωνα με τον Ρουσσώ,
η προέλευση του αισθήματος ανωτερότητας
στον άνθρωπο πηγάζει από το γεγονός ότι
διαφέρει πολύ από τα άλλα ζωικά είδη. Η
άνεση με την οποία το ανθρώπινο γένος,
ατομικά και συλλογικά, κατάφερε να επι-
βιώσει και να επιβληθεί ως αδιαμφισβήτητος
νικητής της πάλης για την επιβίωση στο
φυσικό του περιβάλλον, οδήγησε τον άν-
θρωπο στη σκέψη ότι είναι ανώτερος από
τα ζώα και ενστάλαξε στην ψυχή του το
αίσθημα της ανωτερότητας απέναντι στα
ζώα. Ωστόσο, μόλις το αίσθημα αυτό ρίζωσε
στον ανθρώπινο ψυχισμό, οι άνθρωποι,
ως άτομα και ως ομάδες, άρχισαν να αι-
σθάνονται ανώτεροι και απέναντι σε συ-
νανθρώπους τους. Ιδού πώς παρουσιάζει
ο Ρουσσώ την πάλη για την κυριαρχία ανά-
μεσα στους ανθρώπους: «Καθώς οι ιδέες
και τα συναισθήματα ακολουθούν το ένα
το άλλο, καθώς ο νους και η καρδιά εξα-
σκούνται, το ανθρώπινο γένος συνεχίζει
να εξημερώνεται, οι δεσμοί επεκτείνονται
και οι σχέσεις συσφίγγονται. Οι άνθρωποι

συνήθισαν να συγκεντρώνονται μπροστά
από τις καλύβες ή γύρω από ένα μεγάλο
δέντρο: το τραγούδι και ο χορός, τα αληθινά
παιδιά της αγάπης και του ελεύθερου χρό-
νου, έγιναν η διασκέδαση ή μάλλον η απα-
σχόληση των αργόσχολων, συγκεντρω-
μένων ανδρών και γυναικών.

Όλοι άρχισαν να κοιτάζουν τους άλλους
και να θέλουν και οι άλλοι να τους κοιτάζουν
τους ίδιους, και η δημόσια εκτίμηση είχε
ένα τίμημα. Αυτός που τραγουδούσε ή χό-
ρευε καλύτερα, αυτός που ήταν ο πιο όμορ-
φος, ο πιο δυνατός, ο πιο επιδέξιος ή ο πιο
εύγλωττος γινόταν ο πιο σεβαστός. Και
αυτό ήταν το πρώτο βήμα προς την ανι-
σότητα και ταυτόχρονα προς την κακία.
Από αυτές τις πρώτες προτιμήσεις ξεπή-
δησαν η ματαιοδοξία και η περιφρόνηση
από τη μια πλευρά, η ντροπή και ο φθόνος
από την άλλη. Και η ζύμωση που προκά-
λεσαν αυτά τα νέα προζύμια παρήγαγε τε-
λικά ενώσεις επιβλαβείς για την ευτυχία
και την αθωότητα.»

Το «βλέμμα» του άλλου πάνω στον πιο
δυνατό, τον πιο όμορφο, τον πιο έξυπνο
είναι η αναγνώρισή του ως ανώτερου ως
προς τη δύναμη, την ομορφιά, την ευφυία.
Όλοι λοιπόν επιζητούν το βλέμμα αυτό,
δηλαδή την αναγνώριση της αξίας τους.
Όσοι το έχουν αγωνίζονται για να επιβά-

λουν και να επεκτείνουν την κυριαρχία
τους και όσοι δεν το έχουν παλεύουν για
να επιτύχουν την αναγνώρισή τους ως
ίσοι με όλους. Το αίσθημα της ανωτερό-
τητας εξελίχθηκε έτσι σε βασικό στοιχείο
της ανθρώπινης ταυτότητας, τόσο ατομικής
όσο και συλλογικής. Τα ανθρώπινα όντα
χωρίζονται πλέον σε δύο ομάδες. Κάποιοι
επιδιώκουν να επιβάλουν την «ανωτερό-
τητά» τους κυριαρχώντας στους άλλους.
Και κάποιοι επιδιώκουν να αναγνωριστούν
ως ίσοι προς όλους.

Ο αγώνας για ίσα δικαιώματα για όλους
καθοδηγείται από το δημοκρατικό πάθος
της ισότητας. Η εξέταση των πιο σημαν-
τικών ιστορικών και κοινωνικών παρα-
δειγμάτων ρατσιστικής συμπεριφοράς και
στάσης οδηγεί στο ασφαλές συμπέρασμα
ότι ο ρατσισμός συνδέεται με το αίσθημα
«φυσικής ανωτερότητας», το οποίο τρέφουν
συγκεκριμένα άτομα, ομάδες ή λαοί έναντι
των άλλων. 

Η ανισότητα μεταξύ ανδρών και γυναι-
κών οφείλεται στην εσφαλμένη εικασία
ότι από τη φύση της η γυναίκα είναι πιο
«ατελής» και, γι’ αυτό τον λόγο, κατώτερη
από τον άνδρα. Η δουλεία των Μαύρων
και η νεότερη αποικιοκρατία θεμελιώνονται
στις λανθασμένες εικασίες περί πολιτισμι-
κής και τεχνικής ανωτερότητας των Λευκών

Ευρωπαίων σε σχέση με τους υπόλοιπους
λαούς της Γης.

Πιο συγκεκριμένα, σε αντίθεση με τους
ιθαγενείς της Νοτίου Αμερικής, οι οποίοι
κρίθηκαν από την Ιερά Εξέταση ως αν-
θρώπινα όντα, οι ιθαγενείς της Αφρικής
κρίθηκαν ως κατώτεροι του ανθρώπινου
είδους. Απόρροια δε του δόγματος του κοι-
νωνικού νεοδαρβινισμού (τέλη 19ου - αρχές
20ού αι.), σύμφωνα με το οποίο όλοι οι
λαοί και όλες οι κοινωνικές ομάδες δεν
βρίσκονταν στο ίδιο εξελικτικό επίπεδο
με τον άνθρωπο, οι Εβραίοι, οι φτωχοί, οι
ομοφυλόφιλοι, οι ψυχικά ασθενείς και οι
πάσης φύσης περιθωριακοί κρίθηκαν ως
υπάνθρωποι. Στη θεωρία της ανωτερότητας
της Αρίας φυλής εδράζεται ο ναζισμός,
ενώ όλοι οι νεοαποικιοκρατικοί πόλεμοι
συνδέονται με οράματα αναβίωσης του
χαμένου μεγαλείου ενός ανώτερου λαού.
Συλλογική βία και επιθετικότητα συνδέ-
ονται σχεδόν πάντα με το αίσθημα μιας
ανωτερότητας που αφαιρεί τον ανθρώπινο
χαρακτήρα των καταπιεσμένων και τους
κατατάσσει πιο κοντά στα ζώα παρά στο
ανθρώπινο είδος.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθηγητής
πολιτικής και κοινωνικής φιλοσοφίας
του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

H Ε.Ε. σε αναζήτηση πυξίδας
Του ΜΑΡΙΟΥ ΗΛΙΑΔΗ

Από τον Αντρέα Πα-
πανδρέου στον Νίκο
Χριστοδουλίδη, η ιστο-
ρία ενδεχομένως να
επαναλαμβάνεται. Ο
αείμνηστος πρωθυ-

πουργός της Ελλάδας, σπουδαίος πα-
νεπιστημιακός και ξακουστός οικο-
νομολόγος στην Αμερική, όταν ανά-
λαβε την εξουσία στην Ελλάδα, τη
δεκαετία του 1980, θέλησε πρώτα να
δώσει «φαγητό», να χορτάσει τους
«πεινασμένους» Έλληνες και δεύτερο
να εκσυγχρονίσει τη χώρα, δηλαδή
να μάθει τους συμπατριώτες του να
δουλεύουν με σύγχρονα μέσα παρα-
γωγής, όπως λέει και η κινεζική πα-
ροιμία «είναι καλύτερο να μάθεις τους
ανθρώπους να ψαρεύουν και όχι να
τους δίνεις ψάρια». Ο Αντρέας ακο-
λούθησε την πρακτική των Ηνωμένων
Πολιτειών, με τους «κυνηγούς κεφα-
λών», δηλαδή την προσέλκυση εξαι-
ρετικών επιστημόνων από όλο τον
κόσμο, με τεράστια πακέτα χρημάτων
και ωφελημάτων. Επισκέφθηκε την
Αμερική, μάζεψε τους φίλους του ακα-
δημαϊκούς και άλλους μεγάλους δι-
ευθυντές επιχειρήσεων, κέντρισε το
φιλότιμό τους, τους δελέασε με τις
διακοπές στα ελληνικά νησιά, τον
επίγειο παράδεισο και πολλοί τόλμη-
σαν και μετακόμισαν στην Ελλάδα. 

Ανέλαβαν να διευθύνουν δημόσιες
επιχειρήσεις, οι οποίες τότε ήταν
κατά κανόνα ζημιογόνες και φυτο-
ζωούσαν. Οι άνθρωποι, όπως ήξεραν
καλά, επιχείρησαν μεγάλες αλλαγές.
Ωστόσο, προσέκρουσαν στα «αδια-
πραγμάτευτα και παράξενα» συνδι-
καλιστικά δικαιώματα των εργαζο-
μένων, τα οποία κινούνταν μεταξύ
«ραχατιού» και ατέλειωτων «καταγ-
γελιών». Αφού είδαν και απόειδαν,
οι καταξιωμένοι και χρυσοπληρωμένοι
στην Αμερική μάνατζερ, σκέφτηκαν
να κάνουν το πολύ απλό. Να διαλέξουν
με αξιοκρατικά κριτήρια τους καλύ-
τερους και να τους αναθέσουν να επι-
βλέπουν ο καθένας, από τρεις μόνο
εργαζόμενους. Τότε ήταν που έγινε
η «επανάσταση» των εργατοπατέρων.
Τελικά, οι «σπουδαίοι» Έλληνες της
διασποράς, πήραν τα μπογαλάκια
τους, ο ένας μετά τον άλλο και επέ-
στρεψαν στην «αφιλόξενη» ξενιτιά.
Τότε, λέγεται, ο Αντρέας Παπανδρέου,
απελπισμένος και απογοητευμένος,
έπεσε στον «βούρκο» των παθών του,
με απίστευτα κουτσομπολιά να κυ-
κλοφορούν για τον «μάγκα» Αντρέα,
ακόμη και όταν προέδρευε της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.  

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, με
βυζαντινές σπουδές σε πανεπιστήμια
της Αμερικής και της Ελλάδας, επι-
χειρεί να φέρει στην Κύπρο δυνατά
μυαλά τα οποία βρίσκονται στο εξω-
τερικό. Ανάλογες πρακτικές ακολου-
θούσαν και οι βυζαντινοί αυτοκρά-
τορες. Ο Νίκος Χριστοδουλίδης μετέβη
στο Λονδίνο και παρουσίασε ένα νέο
Σχέδιο Δράσης για τον Επαναπατρι-
σμό Ταλέντων, στο πλαίσιο της εθνι-

κής πρωτοβουλίας «Mindsin Cyprus».
Το ενδιαφέρον ήταν τεράστιο, από
750 Κύπριους επιστήμονες και εργα-
ζόμενους σε μεγάλες επιχειρήσεις,
ενδεχομένως λόγω και της οικονομι-
κής κρίσης στη Βρετανία. Το πακέτο
ωφελημάτων το οποίο ανακοίνωσε
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας είναι
πολύ γενναιόδωρο και κινείται μεταξύ
φορολογικών κινήτρων, μείωσης της
γραφειοκρατίας και πολιτογραφήσεων
παιδιών Κυπρίων, οι οποίοι θα επι-
λέξουν να επαναπατριστούν. Ο πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης απευθύνθηκε
και στο συναίσθημα των αποδήμων
λέγοντας: «Σας καλώ να επιστρέψετε.
Σας καλώ να συνεισφέρετε. Σας καλώ
να συνδεθείτε ξανά με την πατρίδα.
Γιατί αυτή η Κύπρος σάς χρειάζεται.
Και είναι έτοιμη για εσάς. Ας την αλ-
λάξουμε μαζί. Με σχέδιο, με όραμα,
με αξιοπρέπεια. Με εσάς Πρωταγω-
νιστές.» Πρόσφατα, ένας «δυνατός»
Κύπριος ερευνητής, με μεγάλες επι-
τυχίες σε ερευνητικά κέντρα σε πολλές
χώρες, ανταποκρίθηκε στα «παρα-
κάλια» της μάνας του, για να δοκιμάσει
τα κυπριακά πανεπιστήμια. Ο άνθρω-
πος όταν επισκέφθηκε τις εγκατα-
στάσεις των πανεπιστημίων «ποθαυ-
μάστηκε» από τα κτίρια και «χασκο-
γελούσε» με τα εργαστήρια. Η ιστορία
σταμάτησε εκεί, και η μάνα του απλώς
απολαμβάνει περισσότερες μέρες τον
γιο της, αλλά μόνο σε διακοπές. Η
ίδια ιστορία ακούγεται από εκατον-
τάδες Κύπριους επιστήμονες του εξω-
τερικού, οι οποίοι όταν έλθουν για
διακοπές στο νησί, δεν θέλουν να
φύγουν, αλλά όταν δοκιμάσουν να
εργαστούν στο νησί, τρέχουν για να
«γλυτώσουν». Ίσως μια λύση να είναι
οι «ψηφιακοί νομάδες», δηλαδή οι
εργαζόμενοι μέσω διαδικτύου. Απλώς
μπορούν να διαμένουν σε έναν «πύρ-
γο» της Λεμεσού και τα βράδια να
κάθονται στο μπαλκόνι τους, απέναντι
από τη θάλασσα και να εργάζονται
σε επιχειρήσεις στις Ηνωμένες Πο-
λιτείες, στην Κίνα ή σε άλλες πολλές
χώρες. Ήδη, η Λευκωσία προσφέρει
ένα πρόγραμμα «Ψηφιακή Νομάδες
Βίζα» για να προσελκύει υπηκόους
από χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Ο Ευαγγελιστής Λουκάς έγραψε
τη ρήση του Χριστού ότι: «κανένας
δεν βάζει καινούργιο κρασί σε παλιά
ασκιά, γιατί το καινούργιο κρασί θα
κάνει τα ασκιά να σκάσουν, κι έτσι
κι αυτό θα χυθεί και τα ασκιά θα κα-
ταστραφούν…».

Το εγχείρημα του Νίκου Χριστο-
δουλίδη ακούγεται εξαιρετικό. Το
ερώτημα είναι αν θα ξεφύγει από την
«παγίδα» στην οποία έπεσε ο Αντρέας
Παπανδρέου, ή αν θα καταφέρει το
«θαύμα», σε μια Κύπρο η οποία τα-
λανίζεται από την απογοήτευση και
τον φόβο. Αλλά πάντα υπάρχει η ελ-
πίδα και όπως λένε και άγιοι πατέρες:
«περιμένοντας το θαύμα… πίστη
χρειάζεται και υπομονή…».

«Minds in Cyprus»
και συντεχνίες

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

 kaparispan@yahoo.gr

Το αίσθημα της ανωτερότητας

Δ ιεξήχθησαν στις Βρυξέλλες και Λονδίνο
τις τελευταίες εβδομάδες ανάμεσα σε
κυβερνήσεις χωρών μελών της Ένωσης

εντατικές διαβουλεύσεις για καθορισμό των
επιχειρήσεων χωρών που θα έχουν δικαίωμα
συμμετοχής σε διαγωνισμούς τους οποίους
η Ε.Ε. σκοπεύει να προκηρύξει για την προ-
μήθεια οπλικών συστημάτων/ στρατιωτικού
εξοπλισμού στην Ένωση.

Έγκυρες δημοσιογραφικές πληροφορίες
αναφέρουν πως η Ευρωπαϊκή Ένωση προ-
σανατολίζεται να επιτρέψει και σε επιχει-
ρήσεις χωρών που δεν είναι μέλη της Ένωσης
να μετάσχουν στους διαγωνισμούς, υπό τον
όρο ότι οι χώρες αυτές (τρίτες χώρες) θα κα-
ταβάλλουν κάποιο τέλος, ως προαπαιτούμενο
για τέτοια συμμετοχή. Κατεξοχήν ενδιαφε-
ρόμενη χώρα για συμμετοχή στο σχέδιο φαί-
νεται να είναι η Μεγάλη Βρετανία, η οποία
διαθέτει μια προηγμένη σχετικά πολεμική
βιομηχανία και προσπαθεί, μετά το θλιβερό
για την ίδια Brexit, να ανοικοδομήσει τη
σχέση της με την Ε.Ε. Στη σύσκεψη που
έγινε στο Λονδίνο στις 19 τρέχοντα μήνα
ανάμεσα στο Η.Β. και την Ε.Ε. για επανακα-
θορισμό της σχέσης μεταξύ των μερών, το
Η.Β. πέτυχε συμφωνία που επιτρέπει στις
επιχειρήσεις του να συμμετάσχουν στους
σχετικούς διαγωνισμούς. Δεν γνωρίζω τις
λεπτομέρειες της σχετικής συμφωνίας που
επιτεύχθηκε. Εύχομαι ο κύριος λόγος να
είναι η πραγματική επιθυμία των μερών να
ξανακτίσουν τη σχέση τους που διαταράχτηκε
με το Brexit, συμβάλλοντας έτσι στην πα-
ραπέρα οικοδόμηση της Ένωσης.

Αν η μόνη προϋπόθεση για συμμετοχή
μιας χώρας ήταν η ετοιμότητά της να κατα-
βάλει κάποιο τέλος στην Ένωση όπως αφέ-
θηκε να διαρρεύσει, τότε η Ευρωπαϊκή Ένωση
κινείται με τρόπο που θα αναιρούσε τον χα-
ρακτήρα της ως Ένωσης που εδράζεται και
σε αξίες και αρχές. Και τούτο γιατί ο λόγος

για τον οποίο σχεδιάζεται η αμυντική ασφά-
λεια της Ευρώπης είναι για να αντιμετωπιστεί
ο εξ ανατολών κίνδυνος που βιώνει η Ένωση
–ιδιαίτερα χώρες της πρώην Ανατολικής Ευ-
ρώπης (Πολωνία, Βαλτικές χώρες).

Αν μόνη προϋπόθεση /όρος που απαιτείται
για μια τέτοια συμμετοχή θα ήταν η οικο-
νομική εισφορά της ενδιαφερόμενης τρίτης
χώρας, τότε πώς θα γίνει κατορθωτό να απο-
κλεισθούν άλλες χώρες όπως είναι το Βιετνάμ,
η Βόρεια Κορέα, καθώς και η Τουρκία που
διαθέτουν αξιόλογες και πολύ πιθανόν αν-
ταγωνιστικές πολεμικές βιομηχανίες και
αξιόμαχους στρατούς; Οι χώρες αυτές είναι
έτοιμες, είμαι βέβαιος να αγοράσουν το δι-
καίωμα συμμετοχής στους διαγωνισμούς.

Δεν μου διαφεύγουν οι πραγματικότητες
μπροστά στις οποίες βρίσκεται η Ε.Ε., η
οποία έχει πιεστική ανάγκη να έχει στη διά-
θεσή της ετοιμοπόλεμες δυνάμεις για να
αναπτυχθούν, μαζί με δυνάμεις χωρών μελών
της Ένωσης, στην Ουκρανία, αν και όταν
τα όπλα σιγήσουν στη μαρτυρική χώρα.
Πολύ περισσότερο σήμερα που φαίνεται
πως οι ΗΠΑ ετοιμάζονται να εγκαταλείψουν
όχι μόνο τη διαμεσολάβησή τους στο Ου-
κρανικό αλλά και να διακόψουν τη βοήθεια,
οικονομική και στρατιωτική στην Ουκρανία.
Έχω την πεποίθηση πως πρόσθετη, αναγκαία
προϋπόθεσή για μια τέτοια συμμετοχή θα
πρέπει να είναι η συμβατότητα του καθε-
στώτος της ενδιαφερόμενης χώρας με τις
θεμελιώδεις αξίες στις οποίες εδράζεται η
ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Ειδικότερα, σε σχέση με την Τουρκία η
οποία έχει ήδη εκδηλώσει ενδιαφέρον για
συμμετοχή της πολεμικής της βιομηχανίας
στους διαγωνισμούς, διερωτάται κανείς πώς
είναι δυνατόν η Ένωση να καταδικάζει την
Τουρκία για σωρεία παραβιάσεων του Κράτους
Δικαίου στη χώρα –σχετική η αποδοκιμασία
από την Ε.Ε. της Τουρκίας για την παράνομη

φυλάκιση του δημάρχου της Κωνσταντινού-
πολης καθώς και τα αλλεπάλληλα ψηφίσματα
του Ευρωκοινοβουλίου που καταδικάζουν
την Τουρκία για κατά συρροή παραβιάσεις
του Κράτους Δικαίου στη χώρα– και ταυτό-
χρονα να δίνει το δικαίωμα, με κριτήριο μο-
ναδικό την οικονομική συνεισφορά της Τουρ-
κίας στην Ένωση, να γίνεται η χώρα συντε-
λεστής στην άμυνα της Ευρώπης;

Αλλά και αν ακόμη κανείς θα ήταν έτοιμος
να παραβλέψει τις βάναυσες παραβιάσεις
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων στην Τουρκία,
πώς είναι δυνατόν η Ένωση να αγνοεί ότι
η χώρα αυτή απειλεί με πόλεμο, το γνωστό
casus belli, την Ελλάδα χώρα μέλος της Ένω-
σης καθώς και το γεγονός ότι η ίδια χώρα
κατά παράβαση του Διεθνούς Δικαίου, των
ψηφισμάτων των ΗΕ καθώς και σωρείας ψη-
φισμάτων και Συμπερασμάτων Ευρωπαϊκών
Θεσμών (Επιτροπής, Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου κ.ά.) εισέβαλε και έχει υπό κατοχή εδώ
και 50 χρόνια την Κύπρο, επίσης χώρα μέλος
της ίδιας της Ένωσης;

Αν η ευρωπαϊκή Ένωση ενδιαφέρεται να
διαφυλάξει την όποια αξιοπιστία τής έχει
απομείνει, ας κοιτάξει πιο προσεκτικά και
υπεύθυνα το όλο θέμα. Ας επιχειρήσει να
επιτύχει ένα συμβιβασμό στο όλο ζήτημα,
που να διαφυλάσσει τον χαρακτήρα της ως
της μόνης ίσως δύναμης του σύγχρονου κό-
σμου που εδράζεται και σε αρχές και αξίες
και προστατεύει μαζί τα μεσογειακά μέλη
της από τον νεοωθωμανικό αναθεωρητισμό.
Άλλως πως κινδυνεύει και αυτή, όπως ακριβώς
και οι ΗΠΑ του προέδρου Τραμπ, να περιέλθει
σε έσχατη ανυποληψία στα μάτια της διε-
θνούς κοινότητας και ιδιαίτερα στα μάτια
όσων στήριξαν ελπίδες στην Ευρώπη ως δύ-
ναμη ελπίδας στον σημερινό χαώδη κόσμο
που καταδικαστήκαμε να ζούμε.

Ο κ. Μάριος Ηλιάδης είναι πρώην υπουργός.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Ο Αντώνης Σαμαράς δεν ανήκει 
στην κατηγορία των πολιτικών 
που αναζητούν στις επίγειες 
απολαύσεις την παρηγοριά για 
τον χρόνο που κυλάει. Ούτε τα-
ξίδια, ούτε παλάτια, ούτε άλλες 
συγκινήσεις τον αφορούν, ενώ 
ελάχιστα ζωντανεύει από την 
ιδέα να αφοσιωθεί στον κήπο 
του για να καλλιεργήσει την 
υστεροφημία του. 

Πολλοί κουνάνε το κεφάλι. 
Λένε ότι αυτός, ένας υπερήφα-
νος Μεσσήνιος, μάλλον έχει 
έναν αρκετά ασθενή δεσμό με 
τον ομηρικό Νέστορα, έστω κι 
αν το παλάτι του σοφού βασιλιά 
της Πύλου ανακαλύφθηκε μόλις 
λίγα χιλιόμετρα από τη σημερι-
νή Πύλο. Θυμίζει περισσότερο 
τον Σαλαμίνιο Αίαντα, που βα-
θιά θιγμένος επειδή τα όπλα του 
Αχιλλέα κατέληξαν στον Οδυσ-
σέα, θόλωσε το μυαλό του και 
παραλίγο να δολοφονήσει τους 
βασιλείς των Αχαιών. 

 

Τσακωμένος 
με τον χρόνο

Πολλοί δεν πιστεύουν ότι ο Σαμα-
ράς παραβλέπει τα όρια, ότι δεν 
σκέφτεται ρεαλιστικά, ότι δεν 
του περνάει από το μυαλό πως 
η ώρα για ανδραγαθίες δεν βρί-
σκεται στο μέλλον. Ομως, εκεί-
νοι που τον γνωρίζουν υποψιά-
ζονται ότι, κατά βάθος, πίσω από 
τις πολιτικές διαφωνίες και τον 
θυμό του απέναντι στην περι-
φρόνηση που του επιφύλαξε η 
ηγεσία του κόμματός του κρύ-
βεται το γεγονός ότι δεν μπορεί 
καθόλου να συμβιβαστεί με τον 
χρόνο και τη φθορά. 

Ισως δεν χάρηκε τα δυόμισι 
χρόνια της πρωθυπουργίας του 
(2012-2015) δεσμευμένα καθώς 
ήταν από τους καταναγκασμούς 
της διάσωσης. Ισως μέσα του πι-
στεύει ότι η οικογένεια Μητσο-
τάκη του χρωστάει χρόνο, που ο 
πρωθυπουργός δεν του επέστρε-
ψε με τη μορφή ενός αξιώματος 

ευρωπαϊκού ή πολιτειακού κι 
έτσι έβαλε σκοπό να τερματίσει 
μια ώρα αρχύτερα τον χρόνο του 
Μητσοτάκη στην εξουσία. Ισως 
υπολογίζει πως ακόμη κι ένα 2% 
να στερήσει από τη Νέα ∆ημο-
κρατία με ένα δικό του κόμμα 
θα είναι αρκετό για να στραφεί 
αλλού η ιστορία. Εξάλλου, γιατί 
είναι απαγορευτική ηλικία τα 
74; Ο Τραμπ είναι 79...

 

Με σαρδόνιο 
μειδίαμα

Η Ντόρα Μπακογιάννη υπήρξε αυ-
τόπτης μάρτυς της προδρομικής 
–παρθενικής– εμφάνισης του νέ-
ου κόμματος Σαμαρά, πέρυσι στο 
Πολεμικό Μουσείο στην εκδή-
λωση για το βιβλίο του Μανώλη 
Κοττάκη «Οι απόρρητοι φάκελοι 
Καραμανλή». 

Η ομιλία του Σαμαρά την 1η 
Ιουλίου 2024, σχεδόν πέντε μή-
νες πριν από τη διαγραφή του 
από τη Νέα ∆ημοκρατία ήταν 
μια γνήσια δεξιά ατζέντα, που 
άρχιζε από την αποδοκιμασία 
της ισότητας στον γάμο και κα-
τέληγε στην καταδίκη της εξω-
τερικής πολιτικής. 

«Μετά από όλα αυτά, τι να πω 
εγώ;», είπε ο Καραμανλής για να 
ελαφρύνει το κλίμα όταν μετά 
τον Σαμαρά ανέβηκε στο βήμα 
για τη δική του ομιλία. «Ακού-
σαμε ενδιαφέροντα πράγμα-
τα», σχολίασε η Μπακογιάννη 
στους δημοσιογράφους με το 
χαρακτηριστικό της χαμόγελο 
καθώς έφευγε. 

Είχε το κουράγιο να υποστεί 
μια σχεδόν τρίωρη ψαλμωδία 
από την πρώτη σειρά. 

Το κόμμα μέσα στο κόμμα 
κατέκλυζε το αμφιθέατρο, αδι-
αφορώντας για την απουσία 
κλιματισμού. Ατομα όλων των 
ηλικιών έβραζαν από οργή για 

μια Νέα ∆ημοκρατία που «έχει 
γίνει ΠΑΣΟΚ» και κάθε τόσο ξε-
σπούσαν σε ιαχές και ποδοβο-
λητά (δεν είναι υπερβολή) που 
απολάμβανε και σιγοντάριζε ο 
Σαμαράς. 

Υστερα από χρόνια πολιτι-
κής ορθότητας, έμοιαζαν σαν 
να διεκδικούσαν ξανά τη χαμέ-
νη ηθική πρωτοκαθεδρία τους 
ως πατριώτες, ορθόδοξοι και οι-
κογενειάρχες. 

Συγκρίσεις 
χωρίς μέτρο

Παρ’ όλα αυτά οι κεφαλές του χώ-
ρου, που άλλοτε έπιναν νερό στ’ 
όνομά του, σήμερα αυθαδιάζουν. 
Η Αφροδίτη Λατινοπούλου και 
ο Κυριάκος Βελόπουλος δεν θα 
τον ακολουθήσουν, ενώ ο Πάνος 
Καμμένος δήλωσε ότι «ο Σαμαράς 
είναι ο τελευταίος που μπορεί να 
ηγηθεί της “ατζέντας Τραμπ”». 
Προκαλεί φυσικά θυμηδία η ευ-
κολία με την οποία ορισμένοι συ-
γκρίνουν δύο ασύμμετρα πολιτι-
κά ρεύματα, την ελληνική ∆εξιά 
και την «ατζέντα Τραμπ». 

Στην Ελλάδα δεν έχουμε κα-
νένα πρόβλημα με τις εκτρώ-
σεις, ενώ το Λιμενικό απωθεί 
νυχθημερόν τις λέμβους όσων 
εγκατέλειψαν τα χωριά τους στο 
ορεινό Πακιστάν για να δοκιμά-
σουν την τύχη τους στον ήλιο 
της πλατείας Βικτωρίας. 

Οι περισσότεροι δεν καταριό-
μαστε την Ευρωπαϊκή Ενωση, 
δεν καλοβλέπουμε τον Ερντο-
γάν, ούτε θέλουμε να χαρα-
τσώσουμε τις εισαγωγές για να 
ζωντανέψουμε, τάχα, τη βιομη-
χανική παραγωγή (που ποτέ δεν 
είχαμε). 

Η Μπακογιάννη έθεσε το 
ζήτημα σε μια άλλη διάσταση, 
ανεξάρτητη από την «ατζέντα 
Τραμπ»: «Το δις εξαμαρτείν ουκ 
ανδρός σοφού. Θέλει να ρίξει 
δεύτερη φορά Μητσοτάκη. ∆εν 
θα λειτουργήσει».  

 

Ο άσωτος 
ψυχογιός

Γνωρίζονται από τα βάθη της δε-
καετίας του ’80. Ηταν το παιδί 
του Ευάγγελου Αβέρωφ, που υι-

οθέτησε ο Μητσοτάκης. Ολη η 
οικογένεια τον λάτρευε. Το καλο-
καίρι του 1989 ορκίστηκε υπουρ-
γός Οικονομικών στην κυβέρ-
νηση Τζαννετάκη. Στις 4 Μαΐου 
1990, στην τρίτη ψηφοφορία για 
την επιστροφή του Κωνσταντί-
νου Καραμανλή στο Προεδρικό 
Μέγαρο, η 36χρονη Ντόρα και ο 
39χρονος Αντώνης κάθονταν δί-
πλα δίπλα στα βουλευτικά έδρα-
να. Χρειάζονταν 150 βουλευτές 
για να εκλεγεί ο Καραμανλής και 
η κυβέρνηση είχε μόλις 151. «Τι 
θα γίνει αν δεν τον ψηφίσουμε 
εμείς οι δύο;», της ψιθύρισε στο 
αυτί αστειευόμενος. Στον γάμο 
του με τη Γεωργία Κρητικού στις 
20 Μαΐου 1990 στην Πύλο παρευ-
ρέθησαν ο Κωνσταντίνος και η 
Μαρίκα Μητσοτάκη, αλλά και ο 
22χρονος Κυριάκος. 

Στην επίσημη επίσκεψη του 
Μητσοτάκη στον Λευκό Οίκο 
τον Ιούλιο του 1990, η Ντόρα 
υπερασπίστηκε την κυβέρνηση 
σε Αμερικανό συνομιλητή της 
που αμφισβητούσε την ποιότη-
τα του ελληνικού πολιτικού προ-
σωπικού. Εδειξε τον Σαμαρά ως 
την «εξαίρεση» στη μετριοκρα-
τία και είπε με νόημα: «Είναι από 
το υλικό των Κένεντι». Κι όμως, 
ο Σαμαράς καθόταν σ’ αναμμένα 
κάρβουνα. Συνομιλητές του θυ-
μούνται ότι υποπτευόταν πως ο 
Μητσοτάκης τον παγίδεψε στο 
ΥΠΕΞ για να τον «κάψει» και να 
προωθήσει μετά την Ντόρα ως 
διάδοχο. Μέχρι σήμερα η οικο-
γένεια Μητσοτάκη του καταλο-
γίζει ότι δεν πάτησε πόδι στη 
σύνοδο κορυφής της 15ης ∆ε-
κεμβρίου 1991 και δεν αντιτά-
χθηκε στον Γερμανό ομόλογό 
του Χανς Ντίτριχ Γκένσερ. Ο 
Μητσοτάκης υποστήριζε μέχρι 
τον θάνατό του το 2017 ότι τον 
είχε δασκαλέψει να θέσει βέτο 
και να μη δεχθεί τη διάλυση της 
Γιουγκοσλαβίας χωρίς λύση του 
Μακεδονικού. Η πλευρά Σαμα-
ρά απαντάει ότι η διάλυση της 
Γιουγκοσλαβίας είχε ήδη συντε-
λεστεί εκ των πραγμάτων. 

Τα λόγια 
και τα κατώγια

«Ο Σαμαράς χρησιμοποιεί την 
εξωτερική πολιτική με τρόπο 

που έχει χαρακτηριστικά πατρι-
δοκαπηλίας», λέει στους συνομι-
λητές της η Ντόρα Μπακογιάν-
νη. «Εχει εθνικιστικές θέσεις στα 
λόγια, αλλά όταν ο ίδιος βρίσκε-
ται στην εξουσία εφαρμόζει την 
εθνική γραμμή που ακολουθούν 
όλες οι κυβερνήσεις». Η εθνική 
γραμμή στο «Μακεδονικό» ήταν 
η διεκδίκηση ονομασίας με γεω-
γραφικό προσδιορισμό για χρή-
ση έναντι όλων (erga omnes) που 
ακολούθησε και η κυβέρνηση 
Σαμαρά. Η εθνική γραμμή στις 
ελληνοτουρκικές σχέσεις από 
τη δεκαετία του ’70 είναι ο δι-
άλογος. Στις 4 Μαρτίου 2013 ο 
Σαμαράς συναντήθηκε με τον 
Ταγίπ Ερντογάν στην Κωνστα-
ντινούπολη κατά τη 2η Σύνοδο 
του Ανωτάτου Συμβουλίου Συ-
νεργασίας Ελλάδος - Τουρκίας. 
Συμφώνησαν να διατηρήσουν 
τη δυναμική στις διερευνητι-
κές επαφές και υπέγραψαν 25 
συμφωνίες. 

Η πολιτική αυτή δεν μοιά-
ζει πολύ διαφορετική από την 
εξωτερική πολιτική του Κυριά-
κου Μητσοτάκη και του Γιώργου 
Γεραπετρίτη, η οποία περιέχει 
επιπλέον τη συμφωνία αμυντι-
κής συνεργασίας με τη Γαλλία, 
τους μεγάλους εξοπλισμούς, την 
εμβάθυνση της αμυντικής συ-
νεργασίας με τις ΗΠΑ και την 
ενίσχυση των σχέσεων με το 
Ισραήλ και τη Μέση Ανατολή. 

Ο Σαμαράς δεν αναγνωρίζει 
τίποτα από αυτά. «Είμαστε από-
ντες. Εχουμε εγκαταλείψει όλα 
τα εθνικά μας θέματα». Αποδίδει 
το γεγονός ότι δεν έχουν πραγ-
ματοποιηθεί μη αναστρέψιμοι 
συμβιβασμοί στα ελληνοτουρ-
κικά στον φόβο που έχει ο Μη-
τσοτάκης απέναντι στο πατρι-
ωτικό μπλοκ, το οποίο ο ίδιος 
εκφράζει αυθεντικά. Οι επικρι-
τές του απαντούν ότι έχει ανα-
πτύξει επιλεκτική σχέση με την 
πραγματικότητα.   

Είναι η ίδια μομφή που του 
καταλογίζουν εδώ και τριάντα 
χρόνια. Το 1995 πρότεινε τον 
Κωστή Στεφανόπουλο και τον 
ψήφισε μαζί με το ΠΑΣΟΚ για 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, απο-
τρέποντας τη διάλυση της Βου-
λής και παρατείνοντας έτσι την 
παραμονή του Ανδρέα Παπαν-
δρέου στην εξουσία. Η απόφα-

ση αυτή ενίσχυσε μέσα στη Ν.∆. 
το βέτο του Μητσοτάκη κατά 
της επιστροφής του στο κόμμα. 

Από το 1997 ο Κώστας Κα-
ραμανλής ήθελε κοντά του τον 
Σαμαρά, ενδεχομένως για να 
έχει ένα αντίβαρο στην οικογέ-
νεια Μητσοτάκη, αλλά και για 
να ενισχυθεί η ενότητα της πα-
ράταξης απέναντι στο ΠΑΣΟΚ. 
Η επιστροφή πραγματοποιή-
θηκε μόλις το 2004, όταν τον 
επέβαλε στο ευρωψηφοδέλτιο. 
Μέχρι τότε έζησε κανονικό εξο-
στρακισμό στο σπίτι του στην 
Κηφισιά, διαβάζοντας στον Τύ-
πο συνεχή αναθέματα εναντίον 
του από πολιτικούς και δημοσι-
ογράφους. 

 

Ρεσάλτο 
και διαγραφές

Στις αρχές του 2009 τοποθετήθη-
κε υπουργός Πολιτισμού και στο 
τέλος του ίδιου έτους διαδέχθηκε 
τον Καραμανλή. Αξιοποίησε το 
στρατηγικό λάθος της Μπακο-
γιάννη, η οποία, παρασυρόμε-
νη από λανθασμένες δημοσκο-
πήσεις, δέχθηκε να αλλάξει το 
καταστατικό του κόμματος και 
να πραγματοποιηθεί ψηφοφορία 
για αρχηγό από τη βάση και όχι 
μόνο από το συνέδριο, το οποίο 
ήλεγχε κατά 80%. Λίγους μήνες 
μετά, τον Μάιο του 2010, ο Σα-
μαράς διέγραψε την Ντόρα επει-
δή ψήφισε το πρώτο μνημόνιο.  

«Αν ο Σαμαράς είχε ψηφί-
σει το πρώτο μνημόνιο, η χώ-
ρα θα έβγαινε από την κρίση 
πέντε χρόνια νωρίτερα», έχει 
πει η Μπακογιάννη. Φίλοι και 
εχθροί της συμφωνούν ότι έχει 
μια σπάνια ικανότητα στις φαρ-
μακερές δηλώσεις κατά εκεί-
νων που θεωρεί ότι την έχουν 
προσβάλει, κάτι που μάλλον δεν 
βοηθάει τους άλλους να διακρί-
νουν εύκολα τη γοητευτική και 
την ευαίσθητη πλευρά της. 

Ιδρυσε το δικό της κόμμα, τη 
∆ημοκρατική Συμμαχία, για να 
επιστρέψει στη Ν.∆. λίγο πριν 
από τις δεύτερες εκλογές του 

2012 (Ιούνιος). Λίγο καιρό με-
τά, ο επικεφαλής της Κομισιόν 
Ζαν Κλοντ Γιούνκερ ζήτησε από 
την Αθήνα να την τοποθετήσει 
επίτροπο, έτσι ώστε να την ορί-
σει εκείνος στη συνέχεια ύπατη 
εκπρόσωπο για θέματα εξωτερι-
κής πολιτικής. Ο Σαμαράς δεν 
ενθουσιάστηκε. 

 

Αστρα για 
να μαλώνετε

Η έχθρα αυτή είναι τόσο πέρα και 
πάνω από τους συνήθεις πολιτι-
κούς διαξιφισμούς, ώστε αδιά-
κριτος δημοσιογράφος απευθύν-
θηκε σε αστρολόγο. Πράγματι, 
η ασυμβατότητα αποτυπώνε-
ται στους αστρολογικούς χάρ-
τες. «Ο Σαμαράς είναι ∆ίδυμος 
με τον Αρη στον Κριό, ενώ η 
Ντόρα είναι Ταύρος με τον Αρη 
στον ∆ίδυμο. Παρορμητικός και 
συγκρουσιακός ο Σαμαράς, μα-
χήτρια με έπαρση και γλώσσα 
σκληρή η Ντόρα. Από τη δική 
του οπτική γωνία εκείνη φαί-
νεται άκαμπτη και κτητική, ενώ 
από τη δική της εκείνος μοιάζει 
αναξιόπιστος και επιπόλαιος». 
Ακόμη και τα άστρα συνωμοτούν 
ώστε κάθε διαφωνία να εξελίσ-
σεται σε σύρραξη. 

Ολα άλλαξαν στη Μεταπολί-
τευση, αλλά όχι η κόντρα ανά-
μεσα στον Αντώνη και στην 
Ντόρα. 

Είναι εντυπωσιακό ότι η βε-
ντέτα των δύο πολιτικών αντέ-
χει περισσότερο από τις ιδεολο-
γίες, τα κόμματα, τους γάμους, 
τους έρωτες. Ισως είναι το μό-
νο στοιχείο στους ταραγμένους 
καιρούς μας που επιτρέπει την 
αισιοδοξία ότι ο χρόνος μπορεί 
να νικηθεί, ότι μπορεί να στα-
ματήσει, ότι δεν είναι όλα φευ-
γαλέα και προσωρινά. Αυτό δεν 
είναι μικρή επιτυχία. 

Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Σαν το παλιό
καλό ξίδι

Το μόνο που τους ενώνει μετά το 1993 είναι η τάση τους 
να αψηφούν τον χρόνο. Αγνωστα επεισόδια 

μιας (αλληλο)τραυματικής σχέσης 

ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ - ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ

Συνομιλητές του Αντώνη Σαμαρά 
θυμούνται ότι, πίσω στο 1990, ο ίδιος 
υποπτευόταν πως ο Κωνσταντίνος 
Μητσοτάκης τον παγίδεψε στο ΥΠΕΞ 
για να τον «κάψει» και να προωθήσει 
μετά την Ντόρα ως διάδοχο. 

«Εχει εθνικιστικές θέσεις στα λόγια, 
αλλά όταν ο ίδιος βρίσκεται στην 
εξουσία εφαρμόζει την εθνική γραμμή 
που ακολουθούν όλες οι κυβερνήσεις», 
λέει για τον Σαμαρά σε συνομιλητές 
της η Ντόρα Μπακογιάννη.



Άνοιξε δρόμους, 
πέταξε ψηλά, 
άφησε εποχή 
στον εκδοτικό χώρο

Μια ζωντανή μαρτυρία  
για καιρούς μεγάλων αλλαγών

ΚΥΡΙΑΚΗ

1η ΙΟΥΝΙΟΥ

   Η ΣΥΝΑΡΠΑΣΤΙΚΗ ΖΩΗ

 ΕΝΟΣ ΑΝΘΡΩΠΟΥ ΠΟΥ 

ΔΕ ΣΥΜΒΙΒΑΣΤΗΚΕ ΠΟΤΕ
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Επιβλητικός και προσηνής, ο πρώ-
ην πρωθυπουργός και υπουργός 
Εξωτερικών της Τουρκίας Αχμέτ 
Νταβούτογλου φτάνει στη Σουλεϊ-
μανίγια του Ιράκ ως επίτιμος καλε-
σμένος του Φόρουμ των ∆ελφών. 
«Μελετώ Πλάτωνα και Αριστοτέ-
λη»,  λέει και ξεκινάει τη συζήτησή 
μας, με αναφορές στην «Πολιτεία» 
και τα «Ηθικά Νικομάχεια». Από το 
2002 μέχρι και το 2016 διαμόρφω-
σε τους βασικούς άξονες της εξω-
τερικής πολιτικής της Τουρκίας και 
καθιερώθηκε ως θεμελιωτής του 
νεοοθωμανισμού, κάτι που ο ίδιος 
αρνείται. Αλλοτε δεξί χέρι του Ερ-
ντογάν, είναι πλέον από τους σφο-
δρότερους επικριτές του και ιδρύει 
το Κόμμα του Μέλλοντος. Αν και 
αρχιτέκτονας της ελληνοτουρκι-
κής  προσέγγισης προασπίζεται 
το δόγμα της «Γαλάζιας Πατρίδας».  

 
– Επειτα από 40 χρόνια το PKK 
ανακοίνωσε τον τερματισμό του 
ένοπλου αγώνα του. Αν και πολ-
λές πτυχές της συμφωνίας παρα-
μένουν αδιευκρίνιστες, όπως το 
πού και πότε θα παραδοθούν τα 
όπλα, το φιλοκουρδικό κόμμα 
DEM ζήτησε από την κυβέρνη-
ση Ερντογάν να εφαρμόσει μέ-
τρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης. 
Πιστεύετε ότι θα γίνουν οι κινή-
σεις αυτές από τον Ερντογάν;

– Εδώ και 40 χρόνια το PKK δη-
μιουργούσε μεγάλα προβλήματα, 
όχι μόνο στην Τουρκία, αλλά στο 
Ιράκ και στη Συρία. Αν επιλυθεί 
αυτό το ζήτημα θα είναι προς το 
συμφέρον όλων. Στο παρελθόν, 
ως υπουργός Εξωτερικών και πρω-
θυπουργός, υποστήριξα τη διαδι-
κασία επίλυσης από το 2013 έως 
το 2015.

Μερικές φορές, όμως, καταβάλ-
λεις κάθε δυνατή προσπάθεια, αλ-
λά δεν επιτυγχάνεται λύση, επειδή 
οι ακραίες ομάδες θεωρούν την 
ύπαρξη του ενός ως τη νομιμο-
ποίηση της ύπαρξης του άλλου. 
Το 2013 ο Μπαχτσελί και οι εθνι-
κιστικοί κύκλοι στην Τουρκία ήταν 
αντίθετοι με τη διαδικασία. Αλλά 
αυτή τη φορά ο ίδιος ο Ντεβλέτ 
Μπαχτσελί την ξεκίνησε, μάλιστα 
με αποκαλούσε «Αχμέτ Φαρούκ» 
λόγω της στενής μου σχέσης με 
τους Κούρδους. Οσον αφορά το 
περιφερειακό πλαίσιο, το 2013 η 
κατάσταση στη Συρία, η ανάδυση 
του ISIS, η χρήση χημικών από τη 
συριακή κυβέρνηση και το πραξι-
κόπημα στην Αίγυπτο δημιούργη-
σαν ένα νέο περιβάλλον. Το PKK 
άλλαξε στάση, ελπίζοντας ότι θα 
ελέγξει κάποιες περιοχές στη Συ-
ρία και θα δημιουργήσει μια νέα 
βάση. Τώρα, η τουρκική επιρροή 
στη Συρία είναι στο μέγιστο και 
υπάρχει νέα διοίκηση με στενές 
σχέσεις με την Τουρκία.

Το πιο σημαντικό βήμα είναι 
ο αφοπλισμός, διαφορετικά δεν 
μπορούμε να προχωρήσουμε. Επο-
μένως, η πρότασή μου είναι τα 
επόμενα βήματα να μην καθυστε-

ρήσουν. Να ξεκινήσουν το συντο-
μότερο δυνατόν, ιδανικά μέσα σε 
μία ή δύο εβδομάδες. Πρέπει να 
υπάρξει μια πραγματική διαδικα-
σία αφοπλισμού – όχι απλώς συμ-
βολικές δηλώσεις. Το PKK πρέπει 
να εγκαταλείψει πλήρως τον ένο-
πλο αγώνα και η ηγεσία της τρομο-
κρατικής οργάνωσης να σταματή-
σει τη δράση, για το δικό της καλό.

 
– Η Τουρκία είναι στο επίκεντρο 
του παγκόσμιου γεωπολιτικού 
ενδιαφέροντος, καθώς φιλοξενεί 
συνομιλίες για το Ουκρανικό, αλ-
λά και για το πυρηνικό πρόγραμ-
μα του Ιράν. Με τον Ερντογάν 
να συσσωρεύει πολιτικό κεφά-
λαιο, πόσο πιθανή είναι η διεκ-
δίκηση μιας ακόμη θητείας στην 
προεδρία; 

– Η εξωτερική πολιτική της 
Τουρκίας απέναντι στην Ουκρανία 
είναι σωστή. Η ενεργητική ουδετε-
ρότητα είναι ο καλύτερος τρόπος 
για να διαδραματίσει η Τουρκία 
κεντρικό ρόλο. Το 2008, όταν η Ρω-
σία επιτέθηκε στη Γεωργία, η εκε-
χειρία επετεύχθη μέσω της δικής 
μας μεσολάβησης. Εγώ προσωπικά 
είχα συντάξει την πρόταση για το 
«Καυκασιανό σύμφωνο ειρήνης». 
Η Τουρκία κάνει ό,τι μπορεί, η τε-
λική απόφαση, όμως, βαραίνει τον 
Πούτιν και τον Ζελένσκι. Αναφο-
ρικά με το Ιράν, το 2010 η Τουρ-
κία και εγώ ως ΥΠΕΞ διαπραγμα-
τεύτηκα και μεσολάβησα μεταξύ 
των 5+1 και της Τεχεράνης. Τον 
Μάιο του 2010 ανακοινώσαμε πυ-
ρηνική συμφωνία βασισμένη σε 
επιστολή του προέδρου Ομπάμα, 
ύστερα από 17 ώρες συνεχών δι-
απραγματεύσεων.

Αυτή όμως είναι η διεθνής ει-
κόνα της χώρας. Αν ο πρόεδρος 
επιτύχει κάτι, μπορεί να το κεφα-
λαιοποιήσει. Ομως, σύμφωνα με 
το σύνταγμα, αυτή είναι η τελευ-
ταία του θητεία. Πρέπει να υπάρ-
ξει συνταγματική αναθεώρηση 
για να διεκδικήσει μία ακόμη. ∆εν 
μπορούμε όμως να παραβλέπουμε 
ότι η οικονομία καταρρέει. Η φτώ-
χεια καλπάζει. Η διαφθορά είναι 
παντού. Η ελευθερία σκέψης πε-
ριορίζεται. Οι επιτυχίες στην εξω-

τερική πολιτική είναι σημαντικές, 
αλλά ο λαός δεν θα ψηφίσει μόνο 
με βάση την εξωτερική πολιτική, 
αλλά περισσότερο με βάση την 
οικονομία.

 
– Μετά την πτώση του Ασαντ η 
Τουρκία διατηρεί στρατεύματα 
στη βόρεια και βορειοδυτική Συ-
ρία και το Ισραήλ στη νοτιοδυ-
τική. Ερντογάν και Νετανιάχου 
ανταλλάσσουν βαριές κουβέντες. 
Υπάρχει περιθώριο επαναπρο-
σέγγισης των δύο χωρών; 

– Το πρόβλημα δεν είναι μετα-
ξύ Ισραήλ και Τουρκίας. Το πρό-
βλημα είναι μεταξύ του Ισραήλ 
και της ανθρωπότητας. Θέλω να 
είμαι απόλυτα σαφής, το Ισραήλ 
διαπράττει γενοκτονία και θέλει να 
αφανίσει τη Γάζα. Επιχειρεί εθνο-
κάθαρση. Ολες αυτές οι ενέργειες 
είναι εγκλήματα που πρέπει να πα-
ραπεμφθούν στο ∆ιεθνές Ποινικό 
∆ικαστήριο.

Το Ισραήλ θέλει να αποσταθε-
ροποιήσει παράλληλα τον Λίβανο 
και τη Συρία. Μετά τον πόλεμο του 
Λιβάνου το 1982-83 και την κατοχή 

της Βηρυτού, όπου διαπράχθηκαν 
εγκλήματα, όπως αυτά στη Σάμπρα 
και τη Σατίλα, το Ισραήλ θεωρεί 
ότι έχει το δικαίωμα να επεμβαί-
νει στρατιωτικά στον νότιο Λίβα-
νο. Προσπαθεί να εφαρμόσει την 
ίδια τακτική και στη Συρία, κάτι 
που αποτελεί κατάφωρη παραβί-
αση του διεθνούς δικαίου. Αν συ-
νεχίσουν με παρόμοια στρατιωτι-
κή δράση στη βόρεια Συρία, αυτό 
θα αποτελέσει άμεση απειλή για 
την Τουρκία.

Το Ισραήλ προσπαθεί να σπεί-
ρει έχθρα μεταξύ Τούρκων και 
Κούρδων, Τούρκων και Αράβων, 
Κούρδων και Αράβων, Ιρανών και 
άλλων. Αυτή είναι η στρατηγική 
του. ∆εν πρέπει να ξεχνάει όμως 
ότι παρά την τεχνολογική υπερο-
χή, δεν καταφέρνει για σχεδόν 
δύο χρόνια να νικήσει έναν λαό 
χωρίς τακτικό στρατό. Το 1967 το 
Ισραήλ νίκησε τέσσερις αραβικές 
χώρες σε έξι ημέρες. Τώρα, με όλη 
αυτή τη στρατιωτική δύναμη, δεν 
μπορεί ούτε να ελέγξει τη Γάζα.

 
– Τραμπ και Ερντογάν έχουν 
αναπτύξει σχέση αμοιβαίας 
εκτίμησης. Μάλιστα εκτιμάται 
ότι ο Αμερικανός πρόεδρος προ-
σανατολίζεται στην άρση των 
κυρώσεων κατά της Αγκυρας. 
Πώς αντιλαμβάνεστε τη θέση 
της Τουρκίας υπό αυτές τις συν-
θήκες; 

– Η Τουρκία και οι ΗΠΑ είναι 
δύο χώρες με μεγάλα στρατηγι-
κά συμφέροντα. ∆εν πρόκειται 
για προσωπικές σχέσεις. Υπάρ-
χει ανάγκη για ορθή και λογική 
προσέγγιση. Με τη Χίλαρι Κλίντον 
όταν ήμασταν υπουργοί Εξωτερι-
κών, μιλούσαμε στη βάση ότι η 
Τουρκία είναι μια ισχυρή χώρα, 
έχοντας πρόσβαση στα Βαλκά-
νια, στον Καύκασο, στην Κεντρι-
κή Ασία και τη Μέση Ανατολή και 
οι ΗΠΑ είναι μια παγκόσμια δύνα-
μη. Τουρκία και ΗΠΑ δεν μπορούν 
να αγνοούν η μία την άλλη. Επο-
μένως, πρέπει να υπάρξει μια πιο 
στρατηγική προσέγγιση στις σχέ-
σεις  των δύο χωρών, με βάση θε-
σμικές και στρατηγικές αποφάσεις 
και όχι απλώς λόγω καλών προσω-

πικών σχέσεων των προέδρων.
 

– Πόσο κοντά είναι Ελλάδα και 
Τουρκία στην κατάρτιση ενός 
οδικού χάρτη που θα μπορού-
σε δυνητικά να οδηγήσει στην 
παραπομπή της βασικής διαφο-
ράς ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδας στη 
Χάγη;

– Πρέπει να κατανοήσουμε την 
έννοια της ενσυναίσθησης στις ελ-
ληνοτουρκικές σχέσεις. Στην Αθή-
να το 2010 διοργανώσαμε κοινές 
συνεδριάσεις υπουργικών συμ-
βουλίων και υπογράψαμε 25 συμ-
φωνίες σε μία ημέρα. Αυτό ήταν 
πιο σημαντικό από 90 χρόνια δι-
πλωματικών σχέσεων μεταξύ των 
δύο χωρών. Ωστόσο, αν η Ελλά-
δα υποστηρίζει ότι η ΑΟΖ ανή-
κει σε αυτήν, μόνο και μόνο επει-
δή υπάρχουν νησιά κοντά στην 
τουρκική ακτή και προσπαθεί να 
ελέγξει ολόκληρη τη θαλάσσια και 
οικονομική ζώνη, αυτό δεν είναι 
αποδεκτό. Καμία κυβέρνηση στην 
Τουρκία δεν θα το δεχθεί. Η Τουρ-
κία έχει τη μεγαλύτερη ακτογραμ-
μή στην Ανατολική Μεσόγειο, δεν 
μπορεί κανείς να την περιορίσει. 
Αντιστοίχως, στην Τουρκία πρέ-
πει να προσεγγίσουμε το Αιγαίο 
ως θάλασσα συνεργασίας και όχι 
ως πεδίο ανταγωνισμού και ηγεμο-
νίας. Υπάρχει τεράστιο δυναμικό 
συνεργασίας. Εάν υπάρχουν φυ-
σικοί πόροι στην περιοχή, αυτοί 
πρέπει να ανακαλυφθούν και να 
υπάρξει συνεκμετάλλευση.

 
– Το 2011 ήσασταν υπουργός 
Εξωτερικών της Τουρκίας. Τότε 
φτάσαμε κοντά σε συμφωνία για 
Κυπριακό και υφαλοκρηπίδα ή 
έστω σε ένα πρόπλασμα. Ποιοι 
ήταν οι κύριοι άξονες;

– Hμασταν πολύ κοντά. Εγιναν 
διερευνητικές συνομιλίες μεταξύ 
Τουρκίας και Ελλάδας βασισμέ-
νες σε αμοιβαία συμφέροντα. ∆υ-
στυχώς, μετά την παραίτησή μου 
αυτές οι συνομιλίες σταμάτησαν. 
Υπήρχε ένας καλός συσσωρευμέ-
νος όγκος διαπραγματεύσεων, πώς 
να λύσουμε το ζήτημα της υφαλο-
κρηπίδας και των θαλασσίων ζω-
νών. Ηταν σαν ένα πακέτο. Μπο-
ρείς να επιλύσεις τις διαφορές αν 
πας στη Χάγη, υπάρχουν νομικά 
επιχειρήματα υπέρ της Τουρκίας 
και άλλα υπέρ της Ελλάδας, είναι 
άγνωστο πού θα οδηγηθούμε και η 
απόφαση μπορεί να λειτουργήσει 
ως λαιμητόμος. Ημουν στην ομάδα 
διαπραγματεύσεων της Τουρκίας, 
ως κύριος σύμβουλος στο Μπούρ-
γκενστοκ το 2004. Χάθηκε μια με-
γάλη ευκαιρία. Εκείνη την περί-
οδο ο πρωθυπουργός Ερντογάν, 
ο υπουργός Εξωτερικών Γκιουλ, 
εμείς όλοι, πήραμε ένα μεγάλο ρί-
σκο. ∆υστυχώς, οι Ελληνες είπαν 
«όχι». Οταν περνάει ο χρόνος και 
δεν υπάρχει συμφωνία, οι παλιές 
λύσεις χάνουν την ισχύ τους. ∆υ-
στυχώς, 21 χρόνια από το Σχέδιο 
Ανάν, οι δύο κοινότητες είναι χω-
ρισμένες. Οι κοινές μνήμες σβή-
νουν. Τα ζητήματα περιουσιών και 
άλλες υποθέσεις δεν έχουν επιλυ-
θεί. Είναι μια μεγάλη χαμένη ευ-
καιρία. Η καλύτερη επιλογή είναι 
η δημιουργία δύο κρατών υπό την 
εποπτεία της Ε.Ε.

Συνέντευξη στη ΝΙΚΟΛΕΤΤΑ ΚΡΗΤΙΚΟΥ

Η οικονομία (στην Τουρ-
κία) καταρρέει. Η φτώ-
χεια καλπάζει. Η δια-
φθορά είναι παντού. 

Η ελευθερία σκέψης πε-
ριορίζεται. Οι επιτυχίες 
στην εξωτερική πολιτική 
είναι σημαντικές, αλλά 
ο λαός δεν θα ψηφίσει 

μόνο με βάση την εξωτε-
ρική πολιτική, αλλά με 

βάση την οικονομία.

Είχαμε φτάσει
πολύ κοντά σε
λύση - πακέτο

Αχμέτ Νταβούτογλου 
Πρώην πρωθυπουργός και υπουργός Eξωτερικών της Τουρκίας

Οι διαπραγματεύσεις για την υφαλοκρηπίδα και την ΑΟΖ, 
η χαμένη ευκαιρία για το Κυπριακό στο Μπούργκενστοκ και 
το ενδεχόμενο να διεκδικήσει ο Ερντογάν μία ακόμη θητεία

Φορτηγά μεταφέρουν εκτοπισμένες οικογένειες πίσω στα χωριά τους κοντά στα συροτουρκικά σύνορα, την προηγούμενη Κυριακή. «Τώρα η τουρκική επιρροή στη Συρία είναι στο μέγιστο και υπάρ-
χει νέα διοίκηση με στενές σχέσεις με την Τουρκία», εξηγεί ο κ. Νταβούτογλου. «Το PKK πρέπει να εγκαταλείψει πλήρως τον ένοπλο αγώνα και η ηγεσία του να σταματήσει τη δράση».

«Εάν υπάρχουν φυσικοί 
πόροι στην περιοχή, αυτοί 
πρέπει να ανακαλυφθούν 
και να υπάρξει συνεκμε-
τάλλευση», λέει ο Αχμέτ 
Νταβούτογλου για την 
ισορροπία Ελλάδας - Τουρ-
κίας στην Ανατολική Με-
σόγειο.
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H «Γαλάζια 
Πατρίδα» 

ανήκει σε όλους

– Βλέπετε τη «Γαλάζια Πα-
τρίδα» ως συνέχεια του πυ-

ρήνα της δικής σας αντί-
ληψης περί αναβίωσης του 
νεοοθωμανικού δόγματος, 
όπως την περιγράφετε στο 
βιβλίο σας το «Στρατηγικό 

βάθος»; 
– Στο βιβλίο μου προσπάθησα να 
αναπτύξω μια νέα περιφερεια-
κή τάξη γύρω από την Τουρκία, τα 
Βαλκάνια, τη Μέση Ανατολή και 
τον Καύκασο και όχι ένα δόγμα 
στρατηγικής ηγεμονίας της Τουρ-
κίας. Εγώ δεν υιοθετώ τον όρο 

νεοοθωμανισμός, είναι ένας όρος 
που χρησιμοποιείται από συγκε-
κριμένους κύκλους για να προκα-
λούν τους Αραβες εναντίον μας. 
Oσον αφορά τη «Γαλάζια Πατρί-
δα», είναι στην πραγματικότητα 
μια αντίδραση απέναντι στον Χάρ-
τη της Σεβίλλης, ο οποίος περιο-
ρίζει την Τουρκία στον κόλπο της 
Αττάλειας. Η Τουρκία λέει δικαί-
ως «όχι». Στο τέλος της ημέρας, 
αυτή η «Γαλάζια Πατρίδα» ανήκει 
σε όλους μας. Κανείς δεν μπορεί 
να παγιδεύσει την Τουρκία στη 
Μεσόγειο. Είτε θα συνεργαστού-
με και θα κάνουμε τις δύο χώρες 
αστέρες που ανατέλλουν, είτε θα 
αποτύχουμε πολεμώντας ο ένας 
τον άλλον, προκαλούμενοι από 

εξωτερικές δυνάμεις.
 

– Πώς βλέπετε τις συνεργα-
σίες που έχει η Ελλάδα με 

την Αίγυπτο, το Ισραήλ και 
την Κύπρο; Στρέφονται εις 

βάρος της Τουρκίας;
– Αν η Τουρκία περιχαρακωθεί, 
αυτό θα είναι ένα πολύ επικίνδυ-
νο παιχνίδι, σαν ρώσικη ρουλέτα. 
Η προσπάθεια απομόνωσης μέσω 
τριμερών συνεργασιών Ελλάδας, 
Ισραήλ, Αιγύπτου δεν είναι προς 
τη σωστή κατεύθυνση, είναι παι-
δαριώδης. Είναι εύκολο να προπα-
γανδίζεις, δύσκολο να δημιουρ-
γήσεις πνεύμα συνεργασίας. Αν 
υπάρχει πρόβλημα που φαίνεται 
άλυτο, βάλ’ το σε παρένθεση και 
συνέχισε τη συνεργασία. Με τον 
καιρό, το μικρό εκείνο πρόβλημα 
θα γίνει μικρότερο. Αυτή είναι η 
πρότασή μου στους Eλληνες φί-
λους μου, μιλήστε με την Τουρκία 
με καλή πρόθεση. Μην περιθωρι-
οποιείτε την Τουρκία. Μπορούμε 
να δημιουργήσουμε έναν κοινό 
σύλλογο της Ανατολικής Μεσογεί-
ου. Ελλάδα, Αίγυπτος, Τουρκία, 
Συρία, Λίβανος. Oλοι θα βγούμε 

κερδισμένοι.

Η ΕΛΛΑΔΑ 
ΣΤΗ ΣΚΑΚΙΕΡΑ
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Το πρόσφατο ταξίδι Τραμπ στη Μέ-
ση Ανατολή έστειλε μηνύματα 
προς πολλούς αποδέκτες, επιβε-
βαιώνοντας τη διάσταση απόψε-
ων με το Ισραήλ, όσο και αν οι 
δύο ηγέτες επιχείρησαν τις μέρες 
που ακολούθησαν να διασκεδά-
σουν τις εντυπώσεις. Αυτή η νέα 
συνθήκη επηρεάζει τόσο τις πε-
ριφερειακές δυναμικές όσο και 
τη θέση της Ελλάδας στην περι-
οχή. Η ανθεκτικότητα των σχέ-
σεων Ουάσιγκτον - Ιερουσαλήμ 
πρόκειται να δοκιμαστεί, αν και 
είναι εξαιρετικά αμφίβολο να οδη-
γηθούν σε ρήξη, γιατί τα συμφέ-
ροντα του Ισραήλ είναι καλά δε-
μένα μέσω της αδιαμφισβήτητης 
επιρροής του αμερικανοεβραϊκού 
λόμπι, όμως είναι πρωτόγνωρο να 
υπάρχει διάσταση απόψεων σε 
τόσα μέτωπα. Ενδέχεται, προϊό-
ντος του χρόνου, αυτή να γεφυ-
ρωθεί, αλλά αυτό θα συμβεί μόνο 
αν μία από τις δύο πλευρές προ-
βεί σε μεγάλους συμβιβασμούς.
 
Ο Τραμπ, εν αγνοία του Ισραήλ, ξε-
κίνησε μυστικές συνομιλίες με τη 
Χαμάς, προσέγγισε το Ιράν, ανα-
τρέποντας την πολιτική κατά την 
πρώτη του θητεία όταν είχε απο-
συρθεί από τη συμφωνία για το 

πυρηνικό του πρόγραμμα, εν συ-
νεχεία συμφώνησε με τους Χούθι 
της Υεμένης τον τερματισμό επι-
θέσεων σε αμερικανικών συμφε-
ρόντων πλοία που διέρχονται από 
την Ερυθρά Θάλασσα, και εσχά-
τως ήρε τις κυρώσεις απέναντι στη 
μεταβατική κυβέρνηση της Συρί-
ας. Και στις τέσσερις περιπτώσεις 
ο ένοικος του Λευκού Οίκου δεν 
διαβουλεύτηκε, ούτε συνεννοή-
θηκε με το Ισραήλ, καθιστώντας 
σαφές ότι εκεί που τα συμφέροντα 
των δύο φίλων και συμμάχων αντί-
κεινται, οι ενστάσεις του Ισραήλ 
δεν είναι ικανές να διαφοροποιή-
σουν την αμερικανική πολιτική. 
Aλλωστε, ο Τραμπ χρεώνει στον 
Νετανιάχου την απρονοησία να 
αγνοήσει την απαίτησή του, όπως 
την είχε εκδηλώσει ήδη πριν από 
τις προεδρικές εκλογές στις ΗΠΑ, 
να είχε κλείσει την εκκρεμότητα 
στη Γάζα ώστε να έβρισκε ελεύ-
θερο πεδίο δράσης.  
 
Πάντως, το μεγάλο «αγκάθι» αυτή 
τη στιγμή είναι η διαφωνία τους, 
που δείχνει να αποκτά δομικό χα-
ρακτήρα, και αφορά το μέλλον 
της Μέσης Ανατολής. Ο πρώτος 
θέλει πάση θυσία την ομαλοποίη-
ση των σχέσεων Σαουδικής Αρα-
βίας - Ισραήλ για τους ακόλου-
θους λόγους: θα εμπεδωθεί και 

θα εκτοξευτεί η σημασία και η 
κληρονομιά των Συμφωνιών του 
Αβραάμ, θα δημιουργηθεί ένα θε-
τικό μομέντουμ για την περιοχή 
ώστε οι Ηνωμένες Πολιτείες να 
αφήσουν στους περιφερειακούς 
δρώντες περισσότερο χώρο για 
ενδεχόμενες μεταξύ τους διευ-
θετήσεις και βέβαια γιατί η από-

κτηση του πολυπόθητου Νομπέλ 
Ειρήνης δεν μπορεί να προκύψει 
από κάποιο άλλο διπλωματικό 
μέτωπο. Στις περιφερειακές συ-
νεννοήσεις θα πρέπει πλέον να 
προσθέσουμε και την υποστή-
ριξη στον πρώην τζιχαντιστή, 
προσωρινό πρόεδρο της Συρίας, 

όπως και το μέλλον του κουρδι-
κού στοιχείου.  
 
Το Ισραήλ δεν δείχνει στην πα-
ρούσα φάση να «καίγεται» για 
την εξομάλυνση των σχέσεών 
του με τη Σαουδική Αραβία και 
θέλει να «τελειώσει τη δουλειά», 
αξιοποιώντας την πολύ θετική δυ-
ναμική των πραγμάτων που έχει 
δημιουργήσει. Μάλιστα οι ακρο-
δεξιοί εταίροι του Νετανιάχου εί-
χαν επενδύσει πολλά στον Τραμπ, 
προσδοκώντας λευκή επιταγή εκ 
μέρους του, την οποία όμως δι-
απιστώνουν ότι δεν είναι διατε-
θειμένος να τους την προσφέρει. 
 
Η Ελλάδα έχει επενδύσει και σφυ-
ρηλατήσει τη σχέση της με το Ισ-
ραήλ, με δεδομένα οφέλη τόσο 
στο περιφερειακό πεδίο όσο και 
στις καλύτερες προσβάσεις μας 
στα κέντρα λήψης αποφάσεων 
στις Ηνωμένες Πολιτείες. Εχου-
με σε ανύποπτο χρόνο στηρίξει 
την Ιερουσαλήμ στα ευρωπαϊ-
κά φόρουμ, ενώ στα ψηφίσματα 
του ΟΗΕ που ακολούθησαν την 
τρομοκρατική επίθεση της 7ης 
Οκτωβρίου 2023 αλλά και τον πό-
λεμο στη Γάζα, στις περισσότε-
ρες περιπτώσεις ταχθήκαμε ευ-
διάκριτα υπέρ των ισραηλινών 
θέσεων, ακόμη και κόντρα στο 

ρεύμα. Σήμερα, με την ευθύνη 
του συμβολισμού της θέσης της 
προεδρεύουσας χώρας του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ και 
ενώ στους διαδρόμους αυτού χα-
ρακτηριζόμαστε από αρκετούς, 
πλέον και από εταίρους μας στη 
∆ύση, ως ακραία φιλοϊσραηλινοί, 
οφείλουμε να αναλάβουμε πρω-
τοβουλίες για την άμεση παροχή 
ανθρωπιστικής βοήθειας στον 
χειμαζόμενο πληθυσμό της Γάζας. 
 
Με την Τουρκία να έχει ενισχύσει 
τον ρόλο της και στη Μέση Ανα-
τολή, χωρίς να τον υπερεκτιμούμε, 
είμαστε υποχρεωμένοι να κινη-
θούμε δυναμικά: Εκτός πλαισίου 
ΟΗΕ θα πρέπει να αναδείξουμε μα-
κριά από τα φώτα της δημοσιότη-
τας αλλά με παρρησία όσα συμβαί-
νουν στη ∆υτική Oχθη από τους 
εποίκους αλλά και τις ισραηλινές 
αρχές, με έμφαση στις επιθέσεις 
στα χριστιανικά –και όχι μόνο– 
προσκυνήματα, όπως και στον 
κίνδυνο μετεξέλιξής της σε δεύτε-
ρη Γάζα. Με το βλέμμα στραμμένο 
στην κατεχόμενη Κύπρο και όσα 
πιθανόν να συμβούν στα Βαρώ-
σια, Αθήνα και Λευκωσία έχουν 
ιδιαίτερη ευαισθησία σε ζητήμα-
τα εποικισμού. Από εκεί και πέ-
ρα, ακόμη και αν κρίνεται όψιμο, 
οφείλουμε να αποκαταστήσου-

με την εμπιστοσύνη μας με την 
υγιή πλευρά του παλαιστινιακού 
στοιχείου, κάτι που θα μας φέρει 
–τουλάχιστον ψυχολογικά– εγ-
γύτερα με Αιγυπτίους, Ιορδανούς 
και Σαουδάραβες, επιχειρώντας 
ακόμα και τον συντονισμό μας 
σε συνεργασία και με την Κύπρο 
για την άμεση προμήθεια ανθρω-
πιστικής βοήθειας με εξασφαλί-
σεις (από τους Aραβες) ότι δεν θα 
εμπλακεί η Χαμάς. Πρέπει να εξη-
γήσουμε και στους αδιάλλακτους 
Ισραηλινούς την προφανή ζημία 
που προκαλούν και υφίστανται 
εξαιτίας της πολιτικής τους στη 
Γάζα. Θα ήταν χρήσιμο να τονί-
σουμε τη δυνατότητα δημιουρ-
γίας ενός fund που θα αντλήσει 
κεφάλαια από την εκμετάλλευση 
των αποδεδειγμένων ενεργειακών 
κοιτασμάτων της Γάζας για την 
ανοικοδόμησή της. Αυτά απαι-
τούν κατάλληλη προετοιμασία, 
την οποία καλό είναι να ξεκινή-
σουμε και με ορίζοντα, όταν το 
επιτρέψουν οι συνθήκες, τη διε-
ξαγωγή μιας περιφερειακής συνδι-
άσκεψης, υπό ευρωπαϊκή ομπρέ-
λα και με ελληνική πρωτοβουλία.   

 
O κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι 
διευθυντής του Ινστιτούτου Διεθνών 
Υποθέσεων (IGA), καθηγητής του 
Αμερικανικού Κολλεγίου Ελλάδος.

Oφείλουμε να αποκατα-
στήσουμε την εμπιστοσύ-
νη μας με την υγιή πλευ-

ρά του παλαιστινιακού 
στοιχείου, κάτι που θα 

μας φέρει –τουλάχιστον 
ψυχολογικά– εγγύτερα 

με Αιγυπτίους, Ιορδανούς 
και Σαουδάραβες.

Πρόβλημα σημαντικά πιο σύνθε-
το από τις κυρώσεις του νόμου 
CAATSA καλούνται να διαχειρι-
στούν οι νομικές υπηρεσίες των 
αρμόδιων υπουργείων στην Ουά-
σιγκτον, στην προσπάθειά τους 
να εξεύρουν νομικά θεμελιωμένη 
λύση που θα μπορούσε μελλο-
ντικά να επιτρέψει την πώληση 
των μαχητικών αεροσκαφών F-35 
στην Αγκυρα. Μια ενδεχόμενη 
πώληση, άλλωστε, εντάσσεται 
στο πλαίσιο της αμυντικής επα-
ναπροσέγγισης μεταξύ ΗΠΑ και 
Τουρκίας, κάτι που φαίνεται πως 
αποτελεί διακηρυγμένη επιδίωξη 
των δύο ηγετών.

Ο Λευκός Οίκος έχει τη δυνα-
τότητα να προχωρήσει μονομε-
ρώς στην άρση των κυρώσεων 
του νόμου CAATSA, χωρίς την 
έγκριση του Κογκρέσου. Υπάρ-
χει όμως, σύμφωνα με ασφαλείς 
πληροφορίες, ένα σοβαρό επι-
πρόσθετο εμπόδιο για την ολο-
κλήρωση της διαδικασίας. Πρό-
κειται για την τροπολογία 1245 
του Αμυντικού Προϋπολογισμού 
του 2020 (NDAA), η οποία εισή-
χθη το 2019 και έκτοτε παραμέ-
νει σε ισχύ. 

Η τροπολογία προβλέπει ρη-
τή απαγόρευση μεταφοράς ή πα-
ράδοσης μαχητικών F-35 στην 
Τουρκία, εξαιτίας της απόκτησης 
και κατοχής του ρωσικού αντιαε-
ροπορικού συστήματος S-400. Η 
απαγόρευση αυτή εξακολουθεί 
να ισχύει όσο δεν συντελείται 
ουσιαστική μεταβολή στο καθε-
στώς κατοχής του συστήματος.

Για την πλήρη κατανόηση 
του ζητήματος, αξίζει να σημειω-
θεί ότι, σε αντίθεση με τον νόμο 
CAATSA –ο οποίος παρέχει στον 
πρόεδρο τη δυνατότητα ανα-
στολής ή άρσης κυρώσεων υπό 
συγκεκριμένες προϋποθέσεις– 
ο νόμος NDAA δεν προβλέπει 
καμία δυνατότητα προεδρικής 
παρέκκλισης. Συνεπώς, ακόμη 
κι αν η κυβέρνηση προχωρή-
σει στην άρση των κυρώσεων, 
η πώληση ή η επανένταξη της 
Τουρκίας στο πρόγραμμα των 
F-35 δεν καθίσταται αυτομάτως 
νομικά εφικτή. Εφικτή καθίστα-
ται μόνον εφόσον αλλάξει το 
καθεστώς κατοχής των S-400 

ή υπάρξει ρητή τροποποίηση 
του ισχύοντος NDAA από το Κο-
γκρέσο, είτε μέσω κατάργησης 
ή αναθεώρησης της σχετικής δι-
άταξης με νέα νομοθετική πρω-
τοβουλία.

Αυτή, όπως επισημαίνουν πη-
γές της «Κ» στην Ουάσιγκτον, 
αποτελεί τη νομικά ορθή οδό. 
Ομως η ιστορική πρακτική της 
αμερικανικής εκτελεστικής εξου-
σίας καταδεικνύει ότι, σε ορι-
σμένες περιπτώσεις, είναι σε θέ-
ση να αξιοποιήσει νομικές και 
διαδικαστικές «παρακαμπτηρί-
ους» και ελιγμούς ή ακόμη και 
νομικά τεχνάσματα προκειμέ-

νου να προσπεράσει ή να αμ-
βλύνει περιορισμούς που θέτει 
το Κογκρέσο.

Πιθανές διέξοδοι θα μπορού-
σαν να περιλαμβάνουν διασταλ-
τική ή περιοριστική ερμηνεία 
της υφιστάμενης νομοθεσίας, 
αξιοποίηση σημείων ασάφειας 
ή γλωσσικών ατελειών στις σχε-
τικές τροπολογίες, καθώς και 
ανανοηματοδότηση των πραγ-
ματικών περιστατικών, με στόχο 
την επίκληση του επιχειρήματος 
ότι οι αρχικές προϋποθέσεις που 
ενεργοποίησαν την απαγόρευση 
δεν ισχύουν πλέον.

Oπως ανέφεραν στην «Κ» νο-

μικές πηγές στην Ουάσιγκτον 
με βαθιά γνώση των σχετικών 
διεργασιών, στα υποθετικά σε-
νάρια κατά τα οποία το ρωσικό 
σύστημα S-400 μεταφερθεί σε 
εγκαταστάσεις αποθήκευσης 
εντός ή εκτός Τουρκίας ή ενδει-
κτικά στο Ιντσιρλίκ, κριθεί με 
κάποιον τρόπο μη λειτουργικό 
ή η εποπτεία του παραχωρηθεί 
σε τρίτο μέρος, όπως για παρά-
δειγμα στις Ηνωμένες Πολιτεί-
ες, η αμερικανική κυβέρνηση 
θα μπορούσε να υποστηρίξει 
ότι η ουσιώδης προϋπόθεση 
περί «κατοχής» των συστημά-
των που ενεργοποίησε αρχι-

κά την απαγόρευση του NDAA 
έχει πλέον μεταβληθεί και συ-
νεπώς έχει εκπέσει. Επομένως, 
θα μπορούσε να υποστηριχθεί 
ότι η συνέχιση εφαρμογής της 
σχετικής διάταξης δεν θα είναι 
νομικά δικαιολογημένη. 

Η «K» έχει μάλιστα πληροφο-
ρηθεί ότι οι νομικοί σύμβουλοι 
της αμερικανικής κυβέρνησης 
επεξεργάζονται σενάρια που θα 
μπορούσαν να επιτρέψουν την 
πιστοποίηση ότι η Τουρκία δεν 
έχει πλέον κυριότητα του συ-
στήματος S-400, χωρίς να έχει 
προηγηθεί η απομάκρυνσή του 
από το τουρκικό έδαφος.

Υπενθυμίζεται ότι η επίμα-
χη τροπολογία κατατέθηκε από 
τους γερουσιαστές Τζέιμς Λάν-
κφορντ, Τζιν Σαχίν, Τομ Τίλις 
και Κρις βαν Χόλεν. Προβλέπει 
ότι καμία πίστωση που εγκρί-
νεται ή διατίθεται στο υπουρ-
γείο Αμυνας των ΗΠΑ δεν μπο-
ρεί να χρησιμοποιηθεί για τρεις 
σκοπούς: για τη μεταβίβαση, 
τη διευκόλυνση ή την έγκριση 
μεταβίβασης μαχητικών αερο-
σκαφών F-35, εξοπλισμού υπο-
στήριξης ή ανταλλακτικών προς 
την Τουρκία. Τη μεταβίβαση 
πνευματικής ιδιοκτησίας, τεχνι-
κών δεδομένων ή τεχνολογικού 
υλικού απαραίτητου για την αυ-
τόνομη τεχνική υποστήριξη και 
συντήρηση των F-35 από τουρ-
κικής πλευράς. Και για την κα-
τασκευή –ή τη συνδρομή στην 
κατασκευή– υποδομών αποθή-
κευσης των F-35 στην Τουρκία, 
καθώς και για οποιαδήποτε δι-
ευκόλυνση της αποθήκευσής 
τους επί τουρκικού εδάφους.

Η μόνη ρητώς προβλεπό-
μενη εξαίρεση ενεργοποιείται 
αποκλειστικά στην περίπτωση 
υποβολής γραπτής πιστοποίη-
σης, από κοινού, του υπουρ-
γού Αμυνας και του υπουργού 
Εξωτερικών προς τις αρμόδι-
ες επιτροπές του Κογκρέσου. 
Η πιστοποίηση αυτή θα πρέ-
πει να συνοδεύεται από τεκμή-
ρια που να επιβεβαιώνουν ότι 
η Τουρκία δεν διατηρεί πλέον 
στην κατοχή της το σύστημα 
S-400, ότι η τουρκική κυβέρνη-
ση έχει παράσχει επαρκείς και 
αξιόπιστες εγγυήσεις πως δεν 
προτίθεται να ανακτήσει ή να 
επαναφέρει το εν λόγω σύστη-
μα και ότι, από τις 31 Ιουλίου 
2019 και εφεξής δεν έχει προ-
μηθευτεί επιπρόσθετο ρωσικό 
στρατιωτικό υλικό.

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ: ΛΕΝΑ ΑΡΓΥΡΗ

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Η άγνωστη εμπλοκή με τα F-35

ΗΠΑ - Ισραήλ - Ελλάδα: Η δύσκολη ισορροπία

Μια διάταξη εμποδίζει την επανένταξη της Τουρκίας στο πρόγραμμα. Τι σχεδιάζει ο Λευκός Οίκος
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F-35 στο κατάστρωμα του αεροπλανοφόρου «USS George Washington». Σε ό,τι αφορά την επαναφο-
ρά της Τουρκίας στο πρόγραμμα των μαχητικών, ο Λευκός Οίκος έχει μεν τη δυνατότητα να προχωρήσει 
μονομερώς στην άρση των κυρώσεων του νόμου CAATSA, χωρίς την έγκριση του Κογκρέσου, ωστόσο δεν 
δύναται να παρακάμψει τον νόμο NDAA, ο οποίος δεν προβλέπει δυνατότητα προεδρικής παρέκκλισης.
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Η ΕΛΛΑΔΑ 
ΣΤΗ ΣΚΑΚΙΕΡΑ



Τ Ο  Θ Ε Μ Α  Ι Ι20 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Κυριακή 25 Μαΐου 2025

Συνάντησα τον διευθύνοντα σύμ-
βουλο της Αμερικανικής Εβραϊ-
κής Επιτροπής (American Jewish 
Committee - AJC) Τεντ Ντόιτς και 
τον εκτελεστικό διευθυντή του 
Συμβουλίου Ελληνοαμερικανι-
κής Ηγεσίας (Hellenic American 
Leadership Council - HALC) Εντι 
Ζεμενίδη στη Γερουσία, στο πε-
ριθώριο μιας ημέρας εντατικών 
επαφών και συναντήσεων με μέ-
λη του Κογκρέσου για την προώ-
θηση του Eastern Mediterranean 
Gateway Act.

Για περισσότερο από μία δε-
καετία, η υποδειγματική συνερ-
γασία των δύο οργανώσεων έχει 
αποτελέσει το βασικό θεμέλιο 
της ελληνοεβραϊκοαμερικανι-
κής συμμαχίας και έχει συμβά-
λει καθοριστικά στην ανάδειξη 
της Ανατολικής Μεσογείου ως 
περιοχής υψηλού γεωπολιτικού 
ενδιαφέροντος για τις ΗΠΑ.

 
– Τεντ, είχες κεντρικό ρόλο 
στην Ουάσιγκτον όταν η Ανα-
τολική Μεσόγειος άρχισε να 
αποκτά στρατηγική σημασία 
για τις ΗΠΑ. Ως μέλος της Επι-
τροπής Εξωτερικών Υποθέσε-
ων της Βουλής, συνιδρυτής της 
Ελληνο-Ισραηλινής Κοινοβου-
λευτικής Συμμαχίας και ένας εκ 
των συντακτών του νόμου East 
Med, θα έλεγα ότι συνδιαμόρ-
φωσες τις εξελίξεις. Τα τελευ-
ταία χρόνια υπάρχει πρόοδος 
ή στασιμότητα;

– ∆εν υπάρχει στασιμότη-
τα. Εχουν γίνει κρίσιμα βήματα 
για την εδραίωση της Ανατο-
λικής Μεσογείου ως περιοχής 
παγκόσμιας σημασίας και για 
την προώθηση του σχήματος 
«3+1». Τόσο κατά την πρώτη 
θητεία Τραμπ όσο και κατά την 
κυβέρνηση Μπάιντεν, έγιναν 
στοχευμένες προσπάθειες εμβά-
θυνσης των σχέσεων σε όλα τα 
επίπεδα. Εργαζόμαστε για την 
ενίσχυση του «3+1», τόσο μέσω 
διπλωματικών δράσεων όσο και 
με παρεμβάσεις στο Κογκρέσο. 
Μετά τον East Med Act, στηρίξα-
με τον US- Greece Defense and 
Interparliamentary Act. Βλέπου-
με και χειροπιαστά οφέλη. Συγκι-
νήθηκα και είμαι ευγνώμων όταν 
η Ελλάδα και η Κύπρος έστειλαν 
πυροσβεστικά αεροσκάφη για τις 
πυρκαγιές στο Ισραήλ. Αυτή η 
πρόοδος δεν θα καταγραφόταν 
αν υπήρχε στασιμότητα. 

 
– Νομίζω, Τεντ, ότι έχει διαφο-
ροποιηθεί η πολιτική πραγμα-
τικότητα στο Κογκρέσο τα τε-
λευταία χρόνια, όχι, θα έλεγα, 
προς όφελός μας.

– Βεβαίως. Οταν ήμουν βου-
λευτής, η AJC και το HALC συ-
νεργάζονταν με πολλά μέλη του 
Κογκρέσου που όχι μόνο είχαν 
ιδιαίτερο ενδιαφέρον για την 
περιοχή, αλλά συμμετείχαν –

στρατηγικά τοποθετημένα– και 
σε κρίσιμες επιτροπές, μέσα από 
τις οποίες μπορούσαν να προω-
θήσουν αυτό το κοινό όραμα. ∆υ-
στυχώς πολλοί από αυτούς δεν 
είναι πια στο Κογκρέσο. Αισθά-
νομαι τυχερός που μπορώ και 
συνεχίζω αυτό το έργο εκτός Κο-
γκρέσου, αλλά είμαι η εξαίρεση.

 
– Εντι, εσύ τι πιστεύεις ότι 
πρέπει να γίνει για να διατη-
ρηθεί το στρατηγικό ενδιαφέ-
ρον στραμμένο σε αυτή την 
περιοχή;

– Κατ’ αρχάς πρέπει να ανα-
γνωρίσουμε πόσο διαφορετικό 
είναι σήμερα το διεθνές περι-
βάλλον. Υπάρχουν αυτοί που δί-
νουν μικρότερη σημασία στην 
περιοχή, καθώς οι ΗΠΑ στρέφο-
νται προς την Κίνα και προσπα-
θούν να «σταθεροποιήσουν» τη 
Μέση Ανατολή και να αποσυρ-
θούν. Ο Ομπάμα το προσπάθη-
σε και δεν δούλεψε. Το αποτέ-
λεσμα ήταν μια Τουρκία χωρίς 
όρια στις ηγεμονικές φιλοδοξί-
ες. Ενισχύθηκαν τρομοκρατικές 
ομάδες, αυξήθηκε η παρουσία 
της Κίνας και της Ρωσίας και οι 
χριστιανοί στην περιοχή βρέ-
θηκαν υπό μόνιμη απειλή. Οι 
διπλωματικές πρωτοβουλίες και 
τα θεσμικά σχήματα της Ανατο-
λικής Μεσογείου δημιουργήθη-
καν για να φέρουν σταθερότητα 
σε μια θάλασσα αστάθειας. Αν 
οι ΗΠΑ και η Ευρώπη θέλουν 
να υπερισχύσουν στον ανταγω-
νισμό με την Κίνα, πρέπει να 
χτίσουν πάνω σε αυτές τις δι-
πλωματικές επιτυχίες και στις 
υποδομές που έχουν προκύψει 
μέσα από αυτές.

 
– Και εδώ είναι που έρχεται ο 
νόμος Eastern Mediterranean 
Gateway Act.

– Ακριβώς, είναι το τέλειο ση-
μείο εκκίνησης. Αν ο IMEC εί-
ναι η απάντηση στον Belt and 
Road, τότε οι ΗΠΑ και οι εταίροι 
τους πρέπει να αξιοποιήσουν τις 
δομές και τις συνεργασίες που 
ήδη υπάρχουν στην Ανατολική 
Μεσόγειο.

 
– Τεντ, η AJC συνέβαλε καθορι-
στικά στη δημιουργία του σχή-

ματος «3+1» και στην επίτευξη 
των Συμφωνιών του Αβραάμ. 
Διατηρείτε επίσης εξαιρετικές 
σχέσεις με την Ινδία και την 
Ε.Ε. Τολμώ να πω ότι η AJC κα-
τανοεί καλύτερα από τον καθέ-
να τη σημασία που μπορεί να 
αποκτήσει ο Διάδρομος IMEC 
(India - Middle East - Europe 
Economic Corridor). Τι θα πρό-
τεινες στους υπευθύνους χάρα-
ξης πολιτικής;

– Λένα, σε ευχαριστώ που 
αναγνωρίζεις τους πολλούς 
τρόπους με τους οποίους η AJC 
στηρίζει αυτή την οραματική 
πρωτοβουλία, η οποία μπορεί 
να αναδειχθεί μεταμορφωτική. 
Στο Aμπου Ντάμπι, πρόσφατα, 
διοργανώσαμε σύνοδο για τον 
IMEC. Είμαστε αισιόδοξοι. Oμως 
πρέπει να είμαστε ρεαλιστές, η 
επίθεση της Χαμάς επηρέασε τα 
χρονοδιαγράμματα. Πλέον, με 
τη μείωση των εχθροπραξιών, 
το Ισραήλ είναι ξανά σε θέση 
να λειτουργήσει ως φυσική πύλη 
μεταξύ Ανατολής και ∆ύσης. Ενώ 
μεγάλο μέρος των επενδύσεων 
πρέπει να προέλθει από τον ιδι-
ωτικό τομέα, η υποστήριξη των 
κυβερνήσεων είναι απαραίτητη 
για τη δημιουργία ενός ευνοϊκού 
ρυθμιστικού περιβάλλοντος και 
διμερών και πολυμερών συμφω-
νιών. Οπως είδαμε, μια τέτοια 
πρωτοβουλία, που απαιτεί εκτε-
νή διεθνή συνεργασία, μπορεί να 
επηρεαστεί από απρόβλεπτους 
εξωτερικούς παράγοντες. Οι πο-
λιτικοί πρέπει να αντιληφθούν 
την αξία του IMEC για τις χώρες 
τους και να την εξηγούν στους 
πολίτες τους, προκειμένου να 
προστατεύσουν το έργο από εξω-
τερικούς παράγοντες. 

 
– Eντι, ο ρόλος που η Ελλάδα 
και η Κύπρος μπορούν να παί-
ξουν στον IMEC αναγνωρίζε-
ται επαρκώς στην Ουάσιγκτον; 

– Oχι ακόμα. Αλλά για να εί-
μαστε δίκαιοι, ο IMEC παραμέ-
νει περισσότερο «έννοια» παρά 
ξεκάθαρη στρατηγική για όσους 
χαράσσουν την πολιτική εδώ. 
Είναι η κατάλληλη στιγμή για 
την Ελλάδα και την Κύπρο να 
γίνουν ιδιαίτερα επιθετικές στη 
διεκδίκηση ρόλου στις σχετικές 

συζητήσεις. ∆ιαθέτουν πλεονε-
κτήματα που άλλοι Ευρωπαίοι 
δεν διαθέτουν. Νομοθεσία για 
την Ανατολική Μεσόγειο. Eργα 
όπως ο GSI ή υποδομές φυσικού 
αερίου με το Ισραήλ και την Αί-
γυπτο. Ομογένεια που συμμετέ-
χει στη συζήτηση για την εξω-
τερική πολιτική των ΗΠΑ. Με 
την Κύπρο να αναλαμβάνει την 
προεδρία του Συμβουλίου της 
Ε.Ε. και την Ελλάδα να βρίσκε-
ται στο Συμβούλιο Ασφαλείας 
του ΟΗΕ, είναι η ιδανική στιγμή 
να διεκδικήσουν τη θέση τους 
στο τραπέζι του IMEC.

 
– Μιλάμε για συνεργασία και 
προοπτικές, όμως θα ήθελα να 
σταθούμε λίγο και στις απειλές. 
Ποιος αποτελεί σήμερα τον με-
γαλύτερο κίνδυνο, Τεντ;

– Η Τουρκία παραμένει πρό-
βλημα. Υπό την ηγεσία Ερ-
ντογάν, φαίνεται να κάνει ό,τι 
περνάει από το χέρι της για να 
υπονομεύσει όχι μόνο το «3+1», 
αλλά και τα ιδανικά των δυτικών 
δημοκρατιών. Από τη συνεργα-
σία με τη Ρωσία, τη χρηματοδό-
τηση και την παροχή καταφυ-
γίου στη Χαμάς, τον εκβιασμό 
του ΝΑΤΟ, την πολεμοκαπηλία 
κατά της Ελλάδας, της Κύπρου, 
της Αρμενίας, των Κούρδων της 
Συρίας και του Ισραήλ, μέχρι την 
καταστολή στο εσωτερικό. Πρέ-
πει να αντιδράσουμε στις αρνη-
τικές ενέργειές της σε όλα τα 
επίπεδα.

 
– Εντι, είναι η Τουρκία σήμερα 
μεγαλύτερη απειλή σε σχέση με 
ένα χρόνο πριν;

– Χωρίς αμφιβολία. Η Τουρ-
κία αισθάνεται ενισχυμένη. Η 
«πλευρά» της νίκησε στη Συρία, 
ο Τραμπ συνεχίζει να δείχνει συ-
μπάθεια στον Ερντογάν, ο πρέ-
σβης τους έχει μεγάλη επιρροή, 
Ευρώπη και Ουάσιγκτον είναι 
ανεκτικές στη δημοκρατική οπι-
σθοδρόμηση. Αν αυτό ενισχυθεί 
με την άρση των περιορισμών 
παροχής όπλων, αν οι ΗΠΑ πα-
ραχωρήσουν σφαίρες επιρροής 
στη Μέση Ανατολή και παραμεί-
νουν σιωπηλές όσο ο Ερντογάν 
κατεδαφίζει τα τελευταία απομει-
νάρια της δημοκρατίας του, τότε 

η πιθανότητα τυχοδιωκτισμού 
–ειδικά αν ο Τραμπ αποσυρθεί 
από την περιοχή– θα αυξηθεί 
δραματικά. Η Τουρκία βρίσκεται 
στο τραπέζι για τα μεγάλα διε-
θνή ζητήματα. Είναι σημαντικό 
να τίθεται συνεχώς το ερώτη-
μα «σε ποια πλευρά του τραπε-
ζιού βρίσκεται». Οι υποστηρικτές 
του συμβιβασμού θέλουν να πα-
ρουσιάζονται ως ρεαλιστές, αλλά 
δεν είναι «ρεαλισμός» να ξεχνά 
κανείς την de facto ηγεσία στη 
Μουσουλμανική Αδελφότητα, 
τη Χαμάς και την HTS, δεν είναι 
«ρεαλισμός» να αγνοεί κανείς τη 
«Γαλάζια Πατρίδα». Η ελπίδα δεν 
είναι στρατηγική και το να ελπί-
ζει κανείς ότι οι παραχωρήσεις 
θα οδηγήσουν σε σταθερότητα 
είναι σαν να ελπίζει όπως ήλπι-
ζε ο Τσάμπερλεν στο Μόναχο.

 
– Τεντ, ο Εντι αναφέρθηκε στην 
άρση των περιορισμών στην 
παροχή όπλων. Σε ανησυχεί το 
ενδεχόμενο άρσης των κυρώσε-
ων CAATSA;

– Η κυβέρνηση Ερντογάν πρέ-
πει να συμμορφωθεί με τον νό-
μο CAATSA πριν εξετάσουμε το 
ενδεχόμενο πρόσβασης στα πιο 
προηγμένα οπλικά συστήματά 
μας. Είναι όμως και ζήτημα αξι-
ών. Εχει πολλά να μας αποδεί-
ξει προτού της δοθεί η προνο-
μιούχος θέση της επανεισόδου 
στο πρόγραμμα των F-35. Χρη-
σιμοποιεί αμερικανικής κατα-
σκευής όπλα –χωρίς συνέπειες– 
εναντίον συμμάχων και εταίρων 
των ΗΠΑ και ενάντια στα ίδια τα 
συμφέροντά μας. Επίσης, βλέπε 
Χαμάς και Ιράν. Αυτή δεν είναι η 
συμπεριφορά συμμάχου.

 
– Εντι, εσύ πόσο ανησυχείς;

– Μια αμυντική σχέση με τις 
ΗΠΑ δεν είναι δικαίωμα αλλά 
προνόμιο, και σίγουρα δεν είναι 
ένα προνόμιο που έχει κερδίσει. 
∆εδομένου ότι ο καλύτερος προ-
γνωστικός δείκτης μελλοντικής 
συμπεριφοράς είναι η προηγού-
μενη, αναρωτιέμαι πώς μπορεί 
μια κυβέρνηση που λέει πως επι-
διώκει τη σταθερότητα να δώ-
σει στην Τουρκία την καλύτερη 
τεχνολογία όπλων της. Και μάλι-
στα όταν έχει ήδη αποδείξει ότι 
τα χρησιμοποιεί εναντίον συμ-
μάχων και εταίρων των ΗΠΑ, 
παραβιάζοντας τον ελληνικό 
εναέριο χώρο ή συνεχίζοντας 
την κατοχή στην Κύπρο με αμε-
ρικανικά όπλα. Κατά την πρώ-
τη θητεία Τραμπ, Πεντάγωνο 
και Κογκρέσο τόνιζαν διαρκώς 
τον κίνδυνο της συνύπαρξης 
F-35 και S-400. Γιατί ο συναγερ-
μός ξαφνικά σίγησε; Η Τουρκία 
δεν θέλει να είναι μακροπρόθε-
σμος πελάτης των ΗΠΑ. Θέλει 
μεταφορά τεχνολογίας. Θέλει να 
κλέψει αμερικανική τεχνολογία 
και να χτίσει τη δική της αμυ-
ντική βιομηχανία ώστε να γίνει 
ανταγωνιστής μας. Το να της 
δοθεί αυτή η δυνατότητα χω-
ρίς σημαντικές παραχωρήσεις 
θα ήταν το λιγότερο «America 
First» πράγμα που θα μπορού-
σε να συμβεί.

Δεν είναι 
σύμμαχοι, 

είναι απειλή
Η Τουρκία θέλει απλώς να κλέψει την τεχνολογία των F-35 
Ευκαιρία για Ελλάδα, Κύπρο και Ισραήλ να δουλέψουν για 

την υλοποίηση του Διαδρόμου IMEC

Συνέντευξη στη ΛΕΝΑ ΑΡΓΥΡΗ

Ο Τεντ Ντόιτς (αριστερά) και ο Εντι Ζεμενίδης με τη δημοσιογράφο Λένα Αργύρη. Η συνάντηση έγινε στην αμερικανική Γερουσία, στο περιθώριο μιας ημέρας εντατικών επαφών των δύο ανδρών 
με μέλη του Κογκρέσου για την προώθηση του Eastern Mediterranean Gateway Act.
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Απομονωμένος στη διεθνή σκηνή 
αλλά και στο εσωτερικό, ο Ισραη-
λινός πρωθυπουργός Μπέντζαμιν 
Νετανιάχου εγκαινίασε μία ακό-
μη ευρείας κλίμακας επιχείρηση 
στη Γάζα με την κωδική ονομασία 
«Το άρμα του Γεδεών», την ώρα 
που η περιοχή κινδυνεύει με γε-
νικευμένο λιμό λόγω της πολύ-
μηνης πολιορκίας της. 

Ενάμιση και πλέον χρόνο με-
τά τη σοκαριστική επίθεση της 
Χαμάς την 7η Οκτωβρίου 2023, 
θύλακοι της τρομοκρατικής ορ-
γάνωσης παραμένουν ενεργοί, 
οι εναπομείναντες όμηροι δεν 
έχουν απελευθερωθεί και η οδύσ-
σεια των εκτοπισμένων και πει-
νασμένων Παλαιστινίων δεν έχει 
τέλος. Εχοντας στο πίσω μέρος 
του μυαλού του την εξώθησή 
τους σε γειτονικές χώρες και 
το τραμπικό –«επαναστατικό», 
όπως το αποκάλεσε– σχέδιο για 
μετατροπή της παραθαλάσσιας 
λωρίδας σε μια μεσανατολική 
Ριβιέρα, ο Νετανιάχου φιλοδοξεί 
να δημιουργήσει τρεις διαδρό-
μους ασφαλείας και την κατά-
τμηση της περιοχής σε τέσσερις 
ζώνες υπό ασφυκτικό ισραηλινό 
έλεγχο. 

Το σκιώδες ίδρυμα

Στο πλαίσιο αυτής της στρα-
τηγικής η πλειοψηφία του πλη-
θυσμού θα συμπιεστεί στη νότια 
ζώνη για την παροχή ανθρωπι-
στικής βοήθειας, την οποία ση-
μειωτέον αναλαμβάνει το μέχρι 
πρότινος άγνωστο και άπειρο 
στον τομέα «Ανθρωπιστικό Ιδρυ-
μα της Γάζας» (GHF). Οι επικρι-
τές του, όπως ο ΟΗΕ και μεγάλες 
ΜΚΟ, μιλούν για εργαλειοποίη-
ση της ανθρωπιστικής βοήθειας 
από το Ισραήλ και τις ΗΠΑ, ένα 
φύλλο συκής για τον οριστικό 
εκτοπισμό. 

Το ίδρυμα GHF έχει έδρα την 
Ελβετία και επικεφαλής του εί-
ναι ένας πρώην πεζοναύτης από 
τις ΗΠΑ, ο Τζέικ Γουντ. Φιλοδο-
ξεί να συστήσει τέσσερα μεγάλα 
κέντρα διανομής, ενώ τα φορτία 
της ανθρωπιστικής βοήθειας θα 
προστατεύονται ως εργολαβικές 
αναθέσεις από ιδιωτικές εται-
ρείες των ΗΠΑ και τις ισραηλι-
νές δυνάμεις ασφαλείας. Ετσι 
η επισιτιστική κρίση στη Γάζα 
θα αντιμετωπίζεται με βάση τα 
στρατιωτικά σχέδια της ισραη-
λινής κυβέρνησης. 

Οι αβάσταχτες εικόνες των 
πεινασμένων παιδιών έχουν κι-
νητοποιήσει τη διεθνή κοινή 

γνώμη και παραδοσιακοί σύμ-
μαχοι του Τελ Αβίβ το εγκατα-
λείπουν ο ένας μετά τον άλλο. 
Η Ε.Ε. αναθεωρεί τη συμφωνία 
σύνδεσης, οι ηγέτες της Γαλλί-
ας, του Ηνωμένου Βασιλείου και 
του Καναδά απειλούν με συγκε-
κριμένα μέτρα αν δεν σταματή-
σει η επιχείρηση, το Λονδίνο 
«πάγωσε» ήδη τις διαπραγμα-
τεύσεις ελεύθερου εμπορίου με 
τη χώρα. 

Ενοχλημένος φέρεται και ο 

Αμερικανός πρόεδρος Ντόναλντ 
Τραμπ, ο οποίος ούτως ή άλλως 
έχει αρχίσει να αποκλίνει από 
την πολιτική του «Μπίμπι» σε 
όλους τους τομείς: από τις δι-
απραγματεύσεις για τη σύνα-
ψη πυρηνικής συμφωνίας με το 
Ιράν, τη στιγμή που το Ισραήλ 
φέρεται να σχεδιάζει πλήγμα 
στις πυρηνικές του εγκαταστά-
σεις μέχρι την εκεχειρία με τους 
Χούθι, την άρση των κυρώσεων 
εις βάρος της Συρίας αλλά και 

τις απευθείας διαπραγματεύσεις 
με τη Χαμάς για την απελευθέ-
ρωση ομήρων, η απόσταση δεν 
θα μπορούσε να είναι μεγαλύτε-
ρη. «Θέλει να λήξει ο πόλεμος, 
να γυρίσουν στα σπίτια τους οι 
όμηροι, να μπει στη Λωρίδα της 
Γάζας και να αρχίσει η ανοικο-
δόμηση της Γάζας», σχολίασε 
πρόσφατα στο AXIOS αξιωμα-
τούχος του Λευκού Οίκου. Σύμ-
φωνα μάλιστα με ρεπορτάζ της 
«Ουάσιγκτον Ποστ», η αμερικα-

νική κυβέρνηση απειλεί να εγκα-
ταλείψει τελείως το Ισραήλ αν 
δεν μπει ένα τέλος στον πόλεμο. 

Εσωτερικές αντιδράσεις

Για πρώτη φορά αρχίζει εξάλ-
λου να απασχολεί την ισραηλινή 
κοινή γνώμη το ανθρωπιστικό 
κόστος του πολέμου. «Ενα λογι-
κό κράτος δεν σκοτώνει μωρά 
για διασκέδαση». Η αποστροφή 
του κεντροαριστερού ηγέτη του 
κόμματος των ∆ημοκρατών, Για-
ΐρ Γκολάν, προκάλεσε ιδιαίτερη 
αίσθηση στη χώρα, όπως και η 
προειδοποίησή του πως το Ισ-
ραήλ κινδυνεύει να μετατραπεί 
σε κράτος παρία. 

Πρόσφατο άρθρο γνώμης 
στην αριστερή εφημερίδα «Χα-
αρέτς» τιτλοφορείτο «Είναι δύ-
σκολο να μεγαλώνει κανείς καλά 
παιδιά σε μια χώρα που κανονι-
κοποιεί τις δολοφονίες παιδιών». 
Πολλοί έφεδροι αρνούνται να 
καταταγούν και να συνδράμουν 
έναν πόλεμο που δεν τους εκ-
φράζει, ενώ ο ισραηλινός Τύπος 
καταγγέλλει πως χιλιάδες εξ αυ-
τών βγαίνουν ψυχικά τραυμα-
τισμένοι από τις επιχειρήσεις. 

Ηδη έχουν καταγραφεί αυ-
τοκτονίες των πιο ευάλωτων 
στρατιωτών. Οργισμένος από 
το γεγονός ότι καταρρέει η συ-
σπείρωση γύρω από την κυβέρ-
νησή του τόσο στο εξωτερικό 
όσο και στο εσωτερικό, ο Ισρα-
ηλινός πρωθυπουργός κατηγο-
ρεί τους επικριτές του ότι παί-
ζουν το παιχνίδι της Χαμάς και 
υποκινούν τον αντισημιτισμό. 

Τρόμος στην Ουάσιγκτον

Μία από τις πιο αποτρόπαιες 
ενδείξεις ότι ο αντισημιτισμός 
παρουσιάζει όντως παγκόσμια 
έξαρση στο όνομα των δεινών 
των Παλαιστινίων –με τη συνε-
νοχή βέβαια και του ίδιου του 
ακροδεξιού ηγέτη και των εξ-
τρεμιστών εταίρων του στην κυ-
βέρνηση– ήταν η δολοφονία δύο 
νέων εργαζομένων στην ισραη-
λινή πρεσβεία της Ουάσιγκτον 
την Πέμπτη. «Ελευθερώστε την 
Παλαιστίνη!», φώναξε ο 30χρο-
νος ακροαριστερός δράστης από 
το Σικάγο κατά τη σύλληψή του. 
Η εν ψυχρώ εκτέλεση του ζευ-
γαριού που επρόκειτο να αρρα-
βωνιαστεί σημειώθηκε έξω από 
εκδήλωση εβραϊκής οργάνωσης. 
Η ειρωνεία είναι πως ο στόχος 
της εκδήλωσης ήταν μεταξύ άλ-
λων να εξασφαλίσει ανθρωπι-
στική βοήθεια για τη Γάζα μέσω 
της ισραηλινοπαλαιστινιακής 
και περιφερειακής συνεργασίας. 

Ναι, πολλοί είναι. Οσο γι’ αυτό δεν 
υπάρχει καμία αμφιβολία. Το επι-
βεβαιώνουν πολλές έρευνες εδώ 
και δεκαετίες. Το επιβεβαιώνει η 
Ιστορία, το επιβεβαιώνει η στάση 
πολλών Ελλήνων σήμερα.  
 
Αλλά ας τα πάρουμε από την αρ-
χή. Ας ξεκινήσουμε τονίζοντας 
κάτι απαραίτητο: δεν αποτελεί 
αντισημιτισμό η αυστηρή, ακό-
μη και σκληρή κριτική στο κρά-
τος του Ισραήλ για όσα φοβερά 
συμβαίνουν στη Γάζα. Οπως κάθε 
κράτος που βρίσκεται σε πόλεμο, 
το κράτος του Ισραήλ διαπράττει 
σοβαρά εγκλήματα πολέμου. Η 
απερίγραπτα σκληρή κυβέρνη-
ση του Ισραήλ φαίνεται να έχει 
ως στόχο, ουσιαστικά, την εθνο-
κάθαρση. Αυτό που συμβαίνει 
με την ανθρωπιστική βοήθεια 
είναι εξωφρενικό. Eχουμε ηθι-
κή υποχρέωση να καταδικάσου-
με με κάθε τρόπο καθετί απάν-
θρωπο που συμβαίνει εκεί. Αυτή 
η αυστηρή κριτική, η καταδίκη 
επιλογών, τακτικής και πράξεων 
δεν αποτελεί, βέβαια, αντιση-
μιτισμό. Εάν αποτελούσε, τότε 

θα ήταν αντισημίτες οι χιλιάδες 
Ισραηλινοί διανοούμενοι, καλλι-
τέχνες, δημοσιογράφοι, πανεπι-
στημιακοί και απλοί πολίτες που 
με παρρησία καταδικάζουν, χω-
ρίς αστερίσκους, όσα διαπράττει 
το κράτος του Ισραήλ στο όνομά 
τους. Σε αυτούς προσθέστε τους 
χιλιάδες δημοκρατικούς, φιλελεύ-
θερους και αριστερούς Εβραίους 
σε ολόκληρο τον κόσμο.   
 
Σε αυτή τη διαμαρτυρία και την 
καταδίκη όσων συμβαίνουν στη 
Γάζα θέλω να προσθέσω και τη 
δική μου φωνή. Από μικρό παι-
δί έχω επαφή με την εβραϊκή 
κοινότητα και τους ελάχιστους 
Eλληνες Εβραίους. Αγαπώ και 
θαυμάζω το Ισραήλ – αυτά που 
πέτυχε, στις συνθήκες που τα 
πέτυχε, αποτελούν παγκόσμιο 
πρότυπο, από πολλές απόψεις. 
Eτυχε να συνεργαστώ στη δι-
άρκεια των σπουδών μου στις 
ΗΠΑ με μεγάλες προσωπικότη-
τες, ήταν σχεδόν όλοι Εβραίοι. Γι’ 
αυτό τώρα αισθάνομαι υποχρε-
ωμένος να ενώσω τη φωνή μου 
με τους προοδευτικούς Εβραίους 
σε ολόκληρο τον κόσμο. Επιπλέ-
ον θεωρώ πως με το Ισραήλ πρέ-

πει να είμαστε πολύ πιο αυστη-
ροί από ό,τι με άλλες χώρες σε 
παρόμοιες συνθήκες. Γιατί το 
Ισραήλ δεν είναι ένα απλό κρά-
τος. Είναι ένα κράτος-σύμβολο, 
είναι η μοναδική δημοκρατία στη 

Μέση Ανατολή, είναι ένα έθνος 
που μας θυμίζει την ιστορία του 
δικού μας. Γι’ αυτό οι απαιτήσεις 
μου από το Ισραήλ είναι μεγάλες, 
γι’ αυτό και σήμερα με θλίβει τό-
σο πολύ το ότι είμαι υποχρεωμέ-
νος να γράψω όσα γράφω. Πε-
ρισσότερο απ’ όλα με τρομάζει 

πως οι μοναδικοί υπερασπιστές 
των εγκλημάτων της κυβέρνησης 
Νετανιάχου, σε ολόκληρη την 
υφήλιο, είναι οι ακροδεξιοί και 
οι τραμπικοί, ενώ ένας μεγάλος 
αριθμός φίλων του Ισραήλ σιωπά 
ή αποστρέφει το πρόσωπό του 
με αποτροπιασμό. Ελπίζω οι δη-
μοκράτες Ισραηλινοί να πάρουν 
γρήγορα τη χώρα στα χέρια τους 
και να διορθώσουν ό,τι μπορεί να 
διορθωθεί. Να τολμήσουν, όπως 
οι θαρραλέοι Γιτζάκ Ράμπιν και 
Σιμόν Πέρες, να επιδιώξουν λύ-
σεις στο πνεύμα των συμφωνι-
ών του Οσλο. ∆εν υπάρχει άλλη 
βιώσιμη εναλλακτική.    
 
Αυτή η μεγάλη παρέκβαση ήταν 
απαραίτητη για να σας εξηγήσω 
γιατί θεωρώ πως ένα μεγάλο μέ-
ρος των αντιδράσεων στην Ελλά-
δα δεν οφείλεται σε πραγματικό 
ενδιαφέρον για τους Παλαιστινί-
ους, αλλά σε γνήσιο αντισημιτι-
σμό. Αυτό είναι ολοφάνερο στη 
γενικευμένη απόδοση ευθυνών 
σε όλους τους Εβραίους (θυμη-
θείτε τις ενστικτώδεις αντιδρά-
σεις στο περιβάλλον σας μετά 
την τρομοκρατική επίθεση της 
Χαμάς), στην αναπαραγωγή θε-

ωριών συνωμοσίας (μέχρι και για 
το αποτέλεσμα στη Eurovision), 
στη γνησίως αντισημιτική ρητο-
ρική στα κοινωνικά δίκτυα (προ-
σέξετε το πόσο ερεβώδης και γε-
μάτη μίσος είναι κάθε αναφορά 
στο Ισραήλ), στον διαστρεβλω-
μένο τρόπο που παρουσιάζεται 
η ιστορία της περιοχής (με την 
υποβάθμιση της λυσσαλέας προ-
σπάθειας των γειτόνων του να 
εξαλείψουν το Ισραήλ από τον 
χάρτη, από την πρώτη στιγμή), 
στην εργαλειοποίηση της τρα-
γωδίας για να δαιμονοποιηθεί 
οτιδήποτε εβραϊκό αναδρομικά 
(δείτε τη χυδαία σύγκριση όσων 
συμβαίνουν στη Γάζα με το Ολο-
καύτωμα).   
 
Δεν υπάρχει, όμως, ασφαλέστε-
ρο σημάδι αντισημιτισμού από 
την αρρωστημένη εμμονή με 
το Ισραήλ. Aνθρωποι που ποτέ 
στη ζωή τους δεν ασχολήθη-
καν με άλλη ανθρωπιστική κρί-
ση, που σιωπούν ή αδιαφορούν 
όταν πολύ χειρότερα εγκλήματα 
(πολέμου) συμβαίνουν στη γει-
τονιά μας, που ποτέ δεν τους 
απασχόλησαν οι Κούρδοι ή ό,τι 
συνέβη στη Συρία, που ποτέ δεν 

τους ενόχλησαν τα απάνθρωπα 
καθεστώτα της Μέσης Ανατο-
λής, που θεώρησαν απολύτως 
φυσικό οι Παλαιστίνιοι να ζουν 
στην καλύτερη περίπτωση σε 
ένα αυταρχικό καθεστώς, στη 
χειρότερη κάτω από την μπότα 
τρομοκρατών, σήμερα «αγανα-
κτούν» μονοθεματικά. ∆εν είναι 
τυχαίο. Eνα μεγάλο μέρος από 
αυτούς ενηλικιώθηκαν υπερα-
σπιζόμενοι ιδεολογίες αυταρχι-
σμού, απαίσια ολοκληρωτικά κα-
θεστώτα, ήταν και παραμένουν 
υπερασπιστές δικτατόρων. Eνα 
άλλο μέρος απλώς αναπαράγει 
το γενοκτονικό σύνθημα («από 
το ποτάμι μέχρι τη θάλασσα») 
από απέραντη, κτηνώδη άγνοια. 
Ναι, όλοι αυτοί είναι αντισημί-
τες. O,τι και αν λένε αυτό είναι, 
αυτό ήταν πάντοτε. Και τώρα 
αισθάνονται πως το Ισραήλ δι-
καιώνει το μίσος τους.   

 
Ο κ. Αριστείδης N. Χατζής είναι 
καθηγητής Φιλοσοφίας Δικαίου και 
Θεωρίας Θεσμών και διευθυντής 
του Εργαστηρίου Πολιτικής και 
Θεσμικής Θεωρίας και Ιστορίας των 
Ιδεών στο Εθνικό και Καποδιστριακό 
Πανεπιστήμιο Αθηνών.

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Tου ΑΡΙΣΤΕΙΔΗ Ν. ΧΑΤΖΗ  

Μέχρι την τελική έξοδο

Είναι οι Eλληνες αντισημίτες;  

Απτόητος από τη διπλωματική απομόνωση, ο Νετανιάχου εμμένει στο σχέδιο εκτοπισμού των Παλαιστινίων 

Παιδιά συνωστίζονται στην ουρά για το συσσίτιο στη Γάζα την Τετάρτη. Την παροχή ανθρωπιστικής 
βοήθειας αναλαμβάνει το μέχρι πρότινος άγνωστο «Ανθρωπιστικό Ιδρυμα της Γάζας». ΟΗΕ και μεγά-
λες ΜΚΟ κάνουν λόγο για εργαλειοποίηση της βοήθειας από Ισραήλ και ΗΠΑ.
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Aνθρωποι που ποτέ στη 
ζωή τους δεν ασχολή-
θηκαν με άλλη ανθρω-
πιστική κρίση, που σι-
ωπούν ή αδιαφορούν 
όταν πολύ χειρότερα 
εγκλήματα (πολέμου) 
συμβαίνουν στη γειτο-

νιά μας, σήμερα «αγανα-
κτούν» μονοθεματικά.  

55.000 
άνθρωποι 

έχουν σκοτωθεί 
από τον Οκτώ-
βριο του 2023

9.000 
παιδιά νοση-
λεύτηκαν φέτος 
με συμπτώματα 
υποσιτισμού

500
χιλιάδες κάτοι-
κοι είναι αντιμέ-
τωποι με λιμό

40,5 
χρόνια είναι 
το προσδόκιμο 
ζωής σήμερα – 
προτού ξεκινη-
σει ο πόλεμος 
ήταν 75,5 χρόνια.

Οι αριθμοί της 
ανθρωπιστικής 
καταστροφής 

στη Γάζα

7-8 
από τα 36 νο-
σοκομεία της 
περιοχής λει-
τουργούν, έστω 
τμηματικά, ενώ 
το 90% των ια-
τρικών προμη-
θειών έχει εξα-

φανιστεί

70% 
των υποδομών 
υδροδότησης, 
του αποχετευτι-
κού δικτύου και 
των εγκαταστά-
σεων υγιεινής 
στη βόρεια Γάζα 
έχουν καταστρα-

φεί

69% 
των κτιρίων 

έχουν καταστρα-
φεί ή ισοπεδω-

θεί
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Η απόφαση για αυτοδιάλυση του 
Εργατικού Κόμματος Κουρδιστάν 
ύστερα από την ιστορική έκκληση 
του Αμπντουλάχ Οτσαλάν και οι 
καταιγιστικές εξελίξεις στη Συρία, 
με αποκορύφωμα τη συνάντηση 
του Ντόναλντ Τραμπ με τον παλιό 
τζιχαντιστή και νυν πρόεδρο της 
χώρας Aχμεντ αλ Σάρα, αναδεικνύ-
ουν τον κομβικό ρόλο του Κουρδι-
κού στην περιφερειακή ασφάλεια. 
Με αφορμή εκδήλωση που οργά-
νωσε για το θέμα το Κέντρο Με-
σογειακών, Μεσανατολικών και 
Ισλαμικών Σπουδών (ΚΕΜΜΙΣ) του 
Πανεπιστημίου Πελοποννήσου, 
απευθυνθήκαμε στον Γκαρίμπ Χά-
σο, συμπρόεδρο του Κουρδικού 
Κόμματος ∆ημοκρατικής Ενότη-
τας (PYD), που εκπροσωπεί την 
κυρίαρχη δύναμη στην ντε φάκτο 
αυτοδιοικούμενη περιοχή της βο-
ρειοανατολικής Συρίας (Ροτζάβα). 
Ακολουθούν οι γραπτές απαντή-
σεις του στις ερωτήσεις μας. 

 
– Πώς εξελίσσεται η κατάσταση 
στη Ροτζάβα μετά την πτώση 
του καθεστώτος Aσαντ;

– Η Ροτζάβα είναι πιο εξελιγμέ-
νη σε σύγκριση με την υπόλοιπη 
Συρία. Είχε οργανωθεί κοινωνι-
κά και πολιτικά καλύτερα από τις 
υπόλοιπες περιοχές, παρόλο που 
είχε υποστεί στο παρελθόν πολι-
τικές άρνησης και γενοκτονίας. 
Κατάφερε να αντισταθεί και μά-
λιστα μετά την πτώση του σοβι-
νιστικού καθεστώτος Μπάαθ και 
την ανάληψη της εξουσίας από 
τον Aχμεντ αλ Σάρα (κάτι που έγι-
νε αιφνιδιαστικά), προβλήθηκε 
περισσότερο ο ρόλος μας, γιατί 
έχουμε ένα δυνατό, δημοκρατικό 
σχέδιο και θεσμούς. Η κοινωνική 
μας οργάνωση έχει τις βάσεις της 
στην αδελφοσύνη των λαών και 
στη συμβίωση όλων των πολιτι-
σμικών συνιστωσών, χωρίς δια-
κρίσεις και με ελεύθερη βούληση. 
Και αυτό εμείς στη Ροτζάβα, μαζί 
με όλες μας τις συνιστώσες, το θε-
ωρούμε πατριωτική, πολιτική και 
πολιτιστική επιτυχία. Eχουμε δε 
τη φιλοδοξία να αποτελέσει πα-
ράδειγμα για όλη τη Συρία. Αυτή 
πιστεύουμε ότι είναι και η λύση 

για το συριακό ζήτημα. Είναι η 
εγγύηση για μια Συρία για όλους 
τους πολίτες της, δημοκρατική 
και αποκεντρωμένη.

 
– Ποια είναι η θέση του PYD για 
την αιματηρή καταστολή αλα-
ουιτών και χριστιανών από πο-
λιτοφυλακές που πρόσκεινται 
στο νέο καθεστώς;

– Η θέση του κόμματός μας 
υπήρξε ξεκάθαρη από την αρχή. 
∆εν είναι δυνατόν η Συρία να κυ-
βερνάται με τζιχαντιστική σκέψη 
και πολιτικές, από αυτούς που εί-
ναι διεθνώς αναγνωρισμένοι ως 
τρομοκράτες, ειδικά σε μια χώ-
ρα όπου συνυπάρχουν διάφορες 
θρησκείες και κουλτούρες. Οι τζι-

χαντιστές δεν μιλούν τη γλώσσα 
του διαλόγου και της ειρήνης, δεν 
αναγνωρίζουν δημοκρατία και 
ελευθερία, ιδιαίτερα τη γυναικεία 
ελευθερία και την ελευθερία της 
έκφρασης. ∆ιέπραξαν μεγάλες 
σφαγές κατά των αλεβιτών, των 
∆ρούζων, καθώς και των υπόλοι-
πων Σύρων, και αυτό συνεχίζε-
ται κατά κάποιο τρόπο μέχρι και 
σήμερα. Πολλές φορές αυτό χρη-
σιμοποιείται σαν τρόπος εκφοβι-
σμού των πολιτών εκ μέρους τους, 
για να σιγουρέψουν την εξουσία 
τους. Εμείς το καταδικάσαμε από 
την αρχή και ζητούμε όσοι έχουν 
εγκληματήσει να οδηγηθούν στη 
∆ικαιοσύνη. 
– Η συμφωνία της 10ης Μαρτίου 

ανάμεσα στον Aχμεντ αλ Σάρα 
και στον διοικητή των Συρια-
κών Δημοκρατικών Δυνάμεων 
(SDF) Μαζλούμ Αμπντί προβλέ-
πει την ένταξη των τελευταίων 
στις συριακές ένοπλες δυνάμεις. 
Να υποθέσουμε ότι αυτό θα ση-
μάνει το τέλος της ντε φάκτο 
αυτοδιοίκησης για τη Ροτζάβα;

– Oντως, υπεγράφη μια συμφω-
νία στη ∆αμασκό μεταξύ των δύο 
πλευρών, μια συμφωνία οκτώ ση-
μαντικών σημείων. Eνα από αυτά 
έλεγε ότι οι SDF πρέπει να εντα-
χθούν στις τάξεις του συριακού 
στρατού. Αλλά ένταξη δεν σημαί-
νει διάλυση ή διάσπαση των SDF. 
Στην πραγματικότητα, σημαίνει 
ότι οι SDF θα μείνουν ως έχουν 

στις περιοχές τους, σαν στρατιω-
τική δύναμη μέσα στο υπουργείο 
Αμυνας της Συρίας και θα είναι 
υπεύθυνες για την ασφάλεια στη 
βορειοανατολική Συρία.

 
– Πώς κρίνετε τη συνάντηση 
του Ντόναλντ Τραμπ με τον 
Aχμεντ αλ Σάρα στο Ριάντ και 
την άρση των αμερικανικών κυ-
ρώσεων;

– Η συνάντηση ξάφνιασε την 
κοινή γνώμη επειδή το βιογραφι-
κό του Αλ Σάρα είναι γνωστό σε 
όλους. Ωστόσο πάντα η πολιτική 
έχει κάποιες δικαιολογίες και τα 
συμφέροντα ξεπερνούν τα σύνο-
ρα. Πολλοί αξιωματούχοι άλλων 
χωρών συναντήθηκαν με τον Αλ 

Σάρα στο εξωτερικό ή στη ∆αμα-
σκό. Oλοι έχουν ένα βασικό στό-
χο: να βγάλουν τον Γκολάνι (σ.σ. 
το επαναστατικό του ψευδώνυμο 
όταν δρούσε ως ένοπλος τζιχαντι-
στής) από τον Αλ Σάρα, να τον 
αποσυνδέσουν από το παρελθόν 
του. Ο Γκολάνι κατεζητείτο διε-
θνώς και από τις ΗΠΑ, και ο πρό-
εδρος Τραμπ το ξέρει πολύ καλά. 
Η άρση των κυρώσεων όμως είναι 
καλοδεχούμενη, γιατί θα βοηθή-
σει τον συριακό λαό και αυτές 
οι ομάδες σε αντάλλαγμα θα εί-
ναι λιγότερο απειλητικές για την 
ειρήνη, όπως και για το Ισραήλ. 

 
– Ο πρόεδρος Τραμπ εκφράζε-
ται κολακευτικά για τον Ταγίπ 
Ερντογάν και η θέση της Τουρ-
κίας στην περιοχή εμφανίζεται 
αναβαθμισμένη. Τι σημαίνει αυ-
τό για την κουρδική υπόθεση;

– Το τουρκικό κράτος πολέ-
μησε στη Συρία πολύ δυνατά 
και υπήρξε, με όλους τους τρό-
πους, εμπόδιο για την πολιτική 
δημοκρατική λύση και για την 
υλοποίηση της απόφασης 2254 
του ΟΗΕ. Με την πτώση του κα-
θεστώτος Aσαντ άλλαξε η κατά-
σταση και η κυβέρνηση της ορ-
γάνωσης Hayat Tahrir al-Sham 
έχει την υποστήριξη των ΗΠΑ, 
της Γαλλίας και της Αγγλίας. Αυ-
τό ανάγκασε την Τουρκία να μει-
ώσει τις απειλές της. 

 
– Τι συνέπειες θα έχει για την 
τύχη του Κουρδικού στη Συρία 
η απόφαση του ΡΚΚ να αυτοδι-
αλυθεί, σύμφωνα με την έκκλη-
ση που απηύθυνε ο Αμπντουλάχ 
Οτσαλάν;

– Η έκκληση του ηγέτη 
Αμπντουλάχ Οτσαλάν είχε μεγά-
λη αποδοχή από όλες τις πολιτι-
κές και κοινωνικές δυνάμεις. Η 
απόφαση διάλυσης του ΡΚΚ και 
το τέλος της περιόδου του ένο-
πλου αγώνα προέρχεται από την 
ιστορική έκκληση. Θα βάλει τέλος 
στα δεινά του λαού μας και στον 
πόλεμο. Η ειρήνη και η δημοκρα-
τία στην Τουρκία θα έχουν ευερ-
γετικό αντίκτυπο στη Συρία και σε 
όλη την περιοχή, και από αυτό θα 
προκύψει μια δίκαιη λύση για το 
Κουρδικό. Γι’ αυτό καλωσορίζου-
με την απόφαση του ΡΚΚ.

– Προβλέπετε ότι οι αμερικανι-
κές στρατιωτικές δυνάμεις θα 
φύγουν στο ορατό μέλλον από 
τη Συρία;

– ∆εν νομίζω ότι οι αμερικανι-
κές δυνάμεις θα φύγουν από τη 
Συρία στην παρούσα, για τη χώ-
ρα και την περιοχή, κατάσταση. 
Υπάρχει μεγάλος κίνδυνος από 
ομάδες τζιχαντιστών μέσα στη 
Συρία, υπάρχει κινητικότητα στο 
Ισλαμικό Κράτος, υπάρχουν εμί-
ρηδες της οργάνωσης στις φυλα-
κές της βορειοανατολικής Συρίας. 
Ολα αυτά επιβάλλουν στις αμερι-
κανικές δυνάμεις να μείνουν για 
μεγάλο διάστημα στην περιοχή.

 
– Μετά την πτώση του Ασαντ, 
το Ισραήλ επέκτεινε την κατο-
χή συριακών εδαφών πέραν του 
Γκολάν και βομβαρδίζει βάσεις 
του συριακού στρατού. Πώς το 
σχολιάζετε;

– Μετά την πτώση του καθε-
στώτος, οι τζιχαντιστικές ομάδες 
που ήταν στο Ιντλίμπ έφτασαν 
στο Γκολάν και πολλές από αυτές 
θέλουν απελευθέρωση των Ιερο-
σολύμων, μέσω ∆αμασκού. Γι’ 
αυτό το Ισραήλ αισθάνεται με-
γάλο κίνδυνο από αυτές τις δυνά-
μεις ξένων τζιχαντιστών. Αυτές 
οι ομάδες προς το παρόν είναι 

υπό την προστασία του Αλ Σά-
ρα και το Ισραήλ προσπαθεί να 
τις εκμηδενίσει, μαζί με όποιον 
ζητάει απελευθέρωση των Ιε-
ροσολύμων. Αποτελούν απειλή 
για το Ισραήλ και αυτός είναι ο 
λόγος που βομβαρδίζει μέσα στο 
συριακό έδαφος.

 
– Σας ανησυχεί το ενδεχόμενο 
να μετατραπεί η Συρία σε πεδίο 
σύγκρουσης Τουρκίας - Ισραήλ;

– Ολα στη Συρία είναι πιθα-
νά, διότι υπάρχουν συγκρούσεις 
μεταξύ διαφόρων κρατών και 
ομάδων. Αλλά δεν πιστεύω ότι 
η αντιπαλότητα μεταξύ Ισρα-

ήλ και Τουρκίας θα συνεχιστεί 
γιατί δεν είναι προς το συμφέ-
ρον καμιάς από τις δύο πλευρές. 
Αν γίνει αυτό, η Τουρκία δεν θα 
έχει διεθνή υποστήριξη, όπως 
θα έχει το Ισραήλ.

 
– Οι εκατόμβες στη Γάζα και 
ιδίως ο λιμός που προκάλεσε το 
Ισραήλ, χρησιμοποιώντας την 
πείνα ως όπλο πολιτικού εκβι-
ασμού, οδήγησαν ακόμη και 
στενούς δυτικούς συμμάχους 
του να καυτηριάζουν τις πρα-
κτικές του και να το απειλούν 
με κυρώσεις. Ποια είναι η δική 
σας θέση για όσα συμβαίνουν 

δίπλα σας, στην Παλαιστίνη;
– Η στάση μας είναι γνωστή. 

Καταδικάζουμε κάθε μορφής πό-
λεμο μεταξύ δύο λαών. Υποστηρί-
ζουμε το δικαίωμα των δύο λαών, 
Παλαιστινίων και Ισραηλινών, για 
ειρηνική συμβίωση. Πιστεύουμε 
ότι η λύση βρίσκεται στη δημο-
κρατία και στην ειρήνη, και ζη-
τούμε να σταματήσουν οι εχθρο-
πραξίες και από τις δύο πλευρές.

 
– Βλέπετε κάποιο ρόλο για την 
Ελλάδα αναφορικά με την ειρή-
νευση και την ανοικοδόμηση 
της Συρίας;

– Η Ελλάδα έχει σημαντικό 

ρόλο μέσα στην Ευρωπαϊκή Ενω-
ση και κρατούσε πάντα στάση 
αρχών όσον αφορά τους αγώ-
νες των λαών για δημοκρατία 
και ελευθερία. Ο ελληνικός λα-
ός είναι φίλος και πιστός στα 
δικαιώματα των άλλων λαών. 
Η ελληνική κυβέρνηση μπορεί 
να παίξει σημαντικό ρόλο στην 
περιοχή επειδή έχει καλές σχέ-
σεις με τα κράτη της Μεσογεί-
ου. Μπορεί να υποστηρίξει την 
ειρηνευτική διαδικασία και πε-
ριμένουμε να βάλει το λιθαράκι 
της και όσον αφορά τη σταθε-
ρότητα και την ανοικοδόμηση 
της Συρίας.

Να βάλει και η Ελλάδα το λιθαράκι της στην ανοικοδόμηση της Συρίας

Η ειρήνη και η δημο-
κρατία στην Τουρκία
θα έχουν ευεργετικό 
αντίκτυπο στη Συρία 

και σε όλη την περιοχή, 
και από αυτό θα προκύ-

ψει μια δίκαιη λύση 
για το Κουρδικό. 

Γι’ αυτό καλωσορίζουμε 
την απόφαση του ΡΚΚ.

Συνέντευξη στον 
ΠΕΤΡΟ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Η διάλυση του ΡΚΚ και ο Αλ Σάρα
Γκαρίμπ Χάσο, συμπρόεδρος του Κουρδικού Κόμματος Δημοκρατικής Ενότητας (PYD) της βορειοανατολικής Συρίας

Τι σημαίνει για τους Κούρδους η αναγνώριση του Σύρου ηγέτη από τον Τραμπ – Το παράθυρο ειρήνης με την Τουρκία

«Δεν είναι δυνατόν η Συρία 
να κυβερνάται με τζιχαντιστι-
κή σκέψη και πολιτικές, από 
αυτούς που είναι διεθνώς ανα-
γνωρισμένοι ως τρομοκράτες», 
λέει για το νέο καθεστώς της 
∆αμασκού ο Γκαρίμπ Χάσο.

Κούρδος κρατάει φωτογραφία του Αμπντουλάχ Οτσαλάν, στο Ντιγιάρμπακιρ της Τουρκίας, στις 27 Φεβρουαρίου, 
ημέρα που ο φυλακισμένος ηγέτης του PKK κάλεσε τα μέλη της οργάνωσης να εγκαταλείψουν τον ένοπλο αγώνα. 

Του ΠΑΣΧΟΥ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Σ
τον δημόσιο διάλογο των ΗΠΑ 
κυριαρχεί ένα δίλημμα. Βρίσκε-
ται η χώρα σε συνταγματική 

κρίση ή οδεύει ταχύτατα προς αυ-
τήν; Αφορμή είναι οι δύο αποφά-
σεις του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, 
ο λόγος του οποίου είναι (ακόμη;) 
ιερός στις ΗΠΑ.

Η πρώτη απόφαση ακυρώνει (επί 
της ουσίας) το διάταγμα για άμεση, 
χωρίς δίκη, απέλαση μεταναστών 
με βάση τον «νόμο για τους ξένους 
εχθρούς» (Alien Enemies Act) του 
1798. Το διάταγμα του Τραμπ είχε 
το σκεπτικό «αστυνομικός-όργανο-
μπουζούκι»: η χώρα δέχεται εισβο-
λή μεταναστών, συνεπώς μπορεί 
να εφαρμόσει νόμους που χρησιμο-

ποιούνται μόνο εν καιρώ πολέμου. 
Μάλιστα, ο αναπληρωτής προσω-
πάρχης του Λευκού Οίκου, Στίβεν 
Μίλερ, το πήγε μακρύτερα: «Το Σύ-
νταγμα προβλέπει ότι σε περιόδους 
ξένης εισβολής μπορεί να αναστα-
λεί το habeas corpus (σ.σ.: διαδικα-
σία διά της οποίας ένα άτομο που 
κρατείται από τις αρχές μπορεί να 
ζητήσει από τη ∆ικαιοσύνη να εξε-
ταστεί η νομιμότητα της κράτησής 
του) και η κυβέρνηση μελετά αυτήν 
την επιλογή» (9.5.2025).

Η ανατριχιαστική απειλή Μίλερ 
δείχνει πού μπορεί να οδηγήσει η 
αντιμεταναστευτική υστερία που 
καλλιεργούν για άγρα ψήφων δι-
άφοροι πολικάντηδες. Πιο κοντά, 
όμως στα δικά μας καμώματα εί-
ναι μια άλλη, ενοχλητική για την 

κυβέρνηση Τραμπ, απόφαση του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. Στις 12 
Μαρτίου, πράκτορες του υπουρ-
γείου Εσωτερικής Ασφάλειας συ-
νέλαβαν τον μετανάστη Κιλμάρ 
Αρμάντο Γκαρσία. Την επομένη 
στάλθηκε στις φυλακές υψίστης 
ασφαλείας του Ελ Σαλβαδόρ. Τρεις 
ημέρες μετά (15.3.2025) η κυβέρ-
νηση παραδέχθηκε ότι η σύλληψή 
του οφειλόταν σε «γραφειοκρατικό 
λάθος». Στις 10.4.2025 το Ανώτατο 
∆ικαστήριο διέταξε την κυβέρνη-
ση «να διοργανώσει, να διευκολύ-
νει (facilitate) την απελευθέρωσή 
του από τις φυλακές του Ελ Σαλβα-
δόρ», να επιστρέψει στις ΗΠΑ και 
να εξασφαλίσει ότι η υπόθεσή του 
θα ελεγχθεί δικαστικώς.

Στις 14.4.2025 ο Αμερικανός πρό-

εδρος συναντήθηκε στον Λευκό Οί-
κο με τον Ελσαλβαδοριανό ομόλογό 
του. ∆εν ειπώθηκε τίποτε για την 
τύχη του Γκαρσία· απλώς ο Τραμπ 
έκανε τις συνήθεις δηλώνεις: «Είναι 
καταπληκτικός τύπος (...) Νομίζω 
ότι κάνει φανταστική δουλειά και 
φροντίζει για πολλά προβλήματα 
που έχουμε...». Οταν ρωτήθηκαν 
αξιωματούχοι του Λευκού Οίκου 
για το αν η κυβέρνηση θα εφαρμό-
σει την απόφαση του Ανωτάτου ∆ι-
καστηρίου, απάντησαν: «Βεβαίως! 
Μόλις ο Κιλμάρ Αρμάντο Γκαρσία 
φτάσει στα σύνορα των ΗΠΑ θα 
τον διευκολύνουν να επιστρέψει 
και να δικαστεί».

Εμείς ευτυχώς δεν έχουμε ζητή-
ματα habeas corpus· αν και ο νέος 
υπουργός Μετανάστευσης Μάκης 

Βορίδης προς τα εκεί το κλωθο-
γυρνάει. Υπάρχει όμως η απόφα-
ση του Συμβουλίου της Επικρατεί-
ας (11.12.2024) η οποία προβλέπει 
ότι ο Νέος Οικοδομικός Κανονισμός 
είναι αντισυνταγματικός και μόνο 
όσοι έχουν ξεκινήσει εργασίες μπο-
ρούν να συνεχίσουν με βάση αυτόν.

Η κυβέρνηση κάνει μία «α λα 
Τραμπ» ερμηνεία της. Με προε-
δρικό διάταγμα αποφαίνεται ότι 
άδειες που έχουν εκδοθεί για οι-
κοδομές που χρηματοδοτούνται 
από το Ταμείο Ανάκαμψης ισχύουν, 
ασχέτως αν δεν έχουν ξεκινήσει ερ-
γασίες, όπως ρητώς αποφάσισε το 
ΣτΕ. Οπως είπε ο υφυπουργός Πε-
ριβάλλοντος Νίκος Ταγαράς (ΣΚΑΪ, 
15.5.2025) οι εργολάβοι θα πληρώ-
σουν το περιβαλλοντικό τέλος, που 

υποτίθεται πάει στους δήμους για 
να αντισταθμιστεί η περιβαλλοντι-
κή ζημιά. Λέμε υποτίθεται, διότι 
από τα 3-4 δισ. που έχουν μαζευτεί 
στο αποκαλούμενο «Πράσινο Τα-
μείο», οι δήμοι έχουν πάρει μόνο 
το 3%. Τα υπόλοιπα είναι χρέος, 
το οποίο δεν προστίθεται στο ήδη 
υπέρογκο χρέος των 3,5 δισ. που 
έχει το ∆ημόσιο σε ιδιώτες.

Εδώ ευτυχώς δεν έχουμε τα δι-
λήμματα των Αμερικανών, αν δηλα-
δή η χώρα βρίσκεται ή οδεύει προς 
συνταγματική κρίση. Ισως επειδή 
δεν συζητούμε καν το γεγονός ότι 
η κυβέρνηση αρνείται δύο χρόνια 
τώρα να εφαρμόσει την απόφαση 
του ΣτΕ που προβλέπει ενημέρωση 
των θυμάτων των υποκλοπών για 
τους λόγους παρακολούθησής τους.

Οι συνταγματικές κρίσεις
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«Ενας καθηγητής φιλοσοφίας και 
συγγραφέας, μία γιατρός, ένας δι-
κηγόρος και μια αρχιτέκτων μπαί-
νουν στο γραφείο τους». ∆εν είναι 
ανέκδοτο. Είναι η αρχή ενός ρε-
πορτάζ που φιλοδοξεί να καταγρά-
ψει τον βαθμό επιρροής της έσχα-
της τεχνολογικής επανάστασης 
στην επαγγελματική τους ρουτί-
να. Πόσο ChatGPT υπάρχει σε ένα 
δικόγραφο, σε μια ιατρική γνωμά-
τευση, σε ένα κτίριο, σε ένα φιλο-
σοφικό ανάγνωσμα; 

Το πιο δύσκολο κομμάτι ήταν 
να βρούμε Ελληνες συγγραφείς να 
μας μιλήσουν για τη σχέση τους 
με τα δημοφιλή προγράμματα της 
τεχνητής νοημοσύνης. Μπαίνουν 
ποτέ στον πειρασμό να ζητήσουν 
«βοήθεια» όταν η μούσα τούς εγκα-
ταλείπει; Ομως η λογοτεχνία μοιά-
ζει με το έσχατο καταφύγιο των 
τελευταίων ρομαντικών. 

Ο καθηγητής

«Μέχρι το τέλος αυτής της χρο-
νιάς η τεχνητή νοημοσύνη θα γρά-
φει στο επίπεδο των κορυφαίων 
της ελληνικής γλώσσας και λογο-
τεχνίας. Στα αγγλικά ήδη μπορεί 
να γράψει στο επίπεδο λογοτεχνών 
που βραβεύονται με Νομπέλ. Στα 
ελληνικά, επειδή ήταν μικρότε-
ρος ο όγκος δεδομένων υπήρξε 
μια μικρή καθυστέρηση». Σαστίζω 
για λίγο αλλά ο Θεοφάνης Τάσης, 
καθηγητής Σύγχρονης Πρακτι-
κής Φιλοσοφίας στο Πανεπιστή-
μιο Alpen-Adria της Αυστρίας συ-
νεχίζει απτόητος. Πιστεύει ότι η 
σχέση της τεχνητής νοημοσύνης 
με το σκάκι και τη μουσική έχει να 
μας διδάξει πολλά για το (άμεσο) 
μέλλον και της λογοτεχνίας. «Εδώ 
και σχεδόν 20 χρόνια, οι υπολο-
γιστές μας έχουν ξεπεράσει τό-
σο πολύ στο σκάκι που δεν έχει 
πια νόημα να παίζεις μαζί τους. 
Το αντίστοιχο συνέβη και με τη 
μουσική. Κάποτε φτιάχναμε λού-
πες, σήμερα μπορείτε να γράψε-
τε μόνος σας ένα τραγούδι ή μια 
όπερα. Το θέμα μας, λοιπόν, είναι 
ότι αυτό που συνέβη στο σκάκι και 
στη μουσική θα συμβεί και στη 
λογοτεχνία».

Ο Θεοφάνης Τάσης είναι και 
συγγραφέας. Το φθινόπωρο θα 
κυκλοφορήσει από τις εκδόσεις 
Αρμός το νέο του βιβλίο «Ψηφια-
κός Ανθρωπισμός 2: Τεχνητή Νο-
ημοσύνη και Τέχνη του Βίου». Εί-
ναι ένας φιλοσοφικός στοχασμός 
πάνω στο τι σημαίνει να παρα-
μένουμε άνθρωποι σε μια εποχή 
όπου οι μηχανές γράφουν, ερμη-
νεύουν και συνομιλούν μαζί μας. 
Αλήθεια, ο ίδιος δεν μπαίνει ποτέ 
στον πειρασμό; Μας απαντάει ότι 
χρησιμοποιεί την τεχνητή νοημο-

σύνη για βιβλιογραφική έρευνα ή 
για την οργάνωση και επιμέλεια 
του υλικού του – όπως κάθε άλλο 
ψηφιακό εργαλείο. «Η συγγραφή, 
όμως, και γενικότερα το φιλοσο-
φείν παραμένουν για μένα βαθιά 
ανθρώπινες πράξεις με εγγενή αξία 
ως μορφές μιας τέχνης του βίου», 
λέει στην «Κ».

Η γιατρός
Η Ελένη Λινού είναι καθηγή-

τρια ∆ερματολογίας και Επιδημι-
ολογίας στην Ιατρική Σχολή του  
Πανεπιστημίου του Στάνφορντ 
και επικεφαλής του Κέντρου Ψη-
φιακής Ιατρικής του Πανεπιστη-
μίου. Πιστεύει ότι η τεχνητή νο-
ημοσύνη έχει τη δυνατότητα να 
μεταμορφώσει τη ζωή μας. Και εί-
ναι δύσκολο να φανταστεί κανείς 
άλλον σημαντικότερο τομέα που 
μπορούμε να το κάνουμε αυτό από 
την υγεία μας. «Τη στιγμή που μι-
λάμε αυτά τα μεγάλα γλωσσικά μο-
ντέλα (LLM) είναι ήδη εξίσου ικα-
νά με τους γιατρούς στη διάγνωση 
και την παροχή ιατρικών συμβου-
λών, αλλά σε πολλές περιπτώσεις 
είναι ακόμη πιο αποτελεσματικά 
τόσο από άποψη ακρίβειας όσο και 
ενσυναίσθησης. Αυτό λέει και η 
προσωπική μου εμπειρία ως δερ-
ματολόγος και κλινικός ιατρός που 
χρησιμοποιεί αυτά τα μοντέλα τα-
κτικά –σχεδόν καθημερινά– τόσο 
για να βοηθήσω στη δημιουργία 
πιο λεπτομερών συστάσεων και 
οδηγιών προς τους ασθενείς μου, 
αλλά όλο και περισσότερο ως δια-
γνωστικό βοήθημα. Καθώς αυτά 
τα μοντέλα διαρκώς βελτιώνονται, 
ειδικά καθώς διαπιστώνουμε ότι 
μπορούν να χρησιμοποιήσουν πο-
λυτροπικά δεδομένα όπως εικόνες 
και κείμενο, πιθανότατα θα γίνουν 
ακόμη πιο χρήσιμα για εμάς τους 
γιατρούς».

Εδώ και λίγο περισσότερο από 
ένα χρόνο η Ελένη Λινού ηγεί-
ται του Κέντρου Ψηφιακής Ια-
τρικής του Πανεπιστημίου του 
Στάνφορντ. Στο επίκεντρο βρί-
σκεται προφανώς η αξιοποίηση 
της επανάστασης της τεχνητής 
νοημοσύνης. «Η αποστολή μας 
είναι να φέρουμε κοντά τα καλύ-
τερα και πιο λαμπρά μυαλά της Σί-
λικον Βάλεϊ και του κόσμου για να 
λύσουμε μερικές από τις πιο πιε-
στικές προκλήσεις στον τομέα της 
υγείας. Αυτή είναι μια απίστευτα 
συναρπαστική στιγμή για τον το-
μέα της τεχνητής νοημοσύνης και 
της Υγείας, ωστόσο οι βασικές 
αρχές και αξίες παραμένουν απα-
ράλλαχτεςê η ανθρωποκεντρική 
φροντίδα, η προστασία από πι-
θανές βλάβες και η διασφάλιση 
ότι τα οφέλη παρέχονται προς 
όλους, ότι κανείς δεν θα μείνει 

πίσω. Αυτό σημαίνει ότι εστιά-
ζουμε πραγματικά σε έργο που 
δίνει προτεραιότητα σε γλώσσες 
με περιορισμένους πόρους, δια-
σφαλίζοντας ότι οι ηλικιωμένοι 
και τα πολύ μικρά παιδιά συμπε-
ριλαμβάνονται». 

Ο δικηγόρος
Για άλλους κατάρα, για άλλους 

ευλογία. Ρωτήστε έναν νομικό κα-
λύτερα. Ο δικηγόρος Νίκος Πατε-
ράκης, για παράδειγμα, δεν κρύβει 
τον ενθουσιασμό τουê έστω κι αν 
βάζει τις δικές του άνω τελείες. 
«Στην Ελλάδα η χρήση τεχνητής 
νοημοσύνης στη δικηγορία βρί-
σκεται σε αρχικό στάδιο. Ωστόσο 
υπάρχουν προσπάθειες ψηφιοποί-
ησης και εισαγωγής καινοτόμων 
εργαλείων από πλατφόρμες πα-
ροχής νομικών πληροφοριών, νο-
μικούς εκδοτικούς οίκους, ακόμη 
και από δημόσιους φορείς (solon.
gov.gr). Η χρήση της μειώνει τα 
ανθρώπινα λάθη και μας επιτρέ-
πει να εστιάσουμε περισσότερο σε 
πιο στρατηγικές και δημιουργικές 
πλευρές της δουλειάς μας. Είναι 
δυνατή ακόμη και η σύνταξη ενός 
προσχεδίου δικογράφου, καθώς 
και η επεξεργασία και ανάλυση 
συμβάσεων με υπόδειξη επικίν-
δυνων ρητρών ή ασαφών σημεί-
ων που ενδέχεται να αποτελέσουν 
πεδίο διένεξης των συμβαλλομέ-
νων». Ο κ. Πατεράκης μου δείχνει 
μια σειρά εφαρμογών που είναι 
διαθέσιμες ακόμη και στο κινητό 
του τηλέφωνο. «Η εξειδικευμένη 
νομολογιακή αναζήτηση, ο εντο-
πισμός συναφών –αλλά και αντί-
θετων– με το ερευνώμενο ζήτημα 
δικαστικών αποφάσεων και η τα-

χύτατη εξεύρεση κρίσιμων νομι-
κών πληροφοριών μειώνουν ση-
μαντικά τον χρόνο που απαιτείται 
για τη νομική έρευνα». Ωστόσο, 
στη φάση που βρισκόμαστε σή-
μερα, αναδύονται σοβαρές προ-
κλήσεις, προειδοποιεί. «Σε κάθε 
περίπτωση η τεχνητή νοημοσύ-
νη δεν διαθέτει ενσυναίσθηση, 
ηθική κρίση και βαθιά κατανόη-
ση κοινωνικών και ανθρώπινων 
συνθηκών που απαιτούνται σχε-
δόν πάντοτε για την επίλυση νο-
μικών ζητημάτων».

Η αρχιτέκτων
Πώς θα σας φαινόταν αν η πο-

λυκατοικία στην οποία διαμένετε 
είχε σχεδιαστεί μέσω τεχνητής νο-
ημοσύνης και οι λεκτικές οδηγίες 
του αρχιτέκτονα αντί για άμεσες 
σχεδιαστικές περιγραφές περι-
ελάμβαναν αντικείμενα όπως... 
ζαρτιέρες, ροζ υδράργυρο, πετα-
λούδες ή χαβιάρι; Κάπως έτσι πά-
ντως προέκυψε η πρώτη «ΑΙ πο-
λυκατοικία» στην Ελλάδα με την 
επωνυμία BUTterFLY σε έναν μι-
κρό δρόμο κοντά στην πλατεία 
Χαλανδρίου και την αρχιτεκτο-
νική υπογραφή της Νεφέλης Χα-
τζημηνά και του συνεργάτη της 
Νίκου Παπαβασιλείου. 

Η κ. Χατζημηνά είναι αρχι-
τέκτων μηχανικός και ιδρύτρια 
του αρχιτεκτονικού γραφείου 
architectScripta. Απόφοιτος του 
Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου 
και κάτοχος μεταπτυχιακού τίτλου 
από το Πανεπιστήμιο Columbia 
στη Νέα Υόρκη, έχει αναπτύξει 
μια δική της γλώσσα έμμεσων 
σχέσεων μεταξύ αντικειμένων 
για την επεξεργασία ενός «μετα-
σχεδιαστικού» αποτελέσματος μέ-
σω Τ.Ν. Οι επεξεργασίες Τ.Ν. για 
όλα τους τα έργα εφαρμόζονται 
παράλληλα σε μια σειρά κτιρίων 
στην Αθήνα, όπως τα πρόσφα-
τα υλοποιημένα BUTterFLY στο 
Χαλάνδρι και OnyxFLY στα Βρι-
λήσσια. «Είναι αδύνατον να έχεις 
την παραμικρή ιδέα για το πού 
θα σε οδηγήσει η συνεργασία με 
ένα “ψηφιακό παιδί” που τα ξέρει 
όλα, τα χρησιμοποιεί άφοβα χω-
ρίς ηθικές αναστολές και με την 
πιο ευφάνταστη ευφυΐα». Οσο για 
τυχόν ενδοιασμούς που μπορεί να 
προκύψουν στον δρόμο, η Νεφέ-
λη Χατζημηνά μας καθησυχάζει: 
«Η τεχνητή νοημοσύνη δεν χτί-
ζει. Οσο για το σχεδιαστικό σκέ-
λος εδώ και δεκαετίες οι αρχιτέ-
κτονες είχαμε ψηφιακά εργαλεία 
στη διάθεσή μας, η διαφορά είναι 
ότι τώρα υπάρχει διάδραση, ένα 
είδος “διαλόγου”. Ετσι, για την 
ώρα, η τεχνητή νοημοσύνη είναι 
ένα ψηφιακό εργαλείο δημιουρ-
γικότητας και έγκειται σε εμάς 

πώς θα το χρησιμοποιήσουμε και 
τι κατεύθυνση θα του δώσουμε».

Η εικαστικός
Η εικαστικός-φωτογράφος Μα-

ρία Μαυροπούλου έχει να φωτο-
γραφίσει με την καλλιτεχνική της 
ιδιότητα εδώ και μερικά χρόνια. Κι 
όμως. Η φωτογραφική της παρα-
γωγή είναι εντονότερη από ποτέ. 
Η αφοσίωσή της στα νέα εργα-
λεία της τεχνητής νοημοσύνης 
των οποίων είναι προνομιακός 
χρήστης όταν αυτά βρίσκονται 
ακόμα σε πειραματικό στάδιο, την 
έχει καταστήσει μία από τις πιο δυ-
ναμικές φωνές διεθνώς στον χώρο 
της. Αν και σπούδασε ζωγραφι-
κή στην ΑΣΚΤ πολύ γρήγορα την 
τράβηξε η τεχνολογία. «Αισθανό-
μουν ότι η επίδραση της τεχνο-
λογίας με αφορούσε προσωπικά. 
Παρατηρούσα τη δική μου ζωή να 
αλλάζει, το πώς η τεχνολογία πα-
ρεμβαίνει στη σχέση μας με τους 
άλλους». Η πρώτη της επαφή με 
την Τ.Ν. ήταν το 2019, όταν άρχι-
σε να πειραματίζεται με τα GAN 
(generative adversarial network), 
αλλά η περίοδος των lockdown 
αποδείχθηκε καθοριστική. «Ενιω-
θα μια κατάσταση κορεσμού από 
τη φωτογραφία, δεν έβρισκα κίνη-
τρο να κάνω καινούργιες εικόνες, 
είχα την αίσθηση ότι όλα έχουν 
φωτογραφηθεί». Εκείνο τον καιρό 
ήταν που έψαξε και βρήκε άρθρα 
για την Τ.Ν. και πώς χρησιμοποι-
ώντας τα εργαλεία της μπορείς να 
φτιάξεις εικόνες μέσα από κείμενο. 
«Η Τ.Ν. δεν μπορεί να παραγάγει 
ποτέ μία ίδια εικόνα, αρκετά πα-
ρόμοιες αλλά ποτέ ίδιες. Και σκέ-
φτομαι εκείνο το κινέζικο ρητό 
“μια εικόνα χίλιες λέξεις” και ότι 
μια ενδιαφέρουσα προσαρμογή 
του στην εποχή της Τ.Ν. θα μπο-
ρούσε να είναι “μία λέξη άπειρες 
εικόνες”». Αισθάνεται ότι σε αυτό 
το περιβάλλον έχει μετακινηθεί ο 
ρόλος του καλλιτέχνη; «Παύεις να 
είσαι ο χειρώνακτας αλλά γίνεσαι 
ο ενορχηστρωτής, αυτός που κα-
τευθύνει τη σκέψη. Γίνεσαι πιο 
πολύ ο επιμελητής, αυτός που δια-
λέγει από την πληθώρα των απο-
τελεσμάτων που παράγονται από 
την Τ.Ν.». Ως προς τη φωτογραφία 
σκέφτεται την Τ.Ν. ως έναν τρόπο 
ανακύκλωσης του ήδη υπάρχοντος 
υλικού που καταλήγει να είναι ένα 
είδος καθρέφτη του πολιτισμού 
μαςê «σκεφτείτε έναν ανεστραμμέ-
νο φακό που κοιτάει προς τα μέσα, 
προς τον πολιτισμό που τον έχει 
εκπαιδεύσει». Νοσταλγεί καθόλου 
την παραδοσιακή φωτογραφία; 
«Το παράδοξο είναι ότι έχει ξα-
ναγεννηθεί η ανάγκη μου να ζω-
γραφίσω, προφανώς μου έλειψε η 
χειρωνακτική διάσταση».  

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΡΗΓΟΠΟΥΛΟΥ

Η τεχνητή νοημοσύνη έχει αλλάξει την καθημερινότητα και τον τρόπο της δουλειάς τους. Πώς;

Επιπέδου
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Στα ελληνικά, 
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ση.

Θεοφάνης 
Τάσης

Ιατρικές
δεξιότητες
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ντέλα (LLM) 

είναι ήδη εξί-

σου ικανά με 

τους γιατρούς 

στη διάγνω-

ση και την 

παροχή ια-

τρικών συμ-

βουλών, αλ-

λά σε πολλές 

περιπτώσεις 

είναι ακόμη 

πιο αποτελε-

σματικά τόσο 

από απόψε-

ως ακρίβειας 

όσο και ενσυ-

ναίσθησης.

Ελένη Λινού

Αριστερά, η εικαστικός-φωτο-
γράφος Μαρία Μαυροπούλου με 
φόντο έργα της που είναι προϊό-
ντα της εντατικής ενασχόλησής 
της με την τεχνητή νοημοσύνη. 
Επάνω, η αρχιτέκτων Νεφέ-
λη Χατζημηνά στην ταράτσα της 
πρώτης «ΑΙ» πολυκατοικίας στην 
Αθήνα κοντά στην πλατεία Χα-
λανδρίου. ∆εξιά, ο δικηγόρος Νί-
κος Πατεράκης, ευτυχής αλλά και 
σχετικά ανήσυχος για την εμπλο-
κή της Τ.Ν. στην επαγγελματική 
του ρουτίνα.

Ιδού ο αόρατος συνεργάτης μου

Η Ελένη Λινού, καθηγήτρια 
∆ερματολογίας και Επιδημιο-
λογίας στην Ιατρική Σχολή του 
φημισμένου Πανεπιστημίου του 
Στάνφορντ και επικεφαλής του 
Κέντρου Ψηφιακής Ιατρικής του 
Πανεπιστημίου, πιστεύει ότι η 
τεχνητή νοημοσύνη θα μετα-
μορφώσει τη ζωή μας.
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ΑΠΟΨΕΙΣ

Κυρίως λόγω των σοβαρών οικονο-
μικών προβλημάτων σε αρκετές ομά-
δες, αλλά και με το ενδεχόμενο λήψης
αποφάσεων για υποχρεωτική συμ-
μετοχή ενός ή δύο Κυπρίων παικτών
στην αρχική εντεκάδα, τα δεδομένα
φαίνεται να αλλάζουν για τους Κύ-
πριους ποδοσφαιριστές και τη γενι-
κότερη παρουσία τους στο πρωτά-
θλημα πρώτης κατηγορίας. Χωρίς βέ-

βαια να αναμένεται η απόλυτη ανατροπή, όλα δείχνουν
πως η φετινή καλοκαιρινή μεταγραφική περίοδος και
γενικότερα το χρονικό διάστημα σχεδιασμού των
ομάδων ενόψει της νέας περιόδου, θα έχει έντονο...
κυπριακό χρώμα. Είτε με μετακινήσεις Κυπρίων πο-
δοσφαιριστών είτε με προώθηση πολύ μεγαλύτερου
αριθμού, σε σχέση με άλλα χρόνια, ποδοσφαιριστών
από τις ομάδες νέων.

Για τις ομάδες, εκεί και όπου θα καταγραφεί και
θα επιβεβαιωθεί η σημαντική αυτή διαφοροποίηση
στη φιλοσοφία σχεδιασμού και προγραμματισμού,
το πιο πιθανό είναι να ερμηνεύεται ως λύση ανάγκης.
Για την πλευρά των Κυπρίων ποδοσφαιριστών, δεν
παύει να αποτελεί μια μεγάλη ευκαιρία. Την ίδια ώρα,
ωστόσο και πρόκληση, γιατί από τη συμμετοχή και
μόνο, από τα περισσότερα αγωνιστικά λεπτά σε σχέση
με προηγούμενα χρόνια, δεν εξυπακούεται και επιτυχία. 

Ο Κύπριος ποδοσφαιριστής, σε σημαντικό βαθμό,

μπορεί να αισθάνεται αδικημένος τα τελευταία χρόνια,
σε σχέση με τις ευκαιρίες και τον βαθμό εμπιστοσύνης
από πλευράς αρκετών ομάδων. Κανείς, ωστόσο, δεν
μπορεί να αμφισβητήσει πως η παρουσία ποιοτικών
ξένων ποδοσφαιριστών, είναι αυτή που ανέβασε επί-
πεδο γενικότερα, που διαδραμάτισε τον πλέον καθο-
ριστικό ρόλο για διακρίσεις σε ευρωπαϊκές διασυλ-
λογικές διοργανώσεις. Και ας είμαστε ρεαλιστές. Στην
καλύτερη περίπτωση, λίγοι από τους πολλούς Κύπριους
που αναμένεται να έχουν σημαντικό χρόνο συμμετοχής
στο επόμενο πρωτάθλημα, θα αποδείξουν ότι είναι
ικανοί να αποτελούν μέρος του βασικού κορμού μιας
ομάδας (ιδιαίτερα των μεγάλων δυνάμεων), αν τα δε-
δομένα αλλάξουν και ο ανταγωνισμός με τους ξένους
ποδοσφαιριστές επανέλθει σε επίπεδα προηγούμενων
χρόνων. Τα νέα (οικονομικά κυρίως) δεδομένα της
επόμενης αγωνιστικής περιόδου, δημιουργούν ευκαιρία
και προοπτική για τον Κύπριο ποδοσφαιριστή. Αν θα
αξιοποιηθεί, στον μέγιστο βαθμό, από τους ίδιους
τους Κύπριους ποδοσφαιριστές εξαρτάται. Από το
πόσο καλύτερα θα «συμπεριφερθούν» εντός αγωνι-
στικού χώρου, εντός προπονητικών κέντρων ή γυ-
μναστηρίων. Από το πόσο πιο επαγγελματίες θα απο-
δειχθούν γενικότερα στην προσωπική τους ζωή και
κυρίως τις ώρες χωρίς την... επίβλεψη ενός προπονητή.
Από το πόσο σωστά και κυρίως... ρεαλιστικά, θα δια-
πραγματευθούν νέα συμβόλαια ή ανανεώσεις συνερ-
γασιών...

Από τη μια ο Πρόεδρος, χαριεντι-
ζόταν ως οπαδός σ’ ένα γήπεδο,
και ταυτόχρονα, σ’ άλλο γήπεδο,
στην πρωτεύουσα κιόλας της χώρας,
απειλείτο η σωματική ακεραιότητα
των πολιτών, λόγω της δράσης των
χούλιγκαν! Άμεσα υπεύθυνος δεν
είναι για τα γεγονότα της Λευκω-
σίας, μα ως πρόεδρος της κυβέρ-
νησης, είναι υπεύθυνος να κατευ-

νάσει τη βία και γιατί όχι να την εξαφανίσει.   
Άμα όλη αυτή την ενέργεια που ξόδεψε, πανη-

γυρίζοντας στη φιέστα της Πάφου, τη δαπανούσε
την αμέσως επόμενη μέρα, για να λυθούν προβλήματα
που αφορούν το ποδόσφαιρο (βία, διαφθορά, υπό-
κοσμος), τότε τα δεδομένα θα ήταν διαφορετικά!!

Άμα ενώπιον του υπουργού Δικαιοσύνης και του
αρχηγού της Αστυνομίας, κτύπαγε το χέρι στο
τραπέζι, ζητώντας εξηγήσεις και ευθύνες για το
φιάσκο που δημιούργησε η στάση της Αστυνομίας,
την περασμένη Κυριακή, στη Λευκωσία, τότε η αξιο-
λόγησή μας προς το πρόσωπο και τις υπηρεσίες που
προσφέρει, θα ήταν αλλιώς. 

Δυστυχώς, η εικόνα που παραμένει στο μυαλό
των περισσοτέρων, δεν είναι αυτή του Προέδρου
που τιμά με την παρουσία του την πρωταθλήτρια
ομάδα, αλλά ενός ένθερμου οπαδού, που δυσκολεύεται
να ελέγξει την υπέρμετρη χαρά  που προκάλεσε το

επίτευγμα της ομάδας του. Ενός ανθρώπου, που
ούτε καν προσπάθησε να ισορροπήσει μεταξύ της
οπαδικής ευθυμίας και της θεσμικής υποχρέωσής
του.  Αποδεχτές οι όποιες αναμνήσεις από τι αλάνες
της Γεροσκήπου, σεβαστή η πίκρα και ο καημός
που βίωνε ως οπαδός του ΑΠΟΠ και του Ευαγόρα,
ακόμη περισσότερο δεχτή και η χαρά για το πρώτο
πρωτάθλημα στην ιστορία της Πάφου, μα η εικόνα
που έβγαλε, δεν είχε καμία σχέση με το αξίωμα που
υπηρετεί.

Όχι απλώς δεν προστάτεψε τον θεσμό, μα καλά-
καλά ούτε και σεβάστηκε τον κόπο των αθλητών,
αφού εκμεταλλευόμενος το αξίωμά του ως ο Πρόεδρος,
σήκωσε ταυτόχρονα με τον αρχηγό της ομάδας το
πολυπόθητο τρόπαιο. Πώς όμως να σεβαστεί κανόνες,
όταν επέτρεψε η φίλαθλη ιδιότητά του να υπερισχύσει
αυτής του Προέδρου, δημιουργώντας μια χείριστη
εικόνα για το πώς ο θεσμός απαξιώνεται, από το
άτομο που υποχρεούται να τον υπερασπιστεί;  

Αναρωτιέσαι κιόλας, με ποιο τρόπο τον βοηθούν
οι άμεσοι συνεργάτες του, που επιμελούνται τη δη-
μόσια εικόνα του. Ας τους αναγνωρίσουμε ότι φέτος,
σε αντίθεση με τον περσινό τελικό κυπέλλου, μερί-
μνησαν να αφαιρέσουν τον χορηγό από τη φανέλα
που φόρεσε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας. 

Από την άλλη, όμως, όπως και πέρσι, πολύ χει-
ρότερα φέτος, απέτυχαν να τον «τοποθετήσουν» σ’
ένα πλαίσιο, που συνάδει με το αξίωμά του.

Η τάση για Κύπριους και η αντίδρασή τους

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Και σήκωσε το… 

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Αρωμα
από Ελλάδα
στο Παρίσι

Πολύ μακρινή μοιάζει να είναι η
πορεία στο Ρολάν Γκαρός του

2021 για τους Στέφανο Τσιτσιπά
και Μαρία Σάκκαρη. Εκείνη τη
χρονιά και οι δύο τενίστες μας
πραγματοποίησαν εντυπωσια-

κές εμφανίσεις στο γαλλικό
γκραν σλαμ και έφτασαν πολύ
κοντά στην κατάκτηση των τρο-
παίων. Ο Τσιτσιπάς αγωνίστηκε
στον τελικό και η Σάκκαρη σε

ημιτελικό. Φέτος, όμως, ο Στέ-
φανος βρίσκεται στην 20ή θέση
και η Μαρία στην 92η της παγκό-
σμιας κατάταξης. Οι αθλητές μας
θα χρειαστεί να αγωνιστούν με
όλες τις δυνάμεις τους, καθώς
θα βρουν απέναντί τους κάποι-
ους από τους καλύτερους του
κόσμου. Ο Στέφανος Τσιτσιπάς
θα παίξει για 9η φορά στη γαλ-

λική διοργάνωση και θα μπει στο
κορτ προκειμένου να πετύχει
την πρώτη του φετινή νίκη σε

τουρνουά γκραν σλαμ. Ο πρωτα-
θλητής μας τόσο στο αμερικανι-

κό όσο και στο αυστραλιανό
αποκλείστηκε από τον πρώτο

γύρο. Ενατη είναι η συμμετοχή
και για τη Μαρία Σάκκαρη. Η κο-
ρυφαία Ελληνίδα τενίστρια έχει

να νικήσει στο Ρολάν Γκαρός
από το 2022. Και το 2023 αλλά
και το 2024 δεν κατάφερε να
προκριθεί στον δεύτερο γύρο
(ηττήθηκε  από τις Καρολίνα

Μούχοβα και Βαρβάρα Γκράτσε-
βα, αντίστοιχα). Η τρέχουσα

αγωνιστική χρονιά δεν είναι κα-
λή ούτε για τη Μαρία, καθώς

αποχαιρέτησε και τα δύο φετινά
τουρνουά του γκραν σλαμ από

τον πρώτο γύρο.

«Θα βελτιωθούν»
«Η Μαρία πιστεύω ότι τώρα βρί-
σκεται σε λίγο καλύτερη κατά-

σταση σε σχέση με την αρχή της
αγωνιστικής χρονιάς. Εάν κατα-
φέρει να προχωρήσει, θα ξα-

ναμπεί στην εικοσάδα. Ο Στέφα-
νος είχε κι αυτός μια κακή, για το
επίπεδό του, εκκίνηση. Διαθέτει
όμως τις δυνατότητες για να παί-

ξει καλά στο παρισινό τουρ-
νουά», δήλωσε στην «Κ» ο Γιώρ-
γος Καλοβελώνης. Το 2021 οι τε-
νίστες μας είχαν πείσει το φίλα-
θλο κοινό ότι είναι πολύ πιθανό
να έρθει, για πρώτη φορά, στην
Ελλάδα ένα τρόπαιο από γκραν

σλαμ. Η συνέχεια όμως δεν ήταν
ανάλογη και φέτος και οι δύο
πρωταθλητές μας διανύουν τη
χειρότερη αγωνιστική χρονιά

τους. «Πιστεύω ότι στο δεύτερο
εξάμηνο θα βελτιωθούν», είναι
η άποψη του παλαιού πρωτα-

θλητή και νυν προπονητή.

Της ΣΠΥΡΙΔΟΥΛΑΣ ΣΠΑΝΕΑ

Στα δυτικά του δάσους της Βουλώ-
νης, σε ένα χώρο που θυμίζει υπαί-
θριο μουσείο τένις και φέρει το
όνομα όχι ενός τενίστα αλλά ενός
πρωτοπόρου Γάλλου πιλότου, του
Ρολάν Γκαρός, η νέα γενιά του παγ-
κόσμιου τένις δείχνει έτοιμη να
διεκδικήσει τα βαρύτιμα τρόπαια.
Από τους πρωταγωνιστές του πα-
ρελθόντος έχει μείνει μόνον ο Νό-
βακ Τζόκοβιτς. Ο Σέρβος δεν διανύει
καλή αγωνιστική χρονιά, αλλά ο
100ός τίτλος στην καριέρα του και
25ος από τουρνουά Γκραν Σλαμ
αποτελούν μεγάλες προκλήσεις για
τον πεισματάρη 37χρονο, που δεί-
χνει να μην έχει χορτάσει από κύ-
πελλα. Το Ρολάν Γκαρός είναι το
μόνο major τουρνουά που παίζεται
σε χωμάτινη επιφάνεια. Ως διορ-
γάνωση ιδρύθηκε το 1891. «Βασι-
λιάς του χώματος» έχει αναδειχθεί
ο Ράφα Ναδάλ. Μάλιστα, στο μου-
σείο του στη Μαγιόρκα υπάρχει
ειδική πτέρυγα αφιερωμένη στην
παρισινή διοργάνωση. Σε αυτόν
τον χώρο βρίσκονται και τα 14 τρό-
παια που έχει κατακτήσει ο Ισπανός.
Και μετά τον Ναδάλ, ποιος; Δύσκολο
να δοθεί απάντηση σε αυτό το ερώ-
τημα. Σίγουρα ο διάδοχός του στο
χώμα δεν είναι ο Νόβακ Τζόκοβιτς
με τα τρία τρόπαια. Και η νέα γενιά

έχει αρκετούς ταλαντούχους αθλη-
τές αλλά, προς το παρόν, λείπει ο
σταρ. «Δύσκολο να βγουν μέσα σε
τόσο σύντομο χρονικό διάστημα
άλλοι “Big 3”. Είναι σαν να λέμε
να έπαιζαν ταυτόχρονα ποδόσφαιρο
ο Πελέ, ο Μαραντόνα και ο Μέσι.
Το τένις όμως κατάφερε να έχει,
ταυτόχρονα, τρεις κορυφαίους
αθλητές. Υπάρχουν αρκετοί νέοι
καλοί τενίστες, όμως κανένας δεν
δείχνει να είναι σούπερ σταρ», δή-
λωσε στην «Κ» ο παλαιός πρωτα-
θλητής και νυν προπονητής Γιώργος
Καλοβελώνης.

Ο «αμαρτωλός» επέστρεψε
Στην πρώτη θέση της παγκό-

σμιας κατάταξης φιγουράρει το
όνομα του Γιάνικ Σίνερ. Ο 23χρονος
Ιταλός έχει, ήδη, στην τροπαιοθήκη
του τρία κύπελλα από γκραν σλαμ
και έναν μεγάλο... λεκέ. Ο τενίστας
έχει βρεθεί θετικός στο στεροειδές
κλοστεβόλη. Ισχυρίστηκε ότι η ου-
σία μπήκε στο αίμα του από κάποιο
σπρέι που χρησιμοποιούσε ο φυ-
σικοθεραπευτής του. Αρχικά τιμω-
ρήθηκε με αφαίρεση βαθμών και
χρηματικό πρόστιμο και, στη συ-
νέχεια, με αποκλεισμό μόνο για
ένα τρίμηνο. Ο Ιταλός, πριν από

λίγες ημέρες, φόρεσε και πάλι τα
αγωνιστικά παπούτσια και έπαιξε
στο τουρνουά της Ρώμης. «Περίμενα
με ανυπομονησία να ξαναβρεθώ
στους αγωνιστικούς χώρους. Είμαι
πολύ χαρούμενος που επέστρεψα.
Δεν μπορείς να βρίσκεσαι σε καλή
αγωνιστική κατάσταση εάν δεν
παίρνεις μέρος σε μεγάλους αγώ-
νες», είπε ο τενίστας, ο οποίος ητ-
τήθηκε από τον Κάρλος Αλκαράθ.

Ο Ισπανός και Νο 2 της παγκό-
σμιας κατάταξης έχει έφεση στο
χώμα και φιλοδοξεί να διαδεχθεί
τον συμπατριώτη του Ράφα Ναδάλ.
Είναι 22 ετών και τέσσερα βαρύτιμα
τρόπαια από γκραν σλαμ κοσμούν
τη συλλογή του. Ανάμεσά τους είναι
και αυτό του περυσινού Ρολάν Γκα-
ρός. Φιλοδοξεί να υπερασπιστεί τον
τίτλο του και αυτός που φοβάται
δεν είναι άλλος από τον Σίνερ. Από

το παλμαρέ του Αλεξάντερ Ζβέρεφ
απουσιάζει ένας τόσο μεγάλος τίτ-
λος. Ο 28χρονος Γερμανός διαθέτει
τίτλους από ATP, χρυσό ολυμπιακό
μετάλλιο, αλλά στα μεγάλα τουρνουά
έχει φτάσει στη βρύση χωρίς να
πιει νερό. Με το «κύπελλο των σω-
ματοφυλάκων» θέλει να ανοίξει λο-
γαριασμό σε major τουρνουά και
ο Τέιλορ Φριτζ. Ο 27χρονος Αμερι-
κανός βρίσκεται στην 4η θέση του

κόσμου. Το χώμα πάντως δεν δείχνει
να είναι η καλή επιφάνειά του.  

Οι κυρίες στο Παρίσι
Το τρόπαιο των γυναικών ονο-

μάζεται Coupe Suzanne Lenglen.
Τα αντίγραφά του κατασκευάζονται
και αυτά από διάσημο οίκο παρι-
σινών κοσμημάτων, αλλά δύσκολα
μπορεί κάποιος να προβλέψει το
όνομα της αθλήτριας που θα το κα-
τακτήσει αυτή τη χρονιά. 

Η «βασίλισσα του πηλού», Ιγκα
Σβιόντεκ (5η στον κόσμο), δείχνει
να μην έχει βρει φέτος την ισορ-
ροπία της στις αγαπημένες της χω-
μάτινες επιφάνειες. Η Πολωνέζα,
σε αρκετά από τα παιχνίδια, είναι
ασταθής και το σερβίς της δεν θυ-
μίζει αυτό που την είχε φέρει στην
κορυφή. «Θέλω να προσπαθήσω
να γίνω πιο πειθαρχημένη μέσα
στο γήπεδο και να κάνω τις σωστές
επιλογές και όχι τις επιλογές που
μου έρχονται εκείνη τη στιγμή στο
μυαλό. Πρέπει η απόδοσή μου να
ξαναγίνει σταθερή σε όλη τη διάρ-
κεια ενός αγώνα», έχει παραδεχθεί
η ίδια σε συνεντεύξεις της.

Η 23χρονη από το 2020 πρωτα-
γωνιστεί στη συγκεκριμένη αγω-
νιστική επιφάνεια με τέσσερα κύ-
πελλα στην τροπαιοθήκη της. To
No 1 του κόσμου, η 27χρονη Αρίνα
Σαμπαλένκα, δείχνει να μην έχει
καλές σχέσεις με το χώμα, ενώ η
21χρονη Κόκο Γκοφ (2η στην κα-
τάταξη) είχε φτάσει μέχρι τον τε-
λικό. Τίτλο από το Ρολάν Γκαρός
δεν έχουν ούτε η Πεγκούλα ούτε
η Παολίνι. Τα «φώτα» της φετινής
διοργάνωσης θα είναι στραμμένα
στη Μίρα Αντρέεβα. Το παιδί-θαύμα
του παγκόσμιου τένις, πέρυσι, μέσα
σε δύο εβδομάδες στα κορτ του Ρο-
λάν Γκαρός, εξελίχθηκε από ταλαν-
τούχα νεάνιδα σε διεκδικήτρια τίτ-
λου ενός major τουρνουά. Νίκησε
κάποιες από τις εν ενεργεία κορυ-
φαίες αθλήτριες και έγινε η νεότερη
αθλήτρια που φτάνει σε ημιτελικούς
ενός γκραν σλαμ από την εποχή
της Μαρτίνα Χίνγκις (US Open,
1997). Η 18χρονη Ρωσίδα βρίσκεται
στην 6η θέση της παγκόσμιας κα-
τάταξης. Αυτή τη χρονιά θα μπει
στον αγωνιστικό χώρο του Παρισιού
όχι σαν ένα κορίτσι-θαύμα αλλά
σαν μία, αποδεδειγμένα, διεκδική-
τρια τίτλου. Εξάλλου, τα χωμάτινα
γήπεδα της Πόλης του Φωτός, όπως
φαίνεται, ταιριάζουν στην, όπως
την αποκαλούν, Mirra-cle. 

Πέρυσι, ελάχιστους μήνες μετά
την εντυπωσιακή πορεία της στο
Ρολάν Γκαρός, αναδείχθηκε αση-
μένια ολυμπιονίκης στο διπλό (με
παρτενέρ την Ντιάνα Σνάιντερ, η
οποία βρίσκεται στην 11η θέση
του κόσμου). «Ανυπομονώ να επι-
στρέψω και να πάω ακόμη καλύ-
τερα. Εχω υπέροχες αναμνήσεις
από τη διοργάνωση. Τώρα είμαι σε
θέση να γνωρίζω τι μπορώ να πε-
τύχω και απλώς πρέπει να προσπα-
θήσω για να το καταφέρω», δήλωσε
η νεαρή τενίστρια στην επίσημη
σελίδα του θεσμού.

Το έπαθλο
Ο νικητής και η νικήτρια στο

απλό θα προσθέσουν στις τροπαι-
οθήκες τους τα βαρύτιμα τρόπαια
και από 2.550.000 ευρώ στους λο-
γαριασμούς τους.

Το βασίλειο του Ναδάλ
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Γιάνικ Σίνερ ITAΛΙΑ

Κάρλος Αλκαράθ ΙΣΠΑΝΙΑ

Αλεξάντερ Ζβέρεφ ΓΕΡΜΑΝΙΑ

Τέιλορ Φριτζ ΗΠΑ

Τζακ Ντράπερ Μ. ΒΡΕΤΑΝΙΑ

Νόβακ Τζόκοβιτς ΣΕΡΒΙΑ

Κάσπερ Ρουντ ΝΟΡΒΗΓΙΑ

Λορένζο Μουσέτι ITAΛΙΑ

Αλεξ ντε Μινόρ ΑΥΣΤΡΙΑ

Χόλγκερ Ρούνε ΔΑΝΙΑ
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Αρίνα Σαμπαλένκα –

Κόκο Γκοφ ΗΠΑ

Τζέσικα Πεγκούλα ΗΠΑ

Τζασμίν Παολίνι ITAΛΙΑ

Iγκα Σβιόντεκ ΠΟΛΩΝΙΑ

Μίρα Αντρέεβα –

Μάντισον Κις ΗΠΑ

Κίνβεν Ζενγκ ΚΙΝΑ

Eμα Ναβάρο ΗΠΑ

Πάουλα Μπαντόσα ΙΣΠΑΝΙΑ

Roland Garros
2025

TOP 10

Μπιορν Μποργκ ΣΟΥΗΔΙΑ

Ματς Βιλάντερ ΣΟΥΗΔΙΑ

Ιβάν Λεντλ ΤΣΕΧΙΑ

Ράφα Ναδάλ ΙΣΠΑΝΙΑ

Γκουστάβο Κέρτεν ΒΡΑΖΙΛΙΑ

1974, 1975, 1978, 1979, 1980, 1981

1982, 1985, 1988

1984, 1986, 1987

2005-2008, 2010-2014, 2017-2020, 2022

1997, 2000, 2001

14
6
3
3
3

Νόβακ Τζόκοβιτς ΣΕΡΒΙΑ 2016, 2021, 20233
ΓΥΝΑΙΚΕΣ

Στέφι Γκραφ ΓΕΡΜΑΝΙΑ

Κρις Εβερτ ΗΠΑ

Ζιστίν Ενέν ΒΕΛΓΙΟ

1987, 1988, 1993, 1995, 1996, 1999

2003, 2005, 2006, 2007

1974, 1975, 1979, 1980, 1983, 1985, 19867
6
4

Ιγκα Σβιόντεκ ΠΟΛΩΝΙΑ 2020, 2022, 2023, 20244
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«Μετά τον Ναδάλ, ποι-
ος;» είναι το ερώτημα

που θα απαντηθεί στις 8
Ιουνίου. Αλκαράθ και Σί-
νερ είναι υποψήφιοι για
το στέμμα του «βασιλιά
της σκόνης», όμως στο
πιο διάσημο χωμάτινο

κορτ στον κόσμο δεν επι-
τρέπονται λάθη.

Ρολάν Γκαρός

Οι νέοι και
ο Τζόκοβιτς

Η κατάκτηση του 100ού τίτλου στην καριέρα του
και 25ου από τουρνουά γκραν σλαμ είναι

το μεγάλο κίνητρο του 37χρονου Σέρβου σούπερ σταρ
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ΟΙ ΚΡΟΙΣΟΙ ΣΤΙΣ ΗΠΑ

Αύξησαν κατά 365 δισ.
τον πλούτο τους το 2024

Το χάσμα της ανισότητας ανάμεσα
στους Αμερικανούς κροίσους και στον
υπόλοιπο πληθυσμό των ΗΠΑ διευρύνε-
ται διαρκώς. Οι 10 πλουσιότεροι Αμερι-
κανοί, μεταξύ των οποίων οι Ελον Μασκ,
Μαρκ Ζούκερμπεργκ, Τζεφ Μπέζος και
Γουόρεν Μπάφετ, αύξησαν τον πλούτο
τους κατά 365 δισ. δολ. το 2024. Σελ. 10

ΚΤΗΜΑΤΑΓΟΡΑ ΕΛΛΑΔΑΣ

Το δίλημμα μεταξύ
αγοράς και ενοικίου

Μεγάλο είναι το δίλημμα ανάμεσα στην
αγορά ή στην ενοικίαση κατοικίας τα τε-
λευταία χρόνια στην Ελλάδα, καθώς η
συνεχής άνοδος των τιμών ενοικίασης
έχει καταστήσει την επιλογή όλο και πιο
δύσκολη. Η μείωση των επιτοκίων ανα-
μένεται να αυξήσει το ενδιαφέρον για
δανεισμό. Σελ. 12

Κύπρος 2,94% 0,04%

Γερμανία 2,64% 0,02%

Γαλλία 3,27% 0,01%

Ιταλία 3,65% 0,02%

Ισπανία 3,26% 0,03%

Ιρλανδία 2,91% 0,03%

Ελλάδα 3,38% 0,00%

Ην. Βασίλειο 4,75% 0,09%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS A (Low) Σταθερή
Fitch A- Σταθερή
Moody’s Α3 Σταθερή
S&P Α- Σταθερή
Scope Ratings A- Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

To ΔΝΤ κάλεσε τις ΗΠΑ να μειώσουν το δημοσιονομικό τους έλλειμμα και να αντιμετωπίσουν το «συνεχώς αυξανόμενο» βάρος του χρέους τους,
σε μια περίοδο κατά την οποία εντείνονται οι ανησυχίες για τα σχέδια του προέδρου Ντόναλντ Τραμπ να προχωρήσει σε σαρωτικές μειώσεις
φόρων. «Τα δημοσιονομικά ελλείμματα των ΗΠΑ είναι πολύ μεγάλα και πρέπει να μειωθούν», δήλωσε αυτή την εβδομάδα στους Financial Times
η Γκίτα Γκόπιναθ, αναπληρώτρια γενική διευθύντρια του ΔΝΤ. Προειδοποίησε επίσης πως η μεγαλύτερη οικονομία του κόσμου εξακολουθεί να
επηρεάζεται από την «πολύ αυξημένη» αβεβαιότητα της εμπορικής πολιτικής της. Σελ. 9

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Οι πρόσφατες παγκόσμιες οικο-
νομικές εξελίξεις, συμπεριλαμ-
βανομένων της επιβολής εμπο-
ρικών δασμών και των γεωπολι-
τικών αβεβαιοτήτων, αν και δεν
αναμένεται να έχουν σημαντι-
κές-άμεσες οικονομικές επιπτώ-
σεις, εντούτοις, δημιουργούν κιν-
δύνους για τη μελλοντική πορεία
της κυπριακής οικονομίας.

Σε πρόσφατες εκθέσεις του,
το ΔΝΤ υπογραμμίζει τις αρνη-
τικές επιπτώσεις της διόγκωσης
των εμπορικών φραγμών και,
όσον αφορά την Κύπρο, υποβάθ-
μισε τις προβλέψεις του, εκτι-
μώντας ότι η αύξηση του ΑΕΠ
το 2025 θα επιβραδυνθεί στο
2,5%, σε σύγκριση με την προ-
ηγούμενη πρόβλεψή του 3,1%.
Παράλληλα, το Κέντρο Οικονο-
μικών Ερευνών του Πανεπιστη-
μίου Κύπρου επισημαίνει ότι η
οικονομική ανάπτυξη θα μειωθεί
από 3,4% το 2024 σε 2,8% το

2025, και ότι η αβεβαιότητα δύ-
ναται να μειώσει τις επενδύσεις
και την καταναλωτική εμπιστο-
σύνη, επιβαρύνοντας τα δημόσια
οικονομικά.

Παρότι στην Κύπρο μειώθηκε
το δημόσιο χρέος, ως ποσοστό
του ΑΕΠ, και σημειώθηκαν τα τε-
λευταία χρόνια δημοσιονομικά
πλεονάσματα, η ανάγκη για δη-
μοσιονομική σύνεση πηγάζει λό-
γω του αβέβαιου οικονομικού πε-
ριβάλλοντος. Συγκεκριμένα, η
αύξηση ανελαστικών εξόδων,
όπως οι μόνιμες μισθολογικές δε-
σμεύσεις, η διόγκωση του κόστους
εκτέλεσης μεγάλων έργων υπο-
δομής και οι μη στοχευμένες φο-
ροελαφρύνσεις, περιορίζουν τη
δυνατότητα του κράτους να αν-
ταποκριθεί μελλοντικά σε ενδε-
χόμενες οικονομικές κρίσεις.

Η δημοσιονομική πολιτική
πρέπει να παραμείνει ευέλικτη,
εξασφαλίζοντας πόρους για: (α)

την αντιμετώπιση άμεσων προ-
κλήσεων, όπως το υδατικό και το
δημογραφικό πρόβλημα, (β) την
ενίσχυση στρατηγικών επενδύ-
σεων που αφορούν, κυρίως, την
ενεργειακή και ψηφιακή μετά-
βαση, και (γ) τη διαχείριση απρό-
βλεπτων προκλήσεων, εν μέσω
του γενικότερου κλίματος αστά-
θειας.

Οι πιο κάτω εισηγήσεις δύναται
να ενδυναμώσουν τη δημοσιο-
νομική ευελιξία της Κύπρου:

(1) Διατήρηση δημοσιονομικής
πειθαρχίας: αποφυγή σημαντικών
αυξήσεων ανελαστικών δημόσιων
δαπανών και περαιτέρω μειώσεων
των κρατικών εσόδων. Η διατή-
ρηση χαμηλού δημόσιου χρέους
και η δημιουργία δημοσιονομικού
περιθωρίου (fiscal space) θα κα-
ταστήσουν πιο αποτελεσματική
μια αναγκαία κρατική παρέμβαση
για την αντιμετώπιση μιας ενδε-
χόμενης οικονομικής κρίσης. 

(2) Ενίσχυση της οικονομικής
ανθεκτικότητας: υιοθέτηση πο-
λιτικών που στηρίζουν την οικο-
νομική διαφοροποίηση και ευε-
λιξία, και μειώνουν τον βαθμό
εξάρτησης από ευμετάβλητους
εξωτερικούς παράγοντες, καθώς
και την υπερεξάρτηση από μικρό
αριθμό τομέων, όπως τον κατα-
σκευαστικό και της ακίνητης πε-
ριουσίας.

(3) Προτεραιότητα σε στρα-
τηγικές επενδύσεις, λαμβάνοντας
υπόψη το Πρόγραμμα Ανάκαμψης
και Ανθεκτικότητας που προωθεί-
ται στα πλαίσια της Ε.Ε.: δέσμευση
πόρων για τον ενεργειακό και τε-
χνολογικό τομέα, στοχεύοντας
στην αύξηση της ανταγωνιστι-
κότητας και στη μακροπρόθεσμη
οικονομική βιωσιμότητα της χώ-
ρας.

(4) Ενεργή παρακολούθηση
και ανάλυση οικονομικών δεικτών
και καταρτισμός σχεδίων αντί-

δρασης για σενάρια επιδείνωσης
των οικονομικών συνθηκών.

(5) Διεθνείς συνεργασίες: ενερ-
γή συμμετοχή της Κύπρου στις
διεθνείς πρωτοβουλίες για δια-
σφάλιση ενός σταθερού εμπορι-
κού περιβάλλοντος.

Καταληκτικά, η Κύπρος βρί-
σκεται σε ένα κρίσιμο σημείο,
όπου η προσεκτική δημοσιονο-
μική διαχείριση είναι ζωτικής ση-
μασίας για την αντιμετώπιση των
εντεινόμενων παγκόσμιων οικο-
νομικών αβεβαιοτήτων. Με την
υιοθέτηση συνετούς δημοσιονο-
μικής πολιτικής και την εστίαση
σε στρατηγικές επενδύσεις, η χώ-
ρα μας μπορεί να εξασφαλίσει τη
μακροπρόθεσμη σταθερότητα
και ανάπτυξή της. 

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι
και οι απόψεις που εκφράζουν είναι
προσωπικές.

Οι παγκόσμιες εξελίξεις απαιτούν δημοσιονομική σύνεση

Φ.Α. και ΑΠΕ θα
ρίξουν την τιμή
του ρεύματος

Συνέντευξη Γ. Πέτρου
Η τιμή του ρεύματος θα μειωθεί
όταν θα φθάσει το φυσικό αέριο,
δηλώνει στην «Κ» ο πρόεδρος
του ΔΣ της ΑΗΚ, Γιώργος Πέ-
τρου. Προσθέτει ότι ουσιαστική
μείωση θα επέλθει μέσα από μια
μακροπρόθεσμη πράσινη ενερ-
γειακή μετάβαση. Αναφέρεται
μεταξύ άλλων στην εγκατάστα-
ση έξυπνων μετρητών και στα
έργα της ΑΗΚ για ΑΠΕ. Σελ. 4

Θα πληρώνουν
και με κάρτες

στα λεωφορεία
Πιλοτικά από Οκτώβριο

Από τον Οκτώβριο οι επιβάτες
αστικών λεωφορείων θα μπο-
ρούν να πληρώνουν και με κάρ-
τες. Το πρόγραμμα θα τεθεί σε
εφαρμογή πιλοτικά στην ελεύ-
θερη περιοχή Αμμοχώστου μέσω
ιδιωτικής πρωτοβουλίας από τον
Οργανισμό Συγκοινωνιών της
Επαρχίας. Εγκαταστάθηκαν ήδη
τα μηχανάκια POS στα 89 λεω-
φορεία του Οργανισμού. Σελ. 5

ΚΙΝΑ

Ετοιμη για
παρατεταμένη
μάχη με
τις ΗΠΑ
Σελ. 10

Study with a Scholarship,
Work and Get Paid
Claim a position and secure 
your professional future!
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Ενδιαφέρον για επέκταση των
δραστηριοτήτων τους στην Κύπρο
επιδεικνύουν εταιρείες-κολοσσοί
από την Ινδία. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, πέραν των 20 εταιρειών
μεγάλου βεληνεκούς βρίσκονται

ήδη σε προχωρημένες συζητήσεις
με αρμόδιους φορείς. Όπως δή-
λωσε στην «Κ» ο Ινδός ύπατος
αρμοστής Σρι Μάνις, ινδικές εται-
ρείες που δραστηριοποιούνται
στους τομείς του fintech, της τε-

χνολογίας των drones και της τε-
χνητής νοημοσύνης εκδήλωσαν
την πρόθεσή τους να χρησιμο-
ποιήσουν την Κύπρο ως πύλη για
τη διείσδυσή τους στη Μ. Ανατολή
και στην Ευρώπη κατά το παρά-

δειγμα των εταιρειών ThomasCo-
ok Indiaκαι LTIMindtree, οι οποί-
ες άνοιξαν ήδη γραφεία. Πόλο έλ-
ξης για τις ινδικές επιχειρήσεις
αποτελούν η σταθερότητα του
χρηματοοικονομικού περιβάλ-

λοντος, το εξειδικευμένο ανθρώ-
πινο δυναμικό και τα κίνητρα που
προσφέρει. Στόχος, πρόσθεσε, εί-
ναι να δημιουργηθεί μια win win
κατάσταση με πολλαπλά οφέλη
και για τις δυο χώρες. Σελ. 3

Καλοβλέπουν Κύπρο 20 ινδικοί κολοσσοί
Βρίσκονται σε συζητήσεις με αρμόδιους φορείς και προσανατολίζονται σε επέκταση και επενδύσεις

Καμπανάκι ΔΝΤ για το έλλειμμα των ΗΠΑ
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ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cyΑ Ν Α ΛΥ Σ Η

Του ΚΩΣΤΑ ΚΑΛΛΙΤΣΗ    

Η είδηση ήρθε από τη Νορβηγία,
όπου η εθνική διαβούλευση είναι
ένας θεσμός που χαίρει εκτίμη-
σης, και κάνει τον γύρο του κό-
σμου.     

Με πρωτοβουλία επτά μη κυ-
βερνητικών οργανώσεων, στις
αρχές του χρόνου σχηματίστηκε
αντιπροσωπευτικό πάνελ από
56 πολίτες, με βάση την ηλικία,
το φύλο, τον τόπο διαμονής, το
επίπεδο εκπαίδευσης και τη στά-
ση τους απέναντι στην κλιματική
αλλαγή, για να εισηγηθούν στη
Βουλή πώς να επενδυθούν 1,8
τρισ. δολ. που έχουν συγκεν-
τρώσει οι Νορβηγοί στο κρατικό
επενδυτικό ταμείο τους, το με-
γαλύτερο του κόσμου. Η διαβού-
λευση έληξε προ ημερών, με τη
σύσταση προς τη νορβηγική
Βουλή να αυξηθούν οι επενδύ-
σεις για την κλιματική αλλαγή

και την υγεία, παρότι αυτές θα
αποφέρουν μικρότερες αποδό-
σεις. Μια απόφαση που δύσκολα
θα έπαιρνε μια κυβέρνηση ή,
ακόμη, με πρωτοβουλία της μια
Βουλή, την εισηγούνται οι πο-
λίτες!       

Τα «Κοινοβούλια των Πολι-
τών» είναι συντεταγμένες λαϊκές
συνελεύσεις όπου μερικές εκα-
τοντάδες άνθρωποι διαβουλεύον-
ται για να δώσουν απαντήσεις
σε μεγάλα θέματα, όπως με επι-
τυχία έγινε στην Ιρλανδία το
2016-2018, στη Γαλλία για την
ευθανασία και τον υποβοηθού-
μενο θάνατο ή στη Νότια Κορέα
το 2017, όταν μια τέτοια λαϊκή
συνέλευση ανέτρεψε την από-
φαση του τότε προέδρου της
χώρας, ο οποίος ήθελε να κλείσει
τις μονάδες ηλεκτροπαραγωγής
από πυρηνική ενέργεια.      

Αλήθεια, στα καθ’ ημάς υπάρ-

χει δυσφορία ακόμη και με τις
διαδικασίες της τυπικής διαβού-
λευσης – δεν ξενίζει, πλέον, το
φαινόμενο νύκτωρ να ψηφίζον-
ται τροπολογίες, που περίπου
εν κρυπτώ είχαν κατατεθεί στη
Βουλή. Και μπορεί η πλειονότητα
των Ελλήνων να ασχολείται με
την ουσία της πολιτικής (πώς
θα βρουν μια θέση εργασίας με
καλό μισθό, πώς θα βρουν αξιο-
πρεπή κατοικία, πώς θα κατα-
φέρουν να μη μείνει αμόρφωτο
το παιδί τους σε ένα κακό σχο-
λείο, πώς θα προφυλαχθούν από
το έγκλημα που κάνει πάρτι
στους δρόμους...), αλλά το κομ-
ματικό σύστημα, αφότου ψηφί-
σουν, ούτε τους ρωτάει ούτε
τους θέλει στα πόδια του να συμ-
μετέχουν – καμία κυβέρνηση,
ούτε εκείνη της Αριστεράς...     

Αντιθέτως, ούτε καν την ψή-
φο μας παίρνει το κομματικό σύ-
στημα τοις μετρητοίς: την επε-
ξεργάζεται, με τη σοφία που το
διακρίνει.       

Στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες,
αν μη τι άλλο, υπάρχει ειλικρί-
νεια: όταν λένε ότι κυβερνάει η
πλειοψηφία, το εννοούν – γι’ αυ-
τό σχεδόν παντού στην Ευρώπη
έχουμε συμμαχικές κυβερνήσεις,
γι’ αυτό εκεί τα πολιτικά κόμματα
έχουν μάθει να συνεργάζονται.     

Στα καθ’ ημάς, η απλή ανα-
λογική –που θα επέβαλλε συ-
νεργασίες και συναινέσεις– εξο-
βελίζεται στο πυρ το εξώτερον
και ο ορισμός της «πλειοψηφίας»
γίνεται εξαιρετικά εύπλαστος.
Προσαρμόζεται στις κάθε φορά
περιστάσεις, ήτοι στο ελάχιστο
αναγκαίο εκλογικό ποσοστό για
τον σχηματισμό μονοκομματικής
κυβέρνησης.      

Γιατί; Γιατί με πρόσχημα τη
«σταθερότητα», η κοινή λογική
και η απλή αριθμητική αντικα-
θίστανται από τη λογική του κο-
τζαμπάση: το κράτος θα είναι το
λάφυρο του νικητή. Τελικά, ο
κομματισμός επικρατεί της αξιο-
κρατίας και η ίδια η δημοκρατία
γίνεται αγνώριστη, μεταμορφώ-
νεται σε ενός ανδρός αρχή.    

kallitsiskostas@yahoo.com

Παράταση στο σίριαλ 
με διατιμήσεις 
Δεν κατάφερε να πείσει τις συνδικαλιστικές
οργανώσεις ο πρόεδρος της ΑΗΚ σχετικά με
την πρόθεσή του να αποσύρει το αίτημα για αυ-
ξήσεις των διατιμήσεων από την ΡΑΕΚ. Η εξέλι-
ξη προέκυψε μετά από παρέμβαση του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας στην οποία ζήτησε να
αποσυρθεί το αίτημα λόγω της ακρίβειας που
αντιμετωπίζουν τα νοικοκυριά. Σύμφωνα με το
ρεπορτάζ, προς το τέλος του μήνα ΑΗΚ και ΡΑ-
ΕΚ θα έχουν συνάντηση στην παρουσία του
Προέδρου της Δημοκρατίας για συζήτηση του
θέματος. Να υπενθυμίσουμε ότι αυτή είναι η
τρίτη φορά που η ΑΗΚ επιχειρεί να λάβει έγ-
κριση αύξησης των διατιμήσεων με στόχο να
ανακτήσει τα έξοδα που έχει πραγματοποιήσει
σε υποδομές. Σημειώνουμε ότι, ενώ το αρχικό
αίτημα ήταν για διπλάσιο ποσοστό αύξησης, η
ΡΑΕΚ τελικά είχε εγκρίνει 9%. 

••••
Ολοκληρωμένη στρατηγική 
με 4 πυλώνες 
Πέραν των φορολογικών κινήτρων η πρωτο-
βουλία της κυβέρνησης για προσέλκυση Κυ-
πρίων που ζουν στο εξωτερικό περιλαμβάνει
και άλλους τρεις άξονες. Σύμφωνα με τον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας δημιουργείται ψη-
φιακή πύλη πληροφόρησης για εργασία, στέ-
γαση, εκπαίδευση, υγεία επιχειρηματικότητα
και υποστήριξη επαναπατρισμού. Επιπλέον, δί-
νεται στη διάθεση των επαναπατρισθέντων
πλατφόρμα αντιστοίχισης ταλέντου με θέσεις
εργασίας, κυρίως για μέλη της οικογένειας.
Τέλος, επιχειρείται ολιστική στήριξη της οικο-
γενειακής επανένταξης, η οποία περιλαμβάνει
επιτάχυνση πολιτογραφήσεων, πρόσβαση παι-
διών στην εκπαίδευση, μαθήματα ελληνικής
γλώσσας και εργαλεία κοινωνικής ενσωμάτω-
σης. Με αυτές τις πρωτοβουλίες η προσπάθεια
μετατρέπεται σε ολοκληρωμένη, αφού ξε-
φεύγει από τη δογματική προσήλωση στα φο-
ρολογικά κίνητρα.

••••
Στον μέσο όρο ανεπάρκειας 
Οι πρωτοβουλίες του EIOPA για ενίσχυση του
ρόλου των επαγγελματικών και ατομικών συν-
τάξεων και οι προσδοκίες για δημιουργία μιας
εσωτερικής αγοράς συνταξιοδοτικών προϊόν-
των για διασυνοριακή κινητικότητα των συντά-
ξεων δεν έχουν υλοποιηθεί. Σύμφωνα με έκ-
θεση σε σχέση με τις πολιτικές της Ε.Ε., αυτές
κρίνονται  σε μεγάλο βαθμό ως αναποτελεσμα-
τικές. Στο τέλος του 2023 καταγράφηκαν μόλις
23 διασυνοριακά ιδρύματα επαγγελματικών
συνταξιοδοτικών παροχών. Για την Κύπρο, εν-
τοπίζεται περιθωριοποίηση των επαγγελματι-
κών συντάξεων και πλήρης εξάρτηση από τις

κρατικές συντάξεις, κάτι που έχει ως αποτέλε-
σμα η συνταξιοδοτική επάρκεια να είναι ελλι-
πής με το ποσοστό αναπλήρωσης να κυμαίνεται
στο 50%, κοντά στον ευρωπαϊκό μέσο όρο.

••••
Μπερδεμένη η παγκόσμια
επενδυτική κοινότητα 
Δεν συμφωνούν όλοι στο παγκόσμιο οικονομι-
κό αφήγημα. Η πίστη στο αμερικανικό παράδο-
ξο τον Γενάρη του 2025 στο Νταβός, γρήγορα
μετατράπηκε σε προβληματισμό και βαθιά
απαισιοδοξία για το μέλλον. Σήμερα, όπως χα-
ρακτηριστικά αναφέρεται, βρισκόμαστε σε ένα
θολό μεσαίο έδαφος. Η μεγάλη διακύμανση
του αμερικανικού χρηματιστηρίου είναι ενδει-
κτική της σύγχυσης που επικρατεί, αφού από
το -20% του Φλεβάρη φτάσαμε σε μόλις τέσ-
σερις εβδομάδες στο +14%. Ακόμη και το κατά
τα άλλα σταθερό δεκαετές ομόλογο του αμερι-
κανικού δημοσίου κυμαίνεται σε ένα ανησυχη-

τικό εύρος που προσεγγίζει το 1%. Τα προβλή-
ματα εμπιστοσύνης αποτυπώνονται και στο πά-
λαι ποτέ σταθερό δολάριο, που μόνο ως παγκό-
σμιο αποθεματικό νόμισμα δεν συμπεριφέρε-
ται. Και όλα αυτά συμβαίνουν ως αντίδραση
στην αστάθεια των δασμολογικών πολιτικών
του προέδρου Τραμπ.

••••
Θεμελιακή αλλαγή
συμπεριφοράς 
Η αβεβαιότητα κατακλύζει την παγκόσμια οι-
κονομία και οι επενδυτές για πρώτη φορά επι-
λέγουν μια εκ θεμελίων αλλαγή συμπεριφο-
ράς, βλέποντας για πρώτη φορά με επιφύλαξη
τα αμερικανικά περιουσιακά στοιχεία. Σύμφω-
να με την ΕΚΤ, η πρόσφατη αύξηση στο εύρος
διακυμάνσεων είναι το αποτέλεσμα της νέας
εμπορικής πολιτικής Τραμπ, που μπερδεύει
τους επενδυτές και δεν τους αφήνει να κατα-
σταλάξουν σε κάποιο αφήγημα βάσει του οποί-
ου θα αναλύσουν την κατάσταση. Επιπλέον,
αναφέρεται πως παραδοσιακά ασφαλή κατα-
φύγια, όπως είναι τα αμερικανικά δεκαετή ομό-
λογα και το δολάριο, εμφανίζουν μη τυπική
συμπεριφορά. 

••••
Σταθερή πορεία ανάκαμψης  
Τη δέσμευσή του για μια Ευρωπαϊκή Χρηματο-
πιστωτική Ένωση Κεφαλαιαγορών εξέφρασε ο
διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας, τονίζοντας
ότι μια τέτοια εξέλιξη θα ενισχύσει την ανεξαρ-
τησία, τη σταθερή πορεία ανάκαμψης και τον
διεθνή ρόλο του ευρώ. Για την Κύπρο σημεί-
ωσε ότι παρουσιάζει σταθερή πορεία ανάκαμ-
ψης, ενώ δεν παρέλειψε να αναφέρει ότι το
επιχειρηματικό της μοντέλο επηρεάζεται από
το διεθνές εμπόριο, τις τουριστικές ροές και
την εμπιστοσύνη των επενδυτών. Όσον αφορά
τις τράπεζες, ο διοικητής έκανε για άλλη μια
φορά έκκληση για ανθεκτικότητα.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Περίοδος Χάριτος
Δανειακής Σύμβασης

Περίοδος Χάριτος μιας
δανειακής σύμβασης για
χορήγηση ή ρύθμιση δα-
νείου καλείται το συμ-
φωνημένο χρονικό διά-
στημα που ξεκινά με την
έναρξη της σύμβασης
και κατά το οποίο τίθεν-

ται σε ισχύ ειδικοί όροι προς όφελος του
δανειολήπτη σε σχέση με την καταβολή
τόκων ή/και δόσεων του δανείου.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

H συμμετοχή 
του πολίτη    

Σχεδόν οι μισοί νέοι άνθρωποι θα
προτιμούσαν να ζουν σε έναν κό-
σμο όπου δεν υπάρχει καθόλου
Διαδίκτυο, σύμφωνα με νέα έρευνα
που δημοσιεύθηκε στη βρετανική
εφημερίδα The Guardian.

Η έρευνα αποκαλύπτει ότι σε
ποσοστό σχεδόν 70% οι νέοι ηλι-
κίας 16 έως 21 ετών αισθάνονται
χειρότερα για τον εαυτό τους μετά
την ενασχόληση ωρών με τα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης.

Οι μισοί (50%) θα υποστήριζαν
επιπλέον την ιδέα μιας «ψηφιακής
απαγόρευσης κυκλοφορίας» που
θα περιόριζε την πρόσβασή τους
σε ορισμένες εφαρμογές και ιστό-
τοπους μετά τις 10 το βράδυ, ενώ
το 46% δήλωσε ότι θα προτιμούσε

να απολαμβάνει τη νεότητά του
σε έναν κόσμο από τον οποίο απου-
σιάζει εντελώς το Διαδίκτυο.

Το ένα τέταρτο των ερωτηθέν-
των περνάει τέσσερις ή περισσό-
τερες ώρες την ημέρα στα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης, ενώ το
42% των ερωτηθέντων παραδέ-
χτηκε ότι λέει ψέματα στους γονείς

και τους κηδεμόνες του σχετικά
με το τι κάνει στο Διαδίκτυο.

Από τα άτομα που χρησιμοποι-
ούν το Ιντερνετ τακτικά, το 42%
δήλωσε ότι είχε πει ψέματα για
την ηλικία του, το 40% παραδέχ-
θηκε ότι είχε έναν δεύτερο, ψεύ-
τικο, λογαριασμό στα social media
και το 27% δήλωσε ότι προσποι-
είται πως είναι ένα εντελώς δια-
φορετικό άτομο.

Υπουργική πρόταση
Η έρευνα ξεκίνησε μετά τη δή-

λωση του Βρετανού υπουργού Τε-
χνολογίας Πίτερ Κάιλ ότι η κυβέρ-
νηση εξετάζει το ενδεχόμενο να
καταστήσει υποχρεωτικές τις ώρες
διακοπής για ορισμένες εφαρμογές,
όπως το TikTok και το Instagram.

Η Ράνι Γκόβεντερ, υπεύθυνη
πολιτικής για την ασφάλεια των
παιδιών στο Διαδίκτυο, δήλωσε
ότι οι ψηφιακές «απαγορεύσεις
κυκλοφορίας», αν και βοηθητικές,
δεν μπορούν να σταματήσουν την
έκθεση των παιδιών σε επιβλαβές
υλικό στο Διαδίκτυο χωρίς την
εφαρμογή άλλων μέτρων. «Πρέπει
να καταστήσουμε σαφές ότι μια
ψηφιακή απαγόρευση κυκλοφο-
ρίας από μόνη της δεν πρόκειται
να προστατεύσει τα παιδιά από
τους κινδύνους που αντιμετωπί-
ζουν στο Ιντερνετ. Θα μπορούν
να βλέπουν όλο αυτό το βλαβερό
περιεχόμενο σε άλλες στιγμές της
ημέρας και θα εξακολουθεί να έχει
γι’ αυτά τον ίδιο αντίκτυπο», επι-
σήμανε. H Γκόβεντερ πρόσθεσε
ότι προτεραιότητα για τις εταιρείες
και την κυβέρνηση ήταν να δια-
σφαλίσουν ότι τα παιδιά χρησι-
μοποιούν «πολύ ασφαλέστερους

και λιγότερο εθιστικούς ιστότο-
πους». Η μελέτη, η οποία εκπονή-
θηκε από το Βρετανικό Ινστιτούτο
Προτύπων (BSI), διεξήχθη σε 1.293
νέους και διαπίστωσε ακόμη ότι
27% των ερωτηθέντων έχουν μοι-
ραστεί την τοποθεσία τους στο
Διαδίκτυο με αγνώστους.

Στην ίδια έρευνα, τα τρία τέ-

ταρτα δήλωσαν ότι πέρασαν πε-
ρισσότερο χρόνο στο Διαδίκτυο
ως αποτέλεσμα της πανδημίας,
ενώ σε ποσοστό 68% ανέφεραν
ότι αισθάνονται πως ο χρόνος που
περνούν στο Διαδίκτυο είναι επι-
ζήμιος για την ψυχική τους υγεία.

Ο Αντι Μπόροους, διευθύνων
σύμβουλος της φιλανθρωπικής

οργάνωσης για την πρόληψη των
αυτοκτονιών Molly Rose Founda-
tion, δήλωσε ότι «είναι σαφές πως
οι νέοι γνωρίζουν τους κινδύνους
στο Διαδίκτυο και, επιπλέον, θέ-
λουν να δουν τις εταιρείες τεχνο-
λογίας να μεριμνούν για την προ-
στασία τους».

Πρόσθεσε δε ότι οι αλγόριθμοι

που χρησιμοποιούν τα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης παρέχουν πε-
ριεχόμενο το οποίο «μπορεί γρή-
γορα να οδηγήσει τους νέους σε
“γωνιές” με επιβλαβές και βίαιο
υλικό χωρίς δική τους υπαιτιότη-
τα». Οι νέοι νόμοι «πρέπει να ψη-
φιστούν επειγόντως και να τεθούν
άμεσα σε ισχύ», κατέληξε.

Με ανάπτυξη άνω του 3% και πληθωρισμό κάτω του 2% εκτιμάται πως θα «πορευθεί» η κυπριακή
οικονομία κατά μέσο όρο το 2025. 

Οι νέοι μπροστά στην οθόνη

70%
των νέων

ηλικίας 16-21 ετών
νιώθουν άσχημα
μετά τη χρήση
social media.

έχουν πει ψέματα στους γονείς
ή τους κηδεμόνες τους σχετικά
με το τι κάνουν στο Ιντερνετ.

2 στους 5
42%

έχουν πει ψέματα
στο Ιντερνετ σχετικά

με την ηλικία τους

27%
έχουν γνωστοποιήσει

την περιοχή τους
σε αγνώστους στο Ιντερνετ.

68%
θεωρούν πως ο χρόνος

που περνούν στο Ιντερνετ
κάνει κακό στην

ψυχική τους υγεία.

έχουν και δεύτερο,
ψεύτικο, λογαριασμό

2 στους 5

<<<<<<<

Μια απόφαση που 
δύσκολα θα έπαιρνε

μια κυβέρνηση, 
την εισηγούνται 

οι Νορβηγοί πολίτες.   

<<<<<<<

Το 50% θα στήριζε και
«ψηφιακή απαγόρευση

κυκλοφορίας» που 
θα περιόριζε την πρό-
σβαση σε ορισμένες

εφαρμογές και ιστότο-
πους μετά τις 10 μ.μ.,
σύμφωνα με έρευνα.

Ενας στους δύο νέους
δεν θέλει Ιντερνετ



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     3Τ Ο Θ Ε Μ ΑKυριακή 25 Μαΐου 2025

Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Aνοιξε ο δρόμος για την ανάπτυξη
επιχειρηματικών σχέσεων μεταξύ
Κύπρου και Ινδίας με τις προοπτικές
που διαφαίνονται να είναι τερά-
στιες. Η εξωστρέφεια των ινδικών
επιχειρήσεων επικεντρώνεται στην
Κύπρο, στην οποία διαβλέπουν δυ-
νατότητες για επέκταση στην Ευ-
ρώπη και στη Μέση Ανατολή. Ήδη,
πρόσφατα δυο ινδικές εταιρείες
κολοσσοί προχώρησαν με την επέ-
κταση των δραστηριοτήτων τους
στην Κύπρο, θέτοντας τα θεμέλια
για την ενίσχυση των οικονομικών
δεσμών μεταξύ της Κύπρου και της
Ινδίας. 

Στο μεταξύ, σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ», πέραν των 20
ινδικών εταιρειών μεγάλου βελη-
νεκούς εξετάζουν την προοπτική
για να αναπτύξουν δραστηριότητα
στην Κύπρο το επόμενο διάστημα.
Όπως πληροφορούμαστε, οι αρ-
μόδιοι φορείς βρίσκονται σε προ-
χωρημένες συζητήσεις με αυτές
τις εταιρείες, οι οποίες προσανα-
τολίζονται σε κάθοδό τους στην
Κύπρο με σκοπό να την αξιοποι-
ήσουν ως πύλη εισόδου στην Ευ-
ρώπη και τη Μέση Ανατολή. 

Η πρόθεση και το αυξημένο εν-
διαφέρον των εταιρειών από την
Ινδία για να επενδύσουν στην Κύ-
προ επιβεβαιώνεται και μέσω της
Ύπατης Αρμοστείας της Ινδίας στην
Κύπρο. Ειδικότερα, σύμφωνα με
δηλώσεις του Ινδού ύπατου αρμοστή
στην Κύπρο Σρι Μάνις στην «Κ»,
ινδικές εταιρείες που δραστηριο-
ποιούνται στους τομείς του fintech,
της τεχνολογίας των drones και της
τεχνητής νοημοσύνης εκδήλωσαν
την πρόθεσή τους να εξετάσουν
την Κύπρο ως κέντρο για την επέ-
κταση των δραστηριοτήτων τους
στη Μεσόγειο και στην Ευρώπη
κατά το παράδειγμα των εταιρειών
Thomas Cook India και LTI Mind-
tree, οι οποίες έκαναν το βήμα και
δραστηριοποιούνται στη χώρα μας. 

Yπατη Αρμοστεία της Ινδίας
Μεγάλη δυναμική επιδεικνύεται

σε ό,τι αφορά την ενίσχυση των

επιχειρηματικών σχέσεων Κύπρου-
Ινδίας, επιβεβαιώνοντας ταυτόχρο-
να την ελκυστικότητα της χώρας
μας ως επενδυτικού προορισμού,
αναφέρει από την πλευρά της η
Ύπατη Αρμοστεία της Ινδίας στην
Κύπρο. Όπως σημειώνει ο Ινδός
ύπατος αρμοστής, οι επιχειρήσεις
ινδικών συμφερόντων φαίνεται να
αναγνωρίζουν τα συγκριτικά πλε-
ονεκτήματα της Κύπρου και επι-
διώκουν να αξιοποιήσουν το ευ-
νοϊκό επιχειρηματικό περιβάλλον
της χώρας για να επεκτείνουν τις
δραστηριότητές τους στην Ευρώπη.
Ο κ. Μάνις επισημαίνει ότι πόλο

έλξης για τις ινδικές επιχειρήσεις
αποτελεί η σταθερότητα του χρη-
ματοοικονομικού περιβάλλοντος,
το εξειδικευμένο ανθρώπινο δυ-
ναμικό και τα ελκυστικά κίνητρα
που προσφέρει. Στόχος είναι δη-
μιουργηθεί μια win win κατάσταση
με πολλαπλά οφέλη και για τις δυο
χώρες, τονίζει. 

Η εξωστρέφεια και ο IGC
Το ενδιαφέρον των ινδικών εται-

ρειών για την Κύπρο είχε προκύψει
εδώ και αρκετό καιρό και βασίζεται
στην επενδυτική και οικονομική
πολιτική του ινδικού κράτους για

να επεκτείνει την οικονομική δρα-
στηριότητα της Ινδίας μέσω του
India-MiddleEast-Europe Economic
Corridor. 

Ως εκ τούτου, οι εταιρείες που
προσφέρουν υπηρεσίες αλλά και
προϊόντα ολοένα και πιο συχνά
διανοίγουν προοπτικές για επέκτα-
σή τους τόσο στην Ευρώπη όσο
και στη Μέση Ανατολή, εξού και
προέκυψε η δημιουργία του Επι-
χειρηματικού Συμβουλίου Ινδίας-
Ελλάδας-Κύπρου (IGC).

Το Επιχειρηματικό Συμβούλιο
Ινδίας-Ελλάδας-Κύπρου αποτελεί
μια πρωτοβουλία που ακολούθησε

την υπογραφή Μνημονίου Συνερ-
γασίας (MoU) μεταξύ της Eurobank
και του Ινδικού Εμπορικού Επιμε-
λητηρίου (ICC), τον Σεπτέμβριο του
2024. Η στόχευση για ενδυνάμωση
των σχέσεων της Κύπρου με την
Ινδία αποτελεί και στόχο του επι-
χειρηματικού φορέα της χώρας μας
Invest Cyprus.

Υπενθυμίζεται ότι τον περασμέ-
νο Φεβρουάριο εγκαινιάστηκε στη
Βομβάη το IGC, σηματοδοτώντας
ένα σημαντικό βήμα για την ενί-
σχυση των οικονομικών δεσμών
στις τρεις χώρες, με στόχευση την
επιτάχυνση του εμπορίου, των
επενδύσεων και της στρατηγικής
συνεργασίας σε διάφορους τομείς,
όπως οι υποδομές, η ναυτιλία, η
τεχνολογία, οι χρηματοπιστωτικές
υπηρεσίες και οι ΜμΕ, καθώς και
η δημιουργία μιας ισχυρής πλατ-
φόρμας για επιχειρήσεις από τις
τρεις αυτές χώρες, προκειμένου να
συνεργαστούν και να ευδοκιμή-
σουν.

Το IGC εγκαινιάστηκε και στην
Κύπρο, ενώ πραγματοποιήθηκαν
και εκδηλώσεις των δυο εταιρειών
από την Ινδία για να επισημοποι-
ήσουν την κάθοδό τους στο νησί.

Μεγάλη επιτυχία για την Κύπρο
αποτελεί η κάθοδος των δυο μεγά-
λων ινδικών κολοσσών ThomasCo-
ok India και LTIMindtree, ανέφερε
ο πρόεδρος του Επιχειρηματικού
Συμβουλίου Χρυσήλιος Πελεκάνος
στο ένθετο ΕΠΙΧΕΙΡΕΙΝ, στην εκ-
πομπή ΔΙΑΣΠΟΡΑ ΕΙΔΗΣΕΩΝ στον
ΣΠΟΡ FM 95.0. Οι εταιρείες από
την Ινδία ήρθαν για να μείνουν και
να εδραιώσουν την παρουσία τους
στην Κύπρο και ως εκ τούτου επι-
δεικνύεται μια χρυσή ευκαιρία για
την Κύπρο να γίνει μέρος αυτού
του οικονομικού διαδρόμου της Ιν-
δίας, σημείωσε ο κ. Πελεκάνος. Πα-
ράλληλα, ο πρόεδρος του επιχειρη-
ματικού συνδέσμου επισήμανε ότι
πέραν της τεχνολογίας και του του-
ρισμού, ινδικές εταιρείες με δρα-
στηριοποίηση στις Ανανεώσιμες
Πηγές Ενέργειας, τη φαρμακευτική,
τη ναυτιλία και την έρευνα και και-
νοτομία επιδεικνύουν ενδιαφέρον
για δραστηριοποίηση στην Κύπρο.

20 κολοσσοί από 
Ινδία στο ακουστικό 

για επενδύσεις
Βρίσκονται σε συζητήσεις με τους αρμόδιους φορείς

Οι εταιρείες
που επιχειρούν

στην Κύπρο
Η μεγάλου βεληνεκούς τουριστι-
κή εταιρεία Thomas Cook India,

άνοιξε το πρώτο γραφείο της
στην Κύπρο και συγκεκριμένα στη
Λευκωσία. Η εταιρεία προσφέρει
ένα ευρύ φάσμα υπηρεσιών, συμ-

περιλαμβανομένων υπηρεσιών
συναλλάγματος, εταιρικών ταξι-

διών, συνεδριακού τουρισμού και
εκθέσεων (MICE Meetings-Incen-

tives Congresses/ Conferences-
Exhibitions) και ταξιδιών αναψυ-

χής. Η Thomas Cook India με
έδρα τη Βομβάη πρόκειται να

δραστηριοποιηθεί στη χώρα μας
μέσω της TCI EURO (Travel Circle
International Cyprus Ltd) με τον
κύριο μέτοχό της τον παγκόσμιο
κολοσσό διαχείρισης κεφαλαίων
και βασικό μέτοχο της Eurobank
Α.Ε., Fairfax Financial Holding.
Αναφορικά με την LTIMindtree,
πρόκειται για ινδική πολυεθνική

εταιρεία παροχής ψηφιακών
υπηρεσιών και συμβουλευτικής

πληροφορικής (IT), η οποία δημι-
ουργήθηκε το 2022, από τη συγ-
χώνευση των δύο μεγάλων εται-
ρειών τεχνολογίας Larsen & Tou-
bro Infotech και Mindtree. Η συγ-
κεκριμένη εταιρεία πρόκειται να
εγκαινιάσει ένα νέο κέντρο Τε-

χνητής Νοημοσύνης (ΤΝ) και ψη-
φιακής τεχνολογίας στο Kέντρο
Αριστείας CYENS στη Λευκωσία,
μέσω του οποίου θα υλοποιήσει

προηγμένες ψηφιακές λύσεις για
τη Eurobank, τη Fairfax και άλ-

λους πελάτες της στην Ε.Ε.

Υπατη Αρμοστεία της Ινδίας: Η Κύπρος εδραιώνεται ως προτιμητέος ευρωπαϊκός προορισμός για τις ιν-
δικές εταιρείες που επιδιώκουν διείσδυση στις αγορές της Ε.Ε.

<<<<<<<

Αναμένονται εξελίξεις
το επόμενο διάστημα

– Η εξωστρέφεια 
της Ινδίας φέρνει 

οφέλη στην Κύπρο.
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η χρήση φυσικού αερίου θα οδη-
γήσει σε μείωση του κόστους καυ-
σίμου, το οποίο αποτελεί σήμερα
έναν από τους κυριότερους παρά-
γοντες διαμόρφωσης της τιμής
ρεύματος. Ωστόσο, όπως τονίζει
στη συνέντευξή του στην «Κ» ο
πρόεδρος του ΔΣ της ΑΗΚ, κ. Γιώρ-
γος Πέτρου, η ουσιαστική και δια-
τηρήσιμη μείωση της τιμής θα
επέλθει μέσα από μια μακροπρό-
θεσμη πράσινη ενεργειακή μετά-
βαση, με επενδύσεις σε Ανανεώ-
σιμες Πηγές Ενέργειας και ψηφιακό
εκσυγχρονισμό.

Ο κ. Πέτρου στη συνέντευξή
του κακίζει το γεγονός πως, λόγω
περιορισμών που είχαν τεθεί κατά
τα προηγούμενα χρόνια, η ΑΗΚ
δεν μπόρεσε να υλοποιήσει έργα
ΑΠΕ. Όμως, υποδεικνύει ότι υπάρ-
χει «φως στο τούνελ», αφού σε συ-
νεργασία με το ΥΕΕΒΤ, έγινε τελικά
κατορθωτό και συμφωνήθηκε
όπως η ΑΗΚ προχωρήσει στην εγ-
κατάσταση 600MW συνολικά κατά
την επόμενη δεκαετία.

Ο πρόεδρος του ΔΣ της ΑΗΚ
τονίζει πως, μέχρι το τέλος του
2025 αναμένεται να έχουν εγκα-
τασταθεί περίπου 150.000 έξυπνοι
μετρητές, ενώ ο συνολικός στόχος
ανέρχεται στους 500.000 μετρητές
σε παγκύπρια κλίμακα έως το 2028.
- Πώς προετοιμάζεται η ΑΗΚ για
τη μετάβαση σε ένα πιο βιώσιμο
και πράσινο ενεργειακό μοντέλο;

- Η ΑΗΚ προσεγγίζει τη βιώσιμη
ανάπτυξη όχι απλώς ως κανονι-
στική υποχρέωση, αλλά ως θεμε-
λιώδη στρατηγική επιλογή και αυ-
τοδέσμευση. Η μετάβαση σε ένα
πιο πράσινο ενεργειακό μοντέλο
αποτελεί αναπόσπαστο μέρος της
αναπτυξιακής μας πορείας και υλο-
ποιείται μέσα από ένα ολοκληρω-
μένο επενδυτικό πρόγραμμα, πολ-
λαπλών επιπέδων και στόχευσης.

Βασικοί άξονες αυτής της προ-
σπάθειας περιλαμβάνουν πρώτον
την αναβάθμιση των Δικτύων Με-
ταφοράς και Διανομής: Δημιουρ-
γούμε ένα έξυπνο, ψηφιοποιημένο
σύστημα αμφίδρομης ροής ενέρ-
γειας και δεδομένων, που ενισχύει
τη συμμετοχή των καταναλωτών
στην αγορά και επιταχύνει την
ενσωμάτωση ΑΠΕ.

Δεύτερον, την ανάπτυξη και
υλοποίηση έργων Ανανεώσιμων
Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ). Έτσι, ενι-
σχύουμε τη συμμετοχή μας στην
πράσινη παραγωγή ενέργειας,
συμβάλλοντας στους εθνικούς και
ευρωπαϊκούς στόχους για την κλι-
ματική ουδετερότητα.

Τρίτον περιλαμβάνεται ο εκ-
συγχρονισμός τεχνολογικού και
μηχανολογικού εξοπλισμού: Επεν-
δύουμε σε σύγχρονες, αποδοτικές
και λιγότερο ρυπογόνες τεχνολο-
γίες που εξασφαλίζουν βιώσιμη
λειτουργία.

Τέταρτον, η εγκατάσταση συ-
στημάτων περιβαλλοντικής προ-
στασίας: Εφαρμόζουμε πρότυπες
λύσεις για τον περιορισμό των πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων από
τη λειτουργία των υποδομών μας.
Πέμπτο, με συμμετοχή στην Εται-
ρεία Υποδομών Φυσικού Αερίου.
Έτσι, συνδράμουμε ενεργά στη
μεταβατική φάση προς καθαρό-
τερες μορφές ενέργειας, αξιοποι-
ώντας το φυσικό αέριο ως ενδιά-
μεσο καύσιμο.

Μέσα από αυτές τις παρεμβά-
σεις, η ΑΗΚ αναδεικνύεται σε κι-
νητήρια δύναμη της ενεργειακής
μετάβασης της χώρας, ενισχύοντας
την ανθεκτικότητα, την καινοτομία

και την περιβαλλοντική υπευθυ-
νότητα του ενεργειακού μας συ-
στήματος.
- Υπάρχουν περιθώρια μείωσης
του κόστους ηλεκτρισμού για τους
καταναλωτές; Πότε να αναμένουν
μείωση του κόστους της ηλεκτρι-
κής ενέργειας;

- Η μείωση του κόστους ηλε-
κτρικής ενέργειας αποτελεί στα-
θερή προτεραιότητα για την ΑΗΚ,
με στρατηγική στόχευση τη στα-
διακή ανακούφιση των κατανα-
λωτών από τις διακυμάνσεις του
ενεργειακού κόστους.

Η πρώτη σημαντική παρέμβαση
προς αυτή την κατεύθυνση είναι
η χρήση φυσικού αερίου για την
ηλεκτροπαραγωγή, για την οποία
οι υποδομές μας έχουν ήδη προ-
ετοιμαστεί. Η χρήση φυσικού αε-
ρίου θα οδηγήσει σε μείωση του
κόστους καυσίμου, το οποίο απο-

τελεί σήμερα έναν από τους κυ-
ριότερους παράγοντες διαμόρφω-
σης της τιμής ρεύματος.

Ωστόσο, η ουσιαστική και δια-
τηρήσιμη μείωση της τιμής θα
επέλθει μέσα από μια μακροπρό-
θεσμη πράσινη ενεργειακή μετά-
βαση, με επενδύσεις σε Ανανεώ-
σιμες Πηγές Ενέργειας και ψηφιακό
εκσυγχρονισμό. Η ΑΗΚ διαδρα-
ματίζει καθοριστικό ρόλο ως εγ-
γυητής της ενεργειακής μετάβασης
της Κύπρου προς ένα βιώσιμο και
οικονομικά αποδοτικό ενεργειακό
μοντέλο, σε ευθυγράμμιση με τους
ευρωπαϊκούς στόχους για το 2050.

Σήμερα, το κόστος της ηλεκτρι-
κής ενέργειας επηρεάζεται κυρίως
από την εξάρτηση από το πετρέ-
λαιο, από τις διεθνείς διακυμάνσεις
των τιμών καυσίμων και από το
κόστος αγοράς δικαιωμάτων εκ-
πομπών θερμοκηπιακών αερίων
(CO  ETS).

Λόγω της εισαγωγικής εξάρτη-
σης της Κύπρου από ορυκτά καύ-
σιμα, η οικονομία και οι κατανα-
λωτές παραμένουν ευάλωτοι στις
εξωτερικές πιέσεις. Η ΑΗΚ, ανα-
γνωρίζοντας αυτή την πραγματι-
κότητα, επενδύει σταθερά σε φω-
τοβολταϊκά συστήματα και ΑΠΕ,
που αποτελούν τη μόνη στρατη-
γικά ασφαλή και οικονομικά βιώ-
σιμη λύση μεσο-μακροπρόθεσμα.

Συμπερασματικά, η μείωση του
κόστους θα αρχίσει να γίνεται αι-
σθητή με την έλευση του φυσικού
αερίου και θα ενισχυθεί σταδιακά
μέσα από την απεξάρτηση από τα
ορυκτά καύσιμα και τη διείσδυση
των ΑΠΕ.

Συμφωνίες για
φωτοβολταϊκά

- Σε ποιο βαθμό συμμετέχει σήμερα
η ΑΗΚ στην παραγωγή ενέργειας
από ΑΠΕ και ποια είναι τα μελ-
λοντικά της σχέδια;

- Η παραγόμενη ενέργεια από
φωτοβολταϊκά συστήματα στην
Κύπρο παράγεται κατά κόρον από
ιδιώτες παραγωγούς, ενώ το πο-
σοστό της ΑΗΚ είναι πάρα πολύ
μικρό. Συνεπώς, στο υφιστάμενο
περιβάλλον της ανταγωνιστικής
αγοράς ΑΠΕ, ο αδύναμος παίχτης
είναι η ΑΗΚ και σε καμία περίπτω-
ση δεν μπορεί να τεθεί θέμα πα-
ρεμπόδισης οποιασδήποτε ιδιω-
τικής πρωτοβουλίας.

Η ΑΗΚ Παραγωγή έχει στο πα-
ραγωγικό δυναμικό της 20MW από
τη λειτουργία δύο φωτοβολταϊκών
πάρκων στο Ακρωτήρι Λεμεσού
και στην περιοχή Αχερά Λευκω-
σίας. Το κόστος της παραγόμενης
ενέργειας από αυτά τα ΦΒ πάρκα
είναι μόλις 5 σεντ ανά κιλοβατώρα
και συνεισφέρει στην έστω μικρή
μείωση του μέσου κόστους παρα-
γωγής ενέργειας από την ΑΗΚ στο
σύνολο των καταναλωτών.

Δυστυχώς, λόγω περιορισμών
που είχαν τεθεί κατά τα προηγού-
μενα χρόνια, η ΑΗΚ δεν μπόρεσε
να υλοποιήσει έργα ΑΠΕ. Μετά
από επίμονες προσπάθειες, και σε
συνεργασία με το ΥΕΕΒΤ, έγινε
τελικά κατορθωτό και συμφωνή-
θηκε όπως η ΑΗΚ προχωρήσει
στην εγκατάσταση 600MW συνο-
λικά κατά την επόμενη δεκαετία.

Ο εν λόγω στόχος αποτελεί, με τα
σημερινά δεδομένα, μια μεγάλη
πρόκληση για την ΑΗΚ αφού, εν
τω μεταξύ, η διαθέσιμη και κατάλ-
ληλη γη για εγκατάσταση ΦΒ συ-
στημάτων έχει περιοριστεί σε πολύ
μεγάλο βαθμό.

Από τα πιο πάνω, γίνεται φα-
νερό ότι η μεγάλη διείσδυση των
ΑΠΕ στην ηλεκτροπαραγωγή δεν
αφορά την ΑΗΚ Παραγωγή. Επι-
πρόσθετα, ούτε η ΑΗΚ Παραγωγή
αλλά ούτε και η ΑΗΚ Προμήθεια
συμμετέχουν στη μεταβατική αγο-
ρά, όπου οι ιδιώτες παραγωγοί και
ιδιώτες προμηθευτές δραστηριο-
ποιούνται στη βάση μεταξύ τους
συμφωνιών για αγοραπωλησία
ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ.
Περαιτέρω, δεν επιτρέπεται σή-
μερα στην ΑΗΚ Παραγωγή και
στην ΑΗΚ Προμήθεια να συνά-
πτουν διμερή συμβόλαια για αγορά
ενέργειας από ΑΠΕ.

Έτσι, η ΑΗΚ Προμήθεια αγο-
ράζει σήμερα ποσότητα ενέργειας
από ΑΠΕ που έχουν εγκατασταθεί
ως αποτέλεσμα των σχεδίων στή-
ριξης του υπουργείου Ενέργειας
με εγγυημένη τιμή, παραμένοντας
ουσιαστικά εγκλωβισμένη στην
αγορά ενέργειας από την ΑΗΚ Πα-
ραγωγή, η οποία χρησιμοποιεί τα
υγρά καύσιμα με ψηλό κόστος πα-
ραγωγής. Το κόστος συμβατικής
παραγωγής της ΑΗΚ Παραγωγής
συνίσταται κατά 85% περίπου από
το κόστος καυσίμου και το κόστος
αγοράς θερμοκηπιακών αερίων. 

Η ένταξη ΑΠΕ στο ενεργειακό
μείγμα παραγωγής της ΑΗΚ Πα-
ραγωγής, είναι απαραίτητη προ-

ϋπόθεση για να μειωθεί αφενός η
εξάρτηση της χώρας μας από συμ-
βατικά καύσιμα, και αφετέρου για
να καταστεί δυνατή η σταθερο-
ποίηση και η σταδιακή μείωση
των τιμών του ηλεκτρισμού σε πιο
χαμηλά επίπεδα.

Η ΑΗΚ, ως Οργανισμός Δημο-
σίου Δικαίου που υπηρετεί το σύ-
νολο της κοινωνίας, αποβλέπει
στην επίτευξη του ελάχιστου ρυθ-
μιζόμενου κέρδους.  Σύμφωνα με
τη μεθοδολογία διατιμήσεων, όπως
αυτή είναι εγκεκριμένη από τη
ΡΑΕΚ, οποιαδήποτε μείωση προ-
κύπτει στο κόστος ενέργειας, αυτή
μετακυλίεται προς όφελος του κα-
ταναλωτή.  Όσο περισσότερα έργα
ΑΠΕ εντάσσονται στο μίγμα πα-
ραγωγής της ΑΗΚ, τόσο μεγαλύ-
τερη θα είναι και η μείωση στην
τιμή της ηλεκτρικής ενέργειας.
- Υπάρχουν συγκεκριμένες επεν-
δύσεις ή έργα σε εξέλιξη στον το-
μέα των φωτοβολταϊκών ή της
αποθήκευσης ενέργειας;

- Η ανάπτυξη Ανανεώσιμων Πη-
γών Ενέργειας (ΑΠΕ), και ιδίως
φωτοβολταϊκών, αποτελεί στρα-
τηγική προτεραιότητα για την
ΑΗΚ. Ωστόσο, η αυξημένη διείσ-
δυση ΑΠΕ αναδεικνύει την επιτα-
κτική ανάγκη για συστήματα απο-
θήκευσης ενέργειας, ώστε να δια-
σφαλίζεται η σταθερότητα και η
ευελιξία του ηλεκτρικού συστή-
ματος της Κύπρου, το οποίο πα-
ραμένει απομονωμένο από γειτο-
νικά δίκτυα.

Η αδυναμία εξαγωγής πλεονά-
ζουσας ενέργειας κατά τις ώρες
χαμηλής ζήτησης έχει ήδη οδη-
γήσει σε περικοπές ισχύος σε με-
γάλα και μικρότερα φωτοβολταϊκά
πάρκα. Η λύση έρχεται μέσα από
τη δημιουργία υποδομών αποθή-
κευσης, που θα λειτουργούν ως
ρυθμιστικές μονάδες ενέργειας
εντός του συστήματος.

Στο πλαίσιο αυτό, υλοποιούνται
τα ακόλουθα συγκεκριμένα έργα.
Πρώτον, το σύστημα αποθήκευσης
ενέργειας στον Ηλεκτροπαραγωγό
Σταθμό Δεκέλειας. Η ΑΗΚ Παρα-
γωγή έχει εξασφαλίσει έγκριση
για την εγκατάσταση μονάδας
αποθήκευσης ισχύος 80 MW με
δυνατότητα 2 ωρών αποθήκευσης
(160 MWh). Έχει ήδη προκηρυχθεί
διαγωνισμός εκδήλωσης ενδιαφέ-
ροντος, με επόμενο βήμα την έκ-
δοση κανονικού διαγωνισμού.

Δεύτερον, προχώρησε με την
υποβολή αίτησης στη ΡΑΕΚ για
εγκατάσταση μονάδας αποθήκευ-
σης στον χώρο του Ηλεκτροπα-
ραγωγού Σταθμού Μονής
100MW/200MWh.

Τρίτον, τα κεντρικά συστήματα
αποθήκευσης από τον Διαχειριστή
Συστήματος Μεταφοράς (ΔΣΜΚ).
Πρόσφατο νομοσχέδιο επιτρέπει
στον ΔΣΜΚ να προχωρήσει σε εγ-
κατάσταση κεντρικών μονάδων
αποθήκευσης ενέργειας σε Υπο-
σταθμούς Μεταφοράς της ΑΗΚ.
Τα έργα αυτά στοχεύουν να εν-
σωματωθούν απευθείας στον κορ-
μό του συστήματος μεταφοράς,
προσφέροντας κρίσιμη υποστήριξη
στη διαχείριση της μεταβλητότη-
τας των ΑΠΕ και στον περιορισμό
των περικοπών.

Η ενεργειακή αποθήκευση,
ιδίως σε ένα νησιωτικό σύστημα
όπως της Κύπρου, αποτελεί βασικό
εργαλείο για την επίτευξη των
στόχων της πράσινης μετάβασης
και την ασφάλεια εφοδιασμού. Η
ΑΗΚ προχωρεί αποφασιστικά,
επενδύοντας σε τεχνολογίες που
ενισχύουν τη σταθερότητα του
δικτύου και την αποδοτική αξιο-
ποίηση της πράσινης ενέργειας.

Γιώργος Πέτρου, πρόεδρος του ΔΣ της ΑΗΚ 

Φ.A. και ΑΠΕ θα ρίξουν 
τις τιμές του ρεύματος

Μέχρι το τέλος του 2025 θα έχουν εγκατασταθεί περίπου 
150.000 έξυπνοι μετρητές και 500.000 έως το 2028

- Ποια είναι η πρόοδος στην εφαρ-
μογή των «έξυπνων μετρητών»
σε νοικοκυριά και επιχειρήσεις;

- Η ΑΗΚ προχωρά δυναμικά
στην εφαρμογή του έργου μαζικής
εγκατάστασης έξυπνων μετρητών,
με στόχο τη μετάβαση σε ένα πιο
αποδοτικό, ψηφιοποιημένο και
διαφανές ενεργειακό σύστημα.

Το πρόγραμμα ξεκίνησε τον
Φεβρουάριο του 2025, με προτε-
ραιότητα στις αστικές περιοχές,
και εξελίσσεται σύμφωνα με το
εγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα. Μέ-
χρι το τέλος του 2025 αναμένεται
να έχουν εγκατασταθεί περίπου
150.000 έξυπνοι μετρητές, ενώ ο
συνολικός στόχος ανέρχεται στους
500.000 μετρητές σε παγκύπρια
κλίμακα έως το 2028.

Η εγκατάσταση των έξυπνων
μετρητών αποτελεί στρατηγική
επένδυση στον ψηφιακό εκσυγ-
χρονισμό του δικτύου διανομής
και συνδέεται άμεσα με την ανα-
βάθμιση των υπηρεσιών προς τους
καταναλωτές, τη δυνατότητα συ-
νεχούς παρακολούθησης της κα-
τανάλωσης, τη βελτίωση της ενερ-
γειακής συμπεριφοράς, και την

ενίσχυση της διαφάνειας και ακρί-
βειας στους λογαριασμούς.

Οι καταναλωτές θα μπορούν
να λαμβάνουν αναλυτικές πλη-
ροφορίες σε πραγματικό χρόνο,
να εντοπίζουν ευκαιρίες εξοικο-
νόμησης και να συμμετέχουν πιο
ενεργά στην ενεργειακή μετάβα-
ση.

Οι έξυπνοι μετρητές δεν είναι
απλώς τεχνική αναβάθμιση· απο-
τελούν κρίσιμο εργαλείο ενδυ-
νάμωσης του καταναλωτή, ενι-
σχύοντας τη δυνατότητά του να
διαχειρίζεται αποτελεσματικά
την κατανάλωση και το κόστος
ενέργειας.
- Πώς προετοιμάζεται η ΑΗΚ για
την αυξανόμενη διείσδυση των
«prosumers» στο δίκτυο;

- Η ΑΗΚ αναγνωρίζει τον κομ-
βικό ρόλο των prosumers στη με-
τάβαση προς ένα πιο αποκεντρω-
μένο, έξυπνο και βιώσιμο ενερ-
γειακό σύστημα. Η προετοιμασία
μας στηρίζεται σε τέσσερις βασι-
κούς άξονες. Πρώτος, είναι η ενί-
σχυση και ψηφιοποίηση του δι-
κτύου διανομής. Έτσι, προχωρού-
με σε έργα εκσυγχρονισμού του
δικτύου, με έξυπνα συστήματα
παρακολούθησης και διαχείρισης
φορτίου (smart grid), ώστε να δια-
σφαλίζεται η σταθερότητα και ευε-
λιξία του δικτύου μπροστά στη
διαλείπουσα και κατανεμημένη
παραγωγή των prosumers.

Δεύτερον, είναι η εισαγωγή έξυ-
πνων μετρητών και δυνατοτήτων
αμφίδρομης πληροφόρησης. Η

ΑΗΚ εφαρμόζει σταδιακά το έργο
AMI (Advanced Metering Infra-
structure), επιτρέποντας στους
πελάτες να παρακολουθούν σε
πραγματικό χρόνο την κατανάλω-
ση και την παραγωγή τους και να
συμμετέχουν ενεργά στην αγορά
ενέργειας.

Τρίτον, είναι η αναπροσαρμογή
ρυθμιστικού και λειτουργικού πλαι-
σίου. Είμαστε έτοιμοι και συνερ-
γαζόμαστε με τους υπόλοιπους εμ-
πλεκόμενους φορείς για τον κα-
θορισμό διαφανών και δίκαιων
μηχανισμών συμψηφισμού ενέρ-
γειας (net-metering, net-billing),
καθώς και νέων μοντέλων τιμο-
λόγησης που ενθαρρύνουν τη συμ-
μετοχή χωρίς να επιβαρύνουν δυ-
σανάλογα το κοινό δίκτυο.

Τέταρτον, με την ενίσχυση της
ανθεκτικότητας μέσω αποθήκευ-
σης και ευελιξίας. Μελετούμε λύ-
σεις ενσωμάτωσης συστημάτων
αποθήκευσης ενέργειας και ευέ-
λικτης διαχείρισης φορτίων, ώστε
να απορροφάται η αυξημένη πα-
ραγωγή από ΑΠΕ και να διασφα-
λίζεται η ποιότητα και η συνέχεια
στην παροχή ηλεκτρισμού.

Η ΑΗΚ βλέπει τους prosumers
όχι ως πρόκληση, αλλά ως ευκαιρία
για επιτάχυνση της πράσινης με-
τάβασης. Μέσα από στοχευμένες
επενδύσεις, τεχνολογική αναβάθ-
μιση και θεσμική προσαρμογή,
προετοιμαζόμαστε να υποστηρί-
ξουμε ενεργά τη συμμετοχή τους
στο ενεργειακό οικοσύστημα του
αύριο.

Οι έξυπνοι μετρητές και ο ρόλος των prosumers
<<<<<<<

Η ΑΗΚ βλέπει τους 
prosumers όχι ως πρό-
κληση, αλλά ως ευκαι-
ρία για επιτάχυνση της
πράσινης μετάβασης.

<<<<<<<

Συμφωνήθηκε όπως 
η ΑΗΚ προχωρήσει
στην εγκατάσταση
600MW συνολικά 
κατά την επόμενη 
δεκαετία για ΑΠΕ.

Η μετάβαση σε πιο πράσινο ενεργειακό μοντέλο αποτελεί αναπόσπαστο μέρος της αναπτυξιακής μας πορείας, τονίζει ο κ. Γιώργος Πέτρου
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Σε νέα εποχή με πιο φιλικές και ψη-
φιακές υπηρεσίες μετακίνησης για
το επιβατικό κοινό αναμένεται να
εισέλθουν από τον Οκτώβριο οι
αστικές συγκοινωνίες. Πιο συγκε-
κριμένα, σύμφωνα με πληροφορίες
της «Κ», η εναλλακτική δυνατότητα
χρήσης και τραπεζικής κάρτας (χρε-
ωστικής, πιστωτικής ή προπληρω-
μένης), για τις μετακινήσεις με τα
Μέσα Μαζικής Μεταφοράς αναμέ-

νεται να τεθεί σε εφαρμογή πιλοτικά
στην ελεύθερη περιοχή της Αμμο-
χώστου μέσω ιδιωτικής πρωτοβου-
λίας από τον Οργανισμό Συγκοι-
νωνιών Επαρχίας Αμμοχώστου
(ΟΣΕΑ).

Η έλλειψη της δυνατότητας ανέ-
παφης πληρωμής με τραπεζική
κάρτα κατά την επιβίβαση στα αστι-
κά λεωφορεία λειτουργεί αποτρε-
πτικά για τους πολίτες που θα επέ-
λεγαν τις δημόσιες συγκοινωνίες.
Ενώ βάσει του νόμου, και των δια-
ταγμάτων, από τον Σεπτέμβριο του
2021 υποχρεώνονται όλες ανεξαι-
ρέτως οι επιχειρήσεις που δραστη-
ριοποιούνται στο λιανικό εμπόριο,

στις υπηρεσίες και σε άλλους τομείς
να τοποθετούν τερματικό αποδοχής
καρτών πληρωμών, (ασύρματο και
ενσύρματο τερματικό POS, mobile
POS και εφαρμογές virtual POS),
ώστε να δέχονται πληρωμές και με
κάρτες, οι δημόσιες συγκοινωνίες
εξαιρούνται από τη συγκεκριμένη
υποχρέωση. Ειδικότερα με βάση
το διάταγμα οι δημόσιες επιβατικές
μεταφορές εξαιρούνται από την
υποχρέωση αποδοχής πιστωτικών
καρτών με αποτέλεσμα αυτό να
αποτελεί τροχοπέδη για την απο-
δοτική χρήση των αστικών λεω-
φορείων και να προκαλεί τη δυσα-
ρέσκεια των πολιτών που χρησι-

μοποιούν τα συγκεκριμένα μέσα
μαζικής μεταφοράς. 

Η ιδιωτική πρωτοβουλία
Σύμφωνα με τις πληροφορίες

μας, ο ΟΣΕΑ έχει ήδη παραγγείλει
και εγκαταστήσει τα μηχανάκια
για ανέπαφες συναλλαγές, δηλαδή
τις συσκευές POS (Point of Sale)
που επιτρέπουν στους πελάτες να
πληρώνουν με κάρτες ή ψηφιακά
πορτοφόλια (όπως Apple Pay ή Go-
ogle Pay) μέσω ανέπαφης τεχνο-
λογίας. Όπως αναφέρουν οι αρμό-
διες πηγές, πρόκειται για την το-
ποθέτηση του υλικού (hardware)
σε περίπου 89 λεωφορεία τα οποία

διακινούνται στην περιοχή. Το κό-
στος για το νέο αυτό εγχείρημα κυ-
μαίνεται στις 3.000 ευρώ ανά λε-
ωφορείο. Αξίζει να σημειώσουμε
ότι το νέο εγχείρημα της εταιρείας
δεν πρόκειται να διαφοροποιήσει
τις τιμές των κομίστρων που
ισχύουν σήμερα. Από τη μεριά του
το Μεταφορών, Επικοινωνιών και
Έργων συνεισφέρει σε αυτή την
ιδιωτική πρωτοβουλία η οποία θα
τεθεί σε εφαρμογή πιλοτικά, χτί-
ζοντας το λογισμικό σύστημα της
τηλεματικής το οποίο θα ενώνεται
με τις συσκευές POS, έτσι ώστε να
απολαμβάνει ο πολίτης όλες τις εκ-
πτώσεις που δικαιούται. Σημειώνε-

ται ότι ο ΟΣΕΑ ιδρύθηκε το 2009
και έχει υπογράψει Σύμβαση Πα-
ραχώρησης Υπηρεσίας Δημόσιων
Επιβατικών Μεταφορών με την
αναθέτουσα Αρχή, το Τμήμα Οδι-
κών Μεταφορών Κύπρου, με σκοπό
την εκτέλεση δημόσιων επιβατικών
μεταφορών με λεωφορεία. Ο ΟΣΕΑ
εκτελεί όλα τα δρομολόγια εντός
της ελεύθερης Επαρχίας Αμμοχώ-
στου, συμπεριλαμβανομένων των
κοινοτήτων Ξυλοφάγου, Ξυλοτύμ-
που και Ορμήδειας, καθώς επίσης

δρομολόγια από την ελεύθερη
Επαρχία Αμμοχώστου προς τη Λάρ-
νακα και από τη Λάρνακα προς την
ελεύθερη Επαρχία Αμμοχώστου.

Τα συν
Οφέλη τόσο για τον κόσμο που

χρησιμοποιεί ή επιθυμεί να χρη-
σιμοποιήσει για τις διακινήσεις του
τα δημόσια επιβατικά λεωφορεία
όσο και για τους οδηγούς αναμέ-
νεται να επιφέρει η συγκεκριμένη
ιδιωτική πρωτοβουλία. Όπως μας
αναφέρθηκε, το συγκεκριμένο εγ-
χείρημα θα πολλαπλασιάσει τους
πελάτες και δη τους τουρίστες οι
οποίοι χρησιμοποιούν ως επί το

πλείστον τα λεωφορεία για τις δια-
κινήσεις τους. Την ίδια ώρα θα
απλοποιήσει το έργο των οδηγών,
οι οποίοι δεν θα αποσπώνται από
την υποχρέωση να δίνουν ρέστα
στον κόσμο, παραμένοντας προ-
σηλωμένοι στην εργασία τους.  

Εξάλλου, η πληρωμή με μετρητά
στις δημόσιες συγκοινωνίες προ-
καλούσε δυσφορία στους πολίτες
καθώς απαιτεί από τον επιβάτη να
διαθέτει ακριβές ποσό ή να αναζητεί
ρέστα, γεγονός που δημιουργεί κα-
θυστερήσεις. Επιπλέον, η εξάρτηση
από φυσικό χρήμα είναι ασύμβατη
με τη σύγχρονη τάση ψηφιοποί-
ησης των υπηρεσιών και την ανάγ-
κη για γρήγορη, απρόσκοπτη και
βιώσιμη μετακίνηση. 

Αντιθέτως, οι ηλεκτρονικές πλη-
ρωμές –μέσω καρτών, κινητού ή
επαναφορτιζόμενων καρτών με-
τακίνησης– διευκολύνουν τη γρή-
γορη επιβίβαση, ενισχύουν τη δια-
φάνεια και μειώνουν το κόστος λει-
τουργίας για τους παρόχους. 

Οι εκκρεμότητες
Οι τεχνικές διαδικασίες έγκρισης

από τη Visa και τη Mastercard απο-
μένουν προκειμένου να τεθεί σε
εφαρμογή σε πιλοτική φάση το εγ-
χείρημα των ανέπαφων πληρωμών
με τραπεζική κάρτα στα δημόσια
λεωφορεία της ΟΣΕΑ. Όπως μας
τονίστηκε, η όλη διαδικασία πλη-
ρωμών μέσω της JCC θα χρειαστεί
κάποιο χρόνο για να οριστικοποι-
ηθεί και να αρχίσουν οι πολίτες να
έχουν τη δυνατότητα ανέπαφων
πληρωμών με κάρτα στα λεωφορεία.
Πιο συγκεκριμένα, αναμένεται
όπως τον Οκτώβριο να είναι σε
θέση η εταιρεία να μπορεί να τρέξει
τα απαιτούμενα τεστ προκειμένου
να διαπιστωθούν οποιαδήποτε κενά
ή παραλείψεις. 

Πλαστικό χρήμα και στα λεωφορεία
Tον Οκτώβριο η πρεμιέρα για τις ανέπαφες πληρωμές σε δημόσια λεωφορεία της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου

<<<<<<<

Εγκαταστάθηκαν τα 
μηχανάκια POS στα 89

λεωφορεία του Οργανι-
σμού Συγκοινωνιών

Επαρχίας Αμμοχώστου
(ΟΣΕΑ) – Στόχος να κα-
ταστήσουν πιο ελκυστι-
κή τη χρήση των δημό-

σιων συγκοινωνιών.

<<<<<<<

Εκκρεμεί η ταυτοποί-
ηση των κατόχων καρ-
τών από τη Visa και τη
Mastercard προκειμέ-
νου να τεθεί σε εφαρ-
μογή το όλο εγχείρημα
που αποτελεί ιδιωτική
πρωτοβουλία από την

ανάδοχο εταιρεία.
Το συγκεκριμένο εγχείρημα θα πολλαπλασιάσει τους πελάτες και δη τους τουρίστες, οι οποίοι χρησιμο-
ποιούν ως επί το πλείστον τα λεωφορεία για τις διακινήσεις τους.
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Τα πρώτα ανησυχητικά σημάδια 
για το ενδεχόμενο επανάλη-
ψης της μίνι ενεργειακής κρί-
σης που σημειώθηκε πέρυσι το 
καλοκαίρι στέλνουν το τελευ-
ταίο διήμερο οι τιμές ρεύματος 
στις χονδρεμπορικές αγορές 
της Νοτιοανατολικής Ευρώπης. 
Στο γεωγραφικό τόξο από την 
Πολωνία στο βόρειο άκρο, την 
Αυστρία κεντρικά, τη Ρουμανία 
ανατολικά μέχρι την Ελλάδα 
στον Νότο, οι αγορές ρεύματος 
εμφανίζονται το ίδιο ευάλωτες 
στις διακυμάνσεις της ζήτησης, 
αφού τίποτε από πέρυσι το κα-
λοκαίρι δεν έχει αλλάξει σε σχέ-
ση με τις διασυνδέσεις. 

Τον Ιούνιο πέρυσι, εν μέσω 
ενός παρατεταμένου καύσωνα 
στα Βαλκάνια που εκτόξευσε τη 
ζήτηση, η Ελλάδα και οι άλλες 
χώρες της περιοχής αντί να ενι-
σχυθούν από τις φθηνές εισα-
γωγές που κανονικά θα έπρεπε 
να φτάνουν μέσω της Αυστρί-
ας και της Ουγγαρίας στη Ρου-
μανία και να ρέουν μέσω της 
Βουλγαρίας μέχρι το ελληνικό 
σύστημα, βρέθηκαν να στέλ-
νουν ενέργεια προς την αντί-
θετη κατεύθυνση. 

Τι είχε συμβεί; Η φθηνή 
ενέργεια από τα πυρηνικά της 
Γαλλίας και τα ΑΠΕ της Βόρει-
ας Θάλασσας «φράκαρε» στο 
δίκτυο της Αυστρίας. Η ζήτη-
ση αυξήθηκε κατακόρυφα στην 
Ουγγαρία και στη Ρουμανία, μέ-
σω των οποίων το ευρωπαϊκό 
δίκτυο στέλνει ενέργεια στην 
ελλειμματική λόγω των ρωσι-
κών βομβαρδισμών αγορά της 
Ουκρανίας, και οι τιμές σε ολό-
κληρη την περιοχή της νοτιο-
ανατολικής Ευρώπης εκτοξεύ-
τηκαν στα ύψη φτάνοντας τις 
βραδινές ώρες αιχμής έως και 
στα 1.000 ευρώ/μεγαβατώρα. 
Το ζήτημα έθεσε στην Ε.Ε. με 
επιστολή του προς την πρόε-
δρο Ούρσουλα φον ντερ Λάι-
εν ο πρωθυπουργός Κυριάκος 
Μητσοτάκης. Εκανε σαφή ανα-
φορά στην ανάγκη ενίσχυσης 

των διασυνδέσεων, υπονοώ-
ντας παράλληλα ότι το συμβάν 
που χώρισε στα δύο την ευρω-
παϊκή αγορά δεν προκλήθηκε 
από κάποιο τεχνικό πρόβλημα. 

Αντίστοιχο σκηνικό παρατη-
ρήθηκε και την Τρίτη, επαναφέ-
ροντας στην αγορά τις μνήμες 
της περυσινής μίνι ενεργειακής 
κρίσης. Οι εισαγωγές ενέργει-
ας από τη ∆υτική Ευρώπη στη 
Ρουμανία μέσω της Ουγγαρίας 
περιορίστηκαν, προκαλώντας 
στενότητα σε όλη την αγορά 
της Νοτιοανατολικής Ευρώπης. 
Αυτό σε συνδυασμό με το γε-
γονός ότι από τις 5 Μαΐου έχει 
σβήσει η μία μονάδα στο πυ-
ρηνικό εργοστάσιο της Βουλ-

γαρίας Κοζλοντούι, εκτόξευσε 
τις τιμές σε ολόκληρη την πε-
ριοχή. Η τιμή στην αγορά της 
Σερβίας τις ώρες της βραδινής 
αιχμής άγγιξε τα 400 ευρώ/με-
γαβατώρα και στις διασυνδεδε-
μένες αγορές της Ελλάδας, της 
Βουλγαρίας και της Ρουμανίας 
τα 355 ευρώ/μεγαβατώρα. Η μέ-
ση τιμή της μεγαβατώρας στην 
ελληνική αγορά έφτασε χθες 
στα 154,94 ευρώ καταγράφο-
ντας αύξηση 40,5% σε σύγκρι-
ση με την αμέσως προηγούμε-
νη ημέρα. Η τιμή υποχώρησε 
σήμερα στα 98,16 ευρώ/μεγα-
βατώρα και στην ευρύτερη πε-
ριοχή λίγο πάνω από τα 100 ευ-
ρώ, η απόκλιση ωστόσο από τις 
αγορές της υπόλοιπης Ευρώπης 
εξακολουθεί να είναι υψηλή και 
μάλιστα κατά πολύ υψηλότε-
ρη από χθες, αποτυπώνοντας 
τις σοβαρές στρεβλώσεις της 
ενιαίας κατά τα άλλα ευρωπα-
ϊκής αγοράς. Η μέση τιμή της 
μεγαβατώρας στη Γερμανία δι-
αμορφώνεται σήμερα στα 61,22 
ευρώ, στη Γαλλία στα 20,74 ευ-

ρώ, στην Ισπανία στα 3,35 ευ-
ρώ και στην Πορτογαλία στα 
6,92 ευρώ. 

Oι συνθήκες που διαμορφώ-
νονται αξιολογούνται από την 
αγορά και ενεργειακούς αναλυ-
τές ως ιδιαίτερα ανησυχητικές 
για την πορεία των τιμών κα-
θώς μπαίνουμε στο καλοκαί-
ρι και η άνοδος της ζήτησης 
λόγω υψηλών θερμοκρασιών 
αναμένεται να ασκήσει πρό-
σθετες πιέσεις. «Το ερώτημα 
είναι τι θα συμβεί το καλοκαί-
ρι», επισημαίνουν παράγοντες 
της αγοράς, βάζοντας στην εξί-
σωση εκτός από την αύξηση 
της ζήτησης και τους κινδύ-
νους για την ευστάθεια των 
ηλεκτρικών συστημάτων των 
Βαλκανίων από την ευμετάβλη-
τη παραγωγή των ΑΠΕ, αλλά 
και τα ευάλωτα δίκτυα λόγω 
υποεπένδυσης. Πέρα από το 
ζήτημα των τιμών, ανησυχίες 
εκφράζονται και για πιθανές 
εκτεταμένες διακοπές ρεύμα-
τος, κάτι που συνέβη το περυ-
σινό καλοκαίρι στα Βαλκάνια.

Τις βάσεις για τη δημιουργία 
ενός ακόμη ισχυρού πόλου 
στην αγορά ενέργειας θέτει η 
σύμπραξη της ∆ΕΠΑ Εμπορίας 
με τη Volton, την ισραηλινών 
συμφερόντων Clavenia και το 
ελληνικών συμφερόντων fund 
Sirec Energy για την υλοποίηση 
νέας  μονάδας παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας από φυσικό 
αέριο. Το ύψος της επένδυσης 
ανέρχεται σε 600 εκατ. ευρώ. 

Οπως ανακοινώθηκε, οι τέσ-
σερις εταιρείες υπέγραψαν τη 
σύμβαση μετόχων για την 
από κοινού συμμετοχή τους 
στη  «Λάρισα Θερμοηλεκτρι-
κή Α.Ε.». Η εταιρεία, που συ-
στάθηκε στις 19 Μαρτίου 2021 
με μοναδικό μέτοχο την ισρα-
ηλινών συμφερόντων Clavenia 
Ltd με έδρα την Κύπρο, έχει λά-
βει άδεια για μονάδα παραγω-
γής από φυσικό αέριο ισχύος 
792 MW στη βιομηχανική πε-
ριοχή της Λάρισας. Η ∆ΕΠΑ θα 
κατέχει το 35% του μετοχικού 
κεφαλαίου στη «Λάρισα Θερ-
μοηλεκτρική», ενώ θα αναλά-
βει και τον ρόλο του διαχειρι-
στή ενέργειας, καθώς και την 
εμπορική προμήθεια φυσικού 
αερίου για τη λειτουργία της 
μονάδας. Ποσοστό 38,5% θα 
κατέχουν οι Ισραηλινοί, 16,5% 
η Sirec Energy μέσω της 100% 
θυγατρικής της EUSIF Larissa 
και 10% η Volton, η εταιρεία 
των εφοπλιστών Μπάκου - Καϋ-
μενάκη που δραστηριοποιείται 
στη λιανική αγορά ηλεκτρισμού 
και φυσικού αερίου και πολύ 
πρόσφατα και στην αγορά τη-
λεπικοινωνιών. 

Η υλοποίηση της μονάδας 
θα ξεκινήσει με τη λήψη της 
τελικής επενδυτικής απόφα-
σης η οποία αναμένεται το δί-
μηνο Οκτωβρίου - Νοεμβρίου. 
Η ∆ΕΠΑ βρίσκεται, σύμφωνα 
με πληροφορίες, ήδη σε συζη-
τήσεις με τις τράπεζες για τη 
χρηματοδότηση της επένδυ-
σης, ενώ μέσα στο επόμενο δί-
μηνο αναμένεται να ολοκληρώ-
σει και τη διαδικασία επιλογής 

του εργολάβου που θα αναλάβει 
την κατασκευή της μονάδας. 

Η κίνηση της ∆ΕΠΑ Εμπορί-
ας να επεκτείνει τη δραστηρι-
ότητά της στον τομέα της ηλε-
κτροπαραγωγής με τη σαφή 
κυβερνητική στήριξη και κα-
θοδήγηση, όπως προκύπτει και 
από τις σχετικές δηλώσεις της 
πολιτικής ηγεσίας του ΥΠΕΝ, 
αποκαλύπτει σε μεγάλο βαθ-
μό και τον συνολικότερο σχε-
διασμό για την 100% κρατική 
εταιρεία μετά την αποεπένδυση 
της HELLENiQ ENERGY. 

Η κυβέρνηση δείχνει να έχει 
υιοθετήσει τον σχεδιασμό της 
μετεξέλιξης της ∆ΕΠΑ Εμπορί-
ας σε ένα ολοκληρωμένο ενερ-
γειακό όμιλο που δρομολόγησε 
η διοίκηση του Κώστα Ξιφαρά, 
ανοιχτό σε συμμαχίες για την 
ισχυροποίηση της θέσης του. Η 
∆ΕΠΑ συμμετέχει με ποσοστό 
29% στη νέα μονάδα ηλεκτρο-

παραγωγής της Αλεξανδρού-
πολης, από κοινού με τη ∆ΕΗ 
(71%), όπως και στο FSRU Αλε-
ξανδρούπολης (ποσοστό 20%), 
ενώ έχει δρομολογήσει την κα-
τασκευή φωτοβολταϊκών πάρ-
κων ισχύος 500 MW.  

Η από κοινού συμμετοχή 
με τη Volton στη νέα μονάδα 
της Λάρισας θα μπορούσε να 
αποτελέσει τη βάση και μιας 
ευρύτερης συνεργασίας των 
εταιρειών στον κλάδο, ενώ 
πεδίο ευρύτερης συνεργα-
σίας ανοίγει η σύμπραξη με 
την ισραηλινών συμφερόντων 
Clavenia. Ο διαχειριστής εταί-
ρος της εταιρείας Νίσαν Κάσπι  
τόνισε ότι το έργο της Λάρι-
σας αποτελεί την πρώτη φάση 
ενός ευρύτερου σχεδιασμού, 
με ενσωμάτωση καινοτόμων 
ισραηλινών τεχνολογιών, όπως 
αποθήκευση υδρογόνου, πα-
ραγωγή πράσινης μεθανόλης 
και μπαταρίες ιόντων λιθίου. 
Τη συνεργασία των εταιρειών 
χαιρέτισε ο υπουργός Ενέργει-
ας του Ισραήλ. Για στρατηγική 
επένδυση που θα αναβαθμίσει 
τον ρόλο της Θεσσαλίας στον 
εθνικό και ευρωπαϊκό ενερ-
γειακό χάρτη έκανε λόγο ο  
υπουργός Περιβάλλοντος και 
Ενέργειας  Σταύρος Παπασταύ-
ρου. «Η συμμετοχή μας στο έρ-
γο “Λάρισα Θερμοηλεκτρική” 
αποτελεί στρατηγική επιλογή 
με ξεκάθαρο ενεργειακό, οικο-
νομικό και γεωπολιτικό αποτύ-
πωμα», δήλωσε ο διευθύνων 
σύμβουλος της ∆ΕΠΑ Κώστας 
Ξιφαράς. 

ΧΡΥΣΑ ΛΙΑΓΓΟΥ 

Η αύξηση της ζήτησης 
λόγω υψηλών 

θερμοκρασιών αναμέ-
νεται να ασκήσει 

πρόσθετες πιέσεις.

Σύμπραξη της ΔΕΠΑ 
Εμπορίας με τη 

Volton, την ισραηλι-
νών συμφερόντων 

Clavenia και 
το ελληνικό fund 

Sirec Energy.

Τους κινδύνους για την οικονομία 
από την απότομη αύξηση των 
ενοικίων που καταγράφεται τα 
τελευταία χρόνια, και η οποία 
συνεχίζεται παρά τη γενικότερη 
υποχώρηση του πληθωρισμού, 
υπογραμμίζει η Morgan Stanley 
σε έκθεσή της για τις προοπτικές 
της Ελλάδας.

Ειδικότερα, όπως σημειώνει 
η αμερικανική τράπεζα, αν και ο 
πληθωρισμός στην Ελλάδα έχει 
μετριαστεί και εκτιμά ότι φέτος 
θα προσγειωθεί στο 2,1%, από 
2,7% το 2024, υπάρχουν τομείς 
όπου ο πληθωρισμός συνεχίζει 
να ανεβαίνει. Συγκεκριμένα, ο 
πληθωρισμός των ενοικίων εξα-
κολουθεί να αυξάνεται απότο-
μα, έχοντας φτάσει στο 10,5%, 
έναντι μόλις 2,9% στην Ευρωζώ-
νη. Οπως επισημαίνει η Morgan 
Stanley, περίπου το 35% των νοι-
κοκυριών στην Ελλάδα νοικιάζει 
σπίτι, με τα νοικοκυριά χαμηλό-
τερου εισοδήματος να δαπανούν 
τουλάχιστον το 22% του διαθέσι-
μου εισοδήματός τους στο ενοί-
κιο. Επομένως, μια μεγάλη αύξη-
ση του ενοικίου θα μπορούσε να 
πλήξει το διαθέσιμο εισόδημα 
των φτωχότερων νοικοκυριών, 
αποτελώντας δυνητικά απειλή 
για την πραγματική κατανάλωση.

Ενας από τους λόγους πίσω 
από την απότομη αύξηση των 
τιμών των κατοικιών στην Ελ-
λάδα είναι η περιορισμένη δια-
θεσιμότητα κατοικιών, λόγω της 
υποεπένδυσης μετά την οικονο-
μική κρίση, σημειώνει η Morgan 
Stanley. «Η ανάγκη κατασκευής 
περισσότερων κατοικιών προκει-
μένου να κινηθούν οι τιμές των 
ενοικίων χαμηλότερα θα μπο-
ρούσε να αποτελέσει κίνητρο 
για την περαιτέρω ενίσχυση της 
κατασκευής κατοικιών στο μέλ-
λον», όπως τονίζει.

Πάντως, η αμερικανική τράπε-
ζα παραμένει θετική για τις προο-
πτικές της ελληνικής οικονομίας, 
αναμένοντας ανάπτυξη 2,2% φέ-
τος και μικρή επιβράδυνση στο 
1,8% το 2026, με τις επενδύσεις 
να αποτελούν «κλειδί», χάρη στη 
συνεχιζόμενη εφαρμογή του Τα-

μείου Ανάκαμψης και στην αύ-
ξηση των άμεσων ξένων επεν-
δύσεων. Η αύξηση της ιδιωτικής 
κατανάλωσης εκτιμά πως θα επι-
βραδυνθεί, ενώ η ανεργία θα συ-
νεχίσει να μειώνεται, καθώς η 
ισχυρή οικονομική ανάπτυξη 
ευνοεί τη μείωση της υποτονι-
κότητας της αγοράς εργασίας 
(slack). Παράλληλα αναμένει ότι 
ο δείκτης χρέους θα υποχωρήσει 
στο 147,3% του ΑΕΠ φέτος και 
στο 143% το 2026, από 153,6% 
το 2024, ενώ τα πρωτογενή πλε-
ονάσματα θα διατηρηθούν.

Τέλος, η Morgan Stanley κά-
νει αναφορά στις επιπτώσεις 
στον τουρισμό από την αποδυ-
νάμωση του δολαρίου, καθώς, 
όπως αναφέρει, οι επενδυτές 
ανησυχούν ότι θα μπορούσε 
να επιβαρύνει τις τουριστικές 

ροές και, συνεπώς, τις επιδό-
σεις της ελληνικής οικονομίας. 
Οπως επισημαίνει, δεν υπάρχει 
ανησυχία, τουλάχιστον προς το 
παρόν. Οι Αμερικανοί τουρίστες 
συνεισέφεραν μόνο περίπου 7% 
των τουριστικών εισπράξεων της 
Ελλάδας το 2024 και σύμφωνα 
με έρευνα του ∆ΝΤ μια υποτί-
μηση 10% του νομίσματος της 
χώρας προέλευσης θα μπορού-
σε να οδηγήσει σε μείωση κατά 
1,1% του όγκου των τουριστών 
σε οποιαδήποτε δεδομένη χώρα. 
«Με βάση αυτό, ο αντίκτυπος 
της πρόσφατης υποτίμησης του 
δολαρίου στην ελληνική οικονο-
μία είναι μικρός», εκτιμά, προ-
σθέτοντας πως η διαφορά τιμών 
μεταξύ ΗΠΑ και Ελλάδας στον 
κλάδο των υπηρεσιών παραμένει 
μεγάλη, μειώνοντας περαιτέρω 
τη σημασία της υποτίμησης του 
δολαρίου για τις διεθνείς τουρι-
στικές ροές.

Η αύξηση των ενοικίων
εγκυμονεί κινδύνους

για την οικονομία

Εντείνονται οι ανησυχίες
για νέα ενεργειακή κρίση

Eπένδυση 600 εκατ. για νέα μονάδα φυσικού αερίου

Αλμα στις τιμές χονδρικής του ρεύματος στην Ελλάδα και σε γειτονικές χώρες

Ο πληθωρισμός των 
ενοικίων έχει φτάσει 
στο 10,5%, έναντι μό-
λις 2,9% στην Ευρω-
ζώνη, επισημαίνει η 

Morgan Stanley.

Τα νοικοκυριά χαμηλότερου εισοδήματος δαπανούν τουλάχιστον το 22% 
του διαθέσιμου εισοδήματός τους στο ενοίκιο, αναφέρει η Morgan Stanley.

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ
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Η ΔΕΠΑ θα κατέχει το 35% του μετοχικού κεφαλαίου στη «Λάρισα Θερμο-
ηλεκτρική», ενώ θα αναλάβει και τον ρόλο του διαχειριστή ενέργειας κα-
θώς και την εμπορική προμήθεια αερίου για τη λειτουργία της μονάδας.

A
Π

Ε

Η αναβάθμιση των προοπτικών 
της Ελλάδας δεν έχει άμεσο αντί-
κτυπο στη βαθμολογία του λει-
τουργικού περιβάλλοντος των 
ελληνικών τραπεζών, ούτε στις 
αξιολογήσεις τους, όπως σημεί-
ωσε η Fitch, «σβήνοντας» τις 
όποιες πιθανότητες για νέα ανα-
βάθμιση των συστημικών τρα-
πεζών σύντομα. Οπως εξήγησε, 
το σκεπτικό για την αναθεώρη-
ση των προοπτικών της χώρας 
σε θετικές ήταν η βελτίωση των 
δημόσιων οικονομικών και όχι η 
αλλαγή των μακροοικονομικών 
προβλέψεων. Για την αναβάθμι-

ση των ελληνικών τραπεζών θα 
βοηθούσε η αναβάθμιση της αξι-
ολόγησης της Ελλάδας και κυρί-
ως του λειτουργικού περιβάλλο-
ντος. Ωστόσο, η αναβάθμιση του 
λειτουργικού περιβάλλοντος θα 
απαιτούσε βιώσιμες επιχειρημα-
τικές ευκαιρίες τόσο στον τομέα 
της λιανικής όσο και στον εται-
ρικό τομέα, καθώς και ένα μεγα-
λύτερο ιστορικό υγιών επιδόσε-
ων των τραπεζών, σημειώνει η 
Fitch, διαμηνύοντας ουσιαστικά 
πως θα χρειαστεί ακόμη κάποιος 
χρόνος προτού προχωρήσει σε 
κάποια θετική κίνηση.    

Τι «βλέπει» η Fitch για τις τράπεζες   
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ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ, ΠΟΛΙΤΙΚΗ & POWER GAMES

ME TON 
ΓΙΑΝΝΟ ΣΤΑΥΡΙΝΙΔΗ

Εάν βρεθεί κάποιος σε συζήτηση 
γονέων λίγο μετά την Πρωτοχρο-
νιά, θα ακούσει τουλάχιστον οκτώ 
στους δέκα συμμετέχοντες να 
έχουν ήδη παραγγείλει αποκρι-
άτικες στολές από την Temu. Ο 
λόγος; Μια στολή της δημοφι-
λούς ηρωίδας της Disney Βαϊάνα 
κοστίζει περί τα 10 ευρώ και μά-
λιστα με δωρεάν αποστολή, στη 
μισή τιμή από ό,τι σε ένα γνωστό 
ελληνικό κατάστημα παιχνιδιών 
που θα χρεώσει και μεταφορικά. 
Ανάλογα συμπεράσματα θα βγά-
λει κάποιος εάν ακούσει μια συ-
ζήτηση για προετοιμασία παιδι-
κών πάρτι, ενώ εάν η συζήτηση 

προχωρήσει σε είδη σπιτιού ή 
ταξιδιού, τότε θα διαπιστώσει ότι 
πλέον ο μισός εξοπλισμός κουζί-
νας σε πολλά ελληνικά νοικοκυ-
ριά προέρχεται από την Temu. 

Από τα παραπάνω και μόνο 
προκύπτει ότι η πρόταση της Κο-
μισιόν να επιβάλει τέλος 2 ευρώ 
στα πακέτα χαμηλής αξίας που 
έρχονται από την Κίνα και πα-
ραδίδονται απευθείας στους τε-
λικούς καταναλωτές δεν μοιάζει 
ούτε καν με «ασπιρίνη» για την 
αντιμετώπιση της «επιδημίας» 

των κινεζικών πλατφορμών ηλε-
κτρονικού εμπορίου, η οποία έχει 
εξαπλωθεί όχι μόνο στην Ελλάδα, 
αλλά και σε όλη την Ευρωπαϊκή 
Ενωση. «Στην Ελλάδα υπολογί-
ζεται ότι διακινούνται περίπου 
60.000 πακέτα ημερησίως τα 
οποία έχουν αγορασθεί από τις 
πλατφόρμες Temu και Shein, με 
την πλειονότητα αυτών να είναι 
χαμηλής αξίας, μέχρι 20 ευρώ», 
τονίζει στην «Κ» ο κ. Στέλιος Πε-
τρίδης, γενικός διευθυντής του 
Ελληνικού Συνδέσμου Ηλεκτρο-
νικού Εμπορίου (GRECA). 

Σύμφωνα με την πρόταση της 
Κομισιόν, σχεδιάζεται να επι-
βληθεί τέλος 2 ευρώ για τα δέ-
ματα αξίας κάτω των 150 ευρώ, 
όταν αυτά παραδίδονται απευ-
θείας στους τελικούς καταναλω-
τές (direct to consumers). Για τα 
πακέτα που εισάγονται από χον-
δρεμπόρους προτείνεται η αντί-
στοιχη επιβάρυνση να είναι 0,50 
ευρώ/δέμα. Ως επιχείρημα για 
την επιβολή του τέλους προβάλ-
λει η αδυναμία διαχείρισης από 
τα τελωνεία του μεγάλου όγκου 
των δεμάτων αυτών, τα οποία το 
2024 έφτασαν σε επίπεδο Ε.Ε. τα 
4,6 δισ., εκ των οποίων το 91% 
εισήχθη από την Κίνα. Για τον 
λόγο αυτό το τέλος θα εισπράτ-
τεται με στόχο τη δημιουργία 
μιας Ενιαίας Αρχής Τελωνείων 
με ορίζοντα το 2028. 

Τα στοιχεία για την εξάπλω-
ση των κινεζικών πλατφορμών 
στην Ελλάδα και στην Ε.Ε. είναι 
αποκαλυπτικά, στοιχεία που προ-
κύπτουν από τις εκθέσεις διαφά-
νειας τις οποίες υποχρεούνται να 
καταρτίζουν οι πολύ μεγάλες ηλε-
κτρονικές πλατφόρμες (VLOPs 
- Very Large Online Platforms) 
βάσει της Digital Services Act 

(DSA), της κοινοτικής οδηγίας 
για τις ψηφιακές υπηρεσίες. Ο 
μέσος όρος μηνιαίων χρηστών 
της Shein στην Ελλάδα το εξάμη-
νο Αυγούστου 2024 - Ιανουαρίου 
2025 ανήλθε σε 2,65 εκατομμύ-
ρια, ενώ στην Ε.Ε.-27 ο αντίστοι-
χος μέσος όρος ήταν την ίδια 
περίοδο 130,47 εκατομμύρια. ∆ι-
ευκρινίζεται ότι ως μηνιαίοι χρή-
στες δεν θεωρούνται μόνο όσοι 
έχουν κάνει αγορά από τις πλατ-
φόρμες, αλλά και όσοι αναζητούν 
ένα προϊόν, χωρίς απαραιτήτως 

να καταλήγουν σε αγορά. Το βέ-
βαιο είναι ότι ένα πολύ μεγάλο 
ποσοστό εξ αυτών προβαίνει και 
σε αγορές. Ενδεικτικά, αρκεί να 
πούμε ότι οι πωλήσεις της Temu 
εκτιμάται ότι έφτασαν τα 70,8 
δισ. δολάρια το 2024, από 18 δισ. 
δολάρια το 2023. 

Ο μέσος όρος μηνιαίων χρη-
στών της Temu ξεπέρασε τα 2 
εκατομμύρια στην Ελλάδα (στοι-
χεία εξαμήνου Απριλίου - Σεπτεμ-
βρίου 2024), ενώ σε επίπεδο Ε.Ε.-
27 κατέγραψε 93,7 εκατομμύρια 

μηνιαίους χρήστες. Η AliExpress 
μετρά στην Ελλάδα, σύμφωνα 
με τα στοιχεία Οκτωβρίου 2024 
- Μαρτίου 2025, 1,5 εκατομμύρια 
μηνιαίους χρήστες, ενώ ο αντί-
στοιχος μέσος όρος στην Ε.Ε.-27 
είναι 172,73 εκατομμύρια. 

Μπορεί το τέλος των 2 ευρώ 
να ανακόψει τη διείσδυση αυτών 
των πλατφορμών; «Η ιστορία 
έχει δείξει ότι όταν μπαίνει ένα 
τέλος, αυτό μετακυλίεται στην 
τιμή. Οταν μάλιστα είναι τόσο 
χαμηλό, δεν μπορεί να αποτρέ-

ψει τους καταναλωτές από το 
να ψωνίσουν», τονίζουν χαρα-
κτηριστικά στελέχη του κλάδου 
ηλεκτρονικού εμπορίου που μί-
λησαν στην «Κ». Οπως μάλιστα 
προσθέτουν, το κόστος είναι τό-
σο χαμηλό που ακόμη και όταν 
οι καταναλωτές παραλαμβάνουν 
ένα ελαττωματικό προϊόν, ούτε 
καν μπαίνουν στον κόπο να το 
επιστρέψουν στην πλειονότητα 
των περιπτώσεων. Ενα υψηλό-
τερο τέλος θα έλυνε το πρόβλη-
μα; Σε καμία περίπτωση, είναι η 
απάντηση. «Η αγορά πρέπει να 
λειτουργεί χωρίς τέλη. Και σε κα-
μία περίπτωση δεν μπορείς να 
στερείς από τους καταναλωτές 
την επιλογή πιο φθηνών προϊό-
ντων. Αυτό που χρειάζεται είναι 
περισσότεροι έλεγχοι. Τι να τους 
κάνουμε τους ελέγχους έπειτα 
από τρία χρόνια;» τονίζουν με 
νόημα. 

Και ακόμη κι αν οι απόψεις 
για την πρόταση της Κομισιόν 
διαφέρουν από χώρα σε χώρα, 
όλοι συμφωνούν στο εξής: η ίδια 
η Κομισιόν, αλλά και η ελληνική 
νομοθεσία, επιβάλλει σειρά ελέγ-
χων στα προϊόντα που πωλούν 
τα ευρωπαϊκά ηλεκτρονικά κατα-
στήματα, από την ασφάλεια των 
προϊόντων μέχρι τη διενέργεια 
προσφορών, όταν τα προϊόντα 
που παραγγέλνουν απευθείας οι 
καταναλωτές δεν υπόκεινται σε 
κανέναν τέτοιο έλεγχο. Σύμφωνα 
με έρευνα που πραγματοποίησε 
πέρυσι η Toys Industries Europe 
(ευρωπαϊκή ομοσπονδία κατα-
σκευαστών παιχνιδιών) σε πάνω 
από 100 παιχνίδια που αγόρασε 
από τις επίμαχες πλατφόρμες, το 
80% αυτών δεν ανταποκρινόταν 
στις ευρωπαϊκές προδιαγραφές 
ασφάλειας.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

Στην Ελλάδα 
διακινούνται περίπου 

60.000 πακέτα 
ημερησίως τα οποία 

έχουν αγορασθεί από 
τις πλατφόρμες Temu 

και Shein.

Χαμηλό τέλος σε πολύ φθηνά προϊόντα
Η επιβάρυνση των μικροδεμάτων από την Κίνα με 2 ευρώ είναι ανεπαρκές μέτρο, λένε φορείς του ηλεκτρονικού εμπορίου

ΠΗΓΗ: Εκθέσεις διαφάνειας των πλατφορμών 

Μέσος όρος μηνιαίων χρηστών

Μέσος όρος πακέτων 
από Shein και Temu 
που διακινούνται στην Ελλάδα

Ε.Ε.-27

Ελλάδα

ΜηΜΜ νιαίος χρής στης: μοναδικός χρής στης της πλππ ατφόρμας τουλάχιστον μία φορά μέσα σε περίοδο 3ο 0 η0 μερών

ΧΡΟΝΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ ΧΡΟΝΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

1/10/2024-
31/3/2025

172,73

1,59

60.000 τεμάχια ημερησίως

Αριθμός πακέτων χαμηλής αξίας
που εισήχθησαν στην Ε.Ε. μέσω ηλεκτρονικού
εμπορίου το 2024

4,6 δισ. εκ των οποίων το 91% από την Κίνα

εκατ.

εκατ.

ΧΡΟΝΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

1/4/2024-
31/10/2024

93,7

2,1

εκατ.

εκατ.

1/2/2024-
31/7/2024

126,37

2,56

εκατ.

εκατ.

1/8/2024-
31/1/2025

130,4744

2,65

εκατ.

εκατ.
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Τ
ο σημερινό σημείωμά μου 
είναι πολύ διαφορετικό. 
Ασχολούμαι με ένα θέμα για 

το οποίο δεν ισχυρίζομαι ότι εί-
μαι ειδικός. Μου προκάλεσε όμως 
μεγάλο ενδιαφέρον και θεώρησα 
ότι αξίζει να το προβάλω. Η ιστο-
ρία ξεκίνησε με μια είδηση που 
δημοσιεύθηκε στο ihunt.gr, την 
οποία σας παραθέτω.

«Σε μια πρωτοφανή ενέργεια 
για τα ελληνικά δεδομένα, η Εισαγ-
γελία Πρωτοδικών Αθηνών, μέσω 
του εισαγγελέα Προστασίας Ζώ-
ων, διέταξε την άμεση απομά-
κρυνση συγκεκριμένου αριθμού 
λύκων από την Πάρνηθα. Η εντολή 
δόθηκε για λόγους δημόσιας ασφά-
λειας αλλά και για την προστασία 
του κόκκινου ελαφιού, ενός ιδιαί-
τερα σημαντικού είδους της άγρι-
ας πανίδας που ζει στην περιοχή.

Η απόφαση κινητοποίησε άμεσα 
το υπουργείο Περιβάλλοντος και τις 
αρμόδιες δασικές αρχές, οι οποίες 
καλούνται να υλοποιήσουν ένα 
ιδιαίτερα σύνθετο και τεχνικά 
απαιτητικό σχέδιο. Στόχος εί-
ναι οι λύκοι να μεταφερθούν σε 
ορεινές περιοχές της Βόρειας 
Ελλάδας, όπου –θεωρητικά– θα 
μπορέσουν να ζήσουν σε πιο κα-
τάλληλο περιβάλλον».

Στη συνέχεια το θέμα απα-
σχόλησε για λίγο τα ΜΜΕ και με-
τά χάθηκε. ∆εν είμαι φυσιοδίφης, 
αλλά μου αρέσουν πολύ τα ντο-
κιμαντέρ και θυμήθηκα ότι στο 
παρελθόν είχα δει ένα ντοκιμα-
ντέρ σχετικά με την επαναφο-
ρά των λύκων στο Εθνικό Πάρκο 
Yellowstone των ΗΠΑ. Η επα-
ναφορά σημαίνει ότι προηγου-
μένως είχε γίνει απομάκρυνση, 
κάτι σαν αυτό που επιχειρείται 
στην Ελλάδα. Μια σύντομη πε-
ρίληψη μπορείτε να δείτε στο 
youtube. Αξίζει τον κόπο, γιατί 
θα μάθετε πολλά πράγματα που 
δεν είναι άμεσα φανερά. 

Αντί, λοιπόν, να σας δώσω 
τη δική μου ιστορία για τους λύ-
κους στο Yellowstone Park, 
χρησιμοποίησα τη σύγχρονη 
τεχνολογία για τον σκοπό αυτό. 
Ζήτησα από το askgpt.app να 
μου «γράψει» για τους λύκους 
του Yellowstone και στη συ-
νέχεια ζήτησα από το Google 
Translate να μου μεταφράσει 
το κείμενο στα ελληνικά. Ιδού 
το αποτέλεσμα:

«Στην καρδιά της τεράστιας 
ερημιάς του εθνικού πάρκου 
Yellowstone εκτυλίχθηκε μια αξι-
οσημείωτη ιστορία μεταμόρφωσης 
– μια ιστορία που θα γινόταν φά-
ρος για οικολογική αποκατάσταση 
παγκοσμίως. Αυτή η ιστορία ξεκί-
νησε το 1995, με την επανεισαγω-
γή του γκρίζου λύκου, ενός είδους 
που απουσίαζε από το πάρκο για 
σχεδόν 70 χρόνια.

Μια φορά κι έναν καιρό το 
ουρλιαχτό των λύκων αντηχούσε 
στις κοιλάδες και τα βουνά του 
Yellowstone. Αλλά στις αρχές του 
20ού αιώνα, αυτά τα μεγαλοπρεπή 
πλάσματα είχαν κυνηγηθεί μέχρι 
την εξαφάνισή τους στην περιοχή. 
Η απουσία τους άφησε ένα αισθη-
τό κενό, πυροδοτώντας μια αλυσι-
δωτή αντίδραση που αναστάτωσε 
το οικοσύστημα. Χωρίς λύκους 
να τους κρατούν υπό έλεγχο, οι 
πληθυσμοί των αλκών (ελάφια) 
αυξήθηκαν δραματικά, τα οποία 
έτρωγαν αδηφάγα τη βλάστηση 
του πάρκου. Αυτή η υπερβόσκη-
ση εμπόδισε την ανάπτυξη νεαρών 
δέντρων και θάμνων, οδηγώντας 
σε διαβρωμένες όχθες ποταμών 
και σημαντική μείωση της βιοποι-
κιλότητας.

Η απόφαση να φέρουμε τους 
λύκους πίσω στο Yellowstone ήταν 
μια τολμηρή κίνηση, που ωθήθη-
κε από την αυξανόμενη κατανόη-
ση των οικολογικών αλληλεξαρ-
τήσεων. Τον Ιανουάριο του 1995 
οι βιολόγοι απελευθέρωσαν την 
πρώτη ομάδα 14 λύκων στο πάρκο, 
μεταφέροντάς τους από τον Κανα-
δά. Αυτοί οι λύκοι, που εξερευνού-
σαν προσεκτικά το νέο τους σπίτι, 
δεν γνώριζαν τον βαθύ αντίκτυπο 
που θα είχαν.

Καθώς οι λύκοι εγκαταστά-
θηκαν, άρχισαν να κυνηγούν τις 
άφθονες άλκες. Αλλά δεν ήταν μό-
νο η μείωση του αριθμού των αλ-
κών που πυροδότησε την αλλαγή 

– ήταν η αλλαγή στη συμπεριφορά 
των αλκών. ∆εν μπορούσαν πλέον 
να μένουν άνετα στα ανοιχτά λιβά-
δια και στις όχθες των ποταμών. Η 
παρουσία λύκων σήμαινε ότι έπρε-
πε να παραμείνουν σε εγρήγορση, 
να κινούνται πιο συχνά και να απο-
φεύγουν ορισμένες περιοχές. Αυτή 
η μετατόπιση επέτρεψε στα χόρτα, 
την ιτιά και τη λεύκα (aspen) να 
αναπηδήσουν, κάτι που είχε απο-
τέλεσμα ντόμινο στο οικοσύστημα.

Η αναζωπύρωση της βλάστη-
σης στις όχθες του ποταμού στα-
θεροποίησε το έδαφος, μειώνοντας 
τη διάβρωση και βελτιώνοντας την 
ποιότητα του νερού. Αυτή η ανα-
ζωογόνηση δημιούργησε ένα πιο 
φιλόξενο περιβάλλον για τους κά-
στορες, ο αριθμός των οποίων είχε 
μειωθεί λόγω έλλειψης τροφής. Κα-
θώς οι κάστορες επέστρεφαν, κα-
τασκεύασαν φράγματα, τα οποία 
με τη σειρά τους δημιούργησαν 

λίμνες που υποστήριζαν ψάρια, 
αμφίβια και μυριάδες άλλα είδη.

Τα πουλιά βρήκαν νέες θέ-
σεις φωλεοποίησης στα αναγεν-
νημένα δέντρα και οι αρκούδες 
γκρίζλι του πάρκου επωφελήθη-
καν από την αυξημένη παραγωγή 
μούρων. Ακόμη και τα ποτάμια του 
πάρκου άλλαξαν πορεία, γίνονται 
πιο σταθερά και λιγότερο επιρρε-
πή στις δραματικές αλλαγές που 
προκαλούνται από τη διάβρωση. 
Ουσιαστικά, η επιστροφή των λύ-
κων πυροδότησε έναν «τροφικό 
καταρράκτη», έναν όρο που χρη-
σιμοποιείται από τους οικολόγους 
για να περιγράψει τη διαδικασία με 
την οποία οι κορυφαίοι θηρευτές 
επηρεάζουν έμμεσα διάφορα άλλα 
είδη και το φυσικό περιβάλλον.

Αυτή η μεταμόρφωση δεν 
ήταν χωρίς προκλήσεις και δια-
μάχες. Οι κτηνοτρόφοι και οι το-
πικές κοινότητες είχαν ανησυχίες 
για την ασφάλεια των ζώων τους, 
φοβούμενοι ότι οι λύκοι θα ξεφύ-
γουν από τα όρια των πάρκων. Για 
την αντιμετώπιση αυτών των ζη-
τημάτων οι διαχειριστές άγριας 
ζωής εφάρμοσαν στρατηγικές για 
τον μετριασμό των συγκρούσεων, 
συμπεριλαμβανομένων προγραμ-
μάτων αποζημίωσης για απώλει-
ες ζώων. Με τον καιρό, τα οφέλη 
της παρουσίας των λύκων έγιναν 
όλο και πιο εμφανή, όχι μόνο για 
τη βιοποικιλότητα αλλά και για 
τον τουρισμό, καθώς επισκέπτες 
από όλο τον κόσμο συνέρρεαν στο 

Yellowstone για να δουν αυτά τα 
ζώα στο φυσικό τους περιβάλλον.

Η ιστορία των λύκων του 
Yellowstone έγινε η λυδία λίθος 
για τους οικολόγους που υποστήρι-
ζαν τις προσπάθειες επαναφοράς σε 
παγκόσμιο επίπεδο. Απέδειξε πώς 
η επαναφορά ενός μεμονωμένου 
είδους μπορεί να θεραπεύσει ένα 
ολόκληρο οικοσύστημα, προσφέ-
ροντας ελπίδα σε άλλες περιοχές 
όπου οι ανθρώπινες δραστηριότη-
τες έχουν διαταράξει τις φυσικές 
ισορροπίες. Από τα υψίπεδα της 
Σκωτίας μέχρι τα δάση της Ευρώ-
πης, παρόμοια έργα εμπνεύστηκαν 
από το Yellowstone, με στόχο την 
αποκατάσταση της οικολογικής τα-
πετσαρίας με την επανεισαγωγή 
ζώων όπως οι λύγκες, οι βίσονες 
και τα άγρια άλογα.

Καθώς περνούσαν τα χρόνια, 
οι λύκοι του Yellowstone ευδο-
κιμούσαν και ο αριθμός τους με-
γάλωνε. Σχηματίστηκαν αγέλες, η 
κάθε μία με τη δική της περιοχή 
και κοινωνική δομή, συμβάλλοντας 
στο δυναμικό τοπίο του πάρκου. Η 
επιτυχία του έργου επανεισαγωγής 
προκάλεσε ενδιαφέρον για περαι-
τέρω έρευνα, οδηγώντας σε μια βα-
θύτερη κατανόηση των σχέσεων 
αρπακτικών - θηραμάτων και της 
πολυπλοκότητας της διαχείρισης 
του οικοσυστήματος.

Σήμερα, η κληρονομιά της 
επανεισαγωγής του λύκου στο 
Yellowstone συνεχίζει να διαμορ-
φώνει την περιβαλλοντική πολιτική 

και τις στρατηγικές διατήρησης. 
Λειτουργεί ως υπενθύμιση της αν-
θεκτικότητας της φύσης και των 
βαθιών συνδέσεων που υπάρχουν 
στον φυσικό κόσμο. Το ουρλιαχτό 
του λύκου αντηχεί τώρα για άλλη 
μια φορά στην απέραντη έκταση 
του Yellowstone, ένα σύμβολο 
ανανέωσης και της διαρκούς δύ-
ναμης της οικολογικής αρμονίας».

Αυτή είναι η αφήγηση της 
τεχνητής νοημοσύνης σε με-
τάφραση υπολογιστή. Τη βρή-
κα ικανοποιητική και καλό πα-
ράδειγμα. Θα σας δώσω όμως 
και μερικές άλλες σημαντικές 
πληροφορίες. Το 1995, όταν επα-
νήλθαν οι λύκοι, τα ελάφια ήταν 
17.000, σήμερα είναι μόνο 4.000 
Ουσιαστικά, έχουν επιβιώσει μό-
νο τα δυνατότερα και υγιέστερα. 
Ωφελημένoι ήταν και οι επικονι-
αστές (μέλισσες και colibri) γιατί 
έβρισκαν περισσότερα λουλού-
δια. Επιπλέον εμφανίστηκαν ξα-
νά τα αρπακτικά, αετοί και γύ-
πες, γιατί έβρισκαν εύκολη και 
άφθονη τροφή στα κουφάρια 
των ελαφιών. 

Είμαι βέβαιος ότι τώρα έχετε 
μια πιο ολοκληρωμένη εικόνα για 
το θέμα. Ο δικός μου προβλημα-
τισμός πάει αλλού. Στις ΗΠΑ, η 
απόφαση για την  απομάκρυνση 
των λύκων έγινε το 1928, με τα 
δεδομένα της εποχής εκείνης, 
από το υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Αλιείας των ΗΠΑ, και 
όχι από έναν εισαγγελέα πρωτο-
δικών. Με τη γνώση που υπάρχει 
σήμερα, είναι να απορεί κάποιος 
με την  επιπολαιότητά μας. Πάμε 
να διαταράξουμε ένα οικοσύστη-
μα χωρίς μελέτη για τις επιπτώ-
σεις, ενώ έχουμε παραδείγματα 
από όλο τον κόσμο ότι η διατά-
ραξη ενός οικοσυστήματος έχει 
τρομακτικές αρνητικές συνέπει-
ες. Για άλλη μια φορά συμπεριφε-
ρόμαστε σαν να είμαστε ο μονα-
δικός λαός στον κόσμο που ∆ΕΝ 
θέλει να μαθαίνει από τις εμπει-
ρίες άλλων χωρών.

Πριν κλείσω, και πάλι επι-
καλούμαι την ενοχλητική μνή-
μη μου. Ο πλέον αδικημένος 
πρωθυπουργός της Ελλάδας, ο 
Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, 
ήταν ο πρώτος που διατύπωσε 
την άποψη ότι τη μεγαλύτερη 
καταστροφή στα δάση μας την 
κάνουν τα φυτοφάγα ζώα (οικό-
σιτα και άγρια) τα οποία τρώνε 
τα βλαστάρια και δεν αφήνουν 
τα δάση να αναγεννηθούν. Σαν 
ο εξυπνότερος λαός του κόσμου, 
τη σωστή αυτή άποψη την  ειρω-
νευτήκαμε. Για άλλη μια φορά ο 
Κωνσταντίνος Μητσοτάκης 
δικαιώνεται στις... ΗΠΑ!

 
Ο κ. Ανδρέας Γ. Δρυμιώτης 
είναι σύμβουλος επιχειρήσεων.

Του ΑΝΔΡΕΑ Γ. ΔΡΥΜΙΩΤΗ

Η επιτυχής επιστρο-
φή των λύκων στο 
Yellowstone έγινε 

η λυδία λίθος για τους 
οικολόγους, που υπο-
στήριζαν τις προσπά-
θειες επαναφοράς σε 
παγκόσμιο επίπεδο.

Λ
έγεται και έχει επιβεβαιωθεί 
πανηγυρικά, ότι η αλήθεια 
μάς σώζει, αφού πρώτα μας 

έχει εξοργίσει. Στις 9 Σεπτεμβρίου 
2024 ο Μάριο Ντράγκι έδειξε τον 
ελέφαντα στο δωμάτιο. ∆εν ήταν 
ο πρώτος ούτε θα είναι ο τελευ-
ταίος που διαπιστώνει ότι η οικο-
νομία της Ε.Ε. υστερεί πλέον ση-
μαντικά έναντι των ΗΠΑ και της 
Κίνας, ιδίως στις προηγμένες τε-
χνολογίες, με δυσμενείς συνέπει-
ες στην ποιότητα ζωής των Ευρω-
παίων. Ο Ντράγκι κατονόμασε τις 
βασικές αιτίες αυτής της υστέρη-
σης: υπερβολική γραφειοκρατία, 
ελλιπής χρηματοδότηση, χαμηλές 
ψηφιακές δεξιότητες του ανθρώ-
πινου δυναμικού. Εκτιμώ ότι αν 
προσέθετε τον παράγοντα «στι-
βαρή πολιτική ηγεσία» θα περιέ-
γραφε πλήρως το πρόβλημα.  Σε 
μια υπερεθνική οικονομία, όπως 
αυτή της Ε.Ε., το έλλειμμα ενιαίας 
πολιτικής βούλησης είναι δομικό 
πρόβλημα, οι διαβουλεύσεις και 
οι συμβιβασμοί κυριαρχούν, ενώ 
κρίσιμες αποφάσεις λαμβάνονται 
έπειτα από σημαντικές «εκπτώ-
σεις» ή σημαντικές πιέσεις.

Και ενώ θεωρητικά αυτή η συ-
νεχής διαβούλευση σύγκλισης 

συμφερόντων και απόψεων θα 
είχε τουλάχιστον και μια θετική 
πλευρά, αυτήν της ενδυνάμωσης 
της κοινωνικής συνοχής στην 
ευρωπαϊκή οικογένεια, συμβαί-
νει το αντίθετο: οι κοινωνίες των 
κρατών-μελών αντιδρούν ολοέ-
να και πιο «αντισυστημικά». Σε 
κάθε κάλπη και σε κάθε σημα-
ντική ευκαιρία η νεολαία, οι ερ-
γαζόμενοι, οι λαοί εκφράζουν 
«αντί-θέσεις» προς το σύστημα 
εθνικό και υπερεθνικό.

Αυτό είναι μεν κοινός τόπος, 
ωστόσο δεν διαφαίνεται πρόθε-
ση για λύσεις κοινής λογικής. 
Αντίθετα προωθούνται σχέδια 
που μάλλον θα εντείνουν αντί 
να αποκλιμακώσουν τις αντιθέ-
σεις. Παράδειγμα: στις 14 Μαΐου 
2025 δημοσιοποιήθηκε η πρόθε-
ση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
να αναμορφώσει τον ευρωπαϊκό 
προϋπολογισμό, επαναφέροντας 
μια πρόταση του 2022  για τη 
σύσταση Υπερταμείου Ανταγω-
νιστικότητας ύψους 200 δισ. ευ-
ρώ. Και ενώ η πρόθεση είναι θε-
ωρητικά σωστή, καθώς «απαντά» 
στις κρατικές επενδύσεις των 
ΗΠΑ και την κρατική στήριξη 
της βιομηχανικής πολιτικής της 

Κίνας, η υλοποίησή της μάλλον 
κινείται σε λάθος κατεύθυνση.

Τα χρηματοδοτικά εργαλεία 
της Ε.Ε. θα αναμορφωθούν και 
θα συγκεντρωθούν σε 27 «εθνι-
κά σχέδια», ένα για κάθε κρά-
τος-μέλος. Με αυτόν τον τρόπο 
θα καταργηθούν περίπου 500 μι-
κρότερες χρηματοδοτικές  γραμ-

μές. Με δεδομένο ότι τα 200 δισ. 
δεν είναι νέοι πόροι και λεφτόδε-
ντρα δεν υπάρχουν, προφανώς 
θα αφαιρεθούν κονδύλια από την 
Κοινή Αγροτική Πολιτική και τα 
έργα σύγκλισης μέσω ΕΣΠΑ. Πώς 
ακριβώς  θα αναπτυχθεί λοιπόν 

περαιτέρω και θα εκσυγχρονιστεί 
η αγροτική οικονομία της Ευρώ-
πης και ειδικά του ευρωπαϊκού 
Νότου; Και πώς θα επιτευχθεί η 
περαιτέρω σύγκλιση ή μάλλον η 
ανάσχεση της απόκλισης μεταξύ 
Βορρά και Νότου εντός Ε.Ε., ει-
δικά μετά τη μεγάλη οικονομική 
κρίση της προηγούμενης δεκα-
ετίας; Τι θα συμβεί με τη συνέ-
χεια του ερευνητικού πυλώνα 
Horizon Europe των 96 δισ., εκεί 
δηλαδή όπου στηρίζεται κάθε δυ-
ναμική παραγωγική οικονομία; 

∆ικαιολογημένα ανατρέχει κα-
νείς στο παρελθόν, στο 2000 και 
στην εξίσου φιλόδοξη  στρατηγι-
κή της Λισσαβώνας, η οποία απέ-
τυχε για μια σειρά λόγων, όπως 
ανομοιογένεια μεταξύ των κρα-
τών-μελών, πολυπλοκότητα και 
δυσλειτουργικότητα, έμφαση στη 
δημοσιονομική σταθερότητα, πε-
ριορισμός δημοσίων επενδύσεων 
κ.ά. Αλλά ο πιο ενδιαφέρων κα-
ταγεγραμμένος λόγος ήταν η κοι-
νωνική απάθεια, ότι κοινωνικοί 
εταίροι και πολίτες δεν υιοθέτη-
σαν τους στόχους. ∆ιότι οι στόχοι 
δεν ήταν δικοί τους, δεν ανταπο-
κρίνονταν δηλαδή στην πράξη σε 
ανάγκες ή προσδοκίες των Ευ-

ρωπαίων πολιτών.  Τι μας κάνει 
να πιστεύουμε ότι αυτή τη φορά 
ανταποκρίνονται; Αλλαξε μήπως 
η μεθοδολογία και το σκεπτικό 
λήψης αποφάσεων; Ούτε η δια-
χείριση της οικονομικής κρίσης 
του 2010-2016 ούτε η πολιτική 
ενίσχυσης του εργατικού δυνα-
μικού της Ευρώπης μέσω αθρόας 
μετανάστευσης ούτε η αντιμετώ-
πιση της πρόσφατης ενεργειακής 
κρίσης μάς δείχνουν κάτι τέτοιο 
και οι κοινωνίες, ειδικότερα οι νέ-
ες γενιές, νιώθουν περισσότερο 
από ποτέ αποξενωμένες από τα 
κέντρα λήψης αποφάσεων. ∆ιό-
τι, σε αντίθεση με την κρατού-
σα άποψη στα «διευθυντήρια», 
οι χώρες δεν είναι εταιρείες και 
οι πολίτες δεν είναι υπάλληλοι.

Αντίθετα, βιώνουν καθημε-
ρινά τη διεύρυνση των ανισο-
τήτων, οικονομικών και κοινω-
νικών, την κάθετη αύξηση του 
κόστους ζωής και την καθήλω-
ση του εισοδήματός τους, την 
ανασφάλεια στην καθημερινό-
τητα, τη δυσκολία πρόσβασης 
σε χρηματοδοτικά εργαλεία για 
μικρομεσαίες και startups, τη 
γραφειοκρατική ξεπερασμένη 
μηχανή και του κράτους και των 

Βρυξελλών.  Αν το ζητούμενο 
της Ε.Ε. –πολύ σωστά– είναι η 
ανταγωνιστικότητά της απένα-
ντι σε ΗΠΑ και Κίνα, τότε πρέ-
πει να καταδείξει με σαφήνεια 
το όφελος που θα προκύψει για 
τους πολίτες της, τους εργαζο-
μένους και τις παραγωγικές της 
δυνάμεις. ∆ιότι τα μέχρι τώρα 
στοιχεία δείχνουν ότι ενισχύε-
ται συνεχώς μια μειοψηφία και 
μεγαλώνει το χάσμα μεταξύ των 
ελίτ και των υπολοίπων τάξεων 
που συμπιέστηκαν προς τα κά-
τω. Αυτό δεν ήταν και δεν είναι 
το όραμα της Ευρώπης των λαών 
ούτε φυσικά η ισχύς του φιλελεύ-
θερου οικονομικού μοντέλου. Η 
άρνηση της πραγματικότητας 
που βιώνουν οι πολίτες ή ακόμη 
χειρότερα, η ωραιοποίησή της με 
μισές αλήθειες και παράλληλη 
δαιμονοποίηση με την ταμπέ-
λα του «λαϊκισμού», μόνο ζημιά 
προκαλεί στην ευρωπαϊκή οικο-
γένεια. Πρέπει να αποδεχτούμε 
την αλήθεια για το πού αποτύ-
χαμε, ακόμη κι αν μας εξοργίσει, 
ώστε να σωθούμε.

 
Ο κ. Βασίλης Κικίλιας είναι υπουργός 
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής.

Η ανταγωνιστικότητα της Ε.Ε. θα κριθεί από τη συμμετοχή των πολιτών 

Η πρώτη ομάδα 14 λύκων επέστρεψε στο Yellowstone τον Ιανουάριο του 1995. Τότε κανείς δεν φανταζόταν την ευεργετική επίδραση που θα είχαν τόσο στο 
οικοσύστημα όσο και στο πάρκο συνολικά.

Ιστορίες με λύκους

Του ΒΑΣΙΛΗ ΚΙΚΙΛΙΑ

Η φιλόδοξη στρατηγική 
της Λισσαβώνας 

το 2000 απέτυχε, όχι 
γιατί οι κοινωνικοί εταί-
ροι και πολίτες δεν υιο-
θέτησαν τους στόχους, 

αλλά γιατί οι στόχοι 
δεν ήταν δικοί τους.
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To ΔΝΤ κάλεσε τις ΗΠΑ να μει-
ώσουν το δημοσιονομικό τους 
έλλειμμα και να αντιμετωπίσουν 
το «συνεχώς αυξανόμενο» βάρος 
του χρέους τους, σε μια περίο-
δο κατά την οποία εντείνονται 
οι ανησυχίες για τα σχέδια του 
προέδρου Ντόναλντ Τραμπ να 
προχωρήσει σε σαρωτικές μει-
ώσεις φόρων.

«Τα δημοσιονομικά ελλείμ-
ματα των ΗΠΑ είναι πολύ μεγά-
λα και πρέπει να μειωθούν», δή-
λωσε αυτή την εβδομάδα στους 
Financial Times η Γκίτα Γκόπι-
ναθ, αναπληρώτρια γενική διευ-
θύντρια του ∆ΝΤ. Προειδοποί-
ησε επίσης πως η μεγαλύτερη 
οικονομία του κόσμου εξακολου-
θεί να επηρεάζεται από την «πο-
λύ αυξημένη» αβεβαιότητα της 
εμπορικής πολιτική της, παρά 
τις πρόσφατες «θετικές εξελί-
ξεις», όπως η άρση των δασμών 
στην Κίνα και η υπογραφή οικο-
νομικής συμφωνίας ΗΠΑ - Ηνω-
μένου Βασιλείου. Το ∆ΝΤ αύξη-
σε την πιθανότητα ύφεσης στις 
ΗΠΑ φέτος στο 40%, από 25% 
τον Οκτώβριο του 2024.

Είχε προηγηθεί την περα-
σμένη εβδομάδα η υποβάθμιση 
της πιστοληπτικής αξιολόγησης 
των Ηνωμένων Πολιτειών από 

τη Moody’s, η οποία επικαλέστη-
κε τη μη βιώσιμη δημοσιονομι-
κή πορεία της χώρας. Οι διαδο-
χικές κυβερνήσεις των ΗΠΑ και 
το Κογκρέσο δεν κατάφεραν να 
συμφωνήσουν σε μέτρα για την 
αντιστροφή της τάσης των μεγά-
λων ετήσιων ελλειμμάτων και της 
αύξησης του κόστους δανεισμού, 
επισήμανε ο οίκος αξιολόγησης.

Η πρόταση του Τραμπ να πα-
ρατείνει τις φοροελαφρύνσεις 
του 2017 πέραν του τρέχοντος 
έτους έχει επιδεινώσει τις ανη-
συχίες των επενδυτών. Η κυβέρ-
νηση λέει ότι οι περικοπές –σε 
συνδυασμό με την απορρύθμι-
ση– θα αποσβεστούν με υψη-
λότερη ανάπτυξη, αλλά ούτε η 
Moody’s ούτε οι χρηματοπιστω-
τικές αγορές έχουν πειστεί για 
κάτι τέτοιο.

Ο οίκος αξιολόγησης δήλωσε 
την περασμένη εβδομάδα ότι η 
προτεινόμενη δημοσιονομική 
νομοθεσία, την οποία ο Τραμπ 
αποκαλεί «μεγάλο, όμορφο νο-
μοσχέδιο», θα αύξανε τα ελλείμ-
ματα των ΗΠΑ από 6,4% πέρυσι 
κοντά σε 9% έως το 2035.

Το νομοσχέδιο των 3 τρισ. 
δολ. φαίνεται πάντως πως οδεύει 
προς ψήφιση, μετά τις ολονύχτι-
ες διαβουλεύσεις του προέδρου 

της Βουλής Μάικ Τζόνσον με 
τους διαφωνούντες. Ο Τζόνσον 
ξεπέρασε το βασικό σημείο τρι-
βής για τους φόρους, καθώς πιέ-
ζει για την υλοποίηση του ακρο-
γωνιαίου λίθου της νομοθετικής 
ατζέντας του Τραμπ.

Οι παγκόσμιες αγορές παρα-
κολουθούν την πορεία του νο-
μοσχεδίου, εν μέσω προειδοποι-
ήσεων από οικονομολόγους για 
το αυξανόμενο έλλειμμα και το 

χρέος της χώρας. Οι αποδόσεις 
των μακροπρόθεσμων ομολό-
γων του αμερικανικού δημοσίου 
αυξήθηκαν, καθώς οι επενδυτές 
στοιχημάτισαν ότι το νομοσχέδιο 
για τον προϋπολογισμό θα οδη-
γήσει σε αύξηση της έκδοσης 
κρατικών ομολόγων. Η απόδοση 
του 30ετούς κρατικού ομολόγου 
διαμορφώθηκε ξανά πάνω από 
το 5% χθες, ενώ η απόδοση του 
10ετούς κρατικού ομολόγου ανα-
φοράς πάνω από το 4,53%. Πριν 
από μερικές ημέρες είχαν εκτινα-
χθεί ακόμη υψηλότερα, λόγω της 
υποβάθμισης από τη Moody’s.

Ρεπουμπλικανοί βουλευτές 
από πολιτείες με υψηλή φορο-
λογία είχαν απειλήσει να τορπι-
λίσουν το νομοσχέδιο, το οποίο 
περιλαμβάνει σαρωτικές φορο-
ελαφρύνσεις και βαθιές περικο-
πές σε προγράμματα δαπανών 
όπως το Medicaid. Ο Τζόνσον 
δήλωσε ότι επετεύχθη συμφω-

νία σχετικά με την αύξηση του 
ανώτατου ορίου στο ποσό των 
πολιτειακών και τοπικών φόρων 
(Salt) που μπορούν να εκπέσουν 
από τους ομοσπονδιακούς φό-
ρους. Στη συνέχεια, το νομοσχέ-
διο θα πρέπει να εγκριθεί από τη 
Γερουσία, η οποία ελέγχεται επί-
σης από τους Ρεπουμπλικανούς, 
με τους ∆ημοκρατικούς και στα 
δύο σώματα να αναμένεται να το 
καταψηφίσουν. Η ανεξάρτητη 
Επιτροπή για τον Ομοσπονδια-
κό Προϋπολογισμό εκτιμά πως 
το νομοσχέδιο θα αυξήσει το 
χρέος των ΗΠΑ κατά περισσό-
τερα από 3,3 τρισ. δολάρια την 
επόμενη δεκαετία, από το 98% 
του ΑΕΠ σήμερα στο επίπεδο 
ρεκόρ 125%.

Το νομοσχέδιο θα αποτελέσει 
κεντρικό στοιχείο της νομοθε-
τικής ατζέντας του Τραμπ κατά 
τη δεύτερη θητεία του και θα 
επεκτείνει πολλές από τις φο-

ρολογικές περικοπές του 2017. 
Η ψήφισή του θα σηματοδοτή-
σει μια μεγάλη πολιτική νίκη για 
τον Αμερικανό πρόεδρο, που εί-
δε τα ποσοστά αποδοχής του να 
πέφτουν έπειτα από εβδομάδες 
αναταραχής στις αγορές, λόγω 
του εμπορικού πολέμου που πυ-
ροδότησαν οι δασμοί.

Ο Τραμπ προσπάθησε να 
προσελκύσει τους μετριοπαθείς 
λέγοντας ότι το νομοσχέδιο δεν 
μειώνει τίποτα «ουσιαστικό», 
παρά μόνο τις «σπατάλες, τις 
απάτες και τις καταχρήσεις». 
Από την επιστροφή του στον 
Λευκό Οίκο στις 20 Ιανουαρίου, 
έχει δεσμευθεί να ισοσκελίσει 
τον ομοσπονδιακό προϋπολογι-
σμό. Ο υπουργός Οικονομικών 
Σκοτ Μπέσεντ, από την πλευ-
ρά του, επαναλαμβάνει ότι η 
κυβέρνηση παραμένει εστια-
σμένη στη μείωση του κόστους 
δανεισμού.

«Καμπανάκι»
από ΔΝΤ για 
το έλλειμμα

των ΗΠΑ
Είναι πολύ μεγάλο και πρέπει να μειωθεί,

οι φοροελαφρύνσεις θα το εκτινάξουν

Η απόδοση του 30ετούς κρατικού αμερικανικού ομολόγου διαμορφώθηκε ξανά πάνω από το 5% χθες, ενώ η απόδοση του 10ετούς κρατικού ομολόγου ανα-
φοράς πάνω από το 4,53%. Πριν από μερικές ημέρες είχαν εκτιναχθεί ακόμη υψηλότερα, λόγω της υποβάθμισης από τη Moody’s.
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Το νομοσχέδιο με 
τις μειώσεις φόρων 

εκτιμάται ότι θα αυξή-
σει το χρέος των ΗΠΑ 
από το 98% του ΑΕΠ 

στο 125% την επόμενη 
δεκαετία.
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Προτού ακόμη εκλεγεί για πρώτη 
φορά ο Ντόναλντ Τραμπ και κη-
ρύξει εμπορικό αλλά και τεχνο-
λογικό πόλεμο κατά της Κίνας, το 
Πεκίνο είχε θέσει στόχο την αυ-
τάρκεια της δεύτερης οικονομίας 
του κόσμου σε όσα έχουν στρα-
τηγική σημασία από την τεχνο-
λογία και την επιστήμη μέχρι τα 
τρόφιμα και την ενέργεια. Από το 
2015, περίπου δύο χρόνια πριν από 
την πρώτη θητεία του Ντόναλντ 
Τραμπ, το Πεκίνο είχε παρουσιάσει 
το φιλόδοξο σχέδιο «Made in China 
2025» που καθόριζε τις προτεραι-
ότητες της κινεζικής ηγεσίας για 
την αυτάρκεια έως και κυριαρχία 
της χώρας σε 10 τομείς στρατηγι-
κής σημασίας, τη ρομποτική, την 
αεροδιαστημική και τα ηλεκτρο-
κίνητα και υβριδικά οχήματα. Και 
το 2018, όταν η πρώτη κυβέρνη-
ση Ντόναλντ Τραμπ επέβαλε τους 
πρώτους περιορισμούς στις εξα-
γωγές αμερικανικής τεχνολογίας 
στην Κίνα, ο Κινέζος πρόεδρος Σι 
Τζινπίνγκ κάλεσε την επιστημο-
νική κοινότητα της χώρας του να 
επισπεύσει τις προσπάθειες για να 
επιτύχει το συντομότερο η τεχνο-
λογική αυτάρκεια.

Εκτοτε, η Κίνα έχει σημειώσει 
άλματα σε πολλούς τομείς στρα-

τηγικής σημασίας, σε ορισμένους 
εξ αυτών προηγείται πλέον των 
ΗΠΑ όπως, για παράδειγμα, στα 
ηλεκτροκίνητα οχήματα που συ-
γκαταλέγονται στα καλύτερα στον 
κόσμο και έχουν εκτοπίσει τα αμε-
ρικανικά. Πρωτίστως στις μπατα-
ρίες ηλεκτροκίνητων οχημάτων, 

καθώς έχει προσφάτως παρου-
σιάσει νέες μπαταρίες που φορ-
τίζονται σε λιγότερο χρόνο από 
τις αμερικανικές και προσφέρουν 
αυτονομία για περισσότερο χρό-
νο από τις αμερικανικές. 

Οι κινεζικές νεοφυείς εταιρείες 
τεχνητής νοημοσύνης ανταγωνί-
ζονται πλέον επί ίσοις όροις τις 
καινοτόμες αμερικανικές OpenAI 
και Google και έχουν ήδη παρου-
σιάσει μοντέλα τεχνητής νοημο-
σύνης με χαμηλότερο κόστος από 

εκείνο των αμερικανικών. Το πε-
ρασμένο έτος η Κίνα επένδυσε 
500 δισ. δολ. σε έρευνα και ανά-
πτυξη, ποσό τριπλάσιο από τα επί-
πεδα του 2012, οπότε ανέλαβε ο 
πρόεδρος Σι. Η Κίνα δαπανά σε 
έρευνα και ανάπτυξη όσα και οι 
ΗΠΑ, ενώ σε ό,τι αφορά ειδικότε-
ρα την τεχνητή νοημοσύνη, από 
το 2000 μέχρι και το 2023 επενδυ-
τικά σχήματα που έχουν τη στήρι-
ξη του Πεκίνου έχουν επενδύσει 
σχεδόν 200 δισ. δολ. στον κλάδο 
σε 9.600 εταιρείες τεχνητής νοη-
μοσύνης. Παράλληλα, οι βιολόγοι 
της Κίνας εργάζονται πυρετωδώς 
στα ερευνητικά εργαστήρια προ-
ωθώντας την έρευνα στον κλάδο, 
ενώ οι κινεζικές βιομηχανίες είναι 
γεμάτες με ρομπότ τελευταίας γε-
νιάς. Η εκτόξευση της Κίνας δεν 
περιορίζεται στις σύγχρονες τε-
χνολογίες. Τα κινεζικά ναυπηγεία 
κατασκευάζουν πλοία που έχουν 

κυριαρχήσει στις παγκόσμιες θα-
λάσσιες μεταφορές. Στο ∆ιάστημα, 
άλλωστε, η Κίνα έχει εγκαταστή-
σει εκατοντάδες δορυφόρους που 
παρακολουθούν και καταγράφουν 
κάθε γωνιά της Γης. Και έχει επι-
τύχει σε μεγάλο βαθμό αυτάρκεια 
σε τρόφιμα και ενέργεια, ενώ εξα-
κολουθεί να συνάπτει συμφωνίες 
με χώρες της Λατινικής Αμερικής, 
της Ασίας και της Αφρικής διασφα-
λίζοντας, έτσι, επάρκεια προσφο-
ράς σε τρόφιμα, πρώτες ύλες και 
ενέργεια. Τα επιτεύγματα της Κί-
νας έχουν μειώσει την εξάρτησή 
της από τον υπόλοιπο κόσμο για 
προϊόντα και υπηρεσίες. Το 2023 
οι εισαγωγές της μειώθηκαν σε λι-
γότερο από το 18% του ΑΕΠ της 
όταν μια δεκαετία πριν έφταναν 
στο 22% του ΑΕΠ.

Οπως επισημαίνει σχετικό ρε-
πορτάζ της Wall Street Journal, 
αυτά τα επιτεύγματα, όπως και 

πολλά άλλα, θωρακίζουν την Κίνα 
και την οικονομία της, καθώς ο 
πρόεδρος Σι και η κινεζική ηγεσία 
στο σύνολό της ετοιμάζονται για 
μια εποχή παρατεταμένης αντι-
παλότητας με τις ΗΠΑ και όχι μό-
νον για τον εμπορικό πόλεμο. Οι 
δύο μεγαλύτερες οικονομίες του 
πλανήτη έχουν εγκαινιάσει νέο 
γύρο διμερών επαφών, αφού πρώ-
τα ο Ντόναλντ Τραμπ «πάγωσε» 
ένα τμήμα από τους ιλιγγιώδεις 
δασμούς που είχε ανακοινώσει 
στις εισαγωγές από την Κίνα. Οσα 
επιτεύγματα όμως κι αν έχει κα-
ταγράψει, η Κίνα είναι απίθανο 
να κατακτήσει ποτέ την πλήρη 
αυτάρκεια όπως, άλλωστε, προ-
δίδουν οι εισαγωγές της το περα-
σμένο έτος, που υπερέβησαν τα 
2,5 τρισ. δολ., εκ των οποίων τα 
164 δισ. δολ. ήταν εισαγωγές από 
τις ΗΠΑ. Και μόνον το μέγεθος 
του πληθυσμού της καθιστά πρα-

κτικά αδύνατον να επιτύχει την 
πλήρη αυτάρκεια τουλάχιστον σε 
ορισμένες περιοχές της χώρας.

Από το 2018 και την έναρξη 
του εμπορικού πολέμου από τον 
Ντόναλντ Τραμπ ο Κινέζος πρό-
εδρος έχει υιοθετήσει εθνικιστι-
κή ρητορική. Επανειλημμένως 
υπερτονίζει την ανάγκη για αυ-
τάρκεια και ιδιαιτέρως μετά την 
πανδημία που εξώθησε την Κίνα 
να κλείσει τα σύνορά της. Εκτοτε, 
η ηγεσία και τα στελέχη της Κίνας 
έχουν αυξημένη αυτοπεποίθηση 
και αισιοδοξία πως η οικονομία 
της χώρας μπορεί να επιβιώσει 
έχοντας περιορισμένες επαφές 
με τον υπόλοιπο κόσμο. Ηταν η 
μοναδική οικονομία που σημεί-
ωσε ανάπτυξη 2,2% το 2020, τη 
φοβερή πρώτη χρονιά της παν-
δημίας, όταν οι ανά τον κόσμο 
οικονομίες βυθίζονταν στην ύφε-
ση των lockdowns.

Εχει σημειώσει άλματα 
σε τομείς στρατηγικής 
σημασίας. Σε ορισμέ-

νους όπως τα ηλε-
κτρικά οχήματα προη-
γείται πλέον των ΗΠΑ.

Γιατί η Κίνα
είναι έτοιμη για
παρατεταμένη
μάχη με ΗΠΑ

Το σχέδιο για αυτάρκεια της δεύτερης 

μεγαλύτερης οικονομίας στον κόσμο

Η Κίνα δαπανά σε έρευνα και ανάπτυξη όσα και οι ΗΠΑ, ενώ σε ό,τι αφορά ειδικότερα την τεχνητή νοημοσύνη, από το  2000 μέχρι και το 2023 επενδυτικά 
σχήματα που έχουν τη στήριξη του Πεκίνου έχουν επενδύσει σχεδόν 200 δισ. δολ. στον κλάδο σε 9.600 εταιρείες τεχνητής νοημοσύνης.

Το χάσμα της ανισότητας ανάμε-
σα στους Αμερικανούς κροίσους 
και στον υπόλοιπο πληθυσμό της 
υπερδύναμης διευρύνεται διαρ-
κώς, με τους πλούσιους να γί-
νονται πλουσιότεροι και τους 
φτωχούς να μην αντεπεξέρχο-
νται στην ακρίβεια. Τώρα όμως 
η διεύρυνση πρόκειται να επι-
ταχυνθεί, εξαιτίας της πολιτικής 
του Ντόναλντ Τραμπ που ευνοεί 
κατά σκανδαλώδη τρόπο τους 
πλουσιότερους Αμερικανούς. 

Σύμφωνα με στοιχεία που 
έδωσε στη δημοσιότητα η ορ-
γάνωση κατά της ανισότητας 
Oxfam, οι 10 πλουσιότεροι Αμε-
ρικανοί, μεταξύ των οποίων 
οι Ελον Μασκ, Μαρκ Ζούκερ-
μπεργκ, Τζεφ Μπέζος και Γουό-
ρεν Μπάφετ, αύξησαν τον πλού-
το τους κατά 365 δισ. δολ. στη 
διάρκεια του 2024. Και τώρα πε-
ριμένουν να αποτελέσουν νόμο 
του αμερικανικού κράτους οι 
φοροαπαλλαγές, το επίμαχο νο-
μοσχέδιο του Ντόναλντ Τραμπ, 
που υπερψήφισε χθες η Βουλή 
των Αντιπροσώπων.

Οπως υπογράμμισε η Oxfam, 

αυτή η εκτόξευση του πλούτου 
των Αμερικανών κροίσων ισοδυ-
ναμεί κατά μέσον όρο με κέρδη 
πάνω από 1 δισ. δολ. την ημέρα, 
ενώ ο μέσος Αμερικανός εργα-
ζόμενος εισέπραξε μόλις 50.000 
δολ. μέσα στο 2023. Με ένα σχή-
μα λόγου που αποσκοπεί στο να 
σκιαγραφήσει την κλίμακα της 
ανισότητας, η Oxfam επισημαί-
νει επιπλέον πως για να συγκε-

ντρωθούν μέσω της εργασίας τα 
ιλιγγιώδη ποσά που κέρδισαν οι 
κροίσοι της Αμερικής θα έπρεπε 
να εργαστούν 10 εργαζόμενοι επί 
726.000 χρόνια.

Οσον αφορά το ποιοι είναι οι 
βαθύπλουτοι που πλούτισαν πε-

ραιτέρω, η Oxfam υπολόγισε τις 
μεταβολές στον πλούτο των πρώ-
των 10 μεγιστάνων στον κατά-
λογο δισεκατομμυριούχων του 
περιοδικού Forbes. ∆ιαπίστωσε, 
έτσι, ότι ο Ελον Μασκ, ο πλουσι-
ότερος άνθρωπος στον κόσμο και 

διευθύνων σύμβουλος της Tesla, 
αντιπροσωπεύει περισσότερο 
από το ήμισυ της συνολικής αύ-
ξησης του πλούτου των κροίσων, 
με την περιουσία του να αυξάνε-
ται κατά 186,1 δισ. δολ. Ακολου-
θούν ο Μαρκ Ζούκερμπεργκ της 

Meta και ο Ρομπ Γουάλτον της 
Walmart που είδαν την περιου-
σία τους να αυξάνεται κατά 38,7 
δισ. δολ. και ο Γουόρεν Μπάφετ 
του οποίου ο πλούτος αυξήθηκε 
κατά 34,8 δισ. δολ.

Τα στοιχεία δόθηκαν στη 
δημοσιότητα ενώ βρισκόταν σε 
εξέλιξη η ψηφοφορία στο αμερι-
κανικό Κογκρέσο για τις φοροα-
παλλαγές του Ντόναλντ Τραμπ, 
αφού πρώτα προκάλεσαν διαμά-
χη ακόμη και στους κόλπους του 
Ρεπουμπλικανικού Κόμματος. 
Σύμφωνα με οικονομολόγους και 
αναλυτές, το επίμαχο νομοσχέ-
διο του Αμερικανού προέδρου 
πρόκειται να κάνει τους πλού-
σιους ακόμη πλουσιότερους και 
εις βάρος των πλέον ευάλωτων 
πολιτών καθώς παραχωρεί φορο-
απαλλαγές στα υψηλότερα εισο-
δήματα, οι οποίες προβλέπεται 
να χρηματοδοτηθούν από τις πε-
ρικοπές δαπανών ύψους 1 τρισ. 
δολ. που θα αφαιρεθούν από τον 
προϋπολογισμό των προγραμ-
μάτων κοινωνικής ασφάλισης.

Σχολιάζοντας τα σχετικά στοι-
χεία, η Ρεμπέκα Ριντέλ, στέλεχος 

της Oxfam America, τονίζει πως 
«ο πλούτος των δισεκατομμυρι-
ούχων έχει εκτοξευθεί σε αστρο-
νομικά ύψη την ώρα που ένας 
ανησυχητικά μεγάλος αριθμός 
απλών Αμερικανών αγωνίζονται 
να αντεπεξέλθουν στις ανάγκες 
της ζωής». Για τους Ρεπουμπλι-
κανούς, πάντως, για όσους εξ αυ-
τών προέβαλαν αντιρρήσεις, το 
πρόβλημα με τις φοροαπαλλαγές 
του Τραμπ δεν αφορά τις περι-
κοπές στις κοινωνικές δαπάνες, 
αλλά το ότι συνεπάγεται αύξηση 
του δημοσίου χρέους των ΗΠΑ 
κατά περισσότερο από 3,3 τρισ. 
δολ. μέσα στην επόμενη δεκα-
ετία και εκτόξευσή του από το 
περίπου 98% του ΑΕΠ στο 125% 
του ΑΕΠ. Για την Oxfam, αντιθέ-
τως, το πρόβλημα έγκειται στο 
ότι το επίμαχο νομοσχέδιο έχει 
σχεδιασθεί έτσι ώστε να πλήξει 
τους απλούς Αμερικανούς προς 
όφελος των βαθύπλουτων. Και 
όπως χαρακτηριστικά τόνισε η 
Ριντέλ, «βλέπουμε μια φορολογι-
κή νομοθεσία που θα δημιουρ-
γήσει τον πρώτο τρισεκατομμυ-
ριούχο στον κόσμο».

Απροσδόκητα συρρικνώθηκε τον 
Μάιο η δραστηριότητα στον 
ιδιωτικό τομέα της Ευρωζώ-
νης, καθώς ο κλάδος των υπη-
ρεσιών εμφάνισε τη χειρότε-
ρη επίδοση εδώ και 16 μήνες.
Ο σύνθετος δείκτης υπευθύ-
νων προμηθειών (PMI) της S&P 
Global, που αποτελεί ορόσημο 
για την υγεία της οικονομίας, 
υποχώρησε στις 49,5 μονάδες 
τον Μάιο, από 50,4 μονάδες τον 
Απρίλιο, πέφτοντας κάτω από το 
όριο των 50 μονάδων που δια-
χωρίζει την ύφεση από την ανά-
πτυξη. Οι αναλυτές προέβλεπαν 
μάλιστα ότι θα διαμορφωνόταν 
στις 50,6 μονάδες.

«Η οικονομία της Ευρωζώνης 
φαίνεται ότι δεν μπορεί να βρει 
τα πατήματά της», δήλωσε ο δρ 
Σάιρους ντε λα Ρούμπια, οικονο-
μολόγος της Εμπορικής Τράπεζας 

του Αμβούργου, που καταρτίζει 
τον δείκτη PMI. «Ενώ η ξένη ζή-
τηση για υπηρεσίες εξασθενεί, η 
αναιμική εγχώρια ζήτηση είναι 
αυτή που δείχνει να επιβαρύνει 
τον κλάδο», συμπλήρωσε.

Η οικονομία του ευρωπαϊκού 
μπλοκ κρατήθηκε αρκετά ανθε-
κτική τους πρώτους μήνες του 
έτους, ξεπερνώντας τις προσδο-
κίες παρά την αβεβαιότητα που 

επιβάρυνε τις επιχειρηματικές 
επενδύσεις και τις δαπάνες των 
νοικοκυριών. Σε κάθε περίπτω-
ση, η ανάπτυξη κατά πάσα πι-
θανότητα θα είναι ασθενής το 
2025, με την Κομισιόν να προ-
βλέπει ρυθμό 0,9% φέτος.

Πρέπει να σημειωθεί ότι οι 
δύο μεγαλύτερες οικονομίες του 
μπλοκ δεν παρουσιάζουν ιδιαί-
τερη ορμή. Ο PMI της Γερμανί-
ας διέψευσε τους αναλυτές, δι-
ολισθαίνοντας κάτω από τις 50 
μονάδες λόγω της κάμψης των 
υπηρεσιών. Στο μεταξύ, η Γαλλία 
παρέμεινε σε ύφεση για ένατο 
συναπτό μήνα.

Η κατάσταση αποδίδεται εν 
μέρει στην πίεση που δέχεται 
εδώ και καιρό ο τομέας της με-
ταποίησης. Η νέα κυβέρνηση 
της Γερμανίας έχει δεσμευτεί 
για αναδιάρθρωση των υποδο-

μών και αναβίωση της αμυντικής 
βιομηχανίας, που θα μπορούσαν 
να στηρίξουν την ανάπτυξη των 
επόμενων ετών. Οι ελπίδες αυτές 
φαίνεται να αποδίδουν καρπούς, 
όπως φάνηκε και από τον δείκτη 
του οικονομικού ινστιτούτου ifo, 
που έδειξε ότι οι προσδοκίες αυ-
ξήθηκαν περισσότερο από το 
προσδοκώμενο.

Σε επίπεδο Ευρωζώνης, ο κλά-
δος της μεταποίησης είχε κα-
λύτερες επιδόσεις από τον κλά-
δο των υπηρεσιών για πρώτη 
φορά από την πανδημία. Ο Ντε 
λα Ρούμπια είπε ότι οι προσπά-
θειες παράκαμψης των εμπορι-
κών δασμών από τις ΗΠΑ μπορεί 
να ευθύνονται για τη δυναμική 
των εργοστασίων και ότι οι χα-
μηλές τιμές πετρελαίου θα βοη-
θήσουν στη συντήρηση αυτής 
της τάσης.

Οι 10 πλουσιότεροι Αμερικανοί αύξησαν την περιουσία τους κατά 365 δισ. το 2024

Κάμψη στις υπηρεσίες στην Ευρωζώνη τον Μάιο

Ο PMI της Γερμανίας 
διολίσθησε κάτω 

από τις 50 μονάδες – 
Η Γαλλία παρέμεινε 
σε ύφεση για ένατο 

συναπτό μήνα.

O Ελον Μασκ, ο πλουσιότερος άνθρωπος στον κόσμο, αντιπροσωπεύει 
περισσότερο από το ήμισυ της συνολικής αύξησης του πλούτου των κροίσων 
το 2024, με την περιουσία του να αυξάνεται κατά 186,1 δισ. δολάρια.

Σε επίπεδο Ευρωζώνης ο κλάδος της μεταποίησης είχε καλύτερες επιδό-
σεις από τον κλάδο των υπηρεσιών για πρώτη φορά από την πανδημία.
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Την ίδια ώρα, οι φορο-
απαλλαγές που προω-
θεί ο Τραμπ θα δημι-

ουργήσουν τον πρώτο 
τρισεκατομμυριούχο, 

λέει η Oxfam.
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Νέα μείωση επιτοκίων τον Ιού-
νιο αναμένουν ο διοικητής της 
Τράπεζας της Ελλάδoς, Γιάννης 
Στουρνάρας, και ο κεντρικός 
τραπεζίτης της Φινλανδίας, Oλι 
Ρεν, όπως δηλώνουν στην «Κ», 
με τη μεγάλη συζήτηση στην 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπε-
ζα αυτή τη στιγμή να είναι, 
όπως δείχνουν τα πράγματα, 
τι θα γίνει στη συνέχεια. Ο κ. 
Στουρνάρας βλέπει πάντως μία 
«παύση» στις μειώσεις μετά 
τον Ιούνιο, άποψη η οποία φαί-
νεται να κερδίζει περισσότερο 
έδαφος στους διαδρόμους της 
ΕΚΤ, καθώς και στις αναλύσεις 
των διεθνών οίκων, ενόψει των 
ανοδικών πιέσεων που μπορεί 
να προκαλέσουν στον πληθω-
ρισμό οι εμπορικοί φραγμοί και 
η αύξηση των δαπανών άμυνας 
και υποδομών στην Ευρωζώνη.

Ο πληθωρισμός αν και κινή-
θηκε λίγο υψηλότερα από ό,τι 
αναμενόταν τον Απρίλιο, στο 
2,2%, εκτιμάται ότι θα υποχω-
ρήσει τον Μάιο, με οικονομο-
λόγους να προβλέπουν ότι ίσως 
βρεθεί κάτω από τον στόχο της 
ΕΚΤ του 2%. Αυτό δικαιολογεί 
τη μείωση των επιτοκίων της 
ΕΚΤ για όγδοη φορά τον επό-
μενο μήνα, κατά 25 μονάδες 
βάσης και στο 2%. Ωστόσο, με 
την αγορά εργασίας να παρα-
μένει σφιχτή και τις προσδο-
κίες για τον πληθωρισμό να 
έχουν αυξηθεί σε πρόσφατες 
έρευνες –δύο βασικά κριτήρια 
που παρακολουθούνται στε-
νά από την κεντρική τράπε-
ζα– η ΕΚΤ πιθανότατα να βάλει 
«στοπ» στις μειώσεις επιτοκί-
ων στη συνέχεια για να συγκε-
ντρώσει και περισσότερες πλη-
ροφορίες. Το πόσο θα κρατήσει 
η παύση θα εξαρτηθεί από τα 
δεδομένα.

«Πιστεύω ότι θα μειώσουμε 
τα επιτόκια άλλη μία φορά τον 
Ιούνιο και μετά προβλέπω μία 
παύση», όπως σημειώνει στην 
«Κ» ο κ. Γιάννης Στουρνάρας. 
Πάντως, όπως επανειλημμέ-
νως έχει δηλώσει, η προσέγ-
γιση που θα ακολουθεί η ΕΚΤ 
είναι ότι σε κάθε συνεδρίαση 
θα βλέπει τα δεδομένα και θα 
αποφασίζει, καθώς η αβεβαιό-
τητα είναι μεγάλη και δεν πρέ-
πει να γίνονται μεγάλα βήμα-
τα ούτε να δίνονται μεγάλες 
υποσχέσεις.

Τα δεδομένα αυτή τη στιγμή 
«δείχνουν» προς νέα μείωση 
τον Ιούνιο, υποστηρίζει και ο 
κεντρικός τραπεζίτης της Φιν-
λανδίας, Ολι Ρεν. «Εφαρμόζου-
με την εξάρτηση από τα δεδο-

μένα. Ετσι, εάν τα εισερχόμενα 
δεδομένα και η μακροοικονο-
μική ανάλυση επιβεβαιώσουν 
τις τρέχουσες προοπτικές στα-
θεροποίησης του πληθωρισμού 
και της κάπως εξασθενημένης 
ανάπτυξης, η σωστή αντίδρα-
ση τον Ιούνιο θα ήταν η συ-
νέχιση της νομισματικής χα-
λάρωσης και η μείωση των 
επιτοκίων», όπως σημειώνει 
μιλώντας στην «Κ».

Οσον αφορά το τι θα συμβεί 
μετά τον Ιούνιο, ο κ. Ρεν απο-
φεύγει να κάνει κάποια εκτί-
μηση, χωρίς να τίθεται υπέρ ή 
κατά της παύσης. «Πέρα από 
τον Ιούνιο, ας παραμείνουμε 
στην πορεία της εξάρτησης 
από τα δεδομένα και ας απο-
φασίσουμε σε κάθε συνάντη-
ση, ειδικά καθώς βρισκόμαστε 
κάτω από τα σύννεφα της διά-
χυτης αβεβαιότητας λόγω γε-
ωπολιτικής και εμπορικών πο-
λέμων». Ωστόσο, όπως τονίζει, 
ένα πράγμα είναι σίγουρο: «θα 
εφαρμόσουμε μια νομισματι-
κή πολιτική που θα φέρει τον 
πληθωρισμό στο 2% μεσοπρό-

θεσμα και θα προσαρμόσουμε 
τα επιτόκια ανάλογα – ακριβώς 
όπως μας λέει η στρατηγική 
μας να κάνουμε».

Από τον Ιούνιο του 2024 
η ΕΚΤ έχει πραγματοποιήσει 
συνολικές μειώσεις επιτοκί-
ων ύψους 175 μ.β. και από το 
4% στο 2,25% τον Απρίλιο, κα-
θώς ο πληθωρισμός έχει σε με-
γάλο βαθμό «τιθασευτεί» και 
η εστίαση έχει μετατοπιστεί 
στην οικονομική ανάπτυξη. 
Ωστόσο, αν και στο α΄ τρίμηνο 
η ανάπτυξη εξέπληξε θετικά, 
αναμένεται να επιδεινωθεί από 
την εμπορική πολιτική και τη 
γενικότερα ασταθή πολιτική 
των ΗΠΑ καθώς και τις διαρ-
θρωτικές αδυναμίες της Ευ-
ρώπης. Ηδη ο δείκτης PMI της 
Ευρωζώνης τον Μάιο υποχώ-
ρησε απροσδόκητα κάτω από 
τα επίπεδα των 50 μονάδων 
για πρώτη φορά φέτος. Αυτό, 
σύμφωνα με τον οικονομολό-
γο της ING, Μπερτ Κόλιν, δεί-
χνει ότι o εμπορικός πόλεμος 
ήδη χτυπάει την οικονομία της 
Ευρωζώνης, αλλά κυρίως μέσω 
της αβεβαιότητας και όχι μέσω 
των άμεσων εμπορικών επι-
πτώσεων μέχρι στιγμής.

Ο πληθωρισμός αναμένε-
ται να μειωθεί βραχυπρόθε-
σμα, ωστόσο το μεσο-μακρο-
πρόθεσμο διάστημα είναι αυτό 
που προβληματίζει την ΕΚΤ. Η 
απότομη αύξηση των κρατικών 
δαπανών και τα εμπόδια στο 
εμπόριο –κανείς δεν ξέρει τι 

θα γίνει όταν λήξει η παύση 
των 90 ημερών στους επιπλέ-
ον αμοιβαίους δασμούς– είναι 
πιθανό να ασκήσουν ανοδι-
κή πίεση στις τιμές. Οι μακρο-
πρόθεσμες προσδοκίες για τον 
πληθωρισμό έχουν μάλιστα αυ-
ξηθεί σταδιακά τις τελευταίες 
εβδομάδες.

Οπως τόνισε πριν από μερι-
κές ημέρες και η Ιζαμπελ Σνά-
μπελ, μέλος του ∆.Σ. της ΕΚΤ, 
«οι δασμοί μπορεί να είναι αντι-
πληθωριστικοί βραχυπρόθεσμα, 
αλλά μεσοπρόθεσμα ενέχουν 
ανοδικούς κινδύνους». Και ο Ολ-
λανδός κεντρικός τραπεζίτης 
Κλάας Κνοτ προειδοποίησε για 
τους μακροπρόθεσμους κινδύ-
νους. «Το αρνητικό σοκ ζήτησης 
είναι άμεσο και θα οδηγήσει σε 
χαμηλότερο πληθωρισμό βραχυ-
πρόθεσμα. Ωστόσο το σοκ προ-
σφοράς θα μπορούσε να οδηγή-
σει σε υψηλότερο πληθωρισμό 
μεσοπρόθεσμα και μακροπρό-
θεσμα», όπως σημείωσε.

Η HSBC εκτιμά μάλιστα ότι 
η μείωση του Ιουνίου μπορεί 
να είναι και η τελευταία. «Βλέ-
πουμε μεγάλη πιθανότητα για 
μια παύση τον Ιούλιο, πριν από 
την επανεκτίμηση της κατά-
στασης τον Σεπτέμβριο. Ελ-
λείψει περαιτέρω επιδείνωσης 
των προοπτικών, ο Ιούνιος θα 
σηματοδοτήσει την τελευταία 
μείωση επιτοκίων σε αυτόν τον 
κύκλο», όπως σημειώνει ο οι-
κονομολόγος της βρετανικής 
τράπεζας, Φάμπιο Μπαλμπόνι.

Τα δεδομένα αυτή τη στιγμή «δείχνουν» προς νέα μείωση, λένε ο διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος, Γιάννης 
Στουρνάρας, και ο κεντρικός τραπεζίτης της Φινλανδίας, Ολι Ρεν. Από τον Ιούνιο του 2024 η ΕΚΤ έχει πραγματο-
ποιήσει συνολικές μειώσεις επιτοκίων ύψους 175 μονάδων βάσης.
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Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Ο κ. Στουρνάρας προ-
βλέπει μία «παύση» 
στις μειώσεις μετά
τον Ιούνιο, άποψη
η οποία φαίνεται

να κερδίζει έδαφος.

«Βλέπουν» νέα μείωση επιτοκίων
στην Ευρωζώνη τον Ιούνιο

Μιλούν στην «Κ» οι κεντρικοί τραπεζίτες της Ελλάδας και της Φινλανδίας

ΑΝΑΛΥΣΗ

Η νοτιοδυτική πόλη Τσενγκντού 
στην ενδοχώρα της Κίνας χλευ-
άζεται συχνά για τον αργό, χα-
λαρό τρόπο ζωής της. Παρου-
σιάζεται ως καταφύγιο για 
τεμπέληδες και ότι δεν διαθέ-
τει την αμείλικτη, εργασιακή 
κουλτούρα των πλούσιων πα-
ράκτιων εμπορικών κέντρων, 
όπως η Σαγκάη και η Σεντζέν. 
Επί δεκαετίες, εργατικοί νέοι 
εγκατέλειπαν την Τσενγκντού 
και άλλα ηπειρωτικά αστικά κέ-
ντρα για να αναζητήσουν ευ-
καιρίες κοντά στις ακτές, όπου 
εισέρρεαν χρήματα καθώς η 
Κίνα άνοιγε τα εργοστάσιά της 
και εξήγε προϊόντα στον υπό-
λοιπο κόσμο. Ακόμη και πριν 
από τον εμπορικό πόλεμο της 
Κίνας με τις ΗΠΑ ωστόσο πε-
ρισσότεροι νέοι απομακρύνο-
νταν από την υπερανταγωνι-
στική εργασιακή κουλτούρα 
που συναντάται στις μεγαλου-
πόλεις της χώρας, επιλέγοντας 
μια πιο χαλαρή ζωή στην Τσεν-
γκντού, η οποία έχει κερδίσει 

τη φήμη της «πιο ευτυχισμένης 
πόλης της Κίνας». Επίσης, εί-
ναι μια από τις ταχύτερα ανα-
πτυσσόμενες πόλεις στην Κίνα. 
Ο πληθυσμός της έχει αυξη-
θεί κατά 30% τα τελευταία πέ-
ντε χρόνια, φτάνοντας τα 21,5 
εκατομμύρια, και η αγορά ακι-
νήτων της ακμάζει, φωτεινή 
εξαίρεση εν μέσω της κρίσης 
ακινήτων στη χώρα. Η γοητεία 
της Τσενγκντού, μιας αρχαίας 
πόλης με ιστορία 2.300 ετών, 
αντανακλά την αυξανόμενη 
απογοήτευση μεταξύ των νέ-
ων που βλέπουν μια οικονομία 
που δεν δημιουργεί πλέον τις 
ευκαιρίες που δημιουργούσε 
κάποτε για τους γονείς τους. 
Η οικονομία της Κίνας κλυδω-
νίζεται. Οι καταναλωτές είναι 
επιφυλακτικοί ως προς τις δα-
πάνες, ενώ οι καλύτερες αμοι-
βές και μια επιτυχημένη καριέ-
ρα δεν αποτελούν εγγυημένο 
αντάλλαγμα για τις ατελείωτες 
εργάσιμες ημέρες και την κα-
θημερινότητα σε πυκνοκατοι-
κημένες και απρόσιτες πόλεις.

Οι θέσεις εργασίας στην 
Τσενγκντού γενικά πληρώνο-
νται λιγότερο, ενώ οι ευκαιρίες 
για επαγγελματική εξέλιξη είναι 

πιο περιορισμένες, αλλά είναι 
ένα λιγότερο αγχωτικό μέρος 
για να ζήσει κανείς. «Η Τσεν-
γκντού είναι πιο φιλική προς 
τους νέους από κάθε άποψη», 
δήλωσε ο Γουάνγκ Ντι, καθη-
γητής ιστορίας στο Πανεπιστή-
μιο του Μακάο. Ενώ η κινεζι-
κή κυβέρνηση γίνεται ολοένα 
και πιο καταπιεστική, η Τσεν-
γκντού διαθέτει μια ζωντανή 
gay κοινότητα, μια ακμάζουσα 
hip-hop σκηνή, ενώ φιλοξενεί 
εκατοντάδες... γιγάντια πάντα. 
Ως η δυτικότερη μεγάλη πόλη 
της Κίνας, η Τσενγκντού έχει δι-
αδραματίσει επίσης εδώ και και-
ρό ρόλο στην εθνική ασφάλεια. 
Από τη δεκαετία του 1960, η κυ-
βέρνηση επένδυσε σημαντικά 
για να μεταφέρει τη στρατιω-
τική αμυντική και μεταφορική 
βιομηχανία στην ενδοχώρα, για 
να προστατεύσει τις κρίσιμες 
βιομηχανίες της από πιθανούς 
ξένους εισβολείς. Ο Kινέζος ηγέ-
της Σι Τζινπίνγκ έχει δεσμευτεί 
να ενισχύσει την τεχνολογία 
αιχμής, όπως οι ημιαγωγοί, και 
να μειώσει την εξάρτηση από 
ξένες εταιρείες. Στο πλαίσιο αυ-
τό, οι οικονομολόγοι εικάζουν 
ότι μια παρόμοια πολιτική σε 
στρατηγικές εγχώριες βιομηχα-
νίες μπορεί να φέρει περισσότε-
ρες εταιρείες στην Τσενγκντού 
και στις πόλεις της ενδοχώρας. 
Επί του παρόντος, περίπου το 
70% της οικονομίας της Τσεν-
γκντού προέρχεται από τον το-
μέα των υπηρεσιών, ο οποίος 
περιλαμβάνει τις δαπάνες από 
τον τουρισμό και την εστίαση. 
Η πόλη άλλωστε δεν εξαρτάται 
τόσο πολύ από τη μεταποίηση, 
γεγονός που την προστατεύ-
ει από τις πιο καταστροφικές 
επιπτώσεις της δασμολογικής 
μάχης με τις ΗΠΑ.

Υπάρχει επίσης ένας ακμά-
ζων τομέας ψυχαγωγίας στην 
Τσενγκντού. Η ταινία κινου-
μένων σχεδίων «Ne Zha 2», η 
ταινία με τα υψηλότερα έσο-
δα στην Κίνα κατά την κυκλο-
φορία της φέτος, παρήχθη από 
ένα στούντιο στην Τσενγκντού. 
Αναλυτές λένε ότι οι άνθρωποι 
στρέφονται στην Τσενγκντού, 
επειδή σε μια περίοδο οικονο-
μικής αβεβαιότητας τείνουν 
να απολαμβάνουν τη ζωή όταν 
μπορούν. Οι Κινέζοι άρχισαν 
να προτιμούν έναν πιο αργό 
τρόπο ζωής μετά την πανδη-
μία COVID-19, όταν πόλεις όπως 
η Σαγκάη έμειναν σε καραντί-
να για μήνες. Η σχετική σταθε-
ρότητα της καθημερινής ζωής 
στην Τσενγκντού, που κάποτε 
θεωρούνταν βαρετή, είναι πλέ-
ον πιο ελκυστική.

Ολοένα και 
περισσότεροι νέοι 

προτιμούν τον 
χαλαρό ρυθμό ζωής 

της Τσενγκντού.

Η πιο ευτυχισμένη
πόλη της Κίνας
Tης ΚΛΕΡ ΦΟΥ / NEW YORK TIMES
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Εμφανές είναι το δίλημμα ανάμεσα
στην αγορά ή την ενοικίαση κατοι-
κίας τα τελευταία χρόνια, καθώς η
συνεχής άνοδος των τιμών ενοι-
κίασης έχει καταστήσει την επιλογή
όλο και πιο δύσκολη. Εν τω μεταξύ,
η σταδιακή αποκλιμάκωση των επι-
τοκίων, ιδίως από το τελευταίο τρί-
μηνο του 2024 και μέχρι σήμερα,
αναμένεται να αρχίσει να στρέφει
περισσότερους ενδιαφερομένους
προς την εξέταση της λύσης του
τραπεζικού δανεισμού, έναντι του
ενοικίου. Παράλληλα, πιθανή είναι
και μια σταθεροποίηση του ράλι
των ενοικίων, που ήδη άλλωστε
έχουν αρχίσει να καταγράφουν
ηπιότερες αυξήσεις, συγκριτικά με
τις τιμές πώλησης.

Αυτός είναι και ο λόγος που σε
σύγκριση με πριν από έξι μήνες
φαίνεται πως η μέση δόση στεγα-
στικού δανείου (αφαιρώντας από
την εξίσωση προγράμματα όπως
το «Σπίτι μου», που είναι πρόσκαιρης
διάρκειας) κινείται ανοδικά έναντι
του μέσου ενοικίου, ιδίως στις πε-
ριοχές υψηλής ζήτησης. Εν ολίγοις,
η μεγάλη κινητικότητα που δημι-
ούργησε το αγοραστικό ενδιαφέρον
γύρω από το «Σπίτι μου» έχει συμ-
παρασύρει συνολικά τις τιμές πώ-
λησης προς τα άνω, με ταχύτερο
ρυθμό έναντι των ενοικίων. Αυτή
η εικόνα αναμένεται να διαφορο-
ποιηθεί προς το τέλος του έτους κι
ακόμη περισσότερο από το 2026,
όταν θα αρχίσουν να γίνονται ορατά
τα αποτελέσματα πολιτικών περιο-
ρισμού της ροής ξένων επενδυτών
ακινήτων (π.χ. μέσω της αύξησης
του ορίου για τη «χρυσή βίζα») ή η
απαγόρευση νέων καταλυμάτων
βραχυχρόνιας μίσθωσης στο κέντρο
της Αθήνας, που τέθηκε σε ισχύ
φέτος. Δηλαδή, αναμένεται να πε-
ριοριστεί κι άλλο ο ρυθμός ανόδου
των τιμών, ενδεχομένως να σημει-
ωθούν και κάποιες ήπιες διορθώσεις
σε περιοχές χαμηλής ζήτησης.

Αλλωστε, με βάση τα στοιχεία
που επιμελήθηκε για λογαριασμό
της «Κ» η IMS-FC (Individual Mort-

gage Solutions), ο μεγαλύτερος με-
σίτης πιστώσεων στην ελληνική
αγορά, ήδη η μέση δόση στεγαστι-
κού δανείου διαμορφώνεται σε υψη-
λό επίπεδο, ακόμη και σε σχέση με
το ενοίκιο. 

Για παράδειγμα, στους Αμπελο-

κήπους έχει καταγραφεί μεγάλη
αύξηση των ζητουμένων τιμών πώ-
λησης, σε σχέση με πριν από έξι
μήνες, η οποία υπολογίζεται σε
πάνω από 30%, ακόμη και για ακί-
νητα μεταξύ 35 και 45 ετών. Ετσι,
για ένα διαμέρισμα 80 τ.μ. με ίδια

συμβολή του δανειολήπτη 20% επί
της τιμής πώλησης, απαιτείται δά-
νειο 176.000 ευρώ. Οπως αναφέρει
ο Κυριάκος Καμπούρης, επικεφαλής
της IMS-FC, «για ένα δάνειο με στα-
θερό επιτόκιο 10ετίας και συνολικής
διάρκειας 30 ετών, η δόση διαμορ-

φώνεται σε 832 ευρώ, με βάση το
προσφερόμενο επιτόκιο 3,92% για
τα πρώτα 10 χρόνια». Αντιθέτως,
το μέσο μηνιαίο ενοίκιο για ένα ακί-
νητο με ίδια χαρακτηριστικά δια-
μορφώνεται σε 785 ευρώ. Αξίζει να
σημειωθεί ότι το 2024 η IMS-FC

ήταν υπεύθυνη για την υπογραφή
περίπου 1.000 συμβάσεων νέων
στεγαστικών δανείων αξίας 155
εκατ. ευρώ, κάτι που μεταφράζεται
σε μερίδιο αγοράς 11,8%.

Σε πρόσφατη ανάλυσή της για
την αγορά ακινήτων, η Eurobank
καταγράφει τη μεγάλη άνοδο των
τιμών πώλησης κατοικιών τα τε-
λευταία χρόνια, επισημαίνοντας
όμως ότι αυτή είναι ανομοιόμορφη,
δηλαδή είναι πολύ υψηλότερη σε
περιοχές μεγάλης ζήτησης και ιδίως
στα δύο μεγάλα αστικά κέντρα της
Αττικής και της Θεσσαλονίκης και
χαμηλότερη σε άλλα σημεία. Ειδι-
κότερα, όπως τονίζεται με βάση
τον δείκτη τιμών Spitogatos.gr (SPI),
«στο κέντρο και στα νότια προάστια
της Αθήνας, στο κέντρο της Θεσ-
σαλονίκης και σε ορισμένα νησιά
οι τιμές έχουν αυξηθεί κατά 50%-
60% σε σύγκριση με το 2019 και
80%-120% σε σύγκριση με το κα-
τώτατο σημείο της αγοράς την πε-
ρίοδο 2016-17. 

Αντιθέτως, σε περιοχές όπως η
υπόλοιπη Αττική, η υπόλοιπη Θεσ-
σαλονίκη, η Εύβοια και η Μαγνησία
οι αντίστοιχες μεταβολές είναι 20%-
30% και 40%-50%».

Στο πλαίσιο αυτό, σύμφωνα με
τη Eurobank, παρά την αύξηση του
κόστους αγοράς κατοικίας τα τε-
λευταία χρόνια, αυτό παραμένει
σημαντικά χαμηλότερο έναντι του
μέσου κόστους ενοικίασης και σε
σχέση με πριν από 15 χρόνια. 

Εν ολίγοις, πριν από την κρίση
τα ενοίκια ήταν ακόμη πιο υψηλά
συγκριτικά με σήμερα, κάτι που
δεν ισχύει στον ίδιο βαθμό με τις
τιμές πώλησης, γεγονός που απο-
τελεί ένα ακόμη κίνητρο για την
αγορά κατοικίας. Ωστόσο, όπως
υπογραμμίζουν οι αναλυτές, «αν
και η προσιτότητά τους παραμένει
ακόμη λίγο καλύτερη σε σχέση με
την προ κρίσης χρέους περίοδο, η
έντονη αύξηση των τιμών των κα-
τοικιών σε συνδυασμό με το γενι-
κότερο μακροοικονομικό περιβάλ-
λον δρα αποτρεπτικά για την από-
κτηση κατοικίας για αρκετά νοι-
κοκυριά».

€1.050 €785 €1.320 

ΠΗΓΗ: IMS (Individual Mortgage Solutions) Για όλα τα παραδείγματα, λαμβάνεται υπόψη δάνειο με σταθερό επιτόκιο 10 ετών 3,92% και διάρκεια δανείου 30 χρόνια.

Κρυφά και φανερά αίτια διαφοράς τιμών
Είναι κάποιες φορές που εκφράζεται
η απορία, γιατί ένα ακίνητο σε μια
γειτονιά να έχει μια «Χ» τιμή πώ-
λησης και ένα παρόμοιο ακίνητο
λίγο πιο κάτω να έχει μια αισθητά
μειωμένη ή εναλλακτικά αισθητά
αυξημένη τιμή πώλησης.  Γιατί
άραγε να συμβαίνει αυτό;

Πρώτα να υποδείξουμε τη χρή-
ση του όρου «τιμή πώλησης» σε
αντιδιαστολή με τον όρο «αξία»,
επειδή στην προκειμένη περίπτω-
ση δεν εξετάζουμε το πόσα πι-
στεύουμε ότι αυτό το ακίνητο θα
αποφέρει στην ελεύθερη αγορά
αν τεθεί προς πώληση. Δεύτερον,
δεν χρησιμοποιούμε τον όρο «ζη-
τούμενη τιμή πώλησης», ο οποίος
θα χρησιμοποιούνταν αν κοιτά-
ζαμε το στάδιο όπου ο ιδιοκτήτης/
πωλητής προχωρούσε στο να δια-
θέσει το ακίνητο για πώληση κα-
θορίζοντας ένα νούμερο που πι-
στεύει πως θα μπορούσε να εξα-
σφαλίσει. Μιλάμε προφανώς για
την πραγματική τιμή που εξασφά-
λισε το ακίνητο όταν πουλήθηκε
πριν από λίγο.

Στον καθορισμό της τιμής πώ-
λησης του ακινήτου υπάρχουν αν-
τικειμενικοί και υποκειμενικοί πα-
ράγοντες που παίζουν τον ρόλο
τους –είτε αυτός είναι μεγάλος ή
μικρός– και οι δυνάμεις της προ-
σφοράς και της ζήτησης θα βρουν
το ισοζύγιό τους, χωρίς καμία αμ-
φιβολία. Την ίδια βεβαιότητα πρέ-
πει να εκφράζουμε πως η όποια
σύγκριση δεν μπορεί να είναι επι-
δερμική, αλλά ουσιαστική.

Ας πάρουμε το απλουστευμένο
παράδειγμα ενός διαμερίσματος
εμβαδού 85 τ.μ. που πουλήθηκε
για €200.000, ενώ ένα άλλο επίσης
85 τ.μ. στο διπλανό οικοδομικό τε-
τράγωνο πουλήθηκε για €270.000.
Τι έγινε και υπάρχει αυτή η διαφορά
του 35%;

Στην προσπάθεια να απαντή-
σουμε τη σπαζοκεφαλιά, καλό είναι

να αντλήσουμε γνώση και από το
πιο κάτω παράδειγμα: 

Μέσα σε μια τάξη μαθητών, ο
μέσος όρος του ύψους τους ανέρ-
χεται στο 1,5μ. Αν ήταν να προ-
σθέσω ακόμη έναν μαθητή, τι ύψος
χρειάζεται να έχει για να αυξηθεί
ο μέσος όρος ύψους των μαθητών
στην τάξη; Η απάντηση είναι πως
αυτός ο νέος μαθητής θα πρέπει
να έχει ύψος μεγαλύτερο του 1,5μ.
Αν έχει ύψος 1,5μ. ο μέσος όρος
θα παραμείνει στο 1,5μ. και αν
έχει μικρότερο ύψος από το 1,5μ.
τότε ο νέος μέσος όρος θα μειωθεί.

Μπορεί να μην είναι άμεσα εμ-
φανές, αλλά κάτι παρόμοιο ισχύει
και στην περίπτωση των δύο δια-
μερισμάτων. Εκεί στη γειτονιά
που συζητάμε υπάρχει ένας μέσος

όρος πώλησης διαμερισμάτων που
μπορεί να αντικατοπτρίζει καλύ-
τερα τη μια ή την άλλη περίπτωση
ή μπορεί να είναι μια ενδιάμεση
κατάσταση. Αν έχουμε μόνο αυτές
τις δύο πωλήσεις, τότε ο μέσος
όρος τους είναι €235.000. Αν είχαμε

δέκα πωλήσεις των €270.000 και
μηδέν των €200.000, τότε ο μέσος
όρος θα ήταν €270.000, ενώ στο
άλλο άκρο αν είχαμε πέντε πωλή-
σεις των €200.000 και μηδέν των
€270.000, τότε ξεκάθαρα ο μέσος
όρος θα ήταν €200.000.

Σε μια ενεργή αγορά όπως έχου-
με αυτή την περίοδο είναι λογικά
αναμενόμενο να μην έχουμε μόνο
δύο πωλήσεις αλλά πολύ περισ-
σότερες. Συνεπώς ο μέσος όρος
καθορίζεται από πιο πολυσύνθετα
προϊόντα.  Επιπλέον, όσα διαμε-
ρίσματα πωλούνται σε πιο ακριβές
τιμές από τον μέσο όρο είναι λογικό
να αναμένουμε πως προσφέρουν
περισσότερα από τον μέσο όρο,
ενώ αυτά που πωλούνται χαμηλό-
τερα από τον μέσο όρο, λογικά

προσφέρουν λιγότερα από τον μέ-
σο όρο.  Μιας και είμαστε εδώ, να
αναφέρουμε πως η σημασία του
μέσου όρου προφανώς και εξαντ-
λείται σε αναλύσεις και όχι σε κάτι
πιο ουσιαστικό.

Αναφερθήκαμε προηγουμένως
σε αντικειμενικά και υποκειμενικά
κριτήρια που παίζουν τον ρόλο
τους στον καθορισμό των τιμών.
Αντικειμενικά κριτήρια είναι πα-
ράγοντες όπως τα τετραγωνικά
εσωτερικού χώρου, βεραντών, σε
ποιο όροφο βρίσκεται, ποιος ο προ-
σανατολισμός του, πόσο εύκολο
είναι το μπες και βγες στο πάρκινγκ
του, τι μέγεθος είναι η αποθήκη
του, τι υλικά τελειώματος χρησι-
μοποιήθηκαν, αν περιλαμβάνονται
κλιματιστικά/ θέρμανση κ.λπ.  

Τα υποκειμενικά μπορεί να παί-
ζουν σημαντικότερο ρόλο. Μιλά
στην ψυχή μου το κτήριο – η αρ-
χιτεκτονική προσέγγιση που ακο-
λουθήθηκε; Τι βαθμούς ελευθερίας
φαίνεται να είχε ο αρχιτέκτονας
κρίνοντας από άλλα έργα του; Ποιος
είναι αυτός που μου πουλά; Έχει
το layout που θέλω αυτό το δια-
μέρισμα; Το βρίσκω λειτουργικό
στα δικά μου μέτρα; Βλέπω να εκ-
πέμπει μια σοβαρή δόση προβλη-
ματισμού πίσω από τον σχεδιασμό
του και την επιλογή των υλικών ή
μήπως ακολουθήθηκε μια πεπα-
τημένη συνταγή που ενδεχομένως
να δούλεψε στο παρελθόν; Πώς
κρίνω το επίπεδο κατασκευαστικής
επιμέλειας που ακολουθήθηκε από
το επίπεδο του ισογείου μέχρι την
οροφή και μέσα στον χώρο του
διαμερίσματος που μου προσφέ-
ρεται; Και τόσα μα τόσα άλλα…

Όσο αυξάνονται οι βαθμοί δια-
φοροποίησης τόσο αυξάνεται και
η διαφορά από τον μέσο όρο. Φυ-
σικά υπάρχει πάντα το ανώτατο
όριο πέραν του οποίου αυξάνεται
ο κίνδυνος να βρίσκεται το προϊόν
εκτός αγοράς για τη συγκεκριμένη
περιοχή και να μένει απούλητο ή
να απαιτείται έκπτωση για να φύ-
γει. Το ίδιο φυσικά ισχύει και από
την άλλη πλευρά. Το να προσφέ-
ρεις κάτι που είναι κάτω του μέσου
όρου έστω και αν η περιοχή είναι
καλή, αυξάνεις το ρίσκο να αναγ-
καστείς να το πουλήσεις κάτω του
(χαμηλού) κόστους σου απλά για
να κόψεις τη ζημιά σου.

Άρα υπάρχουν πολλοί λόγοι
που καθορίζουν τις τιμές, και η
όποια διαφορά μεταξύ τους μόνο
αδικαιολόγητη δεν μπορεί να χα-
ρακτηριστεί. Πάντα υπάρχουν τα
αίτια, κρυφά ή φανερά.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Το να προσφέρεις κάτι που είναι κάτω του μέσου όρου, έστω και αν η περιοχή είναι καλή, αυξάνεις το ρίσκο να αναγκαστείς να το πουλήσεις κά-
τω του (χαμηλού) κόστους σου απλώς για να κόψεις τη ζημιά σου.

<<<<<<<

Στον καθορισμό της
τιμής πώλησης του
ακινήτου υπάρχουν
αντικειμενικοί και

υποκειμενικοί παρά-
γοντες που παίζουν

τον ρόλο τους.

To δίλημμα μεταξύ 
αγοράς και ενοικίασης

Η αύξηση των μισθωμάτων και η μείωση των επιτοκίων 
κάνουν ακόμη πιο δύσκολη την απάντηση



Ο ψίθυρος της Αγίας Σοφίας   
Με τη βοήθεια της τεχνολογίας αναβιώνει ο αυθεντικός ήχος των βυζαντινών ψαλμών  

Το πρωί του περασμένου Σαββάτου 
οι διαβάτες στη συνοικία Μπαλάτ 
της Κωνσταντινούπολης άκουσαν 
τον ψίθυρο της Αγίας Σοφίας. ∆εν 
ήταν «θαύμα», αλλά ανθρώπων έρ-
γο που επετεύχθη χάρη στη σύ-
μπραξη επιστημονικής έρευνας 
παραγόμενης στα εργαστήρια του 
Πανεπιστημίου Στάνφορντ, της 
ψαλτικής δύναμης 30 εκ των κο-
ρυφαίων ιεροψαλτών της Ελλάδας 
και του ασίγαστου πείσματος ενός 
Ελληνα επιχειρηματία να ζωντα-
νέψει την ομογένεια της Πόλης.    

Αλλά ας πάρουμε τα πράγματα 
από την αρχή. Ο Ιερός Ναός της 
Κοιμήσεως της Θεοτόκου Μπαλί-
νου είναι μια μικρή εκκλησία που 
χρονολογείται από τον 16ο αιώ-
να, έχοντας συνδέσει την ιστο-
ρία της με γνωστές φαναριώτικες 
οικογένειες. Επί δεκαετίες όμως 
παρέμενε μισογκρεμισμένη και 
βουβή. Με πρωτοβουλία και έξο-
δα του Βύρωνα Νικολαΐδη, ιδρυτή 
και CEΟ της PeopleCert, ο ναός 
ανακατασκευάσθηκε και τον Νο-
έμβριο του 2023 παραδόθηκε εκ 
νέου στους πιστούς.     

Μια νέα ιδέα όμως είχε ήδη 
γεννηθεί. Ο Β. Νικολαΐδης γνώρι-
ζε για το σπουδαίο επίτευγμα δύο 
ερευνητών του Στάνφορντ που 
κατόρθωσαν να προσομοιάσουν 
τον ήχο βυζαντινών ύμνων, όπως 
αυτοί ακούγονταν στην Αγία Σο-
φία πριν από την Αλωση της Κων-
σταντινούπολης. Πρόκειται για 
την ιστορικό τέχνης Μπισέρα Πέ-
ντσεβα και τον Τζόναθαν Εϊμπελ 
που ειδικεύεται στην ψηφιακή 
μουσική (δείτε και παλαιότερο 
σχετικό ρεπορτάζ του Παύλου 
Παπαδόπουλου στην «Κ», «Το αρ-
χαίο μυστικό της Αγίας Σοφίας», 
21/7/2020). Θα μπορούσε άραγε 
η ακουστική της Αγίας Σοφίας να 
αναβιώσει στον ταπεινό ναό του 
Μπαλίνου;   

«Εθνική ομάδα ιεροψαλτών»  
Το σχέδιο μπήκε σε εφαρμο-

γή αμέσως. Ιδρύθηκε η χορωδία 
Αγ. Σοφία - PeopleCert με 30 από 
τους καλύτερους ιεροψάλτες της 
χώρας, πολλοί εκ των οποίων κα-
τάγονται από την Κωνσταντινού-
πολη, μια «εθνική ομάδα ιεροψαλ-
τών» όπως είπε ο Β. Νικολαΐδης, 
ο οποίος σε νεαρή ηλικία υπήρξε 
κι αυτός ιεροψάλτης. Παράλλη-
λα έγινε επαφή με το Στάνφορντ 
και τον καθηγητή Εϊμπελ, ο οποί-

ος, αφού συμφώνησε με χαρά να 
συμμετάσχει στο εγχείρημα, έδω-
σε τις κατάλληλες οδηγίες στην 
ομάδα.     

Επί έξι μήνες έκαναν πρόβα 
οι ψάλτες, σε ειδικά διαμορφω-
μένη αίθουσα στα υπόγεια της 
PeopleCert. «Κάθε Πέμπτη σάστι-
ζαν οι εργαζόμενοι στους άλλους 
ορόφους ακούγοντας τις ψαλμω-
δίες», θυμήθηκε ο ίδιος μιλώντας 
στους φίλους και δημοσιογρά-
φους που το περασμένο Σάββα-
το είχαν την τύχη να ακούσουν 
πρώτοι μια πρόγευση του έργου 
σε μια συγκινησιακά φορτισμέ-
νη εκδήλωση.   

Οταν οι πρόβες ολοκληρώθη-
καν, προχώρησαν στην ηχογρά-
φηση των τροπαρίων –28 στον 
αριθμό, αποδιδόμενων σε αυθε-
ντικό πατριαρχικό ύφος (λιτό, χω-
ρίς περιττές δεξιοτεχνίες)– στο 
στούντιο Sierra, με τεχνολογία 
Dolby Atmos, προηγμένη τεχνο-
λογία ήχου surround που προσφέ-
ρει τρισδιάστατο, πολυδιάστατο 
ήχο, δίνοντας την αίσθηση ότι 
έρχεται από παντού.     

Τα αρχεία εστάλησαν στο 
Στάνφορντ προκειμένου να γίνει 
η επεξεργασία τους, ήτοι να τους 
αποδοθεί η ακουστική της Αγίας 
Σοφίας, ναού που λόγω του τερά-
στιου θόλου και των πολυάριθμων 
καμπύλων επιφανειών του επηρε-
άζει την πορεία και την αντήχηση 
του ήχου. Για την ακουστική ανα-
παράσταση του ναού στη σχετική 

έρευνα είχε χρησιμοποιηθεί από 
την ομάδα του Στάνφορντ η τεχνι-
κή της ψηφιακής προσομοίωσης, 
βασισμένη σε λεπτομερή ηχητικά 
δεδομένα και φυσικές μετρήσεις 
του χώρου.     

Αντήχηση 12 δευτερολέπτων!    
Στο πλαίσιο της διαδικασίας 

ο Τζόναθαν Εϊμπελ, καθισμένος 
στο κέντρο του ναού, είχε σπάσει 
ένα μπαλόνι για να καταγράψει 
την ηχητική συμπεριφορά του. Το 
ηχητικό αποτύπωμα που προέκυ-
ψε, μοναδικό για κάθε χώρο, απο-

θήκευσε την ηχώ και την αντήχη-
ση της Αγίας Σοφίας, επιτρέποντας 
στους ερευνητές να μεταφέρουν 
αυτόν τον ήχο σε οποιοδήποτε 
περιβάλλον. «Με εντυπωσίασε ιδι-
αίτερα το μοναδικό ακουστικό χα-
ρακτηριστικό της: η αντήχηση 
που διαρκεί σχεδόν 12 δευτερόλε-
πτα», είπε ο δρ Τζόναθαν Εϊμπελ, 
ερευνητής του Stanford Center 
for Computer Research in Music 
and Acoustics (CCRMA), ο οποίος 
ανέλαβε την ακουστική ανάλυση 
και την τεχνολογική αναπαραγω-
γή του ήχου της Αγίας Σοφίας. «Η 
τεχνολογία είναι ζωτικής σημασί-
ας, ιδιαίτερα όταν ιστορικοί χώροι 
γίνονται απροσπέλαστοι ή αλλοι-
ώνονται σημαντικά με την πάρο-
δο του χρόνου. Η Αγία Σοφία έχει 
αλλάξει ριζικά από το 1453 και δεν 
είναι πλέον προσβάσιμη στην αρ-
χική μορφή της. Η τεχνολογία μας 
επιτρέπει να αναβιώσουμε εικο-
νικά την ακουστική της –ουσια-
στικά να ανασκάψουμε την ηχώ 
της– δημιουργώντας βιωματικές 
εμπειρίες προσαρμοσμένες στα 
σύγχρονα δεδομένα. Η τεχνολο-
γική αυτή δυνατότητα μπορεί να 
αξιοποιηθεί ευρύτερα, προσφέ-
ροντας πρόσβαση και σε άλλους 
ιστορικούς χώρους».   

Παράλληλα ξεκίνησαν οι απα-
ραίτητες εργασίες στην εκκλησία 
του Μπαλίνου. «Στην πραγματι-
κότητα αυτό που έπρεπε να γίνει 
είναι να αφαιρεθεί η ακουστική 
του ναού και να αντικατασταθεί 

με την ακουστική της Αγίας Σο-
φίας. Να φύγει η μια ηχώ και να 
έρθει η άλλη». Τοποθετήθηκε ένα 
πολυκαναλικό ηχοσύστημα, σχε-
διασμένο να αναπαράγει με ακρί-
βεια την ακουστική εμπειρία της 
Αγίας Σοφίας. «Θα ακούς το ίδιο 
όπου κι αν βρίσκεσαι στον ναό. 
Σαν οι 30 ιεροψάλτες να βρίσκο-
νται γύρω γύρω στην εκκλησία».   

Ηταν ένα πρότζεκτ «που ξεκί-
νησε μικρό και έγινε τεράστιο», 
είπε ο Ελληνας επιχειρηματίας. 
«Ενα επίπονο έργο που μάλιστα 
χρειάστηκε να γίνει δύο φορές. 
Οταν κάνεις κάτι με την πρώτη, 
σπάνια το κάνεις σωστά. Εμείς 
μάθαμε από τα λάθη μας και το 
αποτέλεσμα μας δικαίωσε».   

«Γέφυρα» της Ιστορίας  
Το έργο αναμένεται να ολοκλη-

ρωθεί έως τον Σεπτέμβριο. Στην 
τελική μορφή του θα φιλοξενείται 
μόνιμα στον Ιερό Ναό Κοιμήσεως 
της Θεοτόκου Μπαλίνου, όπου 
έχει τοποθετηθεί και προτζέκτο-
ρας για την οπτικοακουστική πα-
ρουσίαση που θα συνοδεύει τους 
ψαλμούς. «Αναβιώνουμε τον αυ-
θεντικό ήχο των βυζαντινών ψαλ-
μών όπως αντηχούσαν στην Αγία 
Σοφία – όχι ως αναπαράσταση του 
παρελθόντος, αλλά ως ζωντανή 
φωνή που μιλάει σε όλους, ανε-
ξαρτήτως καταγωγής ή πίστης. 
Η Αγία Σοφία ήταν πάντα σύμ-
βολο πνευματικότητας και υπέρ-
βασης. Σήμερα γίνεται και σύμ-
βολο ενότητας. Μια γέφυρα που 
ενώνει την Ιστορία με το παρόν 
και το μέλλον. Μέσα από τη δύ-
ναμη της τεχνητής νοημοσύνης 
και του ήχου προσφέρουμε μια 
πολιτιστική εμπειρία που διασώ-
ζει, συνδέει και ανήκει σε όλη την 
ανθρωπότητα. Η κληρονομιά μας 
δεν πρέπει να παραμείνει κλειδω-
μένη στο παρελθόν, αλλά να γίνει 
ζωντανή και προσβάσιμη για κά-
θε άνθρωπο, όπου κι αν βρίσκεται 
στον κόσμο», κατέληξε ο κ. Νικο-
λαΐδης. Για ένα βαθιά ανθρώπινο 
έργο «που μας επιτρέπει να επα-
νασυνδεθούμε με ένα σημαντικό 
κομμάτι της κοινής μας Ιστορίας 
και μνήμης» έκανε λόγο και ο κα-
θηγητής Εϊμπελ.   

Οπως προαναφέρθηκε, τα έσο-
δα και αυτού του έργου θα δια-
τεθούν υπέρ των σκοπών της 
ομογένειας, στην ενορία και στα 
ελληνικά σχολεία. ∆εν είναι τυχαίο 
ότι ο Β. Νικολαΐδης έχει ανακηρυ-
χθεί από την ελληνική κοινότητα 
μέγας ευεργέτης.    

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ:

ΛΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ   
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Ηχείο
του χρόνου    

Ο Ιερός Να-

ός Κοιμήσεως 

της Θεοτόκου 

Μπαλίνου θα 

αντηχεί τους 

ήχους που 

άκουγαν οι 

Βυζαντινοί 

όταν εκκλη-

σιάζονταν στο 

αριστούργη-

μα του Ανθε-

μίου και του 

Ισιδώρου.    

Σύμβολο
υπέρβασης  

«Η Αγία Σο-

φία ήταν πά-

ντα σύμβολο 

πνευματι-

κότητας και 

υπέρβασης. 

Σήμερα γίνε-

ται και σύμ-

βολο ενό-

τητας. Μια 

γέφυρα που 

ενώνει την 

Ιστορία με το 

παρόν και το 

μέλλον». 

Ο Βύρων Νικολαΐδης απευθύνεται στους 30 κορυφαίους ιεροψάλτες που συμμετείχαν στην ηχογράφηση. Οι ψαλμοί τους «ταξίδεψαν» στον χωροχρόνο και ακούστηκαν όπως ακριβώς ακούγονταν 
για σχεδόν 1.000 χρόνια στον Ναό της Αγίας του Θεού Σοφίας, το κόσμημα που χάρισε ο Ιουστινιανός στην Κωνσταντινούπολη και στην ανθρωπότητα.  

Η πρώτη παρουσίαση του πρότζεκτ στον Ιερό Ναό Κοιμήσεως της Θεοτόκου Μπαλίνου ενθουσί-
ασε τους παρισταμένους. Το τελικό αποτέλεσμα θα έχει ολοκληρωθεί τον Σεπτέμβριο και αναμέ-
νεται ακόμη πιο συναρπαστικό.     

Ο Τζόναθαν Εϊμπελ, ερευ-
νητής του Πανεπιστημίου Στάν-
φορντ, έχοντας μελετήσει τη 
συμπεριφορά του ήχου στην 
Αγία Σοφία κατάφερε με ψη-
φιακό τρόπο να αναπαραγάγει 
τον τρόπο που ακούγονταν οι 
ψαλμοί εκεί μέχρι την Αλωση.  
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ΕΚΘΕΣΗ

Βάσω Κατράκη- Δημήτρης Αληθεινός
Το Δημοτικό Μουσείο Χαρακτικής Χαμπή 
παρουσιάζει από τις 22 Μαΐου στο κυπρια-
κό κοινό δύο σημαντικούς καλλιτέχνες, τη 
Βάσω Κατράκη και τον ∆ημήτρη Αληθεινό, 
δύο ανθρώπους που αν και από διαφορε-
τικές γενιές σημάδεψαν με το έργο τους 
τον εικοστό αιώνα. Η πρώτη συνάντηση 
των δύο καλλιτεχνών γίνεται στις αρχές της 
δεκαετίας του 1970 και μισό αιώνα μετά, 
συναντώνται ξανά σε μια κοινή έκθεση. Η 
πολιτική διάσταση της τέχνης τους, καθώς 
και το πνεύμα εναντίωσής τους, ενάντια σε 

κάθε είδους καταπιεστικό μηχανισμό εξου-
σίας, είναι τα σημεία σύγκλισης των δύο 
εικαστικών με τους τόσο διαφορετικούς 
εκφραστικούς τρόπους και διαδρομές. Η 
έκθεση προέκυψε από την επιθυμία του 
Αληθεινού να συνυπάρξει με τη Βάσω μια 
επιθυμία βαθιάς αγάπης και εκτίμησης για 
τη γυναίκα, τη δημιουργό, την αγωνίστρια. 
Επιμελητής: Γιάννης Μπόλης. ∆ιάρκεια έως 
20 ∆εκεμβρίου. Δημοτικό Μουσείο Χαρα-

κτικής Χαμπή, Αμμοχώστου 55-59 εντός των 

τειχών Λευκωσία. 

ΕΚΘΕΣΗ

Reading waters - Υδάτινα αφηγήματα στη Λεβέντειο Πινακοθήκη
Μια αφηγηματική έκθεση με έργα τέ-
χνης που σχετίζονται με το νερό όπως 
αυτό παρουσιάζεται μέσα στα έργα της 
Κυπριακής Συλλογής της Λεβεντείου Πι-
νακοθήκης και στα καλλιτεχνικά βιβλία με 
έμπνευση το ποτάμι του Πεδιαίου παρου-
σιάζεται στο ∆ημιουργικό Κέντρο Coco 
της Λεβεντείου Πινακοθήκης. Η έκθεση 
«Υδάτινα αφηγήματα», σε επιμέλεια δρος 
Ευανθίας Τσελίκα και Θεοδώρας ∆ημητρί-
ου, διερευνά πώς μπορούμε να διακρίνουμε νερά και 
υδρόβια τοπία στην κυπριακή ζωγραφική του 20ού αιώ-
να, στηριζόμενοι σε έργα της Κυπριακής Συλλογής της 
Λεβεντείου Πινακοθήκης. Οι πίνακες που εντοπίστηκαν 
παρουσιάζονται μαζί με τα καλλιτεχνικά βιβλία εμπνευ-
σμένα από την πολιτισμική ιστορία και γεωγραφία του 

Πεδιαίου, του μακρύτερου ποταμού ή 
κατ’ ακρίβεια χείμαρρου της Κύπρου, 
που έχουν δημιουργηθεί από φοιτητές 
του Προγράμματος Καλών Τεχνών και του 
Μεταπτυχιακού Ψηφιακή Τέχνη και Σχε-
διασμός του Πανεπιστημίου Λευκωσίας. 
Τα έργα παρουσιάζουν παραποτάμιες οι-
κολογίες και το φυσικό πεδίο του χείμαρ-
ρου, την ύπαρξη του υγρού στοιχείου και 
του ποταμού στα πλαίσια του δομημένου 

περιβάλλοντος και τη διάδραση των ανθρώπινων και μη 
ανθρώπινων οντοτήτων του τόπου με τους πολύτιμους, 
λιγοστούς και ζωτικής σημασίας πόρους νερού. ∆ιάρ-
κεια έως 5 Ιουνίου, Λεβέντειος Πινακοθήκη, Αναστα-
σίου Γ. Λεβέντη 5, Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνο 

22668838, www.leventisgallery.org. Είσοδος δωρεάν.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Φεστιβάλ Μουσικής Δωματίου
Φέτος, το ∆ιεθνές Φεστιβάλ Μουσικής ∆ωματίου Φάρος περι-
λαμβάνει πέντε συναυλίες μουσικής δωματίου, από τις 27 έως 
και τις 31 Μαΐου, στη Μεσαιωνική Έπαυλη των Κουκλιών, με 
τη συμμετοχή 19 διεθνούς φήμης βιρτουόζων. Το Φεστιβάλ θα 
κορυφωθεί την 1η Ιουνίου, στον υπαίθριο χώρο του Ιδρύματος 
Τεχνών Φάρος, το ειδυλλιακό The Olive Grove, όπου τέσσερις 
από τους σολίστες του Φεστιβάλ θα συμπράξουν με τη Συμφω-
νική Ορχήστρα Νέων Κύπρου. Μεσαιωνική Έπαυλη, Κούκλια 
27 – 31 Μαΐου: Πέντε συνεχόμενες συναυλίες με 19 διεθνούς 
φήμης σολίστες, σε ένα εντυπωσιακό εύρος ρεπερτορίου μου-
σικής δωματίου. 1 Ιουνίου, The Olive Grove, ∆ελίκηπος: Συ-
ναυλία–γκαλά με τέσσερις από τους σολίστες του Φεστιβάλ 
να συμπράττουν με τη Συμφωνική Ορχήστρα Νέων Κύπρου, 
υπό τη διεύθυνση του Γιώργου Κουντούρη. Οι συναυλίες αρχί-
ζουν στις 8:30 μ.μ. Πληροφορίες: Ίδρυμα Τεχνών Φάρος www.

pharosartsfoundation.org, τηλέφωνο 22663871.

Η παράσταση «Μαθήματα κωμωδίας» του Θο-
δωρή Αθερίδη θα κάνει πρεμιέρα στο ∆ημοτι-
κό Θέατρο Λευκωσίας την Πέμπτη 12 Ιουνίου. 
Μετά από τρία χρόνια επιτυχίας με συνεχή 
sold-out στην Αθήνα αλλά και στη Θεσσαλο-
νίκη, τα «Μαθήματα Κωμωδίας» του Θοδω-
ρή Αθερίδη έρχονται για πρώτη φορά στην 
Κύπρο. Τέσσερις διαφορετικοί μεταξύ τους 
άνθρωποι ανταποκρίνονται στην αγγελία ενός 
–κάποτε αναγνωρισμένου– ηθοποιού για να 
παρακολουθήσουν μαθήματα κωμικής ερμη-

νείας. Πρωταγωνιστούν: Θοδωρής Αθερίδης, 
Ζέτα Μακρυπούλια, Ηλίας Βαλάσης, Λευτέρης 
Ζαμπετάκης, Αναστασία Τσιλιμπίου. Σκηνοθε-
σία Θοδωρής Αθερίδης. Παραστάσεις: ∆ημο-
τικό Θέατρο Λευκωσίας, Πέμπτη 12, 13, 14 και 
15 Ιουνίου. Παττίχειο Θέατρο Λεμεσού: 16, 17 
και 18 Ιουνίου. Μαρκίδειο Θέατρο Πάφου: 19 
και 20 Ιουνίου. Αμφιθέατρο Πανεπιστήμιου 
Uclan στην Πύλα, 21 και 22 Ιουνίου. Εισιτήρια 

ticketmaster.cy & ACS Courier. Η παράσταση 

είναι κατάλληλη για άνω των 12 ετών.

ΕΚΘΕΣΗ ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑΣ

GuruShots
Για πέμπτη συνεχή χρονιά τo Kέντρο 
Φωτογραφίας 6x6 φιλοξενεί στην Κύ-
προ την έκθεση από τη διεθνή φω-
τογραφική πλατφόρμα GuruShots. 
Πρόκειται για την πλέον δημοφιλή 
φωτογραφική πλατφόρμα με εκατομ-
μύρια ακόλουθους ανά το παγκόσμιο, 
η οποία διοργανώνει φωτογραφικά 
«challenges» και αναδεικνύει φωτογρά-
φους και το έργο τους μέσα από ένα 
οργανωμένο σύστημα διαδικτυακής 
ψηφοφορίας. Στο πλαίσιο της διοργά-
νωσης θα παρουσιαστούν δύο εκθέσεις 
με τίτλο «Η τέχνη της φωτογραφίας| και 
|∆ημιουργική Σύνθεση|, που θα τρέχουν 
παράλληλα τόσο σε μορφή έντυπων 
φωτογραφιών όσο και σε ψηφιακή μορ-
φή, μέσα από οθόνη. Εγκαίνια: Παρα-
σκευή, 30 Μαΐου. ∆ιάρκεια έως 1 Ιουνί-
ου. Κέντρο Φωτογραφίας 6x6, Ηπείρου 
19, παράλληλος Ανεξαρτησίας, Λεμε-
σός. Πληροφορίες τηλέφωνο 25354810. 

Είσοδος Ελεύθερη.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Βραζιλιάνικοι 
Ρυθμοί:
SUPER ONDA 

Το SUPER ONDA, μια ζω-
ντανή γιορτή της βραζιλιά-
νικης και γαλλικής καρα-
ϊβικής μουσικής, φτάνει 
στην Κύπρο, στην πλατεία 
Μάριου Τόκα, στον Ύψω-
να. Το SUPER ONDA είναι 
ένα συνεργατικό έργο των 
Museu do Samba (Ρίο ντε 
Τζανέιρο, Βραζιλία) και 
του οργανισμού Samba 
Résille (Τουλούζη, Γαλλία), 
με την υποστήριξη του ∆ή-
μου Κουρίου και του ορ-
γανισμού Κούριον 2030. 
Η σειρά εκδηλώσεων 
γιορτάζει τη συγχώνευση 
των κρεολικών μουσικών 
παραδόσεων και αποτίνει 
φόρο τιμής στη δύναμη 
των γυναικών στην πολιτι-
στική δημιουργία. Το κυ-
πριακό σκέλος του SUPER 
ONDA περιλαμβάνει τις 
διάσημες Matriarcas do 
Samba. Αυτές οι καλλιτέ-
χνιδες είναι άμεσοι από-
γονοι θρυλικών μορφών 
της σάμπα και θα μοιρα-
στούν την πλούσια μουσι-
κή τους κληρονομιά μέσω 
των «rodas de samba» – 
μεγάλων, συμμετοχικών 
συγκεντρώσεων όπου οι 
μουσικοί παίζουν γύρω 
από ένα κεντρικό τραπέζι, 
προσκαλώντας το κοινό να 
τραγουδήσει και να χορέ-
ψει στο αληθινό πνεύμα 
της βραζιλιάνικης γιορτής. 
Συμμετέχουν: Matriarcas 
do Samba (BR), Samba 
Résille (FR), Ομάδα κρου-
στών Batukinio (CY), 
Daniel Zé (BR). Πέμπτη, 
29 Μαΐου, ώρα 7:00 έως 
10:00 μ.μ. Τόπος: Πλατεία 
Μάριου Τόκα, Ύψωνας. 
Πληροφορίες 99404723, 

info@kourion2030.eu

Πώς είναι δυνατόν μέσα στην ίδια την Ευ-
ρώπη στον 21ό αιώνα να επιχειρείται ει-
σβολή, η υποδούλωση και η καταστροφή 
μιας ανεξάρτητης χώρας; Το ερώτημα της 
Αριάν Μνουσκίν και η απάντηση που δί-
νει η ίδια, είναι και ο κινητήριος μοχλός 
της παράστασης που θα παρουσιάσει την 
ερχόμενη εβδομάδα στο Φεστιβάλ Αθη-
νών. «Φανταζόμαστε, με πολλή αφέλεια, 
ότι θα μπορούσαμε να ορθώσουμε ένα 
θεατρικό ανάχωμα ενάντια στους διά-
φορους δεσποτισμούς, ολοκληρωτισμούς 
και ιδεολογικούς δογματισμούς που μας 
απειλούν σήμερα σε πολλαπλά μέτωπα», 
λέει (από το πρόγραμμα του φεστιβάλ).

Ο τίτλος «Εδώ έχει δράκους / Hic sunt 
Dracones» είναι εμπνευσμένος από μια 
σήμανση που υπήρχε στους μεσαιωνι-
κούς χάρτες προκειμένου να αποτραπεί 
το πέρασμα του διαβάτη από περιοχές 
άγνωστες, δύσβατες, ακατοίκητες. Για 
τη Μνουσκίν, όχι μόνο δεν έχουν εκλεί-
ψει στον σύγχρονο κόσμο, αλλά είναι και 
εξαιρετικά επικίνδυνοι.

Για τη Γαλλίδα δημιουργό, στα 86 της 
πλέον, και από τους τελευταίους μεγάλους 
θεατρανθρώπους της μεταπολεμικής Ευ-
ρώπης, ιδρύτρια του εμβληματικού Θεά-
τρου του Ηλιου (που έγινε 60 χρόνων), η 
πολιτική ήταν πάντα η τροφή της και οι 
επικές τοιχογραφίες ο τρόπος της να βλέ-
πει τον κόσμο και την πραγματικότητα 
που μας επιβάλλεται. Αυτή τη φορά ξε-
κινάει από τον πόλεμο στην Ουκρανία 
και οδηγείται στις απαρχές του 20ού αι-
ώνα. Στην Πειραιώς 260 θα δούμε (από 

τις 30/5 έως 3/6, ήδη sold out) το πρώτο 
επεισόδιο, με τίτλο «1917: Η νίκη ήταν 
στα χέρια μας». Η Μνουσκίν ανατρέχει 
θεατρικά στη «γέννηση ενός συστήματος 
που άλλαξε τον κόσμο», επιχειρώντας να 
εντοπίσει τη ρίζα της σημερινής εισβο-
λής στην Ουκρανία. 

Πρωτοείδα παράστασή της στην έδρα 
της, στην Καρτουσερί, τέλη της δεκαετίας 
του ’70 (εκστατική και ζαλισμένη συνα-
ντήθηκα με το αλησμόνητο «1789/1793» 
της Γαλλικής Επανάστασης) και ύστερα, 
με ένα μεγάλο άλμα στον χρόνο, την ξα-
ναβρήκα, και πάλι θεατρικά, στο Φεστι-
βάλ Αθηνών και επανασυνδέθηκα με τις 
μεγάλες –και σε διάρκεια– αφηγήσεις 
της. Κάθε δουλειά της παραμένει αρυτί-
δωτη. Είτε αναφέρεται στο προσφυγικό/
μεταναστευτικό είτε στα εφήμερα, μικρά 
και μεγάλα συμβάντα που συνθέτουν τη 
ζωή μας, τα πρόσωπα (στα πολυπρόσω-
πα) έργα της είναι «ναυαγοί της τρελής 
ελπίδας». Αλληγορικά έπη, φόρος τιμής 
σε όσους πίστεψαν σε ιδανικά που ναυ-
άγησαν. Σπονδυλωτές ιστορίες περιπλα-
νώμενων, μικρές, διαχρονικές, οδύσσειες: 
ο πόλεμος, οι μετακινήσεις πληθυσμών, 
οι απώλειες, οι διαψεύσεις είναι συνυφα-
σμένα με την ανθρώπινη φύση. Μια γυ-
ναίκα πολιτικοποιημένη έως το μεδούλι 
της, που στο πολυσυλλεκτικό θέατρό της 
εφαρμόζει απαρεγκλίτως τη συλλογικό-
τητα, που ταξίδεψε πολύ, αγωνίστηκε 
πολύ για το «δίκαιο», εξερεύνησε με το 
έργο της τις δομές της εξουσίας, επιτέθη-
κε στον θρησκευτικό φονταμενταλισμό, 
πιστεύει στο κοινό ως κινητήριο μοχλό 
της θεατρικής δημιουργίας, μάς παρασύ-
ρει στην ψευδαίσθηση για να μιλήσει για 
την απελπισία.

«∆ράκοι» υπήρξαν και υπάρχουν πά-
ντα και παντού. Αυτή τη φορά, τους συ-
ναντάει στο πρόσωπο ενός εισβολέα, της 
Ρωσίας, και αναζητάει τις ρίζες του κα-
κού. «Συνειδητοποιήσαμε ότι για να αφη-
γηθούμε τα γεγονότα της 24ης Φεβρου-
αρίου 2022 πρέπει να πάμε πίσω, στον 
Φεβρουάριο του 1917», υποστηρίζει και 
αναρωτιέται «πώς διαμορφώνεται ένας 
άνθρωπος όπως ο Πούτιν». 

Ξεκινάει μεν από την Οκτωβριανή Επα-
νάσταση, αλλά φτάνει μέχρι τον Τραμπ. 
«Η Ιστορία ανακυκλώνει τους δαίμονές 
της και οι ουλές από τα ιστορικά ψεύδη 
επανεμφανίζονται δεκαετίες αργότερα», 
σχολιάζει. Οι «δράκοι» της Μνουσκίν, 
«μια χούφτα ανδρών, ηγετών, που μετα-
τρέπουν τον κόσμο σε κόλαση».

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Κι εδώ έχει 
δράκους

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

«Η Ιστορία ανακυκλώνει
τους δαίμονές της και

οι ουλές από τα ιστορικά
ψεύδη επανεμφανίζονται 

δεκαετίες αργότερα».

Α
ισθάνομαι πως όσον αφορά τα καλ-
λιτεχνικά πράγματα της χώρας 
έχουμε αρχίσει και μπαίνουμε σε 

μια νέα περίοδο, κατά την οποία ο πο-
λιτισμός μας μοιάζει να είναι μεταξύ 
σφύρας και άκμονος ή σε μία μέγγενη, 
από την οποία φαίνεται πως δεν μπο-
ρεί να ξεφύγει. Παρατηρώ πως εξα-
σκούνται σε μεγάλη μερίδα της καλ-
λιτεχνικής δημιουργίας, κάθε είδους, 
ισχυρές πιέσεις, που έχουν ως αφετη-
ρία την ανάγκη του καλλιτεχνικού κό-
σμου να υπάρχει, όπως είναι λογικό, 
και φυσικά να επιβιώνει. Αυτές οι πιέ-
σεις ασκούνται βέβαια με το γάντι, που 
όμως απλώνονται πολύ εύκολα, μιας 
και δεν βρίσκουν αντίσταση και φυ-
σικά δεν συναντούν θεσμικά εμπόδια 
ή συστηματική πολιτιστική πολιτική 
από τα αρμόδια όργανα της Πολιτείας 
ή των καλλιτεχνικών φορέων. 

Πασχίζει η Πολιτεία και τα αρμό-
δια όργανά της να οργανώσουν μεγά-
λα πράγματα, και αυτό συμβαίνει για 
τρεις λόγους κατά την άποψή μου. Ο 
πρώτος είναι η τραγική έλλειψη κρατι-
κής χρηματοδότησης για μεγάλες πο-
λιτιστικές διοργανώσεις αξιώσεων και 
έτσι αφήνεται πεδίον δόξης λαμπρόν 
για τα ιδιωτικά κεφάλαια να λάμψουν 
και να παραγάγουν πολιτιστικό απο-

τέλεσμα. Ο δεύτερος είναι η έλλειψη 
πολιτιστικών χώρων που θα μπορού-
σαν να χρησιμοποιηθούν για τέτοιους 
σκοπούς. Βέβαια και αυτούς που έχου-
με πασχίζει το κράτος να τους κρατή-
σει ζωντανούς και λειτουργικούς. Για 
παράδειγμα δείτε την επί πέντε χρό-
νια κλειστή Πύλη Αμμοχώστου και 
πώς υπολειτουργεί η Αίθουσα Μελί-
να Μερκούρη, ή πώς μένουν αναξιο-
ποίητα τα κτήρια του ΣΟΠΑΖ, μέχρι 
να τα ζητήσουν επενδυτές και να τα 
αναδείξουν… και τα παραπάνω είναι 
μερικά μόνο παραδείγματα. Ελπίζω 
το μεγαλεπήβολο σχέδιο του ∆ήμου 
Λάρνακας με το Κέντρο Πολιτισμού 
στα πρώην διυλιστήρια να είναι σω-
στά και μακροπρόθεσμα σχεδιασμένο 
και να μην περιμένουν στον ∆ήμο να 
το ανεγείρουν για να έχει η πόλη θέ-
ατρο, που αυτή τη στιγμή δεν έχει… 
Το τρίτο είναι έλλειψη εμπιστοσύνης 
στις δημιουργικές δυνάμεις του τό-
που, στις νέες ιδέες που μπορούν να 
έχουν άνθρωποι του πολιτισμού που 
δεν είναι στα εντός και στα επί τα αυ-
τά. ∆είτε για παράδειγμα τι γίνεται έξω 
από ένα θέατρο όπου ανεβαίνει έργο 
με ξένο σκηνοθέτη ή με θίασο από 
το εξωτερικό ή με πρωταγωνιστή μη 
Κύπριο και συγκρίνετε το με μία κυ-

πριακή παραγωγή. Το χάος και εμείς 
ανάμεσό του. Αυτή έλλειψη εμπιστο-
σύνης έχει ως αποτέλεσμα να γίνεται 
πια πεποίθηση πως οι απέξω ξέρουν 
καλύτερα, και εμείς ως υποδεέστεροι 
δεν μπορούμε παρά να μαθητεύουμε. 
Και έτσι επιτήδειοι απ’ έξω και από 
μέσα κάνουν χαρές μεγάλες και ξεπη-
δούν σαν τα παραπούλια μαικήνες και 
χορηγοί, και τριήραρχοι.

Και με αυτές τις σκέψεις, μου ήλ-
θε στον νου η λέξη απο-αποικιοποίη-
ση, που τη συναντώ συχνά σε κείμενα 
πολιτιστικού περιεχομένου. Συνήθως 
μου παίρνει αρκετή ώρα για να αντι-
ληφθώ την εγκυρότητα της χρήσης 
του. Πολλές είναι οι φορές που δεν 
καταλαβαίνω γιατί χρησιμοποιείται 
και ποιον ρόλο παίζει στο συγκείμε-
νο. Συνήθως χρησιμοποιείται για να 
δείξει και επιτείνει την ανάγκη της 
χώρας και της πολιτιστικής σκηνής να 
αυτονομηθεί και να προχωρήσει με τη 
δική της αισθητική και αντίληψη, να 
ξεφορτωθεί βαρίδια που την κρατούν 
δέσμια σε ξένες ιδέες και θέσεις. Ομο-
λογώ πως το αποτέλεσμα των καλλιτε-
χνικών δράσεων σπάνια με ελκύει… 
Μετά, σκέφτομαι πως ένας όρος που 
θα μπορούσε να χρησιμοποιηθεί στα 
καλλιτεχνικά πράγματα της χώρας εί-

ναι αυτός της εισπήδησης, κυρίως με 
δύο από τις έννοιές του, (α) ρεσάλτο 
ή εμβολής και (β) η τέλεση ακολου-
θίας ή λατρευτικής πράξης σε άλλη 
μητρόπολη ή χώρο ποιμαντικής και 
δικαιοδοσίας άλλου, χωρίς προηγού-
μενη εξασφάλιση άδειας ή έγκρισης. 

Και μου ήλθε η λέξη αυτή, ακούγο-
ντας την προηγούμενη εβδομάδα τη 
λέξη «αποτείχιση», έναν εκκλησιαστι-
κό όρο, που χρησιμοποιήθηκε από την 
Ιερά Σύνοδο για τον τέως μητροπολί-
τη Πάφου.   

Αλλά ας επιστρέψω στον συλλογι-
σμό μου. Έχουμε λοιπόν μέρος της 
καλλιτεχνικής κοινότητας της Κύπρου 
να αγωνίζεται για την απο-αποικιοποί-
ηση της χώρας, ενώ ταυτόχρονα πα-
ρακολουθούμε μάλλον αμήχανα ή και 
αδιάφορα την εισπήδηση (με αμφό-
τερους τους παραπάνω ορισμούς που 
παρέθεσα) διαφόρων στα καθ’ ημάς 
και είτε δεν μας αφορά και μας είναι 
αδιάφορο, είτε μας βολεύει οπότε βρί-
σκουμε τρόπο να εξευμενιζόμαστε και 
να εξευγενίζουμε την κατάσταση. Και 
έτσι μπερδευόμαστε ποιος αποτειχί-
ζει ποιον και ποιος εντός των τειχών 
παραμένει.

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Πολιτισμός στη μέγγενη

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Μαθήματα κωμωδίας»
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Του ΝΙΚΗΤΑ ΣΙΝΙΟΣΟΓΛΟΥ

Εάν θέλουμε να είμαστε απολύ-
τως ακριβείς, οφείλουμε να πού-
με ότι τα ευρωπαϊκά έθνη έχουν 
πάψει να υπάρχουν· απλώς παρα-
μένουν λειτουργικά για το τυπικό 
του πράγματος – ας πούμε, ως προς 
τους θεσμούς και την οικονομία. Ο 
πυρήνας της ύπαρξής τους, όμως, 
εκείνος που διασφάλιζε, υποτίθεται, 
μια πνευματική εγρήγορση και κά-
ποια συλλογική συνείδηση, αυτός 
έχει πια συρρικνωθεί και καθίστα-
ται λίγο πολύ αδιάφορος, καθώς 
ασθμαίνουν οι συνεκτικοί δεσμοί 
ενός αλλοτινού, «κοινού» πολιτι-
σμού. Πρόκειται για έθνη με χα-
ρακτηριστικά ζόμπι, όπως τα πε-
ριγράφει ο Γάλλος δοκιμιογράφος 
Εμανουέλ Τοντ («Η ήττα της ∆ύ-
σης»), έθνη που αυτοκαταργήθη-
καν μεν, για χάρη μιας νεφελώδους 
ένωσης και περισσότερων «ελευθε-
ριών»· εγκλωβίστηκαν δε, μεταξύ 
βέβαιου θανάτου και μιας πολύ αμ-
φίβολης ανάστασης. Γιατί αμφίβο-
λης; Επειδή κανένας πολιτισμός που 
απαξιώθηκε δεν αναστήθηκε ποτέ. 

Φαίνεται, βέβαια, πως τα έθνη-
ζόμπι της ∆ύσης συνεχίζουν την 
εκφυλιστική πορεία τους σαν από 
αδράνεια· εάν επιβιώνουν, αυτό 
συμβαίνει από κεκτημένη ταχύ-
τητα, όμοια με τη σβούρα που περι-
στρέφεται για λίγο ακόμη με τροχιές 

εξαρθρωμένες, ώσπου να εξαντλη-
θεί το απόθεμα που την κινεί και να 
πέσει κάτω. 

∆ημογράφος και κοινωνιολόγος, 
ο Εμανουέλ Τοντ παραθέτει αριθ-
μούς και στατιστικές για την Αγγλία, 
τη Γερμανία, τις σκανδιναβικές χώ-
ρες, την Αμερική. Ο πεσιμισμός του 
δεν φέρει ποιότητες φιλοσοφικές, 
ούτε ποιητικές – καθόλου δεν μοιά-
ζει με αυτόν του Εμίλ Σιοράν, του 
Πέτερ Ζάπφε, του Οσβαλντ Σπέν-
γκλερ και άλλων, που όσο τους έλκει 
η ιδέα της παρακμής, τόσο εμβαθύ-
νουν στην ομορφιά της γραφής και 
του στοχασμού. Το βιβλίο του Τοντ 
είναι αγκυρωμένο στην επικαιρότη-
τα. Στεγνό, σχεδόν δημοσιογραφι-
κό. Οπότε, η απαισιοδοξία του –μή-

πως η κυριολεξία του!– καθίσταται 
πιο επώδυνη. Στερείται την αναλ-
γητική ποιότητα της καλλιτεχνίας.

Ο ρόλος της θρησκείας
Ο Τοντ θεωρεί ότι η αποσύνθε-

ση της ∆ύσης είναι παρακολούθη-
μα της αποδρομής της θρησκείας, 
ιδιαίτερα του προτεσταντισμού. 
Προχωράει σε συγκρίσεις με τη Ρω-
σία, η οποία –και αυτή– αντιμετω-
πίζει χαμηλά ποσοστά γονιμότητας, 
όπως άλλωστε το σύνολο του ανε-
πτυγμένου κόσμου. Ωστόσο η Ρω-
σία διατηρεί τις παλαιές κοινοτικές 
αξίες, αυταρχικές ή μη, οι οποίες της 
επιτρέπουν να αψηφά τις διαλυτι-
κές τάσεις της παγκοσμιοποίησης. 
Γιατί ο Τοντ αποδίδει τέτοια σημα-
σία στη θρησκεία; Επειδή, όπως 
το θέτει, τα ευρωπαϊκά έθνη δεν 
υπήρξαν ακριβώς γέννημα θρέμ-
μα των επαναστάσεων του δεκά-
του ογδόου και του δεκάτου ενά-
του αιώνα· μάλλον, οι Ευρωπαίοι 
έγιναν μέρη του ενός ή του άλλου 
έθνους, όπως υπήρξαν μέρη ενός 
χριστιανικού λαού. Συνεπώς, είναι 
πιθανόν η μηδενική θρησκευτική 
κατάσταση να αντανακλά ένα μη-
δενικό έθνος. Στην περίπτωση αυ-
τή, η γεωπολιτική ήττα της ∆ύσης 
στα μέτωπα της Ουκρανίας είναι το 
λιγότερο· η πραγματική ήττα αφο-
ρά στην απώλεια του εαυτού της. 

Για κάποιους θα ’ταν ευλογία! Η 
ανάδυση της μηδενικής θρησκεί-
ας και του μηδενικού έθνους· μό-
νον που αυτή έρχεται μαζί με μια 
πολιτισμική καταβαράθρωση. ∆ι-
ότι ο προτεσταντισμός, όσο ήταν 

ενεργός και όχι αδρανής, οδήγη-
σε στην οικονομική και πνευμα-
τική ευμάρεια όλα ανεξαιρέτως τα 
δυτικά έθνη που τον ασπάστηκαν. 

Εδώ εντοπίζεται και η διαφορά 
μεταξύ του κλασικού φιλελευθε-
ρισμού, ο οποίος αναγνώριζε τον 
κρίσιμο ρόλο της κουλτούρας και 
της πνευματικότητας στη συγκρό-
τηση της συλλογικής συνείδησης, 
και του φαύλου, κυνικού νεοφιλε-
λευθερισμού, που εστιάζει στην 
οικονομία, λες κι αυτή μπορεί να 
υπάρξει εν κενώ. 

Προκύπτει, λοιπόν, ένα τριμερές 
σχήμα: η θρησκεία ενδέχεται να εί-
ναι ενεργή και αλληλένδετη με τον 
πολιτισμό και την οικονομία, ορίζο-
ντας το πέρασμα από τη μια φάση 
της ζωής στην επόμενη, συνδέο-
ντας τα μέλη μιας κοινότητας μετα-
ξύ τους και με τον κόσμο· αλλιώς, η 
θρησκεία καθίσταται αδρανής και 
περιέρχεται σε κατάσταση ζόμπι· 
έπεται η μηδενική θρησκευτική 
κατάσταση, η σημερινή εκδοχή μη-
δενισμού που θυμίζει τη Γερμανία 
του 1930: η έλξη του κενού. (Εκτός, 

βέβαια, από τις φορές, που ιδέες κα-
ταχρηστικά τίθενται στην υπηρε-
σία ποικίλων «ομάδων πίεσης», οι 
οποίες διαγκωνίζονται σαν σέχτες 
της εκκοσμίκευσης για συντεχνιακά 
συμφέροντα και για επιμέρους προ-
νόμια. Εγώ και οι φίλοι μου, μοιάζει 
να είναι το κυρίαρχο πολιτικό σύν-
θημα· ένας πεπλατυσμένος εγωι-
σμός.) Το τριμερές σχήμα του Τοντ 
βρίσκει εφαρμογή και σε άλλες εκ-
δοχές του χριστιανισμού, οι οποίες 
ατροφούν λιγότερο ή περισσότερο· 
όσο και σε ιδεολογίες αριστερά και 
δεξιά και σε παραδοσιακές αντιλή-
ψεις για τον κόσμο που διατηρούν 
το κύρος τους μόνον ονομαστικά 
και τυπικά. Οπως, δηλαδή, συνέρ-
ρευσαν οι περισσότεροι στις εκ-
κλησίες το βράδυ της Ανάστασης. 

Η εποχή που οι άνθρωποι δε-
σμεύονταν ολόψυχα ακολουθώ-
ντας μια ιδέα έχει παρέλθει ανεπι-
στρεπτί. Σ’ αυτήν την ιδεολογικά, 
θρησκευτικά και πνευματικά σκω-
ληκόβρωτη Ευρώπη, ποιος δεσμεύ-
εται στ’ αλήθεια πια; Αλλά και ποιος 
ομολογεί την αδυναμία του να απα-

γκιστρωθεί ολοκληρωτικά από τις 
ιδέες εκείνες, που όλο ξεθωριάζουν 
μέσα στο καρναβάλι της ιστορίας;

Η κατάλυση της Ιστορίας
Ο ευέλικτος άνθρωπος που κυ-

ριαρχεί στην οικονομία και στους 
θεσμούς χωρίς να πιστεύει σε τίπο-
τα – ορίστε, ποιος σηματοδοτεί την 
κατάλυση της ιστορίας, έγραψε κά-
ποτε ο Εμίλ Σιοράν, αυτός ο προφή-
της του εκφυλισμού της ∆ύσης. Οσο 
προχωράει ο άνθρωπος, παρατηρεί 
ο Σιοράν, τόσο μειώνονται οι πιθα-
νότητες να προσηλυτιστεί εκ νέου 
σε οτιδήποτε. Από ένα σημείο και 
πέρα, ο άνθρωπος της ∆ύσης έθε-
σε εαυτόν έξω από τη σφαίρα των 
ιδεών και των θρησκειών. Μήπως 
το κενό, που τρομάζει εξίσου τους 
φιλοσόφους όταν στοχάζονται και 
τους παράφρονες όταν ζωγραφί-
ζουν, είναι η μοίρα της ελευθερίας;

 
Ο κ. Νικήτας Σινιόσογλου είναι 
συγγραφέας. Πιο πρόσφατο βιβλίο του: 
«Απομονωτήριο Λοιμυπόπτων Ζώων», 
Αθήνα: Κίχλη 2024.

Παλαιός ναός στη μέση μιας τεχνητής λίμνης. Η ανάδυση της μηδενικής θρησκείας έρχεται μαζί με 
μια πολιτισμική καταβαράθρωση. Σύμφωνα με τον συγγραφέα, η σημερινή εκδοχή μηδενισμού θυ-
μίζει τη Γερμανία του 1930: η έλξη του κενού.

Ο Εμανουέλ Τοντ στο βιβλίο του 
κάνει λόγο για «έθνη που συνεχίζουν 
την εκφυλιστική πορεία τους σαν 
από αδράνεια· εάν επιβιώνουν, αυτό 
συμβαίνει από κεκτημένη ταχύτητα».

Εθνη-ζόμπι χωρίς
ελπίδα Ανάστασης

Η εκφυλιστική πορεία του δυτικού κόσμου
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Τιμητική εκδήλωση για τον εικα-
στικό και συγγραφέα Ανδρέα Κα-
ραγιάν διοργανώνει η Βουλή των 
Αντιπροσώπων, τη ∆ευτέρα, 26 
Μαΐου στο κτήριο του παλαιού δη-
μαρχείου Λευκωσίας. Η Βουλή θέ-
λει με την εκδήλωση αυτή να τι-
μήσει τη μεγάλη προσφορά του 
Ανδρέα Καραγιάν στις τέχνες και 
τα γράμματα και τη διαχρονική 
συμβολή του στην ανάδειξη και 
διαμόρφωση του σύγχρονου κυπρι-
ακού πολιτισμού. Με αυτή την ευ-
καιρία ο κ. Καραγιάν μίλησε στην 
«Κ» για τη τέχνη της ζωγραφικής, 
τη συγγραφή, και τη δημοσιογρα-
φική του πορεία. Ο κ. Καραγιάν 
λέει πως η τιμή που γίνεται από 
τη Βουλή της Κυπριακής ∆ημο-
κρατίας, τον δικαιώνει για όλους 
τους αγώνες του.

–Τι είναι ένας ζωγράφος, κύριε 
Καραγιάν;

–Καλή ερώτηση ιδιαίτερα σή-
μερα ποιος ο λόγος να ζωγραφίζω 
όμορφα λουλουδάκια τοπία και γυ-
μνά, όταν διπλά μου στη Γάζα ακρι-
βώς συντελείται μια γενοκτονία, 
χιλιάδες παιδάκια και άμαχος πλη-
θυσμός να σκοτώνεται καθημερι-
νώς ή να αφήνονται να πεθαίνουν 
της πείνας και κάνεις μα κανείς δεν 
σταματά αυτό το τεράστιο έγκλημα. 
Τότε μίλησα με τον άγγελό μου, ξέ-
ρετε ο καθένας μας έχει τον άγγε-
λό του, και μου είπε πολύ φιλοσο-
φικά: «αγόρι μου, αν σταματήσεις 
και εσύ να ζωγραφίζεις ωραία λου-
λούδια και τοπία και ωραία γυμνά, 
τότε πέτυχε τον σκοπό του ο σφε-
τεριστής της ζωής, θα σκοτεινιά-
σουν όλα», γι’ αυτό και η τιμή που 
μου κάνει η Βουλή είναι σημαντική 
για να συνεχίσω τον ρόλο μου που 
έταξε η ∆ημιουργία. Πώς άρχισα 
να ζωγραφίζω, όμως; Μια μέρα εί-
δα τον ξάδελφό μου ν’ αντιγράφει 
μια γελοιογραφία από το περιοδικό 
«Ο Θησαυρός», τη Χοντρή και τον 
Ζαχαρία. «Αν τα καταφέρνει αυτός, 
εγώ μπορώ να το κάνω καλύτερα», 
σκέφτηκα. Έτσι άρχισα να κοπιά-
ρω με χρωματιστά κραγιόνια ρο-
μαντικές εικόνες, τυπωμένες στα 
μεταλλικά κουτιά με μπισκότα ή 
σοκολάτες που μας έφερναν για δώ-
ρο. Τα αντέγραφα με προσοχή σε 
μεγάλο μέγεθος, τα κρέμαγα στον 

τοίχο και περνούσε όλη η γειτονιά 
και τα θαύμαζε. Τελικά αυτό είναι 
η ζωγραφική, να παρατηρώ να εκ-
φράζομαι να δίνω σάρκα στον δικό 
μου μύθο. Αυτό μου είπε και ο Άγγε-
λος του Κυρίου, όταν σ’ ένα όνειρό 
μου αναρωτιόμουν τον σκοπό της 
ζωής μου. Επειδή ονειρεύομαι έγ-
χρωμα και συνήθως στη γλώσσα 
της χώρας που βρίσκομαι, και τότε 
ήμουν στο Λονδίνο, παρουσιάστη-
κε μπροστά μου ολοκάθαρα, με τις 
φτερούγες του, τα χρυσά μαλλιά του 
και τη λευκή χλαμύδα του και μου 

είπε σε άπταιστη αγγλική: «You are 
here to observe». 

–Και πώς μεταμορφώνεται σε 
συγγραφέα ο ζωγράφος; Ζωγρα-
φίζει με τις λέξεις; Μου είχατε πει 
πως σας αρέσει να είστε story 
teller…

–Μα οι μεταμορφώσεις είναι 
ακριβώς το «άλας της γης», μια 
πολύ σημαντική πτυχή στη ζωή 
μου. Πάντα ήθελα να γράψω και 
«έβγαζα το άχτι μου» (που λέμε στα 
κυπριακά) με το να γίνω συνεργά-
της δημοσιογράφος στον «Φιλε-
λεύθερο» (παράλληλα με τη σχολή 
Ιατρικής στην Αθήνα πήγαινα και 
σε σχολή ∆ημοσιογραφίας) με τα 

κείμενά μου, τις συνεντεύξεις μου, 
τις κριτικές μου. Το 2004 αφοσιώ-
θηκα στη συγγραφή της Πενταλο-
γίας. Το χάρισμα να λέω ιστορίες, 
να είμαι ένας story teller, το πήρα 
από τη γιαγιά μου που είχε έναν 
υπέροχο τρόπο να αφηγείται κα-
θημερινές ιστορίες. Έτσι και εγώ. 
Το πρώτο βιβλίο της Πενταλογίας 
άρχισε να γράφεται μετά από την 
αυτοκτονία γνωστού μου παιδιού, 
επειδή ήταν ομοφυλόφιλος, έτσι το 
θεώρησα υποχρέωσή μου να «πα-
λέψω» όλες τις υποκρισίες και τις 
προκαταλήψεις. Η Πενταλογία μου 
απλώθηκε τελικά σε πέντε βιβλία 
κάπου χίλιες σελίδες (όπως ακρι-
βώς και «Ο Πόλεμος και Ειρήνη» 

του Τολστόι, να σας πω είχα ταυτι-
στεί με τον Πιερ Μπεζούχωφ, τον 
ήρωα του Τολστόι). Τελικά έγινε 
ένα επικό χρονικό που καλύπτει 
μέσα από την αναζήτηση του αφη-
γητή, ολόκληρο το δεύτερο ήμισυ 
του 20ού αιώνα, με όλα τα κινήμα-
τα, καλλιτεχνικά και κοινωνικά και 
φτάνει μέχρι σήμερα, κάνοντας και 
ένα μεγάλο σταθμό στην Αλεξάν-
δρεια. Είναι η παρακαταθήκη που 
αφήνω πίσω μου.

–Αλήθεια και μνήμη, είναι λέξεις 
που νομίζω πως χαρακτηρίζουν 
μεγάλο μέρος της δουλειάς σας, 
ισχύει; 

–Αν δεν γίνεσαι ευάλωτος, δεν 

λες αλήθειες. Αλήθεια είναι το να 
είσαι εσύ ο στόχος αυτού που γρά-
φεις. Θα μπορούσα να γράψω ένα 
έξοχο μυθιστόρημα, την ιστορία 
της μητέρας μου, αλλά δεν είναι 
αυτή η αλήθεια μου. Η μνήμη εί-
ναι η διείσδυση του παρελθόντος 
χρόνου στον παρόντα χρόνο. Όταν 
το παρελθόν διεισδύει στο παρόν, 
τότε αμφιβάλλουμε σε ποια από τις 
δύο στιγμές βρισκόμαστε. Ο χρό-
νος τελικά είναι υποκειμενικός και 
τον φορτίζουμε με το «εγώ» μας, 
έτσι μόνο γίνεται κατανοητός σε 
μας. Οι στιγμές όπου τo παρελθόν 
ενώνεται με το παρόν είναι σύντο-
μες και χρησιμοποιούσα τη ζωγρα-
φική και τη γραφή σαν εικονογρά-
φηση, σαν ένα ημερολόγιο που 
δεσμεύει εικόνες, μνήμες, αισθή-
σεις. Κάποτε θεωρούσα ότι ήταν δι-
αστροφή η καθήλωση κάποιου γε-
γονότος. Σήμερα όμως, βλέποντας 
πίσω τους πίνακές μου ταυτίζω το 
παρελθόν με το παρόν και η ταύ-
τιση με τοποθετεί εκτός χρόνου. 
Αυτή είναι η γοητεία της τέχνης. 

–Ο καλλιτέχνης είναι κι αυτός 
ένας εργαζόμενος, είναι όμως 
και κάτι άλλο;

–Η προσπάθεια που γίνεται να 
συμπτύξουν τον καλλιτέχνη σε ένα 
γραφειοκρατικό ον να βάζει ασφά-
λειες είναι μια καθαρή προσπάθεια 
εκμηδένισης της έννοιας του καλ-
λιτέχνη, τον θέλουν έναν εργαζό-
μενο με έναν μισθό και κοινωνικές 
ασφάλειες, τότε καλυτέρα να γίνει 
πολιτικός ή όπως στην περίπτωσή 
μου να γίνει… γιατρός να μπει και 
στο ΓεΣΥ και να πιάνει χιλιάδες 
τον μήνα και όχι 300 ευρώ τιμητι-
κό επίδομα που μας δίνουν οι Πο-
λιτιστικές Υπηρεσίες, και ίσως να 
ήταν καλυτέρα να έμενα γιατρός, 
παρά να γίνω ζωγράφος και καλά 
το έλεγε η μάνα μου ότι θα πεθά-
νω πάνω στην ψάθα (βέβαια έκτοτε 
κατάφερα και αγόρασα χειροποίη-
το περσικό χαλί). Ίσως έχω ακόμη 
τη ρομαντική ιδέα του καλλιτέχνη 
που περιδιαβαίνει και εμπειράται 
πόλεις, κουλτούρες, ερωτεύεται και 
δημιουργεί. Αυτή ήταν η πορεία 
μου. Και εκτιμώντας αυτήν την 
πορεία με βραβεύει τώρα η Βουλή, 
και επί Προέδρου Παπαδόπουλου 
μου έδιναν τιμητική σύνταξη 500 
τον μήνα και κάπου 2000 στο τέ-
λος του χρόνου. Βλέπετε άλλη αξία 
του καλλιτέχνη τότε άλλη τώρα. 

–Τι σημαίνει πρωτοπορία για 
εσάς; Θεωρείτε τον εαυτό σας 
πρωτοπόρο στην τέχνη ή στο 
θέμα της ομοφυλοφιλίας; 

– Η «πρωτοπορία» είναι μια 
σχετική έννοια. Εξαρτάται πού 
βρίσκεσαι και σε ποια κοινωνι-
κο-ιστορική στιγμή. Έζησα στο 
Λονδίνο τη δεκαετία του ’70 
όπου τα απελευθερωτικά κινή-
ματα ανθούσαν, η «επανάστα-
ση» είχε γίνει τρόπος ζωής και 
με τον ενθουσιασμό του νεοφώ-
τιστου έτρεχα σε διάφορες συ-
γκεντρώσεις σε ημισκότεινες αί-
θουσες όπου νεαροί ξεδίπλωναν 
τις «προοδευτικές» τους ιδέες κα-
πνίζοντας αρειμανίως. Ερχόμε-
νος στην Κύπρο το 1978 βρέθηκα 
σε ένα πολύ διαφορετικό κόσμο. 
Μια σκοτεινή ενέργεια πλανιό-
ταν γύρω μου και έπαιρνε φοβε-
ρές διαστάσεις, με πότιζε με μια 
ενοχή, ένα είδος «αφηρημένης» 
ενοχής και γινόμουνα μέτοχός 
της χωρίς να γνωρίζω την αιτία. 
Παράλληλα, το να είσαι ομοφυ-
λόφιλος ήταν συνώνυμο με τον 
«τοιούτο» και τον «κίναιδο» και 
η ερωτική πράξη ήταν ποινικο-
ποιημένη. Στις 3 Απριλίου 1979 
δημοσιεύτηκε στην εφημερίδα 
«Φιλελεύθερος» άρθρο γνωστού 
ψυχιάτρου με θέμα την ομοφυλο-
φιλία. Ανάμεσα σε άλλα «θαυμα-
στά» ανάφερε, μιλώντας για κά-
ποιο άτομο που του είχε στείλει 
επιστολή, ότι «έχω αμφιβολίες 
κατά πόσο είναι εκατό τα εκατό 
ομοφυλόφιλος». Έτσι αποφάσι-
σα ότι έπρεπε να απαντήσω «Ο 

άνθρωπος γεννιέται ως ον σεξου-
αλικό». Αυτός ήταν και ο τίτλος 
του μακροσκελούς μου άρθρου. 
Η επανάστασή μου συνεχίστηκε 
με μια σειρά άρθρων σε εφημερί-
δες και περιοδικά. Με το να υπο-
γράφω ως δρ Ανδρέας Καραγιάν, 
έστω και αν δεν ασκούσα τώρα 
πια το ιατρικό επάγγελμα, ήταν 
πρώτον μια ασπίδα προστασίας 
και δεύτερον έδινε στα κείμενά 
μου εγκυρότητα και αξιοπιστία. 
Επίσης η πρώτη μου έκθεση το 
1979 προκάλεσε μέγα σκάνδαλο, 

γιατί παρουσίαζε ερωτικά ανδρι-
κά γυμνά. Για εμένα ήταν τρόπος 
ζωής να επαναστατήσω απένα-
ντι σε ένα τόσο συντηρητικό πε-
ριβάλλον. Υποθέτω για τους άλ-
λους αυτό ήταν «πρωτοπορία». Ε 
ναι! ήμουν πρωτοπόρος και για 
τη ζωγραφική και για το gay κί-
νημα. Η ιστορία αυτή με έκανε 
να αισθάνομαι υπερήφανος και 
φυσικά «επαναστάτης», μόλις εί-
χα έρθει από το Λονδίνο, κουβα-
λώντας μαζί μου τα «άνθη» των 
«Παιδιών των Λουλουδιών». Τι 

πιο ωραίο και πιο ρομαντικό από 
το να αντιμετωπίζω την ίδια την 
κοινωνία; Όλα όμως έχουν το τί-
μημά τους. Αυτό το έμαθα πολύ 
αργότερα… 

–Δεκαετίες τώρα δηλώνετε πα-
ρών στα καλλιτεχνικά πράγ-
ματα της χώρας, ποια είναι η 
συγκομιδή για τον άνθρωπο 
Ανδρέα Καραγιάν…;

–Πρώτα από όλα αυτή η υπε-
ροχή τιμή που γίνεται από την 
ίδια τη Βουλή της Κυπριακής ∆η-
μοκρατίας. Αυτό με δικαιώνει για 
όλους τους αγώνες μου. Για μένα 
η ζωή είναι μια grand όπερα. Το 
ωραίο είναι ότι όσο μεγαλώνεις 
το καταλαβαίνεις αυτό το θέατρο, 
το απολαμβάνεις σαν παράσταση, 
αλλά είσαι και παρατηρητής, δεν 
είσαι πλέον ο ηθοποιός του δρά-
ματος. Τη σκηνοθέτησα τη ζωή 
μου. Χωρίς όμως να είμαι ψεύ-
της. Η μαγεία ερχόταν από μό-
νη της. Και η ζωή είναι γεμάτη 
εκπλήξεις, δεν προσδιόριζα εγώ 
τα πράγματα, εγώ τα έκανα πιο 
πλούσια τους έδινα μια άλλη δι-
άσταση. Έφτιαχνα τη δική μου 
«Μυθολογία» και δίχως αυτή τη 
«Μυθολογία» δεν θα μπορούσα 
να φτιάξω την Τέχνη μου και τη 
συγγραφή μου. Φοβάμαι τη μο-
ναξιά, ίσως να με τρομάζει το γε-
γονός να μείνω εντελώς μόνος, 
να μην έχω έναν άνθρωπο δίπλα 
μου να με κοιτάξει… Και το πιο 
τρομακτικό είναι ότι μας έχουν 
κόψει τις συντάξεις. Πώς να μην 
έχεις φοβίες και ανησυχίες για το 

αύριο. Από την άλλη όμως λέω 
κιόλας, ξέρεις Αντρέα, C’est la 
vie. Αυτή είναι η ζωή πρέπει να 
την αντιμετωπίσεις με την αισι-
οδοξία σου, με τη δύναμή σου, 
ακόμη και να βγεις στη Λήδρας 
να ζητιανεύεις, να τραγουδάς… 
Πρέπει να πούμε και κάτι άλλο, 
όταν ο Άγγελος του Κυρίου έρθει 
και σου πει «τι έκανες στη ζωή 
σου με τα δώρα που σου έδωσα», 
και του απαντήσεις «τίποτα»… 
θα πας στην Κόλαση. Όταν του 
πεις όμως «προσπάθησα να κα-
τανοήσω ό,τι μου έδωσες, χόρε-
ψα, ερωτεύτηκα …» θα πας στον 
Παράδεισο. Λέω και γω για τον 
θάνατο… Ή δεν θα υπάρχει τί-
ποτα, μια πλήρης σιωπή ή θα πάω 
στον Παράδεισο.

–Έχετε κάτι να συμβουλεύσε-
τε τη νεότερη γενιά καλλιτεχνών;

–Τα πράγματα έχουν αλλάξει 
άρδην από την εποχή μου, δεν 
είναι οι εποχές των επαναστά-
σεων του Μάη του ’68, των Παι-
διών των Λουλουδιών, του gay 
liberation κ.λπ. μπαίνουμε σε μια 
νέα τραμπική εποχή όπου οι συ-
ντηρητικές αξίες έχουν πέραση 
και όχι οι επαναστατικές. Το είπε 
ο Τραμπ, δύο γένη υπάρχουν, το 
άρρεν και το θήλυ και σμίγουν και 
κάνουν το MAGA! Ήδη και στην 
Κύπρο με τα διαφορά πολιτικά γε-
γονότα και τους τραμπουκισμούς, 
μασκοφορεμένους μάλιστα, στρε-
φόμαστε σε μια εποχή σκοταδι-
σμού απογοητευτική η στάση της 
κυβέρνησης στο θέμα της Γάζας. 

Τι θα κάνει η νεότερη γενιά. Θα 
παλέψει. Τα πράγματα είναι δύ-
σκολα, αλλά δεν μπορείς να στα-
ματήσεις τη δύναμη της δημιουρ-
γίας, ακριβώς σε τέτοιες εποχές 
είναι το μέλημα του καλλιτέχνη 
να φέρει τη ζωή νικήτρια επάνω 
στον θάνατο. Ο καθένας έχει να 
τραβήξει τον δικό του δρόμο, να 
βρει τις δικές του εμπειρίες. Τι 
θα συμβούλευα τη νεότερη γε-
νιά, λοιπόν; Επιμονή, υπομονή 
και όραμα. Μην το βάζετε κάτω, 
υπάρχει μια τάση εξύμνησης της 
μετριότητας, άστε τους μέτριους 
ανθρώπους να ονειρεύονται τα δι-
κά τους «μεγαλεία»! Εσείς έχετε 
το χάρισμα και εξαρτάται πώς θα 
το χρησιμοποιήσετε. Προπαντός 
μην τους φοβάστε! 

Αν δεν γίνεσαι ευάλωτος, δεν λες αλήθειες
Ο Ανδρέας Καραγιάν μιλάει στην «Κ» για τη ζωγραφική, τη λογοτεχνία και για το ποια είναι η γοητεία της τέχνης

Σκηνοθέτησα τη ζωή μου

Τι πιο ωραίο και πιο 
ρομαντικό από το να 

αντιμετωπίζω την ίδια 
την κοινωνία; Όλα όμως 
έχουν το τίμημά τους. 
Αυτό το έμαθα πολύ 

αργότερα…

«Οι στιγμές όπου τo 
παρελθόν ενώνεται με 

το παρόν είναι σύντομες 
και χρησιμοποιούσα τη 

ζωγραφική και τη γραφή 
σαν εικονογράφηση, 

σαν ένα ημερολόγιο που 
δεσμεύει εικόνες, μνήμες, 

αισθήσεις».

«Τη σκηνοθέτησα τη ζωή μου. Χωρίς όμως να είμαι ψεύτης. Η μα-
γεία ερχόταν από μόνη της. Και η ζωή είναι γεμάτη εκπλήξεις, δεν 
προσδιόριζα εγώ τα πράγματα, εγώ τα έκανα πιο πλούσια τους έδινα 
μια άλλη διάσταση» λέει στην «Κ» ο ζωγράφος Ανδρέας Καραγιάν.

Πώς να μην έχεις φοβίες και ανησυχίες για το αύριο. Από την άλλη όμως λέω κιόλας, ξέρεις Αντρέα, 
C’est la vie. Αυτή είναι η ζωή πρέπει να την αντιμετωπίσεις με την αισιοδοξία σου, με τη δύναμή σου, 
ακόμη και να βγεις στη Λήδρας να ζητιανεύεις, να τραγουδάς…
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Καθώς ο κινηματογράφος ζωντα-
νεύει ιστορίες και δημιουργεί 
εμπειρίες για το παγκόσμιο κοι-
νό, το LA Greek Film Festival ανα-
δεικνύει αυτή τη δυναμική μέσα 
από την ελληνική κινηματογραφι-
κή τέχνη, φέρνοντάς τη στο προ-
σκήνιο του Χόλιγουντ και της ελ-
ληνικής διασποράς. Το φεστιβάλ, 
που μετράει 19 χρόνια ιστορίας, 
παρουσιάζει φέτος περισσότερες 
από 60 ταινίες σε όλες τις κατηγο-
ρίες: μεγάλου μήκους μυθοπλασί-
ας, μικρού μήκους, τεκμηρίωσης 
και animation, καλύπτοντας ένα 
μεγάλο μέρος του σύγχρονου ελ-
ληνικού σινεμά, ενώ παράλληλα 
προβλέπει μια σειρά από αφιερώ-
ματα σε θρυλικούς δημιουργούς.

«Βλέπουμε τη συμμετοχή και 
βράβευση του Κώστα Γαβρά με 
το βραβείο Ορφέας, με ιδιαίτερη 
συναίσθηση ευθύνης και υπερη-
φάνειας. Είναι η αναγνώριση ενός 
καταξιωμένου σκηνοθέτη, που 
έχει προσφέρει μαγικές στιγμές 
στον παγκόσμιο κινηματογράφο, 
με τις ταινίες του να έχουν κέντρο 
τον άνθρωπο, φέρνοντας τις κοι-
νωνικές, πολιτικές και ιστορικές 
προεκτάσεις ζωντανές, μπροστά 
μας», μας λέει ο καλλιτεχνικός δι-
ευθυντής του LAGFF, Αρης Κατω-
πόδης, μιλώντας για την κορυφαία 
διάκριση του φεστιβάλ, με την 
οποία θα τιμηθεί ο διάσημος Ελ-
ληνας σκηνοθέτης για το σύνολο 
του έργου του.

Η τελετή θα πραγματοποιηθεί 
στις 28 Μαΐου, μία ημέρα μετά την 
επίσημη έναρξη, οπότε θα προ-
βληθεί και η εμβληματική πολι-

τική ταινία για τη δολοφονία του 
Γρηγόρη Λαμπράκη, «Ζ», του 1969, 
στον ιστορικό χώρο του Egyptian 
Theatre. Η εντυπωσιακή αυτή αί-
θουσα, στο Λος Αντζελες, μία εκ 
των πέντε κινηματογραφικών αι-
θουσών στις οποίες απλώνεται το 
φεστιβάλ, άνοιξε ξανά φέτος τις 
πόρτες του στο κοινό, ανακαινι-
σμένη από το Νέτφλιξ. «Για εμάς 
είναι ένα σπουδαίο τοπόσημο του 
Λ.Α., αδελφός κινηματογράφος με 
το φημισμένο Chinese Grauman 
Theatre – και τα δύο σε κοντινή 
απόσταση μεταξύ τους, επί της 
οδού Hollywood Blvd. Αυτοί οι κι-
νηματογράφοι ήταν και είναι χώ-
ροι για πρεμιέρες με κόκκινα χαλιά 
και μεγάλα αστέρια», επισημαίνει 
ο κ. Κατωπόδης, ο οποίος εργάζε-
ται στις ΗΠΑ ως σκηνοθέτης και 
κινηματογραφικός παραγωγός για 

πάνω από μία εικοσαετία, ενώ από 
το 2013 έχει αναλάβει τη θέση του 
καλλιτεχνικού διευθυντή.

Οι ταινίες
Παρόλο που το πρόγραμμα κα-

λύπτει και φέτος σημαντικό εύρος 
του ελληνικού σινεμά, περιλαμ-
βάνοντας ταινίες οι οποίες ξεχώ-
ρισαν τόσο στην Ελλάδα όσο και 
διεθνώς, όπως τα «Κρέας» του 
∆ημήτρη Νάκου και «Arcadia» 
του Γιώργου Ζώη, ο θεσμός ακρι-
βώς μέσα από αυτές τις επιλογές 
«απευθύνεται στο μεγαλύτερο κοι-
νό του Λος Αντζελες που είναι μια 
πολυποίκιλη διεθνής κοινότητα, 
φιλοξενώντας φιλμ τα οποία θί-
γουν με έξυπνο τρόπο προβλήμα-
τα της καθημερινότητας», αναφέ-
ρει ο κ. Κατωπόδης.

Η εξωστρέφεια του φεστιβάλ 

φαίνεται και μέσα από τον γενι-
κότερο σχεδιασμό του, που δεν 
περιορίζεται στις προβολές, αλ-
λά λειτουργεί σαν ένα ανοιχτό 
πεδίο δημιουργίας και γνώσης, 
διοργανώνοντας συζητήσεις και 
εργαστήρια, όπου θα παραστούν 
επαγγελματίες και αστέρες του 
χώρου όπως οι Ολιβερ Στόουν και 
Γκάρεθ Ανγουιν. Σε αυτό το πλαί-
σιο εντάσσεται και το πρόγραμμα 
«Discovery Days», ένα εργαστή-
ριο ταινιών, που προσφέρει ση-
μαντικά εφόδια στη δημιουργία 
νέων παραγωγών και στην υπο-
στήριξη ανερχόμενων σκηνοθε-
τών. «Μία από τις μεγαλύτερες 
ικανοποιήσεις είναι να βλέπεις 
Ελληνες κινηματογραφιστές να 
φέρνουν τις πρώτες τους μικρού 
μήκους ταινίες στο φεστιβάλ, να 
συμμετέχουν στα εργαστήρια, να 

βραβεύονται και να συνεχίζουν με 
τις μεγάλου μήκους ταινίες τους», 
σχολιάζει ο καλλιτεχνικός διευθυ-
ντής λέγοντας, μάλιστα, ότι ο Μά-
ριος Πιπερίδης ήταν και ένας από 
τους δημιουργούς που παρουσία-
σαν το προσχέδιο του «Smuggling 
Hendrix», στο «Discovery Days», 
με το φιλμ να ολοκληρώνεται το 
2018 και να αποσπά βραβείο κα-
λύτερης ξενόγλωσσης ταινίας 
στο Tribeca Film Festival της Νέ-
ας Υόρκης.

Οι δασμοί του Τραμπ
Συζητώντας ωστόσο για το δυ-

ναμικό και πολυδιάστατο πλαί-
σιο του φεστιβάλ, δεν λείπουν 
και οι ευρύτερες προκλήσεις που 
επηρεάζουν τον κινηματογράφο 
σε διεθνές επίπεδο. Η κουβέντα 
μας ήταν αναπόφευκτο, λοιπόν, 
να καταλήξει στις νέες πολιτικές 
του Ντόναλντ Τραμπ και στους 
δασμούς που θα επιβληθούν σε 
ξένες ταινίες οι οποίες θα εισά-
γονται στις ΗΠΑ, επηρεάζοντας 
έτσι και κάθε επιτυχημένη προ-
σπάθεια ανάδειξης και διάδοσης 
του ελληνικού σινεμά. «Πολλές 
από τις εξαγγελίες δεν έχουν ισχύ 
πολιτικής ακόμη. Είναι εξάλλου 
ήδη από τώρα πολύ δύσκολο για 
τις ελληνικές ταινίες, όπως και 
όλες τις ευρωπαϊκές, να βρουν δι-
ανομή στις ΗΠΑ. Αυτό πιστεύω 
θα γίνει ακόμη δυσκολότερο. Θα 
πρέπει να περιμένουμε να δούμε 
τι πραγματικά θα ισχύει έξι μήνες 
από σήμερα. Ξεκάθαρα, όμως, το 
να τίθεται ο κινηματογράφος σε 
τέτοιο πλαίσιο εμπορικών πολιτι-
κών είναι προβληματικό», τονίζει 
ο κ. Κατωπόδης.

Υπάρχει σύννεφο; Περιμένετε να 
πέσω. Κάθε δύο εβδομάδες και μια 
μνημειακή κρίση. Ο Λάνθιμος και 
η Ακρόπολη, το Καλλιμάρμαρο και 
η Coca-Cola, η Adidas και (πάλι) η 
Ακρόπολη. Ο,τι πετάει, περπατάει, 
σέρνεται ή αναπνέει γύρω από τον 
Ιερό Βράχο, φωτογραφημένο από 
τη σωστή γωνία, προκαλεί μια νέα 
κρίση που στην πραγματικότητα 
είναι τόσο παλιά όσο και (σχεδόν) 
η Ακρόπολη. Αλλο είναι το θέμα. 
Η σχέση μας με τα μνημεία. Μπο-
ρεί να μην ξέρουμε πότε δημιουρ-
γήθηκαν αλλά τα θεωρούμε κτή-
μα μας. Μπορεί να εξαπολύονται 
μηνύσεις κατά παντός υπευθύνου 
έπειτα από μερικές φωτογραφίες 

στα σόσιαλ μίντια, αλλά ο ανελκυ-
στήρας για τα άτομα με αναπηρία 
παραμένει καθηλωμένος εδώ και 
δύο εβδομάδες και πάει για τρί-
τη. ∆ύο μέτρα και δύο σταθμά. 
Τουλάχιστον όσοι κρέμασαν τα 
παπούτσια της Αdidas μπορούν 
να τα πάρουν πίσω.

 
Δεν την ήξερα, αλλά η ιστορία της 
με συγκίνησε. Λέω για τη Λουάν 
από τη Γαλλία που κατέκτησε την 
7η θέση της Eurovision με το τρα-
γούδι της «Maman» που μιλάει για 
τη μητέρα της. Τη μητέρα της που 
οργάνωνε βραδιές Eurovision και 
μάζευε γύρω από την τηλεόραση 
τη Λουάν και τα αδέλφια για να 

φάνε πίτσα και να ακούσουν μου-
σική όταν ήταν μικρά παιδιά. Το 
2014 εκείνη πέθανε από καρκίνο 
και η Λουάν βρήκε την ευκαιρία 
να της πει μέσα από το τραγούδι 
της ότι είναι πια καλά και ότι έγι-
νε και εκείνη μητέρα. ∆εν θα το 
θυμάστε. ∆εν είχε δράμα στο πα-
ρασκήνιο, μόνο ανθρωπιά.

 
Να μην ξεχάσω τη σκηνή που η 
Σωτηρία Μπέλλου σκάει ένα χα-
μόγελο και το σοβαρό της πρόσω-
πο, αγέλαστο σε όλη την ηχογρά-
φηση του «Ζεϊμπέκικου», σπάει 
για μερικά δευτερόλεπτα. Χρω-
στάμε πολλά στον ∆ιονύση Σαβ-
βόπουλο για εκείνο το τραγούδι, 

τη συνεργασία με την Μπέλλου 
και τη σύνδεση με τους παλιούς 
φίλους, αλλά χρωστάμε και στον 
Λάκη Παπαστάθη που αποτύπω-
σε τη στιγμή στο «Χαίρω πολύ, 
Σαββόπουλος». Αν δεν αργούσε 
και κάποιος πολιτικός το βράδυ 
της προβολής του ντοκιμαντέρ 
στο Μπενάκη, σήμερα θα φταρ-
νίζονταν λιγότεροι.

 
Ας κλείσουμε με θαλάσσια σπορ. 
Τι θα γίνει με το πλημμυροπαθές 
«Ολύμπια»; Ο ∆ήμος Αθηναίων 
ακόμα ψάχνει τι ακριβώς συνέβη 
και έπεσαν πέντε τόνοι νερού στη 
σκηνή από το σύστημα πυρόσβε-
σης. Σύννεφο; Πέφτω.

Toυ ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Συναγερμός στο FIR Ακροπόλεως

ΕΚΤΟΣ ΥΛΗΣ

Υπό την κατάλληλη γωνία, 
η εικόνα μπορεί να αλλάξει· η 
πραγματικότητα, όχι. Τόσο το 
χειρότερο για την πραγματικό-
τητα, φυσικά...

Γέφυρα Αθήνα - Χόλιγουντ
Το LA Greek Film Festival ενώνει την ελληνική κινηματογραφία με τη Μέκκα της Εβδομης Τέχνης

Της ΕΛΕΝΗΣ ΣΑΜΠΑΝΗ

Φωτογραφία που τραβήχτηκε κατά τη διάρκεια QnA μετά την προβολή της ταινίας «Black stone», του 2022, σε σκηνοθεσία του Σπύρου Ιακωβίδη, η οποία παρουσιάστηκε στο 17ο LAGFF. Από αρι-
στερά προς τα δεξιά, ο καλλιτεχνικός διευθυντής Αρης Κατωπόδης, ο ράπερ Νέγρος του Μοριά, ο σκηνοθέτης της ταινίας, ο Αντρέ Λασκαρίδης, o σεναριογράφος Ζιαντ Σίμαν και η Σάρον Γκέρστελ. 

H καλλιτεχνική ομάδα και μέλη της παραγωγής του Los Angeles Greek Film Festival, ποζάροντας 
στο περυσινό κόκκινο χαλί της διοργάνωσης. Ανάμεσά τους και ο Αρης Κατωπόδης. 

Βράβευση
του Κ. Γαβρά

 Στο πρό-

γραμμα του 

φεστιβάλ ξε-

χωρίζουν η 

προβολή του 

εμβληματι-

κού «Ζ» και 

η βράβευση 

του Κώστα 

Γαβρά για το 

σύνολο του 

έργου του.

Εργαστήρια
με σταρ

Ο Ολιβερ 

Στόουν και 

ο Γκάρεθ Αν-

γουιν θα συμ-

μετάσχουν σε 

συζητήσεις 

και εργαστή-

ρια, ενώ θα 

προβληθούν 

πάνω από 

60 φιλμ.

Το LAGFF διαρκεί 
από τις 27 Μαΐου 
έως την 1η 
Ιουνίου.
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Ο Ορχάν Παμούκ στο Μετροπόλιταν
Τη βαθιά σχέση του με τη ζωγρα-
φική, σχέση που πηγάζει από τις 
πρώτες του απόπειρες στη δημι-
ουργία, παρουσιάζει ο νομπελί-
στας Τούρκος συγγραφέας Ορχάν 
Παμούκ σε ένα βίντεο, παραγω-
γή του Μουσείου Μετροπόλιταν 
της Νέας Υόρκης. Είναι ένα πε-
ντάλεπτο βίντεο, που αξίζει να 
δει κανείς, για την ποίηση των 
εικόνων και την αλήθεια των λε-
γομένων του Παμούκ, που έχει 
μια παλιά και βαθιά σχέση με 
το Μανχάταν. Οποτε βρίσκεται 
στη Νέα Υόρκη, τα τελευταία 18 
χρόνια, πηγαίνει ανελλιπώς στο 
Μετροπόλιταν τις Παρασκευές 

ή τα Σάββατα τα βράδια, όταν 
το ωράριο αυτές τις δύο ημέρες 
παρατείνεται έως τις 9 μ.μ. Επι-
μένει να πηγαίνει μόνος. «Είναι 
ωραίο να πηγαίνεις στο μουσείο 
μετά τη δουλειά», λέει. «Κοιτάω 
και περπατάω». 

Ξεκινάει τις νεοϋορκέζικες 
ημέρες του με μισή ώρα περί-
πατο στο Riverside Walk. «Χρη-
σιμοποιώ», συνεχίζει, «ένα σημει-
ωματάριο όπου γράφω τα πάντα. 
Σαν να προσπαθώ να ζω μια ζωή 
που ποτέ δεν μπόρεσα να ζήσω». 
Αν και έγινε συγγραφέας, πάντα 
ήθελε να γίνει ζωγράφος. «Το 
είχα πάρει στα σοβαρά και ζω-

γράφιζα όλη μέρα. Στα 22 μου, 
όμως, το γύρισα στο γράψιμο. 
Γιατί συνέβη αυτό, ακόμη δεν 
ξέρω». Τα μυθιστορήματά του, 
πάντως, πριν τα γράψει τα βλέ-
πει σαν εικόνες στο μυαλό του. 

Στο Μετροπόλιταν είχε δει τις 
περσικές μινιατούρες, που δεν 
υπήρχαν αλλού, έργα του 16ου 
αιώνα που αποδίδονται στον 
Quadimi. Ηταν εικονογράφη-
ση για το μεσαιωνικό περσικό 
έπος Shahnama, που αποτέλεσε 
έμπνευση για το βιβλίο του «Με 
λένε κόκκινο». «Κοιτούσα τα έρ-
γα και μετά επέστρεφα σπίτι και 
έγραφα». 

Το σπίτι του στη Νέα Υόρκη 
απέχει μόλις 35 λεπτά με τα πό-
δια από το Μετροπόλιταν. Σε ένα 
μουσείο, τονίζει, μπορείς να έχεις 
εμπειρίες που δεν μπορείς να 
έχεις στην καθημερινότητα της 
αστικής ζωής. «Το 2008 άρχισα 
μυστικά να ζωγραφίζω. Αρχισα 
να κρατάω ημερολόγια και να 
ζωγραφίζω παράλληλα. Ηταν μια 
λειτουργία της μνήμης. Σαν να 
έκρυβα τον εαυτό μου στις ει-
κόνες. Μου αρέσει η αστική σι-
λουέτα της Νέας Υόρκης. Εχω 
την ψευδαίσθηση πως κρύβομαι 
ανάμεσα στα δέντρα και στους 
ουρανοξύστες». Ολα αυτά –λί-

γο-πολύ– τα περιγράφει στο πιο 
πρόσφατο βιβλίο του, «Αναμνή-
σεις από τα μακρινά βουνά», που 
κυκλοφόρησε στα αγγλικά τον 
Νοέμβριο του 2024. Είναι τα ημε-
ρολόγιά του, πυκνός λόγος και 
ζωγραφική, σκέψεις και σκίτσα, 
ένας βίος καταγεγραμμένος. Στο 
Μετροπόλιταν κάθε φορά ακού-
ει τους φύλακες να επαναλαμβά-
νουν μελωδικά: «Το μουσείο θα 
κλείσει σε πέντε λεπτά». Αυτή η 
επανάληψη, λέει, του δίδαξε τη 
σύνδεση με έναν τόπο και την 
ιεροτελεστία του. Μπορούσε να 
μονολογήσει: «Ημουν στο Με-
τροπόλιταν για μία ακόμη φορά».

Τα γλυπτά του Ελβετού γλύπτη 
Ούγκο Ροντινόνε (γενν. 1964) κα-
ταλαμβάνουν τους χώρους της 
γκαλερί Sadi Coles HQ στο Λονδί-
νο (στην 62 Kingley St. W1) έως τις 
2 Αυγούστου. Με τίτλο «Το σώμα 
ουράνιο τόξο», η έκθεση παρου-
σιάζει ρεαλιστικά γλυπτά σε ένα 

«φλούο» περιβάλλον. Οι τοίχοι, το 
δάπεδο και η οροφή έχουν φινιρί-
σματα και ανταύγειες σε αποχρώ-
σεις του ουράνιου τόξου, γεννώ-
ντας μια σχέση ανάμεσα στα έργα 

και στο περιβάλλον.

Το Μουσείο Ατενέουμ του Ελ-
σίνκι δέχθηκε δωρεά περίπου 

700.000 ευρώ από Φινλανδό ιδι-
ώτη. Σύμφωνα με τους όρους, 

150.000 ευρώ πρόκειται να ενι-
σχύσουν το τμήμα συντήρησης της 
Εθνικής Πινακοθήκης της Φινλαν-
δίας, μουσείο της οποίας είναι το 
Ατενέουμ. Ανακοινώθηκε ότι θα 
προχωρήσει η αποκατάσταση των 
αρ νουβό σχεδίων που είχαν απο-
τελέσει βάση για το φινλανδικό 
περίπτερο στη ∆ιεθνή Εκθεση των 

Παρισίων του 1900.

Ο μεγάλος σταρ της όπερας, ο 
τενόρος Χουάν Ντιέγκο Φλόρες, 
είναι διαρκώς στην επικαιρότητα 
με τις πυκνές εμφανίσεις του στα 
θέατρα του κόσμου. Από τις προ-
σεχείς συμμετοχές του, που προ-
καλούν ενδιαφέρον σε ένα ευρύ-
τερο κοινό, είναι οι παραστάσεις 
της «Τραβιάτας» του Βέρντι στο 
Τεάτρο Ρεάλ της Μαδρίτης στις 14, 
17 και 20 Ιουλίου. Θα ερμηνεύσει 
τον ρόλο του Αλφρέντο. Η σκηνο-
θεσία είναι του Βίλι Ντέκερ. 

Μία από τις τρέχουσες εκθέσεις 
στο Λούβρο φέρνει στο προσκήνιο 
την περίφημη κινεζική συλλογή 
του συλλέκτη Αντόλφ Τιρς, ο οποί-
ος υπήρξε δημοσιογράφος, ιστορι-
κός και πολιτικός άνδρας του 19ου 
αιώνα. Αποκαλύπτεται το κρυφό 
πάθος που καλλιεργούσε για την 
Κίνα μέσα από έναν πλούτο εκθε-
μάτων, που παρουσιάζονται στο 
ιστορικό, διπλωματικό και πολιτι-
στικό τους πλαίσιο. Πρόκειται για 
πάνω από 170 έργα από τον 18ο 

και τον 19ο αιώνα. 

Στις 27 Ιουνίου θα επαναλειτουρ-
γήσουν η Βίλα και το Μουσείο 
Γκετί μετά την προσωρινή διακο-
πή της λειτουργίας τους εξαιτίας 
των καταστροφικών πυρκαγιών 
στο Λος Αντζελες. Η Βίλα Γκετί 

έκλεισε στις 7 Ιανουαρίου, όταν οι 
εγκαταστάσεις απειλήθηκαν από 
τη φωτιά στο Παλισέιντς. Η πρό-
σβαση από τη Σάνσετ Μπούλε-
βαρντ δεν έχει ακόμη αποκατα-
σταθεί. Ο αριθμός των επισκεπτών 
έχει ανώτατο ημερήσιο όριο τα 

500 άτομα.
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Ο Τούρκος νομπελίστας συγγραφέας Ορχάν Παμούκ αναλύει τη σχέση του με τη ζωγραφική.

ΛΟΝΔΙΝΟ ΕΛΣΙΝΚΙ ΜΑΔΡΙΤΗ ΠΑΡΙΣΙ ΛΟΣ ΑΝΤΖΕΛΕΣ

Ούγκο Ροντινόνε Μεγάλη δωρεά Χουάν Ντιέγκο Φλόρες Κινεζική τέχνη Βίλα Γκετί

Οταν η Γιούτζα Ουάνγκ αιχμαλωτίζει τον ακροατή

O κύριος Γκρι βάζει στο YouTube 
να ακούσει το πρώτο κοντσέρτο 
για πιάνο και ορχήστρα του Φέ-
λιξ Μέντελσον. Μάλλον, όχι τόσο 
να ακούσει όσο να δει: τη Γιού-
τζα Ουάνγκ (Yuja Wang) στο πιά-
νο, συνοδεία της Ορχήστρας του 
Φεστιβάλ Βέρμπιερ με τον Κουρτ 
Μαζούρ στο πόντιουμ. Ζωντανή 
συναυλία του 2013. 

Το «να δεις» μια συναυλία δεν 
είναι καλό πράγμα. Σημαίνει ότι 
δεν ακούς τη μουσική. Αλλά, τι να 
κάνεις που σε αυτό το φλεγόμενο 
έργο που ξεκινά τόσο ορμητικά, 
με το Molto Allegro con fuoco 
(πολύ γρήγορα και με φωτιά!), η 
Ουάνγκ είναι χάρμα: τα λεπτά της 
χέρια πάνω στα πλήκτρα, τα κλει-
στά μάτια της, τα τινάγματα του 

κεφαλιού και τα ψελλίσματα με 
τα χείλη, τα βλέμματα προς τον 
μαέστρο – είναι αυτό το Asian 
mystique που επισκιάζει τα πά-
ντα; Οχι. Είναι η ερμηνεία της 
συγκλονιστική. Οταν λοιπόν αυ-
τές τις μέρες πήρε στα χέρια του 
το νέο άλμπουμ της Ουάνγκ από 
την Deutsche Grammophon με τα 
δύο εξαίσια κοντσέρτα για πιάνο 
και ορχήστρα του Ντιμίτρι Σοστα-
κόβιτς (συνοδεία της Συμφωνικής 
της Βοστώνης, με τον Αντρις Νέλ-
σον να διευθύνει) συν πρελούδια 
και φούγκες για πιάνο (επιλογή 
από το Εργο 87 κυρίως), η ανυπο-
μονησία του ήταν μεγάλη. 

∆ώδεκα χρόνια από εκείνο τον 
φλογισμένο Μέντελσον, η Ουάνγκ 
δεν είναι πια η κοπέλα που ήταν, 

ωστόσο διατηρεί στο ακέραιο τη 
σαγήνη της και στο εξώφυλλο του 
Σοστακόβιτς φροντίζει να επιδεί-
ξει τα καλλίγραμμα πόδια της, ει-
κόνα που λίγα χρόνια πριν θα ήταν 
ανήκουστη για τη σοβαροφανή 
μερίδα του κόσμου της λεγόμενης 
κλασικής μουσικής. Πλέον όμως, 
ο συνδυασμός τεχνικής μουσικής 
αρτιότητας, εσωτερικής έντασης 
και ενσυναίσθησης απέναντι στα 
κομμάτια που παίζει, έχει περάσει 
σε άλλα επίπεδα. 

Ο κύριος Γκρι λέει πως τα δύο 
κοντσέρτα για πιάνο και ορχήστρα 
έχουν αυτή τη συναρπαστική 
εναλλαγή ειρωνείας, παιγνιώδους 
χιούμορ και μιας στοχαστικής νω-
χέλειας και δραματικότητας (στα 
αργά μέρη), παρότι τα χωρίζουν 

δεκαετίες, όμως το ενδιαφέρον 
του είναι στραμμένο κυρίως προς 
τα έργα για σόλο πιάνο που περι-
λαμβάνονται στο άλμπουμ: τέσ-
σερα υπνωτιστικά πρελούδια και 
δύο φούγκες που αποτελούν τον 
πυρήνα του συγκεκριμένου δι-
σκογραφικού πρότζεκτ. Συνθέσεις 
βαθιάς περισσυλογής και φόρος 
τιμής στον Μπαχ, με το μουσι-
κό μέταλλο να παραμένει εξόχως 
σοστακοβιτσικό. Ο Σοστακόβιτς 
έχει μια γόνιμη θλίψη: την είχε 
από μόνος του, του τη «φόρεσε» 
και το σοβιετικό καθεστώς. Η Κι-
νέζα ερμηνεύτρια τον «συναντά» 
στο αδιάστατο της μουσικής σφαί-
ρας, επιβεβαιώνοντας πως ήταν 
ένας κορυφαίος συνθέτης του ει-
κοστού αιώνα.

SHOSTAKOVICH
The Piano 
Concertos/Solo 
Works
Yuja Wang
Boston Symphony 
Orchestra
Andris Nelsons
Deutsche 
Grammophon

Η Γιούτζα Ουάνγκ σε μια 
εξαιρετική ερμηνεία πιανιστι-
κών έργων του Ντμίτρι Σοστα-
κόβιτς.

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

ΜΑΤΙΕΣ                  ΚΟΣΜΟ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

ΣΤΟΝ
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ΤΟ ΒΙΒΛΙΟ
ΤΗΣ

ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Επιμέλεια:

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

ΧΡΙΣΤΟΣ ΖΑΝΟΣ
Ιστορίες εν μέσω

πυροβολισμών
Αυτοβιογραφικά διηγήματα

εκδ. αλεξάνδρεια,
Αθήνα 2023, σελ. 182

 Ο σκηνοθέτης και 
συγγραφέας Χρίστος Ζάνος 
στο βιβλίο του «Ιστορίες 
εν μέσω πυροβολισμών. 

Αυτοβιογραφικά διηγήματα» 
δίνει 13 διηγήματα, με ιστορίες 

δύσκολες, από καιρούς 
χαλεπούς για την Κύπρο. 
Ιστορίες αυτοβιογραφικές, 

που αναγκάζουν τον 
αναγνώστη να διαβάσει την 
ιστορία του τόπου ξανά, 
με άλλο μάτι, ώστε να 

αντιληφθεί πως η προσωπική 
ιστορία, τα βιώματα του 

ανθρώπου μπορούν και αυτά 
να διηγηθούν πράγματα 
και θαύματα. Ο Ζάνος 
επιστρατεύει τη μνήμη 
του και αναμετριέται μαζί 
της. Οι ιστορίες του Ζάνου 
κρύβουν νουν αληθείας, και 
περιγράφουν με τρόπο απλό 
σύνθετες καταστάσεις, που 
άλλαξαν άρδην ζωές απλών 
ανθρώπων. Μία συλλογή 
διηγημάτων με ήρωες και 

αντιήρωες, με πρωταγωνιστές 
πρόσωπα που έγιναν τέτοιοι 
περιπατούντες εν τη σκοτία 
του καιρού τους, με τον συγ-
γραφέα να αναζητεί το φως 
που θα φωτίσει και τα καλά και 
τα κακά. Η Μεσαορία, το χωριό 
του, τα μετέπειτα χρόνια, όλα 
περνάνε από τις σελίδες του 
βιβλίου του και μοιάζουν οι λέ-
ξεις να τρέχουν σαν τα νερά 
του Πηδκιά, άλλοτε ορμητικά 
και άλλοτε πιο αργά και αυτό 
να είναι τη μια γλυκό όπως οι 
παιδικές του αναμνήσεις, με 
τον παππού του, και άλλοτε 
γλυφό όπως οι δυστυχίες που 
έπληξαν τον τόπο και την οι-
κογένειά του. Το βιβλίο είναι 
αφιερωμένο στον αδελφό 
του Κωστή, που σκοτώθηκε 
το 1974, και με τα διηγήματά 
του αισθάνομαι πως θέλει 
να αναπέμψει φως, από τη 
Μεσαρκά της ψυχής του.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΜΟΥΓΓΟΛΙΑ

Μπορεί στις 30 Μαΐου να συμπλη-
ρώνονται 32 χρόνια από τον θά-
νατο του κορυφαίου τζαζ ιερουρ-
γού Σαν Ρα στα 79 του, ωστόσο η 
θρυλική ορχήστρα Sun Ra Arkes-
tra (πρόσφατα εμφανίστηκε στην 
Αθήνα) συνεχίζει απτόητη να με-
ταφέρει το έργο, το πνεύμα και το 
όραμα του ιδρυτή της, καθοδη-
γούμενη από τον στενό συνερ-
γάτη του, Μάρσαλ Αλεν (σήμερα, 
25/5, γίνεται 101 ετών και πέρυ-
σι κυκλοφόρησε το προσωπικό 
δισκογραφικό ντεμπούτο του). Ο 
εμβληματικός Σαν Ρα, υπερβαίνο-
ντας τον ρόλο ενός εμπνευσμένου 
πιανίστα και συνθέτη, ενσωμάτω-
σε δημιουργικά στοιχεία φιλοσοφί-
ας, μυστικισμού, κοινωνικής ευαι-
σθησίας, μύθου, αρχέγονες πηγές 
(την πνευματική του πατρίδα Αί-
γυπτο και παραδόσεις της Ανατο-
λής), συνδυάζοντας αρμονικά την 
πνευματικότητα της τζαζ με τη γή-
ινη σωματική έκφρασή της, μέσα 
από τον χορό και την τελετουργι-
κή διάσταση. ∆ραστηριοποιήθηκε 
σε όλα τα είδη της τζαζ καλύπτο-
ντας από πιο συμβατές αφροτζάζ 
φόρμες έως ακραίες free jazz και 
αβάν-γκαρντ και εξερευνώντας 
ποικίλες διαδρομές πολυρρυθμί-
ας και αυτοσχεδιασμού. 

Η δισκογραφική συνάντησή 
του με τον σπουδαίο Αιγύπτιο 
ντράμερ και κρουστό Σαλάχ Ρα-
γκάμπ στην επίσκεψη του Σαν 
Ρα στην Αίγυπτο το 1983 είχε 
ελληνικό ενδιαφέρον, αφού στο 
άλμπουμ «The Sun Ra Arkestra 
Meets Salah Ragab Plus The Cairo 
Jazz Band - In Egypt» (Praxis, 
1983), που ηχογραφήθηκε τον 
Μάιο του 1983 στο El Nahar 
Studio στην Ηλιούπολη Καΐρου 
και ο ντράμερ συνέπραξε με την 
ορχήστρα, παραγωγός ήταν ο Κώ-
στας Γιαννουλόπουλος, συντά-
κτης, ραδιοφωνικός παραγωγός, 
διοργανωτής του φεστιβάλ Praxis, 
εκδότης του παλαιού περιοδικού 
«TZAZ» από το 1977 και επικε-
φαλής της δισκογραφικής Praxis 
(εξώφυλλο και εικαστική επιμέ-
λεια έκδοσης: Τέτη Καμούτση). 

Ραγκάμπ και ορχήστρα πρω-
τοσυναντήθηκαν τον ∆εκέμβριο 
1971 σε συναυλία στην Ηλιού-
πολη Καΐρου στο σπίτι του Χαρ-
τμούτ Γκέρκεν, υπαλλήλου του 
Ινστιτούτου Γκαίτε στο Κάιρο 
(1966-1972), Γερμανού κρουστού, 
συνθέτη, δημοσιογράφου, συγ-
γραφέα. Τότε ο Ραγκάμπ δεν συ-
νάντησε προσωπικά τον Σαν Ρα, 
κάτι που έγινε όταν ο Αμερικα-
νός επέστρεψε στην Αίγυπτο το 
1983. Ο Ραγκάμπ (υπογράφει και 
τις πέντε συνθέσεις του δίσκου, 
στη δεύτερη πλευρά, τρεις με τον 
ίδιο και τη 17μελή Cairo Jazz Or-
chestra) έπαιξε στα δύο κομμά-
τια της πρώτης πλευράς («Egypt 
Strut» και «Dawn») κόνγκα συ-
μπράττοντας με την 11μελή ορ-
χήστρα και ο Σαν Ρα κίμπορντ. 

Στις 27/2/1984, ο Σαν Ρα κα-
θοδήγησε την ορχήστρα του στο 
θέατρο «Ορφέας» της Αθήνας στο 

4ο φεστιβάλ Praxis. Η συναυλία 
ηχογραφήθηκε και κυκλοφόρη-
σε το 1984 στους τρεις δίσκους 
βινυλίου «Live at Praxis ’84, Vol. 
I, Vol. II, Vol. III» από την εται-
ρεία Praxis του Γιαννουλόπου-
λου (εξώφυλλο: Τέτη Καμούτση). 
Ο Σαλάχ Ραγκάμπ ήταν παρών 
παίζοντας κρουστά. Η συναυλία 
έμοιαζε με πολυμορφικό μουσι-
κό χάπενινγκ ξεφεύγοντας από 
τα συμβατικά όρια. Περιελάμ-
βανε ηχητικά μεταμορφωμένα 
τζαζ στάνταρντ («Satin Doll» των 
Ελινγκτον - Στρέιχορν, «Days of 
Wine and Roses» του Μαντσίνι, 
«Mack the Knife» των Μπρεχτ - 
Βάιλ, «Somewhere Over The Rain-
bow» του Αρλεν με το υπέροχο, 
τρυφερό, νευρώδες σόλο του Σαν 
Ρα, «Big John’s Special» του Φλέ-
τσερ Χέντερσον), πειραματισμούς 
υψηλής ενέργειας από τα σύνθι, 
υπνωτικές μουσικές ατμόσφαιρες, 

χορευτικά «διαστημικά» μέρη, 
αβάν-γκαρντ παραβιάσεις, γερές 
δόσεις ελεύθερου αυτοσχεδια-
σμού και πρωτότυπα διαμάντια 
του Σαν Ρα («Discipline 27», «Care-
free - Egyptian Fantasy», «Theme 
Of The Stargazers/The Satellites 
Are Spinning»). Στο οπισθόφυλλο 
βλέπουμε τον Σαν Ρα με τη χαρα-
κτηριστική κελεμπία με ανοιχτά 
χέρια έτοιμο να πετάξει, στον Ιε-
ρό Βράχο της Ακρόπολης, να πο-
ζάρει με σιγουριά και περηφάνια. 

Δύο κόσμοι
∆ύο χρόνια αργότερα, απόγευ-

μα της 8ης Ιουνίου 1986, σε μια 
ανεπανάληπτη σύμπραξη στο Co-
ney Island της Νέας Υόρκης, ο Σαν 
Ρα μοιράστηκε τη σκηνή με τον 
Τζον Κέιτζ ενώπιον περίπου 150 
ατόμων, που παρακολούθησαν με 
θρησκευτική προσήλωση και στο 
τέλος τούς αποθέωσαν. Προερ-
χόμενοι από διαφορετικούς πλα-
νήτες, μετέφεραν τις δικές τους 
εμμονές και παραδόσεις διατηρώ-
ντας ο καθένας τη δική του ταυ-
τότητα. Στο μεγαλύτερο μέρος ο 
καθένας με τη δική του έμπνευση 
εμφανιζόταν σόλο. Οι αντιθέσεις 
των δημιουργών ήταν εμφανείς, 
κάτι που πρόσφερε το στοιχείο 
της έκπληξης στο εγχείρημα, ξεκί-
νησαν από την ενδυμασία με τον 

Ρα με μια μοβ τουνίκ με ασημένια 
μανίκια, υφασμάτινο καπέλο και 
φουτουριστική περιβολή και τον 
Κέιτζ με μπλουτζίν παντελόνι και 
γκρι τζάκετ πάνω από ένα μπλε 
ντένιμ πουκάμισο. Ο Κέιτζ κάθισε 
σε ένα τραπέζι πίσω από ένα μι-
κρόφωνο, ενώ ο Σαν Ρα έπαιξε με 
το τότε προηγμένο Yamaha DΧ7 
το οποίο μεταμόρφωνε με εξω-
πραγματικό τρόπο σε εκφραστικό 
μέσο των δαιμόνιων εμπνεύσεών 
του. Μαζί ουσιαστικά συνέπραξαν 
σε τρία κομμάτια: τα δύο κομμάτια 
σιωπής («Silent Duet» και «Silent 
Duet 2» κατά την προσφιλή μέ-
θοδο του Κέιτζ) και το τρίτο, το 
πεντάλεπτο «Empty words and 
keyboard», όπου ο Κέιτζ άρθρω-
νε ανολοκλήρωτες λέξεις και ο Ρα 
έπαιζε σποραδικά στα πλήκτρα. 
∆ύο εντελώς διαφορετικοί μουσι-
κοί κόσμοι ως αφετηρίες, που και 
οι δύο ευδοκίμησαν στον χώρο της 
πρωτοπορίας. Ο Σαν Ρα σε όλη του 
τη δημιουργική πορεία ένας και-
νοτόμος της τζαζ με έντονο φιλο-
σοφικό υπόβαθρο, εξερευνώντας 
θέματα σχετικά με το ∆ιάστημα, 
αλλά και την κοινωνική δικαιοσύ-
νη, και ο Κέιτζ ως αντισυμβατικός 
κλασικός συνθέτης χρησιμοποι-
ώντας ασυνήθιστα όργανα (ρα-
διόφωνα, τηλεοπτικές συσκευές) 
και καθαρή σιωπή, αξιοποιώντας 
περίεργους ήχους και ατμόσφαι-
ρες, θολώνοντας τα όρια τέχνης 
και ζωής. Η σύγκλιση απέκτησε 
πρόσθετη αξία, αφού ο Κέιτζ είχε 
διατυπώσει επικριτικές απόψεις 
για την τζαζ και την πειραματι-
κή, αυτοσχεδιαζόμενη μουσική 
ως ακατάλληλες για επίτευξη σο-
βαρής μουσικής και η πρόκληση 
εδώ ήταν αν θα εξασφαλιζόταν η 
ισορροπία ή αν θα συγκρούονταν 
βίαια οι ισχυρά ατομικοί κόσμοι 
των δύο προσωπικοτήτων.

Ο Σαν Ρα παράγει ήχους ται-
νίας επιστημονικής φαντασίας, 
πυκνές συγχορδίες, drones, συν-
διαλέγεται με την τραγουδίστρια, 
συνεργάτιδά του, Τζουν Τάισον, 
και τον Μάρσαλ Αλεν, απαγγέλ-
λει την ασυνήθιστη ποίησή του, 
ο Κέιτζ σε φωνητικές αναγνώσεις 
και περάσματα φωνητικού ήχου. 
Το αποτέλεσμα καθηλώνει με την 
ελευθερία της μορφής, την πολυ-
πλοκότητα, αλλά και την οργανι-
κή και μηχανική λειτουργία του.

Η άρση των αμφιβολιών για 
τη χημεία τους δηλώνεται από 
τον παραγωγό της συναυλίας, Ρικ 
Ρούσο: «Οταν και ο Τζον Κέιτζ και 
ο Σαν Ρα μπήκαν μαζί στη σκη-
νή, ένιωσα μια τεράστια αίσθη-
ση ανακούφισης. ∆εν υπάρχει τί-
ποτα πιο αβάν-γκαρντ από το να 
“συναντιούνται” οι δυο τους σε 
μια ανακαινισμένη στοά, σε ένα 
θέατρο στη μέση ενός θρυλικού 
λούνα παρκ».

H συναυλία αποτυπώθηκε 
στον διπλό δίσκο βινυλίου «John 
Cage Meets Sun Ra» (Meltdown, 
1987), ενώ επανεκδόθηκε με υπό-
τιτλο «The Complete Concert» 
(Modern Harmonic, 2016).

Τζαζ συναντήσεις του Σαν Ρα

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ο Σαν Ρα στην Ακρόπολη, ποζάρει με τη χαρακτηριστική κελεμπία και με ανοιχτά χέρια, σαν έτοιμος να πετάξει.

Το εξώφυλλο του άλμπουμ των 
Τζον Κέιτζ και Σαν Ρα. ∆ύο εντελώς 
διαφορετικοί μουσικοί κόσμοι ως 
αφετηρίες, που ευδοκίμησαν στον 
χώρο της πρωτοπορίας.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον και-
ρό πλάι στο κρεβάτι σας;
Αυτόν τον καιρό διαβάζω ξανά 
τις ποιητικές συλλογές δύο πολύ 
αγαπημένων μου ποιητών. Τη 
συλλογή «Οπως οι αμπελουργοί» 
του ∆ιονύση Καψάλη από τις 
εκδόσεις Αγρα και τη συλλογή 
«Μ’ ένα στεφάνι φως» της 
Τζένης Μαστοράκη από τις 
εκδόσεις Κέδρος. Επίσης έχω 
σχεδόν πάντα μαζί μου το έργο 
«Τα εις εαυτόν» του στωικού 
φιλοσόφου Μάρκου Αυρήλιου, 
στο οποίο ανατρέχω συχνά μέσα 
στα χρόνια.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χά-
ρη στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
∆ιαβάζοντας το βιβλίο «Γυναίκες 
που τρέχουν με τους λύκους» 
της Κλαρίσα Πίνκολα Εστές, μου 
έδειξε ένα ακόμη μονοπάτι για 
να προχωρήσω στη βαθύτερη 
παρατήρηση και κατανόηση των 
συμβόλων και των αρχετύπων 
πίσω από τα παραμύθια και τους 
μύθους.
 
Βρήκατε ποτέ τον μπελά σας επει-
δή διαβάσατε ένα βιβλίο;
Ναι, βρήκα τον μπελά μου· 
με την καλή όμως έννοια, με 
την «Ηλιόπετρα» του Οκτάβιο 
Παζ σε μετάφραση του 
Κώστα Κουτσουρέλη. Αυτό το 
ποιητικό έργο ήταν για εμένα 
κεραυνοβόλος έρωτας και δεν 
το έχω ξεπεράσει. Επιστρέφω σ’ 
αυτό συχνά.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Χειμώνας με βροχή, τζάκι 
αναμμένο, αφέψημα βοτάνων 
ζεστό, θαλπωρή και εσωτερική 
γαλήνη.
 
Υπάρχουν κάποια είδη λογοτεχνί-
ας που προτιμάτε και άλλα που 
αποφεύγετε; 
Είμαι ως επί το πλείστον 
αναγνώστρια ποίησης και 
φιλοσοφίας. Αγαπώ επίσης 
τη μυθολογία, τις βιογραφίες, 
τα ημερολόγια, τις επιστολές 
και τα βιβλία ψυχολογίας. 
Τα μυθιστορήματα δύσκολα 
με κρατούν, χρειάζεται να 
έχουν μέσα τους αυτό το «κάτι 
ποιητικό» που ζητάει να δει η 
ψυχή μου.

Τι είναι αυτό που σας συγκινεί 
περισσότερο σε ένα βιβλίο;
Να με θρέφει. Να δημιουργεί 
ένα σύμπαν από σκέψεις, 
λέξεις, συναισθήματα και 
ρυθμό από το οποίο να βγαίνω 
βελτιωμένη και με ανανεωμένη 
οπτική. 
 
Υπάρχει κάποιο αγαπημένο βι-
βλίο που θα θέλατε να γίνει ται-
νία;
Θα ήθελα να δω σε μία 
προσεγμένη παραγωγή τον 
«Ερωτόκριτο» του Βιτσέντζου 
Κορνάρου. 
 
Τι αφηγούνται οι «Μνήμες μι-
κρού μήκους»;
Η ποιητική μου συλλογή 
«Μνήμες μικρού μήκους» 
είναι μια διαδρομή μέσα στο 
εσωτερικό τοπίο της μνήμης, 
με σταθμούς σε στιγμές που 
στιγματίζουν την ανθρώπινη 
μνήμη τόσο ατομικά όσο και 
συλλογικά· όπως είναι οι 
συλλογικές μας μνήμες, τα 
παιδικά βιώματα, μια γέννηση, 
ένας έρωτας, μια απώλεια – τα 
πολυποίκιλα συναισθήματα που 
αναδύονται από τα βιώματα και 
τις αναμνήσεις μας, η νοσταλγία, 
η λησμονιά - η λήθη· η επιλογή 
μας να αφήνουμε πίσω όσα 
πονούν και όσο δύναται να 
προχωράμε...
 
Ποιο είναι το μήνυμα που περ-
νάει η ποιητική συλλογή στους 
αναγνώστες;
Οπως συμβαίνει με κάθε 
βιβλίο έτσι και η συγκεκριμένη 
ποιητική συλλογή έχει 
αφήσει σε κάθε αναγνώστη 
διαφορετική επίγευση και 
συναισθηματική πληροφορία. 
Σε άλλους λειτούργησε ως 
καθρέφτης, σε άλλους ως 
επιβεβαίωση της σύνδεσης των 
ανθρώπων, με την έννοια ότι 
όλοι οι άνθρωποι χαιρόμαστε, 
λυπόμαστε και πονάμε το ίδιο. 
Και σε άλλους δόθηκε η ώθηση 
να αφήσουν πίσω μνήμες που 
πονούν και να δημιουργήσουν 
νέες.
Γι’ αυτό θα προτιμούσα να 
μην ορίσω εγώ το μήνυμα 
της συλλογής, αλλά ο κάθε 
αναγνώστης ξεχωριστά, μέσα 
από τον δικό του τρόπο θέασης 
και βίωσης του κόσμου.

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ

με τη 

ΔΕΣΠΟΙΝΑ
ΝΤΑΣΗ

Η Δέσποινα Ντάση έχει σπουδάσει διοίκηση 
επιχειρήσεων και επιμέλεια και διόρθωση 

κειμένου. Γράφει ποίηση και από τις εκδόσεις 
Κέδρος έχουν εκδοθεί οι δύο ποιητικές της 

συλλογές με τίτλους «Ολα τα Μη του κόσμου» 
(2015) και «Μνήμες μικρού μήκους» (2020). 

Περισσότερα για το έργο και τις δράσεις 
της μπορείτε να διαβάσετε στην ιστοσελίδα: 

www.despinantasi.gr.
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το 22ο Καλοκαιρινό Φεστιβάλ 
Χορού, που διοργανώνει η Νέα 
Κίνηση Ομάδων Χορού, Χορευ-
τών και Χορογράφων Κύπρου από 
τις 30 Μαΐου έως την 1η Ιουνίου, 
φέρνει στην πόλη της Λεμεσού 
ενδιαφέρουσες δουλειές χορού 
και περφόρμανς, μεταμορφώνο-
ντας για τρεις μέρες το κέντρο 
της Λεμεσού, και κατά κάποιο 
τρόπο καταλαμβάνει τον δημό-
σιο χώρο της πόλης. Για το εγ-
χείρημα του 22ου Καλοκαιρινού 
Φεστιβάλ Χορού της Νέας Κίνη-
σης μίλησε στην «Κ» η Γεωργία 
Ανδρέου, πρόεδρος του σωματεί-
ου της Νέας Κίνησης.

Η κα Ανδρέου λέει πως το Κα-
λοκαιρινό Φεστιβάλ Χορού της 
Νέας Κίνησης έχει εδραιωθεί στα-
διακά στη συνείδηση της πόλης 
της Λεμεσού. «Ο κόσμος πλέον 
είναι πιο ανοιχτός στο να παρα-
κολουθήσει τις παραστάσεις και 
τα δρώμενα, δεν ξαφνιάζεται τό-
σο και γνωρίζει ότι μπορεί να μας 
ακολουθήσει και να συμμετέχει 
ενεργά σε αυτήν την καλλιτεχνι-
κή εμπειρία». Επίσης, σχετικά με 
τη διεκδίκηση του δημόσιου χώ-
ρου η κα Ανδρέου αναφέρει πως 
ένα δρώμενο σε έναν πεζόδρομο 
ή σε μια πλατεία δεν αλλάζει μό-
νο την εικόνα του χώρου, αλλά 
και τον τρόπο που σχετιζόμαστε 
μαζί του. «Η δημιουργική παρου-
σία μάς υπενθυμίζει ότι ο δημό-
σιος χώρος είναι ζωντανός και 
μας καλεί να τον διεκδικήσουμε. 
Μέσα από την τέχνη ενισχύεται 
η εμπλοκή, η εγγύτητα και η αί-
σθηση ότι ανήκουμε, τόσο στον 
χώρο όσο και στην εμπειρία που 
μοιραζόμαστε μέσα σε/από αυ-
τόν». Όλες οι δράσεις του 22ου 
Φεστιβάλ είναι δωρεάν και ανοι-
χτές για όλους. 

–Πόσο έχει μπει ο χορός στη 
συνείδηση της πόλης της Λε-
μεσού; 

–Το Καλοκαιρινό Φεστιβάλ Χο-
ρού της Νέας Κίνησης έχει εδραι-
ωθεί σταδιακά στη συνείδηση της 
πόλης της Λεμεσού. Ο κόσμος 
πλέον είναι πιο ανοιχτός στο να 
παρακολουθήσει τις παραστάσεις 
και τα δρώμενα, δεν ξαφνιάζεται 
τόσο και γνωρίζει ότι μπορεί να 
μας ακολουθήσει και να συμμε-
τέχει ενεργά σε αυτήν την καλ-
λιτεχνική εμπειρία. Κάθε χρόνο 
το φεστιβάλ παρουσιάζει κάτι δι-
αφορετικό και πρωτότυπο, γε-
γονός που κρατά το ενδιαφέρον 
ζωντανό και ανανεωμένο. Παράλ-
ληλα, οι προκλήσεις παραμένουν, 

λόγω της φύσης του φεστιβάλ, 
που εκτυλίσσεται σε δημόσιους 
χώρους με το κοινό, συχνά, να το 
συναντά απρόσμενα, πρέπει συ-
νεχώς να προσαρμόζεται και να 
βρίσκει νέους και κυρίως επίκαι-
ρους τρόπους σύνδεσης. 

–Με ποιον τρόπο πιστεύετε πως 
ο χορός και η κίνηση μπορούν 
να διαμορφώσουν τη συνείδη-
ση της κοινωνίας για τον δη-
μόσιο χώρο; 

–Ο δημόσιος χώρος κατανοεί-
ται με την ενεργή μας παρουσία 
έξω, σ’ αυτόν. Ο χορός και η κίνη-

ση σε ένα αστικό δημόσιο τοπίο 
ενεργοποιούν και ξεδιπλώνουν 
τη ματιά μας. Λεπτομέρειες, ση-
μεία, ιστορίες και γεγονότα φα-
νερώνονται. Μέσα από τα έργα, 
τις δημιουργικές διαδικασίες και 
την παρουσία των καλλιτεχνών, 
των θεατών και των περαστικών, 
χώροι καθημερινοί γίνονται ση-
μεία συνάντησης και εμπειρίας. 
Ένα δρώμενο σε έναν πεζόδρο-
μο ή σε μια πλατεία δεν αλλάζει 
μόνο την εικόνα του χώρου, αλλά 
και τον τρόπο που σχετιζόμαστε 
μαζί του. Η δημιουργική παρου-
σία μάς υπενθυμίζει ότι ο δημό-
σιος χώρος είναι ζωντανός και 
μας καλεί να τον διεκδικήσου-
με. Μέσα από την τέχνη ενισχύ-
εται η εμπλοκή, η εγγύτητα και 
η αίσθηση ότι ανήκουμε, τόσο 
στον χώρο όσο και στην εμπει-
ρία που μοιραζόμαστε μέσα σε/
από αυτόν. 

–Το πρόγραμμα του 22ου φεστι-
βάλ έχει αναφορές στην πόλη 
της Λεμεσού και στην ιδιοσυ-
στασία της πόλης; 

–Αναμφίβολα. Η πόλη της Λε-
μεσού βρίσκεται στον πυρήνα του 
φεστιβάλ, τόσο κυριολεκτικά όσο 
και καλλιτεχνικά. Κάθε χρόνο, τα 
έργα επιλέγονται με κύριο κριτή-
ριο τη σχέση τους με τον δημό-
σιο χώρο, το πόσο ουσιαστικά, 
πρωτότυπα και site-specific δια-
λέγουν να διαδράσουν με αυτόν. 

Οι προτάσεις που φιλοξενούνται 
στο φεστιβάλ δεν τοποθετούνται 
απλώς στον χώρο, δημιουργού-
νται γι’ αυτόν, προκύπτουν μέ-
σα από τη φυσική, κοινωνική και 
ιστορική του ύλη. Παράλληλα, το 
φεστιβάλ προσπαθεί να είναι σε 
διάλογο με τον εκάστοτε παλμό 
της Λεμεσού. Μέσα από τα έργα, 
διερευνώνται κάθε χρόνο τα τρέ-
χοντα “updates” της πόλης: πώς 
μεταμορφώνεται, τι διακυβεύεται, 
τι παραμένει και τι αλλάζει. Αυ-
τή η δημιουργική συνομιλία με 
το παρόν της Λεμεσού είναι για 
εμάς απαραίτητη. 

–Έχει η Λεμεσός αρκετό δημό-
σιο χώρο ή αυτός ολοένα και 
μικραίνει; 

–∆εν πιστεύουμε ότι ο δημόσι-
ος χώρος μικραίνει απαραίτητα, 
αλλά πολλές φορές γίνεται πιο 
κλειστός ή δύσκολα προσβάσι-
μος για τον κόσμο. Συχνά μοιά-
ζει να ανήκει μόνο σε λίγους ή να 
μη νιώθεις ασφαλής να τον χρη-
σιμοποιήσεις. Γι’ αυτό θέλουμε 
να είμαστε παρόντες και ορατοί 
μέσα στην πόλη, να δίνουμε και 
να παίρνουμε. Μέσα από τα έρ-
γα που επιλέγουμε προσπαθούμε 
να δημιουργήσουμε έναν δημό-
σιο χώρο που είναι ζωντανός και 
ανοιχτός για όλους. 

–Οι προκλήσεις για ένα τέτοιο 
φεστιβάλ ποιες είναι; 

–Οι προκλήσεις είναι πολλές 
και ποικίλες. Πρώτα απ’ όλα, ο 
δημόσιος χώρος έχει τους δικούς 
του περιορισμούς, από τεχνικά 
ζητήματα μέχρι τη διαχείριση του 
χώρου και την ασφάλεια των καλ-
λιτεχνών και του κοινού. Επίσης, 
η ανάγκη να κρατήσουμε το φε-
στιβάλ ζωντανό, καινοτόμο και 
ταυτόχρονα προσιτό, απαιτεί με-
γάλη προσπάθεια και συνεργασία 
με πολλούς φορείς. ∆εν πρέπει 
να ξεχνάμε και το γεγονός ότι η 
καλλιτεχνική δημιουργία σε δη-
μόσιο χώρο προϋποθέτει ευελιξία 
και προσαρμογή, καθώς η κάθε 
τοποθεσία έχει τη δική της δυ-
ναμική και προκλήσεις. 

–Ποιο θα λέγατε πως είναι το 
αποτύπωμα που έχει αφήσει 
το Καλοκαιρινό Φεστιβάλ Χο-
ρού της Νέας Κίνησης; 

–Το καλοκαιρινό Φεστιβάλ Χο-
ρού της Νέας Κίνησης έχει συμ-
βάλει σημαντικά στη ζωή της πό-
λης και κυρίως στην κοινότητα 
του χορού.

Έχει φέρει τον σύγχρονο χο-
ρό, έξω από τις κλειστές αίθου-
σες, στους δρόμους και τις πλα-
τείες της Λεμεσού, κάνοντάς τον 
πιο προσιτό στο κοινό. Λόγω της 
φύσης του δημόσιου χώρου, κά-
θε χρόνο βιώνουμε το φεστιβάλ 
με διαφορετικό τρόπο, είναι σαν 
να το δημιουργούμε ξανά από 
την αρχή, παρόλο που το δουλεύ-
ουμε 22 χρόνια. Μέσα από αυτή 
τη διαρκή διαδικασία, χορευτές, 
καλλιτέχνες και θεατές έχουν την 
ευκαιρία να συναντηθούν και να 
αλληλεπιδράσουν. Η πόλη απο-
κτά μια νέα, πιο ζωντανή και δυ-
ναμική εικόνα. Το φεστιβάλ απο-
τελεί σταθερό σημείο αναφοράς 
για τον πολιτισμό της Λεμεσού, 
ενώ συνεχίζει να μεταβάλλεται 
μαζί με την πόλη.

Διεκδικώντας
δημιουργικά

τον δημόσιο χώρο 
Το 22ο καλοκαιρινό φεστιβάλ Χορού της Νέας Κίνηση

φέρνει στους δρόμους της Λεμεσού

ενδιαφέρουσες χορογραφικές δουλειές

Οι προκλήσεις παραμένουν, λόγω της φύσης του φεστιβάλ, που εκτυλίσσεται σε δημόσιους χώρους με το κοινό, 
συχνά, να το συναντά απρόσμενα, πρέπει συνεχώς να προσαρμόζεται και να βρίσκει νέους και κυρίως επίκαιρους 
τρόπους σύνδεσης. Στη φωτογραφία η περφόρμανς του Πέτρου Κονναρή το 2024. 

Ο δημόσιος χώρος κατανοείται με την ενεργή μας παρουσία έξω, σ’ αυτόν. Ο χορός και η κίνηση σε ένα αστικό δημό-
σιο τοπίο ενεργοποιούν και ξεδιπλώνουν τη ματιά μας. Λεπτομέρειες, σημεία, ιστορίες και γεγονότα φανερώνονται. 
Στη φωτογραφία η περφόρμανς της ∆ιαμάντως Χατζηζαχαρίου το 2021.

Μέσα από 

την τέχνη, 
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με, τόσο στον 

χώρο όσο και 

στην εμπει-
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Η πόλη της Λεμεσού βρίσκεται στον πυρήνα του φεστιβάλ, τόσο κυριολεκτικά όσο και καλ-
λιτεχνικά. Κάθε χρόνο, τα έργα επιλέγονται με κύριο κριτήριο τη σχέση τους με τον δημόσιο 
χώρο. Η παρουσίαση της δουλειάς της Αρετής Χουρδάκη από το φεστιβάλ του 2023.

Η πόλη αποκτά μια νέα, πιο ζωντανή και δυναμική εικόνα. Το φεστιβάλ αποτελεί σταθερό 
σημείο αναφοράς για τον πολιτισμό της Λεμεσού, ενώ συνεχίζει να μεταβάλλεται μαζί με 
την πόλη. Από τη δουλειά της Μαρίας Χασάπη το 2022.

Δεν πιστεύουμε ότι ο δημόσιος χώρος μικραίνει απαραίτητα, αλλά πολλές φορές γίνεται πιο κλειστός 
ή δύσκολα προσβάσιμος για τον κόσμο. Στη φωτογραφία η Αριάννα Οικονόμου από την περυσινή της 
δουλειά (2024).  
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ΜΠΕΡΝΑΡΝΤ ΜΑΛΑΜΟΥΝΤ
Το καπέλο του Ρέμπραντ 
μτφρ.: Τόνια Κοβαλένκο
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 512

 

Περίπου χίλιες σελίδες αριθμούν οι 
δύο εκδόσεις των διηγημάτων του 
Μπέρναρντ Μάλαμουντ που έχουν 
κυκλοφορήσει στα ελληνικά από 
τις εκδόσεις Καστανιώτη. Το 2020 
γίναμε γνώστες της επιδεξιότητας 
του Αμερικανού συγγραφέα στη 
μικρή φόρμα με τη συλλογή «Το 
μαγικό βαρέλι» και τώρα, τέσσερα 
χρόνια μετά, με τη συλλογή «Το 
καπέλο του Ρέμπραντ», επιβεβαι-
ώνεται πλήρως η ζέση που έδειξε 
στις μικρές ιστορίες του. 

Μπορεί το 1967 να έλαβε το 
σεπτό βραβείο Πούλιτζερ για το 
μυθιστόρημά του «Ο μάστορας» 
(εκδ. Καστανιώτη), εντούτοις το 
σύνολο των διηγημάτων του μάς 
προσφέρει μια καλειδοσκοπική 
ματιά γύρω από τις βασικές θεμα-
τικές που καθορίζουν το έργο του.

Η μυθοπλασία του Μάλαμουντ 
διαπνέεται από μια θετική εκτίμη-
ση για τη ζωή. Παρά τα βάσανα, 
τις απογοητεύσεις ή τον πόνο που 
υφίστανται οι ήρωές του, η ζυγα-
ριά γέρνει πάντα υπέρ της ζωής. 
Ο ίδιος, άλλωστε, στα μέσα του 
20ού αιώνα, οπότε και ξεκίνησε 
τη συγγραφική του σταδιοδρο-
μία, γύρισε την πλάτη στον μη-
δενισμό και τον αρνητισμό που 
κυριαρχούσε, εν πολλοίς, στη λο-
γοτεχνία της Αμερικής. 

Η άλλη διαφοροποίησή του με 
τους συγκαιρινούς του συγγρα-
φείς είναι ότι τάχθηκε υπέρ της 
παραδοσιακής πλοκής θεωρώ-
ντας πως το υπέρτατο καθήκον 
του συγγραφέα είναι να αφηγη-
θεί μια ιστορία που να έχει συ-
νεκτική φόρμα. Σε αντίθεση με 
την εγγενή αμορφία του Νέου 
Μυθιστορήματος. 

Οι ιστορίες στο «Καπέλο του 
Ρέμπραντ» κουβαλούν κάτι από 
τους μεγάλους της λογοτεχνί-
ας του 19ου αιώνα. Αίφνης, από 
τον κόσμο που δομεί ξεπηδάει το 
πνεύμα του Λέοντος Τολστόι, του 
Φιοντόρ Ντοστογιέφσκι, του Γκου-
στάβ Φλομπέρ. 

Την ίδια στιγμή, όμως, ερανί-
ζεται στοιχεία από τους σημαντι-
κούς συγγραφείς της Αμερικής, 
όπως ο Στίβεν Κρέιν, ο Ερνεστ Χέ-
μινγουεϊ και ο Σέργουντ Αντερσον. 

Στα περισσότερα διηγήματά 
του πρωταγωνιστές είναι Εβραί-
οι ή Ιταλοί.

Ο Μάλαμουντ ήταν Εβραίος και 
μέσω του πατέρα του, ο οποίος 
ήταν ένας Εβραίος μετανάστης, 
ήρθε σε επαφή με τα Γίντις από 
πολύ νωρίς. Ηταν, λοιπόν, λογικό 
να δώσει σε πολλούς ήρωές του αυ-
τά τα χαρακτηριστικά, καθώς του 
ήταν οικεία. Ωστόσο για τον Μάλα-
μουντ ο Εβραίος δεν είναι κάποιος 
μοναδικός μάρτυρας του κόσμου. 

Περισσότερο είναι μια μεταφορά 
για όλα τα ανθρώπινα όντα. 

Κάπως έτσι, οι ήρωές του εί-
ναι συνήθως άνθρωποι που βρί-
σκονται παγιδευμένοι στη μοίρα 
τους, αλλά με κάποιον τρόπο, είτε 
με τη δική τους δύναμη είτε με τη 
βοήθεια της τύχης, καταφέρνουν 
να την ξεπεράσουν. 

Ο Μάλαμουντ αντιμετωπίζει 
όλους τους ήρωές του με τον δέο-
ντα ανθρωπισμό. Μπορεί κάποιες 
φορές να τους βάζει να δέχονται 
βολές και πυρά, στο τέλος όμως 
τους αφήνει να χαρούν την αγά-
πη, την ελπίδα και την ομορφιά 
του κόσμου. 

Μια τυπική ιστορία του Μάλα-

μουντ, όπως αυτές που συγκρο-
τούν το «Καπέλο του Ρέμπραντ», 
ξεκινάει με την πορεία μύησης του 
πρωταγωνιστή. Συνήθως ένας νε-
αρός ή ένας ηλικιωμένος με ανο-
λοκλήρωτη προσωπικότητα, συ-
ναντούν μια πατρική φιγούρα που 
θα τους διδάξει τις έννοιες του 
πόνου και της πνευματικότητας 
και μέσω αυτής της διδαχής θα 
τους οδηγήσει στην απόφαση να 
αναλάβουν την ευθύνη της ζωής 
τους, δίχως να μπλέκονται στα 
δίχτυα της μοίρας.  

Από τα 25 διηγήματα που συ-
γκροτούν την παρούσα έκδοση 
ξεχωρίζει το ομώνυμο, που είναι 
μια αλληγορία για την αδυναμία 
των ανθρώπων να κατανοήσουν 
ο ένας τον άλλο. Στο «Καπέλο του 
Ρέμπραντ», ο Ρούμπιν είναι γλύ-
πτης και ο Αρκιν ιστορικός τέ-
χνης, συνάδελφοι σε μια σχολή 
τέχνης της Νέας Υόρκης. Συνα-
ντιούνται καθημερινά και χαιρε-
τιούνται άηχα. Μια μέρα, όμως, 
ο Αρκιν κάνει μια παρατήρηση 
για το καπέλο που φοράει ο Ρού-
μπιν λέγοντάς του πως θυμίζει 
εκείνο που φορούσε ο Ρέμπραντ 
στις αυτοπροσωπογραφίες του. 
Από εκείνη τη στιγμή η σχέση 
τους παγώνει. Τελικά, ο Αρκιν ζη-
τάει συγγνώμη, ο Ρούμπιν κλαίει 
και οι δύο άνδρες ξαναρχίζουν τη 
στενή φιλία τους.

Είτε μέσω του ρεαλισμού είτε 
μέσω των υπερβατικών δυνάμεων, 
οι ιστορίες του Μάλαμουντ είναι 
ευφρόσυνες και πλήρως ανεπτυγ-
μένες. Εξαιρετική η μετάφραση 
της Τόνιας Κοβαλένκο. 

Η ζυγαριά γέρνει υπέρ της ζωής
Ιστορίες που κουβαλούν κάτι από τους μεγάλους της λογοτεχνίας του 19ου αιώνα

Του ΔΙΟΝΥΣΗ ΜΑΡΙΝΟΥ 
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Η μυθοπλασία 
του Μάλαμουντ δια-

πνέεται από μια θετική 
εκτίμηση για τη ζωή, 

παρά τα βάσανα, 
τις απογοητεύσεις 

ή τον πόνο που υφί-
στανται οι ήρωές του.

Οι ήρωες στα διηγήματα 
του Μάλαμουντ είναι συνή-
θως άνθρωποι που βρίσκο-
νται παγιδευμένοι στη μοί-
ρα τους, αλλά με κάποιον 
τρόπο, είτε με τη δική τους 
δύναμη είτε με τη βοήθεια 
της τύχης, καταφέρνουν να 
την ξεπεράσουν.

Ο Μπέρναρντ Μάλαμουντ αντιμετωπίζει τους ήρωές του με ανθρωπισμό. Μπορεί να τους βάζει να δέ-
χονται βολές και πυρά, στο τέλος όμως τους αφήνει να χαρούν την αγάπη και την ομορφιά του κόσμου.
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Ενα σπάνιο φιλμ μάς έρχεται από 
τη Σαουδική Αραβία, αφού πρώ-
τα κατάφερε να ξεπεράσει τις 
απαγορεύσεις και να κάνει την 
πρεμιέρα του στο Φεστιβάλ Καν-
νών του 2024. Βρισκόμαστε στη 
δεκαετία του 1990 και ένας νεα-
ρός δάσκαλος φθάνει σε κάποιον 
απομονωμένο οικισμό, καταμε-
σής της ερήμου, προκειμένου να 
διδάξει τα παιδιά των ντόπιων 
κτηνοτρόφων. Εκεί θα τραβήξει 
την προσοχή μιας επίσης νεα-
ρής κοπέλας, η οποία κάτω από 
το αδιαπέραστο μαύρο πέπλο 
της κρύβει ένα ανήσυχο πνεύ-
μα· όταν θα του ζητήσει να ζω-
γραφίσει το πορτρέτο της κρυ-
φά, η μικρή κοινότητα θα μπει 
σε υποψίες και οι δυο τους σε 
μεγάλο κίνδυνο. 

Το φιλμ του Τοφίκ Αλζαϊντί 
είναι απλούστατο, ωστόσο φέρ-
νει μαζί του ένα ρομαντισμό και 
μια τρυφερότητα που δύσκολα 
απαντά πια ακόμα και στο ευ-
ρωπαϊκό σινεμά. Οι δύο νέοι δεν 

έχουν να υπερκεράσουν μόνο 
τις προκαταλήψεις και τις απα-
γορεύσεις ενός θεοκρατικού, 
συντηρητικού περιβάλλοντος, 
αλλά και τους δικούς τους εν-
δοιασμούς που βάζουν αυτόμα-
τα φρένο στις επιθυμίες τους. 

Από μηχανής θεός
Ως... μεσάζων θα λειτουργήσει 

ο ντόπιος μπακάλης, το μαγαζί 
του οποίου γίνεται μυστικό ατε-
λιέ προκειμένου η κοπέλα να πο-
ζάρει για το πορτρέτο της. Ταυ-
τόχρονα, οι κεφαλές του χωριού 
αρχίζουν να ανησυχούν και για 
τα μαθήματα του δασκάλου στα 
παιδιά τους, τα οποία βρίσκουν 
πολύ προχωρημένα. 

Φυσικά εδώ υπάρχει αρκετή 
απλοϊκότητα, καθώς και κάποιες 
σεναριακές ευκολίες που προ-
δίδουν την έλλειψη κινηματο-
γραφικής ωριμότητας του δημι-
ουργού· από την άλλη, αυτά σε 
μεγάλο βαθμό συγχωρούνται, 
ειδικά αν λάβει κανείς υπόψη το 

πλαίσιο δημιουργίας της ταινίας 
και (κυρίως) τις υπόλοιπες αρε-
τές της. Ούτως ή άλλως το μοτίβο 
της τέχνης που αντιπαρατίθεται 
στον σκοταδισμό, τόσο στη συ-
γκεκριμένη ιστορία όσο και στην 
πραγματική ζωή, λειτουργεί εδώ 
και σε συμβολικό επίπεδο.

Εξωστρέφεια
Το τελευταίο για το οποίο αξί-

ζει να γίνει λόγος είναι το ίδιο 
το γεγονός της δημιουργίας της 
ταινίας. Παρά το αυστηρά θε-
οκρατικό καθεστώς της χώρας 
της Μέσης Ανατολής, το τοπικό 
υπουργείο Πολιτισμού προσπα-
θεί τα τελευταία χρόνια να στη-
ρίξει τις ντόπιες παραγωγές και 
να δείξει κάποια εξωστρέφεια. 
Προφανώς η εικονοποιία του 
«Norah» ίσως ήταν διαφορετική 
δίχως τις διάφορες απαγορεύσεις, 
ωστόσο, ακόμα και υπό αυτές τις 
συνθήκες, το τελικό αποτέλε-
σμα παραμένει αξιόλογο και απο-
πνέει μια αύρα αυθεντικότητας.

Ενα πορτρέτο στην
καρδιά της ερήμου
Δύο νέοι απέναντι σε απαγορεύσεις αλλά και ενδοιασμούς

H Μαρία Μπαχράουι σε σκηνή της ταινίας «Norah», που είχε κάνει πρεμιέρα στο περυσινό Φεστιβάλ των Καννών. 
Το φιλμ του Τοφίκ Αλζαϊντί είναι απλούστατο, ωστόσο φέρνει μαζί του ρομαντισμό και τρυφερότητα.
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Norah ��½
ΔΡΑΜΑ (2024), 94΄
Σκηνοθεσία: Τοφίκ Αλζαϊντί
Ερμηνείες: Γιαγκούμπ 
Αλφαράν, Μαρία Μπαχράουι

O Σεθ Ρόγκεν σε σκηνή της 
σειράς «Studio».

Ο Χάλφνταν Ούλμαν Τέ-
ντελ κέρδισε τη Χρυσή Κά-
μερα στο Φεστιβάλ Καννών.

� κακό  

�� μέτριο  

��� καλό   

���� πολύ καλό   

����� εξαιρετικό

The Studio
ΚΩΜΩΔΙΑ (2025)
Δημιουργός: Σεθ Ρόγκεν
Ερμηνείες: Σεθ Ρόγκεν, Κάθριν Ο’ Χάρα

 
Μια από τις πιο απολαυστικές σει-
ρές που έχουμε δει τον τελευταίο 
καιρό βρίσκεται στην πλατφόρμα 
της Apple TV. Ο πολυπράγμων 
Σεθ Ρόγκεν υλοποιεί εδώ ένα εμ-
φανώς αγαπημένο του πρότζεκτ, 
τόσο μπροστά όσο και πίσω από 
την κάμερα. Ο Ματ Ρέμικ, στέ-
λεχος μεγάλου χολιγουντιανού 
στούντιο, θα βρεθεί ξαφνικά επι-
κεφαλής του, εξασφαλίζοντας τη 
δουλειά των ονείρων του. Σύ-
ντομα ωστόσο θα καταλάβει ότι 
τα προβλήματα, το άγχος και οι 
συμβιβασμοί, καθώς προσπαθεί 
να συγκεράσει τα μεγάλα κέρδη 
με την καλλιτεχνική αξία, είναι 
ικανά να τον οδηγήσουν στο... 
ψυχιατρείο. Ο Ρόγκεν δίνει ταχύ-
τατους ρυθμούς στα επεισόδια, 

εξομοιώνοντας τη χολιγουντιανή 
καθημερινότητα και παρασύρο-
ντας τον θεατή στη λάμψη αλλά 
και στην τρέλα των στούντιο. 

Σύμμαχός του είναι φυσικά 
ένα σενάριο γεμάτο από κινη-
ματογραφικές αναφορές, εσωτε-
ρικά αστεία και ξεκαρδιστικούς 
διαλόγους· κυρίως, αυτό που δί-
νει έξτρα «αλατοπίπερο» είναι 
τα δεκάδες περάσματα διαση-
μοτήτων, από τον Μάρτιν Σκορ-
σέζε και τον Μπράιαν Κράνστον 
μέχρι τη Σαρλίζ Θερόν, τον Ρον 
Χάουαρντ, τον Ζακ Εφρον, τον 
Στιβ Μπουσέμι κ.ά.

Ενημέρωση γονέων ���
ΔΡΑΜΑ (2024), 100΄
Σκηνοθεσία: Χάλφνταν Ούλμαν Τέντελ
Ερμηνείες: Ρενάτε Ράινσβε, 
Ελεν Ντόριτ Πέτερσεν

Από την πλατφόρμα του Cino-
bo επιλέγουμε το σκηνοθετικό 

ντεμπούτο του εγγονού του Ιν-
γκμαρ Μπέργκμαν και της Λιβ 
Ούλμαν, ο οποίος ξεκινάει από 
το κοινωνικό δράμα, για να του 
δώσει σύντομα διαστάσεις θρί-
λερ. Μια δασκάλα δημοτικού 
καλεί σε ακρόαση τους γονείς 
δύο εξάχρονων αγοριών, ένα 
εκ των οποίων κατηγορείται για 
ανάρμοστη συμπεριφορά έναντι 
του άλλου. 

Καθώς οι εντάσεις μεταξύ των 
γονέων ανεβαίνουν, ο σχολικός 
μηχανισμός κινητοποιείται πε-
ραιτέρω, ωθώντας ωστόσο την 
κατάσταση σε απρόβλεπτα, σχε-
δόν παρανοϊκά μονοπάτια. 

Κάπως έτσι εξελίσσεται και 
η αισθητική προσέγγιση του 
Χάλφνταν Ούλμαν Τέντελ, ο 
οποίος κέρδισε τη Χρυσή Κά-
μερα στο Φεστιβάλ Καννών λό-
γω του εφευρετικού τρόπου με 
τον οποίο χειρίζεται ένα σχετικά 
κοινότοπο θέμα.

Στα άδυτα της βιομηχανίας του θεάματος
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Ενδιαφέρουσα υπήρξε η επιλογή 
του αρχιμουσικού Γιώργου Πέ-
τρου να παρουσιάσει φέτος το 
ορατόριο «Η Ανάσταση» του Γκέ-
οργκ Φρίντριχ Χέντελ, έργο που 
σπάνια ακούγεται στη χώρα μας. 
Η συναυλία πραγματοποιήθηκε 
Μεγάλη ∆ευτέρα 14 Απριλίου 
στην αίθουσα «Χρήστος ∆. Λα-
μπράκης». Συμμετείχαν η Καμε-
ράτα, Ορχήστρα των Φίλων της 
Μουσικής, καθώς επίσης πέντε 
μονωδοί. Στο έργο αυτό ο Χέντελ 
προβλέπει εντυπωσιακά μεγάλη 
ορχήστρα. Μάλιστα, ένα από τα 
πιο ενδιαφέροντα στοιχεία της 
«Ανάστασης» είναι ο πρωτότυ-
πος τρόπος με τον οποίο συνδυ-
άζονται μεταξύ τους τα διάφορα 
όργανα. Οι συχνά απρόσμενες 
επιλογές του συνθέτη είναι ευθυ-
γραμμισμένες με το στοιχείο της 
εκζήτησης που κυριαρχεί στην τέ-
χνη του μπαρόκ. Επίσης, μαρτυ-

ρούν τη διάθεση του τότε ακόμη 
23χρονου Χέντελ να εντυπωσιά-
σει το ακροατήριο του μαρκησί-
ου Φραντσέσκο Ρούσπολι, στην 
έπαυλη του οποίου πρωτοπαρου-
σιάστηκε το ορατόριο την Κυρια-
κή του Πάσχα του 1708. 

Η ποικιλία της μουσικής ανα-
δείχθηκε υποδειγματικά από τον 
Πέτρου και την Καμεράτα, ενι-
σχυμένη με μουσικούς εξειδικευ-
μένους στο μπαρόκ. Η ερμηνεία 
ξεχώρισε για την προσοχή και την 
ευαισθησία με την οποία αντιμε-
τώπισε, όχι μονάχα τις άριες και 
τα λαμπερά, εξωστρεφή κομμά-
τια, αλλά ιδίως τα χαμηλόφωνα 
αφηγηματικά μέρη και τις λυρι-
κές σελίδες του έργου. Ενδεικτι-
κά μονάχα σημειώνει κανείς τον 
ποιητικό διάλογο ανάμεσα στον 
Ευαγγελιστή Ιωάννη (Κρίστιαν 
Ανταμ) και τη βιόλα ντα γκάμπα 
(Ανδρέας Λινός) με τη συνδρομή 
της θεόρβης (Θεόδωρος Κίτσος). 

Aνιση διανομή
Στην πρεμιέρα του ορατορίου 

τους ρόλους του Αγγέλου και της 
Μαρίας του Κλωπά είχαν αναλά-
βει ευνούχοι τραγουδιστές, καθώς 

στην επικράτειά του ο Πάπας δεν 
επέτρεπε σε γυναίκες να συμμε-
τέχουν σε δημόσια μουσικά θε-
άματα. Παρά ταύτα, ο Ρούσπολι 
δεν μπόρεσε να αντισταθεί στη 
γοητεία της διάσημης υψιφώνου 
Μαργκερίτα Ντουρασάντι και της 
προσέφερε τον ρόλο της Μαγδα-
ληνής. Το πρωί της επομένης ο 
μαρκήσιος δέχθηκε επίπληξη από 
τον ποντίφικα και υποχρεώθηκε 
να την αντικαταστήσει με έναν 
ακόμη ευνούχο. 

Ο Πέτρου επέλεξε γυναικείες 
φωνές για τους ρόλους της Μα-
ρίας Μαγδαληνής και της Μα-
ρίας του Κλωπά, αλλά προτίμη-
σε κόντρα τενόρο για αυτόν του 
Αγγέλου, ενδεχομένως επιθυμώ-
ντας ένα περισσότερο «άφυλο» 
ηχόχρωμα για τον συγκεκριμένο 
ρόλο. Το πρόβλημα ήταν ότι το 
ηχόχρωμα της φωνής του Νικο-
λό Μπαλντούτσι, που ερμήνευσε 
τη μουσική, δύσκολα θα μπορού-
σε να χαρακτηριστεί «αγγελικό». 
Στα θετικά προσμετρώνται η δε-
ξιοτεχνία και η ένταση της φωνής 
του. Eνταση ήταν το στοιχείο που 
απουσίαζε από τη φωνή της κο-
ντράλτο Λένας Σούτορ - Βέρνιχ, 
που ανέλαβε τη Μαρία του Κλω-
πά. Στα αφηγηματικά μέρη και 
στις λυρικές σελίδες χαιρόταν κα-
νείς το ωραίο ηχόχρωμα. Ωστόσο, 
στα σημεία δεξιοτεχνίας ή όποτε 
η ορχήστρα αποκτούσε μέγεθος, 
η ένταση ήταν οριακή τουλάχι-
στον για το συγκεκριμένο μέγεθος 
αίθουσας. Τη Μαγδαληνή απέ-
δωσε η μεσόφωνος Μαίρη - Eλεν 
Νέζη με τη γνώριμη μουσικότητα 
και εκφραστικότητά της. Θετική 
ήταν επίσης η παρουσία των αν-
δρών, του μπασοβαρύτονου Σρέ-
τεν Μανόιλοβιτς που ερμήνευσε 
τον Εωσφόρο και, κυρίως, του 
τενόρου Κρίστιαν Ανταμ στον 
ρόλο του Ευαγγελιστή Ιωάννη. 

Στα ξύλινα πετάσματα που κα-
λύπτουν το εκκλησιαστικό όργα-
νο της αίθουσας προβάλλονταν 
γενικόλογα και ελάχιστα διαφωτι-
στικά βίντεο (σχεδιασμός προβο-
λών: Γιώργος Τέλλος, συνεργάτης 
προβολών: Κωστής Μουσικός). 
Απουσίαζαν οι υπέρτιτλοι, σίγου-
ρα περισσότερο χρήσιμοι, ειδικά 
αφού στο έντυπο πρόγραμμα δεν 
περιλαμβανόταν σύνοψη ούτε 
καν η διάρθρωση του ορατορίου. 
Κρίθηκε σημαντικότερο το σημεί-
ωμα για τη φωτιστική - εικαστική 
προσέγγιση. Και προφανώς μέσα 
στο σκοτάδι της αίθουσας ο θε-
ατής δεν μπορούσε να παρακο-
λουθήσει τη μετάφραση των στί-
χων που διανεμήθηκε δωρεάν σε 
φωτοτυπίες σε όσους πρόλαβαν.

Λαμπερή «Ανάσταση»
από την Καμεράτα

Ο αρχιμουσικός Γιώργος Πέτρου (στη μέση) διευθύνει την Καμεράτα στο 
ορατόριο «Ανάσταση» του Γκέοργκ Φρίντριχ Χέντελ.

Η ποικιλία της μουσικής 
του Χέντελ αναδείχθηκε 

υποδειγματικά από 
τον Πέτρου και την 

Καμεράτα, ενισχυμένη 
με μουσικούς εξειδικευ-

μένους στο μπαρόκ.

CINEMA
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

ΜΟΥΣΙΚΗ
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Οταν θα δημοσιευθεί το παρόν κεί-
μενο, το 78ο Φεστιβάλ Καννών θα 
έχει μόλις ρίξει την αυλαία του. 
Από την άλλη, είναι ασφαλές να 
πούμε ότι η πιο λαμπερή πρεμιέ-
ρα μέσα σε αυτό το 12ήμερο της 
κινηματογραφικής γιορτής έγινε 
τις πρώτες ημέρες της διοργάνω-
σης, όταν ο Τομ Κρουζ έφθασε 
στο κόκκινο χαλί για να παρου-
σιάσει το τελευταίο κεφάλαιο του 
θρυλικού franchise «Επικίνδυνη 
Αποστολή». Γύρω του είχε τους 
υπόλοιπους πρωταγωνιστές του 
καστ, μερικοί από τους οποίους 
αποτελούν συνοδοιπόρους ενός 
ταξιδιού ολόκληρων δεκαετιών, 
το οποίο ολοκληρώνεται με την 
«Εσχάτη Τιμωρία», που κυκλο-
φορεί εδώ και λίγες ημέρες στις 
αίθουσες. 

 
ΣΑΪΜΟΝ ΠΕΓΚ

Ενας «Q» πολύ
διαφορετικός

«Τον προσεχή Νοέμβριο συμπλη-
ρώνονται είκοσι χρόνια από τότε 
που γύρισα την πρώτη μου σκηνή 
στην “Επικίνδυνη Αποστολή 3”», 
μας λέει ο Σάιμον Πεγκ, ο οποίος 
υποδύεται τον Μπέντζι, τον εξπέρ 
της τεχνολογίας που εμπιστεύεται 
τυφλά ο Ιθαν Χαντ. «Και μόνο η 
ευκαιρία να παίξεις ένα χαρακτή-
ρα για τόσα χρόνια, να τον ανα-
πτύξεις ώστε να μεγαλώσει και να 
εξελιχθεί σε έναν πιο ικανό και 
έμπειρο πράκτορα, είναι πραγ-
ματικό δώρο», συμπληρώνει σαν 
να μιλάει για κάποιο... παιδί του.

Στη νέα ταινία, ο Ιθαν και η 
ομάδα του καλούνται να δώσουν 
την ύστατη μάχη απέναντι στην 
«Οντότητα», μια υπερεξελιγμέ-
νη –και αυτόνομη– τεχνολογία 
τεχνητής νοημοσύνης, η οποία 
απειλεί την ανθρωπότητα με πυ-
ρηνικό ολοκαύτωμα. Στην πο-
ρεία σχεδόν όλοι οι ήρωες θα 
χρειαστεί, με τον έναν ή τον άλ-
λο τρόπο, να θυσιάσουν κάτι για 
να επιτύχουν τον στόχο τους, σε 
ένα σχεδόν μεσσιανικό μοτίβο. 
«Για εμένα η ταινία έχει να κάνει 
πολύ με την ολοκλήρωση. Με το 
να γίνεις αυτό που είσαι προο-
ρισμένος να είσαι. Για τον Μπέ-
ντζι, από την πρώτη του εμφά-
νιση σαν απλός τεχνικός μέχρι 
το σημείο που φτάνει σε αυτό το 
φιλμ, είναι σαν να παρακολου-
θείς την εξέλιξη μιας κάμπιας –
και πριν από 20 χρόνια έμοιαζα 
με κάμπια, για να είμαι ειλικρι-
νής– σε πεταλούδα. Οπότε έχει 
να κάνει με το πεπρωμένο και 
την εκπλήρωσή του, και βέβαια 
αυτό απαιτεί θυσίες».

Φυσικά δεν γίνεται να μη ρω-

τήσουμε τον «παλιό» της ομάδας 
τι έχει να πει για τον άνθρωπο - 
ηθοποιό που κρατά ζωντανό και 
ακμαίο τον μύθο της «Επικίνδυ-
νης Αποστολής» εδώ και σχεδόν 
τριάντα χρόνια. «Ο Τομ Κρουζ 
είναι ο μοναδικός άνθρωπος που 
ξέρω ο οποίος με συνέπεια δί-
νει το 100% της προσπάθειας 
και της αφοσίωσής του σε κάτι. 
∆εν κάνει τίποτα στο μισό, ούτε 
καν στα 9/10. Αυτό το νοιάξιμο 
και η μεθοδικότητα τον έχουν 
φτάσει εκεί που είναι, απλώς 
επειδή δεν υπάρχει άλλος που 
να το κάνει σε αυτόν τον βαθ-
μό. Επειτα υπάρχει η δουλειά 
που κάνουν με τον (σ.σ. σκη-
νοθέτη) Κρίστοφερ Μακουάρι. 
Σε κάθε ταινία αναπτύσσουν 
νέες τεχνικές κάμερας και γυρί-
σματος. Ο Τομ αναπτύσσει και-
νούργιες ικανότητες. Πηγαίνει 
ακόμα λίγο παρακάτω σχετικά 
με τον κίνδυνο στον οποίο βάζει 
τον εαυτό του. Ετσι, κάθε ταινία 
αποτελεί εξέλιξη και στο κοινό 
δεν σερβίρεται το ίδιο πράγμα 
ξανά», καταλήγει ο Πεγκ. 

ΧΕΪΛΙ ΑΤΓΟΥΕΛ

Ο Τομ Κρουζ
παραμένει μαθητής

Η Χέιλι Ατγουελ, από την πλευρά 
της, αποτελεί πιο πρόσφατη προ-
σθήκη, καθώς πρωταγωνιστεί μό-
νο στις δύο τελευταίες ταινίες της 
σειράς, όμως δίνει τη δική της δι-
άσταση στο φαινόμενο Κρουζ: «Ο 
κόσμος τον ξέρει ως έναν τρομε-
ρά αφοσιωμένο και πειθαρχημένο 
ηθοποιό - παραγωγό, που εμφα-
νίζεται κάθε μέρα αφιερώνοντας 
κάθε κύτταρο του σώματός του 
στη δημιουργία της ταινίας. Ταυ-
τόχρονα παραμένει μαθητής του 
σινεμά, θέλει να μαθαίνει και να 
μεταφέρει τη γνώση. Εχοντας το 
προνόμιο να τον γνωρίσω καλύ-
τερα εδώ και πέντε χρόνια, μπο-
ρώ να πω ότι είναι ένα πολύ ευ-
γενικό άτομο, ανθρωπιστής και 
έτοιμος πάντα να σε βοηθήσει». 

Ο ρόλος της Γκρέις, τον οποίο 
υποδύεται, είναι και ο βασικός γυ-
ναικείος, σε μια ταινία που οι γυ-

ναίκες γενικώς παίρνουν καθορι-
στικές αποφάσεις και δρουν πολύ 
ενεργά στα πιο κρίσιμα σημεία. 
«Νομίζω ότι αυτό που θέλουμε, ως 
κοινό, από τις ταινίες δράσης έχει 
σίγουρα εξελιχθεί τις τελευταίες 
π.χ. τρεις δεκαετίες που υπάρχει 
το franchise. Οι γυναικείοι χαρα-
κτήρες παίρνουν όντως σημαντι-
κές αποφάσεις, κατέχουν θέσεις 
εξουσίας και έχουν ιδιαίτερα χα-
ρακτηριστικά, με ένα βαθμό λε-
πτομέρειας που συχνά δινόταν 
μόνο στους άνδρες πρωταγωνι-
στές. Και βέβαια εδώ έχουμε ένα 
εξαιρετικό γυναικείο καστ με ηθο-
ποιούς όπως η Πομ Κλεμεντίεφ, η 
Αντζελα Μπάσετ, η Τζάνετ Μακι-
ντάιερ και η Χάνα Γουάντιγχαμ», 
σημειώνει η Βρετανίδα ηθοποιός.

 
ΠΟΜ ΚΛΕΜΕΝΤΙΕΦ

Κάνουμε όλα
τα τρελά σταντ

Το διεθνές καστ της ταινίας πε-
ριλαμβάνει και... Γαλλία, από 
όπου προέρχεται η ανερχόμε-

νη Πομ Κλεμεντίεφ. Η ίδια μά-
λιστα έχει πάρει μέρος και σε 
αρκετά φιλμ της Marvel («Οι Φύ-
λακες του Γαλαξία», «Εκδικητές: 
Endgame» κ.ά.), ωστόσο, όπως 
λέει, η εμπειρία της «Επικίνδυ-
νης Αποστολής» είναι αρκετά 
διαφορετική: «Η μεγαλύτερη δι-
αφορά είναι ότι εδώ έχουμε να 
κάνουμε με μια “πρακτική” ται-
νία δράσης. Πρέπει δηλαδή να 
τα κάνεις όλα στ’ αλήθεια. Για 
παράδειγμα, είχα αυτή τη φα-
νταστική σκηνή μάχης με αλη-
θινές φλόγες στο φόντο. Περνάς 
όλη την ημέρα κάνοντας αυτά 
τα τρελά σταντ, δίνεις μπουνιές, 
κλωτσιές και εξαντλείσαι, φορώ-
ντας ίσως και χειμερινά ρούχα. 
Και κάπου εκεί έρχονται και οι 
φλόγες. Σε άλλες ταινίες αυτά 
γίνονται έπειτα με ειδικά εφέ, 
ενώ εδώ όχι. Γι’ αυτό και το τε-
λικό αποτέλεσμα μοιάζει τόσο 
αληθινό». 

 
ΓΚΡΕΓΚ ΤΑΡΖΑΝ ΝΤΕΪΒΙΣ

Εβλεπα τα «Μ.Ι.»
από μικρό παιδί

Δίπλα της στη συνέντευξη ο Αμε-
ρικανός Γκρεγκ Τάρζαν Ντέι-
βις, ο οποίος ήταν μόλις τριών 
ετών όταν η πρώτη «Επικίνδυνη 
Αποστολή» κυκλοφόρησε στις 
αίθουσες. Με τον Τομ Κρουζ 
συνεργάστηκε για πρώτη φορά 
στο «Top Gun: Maverick», ενώ 
έκτοτε προστέθηκε και εκείνος 
στην ομάδα του Ιθαν Χαντ. «Φυ-
σικά σκέφτομαι ότι είναι πολύ 
κουλ που αυτή ήταν μια σειρά 
ταινιών την οποία έβλεπα από 
μικρό παιδί. Βασικά δεν είδα 
καν αρχικά την πρώτη ταινία, 
αλλά τη δεύτερη. Θυμάμαι να 
παίζω στο καθιστικό της μητέ-
ρας μου με τα παιδικά εσώρου-
χα και να κάνω ότι πυροβολώ 
τους “κακούς”. Και μετά φτά-
νουμε να γυρίζουμε όλοι μαζί 
στη Ρώμη μια τεράστια σκη-
νή με πιστολίδι. Και μόλις λέ-
νε “cut”, κοιτάζω γύρω μου και 
λέω: “Ουάου, δεν είμαι πια στο 
καθιστικό της μαμάς μου”».

Αυτό το διεθνές καστ, αλλά 
και τα γυρίσματα σε διαφορε-
τικά μέρη του κόσμου, θα αντι-
μετωπίσουν τεράστια δυσκολία 
αν οι εξαγγελίες του Ντόναλντ 
Τραμπ για δασμούς 100% σε 
ταινίες προερχόμενες εκτός 
Αμερικής μπουν ποτέ σε εφαρ-
μογή. «∆ουλεύοντας με τον Τομ, 
καταλαβαίνεις πόσο μεγάλη πε-
ριέργεια έχει για τον κόσμο. Λα-
τρεύει να μένει σε διαφορετικές 
χώρες και να γυρίζει με άτομα 
από ποικίλες καταβολές. 

Εγώ, για παράδειγμα, μπορώ 
και μιλάω γαλλικά στην ταινία, 
ενώ εκεί υπήρχαν άτομα από 
πολλά διαφορετικά μέρη του 
κόσμου και κάναμε γυρίσματα 
σε όλα αυτά τα υπέροχα τοπία. 
Αυτό νομίζω ότι είναι και το 
καλύτερο κομμάτι αυτών των 
ταινιών», σημειώνει σχετικά η 
Κλεμεντίεφ.

Paramount 
Pictures and 
Skydance

Πομ Κλεμεντίεφ (Πάρις), Γκρεγκ Τάρζαν Ντέιβις (Ντέγκας), Σάιμον Πεγκ (Μπέντζι Νταν) και Χέιλι Ατγουελ (Γκρέις) πλαισιώνουν τον Τομ Κρουζ στο όγδοο και τελευταίο φιλμ της δημοφιλούς σει-
ράς «Επικίνδυνη Αποστολή». Στην «Εσχάτη Τιμωρία», αντίπαλός τους είναι η «Οντότητα», μια υπερεξελιγμένη τεχνολογία AI, η οποία απειλεί την ανθρωπότητα με πυρηνικό ολοκαύτωμα.

Αφοσίωση
στο 100%

«Ο Τομ 

Κρουζ είναι 

ο μοναδικός 

άνθρωπος 

που ξέρω ο 

οποίος δίνει 

το 100% της 

προσπάθειας 

και της αφο-

σίωσής του 

σε κάτι», λέ-

ει ο Σάιμον 

Πεγκ για τον 

κινηματο-

γραφικό Ιθαν 

Χαντ.

Εδώ δεν έχει
ειδικά εφέ 

«Εδώ έχουμε 

να κάνουμε 

με μια “πρα-

κτική” ταινία 

δράσης. Πρέ-

πει δηλαδή 

να τα κάνεις 

όλα στ’ αλή-

θεια», λέει η 

Πομ Κλεμε-

ντίεφ. «Σε 

άλλες ταινίες 

αυτά γίνο-

νται με ειδικά 

εφέ, ενώ εδώ 

όχι». 

78ο ΦΕΣΤΙΒΑΛ 

ΚΑΝΝΩΝ

ΚΑΝΝΕΣ,

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Η τελευταία
«Επικίνδυνη
Αποστολή»

Η παρέα του «Ιθαν Χαντ» μιλάει στην «Κ» για την ταινία 
που ολοκληρώνει τον κύκλο του θρυλικού franchise 

και το μυστικό της επιτυχίας του

Σκηνή από την «Εσχάτη Τιμωρία» με τους Σέι Γουίγκαμ, Πομ Κλεμεντίεφ και Γκρεγκ Τάρζαν Ντέιβις 
σε πρώτο πλάνο. Η συνεργασία με τον Τομ Κρουζ στο «Top Gun: Maverick» ήταν για τον Ντέιβις το «ει-
σιτήριο» για τον συναρπαστικό κόσμο του Ιθαν Χαντ.

PA
R

A
M

O
U

N
T 

P
IC

TU
R

ES
 A

N
D

 S
K

Y
D

A
N

CE



Street
FestNicosia

Old 
GSP
 Stadium

SUPPORTED BY UNDER THE AUSPICES OF

JUNE

03
START
FROM
19:00-
00:00

ORGANISED BY

 THE GARRISON BAR & GRILL  BURGER SHOP 
  MR. WURST
 POR FAVOR  IMPASTO  SMOKEY DEE'S
 NICK'S PIZZA  PAPAFiLiPOU ICE CREAM
 CREPALAND  CHARITY STEAK SANDWICHES 
 THE MOBILE BAR  BARONYMOYS 
 LOST + FOUND DRINKERY  NOTES
 SEVEN MONKEYS THE BAR  LE GOUT

 MICROBREWERY

TREATS BY
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